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VERSLAG

uitgebracht namens de commissie voor de 
Economische Zaken en de Tewerkstelling

door de heer Sevket TEMIZ (F)

RAPPORT

fait au nom de la commission des 
Affaires économiques et de l’Emploi

par M. Sevket TEMIZ (F)

Dames en Heren,

De commissie voor de Economische Zaken en de 
Tewerkstelling, heeft tijdens zijn vergaderingen van 23 en 
29 november 2023 de opdrachten 3 (partim), 29 (partim), 
7, 16, 12 (partim) en 14 van de algemene uitgavenbegro-
ting onderzocht.

Vertrouwen werd geschonken aan de rapporteur voor 
het opstellen van het verslag.

Mesdames, Messieurs,

La commission des Affaires économiques et de l’Emploi, 
a examiné dans ses réunions des 22 et 29 novembre 2023 
les missions 3 (partim), 29 (partim), 7, 16, 12 (partim) et 
14 du budget général des dépenses. 
 

Confiance a été faite au rapporteur pour la rédaction du 
rapport.

Aan de werkzaamheden van de commissie hebben deelgenomen : Ont participé aux travaux de la commission :

Vaste leden: De heren Ridouane Chahid, Hasan Koyuncu, Sevket 
Temiz, Thomas Naessens Mevr. Clémentine Barzin, mevr. Anne-Charlotte 
d’Ursel, de heer Alain Vander Elst, mevr. Farida Tahar, de heren Francis 
Dagrin, Luc Vancauwenberge, Michaël Vossaert mevr. Soetkin Hoessen, 
de heer Gilles Verstraeten, mevr. Khadija Zamouri.

Plaatsvervangers: Mevr. Marie Borsu de heer Emmanuel De Bock, 
mevr. Carla Dejonghe, mevr. Ariane de Lobkowicz, de heer John Pitseys.

Ander lid: De heer Hicham Talhi.

Membres effectifs: MM. Ridouane Chahid, Hasan Koyuncu, Sevket 
Temiz, Thomas Naessens Mmes Clémentine Barzin, Anne-Charlotte 
d’Ursel, M. Alain Vander Elst, Mme Farida Tahar, MM. Francis Dagrin, 
Luc Vancauwenberge, Michaël Vossaert, Mme Soetkin Hoessen, M. Gilles 
Verstraeten, Mme Khadija Zamouri.

Membres suppléants: Mme Marie Borsu, M. Emmanuel De Bock, 
Mmes Carla Dejonghe, Ariane de Lobkowicz, M. John Pitseys.

Autre membre: M. Hicham Talhi.
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MISSION 7

I. Exposé introductif  
du ministre Bernard Clerfayt

Le ministre a tenu devant les commissaires l’exposé 
suivant:

«Mesdames et MM. les Députés,

Je viens donc vous faire un statut sur la compétence 
Transition numérique en 2023 et sur ce que nous avons 
prévu dans son budget à la Mission 7 pour clôturer la 
législature avec l’année 2024.

Comme il s’agit de ma dernière Commission Budget, 
c’est également l’occasion pour moi de dresser un bilan des 
actions entreprises durant cette législature avec ce budget. 
 

1. Nous avons commencé la législature par la réalisation 
d’un état des lieux de l’informatique au sein de notre 
Région. Nous avons fait le constat qu’il y avait très peu de 
collaborations, de mutualisations et d’harmonisations. 
Raison pour laquelle, nous avons mis en place un 
programme d’optimisation des dépenses informatiques 
sur 4 ans avec un budget de 11.4 millions d’euros. Cela 
a permis de lancer une série de chantiers transversaux 
et cruciaux pour avoir une informatique plus cohérente 
dans la Région. Permettez-moi de vous citer un exemple: 
la mise en place d’un bureau d’achats numériques. 
Ce dernier a permis rien qu’en 2022 et début 2023 le 
lancement de plus de 12 marchés mutualisés pour une 
valeur de plus de 7,5 milliards d’euros. Alors que ces 
gros marchés viennent à peine d’être lancés, Paradigm 
estime que ceci a permis d’économiser rien qu’en 2022 
environ 3.8 millions d’euros.

2. À côté de cela, nous avons lancé de grands projets 
transversaux ayant un impact significatif sur la qualité 
de contact avec les citoyens et visant à rendre notre 
Région plus «smart». Ceci a été effectué via la mise en 
place d’outils structurants et permettant d’exploiter la 
donnée au bénéfice des usagers. 
 
–   La gestion de la relation client (customer relationship 

management, CRM) régionale va permettre à nos 
administrations de compiler des informations 
provenant de sources différentes pour diminuer les 
requêtes vers le citoyen, mais également de permettre 
une transversalité au sein des services d’une même 
institution. Il permettra également de gérer tous les 
canaux de communication: du guichet au site, en 
passant par le SMS afin de répondre aux attentes 
de notre population. Ainsi, nous avons investi plus 
de 10 millions d’euros en Mission 7 permettant 

OPDRACHT 7

I. Inleidende uiteenzetting van 
Minister Bernard Clerfayt

De minister heeft voor decommissieleden de volgende 
uiteenzetting gehouden:

“Geachte volksvertegenwoordigers,

Ik kom u een stand van zaken geven over de bevoegdheid 
Digitalisering en over wat wij voorzien hebben in de 
begroting ervoor in opdracht 7 voor het jaar 2024. 
 

Aangezien het mijn laatste begrotingscommissie 
betreft, is het ook de gelegenheid voor mij om voor u de 
balans op te maken van de acties die werden ondernomen 
met deze begroting.

1. Wij zijn de zittingsperiode gestart met het opmaken 
van een stand van zaken van de informatica binnen 
ons gewest. We hebben vastgesteld dat er heel weinig 
samenwerking, bundeling en harmonisatie was. 
Daarom hebben we een programma ingevoerd om 
de uitgaven voor IT te optimaliseren met een budget 
van 11,4 miljoen euro dat de opstart mogelijk heeft 
gemaakt van een reeks transversale beleidswerven 
die cruciaal zijn voor een IT die beter samenhangt. Ik 
zal u een voorbeeld te geven: de oprichting van een 
IT-aankoopbureau. Dat bureau heeft het in 2022 en 
begin 2023 alleen al mogelijk gemaakt meer dan 12 
gebundelde opdrachten te lanceren voor een waarde van 
ruim 7,5 miljard euro. Hoewel deze grote opdrachten 
nog maar net werden uitgeschreven, schat Paradigm dat 
deze manier van werken heeft geleid tot een besparing 
van ongeveer 3,8 miljoen euro, en dat enkel in 2022.

2. Daarnaast hebben we omvangrijke transversale 
projecten gelanceerd die een duidelijke impact hebben 
op de kwaliteit van het contact met de burgers en die 
ons gewest “smarter” moeten maken. Deze werden 
gerealiseerd via de invoering van een structurerende 
tool die het mogelijk maakt data te benutten ten dienste 
van de gebruikers.
–   De gewestelijke CRM zal ervoor zorgen dat onze 

administraties informatie uit verschillende bronnen 
kunnen compileren om het aantal verzoeken aan de 
burger te verminderen, maar ook om transversaliteit 
mogelijk te maken binnen de diensten van eenzelfde 
instelling. Alle communicatiekanalen zullen 
eveneens beheerd kunnen worden: van het loket tot 
de website en via SMS om tegemoet te komen aan de 
verwachtingen van onze bevolking. Aldus hebben we 
meer dan 10 miljoen euro geïnvesteerd in opdracht 7, 
zodat 10 administraties betrokken konden worden en 
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d’embarquer 10 administrations et préparer les 6 
prochaines (Bruxelles Environnement, Bruxelles 
Mobilité, Département Bien-être Animal, Port de 
Bruxelles, Bruxelles Logement, Direction TAXI 
(BEE), Bruxelles Economie Emploi, Bruxelles 
International (FEDER), urban.brussels, COCOM…). 
Les premiers projets ont commencé à délivrer les 
premiers résultats. On retiendra particulièrement le 
traitement de cinq fois plus de dossiers «allocation 
loyer», par une diminution du travail du fonction-
naire de 8 h à moins d’une heure et en demandant 
beaucoup moins de documents aux citoyens!

–   Autre exemple important: la plateforme d’échange 
de données qui a été inscrite pour 19.5 millions 
d’euros sur 5 ans via le plan européen pour la 
relance et la résilience et qui a embarqué plus de 13 
administrations en moins de 3 ans! Elle a été mise en 
place de pair avec l’évolution de Fidus qui a permis 
de diminuer de manière significative le nombre 
d’informations à fournir par les citoyens lors des 
démarches administratives en les collectant dans les 
sources authentiques à l’introduction de la demande 
du citoyen. Ainsi, 34 millions d’informations ont été 
demandées en moins à nos citoyens grâce à Fidus 
en 2022! (vs. 6 millions en 2019). Cela accélère le 
service, diminue les coûts de fonctionnement et 
simplifie la vie des citoyens. 
 
 

–   La plateforme SAP régionale continue l’embarque-
ment des administrations pour la partie financière (16 
administrations régionales actuellement) et la partie 
ressources humaines a pu démarrer cette année au 
sein du SPRB. Grâce à ce genre de projet, on ne gère 
pas mieux nos finances mais cette plateforme nous 
permet de réaliser des projets de transparence plus 
facilement comme le lancement d’open budget que 
nous avons également réalisé sous cette législature. 
Toutes les dépenses (marchés et subsides) y appa-
raissent. Nous y avons mis la plupart des dépenses 
régionales et de plus en plus de communes jouent le 
jeu également!

3. Par ailleurs, cette réflexion à l’échelle régionale a été 
menée dans bien d’autres chantiers. Ainsi, le partenariat 
public-privé IRISnet a été relancé pour une durée de 
10 ans pour un montant global de 1.8 milliard d’euros 
dans une volonté d’avoir des services télécom et de 
numérisation harmonisés pour toutes les autorités 
publiques bruxelloises. Nous avons été plus loin en 
finalisant la mise en place d’un réseau mutualisé nous 
permettant de compter 1.000 km de fibre optique. Ceci 
permettra d’une part de déployer des projets régionaux 
avec moins de coûts puisqu’on utilise un réseau plus 
ample pour nos projets et, d’autre part, d’ouvrir le 
réseau (contre rémunération) au secteur privé afin 
d’accélérer l’arrivée de la fibre optique dans le foyer et 
les entreprises bruxelloises. 
 

de 6 volgende voorbereid konden worden (Leefmilieu 
Brussel, Brussel Mobiliteit, Directie Dierenwelzijn, 
Haven van Brussel, Brussel Huisvesting, Directie 
Taxi (BEW), Brussel Economie en Werkgelegenheid, 
Brussels International (EFRO), urban.brussels, 
FGC, …). De eerste projecten beginnen hun vruchten 
af te werpen. We onthouden in het bijzonder dat er 
5 keer meer dossiers over huurtoelages worden 
verwerkt als gevolg van een vermindering van het 
werk van de ambtenaar van 8 uur naar minder dan 
een uur, en hij moet veel minder documenten aan de 
burger vragen!

–   Een ander belangrijk voorbeeld is het platform voor 
gegevensuitwisseling dat werd ingeschreven voor 
19,5 miljoen euro over 5 jaar via het Europees Plan 
voor Herstel en Veerkracht, waarbij meer dan 13 
administraties betrokken waren op minder dan 3 jaar 
tijd! Het werd samen ingevoerd met de evolutie 
van Fidus, dat gezorgd heeft voor een aanzienlijke 
vermindering van de hoeveelheid informatie die 
moest worden verschaft of formulieren die moesten 
worden ingevuld bij administratieve procedures, 
door ze te verzamelen in de authentieke bronnen bij 
het indienen van de aanvraag van de burger. Aldus 
werden in 2022 dankzij Fidus 34 miljoen verzoeken 
om informatie minder gedaan aan onze burgers! 
(tegenover 6 miljoen in 2019). Dat maakt de dienst-
verlening sneller, vermindert de werkingskosten en 
vereenvoudigt het leven van de burgers.

–   Steeds meer administraties kiezen voor het 
onderdeel Financiën van het gewestelijke platform 
SAP (vandaag 16 gewestelijke administraties) en 
het onderdeel human resources is dit jaar kunnen 
opstarten binnen de GOB. Dankzij dit soort project 
beheren we onze financiën niet beter, maar het zorgt 
ervoor dat we projecten gemakkelijker transparant 
kunnen verwezenlijken, zoals de lancering van 
OpenBudgets dat we ook deze legislatuur hebben 
gerealiseerd. Alle uitgaven (opdrachten en subsidies) 
verschijnen erop. We hebben er de meeste van de 
gewestelijke uitgaven op gepubliceerd en steeds 
meer gemeenten volgen ons voorbeeld!

3. Deze denkoefening op gewestelijk niveau werd overigens 
voor tal van andere beleidswerven uitgevoerd. Op die 
manier werd de PPP IRISnet opnieuw gelanceerd voor 
een periode van 10 jaar ter waarde van een totaalbedrag 
van 1,8 miljard euro om dienstverlening voor telecom 
en geharmoniseerde digitalisering voor alle Brusselse 
overheidsinstanties te verkrijgen. Wij zijn veel verder 
gegaan door de invoering van een gebundeld netwerk 
te voltooien, waardoor we nu 1.000 km aan glasvezel 
bezitten. Daarmee zullen enerzijds gewestelijke 
projecten met minder kosten uitgerold kunnen worden, 
omdat we een uitgebreider netwerk voor onze projecten 
kunnen gebruiken. Anderzijds zal het netwerk (tegen 
betaling) opengesteld worden voor de privé-sector om 
de komst van glasvezel in de Brusselse huishoudens en 
bedrijven te versnellen.
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4. La connectivité est d’ailleurs un enjeu important. 
Ainsi, au début de la législature, nous avions finalisé 
la connexion fibre des écoles secondaires. Cela n’était 
pas suffisant pour permettre aux écoliers de l’exploiter. 
Nous avons donc lancé un large projet de mise en 
place de Wi-Fi dans les écoles pour un budget total 
de 6.2 millions d’euros. Ceci a démarré en 2021 et se 
finalisera en 2024. Ainsi, un peu plus d’une centaine 
d’écoles et donc des milliers d’écoliers apprendront, 
dès le plus jeune âge, à se familiariser avec cette 
technologie d’avenir.
Ainsi, tous ces chantiers poussent notre Région vers 
plus d’efficience tout en optimisant les dépenses dans 
un domaine qui ne va pas cesser de prendre de l’ampleur 
dans notre vie.

D’ailleurs, nous avons été soucieux de cadrer le 
numérique et d’accompagner les citoyens vers ce que 
j’appelle son appropriation du numérique. Nous avons 
été la première Région à lancer son «Plan d’appropria-
tion du numérique» avec un budget total pour cette 
législature d’environ 4.6 millions d’euros!

Tous ces projets ont bien sûr également été entérinés via 
des projets législatifs visant à pérenniser dans le temps: 

–   L’ambition bruxelloise d’être une ville moderne et 
inclusive. Cette ambition sera consacrée via Bruxelles 
numérique qui sera présentée en commission parle-
mentaire en décembre. Premier texte mentionnant 
officiellement l’inclusion numérique et l’obligation 
de nos administrations de servir les citoyens via 
l’universalité des canaux. Ainsi, le numérique sera 
un atout permettant de simplifier la vie des citoyens 
sans laisser personne de côté puisqu’on garantit les 
guichets et les services téléphoniques! 
 

–   La gestion de la donnée qui sera cruciale pour 
simplifier nos processus ainsi que l’organisation 
transversale informatique seront consacrées quant à 
elles via le code de la gouvernance et de la donnée 
qui sera prochainement présenté en deuxième lecture 
au gouvernement.

Pour revenir au budget de la Mission 7 qui était de 
64.5 millions d’euros début 2019 (76.6 millions d’euros en 
2020, 85 millions d’euros en 2021 et 86.7 millions d’euros 
en 2022) et qui a été augmenté chaque année pour se donner 
les moyens de nos ambitions pour atteindre 90 millions 
d’euros en 2023! Pour l’année 2024, le budget informa-
tique contribuera à la diminution des dépenses régionales 
via des rationalisations sur le budget personnel, les frais de 
fonctionnement et les frais d’investissement. Ceci portera 
le budget à un peu moins de 89 millions d’euros.

–     De manière plus détaillée, le budget 2024 de la 
Mission 7 a fait l’objet de rationalisation budgétaire à 
concurrence de 4,665 millions en crédits de liquidation 
et 4,9 millions en crédits d’engagement. On va donc 

4. De connectiviteit is trouwens een grote uitdaging. 
Bij het begin van de legislatuur hebben we aldus de 
glasvezelconnectie in de secundaire scholen afgerond. 
Dat was onvoldoende voor de leerlingen om ze te 
gebruiken. Dus hebben we een omvangrijk project 
gelanceerd om Wi-Fi te plaatsen in de scholen voor een 
totaalbedrag van 6,2 miljoen euro. Het werd opgestart 
in 2021 en zal worden voltooid in 2024. Op die manier 
zullen iets meer dan honderd scholen en dus duizenden 
scholieren van jongs af aan al kunnen kennismaken met 
deze technologie van de toekomst.
Zo stuwen al deze beleidswerven ons gewest richting 
meer efficiëntie door de uitgaven te optimaliseren in 
een domein dat steeds belangrijker zal worden in ons 
leven.

Bovendien wilden we een kader bieden voor digitale 
technologie en de burgers ondersteunen bij wat ik hun 
digitale toe-eigening noem. We waren het eerste gewest 
dat het Plan voor Digitale Toe-eigening lanceerde, met 
een totaalbudget tijdens deze legislatuur van ongeveer 
4,6 miljoen euro!

Het spreekt voor zich dat al deze projecten ook 
bekrachtigd werden via wetgevende ontwerpen om 
succes op lange termijn te verzekeren:

–   De Brusselse ambitie om een moderne en inclusieve 
stad te zijn, zal worden bevestigd via Digitaal Brussel 
dat zal worden voorgesteld in de parlementaire 
commissie in december. Het zal de eerste tekst zijn 
die digitale inclusie officieel vermeldt, alsook de 
verplichting van onze administraties om de burgers te 
dienen via alle kanalen. Op die manier zal de digitale 
technologie een troef zijn die het leven van de 
burgers vereenvoudigt zonder iemand achter te laten, 
aangezien we de dienstverlening aan de loketten en 
via de telefoon waarborgen!

–   Het databeheer, dat cruciaal zal zijn om onze 
procedures te vereenvoudigen, alsook de transver-
sale IT-organisatie, zullen bekrachtigd worden via 
het Wetboek voor governance en gegevensbeheer 
dat binnenkort in tweede lezing aan de Regering zal 
worden voorgesteld.

Om terug te komen op de begroting van opdracht 7 die 
begin 2019 64,5 miljoen euro bedroeg (76,6 miljoen euro 
in 2020, 85 miljoen euro in 2021 en 86,7 miljoen euro 
in 2022) en die elk jaar werd verhoogd om de middelen 
te verschaffen voor onze ambities en 90 miljoen euro te 
bereiken in 2023! Voor het jaar 2024 zal het IT-budget 
bijdragen aan de daling van de gewestelijke uitgaven via 
rationaliseringen op het budget voor personeel, de wer-
kingskosten en de investeringskosten. Dit zal het budget op 
iets minder dan 89 miljoen euro brengen.

–     Meer in detail werd de begroting 2024 voor opdracht 7 
budgettair gerationaliseerd voor een bedrag van 
4,665 miljoen euro in vereffeningskredieten en 
4,9 miljoen euro in vastleggingskredieten. We zullen 
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diminuer la voilure des investissements dans des 
nouveaux projets et des nouvelles fonctionnalités et 
nous allons nous concentrer sur la consolidation et la 
finalisation des chantiers entamés.

–     Augmentation suite au financement pour la stratégie 
web régionale telle qu’approuvé par le gouvernement 
en 2022 et à celui des frais de gestion dans le cadre 
de la LEZ suite au conclave budgétaire 2023 pour 
2,764 millions.

–     Augmentation liée à l’indexation calculée par BFB 
pour 0,221 million.

–     Des re-ventilations, neutres d’un point de vue 
budgétaire, ont également été opérées pour mettre les 
crédits nécessaires sur les bonnes allocations de base à 
concurrence de 2,490 millions.

Voici donc les ingrédients permettant la mise en place 
d’une nouvelle gouvernance informatique, incluant un 
soutien à la population et une transformation digitale pour 
l’année à venir.

Merci pour votre écoute.»

II. Discussion générale

M. Alain Vander Elst revient sur plusieurs annonces 
faites l’an dernier par le ministre lors de la présentation de 
son budget et s’enquiert du suivi: qu’en est-il de la première 
version du Code bruxellois de la donnée, annoncée pour 
2023? Des crédits nécessaires au déploiement de l’ordon-
nance «Bruxelles Numérique»? Du nombre de familles 
mises en œuvre en 2023 et 2024 dans le cadre de la stratégie 
web régionale et du travail de rationalisation? Du nombre 
d’écoles secondaires concernées en 2024 par le dévelop-
pement de la connexion? Le plan visant à «déterminer les 
mécanismes à mettre en place afin de réduire au maximum 
l’excès d’utilisation électrique» a-t-il vu le jour? Des 
projets pilotes ont-ils été développés?

Le député interroge aussi le ministre sur les politiques 
et moyens mis en œuvre afin de préparer au mieux les 
citoyens à s’approprier les nouvelles technologies, dont 
l’intelligence artificielle.

M. Gilles Verstraeten revient sur une remarque de 
la Cour des comptes dans son 28e Cahier concernant le 
Centre d’informatique pour la Région bruxelloise (CIRB): 
à savoir l’absence d’inventaire physique systématique pour 
confirmer l’inventaire comptable, qui laisse à penser que 
les actifs repris au bilan du CIRB ne sont pas exhaustifs. 
Cette même remarque a déjà été formulée en 2021 et en 
2022. Pourquoi n’est-ce toujours pas résolu?

dus de investeringen in nieuwe projecten en in nieuwe 
functionaliteiten verminderen en ons focussen op 
het consolideren en voltooien van de opgestarte 
beleidswerven.

–     Verhoging als gevolg van de financiering voor de 
gewestelijke webstrategie zoals goedgekeurd door de 
Regering in 2022, en van die van de beheerskosten in 
het kader van de LEZ na het begrotingsconclaaf 2023 
voor 2,764 miljoen euro.

–     Verhoging in verband met de indexering berekend door 
BFB voor 0,221 miljoen euro.

–     Er werden eveneens opnieuw uitsplitsingen uitgevoerd 
– neutraal vanuit begrotingsstandpunt – om de nodige 
kredieten op de juiste basisallocaties te plaatsen voor 
een bedrag van 2,490 miljoen euro.

Dit zijn de ingrediënten die de invoering van een 
nieuwe IT-governance, de ondersteuning van de bevolking 
en de digitalisering voor het komende jaar mogelijk zullen 
maken.

Bedankt voor het luisteren.”.

II. Algemene bespreking

De heer Alain Vander Elst komt terug op verschei-
dene aankondigingen die de minister vorig jaar deed bij 
de voorstelling van zijn begroting. Hoe staat het bijvoor-
beeld met de eerste versie van het Brusselse Wetboek gege-
vensbeheer, dat werd aangekondigd voor 2023? Of met de 
middelen die nodig zijn om de ordonnantie Digitaal Brussel 
uit te voeren? Hoeveel gezinnen komen er in 2023 en 2024 
aan de beurt in het kader van de gewestelijke webstrategie 
en het rationaliseringsproces? Hoeveel middelbare scholen 
krijgen in 2024 een betere internetverbinding? Is het plan 
dat werd aangekondigd om zoveel mogelijk elektriciteits-
verspilling tegen te gaan, er ondertussen al? Zijn er proef-
projecten uitgewerkt?

De heer Vander Elst wil ook weten met welke 
maatregelen en bijbehorende financiële middelen het 
gewest de burgers zo goed mogelijk vertrouwd wil maken 
met nieuwe technologieën, zoals AI.

De heer Gilles Verstraeten gaat in op een opmerking 
van het Rekenhof in zijn 28e Boek, namelijk dat het Centrum 
voor Informatica voor het Brussels Gewest (CIBG) nog 
altijd geen systematische fysieke inventaris heeft ter 
bevestiging van de boekhoudkundige inventaris. Dat doet 
vermoeden dat niet alle activa opgenomen zijn op de balans 
van het CIBG. Het Rekenhof maakte die opmerking ook al 
in 2021 en 2022. Waarom is dat nog altijd niet opgelost?



 — 10 —A-784/3 - 2023/2024 (deel 2) A-784/3 - 2023/2024 (partie 2)

Le député déplore ensuite le choix de réaliser des 
économies linéaires. Il s’agit d’une solution de facilité 
qui n’est pas toujours judicieuse puisque, de ce fait, on 
arrête d’investir dans des secteurs utiles pour l’avenir de 
la Région, comme c’est le cas de l’informatique, tout en 
continuant à débloquer des fonds pour des politiques qui ne 
fonctionnent pas. L’intervenant souhaite obtenir le tableau 
de toutes les économies réalisées par allocation budgétaire, 
afin de savoir quels investissements prévus initialement ont 
été supprimés ou reportés en raison de ces rationalisations.

Le député aimerait également disposer d’un aperçu des 
économies réalisées sur l’ensemble de la législature. Cette 
année, ces rationalisations apparaissent assez clairement 
dans les allocations budgétaires mais ce n’était pas le cas 
les années précédentes.

Le député s’enquiert du nombre de personnes travaillant 
actuellement pour IRISteam, du nombre d’offres d’emploi 
vacantes et de la répartition de ce personnel entre le CIRB 
et les autres administrations régionales et communales.

En ce qui concerne le programme WePulse, à l’adresse 
des communes et des CPAS pour les aider à moderniser 
leurs outils TIC, 35 des 38 pouvoirs locaux y participaient 
l’an dernier. Les trois autres ont-ils entre-temps rejoint le 
programme? Si non, quelles sont leurs réticences? Quels 
sont les objectifs du programme pour 2024?

Le Plan d’appropriation numérique repose en grande 
partie sur les espaces publics numériques (EPN). Y en a-t-il 
un désormais dans chaque commune? Combien d’EPN ont 
été labellisés par le CIRB afin de bénéficier d’un soutien 
matériel? Quel montant est alloué au Plan d’appropria-
tion numérique pour 2023 et 2024? En ce qui concerne 
la plateforme d’échange de données, opérationnelle 
depuis mars 2022, combien d’administrations y seront 
embarquées cette année? Enfin, la note d’orientation fait 
état de discussions à entamer avec Irisnet quant à l’arrivée 
de la 5G. Qu’est-il prévu à cet égard?

Face à la légère baisse du budget dévolu à la Mission 7, 
M. Hasan Koyuncu s’enquiert de l’enveloppe attribuée aux 
communes et aux associations. Sera-t-elle bien suffisante? 
Dans le programme 002, le député épingle l’augmentation 
de 2.3 millions d’euros pour la dotation de fonctionnement 
au CIRB pour l’hébergement, la maintenance et le dévelop-
pement du site internet régional (AB 07.002.15.04.4140). 
Quelle en est la justification?

En ce qui concerne le programme 003, l’interve-
nant se demande là aussi si l’enveloppe budgétaire sera 
suffisante pour poursuivre le CRM régional et embarquer 
d’autres administrations. Dans le programme 004, le 
député constate que les dépenses d’investissement liées 
à l’exploitation informatique au sein du SPRB (rempla-
cement du matériel et des infrastructures) diminuent de 

Voorts betreurt het parlementslid de keuze voor lineaire 
besparingen. Dat is de gemakkelijkste oplossing, maar 
niet altijd de verstandigste: in sectoren die belangrijk zijn 
voor de toekomst van het gewest, zoals de ICT, wordt niet 
langer geïnvesteerd, terwijl er middelen blijven vloeien 
naar beleidsmaatregelen die niets uithalen. De spreker 
wenst een overzicht van alle besparingen per allocatie. Zo 
kan hij nagaan welke aanvankelijk geplande investeringen 
geschrapt of uitgesteld zijn door de besparingen. 
 

Ook had de spreker graag een overzicht van 
alle besparingen die tijdens deze regeerperiode zijn 
doorgevoerd. Voor dit jaar zijn de rationaliseringen vrij 
duidelijk af te lezen in de verschillende begrotingsposten, 
maar de voorgaande jaren was dat niet het geval.

Hij vraagt daarnaast hoeveel personen op dit moment 
voor IRISteam werken, hoeveel vacatures er openstaan en 
hoe die personeelsleden verdeeld zijn over het CIBG en de 
overige gewestelijke en gemeentelijke besturen.

In 2022 namen 35 van de 38 lokale besturen deel aan 
WePulse, een programma dat gemeenten en OCMW’s wil 
helpen bij de modernisering van hun ICT-middelen. Zijn de 
overige drie ondertussen ook in het programma gestapt? Zo 
niet, wat houdt hen nog tegen? Wat zijn de doelstellingen 
van WePulse in 2024?

Een belangrijke pijler in het Plan voor digitale toegan-
kelijkheid zijn de openbare computerruimtes (OCR). Heeft 
elke gemeente er ondertussen zo één? Hoeveel OCR’s 
kregen een label van het CIBG om aanspraak te kunnen 
maken op materiële steun? Hoeveel middelen gaan er in 
2023 en 2024 naar het Plan voor digitale toegankelijkheid? 
Het platform voor gegevensuitwisseling bestaat sinds 
maart 2022. Hoeveel administraties zullen er dit jaar op 
aangesloten zijn? In de oriëntatienota is er tot slot sprake 
van gesprekken met Irisnet over de uitrol van 5G. Hoe zit 
dat precies?

Nu het budget voor opdracht 7 licht daalt, vraagt de heer 
Hasan Koyuncu zich af of de enveloppe voor de gemeenten 
en de verenigingen wel zal volstaan. In programma 002 
gaat de werkingsdotatie voor het CIBG met 2,3 miljoen 
euro omhoog, opdat het informaticacentrum de gewes-
telijke website onder zijn vleugels neemt, onderhoudt en 
verder ontwikkelt (AB 07.002.15.04.4140). Hoe wordt dat 
bedrag gerechtvaardigd?

Ook voor programma 003 vraagt de heer Koyuncu zich 
af of de gewestelijke enveloppe zal volstaan om voort te 
gaan met CRM en andere besturen mee aan boord te krijgen. 
Bij programma 004 ziet het parlementslid dat de investe-
ringsuitgaven voor de IT-activiteiten bij de Gewestelijke 
Overheidsdienst Brussel (vervanging van materieel en 
infrastructuren) sterker dalen dan de lineaire besparingen 
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manière plus importante que les économies linéaires (AB 
07.004.11.01.7422) et met en garde contre la dématériali-
sation des services publics, qui impacte principalement les 
publics les plus précaires (avec, notamment, le risque de 
non-recours aux droits). À cet égard, la baisse des moyens 
alloués au programme 005 n’envoie pas le bon signal. Une 
partie de ces crédits sont tout simplement transférés au sein 
de la Mission 10 (Soutien et accompagnement des pouvoirs 
locaux), programme 006 (Financement des investisse-
ments d’intérêt public), activité 16 (Subventions d’inves-
tissement au CIRB dans le cadre du programme WePulse 
- Transformation numérique des pouvoirs locaux), avec 
une augmentation des crédits d’engagement supérieure à 
la diminution constatée. Pour quelles raisons? La transition 
numérique doit impérativement se réaliser sans report 
de charges sur le secteur associatif, en première ligne en 
soutien des communes et CPAS.

Mme Soetkin Hoessen insiste sur l’inclusion numérique 
en matière de TIC et sur l’importance de continuer à investir 
dans les EPN, ces espaces où les Bruxellois qui ne disposent 
pas de connexion ou de matériel adéquat peuvent utiliser 
internet. Un accompagnement devrait également leur être 
proposé. Où en sont les mesures en faveur de l’inclusion 
numérique et quel budget y est consacré en 2024? 
 
 

La députée se réjouit ensuite que le gouvernement 
alloue à nouveau des crédits au plan Multimédia pour les 
écoles. Après le projet Fiber to school, des points Wi-Fi 
seront installés dans les écoles secondaires. Quel est 
le pourcentage d’écoles connectées à l’heure actuelle? 
Quelles sont les écoles prévues pour 2024?

Enfin, le ministre vient d’annoncer le lancement 
d’Irisnet 3 en janvier 2024 pour une période de dix ans et 
a confirmé son intention d’ouvrir le réseau à des tiers. Des 
négociations sont-elles déjà en cours? Comment garantir 
que la Région conservera le contrôle de ce réseau à long 
terme?

M. Francis Dagrin reconnaît le progrès pour 
l’humanité qu’apporte le développement numérique mais 
attire l’attention sur les risques qu’il faudra neutraliser. Le 
député se réfère notamment à la grève des scénaristes et 
des comédiens à Hollywood qui exigeaient des garanties en 
matière d’emploi face à l’avancée de l’intelligence artifi-
cielle. L’intervenant souligne aussi la nécessité de réduire la 
consommation d’énergie des immenses centres de données. 
Des mesures concrètes sont-elles envisagées à cette fin?

L’aggravation de la fracture numérique est un autre 
aspect préoccupant, raison pour laquelle le groupe PTB 
continue à exiger que chaque citoyen puisse avoir accès 

(AB 07.004.11.01.7422). Hij waarschuwt voor een dema-
terialisatie van overheidsdiensten, wat in de eerste plaats 
gevolgen heeft voor de eerder kwetsbare doelgroepen (met 
het gevaar dat zij hun rechten niet meer opnemen). In dat 
opzicht is het een slecht signaal om minder middelen toe 
te kennen aan programma 005. Een deel van die middelen 
werd eenvoudigweg verschoven binnen opdracht 10 
(Steun en begeleiding aan de lokale besturen), programma 
006 (Financiering van investeringen van openbaar nut), 
activiteit 16 (Investeringssubsidies aan het CIBG in het 
kader van het WePulseprogramma – Digitale transformatie 
van de gemeenten), met vastleggingskredieten die harder 
stijgen dan de vastgestelde daling. Hoe komt dat? De lasten 
van de digitalisering mogen niet doorgeschoven worden 
naar de verenigingen, die eerstelijnshulp bieden aan de 
gemeenten en OCMW’s. 
 

Mevrouw Hoessen vindt dat iedereen mee moet zijn 
met de digitalisering, dat daar de juiste ICT tegenover 
moet staan en dat er verder geïnvesteerd moet worden in 
de openbare computerruimtes voor Brusselaars die thuis 
geen internet of geen geschikt computermateriaal hebben. 
Zij zouden ook begeleiding moeten kunnen krijgen. Welke 
maatregelen worden er genomen om de digitale kloof te 
verkleinen, en welke middelen worden daar in 2024 voor 
uitgetrokken?

Het verheugt mevrouw Hoessen dat de regering opnieuw 
kredieten toewijst aan het Multimediaplan voor scholen. Na 
het project Fiber to School krijgen de middelbare scholen 
nu Wi-Fiverbindingen. Hoeveel procent van de scholen is 
op dit moment al aangesloten? Welke scholen komen daar 
in 2024 bij?

Vanaf januari 2024 zal het gewest voor de komende tien 
jaar beschikken over Irisnet 3. De minister is van plan dat 
netwerk open te stellen voor derden. Mevrouw Hoessen wil 
weten of de onderhandelingen daarover al lopen en hoe we 
er zeker van kunnen zijn dat het Brussels Gewest ook in de 
toekomst de controle over dat netwerk behoudt.

De heer Francis Dagrin erkent dat de digitalisering 
een vooruitgang is voor de mensheid, maar hij vestigt wel 
de aandacht op mogelijke risico’s. Hij verwijst daarbij naar 
de staking van de scenaristen en acteurs in Hollywood. 
Zij eisten garanties en werkzekerheid nu AI steeds wijder 
verbreid raakt. Ook wijst de heer Dagrin erop dat er 
ontzettend veel energie nodig is om de immense gegevens-
centra draaiende te houden. Zijn er maatregelen gepland 
om dat energieverbruik aan banden te leggen?

Het baart de heer Dagrin zorgen dat de digitale kloof 
steeds dieper wordt. Daarom eist de PTB-fractie dat elke 
burger nog altijd terechtkan bij een fysiek loket in elke 
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à un guichet humain dans toutes les administrations. Des 
budgets à cet effet doivent être prévus afin d’éviter des 
drames humains.

L’intervenant exprime ses inquiétudes face au budget 
communiqué, notamment en raison du fait que chaque 
allocation fait état d’une rationalisation budgétaire, et 
considère qu’il s’agit d’un plan d’économies qui ressemble 
à de l’austérité. En ce qui concerne l’installation du Wi-Fi 
dans les écoles, ce programme s’adressera-t-il aussi aux 
écoles primaires? Qu’en est-il du Wi-Fi gratuit dans les 
quartiers étudiants et défavorisés? Combien de kilomètres 
de fibre optique reste-t-il à installer? Enfin, en ce qui 
concerne la 5G, le groupe PTB plaide pour un opérateur 
public unique, afin d’éviter la multiplication des antennes 
sur le territoire.

Mme Farida Tahar rappelle que la transition numérique 
ne peut pas se faire en excluant une partie de la population 
actuellement en situation de fracture numérique. Le groupe 
Ecolo est particulièrement attentif à la problématique du 
non-recours aux droits. Il convient aussi de veiller à ce que 
les politiques mises en place servent bien l’intérêt public 
et non celui des géants de l’informatique. La protection de 
la vie privée des citoyens et, partant, de leurs données doit 
être au cœur de l’action de la Région.

La députée revient sur le budget en légère baisse de 
la Mission 7, en raison de rationalisations décidées par le 
gouvernement. Cette diminution serait compensée en partie 
par de nouveaux crédits liés à la stratégie web régionale. 
Le budget devrait aussi profiter au CIRB et à Bruxelles 
ConnectIT. En ce qui concerne le programme 003, la 
députée demande plus d’informations sur la solution 
régionale collaborative de vidéoprotection. En ce qui 
concerne le programme 007, la députée voudrait connaître 
les prochaines étapes du plan Multimédia pour les écoles.

Concernant la note de genre, l’intervenante se réjouit 
de l’attention accordée à l’égalité des genres dans le 
processus de recrutement. Bruxelles ConnectIT collabore 
avec Paradigm pour le recrutement de profils techniques. 
Les données de 2022 montrant une disproportion hommes-
femmes au SPRB, la députée indique que des efforts restent 
encore à fournir en la matière.

Concernant l’ordonnance «Bruxelles numérique», le 
groupe Ecolo y sera particulièrement attentif car, même si 
le ministre souhaite maintenir l’existant, celui-ci est pour 
l’instant insuffisant et ne répond pas aux demandes des 
ASBL, qui se voient contraintes de suppléer les carences 
des pouvoirs publics. Les politiques régionales doivent 
maintenir et renforcer l’existant. Quels moyens seront 
mobilisés pour garantir le maintien des guichets physiques 
dans le vaste budget de 4,6 millions alloué à l’appropria-
tion numérique?

administratie. Daar moeten middelen voor worden uitge-
trokken, anders dreigen er menselijke drama’s. 
 

Voorts is hij bezorgd over de voorgelegde begroting. 
In elke allocatie is er immers sprake van rationalisering, 
zodat de begroting een echt bezuiningsplan wordt. Wordt 
er ook Wi-Fi geïnstalleerd in basisscholen? Is er nog sprake 
van gratis Wi-Fi in studentenwijken en achtergestelde 
buurten? Hoeveel kilometer glasvezelnetwerk moet er nog 
aangelegd worden? Wat tot slot 5G betreft, pleit de PTB 
voor één enkele openbare operator, om geen wildgroei aan 
antennes op het Brusselse grondgebied te krijgen. 
 
 
 

Mevrouw Farida Tahar wijst erop dat bij de digitali-
sering niemand uit de boot mag vallen. Er zijn nog steeds 
te veel burgers digibeet. De Ecolofractie is beducht voor 
het probleem dat burgers hun rechten niet opnemen. Alle 
maatregelen die worden genomen, moeten het algemeen 
belang dienen en niet de ICT-reuzen nog groter maken. Het 
gewest moet waken over de privacy van de burgers en hun 
gegevens. 
 

De spreekster komt terug op het lichtjes gedaalde 
budget van opdracht 7, nadat de regering had besloten te 
besparen. Die daling zou deels worden gecompenseerd 
door de nieuwe kredieten voor de gewestelijke webstrate-
gie. Het budget zou ook het CIBG en Brussel ConnectIT 
ten goede moeten komen. Voor programma 003 vraagt het 
parlementslid meer informatie over de gewestelijke samen-
werking inzake videobewaking. Voor programma 007 
zou ze graag weten wat de volgende stappen zijn van het 
Multimediaplan voor de scholen.

Wat de gendernota betreft, vindt ze het een goede 
zaak dat er aandacht gaat naar gendergelijkheid tijdens 
de aanwerving. Brussel ConnectIT werkt samen met het 
CIBG rond de aanwerving van technische profielen. Uit de 
cijfers van 2022 bleek een onevenwicht tussen mannen en 
vrouwen bij de GOB: op dat vlak is er nog werk aan de 
winkel.

De Ecolofractie zal nauw blijven toezien op de 
ordonnantie Digitaal Brussel. De bestaande maatregelen 
voldoen niet en beantwoordt niet aan de behoeften van de 
vzw’s, die de steken moeten ophalen die de overheid laat 
vallen. De bestaande maatregelen moet behouden en verder 
ontwikkeld worden. Er is een groot budget van 4,6 miljoen 
euro beschikbaar voor digitale toegankelijkheid. Welk 
percentage daarvan dient om de fysieke loketten in stand te 
houden? 
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Enfin, la députée rappelle l’appel du milieu associatif, 
dont Lire et écrire, la Fédération des services sociaux ou 
encore les EPN, pour l’obtention de subventions structu-
relles et de moyens pérennes pour assurer leurs missions. 
Rien dans les allocations budgétaires ne semble prévu pour 
répondre à ces demandes légitimes. 
 

Face à la légère diminution du budget de la Mission 007, 
Mme Carla Dejonghe rappelle l’importance de continuer 
à investir dans la numérisation car il y a encore des progrès 
à faire dans de nombreux domaines (simplification des 
plateformes gouvernementales, flux d’informations entre 
les services, etc.). Il faut aussi veiller à réduire la fracture 
numérique.

La députée se réjouit toutefois que 60 % des Bruxellois 
possèdent déjà les compétences numériques nécessaires 
et que l’intégration des technologies numériques par les 
entreprises bruxelloises soit bien supérieure à la moyenne, 
ce qui démontre la force d’innovation des entrepreneurs de 
la Région.

L’intervenante sera très attentive à l’ordonnance 
«Bruxelles Numérique» car, si de nombreux investis-
sements restent nécessaires pour faire de Bruxelles une 
véritable «smart city», il faut aussi rationaliser les dépenses 
dans ce domaine. La députée pointe aussi du doigt la 
pénurie d’experts en TIC et exhorte la Région à redoubler 
d’efforts en matière de formations afin d’attirer davantage 
de Bruxellois vers le secteur des TIC. Quelles sont les 
nouvelles initiatives en la matière? La députée insiste aussi 
sur la nécessité d’offrir des formations plus accessibles au 
niveau des emplois «ordinaires».

M. Emmanuel De Bock s’enquiert du retour des écoles 
secondaires connectées au Wi-Fi. Quel est le statut de ce 
projet et combien d’écoles ont été connectées? En ce qui 
concerne le bureau d’achats numériques à l’échelle de la 
Région, son exemplarité ne pourrait-elle pas être élargie 
à tous les autres domaines autres que l’informatique? En 
ce qui concerne le projet WePulse, combien de communes 
ont-elles adhéré aux différents domaines?

Le ministre Bernard Clerfayt précise que les dépenses 
informatiques sont en réalité des investissements pour du 
développement informatique, pour construire au fil des 
ans un outil informatique de plus en plus performant, qui 
accompagne toutes les administrations. Il s’agit de déployer 
des solutions informatiques d’abord dans les administra-
tions. Ce n’est pas parce que le processus de traitement des 
données est informatisé que l’interface avec le citoyen doit 
forcément l’être. Le gros du budget concerne donc l’in-
formatisation des processus et la formation des fonction-
naires à l’utilisation des nouveaux outils. Le futur code de 
la donnée, unique, cohérent et commun à toutes les admi-
nistrations a dès lors toute son importance. Le gouverne-

Ten slotte herinnert mevrouw Tahar aan de roep uit het 
veld van de verenigingen (o.a. Lire et Écrire, de Franstalige 
Fédération des services sociaux en de openbare compu-
terruimtes) om structurele financiering en subsidiëring. 
Alleen zo kunnen ze hun opdrachten blijven vervullen. Als 
je naar de allocaties kijkt, lijkt die terechte vraag echter niet 
beantwoord te worden.

Met de lichte daling van de middelen voor opdracht 7 
in gedachten, hamert mevrouw Carla Dejonghe erop dat 
het belangrijk is om in digitalisering te blijven investeren. 
Op heel wat domeinen – vereenvoudiging van de over-
heidsplatformen, gegevensstromen tussen de diensten 
onderling … – is er namelijk nog vooruitgang mogelijk. 
Ook moet de digitale kloof verkleind worden.

Het stemt mevrouw Dejonghe wel tevreden dat toch 
al 60% van de Brusselaars over de vereiste digitale basis-
vaardigheden beschikt en dat de Brusselse bedrijven zelfs 
bovengemiddeld gebruikmaken van digitale technologieën. 
Dat laatste toont volgens haar de innovatieve kracht van de 
Brusselse ondernemers aan.

De spreekster zal de ordonnantie Digitaal Brussel 
nauwgezet opvolgen. Aan de ene kant zijn er nog heel wat 
investeringen nodig om van Brussel een echte “smart city” 
te maken, maar tegelijk moeten de uitgaven ook gestroom-
lijnd worden. Zij wijst op het grote gebrek aan ICT-experts 
en roept het gewest op om een tandje bij te zetten in de 
opleidingen en meer Brusselaars naar de ICT-sector te 
lokken. Welke nieuwe initiatieven worden er op dat vlak 
genomen? Mevrouw Dejonghe wil ook meer toegankelijke 
opleidingen voor de “gewone” jobs. 
 

De heer Emmanuel De Bock peilt naar de reacties van 
de scholen die Wi-Fi geïnstalleerd kregen. Wat is de status 
van dat project en hoeveel scholen kregen Wi-Fi? Kan de 
gewestelijke centrale voor digitale aankopen niet fungeren 
als voorbeeld voor alle andere, niet-informaticagerela-
teerde domeinen? Hoeveel gemeenten zijn aangesloten bij 
het WePulseproject? 
 

Minister Bernard Clerfayt legt uit dat informatica-uit-
gaven in feite investeringen zijn om over de jaren een steeds 
beter en efficiënter informatica-instrument te ontwikkelen 
ten behoeve van alle overheidsdiensten. De informatica-
oplossingen zullen in de eerste plaats in de administraties 
worden ingevoerd. De gegevensverwerking mag dan wel 
geautomatiseerd worden, dat wil nog niet zeggen dat de 
interface met de burger dat ook per se hoeft te zijn. Het 
grootste deel van het budget gaat dus naar de digitalisering 
van de processen en de opleiding van de ambtenaren, die 
met de nieuwe informatica moeten leren werken. Daarom 
is het toekomstige Wetboek gegevensbeheer – één enkel 
coherent document voor alle administraties – zo belangrijk. 
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ment poursuit une politique d’intégration sur le plan non 
seulement de l’informatique mais aussi de la gestion des 
bâtiments et du personnel.

Le Code bruxellois de la gouvernance et de la donnée 
vient d’être examiné par l’Autorité de protection des 
données (APD) et le cabinet est en train de prendre connais-
sance de ses très nombreux commentaires. Le texte sera 
ensuite envoyé au Conseil d’État pour examen avant d’être 
présenté au Parlement (probablement à la toute fin de la 
législature). Le code s’appliquera à toutes les administra-
tions du territoire bruxellois afin de permettre une gestion 
uniforme de toutes les données et leur échange, utile au 
fonctionnement de Fidus. Des mécanismes de communica-
tion avec les autres Régions seront également intégrés. 
 

Au sujet de l’ordonnance «Bruxelles Numérique», 
le ministre rappelle qu’il n’a jamais été question de 
réduire ou de supprimer l’offre de services classiques aux 
citoyens mais bien d’y ajouter le mode de communication 
numérique. L’accès aux services est donc élargi, tout en 
favorisant la sécurité des données et le recours aux droits 
(par exemple, l’octroi d’allocations familiales en consultant 
les données avec celles du registre national). Le développe-
ment de cette technologie dans la société pose bien sûr la 
question de l’accès égal de tous à cette technologie. Pour 
y veiller, un plan d’appropriation numérique a été élaboré, 
en collaboration avec de multiples partenaires, dont la 
Fondation Roi Baudouin. Tout service public déployant 
une solution informatique aura ainsi l’obligation de prévoir 
un accompagnement numérique pour les citoyens qui le 
souhaitent. Le budget affecté à l’inclusion numérique 
s’élève à 900.000 euros par an, dont 800.000 euros dans le 
cadre de la Mission 7 (soutien aux équipes de Paradigm, 
à une série d’opérateurs privés, à des appels à projets par 
exemple, etc.). En réponse à Mme Farida Tahar, le ministre 
précise qu’aucun budget supplémentaire n’est prévu à ce 
titre puisque l’inclusion de tous les publics (et donc leur 
accompagnement) devra obligatoirement être pensé, et 
donc budgétisé, dans les solutions numériques déployées 
par chaque administration. Il n’y a pas non plus de moyens 
supplémentaires alloués aux EPN. 
 
 
 

En ce qui concerne la stratégie web régionale, le ministre 
indique qu’une famille est déjà fonctionnelle – la famille 
générale qui concerne la Région, les cabinets et certaines 
administrations etc. - dans le portail régional be.brussels. 
Elle remplace une vingtaine de sites existants. Le dévelop-
pement du premier site ayant demandé plus de temps que 
prévu, les suivants ont pris un peu de retard. Trois familles 
sont prévues en 2024 et sont déjà en cours de déploiement: 
le logement, la mobilité et les transports et une troisième 
qui est encore à définir. Pour financer le site, une partie 
du budget de fonctionnement des sites web de chacun des 

Overigens wil de overheid niet alleen de informaticasyste-
men stroomlijnen, maar ook het beheer van gebouwen en 
personeel.

Het Brusselse Wetboek gegevensbeheer is zopas 
onderzocht door de Gegevensbeschermingsautoriteit 
(GBA); het kabinet buigt zich nu over de talrijke 
opmerkingen van de GBA. Vervolgens zal de tekst voor 
advies naar de Raad van State worden gestuurd. Daarna kan 
hij, vermoedelijk helemaal op het einde van de regeerperi-
ode, aan het Parlement worden voorgelegd. Het Wetboek 
zal van toepassing zijn op alle Brusselse besturen. Dat 
garandeert een uniforme behandeling van alle gegevens en 
hun uitwisseling, wat handig is voor de werking van Fidus. 
Er wordt ook voorzien in manieren om met de andere 
gewesten te communiceren.

Wat de ordonnantie Brussel Digitaal betreft, wijst de 
minister erop dat het nooit de bedoeling is geweest om het 
klassieke aanbod van diensten aan de burgers te beperken 
of af te schaffen, maar enkel om daar digitale communi-
catiemogelijkheden aan toe te voegen. De toegang tot 
diensten wordt dus uitgebreid, waarbij de veiligheid van 
de gegevens en de opname van rechten centraal staan (bij-
voorbeeld de toekenning van kinderbijslag door gegevens 
te vergelijken met het rijksregister). De ontwikkeling van 
deze technologie in de samenleving brengt natuurlijk 
een probleem met zich mee met betrekking tot de gelijke 
toegankelijkheid van die technologie voor iedereen. Om 
daarop toe te zien werd een plan voor digitale toe-eige-
ning opgesteld in samenwerking met meerdere partners, 
waaronder de Stichting Koning Boudewijn. Elke overheids-
dienst die een computertoepassing invoert, zal verplicht zijn 
om burgers die dat wensen te begeleiden op digitaal gebied. 
Het budget voor digitale inclusie bedraagt 900.000 euro per 
jaar, waarvan 800.000 in het kader van opdracht 7 (onder-
steuning van de teams van Paradigm, van een aantal pri-
vé-instanties en van een jaarlijkse projectoproep bijvoor-
beeld). In reactie op een vraag van mevrouw Farida Tahar 
wijst de minister erop dat daarvoor geen extra budget wordt 
uitgetrokken omdat het verplicht wordt om de inclusie (en 
bijgevolg begeleiding) van alle doelgroepen te organiseren 
en er dus ook middelen voor uit te trekken wanneer over-
heidsdiensten in digitale oplossingen voorzien. Er worden 
dus ook geen extra middelen toegekend aan openbare com-
puterruimtes (OCR).

Wat de gewestelijke internetstrategie betreft, verklaart 
de minister dat een groep websites al live is, meer bepaald 
de algemene groep met betrekking tot het gewest, de 
kabinetten, sommige diensten enzovoort. Deze zijn terug 
te vinden op de gewestelijke portaalsite be.brussels. Ze 
vervangen een twintigtal eerdere websites. Omdat de ont-
wikkeling van de eerste website meer tijd heeft gevergd 
dan gepland, was er wat vertraging met de rest. In 2024 
zijn er nog drie groepen websites gepland. Sommige (met 
betrekking tot leefmilieu, huisvesting,mobiliteit en vervoer) 
gaan al live. Een derde moet nog worden gedefinieerd. Om 
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organismes concernés a été ponctionnée. 
 
 

En ce qui concerne le plan Multimédia pour les 
écoles, le ministre explique que ce plan a pu être déployé 
grâce aux 400 km de fibre optique déployés par Irisnet, 
notamment entre les bâtiments publics régionaux. À ces 
400 km s’ajoutent les réseaux optiques de la STIB, de 
Bruxelles Mobilité, du Port de Bruxelles, etc., pour arriver 
à 1.000 km, regroupés désormais au sein de Fibru. Le 
projet «Branche ton école» a permis de connecter 42 % des 
écoles secondaires (103 sur un total de 240). En 2023, on 
dénombrait 53 écoles (670 dispositifs Wi-Fi installés). Au 
total, 780 dispositifs Wi-Fi seront installés, en priorité dans 
les écoles secondaires où il est davantage utilisé que dans 
l’enseignement primaire. Le budget pour 2023 s’élevait 
à 1,650 millions d’euros. L’exploitation de ce budget est 
aujourd’hui terminée, les projets ayant été menés dans le 
cadre d’un plan européen. 
 

En réponse à la question de M. Francis Dagrin relative 
au Wi-Fi gratuit dans les quartiers étudiants ou défavorisés, 
le ministre explique qu’il y a actuellement 1.352 hotspots 
et 250 sites. Une réflexion est en cours en vue de l’éventuel 
déplacement de certains hotspots (de sites touristiques vers 
des quartiers au sein desquels la fracture numérique est plus 
marquée).

En ce qui concerne Irisnet, le ministre annonce 
qu’Irisnet 3 sera accessible à plus de 500 opérateurs 
publics. Ils ne sont pas obligés d’y recourir mais certains 
s’y sont engagés. Ce réseau abrite aussi les 1.512 caméras 
de sécurité relevant des différentes communes et zones de 
police, de même que 400 caméras ANPR et 300 caméras 
supplémentaires pour le projet Smart Move. Il s’agit donc 
d’un gigantesque réseau où les besoins technologiques de 
toutes les administrations sont mutualisés. 
 

En ce qui concerne le projet WePulse, le ministre précise 
qu’aucune économie n’a été réalisée sur ce projet. Entre 
30 et 34 pouvoirs locaux sur les 38 (communes et CPAS) 
participent au programme, en fonction des domaines (RH, 
finances et budget, dossiers sociaux des CPAS et CRM 
(citizen relationship management)). Au niveau RH où les 
communes sont très engagées, une distinction a été faite 
entre soft et hard RH (la paie et le suivi des carrières). Au 
niveau finances et budget, l’engagement des communes 
est également important. Il l’est moins sur les deux 
domaines restants: d’une part parce que certains CPAS ont 
déjà consenti des investissements de leur côté et, d’autre 
part, parce qu’en raison du contexte budgétaire, peu de 
communes sont prêtes à consacrer des moyens au CRM, 
même si la Région prend en charge une grande partie des 

de nieuwe website te financieren, wordt er gebruikgemaakt 
van een gedeelte van het budget voor de werking van de 
website van elke betrokken instantie.

Wat het Multimediaplan voor scholen betreft, legt de 
minister uit dat dat kon worden uitgevoerd doordat met 
name Irisnet 400 km glasvezelkabel heeft aangelegd tussen 
gewestelijke overheidsgebouwen. Daar komt nog het 
optisch netwerk bij van de MIVB, Brussel Mobiliteit, de 
Haven van Brussel enzovoort. Zo ligt er in totaal 1.000 km 
glasvezelkabel. Dat netwerk is voortaan gegroepeerd bij 
Fibru. Dankzij het project “Mijn school gaat digitaal” 
werd 42% van de middelbare scholen aangesloten (103 op 
een totaal van 240). In 2023 waren er slechts 53 scholen 
aangesloten(670 Wi-Fiverbindingen). In totaal zullen 
er 780 Wi-Fi-installaties worden geplaatst. Middelbare 
scholen krijgen voorrang omdat het internet daar meer 
wordt gebruikt dan in het basisonderwijs. Het budget voor 
2023 bedroeg 1,650 miljoen euro. Het gebruik van dat 
budget is stopgezet. De projecten werden immers gereali-
seerd in het kader van een Europees plan.

De heer Francis Dagrin stelde een vraag over gratis 
Wi-Fi in studentenwijken of kansarme buurten. De minister 
legt uit dat er momenteel 1.352 hotspots en 250 sites zijn. 
Er wordt nagedacht over de mogelijkheid om bepaalde 
hotspots te verplaatsen (van toeristische locaties naar 
wijken waar de digitale kloof groter is). 
 

Wat Irisnet betreft, kondigt de minister aan dat Irisnet 
3 toegankelijk wordt voor meer dan 500 overheidsin-
stanties. Ze zijn niet verplicht om het te gebruiken, maar 
sommige instanties hebben zich daar wel toe verbonden. 
Op het netwerk zijn ook de 1.512 veiligheidscamera’s 
aangesloten van meerdere gemeenten en politiezones, 
alsook 400 ANPR-camera’s en nog eens 300 extra camera’s 
voor Smart Move. Het gaat dus om een gigantisch netwerk 
waarin de technologische behoeften van alle overheids-
diensten worden samengebracht.

De minister verduidelijkt dat er niet werd bespaard op 
het project WePulse. Er nemen 30 tot 34 van de 38 lokale 
besturen (gemeenten en OCMW’s) deel aan het programma, 
afhankelijk van het domein (HR, financiën en begroting, 
sociale dossiers van de OCMW’s en CRM – citizen rela-
tionship management). Met betrekking tot HR, waarin de 
gemeenten sterk betrokken zijn, werd er een onderscheid 
gemaakt tussen soft en hard management (verloning en 
opvolging van carrières). Ook op het gebied van financiën 
en begroting zijn de gemeenten sterk betrokken. Dat is in 
mindere mate het geval voor de twee overige aspecten. 
Enerzijds komt dat omdat de OCMW’s zelf al hebben geïn-
vesteerd, anderzijds omdat weinig gemeenten bereid zijn 
om middelen uit te trekken voor CRM, zelfs al neemt het 
gewest een groot deel van de kosten voor zijn rekening. 
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coûts. Par ailleurs, outre les crédits pris en charge par 
Paradigm, d’autres figurent aussi au chapitre Pouvoirs 
locaux et subsides aux communes.

Le numérique doit bien sûr être responsable sur le plan 
énergétique et en termes de rejet de CO2. À cet égard, un 
plan «numérique responsable» sera présenté prochaine-
ment au gouvernement. Ce plan transversal vise à diminuer 
l’empreinte écologique par l’allongement de la durée de 
vie des équipements, l’utilisation de technologies moins 
polluantes et une meilleure conception. Paradigm est 
par ailleurs en train de mettre au point un kit de bonnes 
pratiques à l’intention des administrations.

En ce qui concerne l’intelligence artificielle et ses 
enjeux, le ministre rappelle que, dans le cadre des plans 
européens, le gouvernement a accordé un subside de 
9,9 millions d’euros sur quatre ans à FARI et que des 
projets pilotes ont été menés dans le domaine de l’emploi 
et du bien-être animal.

En réponse à la question de M. Gilles Verstraeten 
relative à la remarque récurrente de la Cour des comptes, 
le ministre indique que Paradigm a revu ses procédures 
et s’est embarqué sur la plateforme SAP Finances, ce qui 
permettra d’améliorer à l’avenir la comptabilisation des 
actifs immobilisés. Pour ce qui est de la liste des projets 
supprimés ou reportés en raison des économies réalisées 
réclamée par M. Gilles Verstraeten, le ministre explique 
que chaque projet donne toujours lieu à de nombreuses 
adaptations, discutées au sein du comité de gouvernance 
informatique ou de Paradigm et prend pour exemple l’appli-
cation Nova (pour l’introduction d’une demande de permis 
d’urbanisme) ou l’application BOS. Des crédits subsistent 
pour la maintenance mais il a été décidé de réduire les 
montants alloués pour améliorer encore ces applications. 
 

En ce qui concerne la plateforme CRM, un système de 
cashback a été instauré, à savoir que les administrations 
qui souhaitent s’inscrire dans ce mécanisme et déployer 
des projets sur la plateforme paient l’embarquement, afin 
de responsabiliser les demandes en matière de développe-
ment informatique. Pour 2024, le budget alloué au CRM est 
en hausse en raison du nombre croissant d’entités qui ont 
exprimé leur intérêt. 
 

L’ASBL IRISteam employait 658 personnes fin 
octobre 2023, dont 372 chez Paradigm et au département 
ICT du SPRB et 286 chez d’autres membres de la Région 
ou des communes. Une cinquantaine de postes sont ouverts. 
En raison de la très forte inégalité de genre dans ce secteur, 
une attention toute particulière est portée à cette question 
lors du recrutement.

Naast de kredieten die Paradigm voor zijn rekening neemt, 
staan er nog andere in het hoofdstuk over lokale besturen 
en subsidies voor gemeenten.

Uiteraard moet digitalisering gebeuren op energiezui-
nige wijze en met een beperkte CO2-uitstoot. Daartoe zal 
binnenkort een plan voor verantwoordelijke digitalisering 
worden voorgesteld aan de regering. Dat transversale plan 
is bedoeld om de ecologische voetafdruk te beperken door 
ervoor te zorgen dat uitrustingen een langere levensduur 
hebben, door minder vervuilende technologie te gebruiken 
en een beter ontwerp te hanteren. Paradigm stelt trouwens 
een kit met goede praktijken voor de besturen op punt.

Wat de uitdagingen inzake artificiële intelligentie 
betreft, wijst de minister erop dat de regering in het kader 
van de Europese plannen een subsidie van 9,9 miljoen euro 
over vier jaar heeft toegekend aan FARI en dat er proefpro-
jecten werden uitgevoerd op het gebied van werkgelegen-
heid of dierenwelzijn.

Bij wijze van antwoord op de vraag van de heer Gilles 
Verstraeten over de terugkerende opmerking van het 
Rekenhof verklaart de minister dat Paradigm zijn procedures 
heeft bijgestuurd en het platform SAP Finance in gebruik 
heeft genomen, wat het in de toekomst mogelijk zal maken 
om de boekhouding van vaste activa te verbeteren. De 
heer Gilles Verstraeten vroeg om een lijst van geschrapte 
of uitgestelde projecten als gevolg van besparingen. De 
minister legt uit dat elk project onveranderlijk aanleiding 
geeft tot tal van wijzingen die worden besproken in het 
comité voor IT-governance of bij Paradigm. Bij wijze van 
voorbeeld verwijst hij naar de applicatie Nova (die dient 
om een stedenbouwkundige vergunning aan te vragen) of 
naar de applicatie BOS. Er blijven kredieten beschikbaar 
voor onderhoud, maar er werd beslist om de middelen voor 
het verbeteren van die applicaties te beperken.

Wat het CRM-platform betreft, werd een cashbacksys-
teem ingevoerd. Dat wil zeggen dat de besturen die 
aansluiten bij het systeem en projecten managen met het 
platform een instapvergoeding betalen om hen aan te zetten 
tot verantwoordelijkheid met betrekking tot de ontwik-
keling van computertoepassingen. Het budget voor CRM 
met betrekking tot het jaar 2024 wordt verhoogd omdat 
een groeiend aantal instanties hun interesse hebben laten 
blijken.

De vzw IRISteam had eind oktober 2023 al 658 mensen 
in dienst, van wie 372 bij Paradigm en in de ICT-afdeling 
van de Gewestelijke Overheidsdienst Brussel (GOB) en 
286 bij andere gewestelijke instanties of bij gemeenten. 
Een vijftigtal vacatures staan open. Omdat er bijzonder 
veel genderongelijkheid bestaat in de sector, wordt daar 
specifieke aandacht aan besteed bij aanwervingen.
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Annexe 1: répartition du personnel au sein d’IRISteam.

En ce qui concerne le déploiement de la 5G, le ministre 
Clerfayt rappelle qu’il s’agit d’une compétence fédérale et 
précise que les premiers sites de 5G devraient se déployer 
en Région bruxelloise en 2024. Le réseau à large bande 
de fibre optique de la Région servira de facto de point de 
passage aux opérateurs 5G pour certaines données.

Le réseau de fibre optique restera la propriété d’Irisnet 
3, dont la Région est actionnaire, et ne sera donc pas 
privatisé. En revanche, la Région est prête à s’associer à 
des partenaires privés pour continuer le développement 
du réseau. Celui-ci comprend actuellement 1 000 km 
alors qu’il en faudrait 11.000 pour couvrir l’ensemble du 
territoire de la Région. 
 

III. Discussion  
des programmes et activités

Programme 002 - Soutien au fonctionnement général du 
Centre d’Informatique pour la Région bruxelloise 
(CIRB)

En ce qui concerne l’activité 15 et l’AB 07 002 15 04 41 
40 (dotation de fonctionnement au CIRB pour l’héberge-
ment, la maintenance et le développement du site internet 
régional), M. Gilles Verstraeten constate que les crédits 
ont augmenté de 2,3 millions d’euros. Combien a coûté le 
développement du premier portail, be.brussels, rassemblant 
toutes les informations sur la Région et des liens vers des 
sites existants? Quels autres portails seront construits 
ensuite, selon quel calendrier? Le député fait remarquer 
que ce portail ne remplace pas les autres sites web. Il s’agit 
donc d’un site web de plus, ce qui ne contribue pas à réduire 
le nombre de sites web, ce qui était pourtant l’objectif. 
M. Francis Dagrin s’étonne quant à lui que cette multipli-
cation par trois du crédit soit justifiée par «la rationalisation 
budgétaire». 
 

Concernant l’AB 07.002.15.01.4140 (dotation de fonc-
tionnement au CIRB pour l’exécution de ses missions de 
base), M. Francis Dagrin souhaite obtenir la ventilation 
de la diminution des crédits. Cette baisse impactera-t-elle 
la rémunération du personnel? 
 

Le ministre Bernard Clerfayt explique que les règles 
générales d’économie décidées par le gouvernement ont 
aussi été appliquées à Paradigm (3 % sur le personnel, 5 % 
sur le fonctionnement, etc.). Le statut et la rémunération 
des agents ne seront pas modifiés mais il y aura peut-être un 

Bijlage 1: verdeling van het personeel bij IRISteam

Wat de uitrol van 5G betreft, herinnert minister Clerfayt 
eraan dat het om een federale bevoegdheid gaat en merkt 
hij op dat de eerste 5G-locaties in het Brussels Gewest in 
2024 een feit zouden moeten zijn. Het breedbandnetwerk 
met glasvezel van het Brussels Gewest zal de facto gebruikt 
worden door 5G-operatoren voor bepaalde gegevens.

Het glasvezelnetwerk zal het eigendom blijven van 
Irisnet 3, waarvan het Brussels Gewest aandeelhouder is, 
en zal dus niet geprivatiseerd worden. Het Brussels Gewest 
is echter wel bereid om samen te werken met privépart-
ners aan de verdere ontwikkeling van het netwerk. Dat is 
momenteel 1.000 km lang, maar het zou over een lengte 
van 11.000 km moeten worden aangelegd om het volledige 
grondgebied van het gewest te dekken.

III. Bespreking van  
de programma’s en activiteiten

Programma 002 Steun aan de algemene werking van 
het Centrum voor Informatica van het Brussels 
Gewest (CIBG)

Wat activiteit 15 en basisallocatie 07.002.15.04.41.40 
betreft (dotatie voor de werking van het CIBG inzake het 
hosten, onderhouden en ontwikkelen van de gewestelijke 
website) betreft, stelt de heer Gilles Verstraeten vast dat 
de kredieten met 2,3 miljoen euro zijn verhoogd. Hoeveel 
kostte de ontwikkeling van de eerste portaalsite, be.brussels, 
waarop alle informatie over het Brussels Gewest en links 
naar de huidige websites verzameld zijn? Welke portaal-
sites worden daarna nog ontwikkeld en volgens welke 
planning? De volksvertegenwoordiger merkt op dat de 
portaalsite de overige websites niet vervangt. Het is dus 
nog een bijkomende website, wat niet bevorderlijk is om 
het totale aantal websites te beperken, terwijl dat toch de 
bedoeling was. De heer Francis Dagrin is verbaasd dat de 
verdrievoudiging van het krediet wordt uitgelegd als een 
“begrotingsoptimalisering”.

Wat basisallocatie 07.002.15.01.4140 betreft (wer-
kingsdotatie voor de uitvoering van de basisopdrachten 
van het CIBG), wil de heer Francis Dagrin een overzicht 
ontvangen van de vermindering van de kredieten. Zal die 
vermindering invloed hebben op de verloning van het 
personeel?

Minister Bernard Clerfayt legt uit dat de algemene 
besparingsregels waarover de regering het eens is geworden, 
ook werden toegepast op Paradigm (3% op personeel, 5% 
op werking enzovoort). Het statuut en de verloning van 
ambtenaren worden niet gewijzigd, maar er zal misschien 
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peu moins de personnel ou ce dernier ne sera pas renouvelé 
à la même fréquence. Une partie de ce personnel est 
d’ailleurs financée par le programme WePulse. M. Francis 
Dagrin déplore qu’il y ait une diminution du personnel, 
même par départ naturel.

Pour ce qui est du triplement de l’AB 07 002 15 04 41 
40, le ministre explique que la première famille a été la plus 
coûteuse car il a fallu créer le cadre pour toutes les familles 
qui arriveront à l’avenir. Le coût pour dix familles s’élève à 
12 millions d’euros (répartis sur une période de quatre ans). 
Les familles logement, mobilité et environnement seront 
embarquées en 2024. Le triplement du budget est dû au fait 
qu’une partie des crédits alloués aux différentes adminis-
trations leur a été retirée et a été retransférée vers Paradigm. 
La stratégie web régionale est donc déployée sans crédits 
supplémentaires. 
 

Programme 003 - Financement du Centre Informatique 
pour la Région bruxelloise (C.I.R.B.) pour mener 
des actions d’impulsion en matière de technologie de 
l’information et de la communication dans le cadre 
de projets transversaux

Ce programme ne suscite aucun commentaire.

Programme 004 - Exploitation et développement 
informatiques au sein du Service public régional de 
Bruxelles (SPRB)

En ce qui concerne l’activité 11, AB 07.004.11.03.7422, 
M. Gilles Verstraeten constate la diminution des crédits 
pour les projets confiés au secteur privé mais estime que 
la justification avancée (notamment la re-ventilation vers 
l’activité 15 du programme 2) ne correspond pas aux 
chiffres. 
 

Le ministre Clerfayt explique qu’outre les règles 
générales d’économie sur les frais de fonctionnement, des 
budgets ont été transférés vers l’activité 15 du programme 
2 (les moyens destinés au développement de nouveaux 
logiciels ou applications etc. par des partenaires privés ont 
été transférés vers les investissements dans l’infrastructure 
de Paradigm).

Mme Farida Tahar aimerait obtenir plus d’informa-
tions sur la nature de ces projets confiés au secteur privé. 
 

Le ministre explique qu’il peut être fait appel, par 
marché public, à des entreprises privées pour développer 

wat minder personeel zijn, of het zal niet even snel worden 
vervangen. Een deel van het personeel wordt trouwens 
gefinancierd met het WePulse-programma. De heer Francis 
Dagrin betreurt dat het aantal personeelsleden afneemt, 
zelfs als dat door natuurlijke afvloeiing gebeurt.

Met betrekking tot de verdrievoudiging van basisallo-
catie 07.002.15.04.41.40 legt de minister uit dat de eerste 
groep duurder was omdat er een kader moest worden 
gecreëerd voor alle toekomstige groepen. De kostprijs voor 
tien groepen bedraagt 12 miljoen euro (verdeeld over een 
periode van vier jaar). De groepen huisvesting, mobiliteit 
en leefmilieu komen in 2024 aan de beurt. De verdrievou-
diging van het budget is het gevolg van het feit dat een deel 
van de kredieten die werden toegekend aan verschillende 
overheidsdiensten weer werd ingetrokken en overgedragen 
aan Paradigm. De gewestelijke internetstrategie wordt dus 
zonder bijkomende kredieten doorgevoerd.

Programma 003 – Financiering van het Centrum voor 
Informatica van het Brussels Gewest (CIBG) voor 
het voeren van stimuleringsacties op het gebied 
van informatie- en communicatietechnologie in het 
kader van transversale projecten

Dit programma lokt geen opmerkingen uit.

Programma 004 – Uitbating en ontwikkeling van 
informatica bij de Gewestelijke Overheidsdienst 
Brussel (GOB)

Wat activiteit 11, basisallocatie 07.004.11.03.7422 
betreft, stelt de heer Gilles Verstraeten vast dat de 
kredieten voor projecten die worden uitbesteed aan de 
privé-sector worden verminderd. Hij meent echter dat de 
rechtvaardiging daarvoor (met name de overheveling naar 
activiteit 15 van programma 2) niet overeenstemt met de 
cijfers.

Minister Clerfayt verklaart dat er naast de algemene 
besparingsregels met betrekking tot de werkingskosten 
ook budgetten werden overgedragen naar activiteit 15 van 
programma 2 (de middelen bestemd voor de ontwikkeling 
van nieuwe software of applicaties enzovoort door pri-
vépartners werden overgedragen naar investeringen in de 
infrastructuur van Paradigm).

Mevrouw Farida Tahar zou meer informatie willen 
ontvangen over de aard van de projecten die aan de pri-
vé-sector werden uitbesteed.

De minister legt uit dat er door middel van een openbare 
aanbesteding een beroep kan worden gedaan op privébe-
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certains aspects de projets informatiques demandés par les 
administrations, pour lesquels Paradigm ne dispose pas des 
ressources en interne.

S’agissant de la nature exacte de projets, le ministre 
invite la députée à déposer une question écrite. 
 

Programme 005 - Financement du Centre Informatique 
pour la Région bruxelloise (C.I.R.B.) pour mener 
des actions d’impulsion en matière de technologie 
de l’information et de la communication dans les 
communes et CPAS

Programme 006 - Financement du Centre Informatique 
pour la Région bruxelloise (C.I.R.B.) pour mener 
des actions d’impulsion en matière de technologie 
de l’information et de la communication dans les 
organismes d’intérêt public

Programme 007 - Financement du Centre Informatique 
pour la Région bruxelloise (C.I.R.B.) pour mener 
des actions d’impulsion en matière de technologie 
de l’information et de la communication dans les 
établissements d’enseignement

Programme 008 - Financement du Centre Informatique 
pour la Région bruxelloise (C.I.R.B.) pour mener 
des actions d’impulsion en matière de technologie 
de l’information et de la communication dans les 
hôpitaux

Programme 009 - Financement du Centre Informatique 
pour la Région bruxelloise (C.I.R.B.) pour mener 
des actions d’impulsion en matière de technologie de 
l’information et de la communication dans le cadre 
de projets transversaux publics ou privés

Programme 010 - Soutien à la digitalisation

Ces programmes ne suscitent aucun commentaire.

IV. Vote

La commission émet, par 9 voix contre 6, un avis 
favorable à la commission des Finances pour ce qui 
concerne la Mission 7.

drijven om bepaalde onderdelen van informaticaprojec-
ten te ontwikkelen op verzoek van overheidsdiensten als 
Paradigm daarvoor niet over intern personeel beschikt.

Wat de precieze aard van die projecten betreft, verzoekt 
de minister de volksvertegenwoordiger om een schriftelijke 
vraag in te dienen.

Programma 005 – Financiering van het Centrum voor 
Informatica van het Brussels Gewest (CIBG) om 
stimulerende acties te voeren met betrekking tot 
informatie- en communicatietechnologie voor de 
gemeenten en OCMW’s

Programma 006 - Financiering van het Centrum voor 
Informatica van het Brussels Gewest (CIBG) om 
stimulerende acties te voeren met betrekking tot 
informatie- en communicatietechnologie voor de 
instellingen van openbaar nut

Programma 007 - Financiering van het Centrum voor 
Informatica van het Brussels Gewest (CIBG) om 
stimulerende acties te voeren met betrekking tot 
informatie- en communicatietechnologie voor de 
onderwijsinstellingen

Programma 008 - Financiering van het Centrum voor 
Informatica van het Brussels Gewest (CIBG) om 
stimulerende acties te voeren met betrekking tot 
informatie- en communicatietechnologie voor de 
ziekenhuizen

Programma 009 - Financiering van het Centrum voor 
Informatica van het Brussels Gewest (CIBG) om 
stimulerende acties te voeren met betrekking tot 
informatie- en communicatietechnologie in het 
kader van transversale openbare of privéprojecten

Programma 010 – Ondersteuning van de digitalisering

Die programma’s lokken geen commentaar uit.

IV. Stemming

De commissie brengt aan de commissie voor de 
Financiën een gunstig advies uit over opdracht 7, met 
9 stemmen tegen 6.
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MISSION 16

I. Exposé introductif du ministre 
Bernard Clerfayt

Le ministre Bernard Clerfayt a tenu devant les commis-
saires l’exposé suivant:

« M. le président,

Mesdames, MM. les députés,

Contexte

Je suis devant vous pour vous présenter le dernier 
budget de la législature pour ce qui concerne l’emploi.

Nous avons fait face à une législature traversée par 
différentes crises et, il est vrai, par un contexte international 
peu réjouissant sous certains aspects.

Ces quatre dernières années nous ont cependant rappelé, 
s’il le fallait, l’importance de mener les Bruxellois, quels 
qu’ils soient, à l’emploi! Accéder durablement à l’emploi, 
c’est sortir de la précarité et gagner en autonomie. Mettre 
plus de Bruxellois à l’emploi, c’est permettre à Bruxelles 
plus de prospérité!

Et pour cela, la politique régionale de l’emploi, et plus 
précisément de la mise à l’emploi, reste un des leviers prio-
ritaires à mobiliser.

En Région bruxelloise, les indicateurs de l’emploi 
évoluent favorablement. Selon les chiffres de Statbel, c’est 
la première fois qu’il y a plus de 500.000 Bruxellois et 
Bruxelloises à l’emploi. La Région a atteint un taux d’emploi 
de 65,2 %. Et les perspectives de l’IBSA sont plutôt réjouis-
santes puisque, pour la période 2023-2028, le taux d’emploi 
augmenterait plus rapidement à Bruxelles qu’en Flandre ou 
en Wallonie pour atteindre 68,9 % en 2028.

Nous avons donc amorcé une bonne trajectoire mais il 
faut continuer à renforcer les politiques d’activation et de 
formation des Bruxellois, tournées en priorité vers les plus 
éloignés du marché du travail.

OPDRACHT 16:

I. Inleidende uiteenzetting van 
minister Bernard Clerfayt

De heer Bernard Clerfayt, minister, heeft voor de com-
missieleden de volgende uiteenzetting gehouden:

“Mijnheer de voorzitter,

Geachte parlementsleden,

Context

Ik ben hier om u de laatste begroting van de legislatuur 
voor te stellen voor wat tewerkstelling betreft.

We hebben deze legislatuur verschillende crisissen het 
hoofd moeten bieden, en ook binnen een internationale 
context die in bepaalde opzichten weinig verblijdend is.

De voorbije vier jaar hebben ons evenwel herinnerd aan, 
als dat nodig was, het belang om de Brusselaars, ongeacht 
wie ze zijn, aan het werk te krijgen! Duurzame toegang tot 
werk betekent een uitweg uit de precariteit en een winst aan 
autonomie. Meer Brusselaars aan het werk krijgen, staat 
gelijk aan meer welvaart voor Brussel!

En daartoe blijft het gewestelijke tewerkstellingsbeleid, 
en meer in het bijzonder de arbeidsbemiddeling, een van de 
prioritaire hefbomen die moet worden ingezet.

In het Brussels Gewest evolueren de indicatoren van 
de tewerkstelling gunstig. Volgens de cijfers van Statbel is 
het de eerste keer dat er meer dan 500.000 Brusselaars aan 
het werk zijn. Het Gewest heeft een tewerkstellings-graad 
van 65,2% bereikt. En de vooruitzichten van het BISA zijn 
eerder verheugend, omdat, voor de periode 2023-2028, de 
werkgelegenheidsgraad sneller zou stijgen in Brussel dan 
in Vlaanderen of Wallonië en 68,9% zou bedragen.

We hebben dus een goed traject ingezet, maar we 
moeten het beleid inzake activering en opleiding van de 
Brusselaars blijven versterken, in de eerste plaats voor 
diegenen die het verst afstaan van de arbeidsmarkt.
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Budget

Le budget 2024 de la mission Emploi inscrit à la 
mission 16 s’élève à 1.046.825.000 euros, augmentant de 
quasiment 38 millions au regard du budget 2023, soit une 
hausse de 3.63 %

Il convient d’ajouter les crédits budgétaires inscrits 
dévolus à la mise en œuvre des projets «Stratégie de (re)
qualification» et «Stratégie de Relance du marché de 
l’Emploi» repris dans le Plan national de relance et de 
résilience, financés par le RRF (Recovery & Resilience 
Facility) et qui sont isolés et inscrits en Mission 3 pour 
un total de 8.312.000 euros. Comme le Ministre-Président 
vous l’a présenté au démarrage de cette commission. 
 

Ce qui porte le budget total dévolu à la mise à l’emploi 
des Bruxellois à 1.055.137.000 euros augmentant de 
37.761.000 euros soit 3.71 %.

Le seul budget octroyé à Actiris s’élève à 
707.676.000 euros, soit 67 % du budget dont nous discutons 
aujourd’hui. Il se répartit entre les frais de fonctionnement 
(21,5 %) et les primes et politiques spécifiques (partena-
riats, maisons d’enfants…) à concurrence de 78,5 %. 
 

L’autre volet du budget de la politique de l’emploi 
est géré par Bruxelles Économie et Emploi et s’élève à 
347.461.000 euros et comporte principalement les moyens 
pour le dispositif de titres-services (environ 304 millions), 
ce à quoi s’ajoute notamment le financement de l’économie 
sociale d’insertion et le congé-éducation payé. 
 

Bilan & budget

Vous avez pu le constater, les budgets de la politique de 
l’emploi ont été préservés. Le budget initial 2024 traduit 
les ambitions en matière d’emploi et de formation profes-
sionnelle portées depuis le début de la législature par le 
gouvernement en vue de mener toujours plus de Bruxellois 
vers l’emploi en soutenant l’acquisition de compétences 
durables et valorisables sur le marché du travail. 
 

Ce budget donnera vie aux différentes réformes et actes 
politiques entrepris depuis le début de cette législature 
par le gouvernement en matière d’emploi en misant sur le 
développement de compétences durables et valorisables de 
tous les Bruxellois. 
 

Begroting

De begroting 2024 voor de Opdracht Werk ingeschre-
ven in Opdracht 16 bedraagt 1.046.825.000 euro, wat een 
vermeerdering is met bijna 38 miljoen euro in vergelijking 
met de begroting 2023, of een stijging van 3,63%.

We moeten de begrotingskredieten eraan toevoegen die 
werden ingeschreven voor de uitvoering van de projecten 
“(Her)kwalificatiestrategie” en “Herstelstrategie voor 
de arbeidsmarkt” opgenomen in het Nationaal Plan voor 
Herstel en Veerkracht, gefinancierd door de RRF (Recovery 
& Resilience Facility) en die werden geïsoleerd en inge-
schreven in Opdracht 3 voor een totaal van 8.312.000 euro, 
zoals de minister-president het u heeft voorgesteld bij de 
start van deze Commissie.

Wat de totale begroting voor de tewerkstelling van de 
Brusselaars op 1.055.137.000 euro brengt, een vermeerde-
ring met 37.761.000 euro of 3,71%.

Het enige budget dat werd toegekend aan Actiris, 
bedraagt 707.676.000 euro, of 67% van de begroting 
waarover wij vandaag praten. Zij wordt onderverdeeld in 
de werkingskosten van 21,5% en de premies en specifieke 
beleidslijnen (partnerschappen, kinderdagverblijven, …) 
ter waarde van 78,5%.

Het andere luik van de begroting voor het tewerk-
stellingsbeleid wordt beheerd door Brussel Economie en 
Werkgelegenheid en bedraagt 347.461.000 euro en bevat 
hoofdzakelijk de middelen voor de maatregel van de dien-
stencheques (+- 304 miljoen euro), waarbij met name nog 
de financiering van de sociale inschakelingseconomie en 
het betaald educatief verlof komen.

Stand van zaken & begroting

U hebt kunnen vaststellen dat de budgetten voor het 
tewerkstellings-beleid werden gehandhaafd. De initiële 
begroting 2024 geeft de ambities weer op het vlak van werk 
en beroepsopleiding die sinds het begin van de legislatuur 
worden gedragen door de Regering teneinde steeds meer 
Brusselaars aan het werk te krijgen door het verwerven van 
duurzame vaardigheden, die nuttig zijn op de arbeidsmarkt, 
te ondersteunen.

Deze begroting zal leven geven aan de verschillende 
hervormingen en politieke handelingen die sinds het begin 
van deze legislatuur door de Regering werden ondernomen 
op het vlak van tewerkstelling door in te zetten op de ont-
wikkeling van duurzame vaardigheden die nuttig zijn, van 
alle Brusselaars.
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En tant que ministre de l’Emploi et de la Formation 
professionnelle, vous le savez, j’ai toujours plaidé pour 
investir en priorité dans le développement des compétences 
de TOUS les Bruxellois!

Nous n’avons pas un défi d’emploi mais bien un défi de 
compétences en Région bruxelloise!

Pour une offre d’emploi sans exigence de qualification, 
nous avons 10 chercheurs d’emploi Bruxellois disponibles!

Vous connaissez la démographie de la Région et les 
difficultés que de nombreux citoyens rencontrent pour 
valoriser et obtenir la reconnaissance des diplômes et 
expériences acquises à l’étranger.

Il convenait d’agir et c’est ce que nous avons fait 
ensemble en adoptant un cadre réglementaire confiant une 
nouvelle mission à Actiris:

–     Un bilan de compétences linguistique, numérique 
et métier comme base de l’accompagnement vers 
l’emploi.

–     Sur la base de ce bilan, le chercheur d’emploi s’engage 
dans un parcours de formation menant à l’emploi choisi!

Oui, en Région bruxelloise, nous avons décidé de sortir 
du déclaratif pour objectiver le niveau de compétences 
détenues et à acquérir.

J’ai veillé non seulement à garantir les moyens pour 
pérenniser 60 ETP de la première ligne d’Actiris et à allouer 
des moyens pour le développement d’outils permettant de 
simplifier la réalisation des bilans (3 millions d’euros isolés 
en Mission 3 pour le budget 2024).  
 

En parallèle, des plans d’action sectoriels ont pu être 
soutenus en vue de répondre aux pénuries d’emploi. En 
rapprochant les services publics d’emploi et de la formation 
professionnelle avec les principaux secteurs qui recrutent 
(Construction, Transport et Logistique, Numérique, 
Techniques industrielles et horeca), nous amorçons un 
changement de paradigme, porté en premier lieu par les 
pôles formation-emploi. Car oui, partager une vision 
commune entre acteurs publics et privés, c’est s’assurer 
que chacun prenne ses responsabilités pour mettre plus de 
Bruxellois à l’emploi. 
 

Renforcer l’approche sectorielle et donner priorité 
aux métiers qui recrutent sont également les priorités de 
la Stratégie qualification-emploi qui a été approuvée 
conjointement par le collège de la Cocof et le gouverne-
ment bruxellois le 26 octobre dernier. 2024 sera l’année de 
son déploiement progressif comme une réponse ambitieuse 

Als minister van Werk en Beroepsopleiding heb 
ik steeds, dat weet u, gepleit om in de eerste plaats te 
investeren in de ontwikkeling van de competenties van 
ALLE Brusselaars!

In het Brussels Gewest bestaat de uitdaging niet uit jobs 
maar uit vaardigheden!

Voor een jobaanbieding zonder vereiste kwalificaties 
zijn er 10 Brusselse werkzoekenden beschikbaar!

U kent de demografie van het Gewest en de moeilijkhe-
den die tal van burgers ondervinden om de erkenning van 
hun diploma en de ervaring opgedaan in het buitenland te 
valoriseren en te bekomen.

We moesten handelen, en dat is wat wij samen gedaan 
hebben door een regelgevend kader goed te keuren dat een 
nieuwe opdracht aan Actiris toevertrouwt:

–     Een taalkundige, digitale en professionele competen-
tie-balans als basis voor de begleiding naar werk. 
 

–     Op basis van deze balans verbindt de werkzoekende zich 
tot een opleidingstraject dat naar de gekozen job leidt!

Ja, in het Brussels Gewest hebben we beslist te stoppen 
met het declaratieve systeem om het verworven en te 
behalen competentieniveau te objectiveren.

Ik heb er niet alleen op toegezien dat de middelen 
gewaarborgd worden om de 60 VTE’s voor de eerste lijn bij 
Actiris te behouden en om middelen toe te kennen voor de 
ontwikkeling van instrumenten die het mogelijk maken om 
de opstelling van de balansente vereenvoudigen (3 miljoen 
geïsoleerd in Opdracht 3 voor de begroting 2024).

Tegelijk konden sectorale actieplannen ondersteund 
worden om tegemoet te komen aan het tekort aan arbeids-
krachten. Door de publieke diensten voor arbeidsbe-
middeling en beroepsopleiding samen te brengen met de 
belangrijkste sectoren die aanwerven (bouw, transport en 
logistiek, digitale sector, industriële technieken en horeca), 
zetten we een paradigmaverschuiving in gang, die in de 
eerste plaats gedragen wordt door de Polen Opleiding-
Werk, want ja! Een gemeenschappelijke visie tussen de 
publieke en private actoren delen, is zich ervan verzekeren 
dat eenieder zijn verantwoordelijkheden neemt om meer 
Brusselaars aan het werk te krijgen.

De sectorale aanpak versterken en voorrang geven 
aan de beroepen die aanwerven, behoren eveneens tot de 
prioriteiten van de Strategie rond Scholing en Werk die 
gezamenlijk werd goedgekeurd door het College en de 
Brusselse Regering op 26 oktober jongstleden. 2024 zal het 
jaar zijn van de geleidelijke uitrol ervan als een ambitieus 
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pour former et mener toujours plus de Bruxellois vers 
l’emploi et en anticipant les transitions économiques et 
numériques afin que celles-ci soient des réelles opportuni-
tés offertes pour le travail de demain. Le travail collectif de 
co-construction de cette Stratégie a nécessité du temps pour 
aboutir mais elle est adoptée et sera mise en œuvre progres-
sivement par Actiris, les pôles formation-emploi et leurs 
partenaires. C’est un budget vérité de plus de 3 millions 
d’euros qu’Actiris pourra mobiliser spécifiquement à cet 
effet.

En misant sur la formation de tous les Bruxellois, nous 
offrons de vrais leviers pour réduire l’inadéquation des 
compétences entre l’offre et la demande d’emploi. Les 
Bruxellois bénéficieront des opportunités d’emplois et les 
entreprises verront leurs besoins en termes de compétences 
mieux répondus. 
 

En parallèle, la réforme de la migration économique 
dont nous discuterons bientôt en commission viendra 
compléter l’arsenal réglementaire soutenant le développe-
ment économique de notre belle Région. Et permettra de 
mieux orienter les chercheurs d’emploi vers les métiers qui 
recrutent et les formations y menant! 
 

Nous avons pu ensemble mettre en place un nouvel 
accord de coopération avec la Flandre pour permettre à 
plus de Bruxellois d’accéder à l’emploi en périphérie. Plus 
de 56.000 Bruxellois travaillent actuellement en Flandre. 
Ce nouvel accord fixe un objectif clair: 2.000 Bruxellois 
de plus à l’emploi en Flandre chaque année, augmenté de 
10 %. Une autre Région au sud du pays souhaite d’ailleurs 
nous emboiter le pas, n’est-ce pas?! 
 

La Région bruxelloise a également veillé à moderniser 
et réformer son seul levier en termes de formation continue 
des travailleurs: le congé-éducation payé! Oui, je me réjouis 
des avancées offertes, notamment celles pour les travailleurs 
à temps partiels et les travailleurs en situation de handicap. 
Ils peuvent dorénavant bénéficier des formations agréées 
ouvrant le droit au congé-éducation payé. Le budget 2024 
est maintenu à hauteur de 13,6 millions. 
 

L’amélioration de la formation des aides ménagères, 
nous y avons également œuvré dans le cadre de la réforme 
des titres-services: 16 heures minimum de formation 
annuelle pour toutes et un parcours de formation obligatoire 
de minimum 9 heures pour les nouvelles entrantes dans 
le système. Tout en maîtrisant le cadre budgétaire de 
cette importante politique d’emploi, nous avons amélioré 
considérablement les conditions de travail des 28.000 
aides ménagères, dont 95 % de femmes infra-qualifiées: 

antwoord om steeds meer Brusselaars te vormen en naar 
werk te leiden en door te anticiperen op de economische 
en digitale transities, opdat zij echte kansen zouden zijn die 
worden geboden voor de arbeid van morgen. Het collectieve 
werk van het samen opstellen van deze Strategie heeft tijd 
gekost, maar de SSW is goedgekeurd en zal geleidelijk aan 
worden uitgevoerd door Actiris, de POW’s en zijn partners. 
Het is een waarheidsgetrouwe begroting van meer dan 
3 miljoen euro die Actiris specifiek daarvoor zal kunnen 
gebruiken.

Door in te zetten op de opleiding van alle Brusselaars 
bieden we echte hefbomen om de ontoereikendheid van 
de vaardigheden tussen de vraag naar en het aanbod aan 
werk te verkleinen. De Brusselaars zullen kunnen gebruik-
maken van de arbeidskansen en de bedrijven zullen beter 
tegemoetgekomen worden in hun noden in termen van 
competenties.

Tegelijk zal de hervorming van de economische migratie 
waarover wij binnenkort in de Commissie zullen praten, 
het regelgevende arsenaal komen aanvullen, ter versterking 
van de economische ontwikkeling van ons mooie gewest. 
En zij zal ervoor zorgen dat de werkzoekenden beter door-
verwezen worden naar de beroepen die aanwerven, en de 
opleidingen die er naartoe leiden!

We hebben samen een nieuwe samenwerkingsover-
eenkomst met Vlaanderen kunnen afsluiten om meer 
Brusselaars de kans te geven aan het werk te gaan in de 
rand. Meer dan 56.000 Brusselaars werken vandaag in 
Vlaanderen. Deze nieuwe overeenkomst legt een duidelijke 
doelstelling vast: elk jaar 2.000 Brusselaars meer aan het 
werk in Vlaanderen, vermeerderd met 10%. Een ander 
gewest in het zuiden van het land wil ons overigens op de 
voet volgen, nietwaar?!

Het Brussels Gewest heeft eveneens gewaakt over de 
modernisering en de hervorming van haar enige hefboom 
in termen van permanente vorming voor de werknemers: 
het betaald educatief verlof! Ja, ik verheug me over de 
geboden vooruitgang, en met name die voor de deeltijdse 
werknemers en de werknemers met een handicap. Zij 
kunnen voortaan erkende opleidingen volgen die het recht 
op betaald educatief verlof openen. De begroting 2024 
wordt gehandhaafd voor een bedrag van 13,6 miljoen euro.

We hebben eveneens gewerkt aan de verbetering van 
de opleiding van de huishoudhulpen in het kader van de 
hervorming van de dienstencheques: minstens 16 uur 
jaarlijkse opleiding voor iedereen en een verplicht oplei-
dingstraject van minstens 9 uur voor de nieuwelingen 
in het stelsel. Terwijl we het budgettaire kader voor dit 
belangrijke tewerkstellingsbeleid onder controle hielden, 
hebben we de arbeidsomstandigheden van de 28.000 huis-
houdhulpen, van wie 95% laaggeschoolde vrouwen zijn, 
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formation, encadrement, exclusion des clients aux compor-
tements abusifs, visite préalable pour déterminer les heures 
de travail ou encore allégement des fins de carrière.

Vous remarquez l’augmentation des deux postes 
budgétaires liés aux titres-services:

–    295.154.000 euros pour assurer le financement du 
dispositif via la société émettrice;

–    7.478.000 euros pour le financement du nouveau 
marché avec une société émettrice (telle Sodexo). Ces 
moyens ont été provisionnés pour assurer le paiement 
du nouveau marché dont l’attribution devrait être 
approuvée par le gouvernement demain. 
 

Pour que chaque Bruxellois accède durablement à 
l’emploi, il faut également poser des gestes forts pour que 
les phénomènes de discrimination à l’embauche cessent! 
C’est pourquoi, le gouvernement a adopté une stratégie 
déclinée en 15 engagements pour lutter contre la discrimi-
nation à l’embauche.

À côté des actions de sensibilisation, de formation 
tant des chercheurs d’emploi que des employeurs, l’une 
des mesures phares reste le renforcement du cadre régle-
mentaire des tests de discrimination à l’embauche, «l’or-
donnance Testing 2.0». Bruxelles est, une fois encore, la 
Région la plus volontariste en matière de lutte contre les 
discriminations à l’embauche.

L’Inspection régionale de l’Emploi est renforcée à cet 
effet et Actiris travaille à la réorganisation de ses services 
pour améliorer la transversalité et la portée de son expertise 
en matière de lutte contre la discrimination à l’embauche 
et la promotion de la diversité en emploi. La subvention 
d’Actiris consacrée à la campagne de lutte contre les dis-
criminations à l’embauche est impactée par la réduction 
linéaire de 8 % décidée par le gouvernement pour les 
subsides facultatifs. Mais soyez rassurés, le montant de 
828.000 euros devrait être suffisant au regard des consom-
mations effectives des dernières années. (762.264 euros 
consommés en 2022). 
 

Enfin, je souhaite pointer le budget des aides à l’emploi 
et des réductions des moyens que vous constatez. C’est 
un exemple illustrant parfaitement qu’une réduction de 
certains moyens budgétaires peut s’avérer être une bonne 
politique, ce n’est pas instinctif et pourtant! Car oui, car 
cette baisse de moyens pour les aides à l’emploi vise 
justement à améliorer la portée et l’efficience de la politique 
d’activation et de formation! 
 

Le gouvernement réformera le dispositif de réduction 
des cotisations patronales pour les travailleurs âgés en 

aanzienlijk verbeterd: opleiding, begeleiding, uitsluiting 
van de klanten die zich misdragen, voorafgaand bezoek om 
de werkuren te bepalen en een lichtere eindeloopbaan.

U merkt de stijging van de twee begrotingsposten met 
betrekking tot de dienstencheques:

–    295.154.000 euro ter verzekering van de financiering 
van de maatregel via de uitgiftemaatschappij;

–    7.478.000 euro ter financiering van de nieuwe opdracht 
met een uitgiftemaatschappij (zoals Sodexo). Deze 
middelen werden geprovisioneerd om de betaling 
van de nieuwe opdracht te verzekeren waarvan de 
toewijzing morgen door de Regering zou moeten 
worden goedgekeurd.

Om elke Brusselaar duurzaam toegang te geven tot 
werk, moeten we ook verregaande initiatieven opzetten, 
opdat discriminatie bij aanwerving stopt! Daarom heeft de 
Regering een strategie goedgekeurd die bestaat uit 15 ver-
bintenissen in de strijd tegen discriminatie bij aanwerving. 
 

Naast sensibiliseringsacties en opleiding van zowel de 
werkzoekenden als de werkgevers, blijft een van de belang-
rijkste maatregelen de versterking van het regelgevende 
kader voor de testen inzake discriminatie bij aanwerving, 
namelijk “Ordonnantie Testing 2.0”. Brussel is nogmaals 
het meest daadkrachtige Gewest in de strijd tegen discrimi-
natie bij aanwerving.

De Gewestelijke Werkgelegenheidsinspectie wordt 
daartoe versterkt en Actiris werkt aan de reorganisatie van 
zijn diensten om de transversaliteit te verbeteren, alsook 
de reikwijdte van zijn expertise op het vlak van de strijd 
tegen discriminatie bij aanwerving en de bevordering van 
de diversiteit op de werkvloer. De subsidie van Actiris voor 
de campagne in de strijd tegen discriminatie bij aanwerving 
ondervindt de gevolgen van de lineaire vermindering van 
8% waartoe de Regering heeft besloten voor de facultatieve 
subsidies. Wees echter gerust! Het bedrag van 828.000 euro 
zou voldoende moeten zijn in het licht van het effectieve 
gebruik van de voorbije jaren (762.264 euro gebruikt in 
2022).

Ten slotte wil ik het hebben over de begroting voor de 
tewerkstellingssteun en de verminderingen van de middelen 
die u vaststelt. Het is een voorbeeld dat perfect aantoont 
dat een vermindering van bepaalde begrotingsmiddelen 
een goed beleid kan blijken. Dat is niet instinctief, en toch! 
Deze daling van de middelen voor de tewerkstellings-maat-
regelen is immers net gericht op het verbeteren van de 
reikwijdte en de efficiëntie van het beleid inzake activering 
en opleiding!

De Regering zal het instrument voor de daling van 
de werkgeversbijdragen voor de oudere werknemers 
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augmentant le critère de l’âge et en diminuant le salaire 
trimestriel de référence. Ces ajustements permettront 
de cibler prioritairement la mesure sur les travailleurs 
bruxellois et non plus les navetteurs. De plus, le contrat 
d’insertion sera abrogé au 1er juillet 2024. 
 

C’est pour ces raisons que la dotation à Actiris pour 
ses missions nommées «6e réforme» a été abaissée à 
207.675.000 d’euros et diminue donc de 13 millions 
au regard de 2023. Tout comme, la subvention pour le 
financement des contrats d’insertion (2.753.000 d’euros) 
qui diminue de plus de 5 millions d’euros en comparaison 
à 2023.

En parallèle, pour les chercheurs d’emploi de plus de 
57 ans et les jeunes de moins de 30 ans moins qualifiés, 
le dispositif activa.brussels sera augmenté, et l’incitant 
Formation sera rendu plus attractif pour les employeurs. 
 

Et surtout, 2024 verra la mise en place d’une aide à 
l’emploi spécifique pour soutenir les chercheurs d’emploi 
en situation de handicap dans leur accès au marché du 
travail classique.

Conclusion

En conclusion, oui nous avons connu une législature 
traversée par des crises diverses et profondes. Certaines 
incertitudes demeurent mais, pour autant, nous avons 
initié un profond changement pour que les Bruxellois 
puissent monter en compétences aussi bien linguistiques, 
numériques que professionnelles.

Nous avons remis prioritairement les chercheurs 
d’emploi les plus éloignés au cœur des préoccupations et 
des missions de nos organismes publics d’emploi et de 
formation professionnelle.

Nous avons enclenché une dynamique nouvelle en 
misant sur l’objectivation des compétences détenues et à 
acquérir. Cette dynamique est la clé pour que le rappro-
chement des acteurs publics et privés puisse répondre 
aux exigences et réalités du marché du travail. Et cette 
dynamique répond aux réalités de la Région bruxelloise. 
Nous ne pouvons pas attendre éternellement des avancées 
dans d’autres niveaux de pouvoir: oui, nous n’avons pas 
la main sur la reconnaissance des diplômes; oui, nous ne 
pouvons décider d’une réforme fiscale rendant le travail 
attractif; oui, nous avons initié notre propre baromètre sur 
la qualité de l’emploi. Surtout, nous avons agi pour que 
l’accès durable à l’emploi soit demain une réalité pour tous 
nos Bruxellois! 
 

hervormen door de leeftijdscriteria te verhogen en het 
referteloon per kwartaal te verlagen. Deze aanpassingen 
zullen ervoor zorgen dat de maatregel in de eerste plaats 
gericht is op de Brusselse werknemers in plaats van op de 
pendelaars. Bovendien zal het inschakelingscontract op 
1 juli 2024 worden opgeheven.

Om die redenen werd de dotatie aan Actiris voor 
zijn opdrachten genaamd “6de hervorming” verlaagd tot 
207.675.000 euro en dus verminderd met 13 miljoen euro 
tegenover 2023. Net als de subsidie voor de financiering 
van de inschakelingscontracten (2.753.000 euro) die met 
meer dan 5 miljoen euro daalt in vergelijking met 2023. 
 

Tegelijk zal voor de werkzoekenden ouder dan 57 jaar en 
de laaggeschoolde jongeren onder de 30 jaar de maatregel 
Activa.brussels worden verhoogd, en de aanmoedigings-
steun voor opleiding zal aantrekkelijker worden gemaakt 
voor de werkgevers.

En vooral, 2024 zal het jaar zijn van de invoering van 
specifieke steun voor tewerkstelling om werkzoekenden 
met een handicap te begeleiden bij het betreden van de 
klassieke arbeidsmarkt.

Conclusie

Samenvattend: ja, we hebben een legislatuur met ver-
schillende en zware crisissen gekend. Sommige onzeker-
heden blijven, maar daarom hebben we een diepgaande 
verandering in gang gezet, zodat de Brusselaars meer vaar-
digheden verwerven op taalkundig, digitaal en professio-
neel vlak.

We hebben de werkzoekenden die het verst van de 
arbeidsmarkt afstaan, weer centraal gesteld in de zorg en 
de opdrachten van onze openbare instellingen voor tewerk-
stelling en beroepsopleiding.

We hebben een dynamiek op gang gebracht door in 
te zetten op de objectivering van de reeds verworven en 
te verwerven vaardigheden. Deze dynamiek is de sleutel, 
opdat de samenwerking van de publieke en private actoren 
kan tegemoetkomen aan de vereisten en de realiteiten van 
de arbeidsmarkt. En deze dynamiek beantwoordt aan de 
realiteiten van het Brussels Gewest. Wij kunnen niet eeuwig 
wachten op vooruitgang binnen de andere machtsniveaus: 
ja, wij hebben geen zeggenschap over de erkenning van 
diploma’s; ja, wij kunnen niet beslissen over een fiscale 
hervorming om werk aantrekkelijk te maken; ja, wij hebben 
het initiatief genomen voor onze eigen barometer in verband 
met de jobkwaliteit. We hebben vooral gehandeld, zodat 
duurzame toegang tot werk morgen voor alle Brusselaars 
een realiteit is!
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La courbe du taux d’emploi est positive depuis 2019 
passant de 61,9 % à 65,2 % en 2022. Nous devons continuer 
à faire augmenter ce taux, notamment au regard de nos 
engagements auprès de l’Union européenne.

Les leviers pour y arriver ont été instaurés et il convient 
que chacun y travaille activement pour que tous les acteurs 
socioéconomiques, publics comme privés, convergent vers 
la mobilisation et l’inclusion des Bruxellois en emploi. 
 

Certes, les transitions écologiques et numériques 
impacteront les emplois de demain mais la Région 
bruxelloise anticipe et investit dans ces transitions. Pour 
être autant d’opportunités d’emploi mais pas à n’importe 
quel prix! C’est ce que traduit ici le budget vérité que je 
suis venu une dernière fois vous présenter en tant que 
ministre de l’Emploi et de la Formation professionnelle 
pour la législature 2019-2024.»

II. Discussion générale

Mme Clémentine Barzin relève que le budget prévu 
pour 2024 sera supérieur au budget initial de 2023 alors que 
le ministre des Finances a sollicité des économies linéaires 
auprès de chaque département. Pourquoi n’en a-t-il pas été 
tenu compte? Si le taux d’emploi est en hausse, les autres 
indicateurs restent préoccupants (demandeurs d’emploi 
inoccupés, taux de chômage). La simple augmentation du 
taux d’emploi ne reflète donc pas nécessairement la qualité 
des opportunités professionnelles ni la satisfaction des 
besoins des travailleurs bruxellois. 
 
 

La députée déplore que la note d’orientation ne livre 
aucun objectif chiffré quant à la re-concentration d’Actiris 
sur sa mission de base, la mise à l’emploi. Cette réorien-
tation devrait également s’accompagner d’une simplifica-
tion des allocations budgétaires. L’intervenante poursuit 
avec quelques questions sur l’automatisation du bilan de 
compétences. Quelles sont les AB concernées et les publics 
cibles pour 2024? Dispose-t-on déjà d’un bilan des trois 
premiers mois d’application? Quelles sont les ambitions 
réelles en matière de chèques langues ou chèques TIC? 
 

Au sujet de la Stratégie qualification-emploi, l’oratrice 
s’enquiert des différentes étapes de sa mise en œuvre pour 
2024 et des crédits nécessaires. Concernant les métiers en 
pénurie, quelles collaborations concrètes sont mises en 
place avec les secteurs via les pôles formation-emploi? 
Qu’en est-il de l’étude sur les métiers verts réalisée en 
2023 et du volet consacré à la vacance d’emploi? Y a-t-il 
eu une sous-utilisation des crédits pour cette mesure en 

De curve van de tewerkstellingsgraad is positief sinds 
2019 en steeg van 61,7% naar 65,3%. We moeten dit 
percentage verder laten stijgen, met name in functie van 
onze verbintenissen tegenover de Europese Unie.

De hefbomen om dat te bereiken, werden ingevoerd 
en nu moet iedereen er actief aan werken, opdat alle 
socio-economische actoren, publieke en private, samen 
zouden streven naar het inzetten en het opnemen van de 
Brusselaars op de arbeidsmarkt.

Het klopt dat de ecologische en digitale transities 
een impact zullen hebben op de jobs van morgen, maar 
het Brussels Gewest anticipeert en investeert in deze 
transities. Zoveel kansen op werk, maar niet tot elke prijs! 
Dat wordt hier weerspiegeld in de waarheidsgetrouwe 
begroting die ik u voor de laatste keer als minister van 
Werk en Beroepsopleiding ben komen voorstellen voor de 
legislatuur 2019-2024.

II. Algemene bespreking

Mevrouw Clémentine Barzin wijst erop dat de 
geplande begroting voor 2024 groter zal zijn dan de initiële 
begroting van 2023, hoewel de minister van Financiën er 
bij elk departement op heeft aangedrongen om lineair te 
besparen. Waarom werd daar geen rekening mee gehouden? 
De werkgelegenheidsgraad stijgt weliswaar, maar andere 
cijfers zijn nog steeds verontrustend (het aantal niet-wer-
kende werkzoekenden, de werkloosheidsgraad). Een 
stijging van de werkgelegenheidsgraad wijst er dus niet 
noodzakelijk op dat het beter gaat met de kansen op de 
arbeidsmarkt van Brusselse werknemers, of dat er beter aan 
hun behoeften wordt voldaan.

Mevrouw Barzin betreurt dat er in de oriëntatienota 
geen becijferde doelstelling staat voor Actiris, dat zich 
weer vooral moet toeleggen op zijn basisopdracht: tewerk-
stelling. Deze bijsturing zou ook gepaard moeten gaan 
met een vereenvoudiging van de basisallocaties. Voorts 
heeft mevrouw Barzin enkele vragen over de automatise-
ring van de competentiebalans. Welke basisallocaties gaan 
daarmee gepaard en wat is het doelpubliek in 2024? Is er 
al een evaluatie uitgevoerd van de eerste drie maanden? 
Wat zijn de reële doelstellingen inzake talencheques of 
ICT-cheques?

Wat de strategie kwalificatie voor werk betreft, stelt 
mevrouw Barzin vragen over de verschillende fasen 
van de uitvoering in 2024 en de kredieten die daarvoor 
noodzakelijk zijn. Welke concrete samenwerking met de 
betrokken sectoren wordt er met betrekking tot knelpunt-
beroepen op het getouw gezet via de opleidings- en tewerk-
stellingscentra? Hoe zit het met de studie van 2023 over 
ecologische beroepen, en meer specifiek het gedeelte over 
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2023? Comment ont-ils été réorientés? D’autres pôles for-
mation-emploi sont-ils amenés à voir le jour? 
 
 

En ce qui concerne les jeunes, quels sont les résultats 
de l’appel à projets 2023 pour la mesure NEET’s? Quels 
crédits sont alloués en 2024 à la Plateforme pour le service 
citoyen? Les deux Maisons d’enfants d’Actiris prévues 
pour 2023 ont-elles bien ouvert leurs portes et quel est 
l’objectif en la matière pour 2024? Y a-t-il eu une baisse 
du nombre de postes ACS, étant donné la baisse des crédits 
octroyés pour ces postes?

Quand la réforme des aides à l’emploi sera-t-elle 
présentée au Parlement? L’examen des dépenses est-il 
mené en interne ou via une société extérieure? Quels sont 
les résultats concrets de la prime activa.brussels en 2023 et 
les objectifs en 2024? 
 

En ce qui concerne le soutien à la formation en 
entreprise, quels sont les budgets alloués aux primes tuteur 
et dispositifs de formation professionnelle individuelle? 
Combien de primes formation ont-elles été octroyées en 
2023? L’euro horaire supplémentaire pour le revenu de 
formation pour les métiers en pénurie a-t-il été budgétisé? 
 

Qu’en est-il du budget alloué au fonds rebond, fonds 
amené à être pérennisé et évalué? Et du budget alloué à la 
garantie solution employeurs? 
 

Au niveau des crédits pour les subventions d’exploi-
tation à l’entreprise privée émettrice des titres-services, 
la Cour des comptes considère que les crédits inscrits au 
budget 2024 pourraient se révéler insuffisants au regard des 
dernières prévisions d’inflation. La députée aimerait savoir 
si un ajustement budgétaire est prévu en cours d’année. 
 

En ce qui concerne le congé-éducation payé, qui vient 
d’être élargi, l’intervenante s’étonne que le budget soit 
identique à celui de 2023. Y a-t-il une sous-utilisation 
aujourd’hui, si oui dans quelle proportion?

Pourquoi la mesure prévue en 2023 (à hauteur de 
2,9 millions d’euros) pour accompagner les chercheurs 
d’emploi en situation de handicap n’a-t-elle pas été mise 
en œuvre? Comment ce budget a-t-il été réorienté? Quels 
sont les projets retenus dans le cadre de l’appel à projets 
«Handicap et violences faites aux femmes» mené en 2023?

En ce qui concerne les tests de discrimination à 
l’embauche, la députée ne constate aucune augmentation du 

de vacatures? Werden de kredieten voor deze maatregel in 
2023 onderbenut? Hoe werden ze elders benut? Is het de 
bedoeling om nog meer opleidings- en tewerkstellingscen-
tra op te richten?

Welke resultaten heeft de projectoproep van 2023 voor 
NEET-jongeren opgeleverd? Welke kredieten worden 
er in 2024 toegekend aan het platform Jongeren voor de 
Samenleving? Hebben de twee Kinderdagverblijven van 
Actiris die in 2023 waren gepland, wel degelijk de deuren 
geopend? Wat is de doelstelling voor 2024 op dat gebied? 
Is het aantal gesco’s afgenomen? De kredieten voor gesco’s 
zijn immers verlaagd.

Wanneer zal de hervorming van de steunmaatrege-
len voor werkgelegenheid worden voorgesteld aan het 
Parlement? Wordt het onderzoek van de uitgaven intern 
gevoerd, of uitbesteed aan een extern bedrijf? Welke 
concrete resultaten heeft de premie activa.brussels 
opgebracht in 2023? Wat zijn de doelstellingen in 2024?

Welke middelen worden er inzake de steun voor 
opleidingen bij bedrijven toegekend voor mentorpremies 
en maatregelen voor individuele beroepsopleidingen? 
Hoeveel opleidingspremies werden er in 2023 toegekend? 
Zijn er middelen begroot om het opleidingsinkomen met 
betrekking tot knelpuntberoepen te verhogen met 1 euro 
per uur?

Hoe zit het met het budget voor het opveringsfonds, 
waarvan het de bedoeling is dat het wordt voortgezet en 
geëvalueerd? Kunt u het budget voor de oplossingsgarantie 
voor werkgevers toelichten?

Wat betreft de kredieten met betrekking tot de subsidies 
voor de uitbating van privébedrijven die dienstencheques 
uitgeven, vindt het Rekenhof dat de kredieten die zijn 
geboekt in de begroting van 2024 onvoldoende zouden 
kunnen zijn in het licht van de recentste inflatievooruitzich-
ten. De volksvertegenwoordiger wil weten of er in de loop 
van het jaar een begrotingswijziging is gepland.

Wat het recent uitgebreide betaald educatief verlof 
betreft, is de volksvertegenwoordiger verbaasd dat het 
budget identiek is aan dat van 2023. Wordt het budget 
onderbenut, en zo ja, in welke mate?

Waarom werd de in 2023 geplande maatregel (ten 
bedrage van 2,9 miljoen euro) voor de begeleiding van 
gehandicapte werkzoekenden niet uitgevoerd? Hoe werd 
dat budget geheroriënteerd? Welke projecten werden gese-
lecteerd naar aanleiding van de projectoproep van 2023 
over handicaps en geweld ten aanzien van vrouwen?

Met betrekking tot de tests inzake discriminatie bij 
aanwerving stelt de volksvertegenwoordiger vast dat 
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budget et demande au ministre de confirmer que le nouveau 
cadre légal et la collaboration accrue entre les inspections 
régionales et fédérales ne nécessitent pas davantage de 
moyens. 
 

M. Gilles Verstraeten revient sur plusieurs remarques 
de la Cour des comptes relative à Actiris, notamment 
le fait que cette dernière ne dispose pas d’un inventaire 
détaillé par tiers des avances récupérables liées au 
programme d’emploi ACS présentes dans son logiciel de 
gestion. De plus, l’organisme ne procède pas à la récon-
ciliation entre ces données et sa comptabilité à la clôture 
de l’exercice, ni à leur confirmation avec les tiers bénéfi-
ciaires. Qu’en est-il pour cette année? Le député souhaite 
aussi comprendre pourquoi des erreurs dans la classifi-
cation économique se répètent, pourquoi des mesures de 
contrôle interne n’ont pas été mises en place pour garantir 
l’antériorité de l’engagement comptable par rapport à 
l’engagement juridique pour toutes les dépenses devant 
faire l’objet d’un engagement ordinaire et pourquoi il 
n’y a pas eu de contrôle physique complet de ses actifs 
immobilisés à la clôture de l’exercice. 
 

Comme Mme Clémentine Barzin, le député se dit 
préoccupé par la hausse de nombre de demandeurs d’emploi 
inoccupés (+ 3,6 % depuis octobre 2022), une hausse par-
ticulièrement marquée parmi les jeunes. L’intervenant 
est donc d’avis que d’importants efforts supplémentaires 
doivent être consentis si l’on souhaite atteindre l’objectif 
final d’un taux d’emploi supérieur à 70 %. 
 

Par ailleurs, si le député salue la suppression des contrats 
d’insertion dont l’effet insuffisant était connu depuis 
longtemps, il se demande si la réorientation des crédits 
vers les primes activa est un choix judicieux. La Flandre 
a d’ailleurs supprimé tous les subsides à l’embauche pour 
les employeurs. C’est un système onéreux qui rapporte 
peu et dont les employeurs eux-mêmes ne veulent pas. Ces 
derniers veulent recruter du personnel compétent et motivé. 
Une subvention de plusieurs mois pour embaucher à tout 
prix un Bruxellois ne résout pas le problème. Le député 
déplore également le nombre encore très élevé d’emplois 
subventionnés en Région bruxelloise. Toutes ces personnes 
finissent-elles réellement par trouver leur place sur le 
marché du travail? 
 
 

Le député se joint aux autres questions de 
Mme Clémentine Barzin relatives aux aides à l’emploi et à 
la stratégie qualification-emploi.

het budget niet is verhoogd. Zij vraagt de minister om 
te bevestigen dat er geen extra middelen nodig zijn 
naar aanleiding van het nieuwe wettelijke kader en de 
opgevoerde samenwerking tussen de gewestelijke en 
federale inspectiediensten.

De heer Gilles Verstraeten verwijst terug naar 
meerdere opmerkingen van het Rekenhof over Actiris, 
meer bepaald het feit dat Actiris niet beschikt over een door 
derden opgesteld gedetailleerd overzicht in de beheersoft-
ware van de terugvorderbare voorschotten met betrekking 
tot het werkgelegenheidsprogramma voor gesco’s. Actiris 
neemt geen maatregelen om die gegevens te laten kloppen 
met de boekhouding bij het afsluiten van het boekjaar, 
noch om ze te bevestigen met de derden die de maatregelen 
genieten. Hoe zit het voor dit jaar? De volksvertegenwoor-
diger wil ook kunnen doorgronden waarom er zich fouten 
met betrekking tot de economische classificatie blijven 
voordoen, waarom er geen interne controlemaatregelen 
zijn doorgevoerd om te garanderen dat de boekhoudkun-
dige vastlegging voorafgaat aan de juridische verbintenis 
met betrekking tot alle uitgaven waarvoor een gewone 
vastlegging geldt, en waarom de vaste activa niet volledig 
zijn gecontroleerd bij het afsluiten van het boekjaar.

Net zoals mevrouw Clémentine Barzin zegt de volksver-
tegenwoordiger dat hij zich zorgen maakt over de toename 
van het aantal niet-werkende werkzoekenden (met 3,6% 
sinds oktober 2022). Vooral onder jongeren is die stijging 
bijzonder sterk. De volksvertegenwoordiger vindt dan ook 
dat er aanzienlijke extra inspanningen nodig zijn als we de 
uiteindelijke doelstelling van een werkgelegenheidsgraad 
van minstens 70% willen halen.

Voorts vindt de volksvertegenwoordiger de afschaffing 
van de inschakelingscontracten een goede zaak, omdat 
allang bekend was dat ze onvoldoende resultaten 
opleverden. Hij vraagt zich echter af of de overdracht 
van de bijhorende kredieten naar Activapremies een 
verstandige keuze is. In Vlaanderen zijn alle aanwervings-
subsidies voor werkgevers afgeschaft. Het is namelijk een 
duur systeem dat weinig opbrengt en waar de werkgevers 
zelf afkerig tegenover staan. Zij zoeken immers competent 
en gemotiveerd personeel. Een subsidie om gedurende 
meerdere maanden te allen prijze een Brusselaar aan het 
werk te houden, is geen oplossing voor het probleem. De 
volksvertegenwoordiger betreurt ook dat er nog steeds zeer 
veel gesubsidieerde banen bestaan in het Brussels Gewest. 
Kunnen al die mensen werkelijk uiteindelijk terecht op de 
reguliere arbeidsmarkt?

De volksvertegenwoordiger sluit zich aan bij de andere 
vragen van mevrouw Clémentine Barzin over de steun voor 
werkgelegenheid en de strategie kwalificatie voor werk.
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En matière d’économies budgétaires, le député demande 
que soit annexé un tableau détaillant pour chaque AB les 
économies réalisées et les investissements qui ont dès lors 
dû être supprimés ou reportés.

En matière de formations, si l’intervenant rejoint 
le ministre sur l’importance de former davantage les 
Bruxellois, il faut veiller à offrir des formations utiles et 
s’assurer que les trajets de formation ne s’éternisent pas à 
outrance. Comme le rappellent régulièrement ses collègues 
du groupe Open Vld, de nombreux entrepreneurs bruxellois 
sont à la recherche de personnel peu qualifié sans parvenir 
à trouver de candidats! Pour corriger ce décalage, acquérir 
des compétences supplémentaires ne servira à rien.

M. Sevket Temiz s’inquiète également de la hausse du 
nombre de chercheurs d’emploi mais tient à nuancer le taux 
de chômage des jeunes, qui se situe en réalité à 9 %. Le 
député passe ensuite en revue les différents points prévus 
dans la déclaration de politique générale qui n’ont pas 
encore pu aboutir.

L’intervenant revient sur l’augmentation des crédits 
en lien avec le nouveau marché public des titres-services. 
Les dépenses allouées et nécessaires à la pérennisation 
importante de ces emplois se situent, pour cette année, 
aux alentours des 306 millions d’euros. Le ministre peut-il 
garantir, comme demandé par la Cour des comptes, que la 
Région disposera des crédits nécessaires pour ce faire en 
2024?

Concernant l’activité 42 du programme 001 et les 
12 millions d’euros alloués à des projets cofinancés, dis-
pose-t-on d’une évaluation de ces projets?

En ce qui concerne le programme 003, le député appelle 
à une évaluation externe de l’ordonnance concernant 
l’économie sociale et souhaite davantage d’explications 
sur la légère diminution de l’AB 16.003.19.02.3122 
(subventions de fonctionnement réglementées aux 
entreprises publiques non consolidées liées à l’ordonnance 
concernant l’économie sociale).

En ce qui concerne le programme 004, le député exprime 
ses inquiétudes face aux dotations à Actiris en baisse pour 
ses missions dans le cadre de la sixième réforme de l’État 
(insertion socioprofessionnelle des jeunes, des personnes 
en situation de handicap et des travailleurs âgés) et la 
suppression du contrat d’insertion. En ce qui concerne le 
programme 005, l’intervenant se félicite de la légère aug-
mentation et s’enquiert des investissements qui ne seraient 
pas repris en 2024, par exemple la Maison de l’Emploi 
ou les bilans de compétences numériques. Comment les 
effectuer si on désinvestit dans le matériel informatique? 
 
 

De volksvertegenwoordiger vraagt ook dat er voor 
elke basisallocatie een tabel wordt toegevoegd met een 
overzicht van de gerealiseerde besparingen en de investe-
ringen die zijn geschrapt of uitgesteld.

De volksvertegenwoordiger is het met de minister eens 
dat de Brusselaars meer moeten worden opgeleid, maar 
hij vindt dat er moet worden toegezien op het nut van de 
opleidingen en moet worden gecontroleerd of opleidingen 
niet overdreven lang aanslepen. Zoals de collega’s van Open 
Vld vaak opmerken, zijn heel wat Brusselse ondernemers 
op zoek naar laaggeschoold personeel, maar vinden ze geen 
kandidaten! Opleidingen die tot extra vaardigheden leiden, 
helpen niet om dat probleem op te lossen.

De heer Sevket Temiz maakt zich ook zorgen over de 
toename van het aantal werkzoekenden, maar wil de jon-
gerenwerkloosheidsgraad wel nuanceren. In werkelijkheid 
bedraagt die namelijk 9%. De volksvertegenwoordiger 
overloopt vervolgens alle punten in de algemene beleids-
verklaring die nog niet zijn uitgevoerd.

De heer Sevket Temiz kaart de verhoging van de 
kredieten aan die verband houden met de nieuwe openbare 
aanbesteding inzake dienstencheques. De uitgaven voor 
de noodzakelijke voortzetting van deze banen bedragen 
voor dit jaar ongeveer 306 miljoen euro. Kan de minister 
garanderen dat het gewest over de nodige kredieten 
zal beschikken om ze ook in 2024 voort te zetten, zoals 
gevraagd door het Rekenhof?

Beschikken we over een evaluatie met betrekking tot 
activiteit 42 van programma 001 en de 12 miljoen euro die 
wordt uitgetrokken voor gecofinancierde projecten?

Wat programma 003 betreft, pleit de volksvertegen-
woordiger voor een externe evaluatie van de ordonnantie 
betreffende de sociale economie, en vraagt hij meer uitleg 
over de lichte daling van basisallocatie 16.003.19.02.3122 
(gereglementeerde werkingssubsidies voor niet-gecon-
solideerde overheidsbedrijven waarvoor de ordonnantie 
betreffende de sociale economie geldt).

Wat programma 004 betreft, uit de volksvertegenwoor-
diger zijn bezorgdheid over de afname van de dotaties voor 
Actiris met betrekking tot de opdrachten in het kader van 
de zesde Staatshervorming (sociaal-professionele integratie 
van jongeren, gehandicapten en oudere werknemers) en 
over de afschaffing van het inschakelingscontract. Met 
betrekking tot programma 005 is de volksvertegenwoor-
diger tevreden over de lichte stijging en vraagt hij naar 
de investeringen die niet zouden worden voortgezet in 
2024, bijvoorbeeld inzake jobhuizen of de balans van de 
digitale vaardigheden. Hoe kan daar nog werk van worden 
gemaakt als de investeringen in computermateriaal worden 
teruggeschroefd?
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Mme Soetkin Hoessen rappelle que la discrimination à 
l’embauche et sur le lieu de travail reste un sujet de préoccu-
pation et souhaite, à cet égard, davantage d’explications sur 
les variations au niveau des subventions de fonctionnement 
aux entreprises privées et associations privées assimilées 
dans le cadre de l’appel à projets «diversité et antidiscrimi-
nation». La députée s’inquiète aussi de la diminution des 
crédits alloués à Actiris pour la campagne de lutte contre la 
discrimination à l’embauche (programme 007, activité 15). 

L’intervenante se fait ensuite l’écho des craintes du 
secteur socioculturel quant à une éventuelle baisse des 
ACS. Or ces travailleurs sont essentiels pour assurer le bon 
fonctionnement de ce secteur vital pour la Région. 
 

En ce qui concerne le soutien à l’économie sociale, 
les entreprises de ce secteur vont-elles devoir réaliser des 
projets plus importants avec moins de moyens? Pourquoi 
les subventions de fonctionnement aux entreprises privées 
dans le cadre de l’appel à projets en matière d’économie 
sociale diminuent-elles, de même que la subvention 
accordée à la coopérative d’activités JobYourself? La 
députée rappelle que JobYourself est un partenaire 
important pour de nombreux Bruxellois dans la création de 
leur propre entreprise.

Enfin, concernant le programme 009 et l’importante 
augmentation de la subvention d’exploitation à l’entreprise 
privée émettrice des titres-services, la députée aimerait 
davantage d’explications quant à la justification avancée, 
à savoir «Application du taux de croissance hors COVID 
et indexations» et quant à l’utilisation des crédits ainsi 
alloués, ainsi qu’au programme 001 (dépenses pour le 
marché public des Titres-Services). La députée s’enquiert 
également des arrêtés d’exécution relatifs à la réforme 
adoptée dernièrement. 
 

M. Francis Dagrin rappelle que c’est la préservation 
du pouvoir d’achat des ménages qui a permis de maintenir 
l’emploi et que cette préservation résulte principalement 
de l’indexation automatique des salaires et des allocations. 
Le député salue le combat syndical mené en faveur du 
mécanisme d’indexation.

L’intervenant considère, étant donné la hausse du 
nombre de demandeurs d’emploi, que le bilan du gouver-
nement n’est pas bon. Le taux de chômage des jeunes a 
ainsi augmenté de 28,9 % depuis le début de la législature. 
Pourtant, les crédits alloués au programme 008 (Garantie 
Jeunes) restent inchangés depuis des années, ce qui est 
illogique. Le député s’étonne également que le budget 
d’Actiris diminue de 4,5 millions. L’augmentation 

Mevrouw Soetkin Hoessen herinnert eraan dat discri-
minatie bij de aanwerving en op de werkvloer nog steeds 
zorgwekkend is. Zij vraagt meer uitleg over de verschillen 
inzake de werkingssubsidies voor privébedrijven en gelijk-
gestelde privéverenigingen in het kader van de projecto-
proep over diversiteit en bestrijding van discriminatie. De 
volksvertegenwoordiger is ook bezorgd over de afname van 
de kredieten voor Actiris met betrekking tot de campagne 
voor de bestrijding van discriminatie bij de aanwerving 
(programma 007, activiteit 15).

De volksvertegenwoordiger verwijst vervolgens naar 
de vrees van de sociaal-culturele sector over een mogelijke 
afname van gesco’s. Die zijn immers van essentieel belang 
voor de goede werking van deze sector, die van vitaal 
belang is voor het gewest.

Zullen de bedrijven uit de sector van de sociale 
economie grotere projecten moeten uitvoeren met minder 
geld? Waarom dalen de werkingssubsidies voor privébe-
drijven in het kader van de projectoproep voor de sociale 
economie, net zoals de subsidie voor de activiteitencoöpe-
ratie JobYourself? De volksvertegenwoordiger wijst erop 
dat dat JobYourself een belangrijke partner is voor heel wat 
Brusselaars, die erop rekenen om hun eigen bedrijf op te 
richten. 
 

Wat tot slot programma 009 betreft, en de aanzienlijke 
verhoging van de werkingssubsidie voor het privébedrijf 
dat de dienstencheques uitgeeft, wil de volksvertegenwoor-
diger meer uitleg over de verantwoording van die middelen, 
meer bepaald de “toepassing van de groeiratio afgezien 
van Covid en indexeringen”, en over het gebruik van de 
aldus toegekende kredieten, alsook over het programma 
001 (uitgaven voor de openbare aanbesteding inzake 
dienstencheques). Verder informeert de volksvertegen-
woordiger naar de uitvoeringsbesluiten inzake de onlangs 
aangenomen hervorming.

De heer Francis Dagrin wijst erop dat de werkgele-
genheid kon worden behouden dankzij het behoud van de 
koopkracht van de gezinnen, wat voornamelijk het resultaat 
is van de automatische indexering van lonen en uitkeringen. 
Het parlementslid prijst de strijd van de vakbonden voor 
het indexeringsmechanisme.

Gezien de stijging van het aantal werkzoekenden vindt 
hij dat de regering geen goed werk heeft geleverd. Sinds 
het begin van de regeerperiode is de jeugdwerkloosheid 
met 28,9% gestegen. De kredieten voor programma 008 
(Jongerengarantie) blijven echter al jaren ongewijzigd, 
wat onlogisch is. Het parlementslid is ook verbaasd dat 
het budget voor Actiris met 4,5 miljoen is verlaagd. Zullen 
de aangekondigde extra 60 voltijdsequivalenten voor de 
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annoncée de 60 ETP pour les bilans de compétences suf-
fira-t-elle pour fournir un accompagnement à tous les 
chômeurs?

En ce qui concerne les titres-services, l’intervenant 
rappelle, comme l’a relevé la Cour des comptes, que le 
budget initial 2023 a dû être augmenté à deux reprises car il 
était trop bas. Quelle garantie a-t-on que le budget de 2024 
sera cette fois suffisant? Qu’en est-il des arrêtés d’exécution 
amenés à compléter la réforme? Le député n’en voit aucune 
trace dans le budget.

En ce qui concerne le congé-éducation payé, le député 
s’étonne là aussi que les budgets soient inchangés depuis 
des années. Pour ce qui est de la lutte contre les discrimina-
tions à l’embauche et des mesures de testing proactives, où 
sont les ETP supplémentaires annoncés? Le député conclut 
en déplorant que le gouvernement fasse des économies 
sur le budget emploi alors que le nombre de chômeurs 
bruxellois est en augmentation.

Mme Farida Tahar salue l’augmentation de 45 millions 
d’euros de la subvention d’exploitation à Sodexo (AB 
16.009.38.01.3131). Le gouvernement bruxellois a pris des 
engagements pour maîtriser les coûts budgétaires tout en 
améliorant les conditions de travail des aides ménagères. 
La députée veillera à ce que les montants engagés soient 
à la hauteur de ce qui a été promis. La députée aimerait 
toutefois que le ministre précise quelle part de cette aug-
mentation est directement liée à la réforme des titres-ser-
vices car la justification laisse à penser qu’il n’y a pas de 
lien et la ventilation des crédits en fonction des mesures 
annoncées dans la réforme (mentorat, formation, etc.). 
L’intervenante s’enquiert également de l’état d’avancement 
des arrêtés d’exécution. 
 

En ce qui concerne la formation de manière générale, 
la députée relève la baisse de la dotation allouée à Actiris, 
baisse qui touchera notamment les subventions aux 
formations (programme de transition professionnelle, 
contrat d’insertion, aides à l’emploi) et s’inquiète parti-
culièrement de la diminution de 5 millions d’euros de la 
subvention de fonctionnement à Actiris pour le financement 
des contrats d’insertion. Une réforme de la mesure est 
annoncée pour le 1er juillet 2024. Un réajustement aura-t-il 
dès lors lieu?

En ce qui concerne le bilan de compétences, l’interve-
nante s’enquiert des montants inscrits au budget à ce titre 
(octroi de chèques langues ou TIC, etc.). Au niveau de la 
stratégie qualification-emploi, le transfert de 60 ETP vers 
la subvention classique sera-t-il suffisant?

En matière de discrimination à l’embauche, la députée 
rappelle que, pour le groupe Ecolo, la lutte contre toute 
forme de discrimination sur le marché du travail reste 

competentiebalans genoeg zijn om alle werklozen te naar 
behoren te begeleiden? 
 

Met betrekking tot de dienstencheques verwijst de 
spreker naar de opmerking van het Rekenhof dat de initiële 
begroting voor 2023 tweemaal moest worden verhoogd 
omdat ze ontoereikend was. Welke garantie is er dat de 
begroting voor 2024 toereikend zal zijn? Hoe zit het met de 
uitvoeringsbesluiten die de hervorming moeten voltooien? 
Hij ziet daar geen enkel spoor van in de begroting.

Het parlementslid is ook verbaasd dat de budgetten 
voor betaald educatief verlof jarenlang ongewijzigd zijn 
gebleven. Hij vraagt zich voorts af waar de extra vol-
tijdsequivalenten zijn die werden aangekondigd voor het 
bestrijden van discriminatie bij aanwerving en het uitvoeren 
van proactieve praktijktests. Kortom, het parlementslid 
betreurt dat de regering bezuinigt op het werkgelegenheids-
budget terwijl het aantal werklozen in Brussel stijgt.

Mevrouw Farida Tahar is verheugd dat de wer-
kingssubsidie van Sodexo (AB 16.009.38.01.3131) met 
45 miljoen euro wordt verhoogd. De Brusselse Regering 
heeft zich ertoe verbonden om de begrotingskosten onder 
controle te houden en tegelijkertijd de arbeidsomstandighe-
den van huishoudhulpen te verbeteren. Het parlementslid 
zal erop toezien dat de vastgelegde bedragen overeenkomen 
met wat is beloofd. Zij zou echter graag zien dat de minister 
verduidelijkt welk deel van de verhoging rechtstreeks 
verband houdt met de hervorming van de dienstencheques, 
aangezien in de verantwoording wordt gesuggereerd dat er 
geen verband is, en een uitsplitsing van de kredieten geeft 
volgens de in de hervorming aangekondigde maatregelen 
(mentorschap, opleiding, enz.). Zij vraagt ook hoe het zit 
met de uitvoeringsbesluiten.

Het parlementslid merkt op dat vermindering van de 
dotatie van Actiris onder meer gevolgen zal hebben voor 
de opleidingssubsidies (doorstromingsprogramma, inscha-
kelingscontract, werkgelegenheidssteun). Zij is met name 
bezorgd over de vermindering met 5 miljoen euro van de 
werkingssubsidie van Actiris voor de financiering van 
de inschakelingscontracten. Er is een hervorming van de 
maatregel aangekondigd voor 1 juli 2024. Betekent dat dat 
er een aanpassing zal plaatsvinden? 
 

De spreekster vraagt voorts welke bedragen zijn begroot 
voor de competentiebalans (taal- of ICT-cheques enz.). Zij 
vraagt zich ook af of de overheveling van 60 voltijdsequi-
valenten naar de standaardsubsidie zal volstaan voor de 
uitvoering van de strategie kwalificatie voor werk.

Het parlementslid benadrukt dat de strijd tegen alle 
vormen van discriminatie op de arbeidsmarkt een prioriteit 
voor DéFI blijft. Zij betreurt dan ook de verlaging van de 
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une priorité. L’intervenante déplore dès lors la baisse de 
la subvention de fonctionnement allouée à la campagne de 
lutte contre la discrimination et s’enquiert de la manière 
dont les quinze engagements pris en la matière ont été 
budgétisés (actions de sensibilisation, sanctions, etc.).

La députée se joint ensuite aux questions de Mme Soetkin 
Hoessen relatives aux baisses des subventions aux associa-
tions privées dans le cadre de l’appel à projets «Diversité 
et anti-discrimination», de la subvention à la coopérative 
d’activités JobYourself et du financement des entreprises 
de l’économie sociale.

L’intervenante s’étonne de l’absence d’allocation 
budgétaire en lien avec la réforme relative à la migration 
économique. Le ministre peut-il confirmer qu’aucun 
budget ne lui sera alloué?

Concernant les postes ACS, la députée relève une baisse 
de plus de 200.000 euros, justifiée par «une révision à la 
baisse sur la base du taux d’occupation effectif des postes», 
et aimerait avoir plus d’explications à ce sujet. Le secteur 
est inquiet. Cette réduction de moyens peut mettre à mal 
les activités de certaines structures, jusqu’à leur existence 
même.

Enfin, l’intervenante salue la mise en œuvre par la 
Région du premier baromètre de la qualité du travail 
et interroge le ministre sur la manière dont ces outils se 
traduiront concrètement. Le secteur des titres-services 
peut-il en profiter?

Mme Carla Dejonghe rappelle qu’il faut veiller à 
ce que le secteur des titres-services soit suffisamment 
rentable, tant pour le travailleur que pour l’entreprise de 
titres-services et le gouvernement. À cet égard, la députée 
estime que le prix des titres-services devrait être revu à la 
hausse et aimerait savoir si l’augmentation du budget pour 
ce poste est ponctuelle ou amenée à être récurrente. Où en 
est la consultation avec le secteur?

L’intervenante se fait ensuite l’écho des préoccupations 
de nombreux entrepreneurs: ils ne trouvent pas de main-
d’œuvre, même pour des postes peu qualifiés. En cause: 
une mauvaise activation et une trop grande inadéquation sur 
le marché du travail. La députée demande que la politique 
d’activation fasse l’objet d’un examen des dépenses et 
souhaite également obtenir un état des lieux des projets 
pilotes visant à intégrer le travail au noir ou informel dans 
l’économie générale.

En ce qui concerne les contrôles en matière de dis-
ponibilité à l’emploi effectués par les CPAS et Actiris, 
ont-ils été renforcés depuis la fin de la crise sanitaire? La 

werkingssubsidie voor de antidiscriminatiecampagne en 
vraagt welke middelen zijn begroot voor de vijftien verbin-
tenissen op dat vlak (bewustmakingsacties, sancties enz.). 
 
 

Zij sluit zich aan bij de vragen van mevrouw Soetkin 
Hoessen over de verlaging van de subsidies aan privéver-
enigingen in het kader van de projectoproep “Diversiteit en 
antidiscriminatie”, de subsidie aan de activiteitencoöpera-
tie JobYourself en de financiering van ondernemingen uit 
de sociale economie.

Zij is verbaasd dat er geen begrotingsallocatie is voor 
de hervorming van de economische migratie. Kan de 
minister bevestigen dat daar geen budget voor zal worden 
uitgetrokken?

Met betrekking tot de gescobanen merkt het parlement-
slid een verlaging op van meer dan 200.000 euro. Als ver-
antwoording wordt de werkelijke invullingsgraad van de 
banen naar voren geschoven. Zij wil daar graag meer uitleg 
over krijgen. De sector maakt zich zorgen. De vermin-
dering van de middelen kan de activiteiten van bepaalde 
structuren, of zelfs hun voortbestaan, in gevaar brengen.

Tot slot is het parlementslid verheugd over de eerste 
barometer over de jobkwaliteit. Zij vraagt de minister 
hoe het instrument precies zal worden ingezet. Zal er 
bijvoorbeeld een barometer worden opgesteld voor de 
dienstenchequesector?

Mevrouw Carla Dejonghe merkt op dat de diensten-
chequesector voldoende winstgevend moet zijn, zowel 
voor de werknemer als voor het dienstenchequebedrijf 
en de regering. Daarom vindt zij dat de prijs van de dien-
stencheques moet worden verhoogd. In dat verband wil zij 
graag weten of de verhoging van de middelen voor deze 
begrotingspost eenmalig of terugkerend is. Hoe verloopt 
het overleg met de sector?

Vervolgens vermeldt zij de problemen die veel 
ondernemers ondervinden om werknemers te vinden, zelfs 
voor laaggeschoolde banen. De oorzaak: een slecht active-
ringsbeleid en een te grote mismatch op de arbeidsmarkt. 
Het parlementslid roept op om het activeringsbeleid aan 
een uitgaventoetsing te onderwerpen en vraagt een stand 
van zaken over de proefprojecten om zwart of informeel 
werk in de reguliere economie te integreren. 
 

Hebben de OCMW’s en Actiris de controles op de 
beschikbaarheid opgevoerd sinds het einde van de gezond-
heidscrisis? Het parlementslid wijst erop dat niet de zwaarte 
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députée rappelle à cet égard que ce n’est pas la sévérité de 
la sanction, mais la probabilité d’être pris qui est décisive. 
Y a-t-il un plan d’action en la matière?

En matière de lutte contre la discrimination à l’embauche, 
l’intervenante souligne que les Belges d’origine africaine 
sont encore trop souvent victimes de discrimination dans 
leur recherche d’emploi et qu’ils se heurtent à de nombreux 
obstacles lorsqu’ils veulent dénoncer ces faits. Quelles 
actions le gouvernement a-t-il entreprises pour faciliter le 
signalement?

La députée rejoint le ministre sur l’importance 
de continuer à mettre l’accent sur la formation et les 
compétences, numériques et linguistiques notamment. 
Il y a peu de trilingues (français, néerlandais, anglais) au 
chômage. Il faut continuer à investir dans la formation 
continue et l’enseignement technique. À cet égard, le 
système d’apprentissage en alternance permet, selon la 
députée, une situation de win-win, tout en apportant une 
réponse à la fatigue scolaire, qui n’est pas nécessairement 
une fatigue d’apprentissage.

L’intervenante s’enquiert ensuite de l’état d’avancement 
de la future cité des langues et d’une éventuelle évaluation 
des bilans de compétences. Enfin, la députée relaie une 
remarque des employeurs, qui s’estiment insuffisamment 
impliqués dans les initiatives régionales en matière de 
formation. En tant que partenaires à part entière d’Actiris, 
ils souhaitent contribuer à l’élaboration de cette politique 
de formation et d’activation et développer des synergies. 
Actiris maintiendra-t-elle l’accent mis sur la formation, 
malgré la légère réduction de ses ressources?

M. Emmanuel De Bock n’a pas de questions 
complémentaires.

En réponse à Mme Clémentine Barzin qui s’étonne de 
l’augmentation du budget pour 2024, le ministre Bernard 
Clerfayt explique que le budget 2024 augmente notamment 
parce que le budget de 2023 n’avait pas adapté le montant 
alloué aux titres-services, tablant sur un éventuel ajustement 
pour l’adapter à la consommation réelle de titres-services. 
Or, il n’y a pas eu d’ajustement et d’autres solutions ont 
été trouvées pour payer les montants réellement dépensés 
en titres-services. Pour 2024, il convenait d’accorder aux 
titres-services un crédit digne de ce nom et ce dernier a 
donc été porté de 250 à 295 millions d’euros, soit une aug-
mentation de 45 millions d’euros. Sachant que le budget 
total augmente au final d’une trentaine de millions, on peut 
donc conclure que le budget dans son ensemble a bien fait 
l’objet des économies prévues. 
 
 

Par ailleurs, deux mesures d’économie importantes ont 
été prises, à savoir la suppression des contrats d’insertion et 

van de straf, maar de pakkans doorslaggevend is. Is er een 
actieplan? 
 

Wat de strijd tegen discriminatie bij aanwerving betreft, 
benadrukt de spreekster dat Belgen van Afrikaanse origine 
nog te vaak het slachtoffer zijn van discriminatie bij het 
zoeken naar werk en dat ze op tal van obstakels stuiten 
wanneer ze die feiten aan de kaak willen stellen. Welke 
maatregelen heeft de regering genomen om het melden van 
discriminatie te vergemakkelijken?

Zij is het met de minister eens dat het belangrijk is 
om te blijven focussen op opleiding en vaardigheden, 
in het bijzonder digitale vaardigheden en taalvaardig-
heden. Weinig drietaligen (Frans, Nederlands, Engels) 
zijn werkloos. Er moet verder worden geïnvesteerd in 
bijscholing en technisch onderwijs. Volgens het parlement-
slid is duaal leren in dat opzicht een win-winsysteem. Het 
biedt bovendien een antwoord op schoolmoeheid, wat niet 
noodzakelijkerwijs leermoeheid is. 
 

Zij vraagt vervolgens naar de voortgang van het 
toekomstige Talenpunt en een eerste evaluatie van de com-
petentiebalans. Tot slot geeft ze een opmerking door van 
de werkgevers, die vinden dat ze niet voldoende betrokken 
worden bij de gewestelijke opleidingsinitiatieven. Als 
volwaardige partners van Actiris willen zij bijdragen aan 
de ontwikkeling van het opleidings- en activeringsbeleid 
en synergieën ontwikkelen. Zal Actiris de nadruk blijven 
leggen op opleiding, ondanks de lichte vermindering van 
de middelen?

De heer Emmanuel De Bock heeft geen bijkomende 
vragen.

In antwoord op de opmerking van mevrouw Clémentine 
Barzin legt minister Bernard Clerfayt uit dat het budget 
voor de dienstencheques in 2024 wordt verhoogd, onder 
meer omdat het bedrag in de begroting 2023 niet werd 
aangepast. Hij rekende op een eventuele begrotingsaan-
passing om het budget in overeenstemming te brengen 
met het werkelijke gebruik van de dienstencheques. Er is 
echter geen begrotingsaanpassing geweest en er werden 
andere oplossingen gevonden om de bedragen te betalen 
die daadwerkelijk aan dienstencheques werden uitgegeven. 
Het was belangrijk om in 2024 voldoende middelen voor 
de dienstencheques uit te trekken. Daarom werd het budget 
verhoogd met 45 miljoen euro, van 250 miljoen euro 
naar 295 miljoen euro. Aangezien de totale begroting met 
ongeveer 30 miljoen euro stijgt, kan worden geconcludeerd 
dat de geplande besparingen voor de begroting in haar 
geheel inderdaad zijn gerealiseerd.

Er zijn twee belangrijke besparingen doorgevoerd, 
namelijk de afschaffing van de inschakelingscontracten 
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la «bruxellisation» de la réduction des cotisations sociales 
pour travailleurs âgés. Ces deux dispositifs sont remplacés 
par un mécanisme de renforcement de la prime Activa pour 
les deux publics concernés (jeunes peu qualifiés et travail-
leurs âgés). Des économies substantielles ont donc bien été 
réalisées, sans affecter l’efficacité des mécanismes qui sont 
maintenus ou transformés.

En ce qui concerne le manque de lisibilité des allocations 
dévolues à Actiris, le ministre le déplore également et 
renvoie à la réforme Optimist annoncée par le ministre 
Gatz, qui devrait permettre de sortir de cette présentation et 
améliorer la lisibilité des budgets. En réponse à la remarque 
de Mme Clémentine Barzin relative au manque d’objectifs 
chiffrés, le ministre explique qu’il y a des chiffres derrière 
certaines allocations et prend, à titre d’exemple, les chèques 
langue et TIC: au 30 octobre 2023, 8.137 chèques langue 
et de 2.804 chèques TIC avaient été utilisés. Il reste de la 
marge. Les montants doivent d’abord être intégralement 
utilisés avant de pouvoir en justifier l’augmentation dans le 
budget. Les bilans de compétences devraient y contribuer. 
 
 

Concernant ces bilans de compétences, la mesure 
lancée au 1er septembre 2023 a concerné jusqu’à présent 
1.078 chercheurs d’emploi, principalement des jeunes, et 
le ministre se réjouit de cette véritable prise en charge par 
Actiris.

Le ministre transmettra en annexe les étapes du 
déploiement de la stratégie qualification-emploi ainsi 
que les plans sectoriels des pôles formation-emploi et le 
résultat de l’appel à projets NEET’s organisé par Actiris. 
Le ministre signale que l’étude sur les métiers verts sera 
diffusée dès qu’elle sera terminée. 
 

Annexe 2: étapes du déploiement de la stratégie 
qualification-emploi

Annexe 3: plans sectoriels des pôles formation-emploi 
 

Annexe 4: résultat de l’appel à projets NEET’s organisé 
par Actiris

En ce qui concerne de nouveaux accords-cadres pour 
les pôles formation-emploi, le ministre rappelle que 
les discussions sont toujours en cours avec le secteur de 
l’horeca pour que le CDR soit transformé en pôle forma-
tion-emploi. D’autres secteurs sont envisagés. Mais les 
accords-cadres sont négociés sous la tutelle du Ministre-
Président au sein du service de facilitation sectorielle de 
Brupartners. 
 

en van de lagere socialezekerheidsbijdragen voor oudere 
werknemers. Die twee regelingen zijn vervangen door een 
hogere Activapremie voor de twee betrokken doelgroepen 
(laaggeschoolde jongeren en oudere werknemers). Er zijn 
dus aanzienlijke besparingen gerealiseerd, zonder dat er 
afbreuk is gedaan aan de doeltreffendheid van de gehand-
haafde of omgevormde mechanismen.

De minister betreurt eveneens het gebrek aan duide-
lijkheid met betrekking tot de begrotingsallocaties voor 
Actiris. Hij verwijst naar de door minister Gatz aangekon-
digde hervorming Optimist, die het mogelijk moet maken 
om af te stappen van de huidige voorstelling van zaken en 
om de begrotingen duidelijker te maken. In antwoord op 
de opmerking van mevrouw Clémentine Barzin over het 
gebrek aan cijferdoelstellingen legt de minister uit dat er 
cijfers achter bepaalde begrotingstoewijzingen zitten. 
Hij geeft het voorbeeld van de taal- en ICT-cheques: op 
30 oktober 2023 waren er 8.137 taalcheques en 2 804 
ICT-cheques gebruikt. Er blijft dus nog krediet over. De 
bedragen moeten eerst volledig worden gebruikt voordat 
een verhoging kan worden gerechtvaardigd. De competen-
tiebalans moet daaraan bijdragen.

Die maatregel is op 1 september 2023 van start gegaan 
en werd tot nu toe toegepast voor 1.078 werkzoekenden, 
voornamelijk jongeren. De minister is verheugd dat Actiris 
daar echt werk van maakt. 
 

De minister zal bij het verslag een overzicht voegen 
van de uitvoeringsfasen van de strategie kwalificatie voor 
werk, evenals de sectorale plannen van de opleidings- en 
tewerkstellingscentra en de resultaten van de door Actiris 
georganiseerde oproep voor NEET-projecten. Hij kondigt 
voorts aan dat de studie over groene beroepen zal worden 
meegedeeld zodra die is afgerond.

Bijlage 2: uitvoeringsfasen van de strategie kwalificatie 
voor werk

Bijlage 3: sectorale plannen van de opleidings- en 
tewerkstellingscentra

Bijlage 4: resultaten van de door Actiris georganiseerde 
oproep voor NEET-projecten

Met betrekking tot de nieuwe raamovereenkomsten 
voor de opleidings- en tewerkstellingscentra wijst de 
minister erop dat er nog steeds gesprekken gaande zijn met 
de horecasector om het referentiecentrum om te vormen 
tot opleidings- en tewerkstellingscentrum Andere sectoren 
worden in overweging genomen maar de raamakkoor-
den worden onder de voogdij van de minister-president 
onderhandeld, binnen de dienst Sectorale facilitatie van 
Brupartners.
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Le budget de 400.000 euros de la Plateforme pour le 
service citoyen est inchangé, puisqu’il fait partie de la 
stratégie Go4Brussels 2030 que le gouvernement souhaitait 
préserver. En ce qui concerne les deux Maisons d’enfants 
prévues pour 2023, la première est à Anderlecht. Actiris 
recherche toujours activement un site d’implantation pour 
la seconde.

Pour ce qui est de la politique relative aux ACS, le 
ministre rappelle l’importance de ce poste budgétaire: un 
peu plus de 200 millions d’euros. À cet égard, le milliard 
d’euros qui représente le budget de l’emploi se ventile 
comme suit: 300 millions d’euros pour les titres-ser-
vices, 200 millions d’euros pour les emplois subvention-
nés des ACS, 200 millions d’euros pour les primes Activa, 
150 millions d’euros pour le fonctionnement d’Actiris 
(personnel, bureaux, informatique) et une cinquantaine de 
millions d’euros pour l’économie sociale, auxquels on peut 
ajouter les frais de fonctionnement de Bruxelles Économie 
et Emploi. La politique des ACS est en extinction depuis 
2014: plus aucun nouveau poste ACS n’a été créé depuis, 
en dehors de ceux financés par le Ministre-Président pour 
les ouvertures de crèches francophones et néerlandophones. 
Entre l’initial 2023 et l’initial 2024, le budget a été augmenté 
de 7,5 millions d’euros car les subsides sont indexés.

Le ministre rappelle qu’il existait des postes ACS dans 
les services régionaux et dans les ASBL communales et 
CPAS. Les subsides ont été transférés respectivement aux 
opérateurs régionaux (budget 2020) et communes (budget 
2021). L’idée était de transférer également le budget dévolu 
aux ACS dits associatifs aux ministres fonctionnels mais 
cela n’a pu être mis en œuvre étant donné que ces postes 
ACS dépendent parfois d’institutions ou niveaux de pouvoir 
différents auxquels il serait difficile, voire injustifié, de 
transférer des subsides.

Mme Farida Tahar précise que sa question portait sur 
l’AB 16.006.15.03.4140, dont la révision à la baisse est 
dite basée sur le taux d’occupation effectif des postes. Le 
ministre explique qu’il s’agit de postes qui diminuent: si un 
poste disparaît, le budget est adapté à la baisse, sans toucher 
aux postes maintenus. La suppression d’un poste n’est pas 
une décision politique, elle est due à la fin de l’activité de 
l’opérateur ou à l’inoccupation du poste pendant plus de six 
mois. 
 

Le ministre annonce ensuite qu’un examen des dépenses 
(spending review) des réformes en matière d’économie 
sociale est prévu. Leur mise en œuvre a été très perturbée 
par la crise du Covid-19. Les chiffres des années 2020 et 
2021 ne peuvent être interprétés. Il a été très compliqué de 
mettre des personnes - y compris sous article 60 - à l’emploi 
durant la pandémie. C’est Bruxelles Économie et Emploi 
qui mènera cet examen des dépenses en 2024, secondé d’un 
président externe et avec l’aide de l’Institut bruxellois de 
statistique et d’analyse. Par ailleurs, le ministre indique que 

Het budget van 400.000 euro voor het platform 
Jongeren voor de Samenleving blijft ongewijzigd, omdat 
het deel uitmaakt van de Go4Brussels 2030-strategie, die 
de regering wil behouden. Van de twee kinderdagverblijven 
die gepland waren voor 2023 werd het eerste gerealiseerd 
in Anderlecht. Actiris is nog steeds actief op zoek naar een 
locatie voor het tweede.

De minister benadrukt dat de begrotingspost 
voor gesco’s omvangrijk blijft, namelijk iets meer 
dan 200 miljoen euro. Het werkgelegenheidsbudget 
van 1 miljard euro kan als volgt worden uitgesplitst: 
300 miljoen euro voor dienstencheques, 200 miljoen euro 
voor gescobanen, 200 miljoen euro voor Activapremies, 
150 miljoen euro voor de werking van Actiris (personeel, 
kantoren, IT) en ongeveer vijftig miljoen euro voor de 
sociale economie, waar nog de werkingskosten van Brussel 
Economie en Werkgelegenheid moeten worden bijgeteld. 
Het gescobeleid wordt sinds 2014 afgebouwd: sindsdien 
zijn er geen nieuwe gescobanen meer gecreëerd, afgezien 
van de banen die de minister-president financiert voor 
de opening van Franstalige en Nederlandstalige crèches. 
Tussen de initiële begroting 2023 en de initiële begroting 
2024 is het budget met 7,5 miljoen euro verhoogd omdat 
subsidies worden geïndexeerd.

De minister wijst erop dat er gescobanen waren 
in gewestelijke diensten en in gemeentelijke vzw’s en 
OCMW’s. De subsidies zijn respectievelijk overgehe-
veld naar de gewestelijke diensten (begroting 2020) en 
de gemeenten (begroting 2021). Het idee was om ook het 
budget voor gescobanen in verenigingen over te hevelen 
naar de bevoegde ministers, maar dat kon niet worden 
uitgevoerd omdat die gescobanen soms afhangen van ver-
schillende instellingen of beleidsniveaus. 
 

Mevrouw Farida Tahar preciseert dat haar vraag 
betrekking heeft op BA 16.006.15.03.4140, waar de ver-
mindering van de kredieten gebaseerd zou zijn op de daad-
werkelijke invulling van de banen. De minister legt uit dat 
het aantal banen afneemt: als een post verdwijnt, wordt de 
begroting verminderd, zonder dat dit gevolgen heeft voor 
de banen die blijven. De banen worden niet geschrapt 
als gevolg van een politieke beslissing, maar omdat een 
operator zijn activiteit stopzet of de baan langer dan zes 
maanden niet ingevuld is.

De minister kondigt vervolgens aan dat er een uitga-
ventoetsing van de hervorming van de sociale economie 
gepland is. De uitvoering ervan werd ernstig verstoord 
door de covidcrisis. De cijfers voor 2020 en 2021 kunnen 
niet worden geïnterpreteerd. Het was erg ingewikkeld om 
mensen, ook mensen met een artikel 60-contract, aan het 
werk te zetten tijdens de pandemie. Brussel Economie 
en Werkgelegenheid zal de uitgaventoetsing uitvoeren in 
2024, bijgestaan door een externe voorzitter en met de hulp 
van het Brussels Instituut voor Statistiek en Analyse. De 
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les budgets prévus permettent de financer plus de postes 
que ceux qui sont occupés, que cinq nouveaux programmes 
sont prévus dans le cadre du budget 2024 et que, dans le 
budget d’Actiris, 3 millions d’euros supplémentaires sont 
réservés à des postes en économie sociale. 
 

Le ministre Clerfayt transmettra les chiffres relatifs aux 
primes Activa, aux primes formation et aux primes tuteur 
en annexe du rapport.

Annexe 5: utilisation des primes activa

Annexe 6: utilisation des primes formation

Annexe 7: utilisation des primes tuteur

La question du troisième euro du revenu de formation 
reste toujours suspendue à l’accord du Gouvernement 
fédéral de ne pas fiscaliser cet euro supplémentaire.

S’agissant du fonds rebond, le ministre indique que 
les chiffres dont il dispose feront l’objet d’une annexe. Il 
rappelle que le gouvernement est demandeur d’un accord 
des partenaires sociaux pour savoir quelle forme lui donner 
et comment le faire évoluer.

Annexe 8: état des lieux du fonds rebond

Quant à savoir s’il y a un budget pour la garantie 
solutions employeur d’Actiris, le ministre explique qu’il 
ne s’agit pas d’un budget mais d’une démarche consistant 
à mieux écouter les besoins des employeurs et à disposer 
d’un retour sur la qualité du service fourni par Actiris. 
 

Le ministre précise que la mise en œuvre des nouvelles 
primes handicap n’est prévue que pour le 1er juillet 2024.

Concernant le congé-éducation payé, le ministre signale 
que le budget n’a pas été augmenté mais que son champ de 
bénéficiaires a été élargi. En effet, le budget n’était pas inté-
gralement utilisé, mais surtout deux entreprises utilisaient à 
elles seules une très grosse part de ce budget. Il y aura donc 
désormais des balises avec un plafond et un maximum par 
entreprise.

Le ministre joindra en annexe le tableau des données 
de l’appel à projets handicap et violences à l’égard des 
femmes. 
 

minister vermeldt dat er met de geplande budgetten meer 
banen kunnen worden gefinancierd dan er daadwerkelijk 
worden ingevuld, dat er vijf nieuwe programma’s zijn 
gepland in de begroting 2024 en dat er in de begroting van 
Actiris 3 miljoen euro extra is voorbehouden voor banen in 
de sociale economie.

Hij zal de cijfers over de Activapremies, opleidingspre-
mies en mentorpremies bij het verslag voegen. 
 

Bijlage 5: gebruik van de activapremies

Bijlage 6: gebruik van de opleidingspremies

Bijlage 7: gebruik van de mentorpremies

De verhoging van het opleidingsinkomen tot 3 euro 
hangt af van de goedkeuring van de federale regering om 
die extra euro niet te belasten.

Met betrekking tot het opveringsfonds kondigt de 
minister aan dat hij de cijfers waarover hij beschikt bij het 
verslag zal voegen. De regering zoekt een akkoord met de 
sociale partners over de vorm die het moet aannemen en 
hoe het moet evolueren.

Bijlage 8: Stand van zaken over het opveringsfonds

Op de vraag of er een budget is voor de oplossingsga-
rantie van Actiris voor werkgevers legt de minister uit dat 
het niet om een budget gaat, maar om een aanpak waarbij 
beter wordt geluisterd naar de behoeften van de werkgevers 
en feedback wordt verkregen over de kwaliteit van de 
dienstverlening van Actiris.

De minister wijst erop dat de nieuwe gehandicaptenpre-
mies pas op 1 juli 2024 worden ingevoerd.

Met betrekking tot het betaald educatief verlof wijst 
de minister erop dat het budget niet is verhoogd, maar dat 
het aantal begunstigden is uitgebreid. Het budget werd niet 
volledig gebruikt, maar twee bedrijven gebruikten een zeer 
groot deel ervan. Daarom zullen er vanaf nu richtlijnen zijn 
met een bovengrens en een maximum per bedrijf. 
 

De minister zal de tabel over de oproep tot het indienen 
van projecten die discriminatie in verband met een handicap 
bestrijden of die vrouwelijke slachtoffers van geweld 
ondersteunen bij het verslag voegen.
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Annexe 9: appel à projets handicap et violences à 
l’égard des femmes 
 

En ce qui concerne la lutte contre la discrimination à 
l’embauche et le testing 2.0, le ministre rappelle que deux 
ETP ont été ajoutés au service d’inspection régionale de 
l’emploi et que la coopération avec le niveau fédéral a été 
renforcée, de même que la transmission automatique des 
données d’Actiris Inclusive vers l’inspection régionale de 
l’emploi.

En réponse aux remarques de M. Gilles Verstraeten 
concernant les réserves de la Cour des comptes, le ministre 
indique qu’Actiris lui affirme avoir suivi toutes les recom-
mandations de la Cour. Au niveau de la hausse du chômage, 
le ministre rappelle qu’on assiste à une hausse conjonctu-
relle du chômage partout dans le pays et qu’il n’a aucune 
prise sur le cycle économique. Une évaluation trimestrielle 
du chômage n’a donc que peu de sens. Concernant le taux 
de chômage des jeunes, le ministre invite une nouvelle fois 
les commissaires à visionner la vidéo sur le site d’Actiris 
expliquant que le chômage des jeunes est un chiffre certes 
important, mais parfois trompeur, car seule une fraction des 
jeunes de cette tranche d’âge est sur le marché de l’emploi, 
la majorité étant aux études. 
 

Le ministre explique également que si certaines 
évaluations ont pris du temps (notamment en ce qui 
concerne la suppression des contrats d’insertion), c’est en 
raison de l’engagement pris par le gouvernement de toujours 
consulter les partenaires sociaux en priorité partagée.

En ce qui concerne les formations, leur efficacité est 
évaluée par view.brussels, par le biais d’un taux de retour 
à l’emploi des personnes ayant suivi des formations: entre 
66 et 70 % des personnes ayant suivi une formation ont 
travaillé au moins un jour dans l’année qui a suivi leur 
formation et 60 % ont travaillé au moins un mois (avec 
des variations en fonction du type de formation). Cette 
évaluation permet d’inviter Bruxelles Formation à revoir 
son modèle en cas de faible réussite. Toutefois, en raison 
d’un manque d’informations en provenance de l’ONSS, il 
n’est pas possible de savoir si l’emploi occupé résulte bien 
de la formation suivie.

En réponse à la question de M. Sevket Temiz concernant 
certains points de la déclaration de politique générale 
n’ayant pas encore abouti, dont la politique en faveur des 
NEET’s, le ministre indique qu’un appel à projets a été 
lancé. La tendance est bonne puisque leur taux a diminué 
de près de 10 % en dix ans. Le ministre dit poursuivre 
ses efforts d’accrochage de ces jeunes avec le Ministre-
Président dans le cadre de la stratégie Go4Brussels 2030. 
Quant à la fusion du service formation PME avec l’ASBL 
Espace formation PME, le ministre indique que deux 

Bijlage 9: oproep tot het indienen van projecten die 
discriminatie in verband met een handicap bestrijden of 
die vrouwelijke slachtoffers van geweld ondersteunen

Inzake de strijd tegen discriminatie bij aanwerving en 
de nieuwe praktijktesten wijst de minister erop dat er twee 
voltijdsequivalenten zijn toegevoegd aan de Gewestelijke 
Werkgelegenheidsinspectie en dat de samenwerking met 
het federale niveau is versterkt, net als de automatische 
overdracht van gegevens van Actiris Inclusive naar de 
Gewestelijke Werkgelegenheidsinspectie.

Op de opmerkingen van de heer Gilles Verstraeten over 
het voorbehoud van het Rekenhof antwoordt de minister dat 
Actiris hem heeft verzekerd dat het alle aanbevelingen van 
het Rekenhof heeft opgevolgd. Met betrekking tot de stijging 
van de werkloosheid wijst de minister erop dat er in het hele 
land een conjuncturele stijging van de werkloosheid is en dat 
hij geen invloed op de economische cyclus heeft. Een drie-
maandelijkse beoordeling van de werkloosheid heeft daarom 
weinig zin. Met betrekking tot de jeugdwerkloosheid nodigt 
de minister de commissieleden nogmaals uit om de video op 
de website van Actiris te bekijken, waarin wordt uitgelegd 
dat de jeugdwerkloosheid weliswaar hoog is, maar dat de 
cijfers soms misleidend zijn, aangezien slechts een fractie 
van de jongeren in die leeftijdscategorie een baan heeft en de 
meerderheid nog studeert.

De minister legt ook uit dat de tijd die nodig was voor 
bepaalde evaluaties (in het bijzonder met betrekking tot de 
afschaffing van de inschakelingscontracten) te wijten was 
aan de verbintenis van de regering om de sociale partners 
altijd te raadplegen, met gedeelde prioriteit.

View.brussels beoordeelt de doeltreffendheid van de 
opleidingen aan de hand van de mate waarin mensen die 
een opleiding hebben gevolgd, weer aan het werk gaan: 
tussen 66% en 70% van de mensen die een opleiding 
hebben gevolgd, heeft ten minste één dag gewerkt in het 
jaar na hun opleiding, en 60% heeft ten minste één maand 
gewerkt (met variaties afhankelijk van het soort opleiding). 
Dankzij die evaluatie kan Bruxelles Formation zijn model 
herzien als het succes tegenvalt. Door een gebrek aan 
informatie van de RSZ is het echter niet mogelijk om te 
weten of de uitgeoefende baan daadwerkelijk het resultaat 
is van de gevolgde opleiding.

Op de vraag van de heer Sevket Temiz over bepaalde 
punten in het regeerakkoord die nog niet zijn uitgevoerd, 
waaronder de maatregelen ten gunste van NEET-jongeren, 
antwoordt de minister dat er een projectoproep is uitge-
schrevenDe trend is positief, met een daling van bijna 10% 
in tien jaar. De minister zegt dat hij zich samen met de 
minister-president blijft inspannen om die jongeren beter 
te begeleiden als onderdeel van de Go4Brussels 2030-
strategie. Op 9 november werden in tweede lezing de twee 
besluiten over de fusie van de service formation PME en 
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arrêtés à ce sujet ont été adoptés en deuxième lecture le 
9 novembre dernier. La stratégie qualification-emploi a, 
quant à elle, été adoptée le 26 octobre et sera déployée à 
partir de 2024. La suppression des contrats d’insertion et 
la «bruxellisation» de la réduction des cotisations sociales 
pour les seniors sont prévues pour le 1er juillet, le temps 
de mettre fin aux contrats et de renforcer les primes activa 
dédiées à ces deux publics cibles.

En réponse à la remarque de M. Francis Dagrin 
concernant les quelque 18 % des demandeurs d’emploi 
inscrits chez Actiris ayant un niveau de diplôme élevé, le 
ministre indique que ce diplôme ne garantit pas toujours 
un emploi et qu’en fournissant des formations adaptées, on 
permet au jeune de se réorienter vers des emplois demandés 
par le secteur tout en exploitant les compétences acquises 
à l’université.

Pour ce qui est de la réforme des titres-services, 
le ministre déclare que son administration collabore 
activement avec les partenaires sociaux en vue de sa mise 
en œuvre. Ces derniers demandent un délai de plusieurs 
mois, nécessaire à la concertation, et la mise en œuvre se 
fera au plus tôt le 1er septembre 2024 ou le 1er janvier 2025. 
Il faut que le ministre puisse calculer le montant réel des 
dépenses avant de communiquer les budgets.

En réponse aux inquiétudes de Mme Farida Tahar devant 
la baisse des crédits alloués à Actiris, le ministre précise 
que si le budget est globalement à la baisse, c’est princi-
palement l’AB en lien avec la sixième réforme de l’État 
qui diminue fortement. Les moyens attribués aux politiques 
d’Actiris ne sont pas réduits. Le programme de transition 
professionnelle est en extinction. Les derniers postes de ce 
type se trouvent dans les écoles de la Fédération Wallonie-
Bruxelles. La réforme qui a eu lieu en 2019 a affecté tous 
les moyens à la politique d’économie sociale.

Le ministre indique que le budget dévolu à la lutte 
contre les discriminations est réparti dans diverses 
politiques (par exemple, deux inspecteurs à la direction 
de l’inspection régionale de l’emploi, soutien à Actiris 
Inclusive dans le budget global du personnel d’Actiris, 
etc.). Au-delà du budget, il s’agit d’améliorer les méthodes 
de travail et de concertation entre les services. En ce qui 
concerne les quinze engagements pris en la matière et 
leur budgétisation, le ministre y répondra par le biais des 
questions écrites.

S’agissant du baromètre de la qualité de l’emploi, le 
ministre entend poursuivre l’exercice dans le temps. 
 

Le ministre Clerfayt rejoint les propos de Mme Carla 
Dejonghe sur l’importance d’une meilleure activation. La 
Cour des comptes publiera prochainement un nouveau 
rapport à ce sujet et le ministre entend mettre en œuvre 

de vzw Espace formation PME goedgekeurd. De strategie 
kwalificatie voor werk werd op 26 oktober goedgekeurd en 
zal vanaf 2024 worden uitgevoerd. De inschakelingscon-
tracten en de verlaging van de socialezekerheidsbijdra-
gen voor oudere werknemers zullen worden afgeschaft op 
1 juli, de tijd die nodig is om een einde te maken aan de 
contracten en de Activapremies voor die twee doelgroepen 
te verhogen.

Op de opmerking van de heer Francis Dagrin dat 
18% van de bij Actiris ingeschreven werkzoekenden een 
hoog opleidingsniveau heeft, antwoordt de minister dat 
een diploma niet altijd een garantie is voor een baan. 
Aangepaste opleidingen moeten jongeren helpen om door 
te stromen naar banen waar vraag naar is in de sector en 
waar ze de vaardigheden kunnen gebruiken die ze op de 
universiteit hebben opgedaan.

Voor de hervorming van de dienstencheques werkt de 
administratie actief samen met de sociale partners. Die 
vragen enkele maanden tijd voor overleg. De uitvoering 
zal daarom op zijn vroegst voor 1 september 2024 of 
1 januari 2025 zijn. De minister moet het werkelijke bedrag 
van de uitgaven kunnen berekenen voordat hij de budgetten 
bekendmaakt. 
 

Op de bezorgdheid van mevrouw Farida Tahar over 
de verlaging van de middelen voor Actiris antwoordt de 
minister dat, hoewel het budget over het geheel genomen 
daalt, er vooral sterk wordt bezuinigd op de basisallocatie 
in verband met de zesde Staatshervorming. De middelen 
voor het beleid van Actiris zijn niet verminderd. Het door-
stromingsprogramma wordt afgebouwd. De laatste door-
stromingsposten zijn in scholen van de Federatie Wallonië-
Brussel. Bij de hervorming in 2019 werden alle middelen 
overgeheveld naar het beleid voor de sociale economie.

De minister wijst erop dat het antidiscriminatie-
budget verspreid is over verschillende beleidsdomei-
nen (bijvoorbeeld twee inspecteurs bij de Gewestelijke 
Werkgelegenheidsinspectie, steun voor Actiris Inclusive 
in het algemene personeelsbudget van Actiris, enz.) Naast 
het budget is het doel om de werkmethoden en het overleg 
tussen de diensten te verbeteren. De vragen over de vijftien 
verbintenissen die op dat vlak zijn aangegaan en de bud-
gettering ervan zal de minister via schriftelijke vragen 
beantwoorden.

Wat de barometer van de jobkwaliteit betreft, bevestigt 
de minister dat hij van plan is die oefening op termijn voort 
te zetten.

Hij is het eens met mevrouw Carla Dejonghe dat er een 
beter activeringsbeleid moet worden gevoerd. Het Rekenhof 
zal binnenkort een nieuw rapport over dat onderwerp 
publiceren. De minister is van plan om een aantal aanbeve-
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certaines de ces recommandations dès l’année prochaine. 
La formation en alternance est également primordiale mais 
relève des compétences communautaires. Le ministre y 
travaille dans le cadre de la Cocof.

En ce qui concerne la Cité des langues, le ministre 
explique qu’il s’agit avant tout de faire travailler ensemble 
Actiris, Bruxelles Formation, le VDAB, la Maison du 
néerlandais, etc. (tous les acteurs qui, de manière struc-
turelle, offrent des cours de langues). La Cité des langues 
n’est donc pas un lieu physique mais virtuel. Ce dispositif, 
qui est déjà en vigueur, devrait permettre à de nombreux 
chômeurs de trouver un emploi.

M. Gilles Verstraeten s’enquiert de la politique de 
partenariat d’Actiris (programme 004, activité 15). Celle-ci 
devait être rationalisée mais le budget qui lui est consacré 
a encore augmenté, passant de 51 millions d’euros à 
54 millions d’euros. Le ministre Clerfayt précise que si le 
budget augmente, c’est en raison de l’indexation incluse 
dans les contrats existants entre Actiris et ses partenaires. 
Par ailleurs, le comité de gestion d’Actiris a été chargé, 
dans le contrat de gestion, d’évaluer ces partenariats et 
de les rationaliser. Et la Cour des comptes s’exprimera 
également sur ce point.

III. Discussion  
des programmes et activités

Programme 001: Support de la politique générale 
 

M. Alain Vander Elst et M. Francis Dagrin interrogent 
le ministre sur l’augmentation de l’AB 16.001.08.04.1211 
et souhaitent des informations supplémentaires. Étant 
donné qu’il y a de plus en plus de titres-services en version 
électronique, la manutention devrait être beaucoup plus 
simple.

Le ministre Clerfayt précise que le marché est signé 
pour une période de quatre ans. En conséquence, l’in-
dexation est rattrapée au même rythme. Le modèle est par 
ailleurs devenu un peu plus complexe, notamment avec des 
prix différents, ce qui représente davantage de travail pour 
Sodexo. Le traitement des titres-service papier était réalisé 
par des machines, il n’y a donc pas une grande différence 
selon qu’ils sont électroniques ou en papier. Enfin, lors de 
la préparation du budget, le marché était en phase prépara-
toire et une augmentation nette était redoutée. Ne voulant 
pas risquer de ne pas avoir les crédits pour signer les contrats 
pour quatre ans, le gouvernement a été très prudent. 
 

lingen vanaf volgend jaar uit te voeren. Duaal leren is ook 
essentieel, maar valt onder de bevoegdheid van de gemeen-
schappen. De minister werkt daaraan bij de Cocof. 
 

Wat het Talenpunt betreft, legt de minister uit dat het 
belangrijkste doel is om alle spelers die structureel taalcur-
sussen aanbieden (Actiris, Bruxelles Formation, de VDAB, 
het Huis van het Nederlands, enz.) te laten samenwerken. 
Het Talenpunt is dus geen fysieke, maar een virtuele plek. 
Die maatregel is al van kracht en zou veel werklozen aan 
een baan moeten helpen. 
 

De heer Gilles Verstraeten stelt een vraag over het 
partnerschapsbeleid van Actiris (programma 004, activiteit 
15). Dat zou worden gerationaliseerd, maar het budget is 
opnieuw verhoogd, van 51 miljoen euro naar 54 miljoen 
euro. Minister Clerfayt leg uit dat het budget stijgt door het 
indexeringsmechanisme dat is opgenomen in de contracten 
tussen Actiris en zijn partners. Het beheerscomité van 
Actiris kreeg in het beheerscontract de opdracht om die 
partnerschappen te evalueren en te rationaliseren. Ook het 
Rekenhof zal zich uitspreken over dat punt. 
 

III. Bespreking van de 
programma’s en activiteiten

Programma 001: Ondersteuning van het algemeen 
beleid

De heren Alain Vander Elst en Francis Dagrin 
stellen de minister vragen over de verhoging van BA 
16.001.08.04.1211 en vragen meer informatie. Nu steeds 
meer dienstencheques elektronisch worden uitgegeven, zou 
de afhandeling veel eenvoudiger moeten zijn. 
 

Minister Clerfayt wijst erop dat de opdracht voor een 
periode van vier jaar wordt afgesloten. Als gevolg daarvan 
wordt de indexatie in eenzelfde tijdspanne doorgevoerd. 
Het model is ook wat complexer geworden, met ver-
schillende prijzen, wat meer werk betekent voor Sodexo. 
Papieren dienstencheques werden verwerkt door machines, 
dus er is niet veel verschil tussen elektronische en papieren 
cheques. Bovendien bevond de overheidsopdracht zich bij 
het opstellen van de begroting nog in een voorbereidende 
fase en werd er gevreesd voor een nettostijging. Omdat de 
regering niet het risico wil lopen dat ze geen geld heeft om 
contracten voor vier jaar te sluiten, is ze erg voorzichtig 
geweest.
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Programme 002: Financement des communes relatif 
à la promotion de l’emploi et à la résorption du 
chômage

Programme 003: Financement des projets du Ministère 
en matière d’économie sociale

Ces programmes ne suscitent aucun commentaire.

Programme 004: Soutien aux politiques de 
partenariat via Actiris en matière d’insertion socio 
professionnelle et de recherche active d’emploi 
 

M. Alain Vander Elst interroge le ministre sur l’aug-
mentation de l’AB 16.004.15.03.4140. Le ministre explique 
que l’augmentation est en lien avec les indexations et que 
l’AB concerne bien l’ensemble des partenaires, tant les 
Missions locales, que les organismes d’insertion profes-
sionnelle, etc.

Programme 005: Financement général d’Actiris

M. Alain Vander Elst interroge le ministre sur l’aug-
mentation de l’AB 16.005.15.01.4140. Actiris compte près 
de 1.400 ETP. Est-il bien justifié de garder les 60 ETP sup-
plémentaires de la crise Covid? 
 

Le ministre répond que ces 60 ETP ont été maintenus 
pour être réaffectés spécifiquement à la réalisation des 
bilans de compétences, une nouvelle et ambitieuse mission 
confiée à Actiris. Quant à savoir s’ils sont réellement 
nécessaires, cela relève du comité de gestion d’Actiris.

Programme 006: Soutien apporté à Actiris pour 
l’exécution de sa mission de placement et de remise 
au travail de demandeurs d’emploi

Programme 007: Financement des projets promotionnels 
d’Actiris et du Ministère

Programme 008: Garantie jeune

Programme 009: Titres-Services

Programme 011: Congé Education Payé

Programme 014: Accompagnement des chômeurs

Programma 002: Financiering van de gemeenten in 
verband met de bevordering van de werkgelegenheid 
en de opslorping van de werkloosheid

Programma 003: Financiering van de projecten van het 
Ministerie in verband met de sociale economie

Die programma’s lokken geen enkele commentaar uit.

Programma 004: Ondersteuning van het 
partnershipbeleid via Actiris in verband met de 
socio-professionele inschakeling en het actief zoeken 
naar werk

De heer Alain Vander Elst stelt de minister vragen 
over de verhoging van BA 16.004.15.03.4140. De minister 
legt uit dat de verhoging te wijten is aan de indexering en 
dat de basisallocatie betrekking heeft op alle partners, met 
inbegrip van de Missions locales en de organisaties voor 
socio-professionele inschakeling.

Programma 005: Algemene financiering van Actiris

De heer Alain Vander Elst stelt de minister vragen 
over de verhoging van BA 16.004.15.03.4140. Actiris 
telt bijna 1.400 voltijdsequivalenten. Is het echt gerecht-
vaardigd om de 60 extra voltijdsequivalenten die werden 
toegekend tijdens de covidcrisis te behouden?

De minister antwoordt dat die 60 voltijdsequivalenten 
zijn behouden om te kunnen worden ingezet voor de com-
petentiebalans, een nieuwe en ambitieuze opdracht die aan 
Actiris is toevertrouwd. Of ze echt nodig zijn, moet worden 
uitgemaakt door het beheerscomité van Actiris.

Programma 006: Ondersteuning van Actiris voor 
de uitvoering van haar opdracht tot plaatsing en 
wedertewerkstelling van werkzoekenden

Programma 007: Financiering van promotieprojecten 
van Actiris en het Ministerie

Programma 008: Jeugdwaarborg

Programma 009: Dienstencheques

Programma 011: Betaald educatief verlof

Programma 014: Begeleiding van werklozen
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Programme 015: Financement de dispositifs spécifiques 
en matière d’emploi

Programme 016: Aide au secteur culturel et créatif 
 

Programme 017: Aide dans le cadre de la crise 
ukrainienne

Ces programmes ne suscitent aucun commentaire.

IV. Vote

La commission émet, par 9 voix contre 5, un avis 
favorable à la commission des Finances pour ce qui 
concerne la Mission 16.

MISSIONS 03 ET 29

I. Exposé introductif  
du Ministre-Président Rudi Vervoort

MISSION 03

Le Ministre-Président a tenu devant les commissaires 
l’exposé suivant:

«Les crédits généraux supportant les actions communes 
du gouvernement menées dans le cadre de la Stratégie 2030 
représentent en 2024 une enveloppe totale de 9 millions 
d’euros, neutre dans sa dimension de genre et répartie à 
l’entame de l’année entre les Missions 03, 12, 14, 16 et 23 
du budget général des dépenses.

Ainsi, pour la partie qui nous concerne aujourd’hui, un 
montant de 1,3 million d’euros est prévu en Mission 03 
pour couvrir les dépenses d’impulsion et de coordination 
de la Stratégie 2030 et permettre la mise en œuvre des 
priorités qui feront l’objet d’une discussion entre le gou-
vernement et les interlocuteurs sociaux lors du prochain 
Sommet social, prévu au début de l’année prochaine.

Ce budget concerne les priorités liées aux objectifs 
pilotés directement par le Ministre-Président. 
 

Ces priorités couvrent l’ensemble du spectre de 
compétences de la Stratégie 2030 afin d’activer la transition 

Programma 015: Financiering van specifieke 
hulpmiddelen inzake werkgelegenheid

Programma 016: Steun aan de culturele en creatieve 
sector

Programma 017: Steun in het kader van de 
Oekraïnecrisis

Die programma’s lokken geen enkele commentaar uit.

IV. Stemming

De commissie geeft de commissie voor de Financiën 
een gunstig advies over opdracht 16, met 9 stemmen 
tegen 5.

OPDRACHTEN 03 EN 29

I. Inleidende uiteenzetting  
van Minister-President Rudi Vervoort

OPDRACHT 03

De Minister-President heeft voor de commissieleden de 
volgende uiteenzetting gehouden

“De algemene kredieten voor het ondersteunen van 
de gezamenlijke acties van de regering die kaderen in 
de Strategie 2030, bedragen in 2024 opnieuw in totaal 
9 miljoen euro. Dat genderneutrale bedrag wordt bij het 
begin van het jaar verdeeld onder de opdrachten 3, 12, 14, 
16 en 23 van de algemene uitgavenbegroting.

Zo wordt onder opdracht 3 voorzien in een bedrag 
van 1,3 miljoen euro om de uitgaven voor het aansturen 
en coördineren van de Strategie 2030 te dekken en om de 
prioriteiten die de regering en de sociale partners op de 
volgende sociale top begin volgend jaar zullen bespreken, 
te kunnen uitvoeren. 
 

Dat budget is bestemd voor de prioriteiten die gekoppeld 
zijn aan de doelstellingen waarover de minister-president 
de leiding heeft.

Die prioriteiten bestrijken alle bevoegdheidsdomeinen 
die in de Strategie 2030 aan bod komen en zijn erop gericht 
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économique de la Région en faveur de l’emploi, dont 
notamment l’enseignement et la formation. 
 

Une part de l’enveloppe est aussi consacrée à la 
coordination de la Stratégie par l’Administration et par 
Brupartners.

Par ailleurs, la Région continue à soutenir l’emploi 
via l’octroi de postes ACS. Pour ce faire, un montant 
additionnel de 1,6 million d’euros est également prévu en 
Mission 03. Cette dynamique porte le montant global prévu 
à 17,680 millions d’euros.

Les crédits additionnels permettent de couvrir les postes 
ACS des puériculteurs et puéricultrices déjà déployés dans 
le cadre des différentes programmations conjointes avec 
la COCOF et l’ONE, les postes ACS pour la Commission 
communautaire flamande, ainsi que 34,1 nouveaux ETP. 
 

Grâce à ces efforts, le nombre d’ETP mobilisés depuis 
le début de cette politique d’aide à l’emploi s’élève à 284,19 
ETP pour les pouvoirs locaux (sans distinction de rôle lin-
guistique) et à 313,07 ETP pour les ACS primes majorées 
(211,50 francophones et 101,57 néerlandophones). 
 

Les critères prioritaires pour la création de places 
d’accueil restent la faiblesse du taux de couverture, avec 
une attention particulière pour les communes et quartiers 
affichant un taux de couverture inférieur à 33 %, tout comme 
les publics cibles comme les familles monoparentales, les 
demandeurs d’emploi ou encore l’accueil d’urgence.

Du coté néerlandophone et pour faire face à la pénurie 
de personnel qualifié en crèches bruxelloises, la Région 
a également conclu cette année une convention avec la 
Commission communautaire flamande et la Flandre, 
permettant d’affecter les contractuels subventionnés dans 
les structures d’accueil néerlandophones à Bruxelles pour 
y recevoir une formation de puériculteur(rice).» 
 

MISSION 29

«J’en viens maintenant à la partie de la mission 29 qui 
nous concerne aujourd’hui.

Le gouvernement a exprimé la volonté de capitaliser 
sur le potentiel économique que représente le secteur de 
l’audiovisuel, qui représente 2.800 entreprises et génère 
près de 13.000 emplois directs et une valeur ajoutée nette 
de 507 millions d’euros dans le PIB bruxellois! Si l’on 
considère la filière média au sens large (cinéma, audiovisuel, 

een omslag van de gewestelijke economie ten gunste van 
de werkgelegenheid, met onder meer de focus op onderwijs 
en opleiding, teweeg te brengen.

Een deel van de enveloppe dient voor de coördinatie 
van de strategie door het bestuur en Brupartners. 
 

Daarnaast blijft het Gewest de werkgelegen-
heid steunen door het toekennen van GECO-banen. 
Daarvoor is een bijkomend bedrag van 1.600.000 euro 
voorzien bij opdracht 03. Dat brengt het totale bedrag op 
17.680.000,00 euro.

Met deze extra middelen worden de GECO-banen gefi-
nancierd van de kinderverzorgers en kinderverzorgsters 
die al worden ingezet in het kader van de verschillende 
gezamenlijke programma’s met de COCOF en ONE, de 
GECO-banen voor de Vlaamse Gemeenschapscommissie 
en 34,1 nieuwe VTE’s.

Dankzij deze inspanningen bedraagt het aantal 
VTE’s dat gemobiliseerd werd sinds de start van deze 
tewerkstellingssteun 284,19 VTE’s voor de plaatselijke 
besturen (ongeacht de taalrol) en 313,07 VTE’s voor de 
GECO-banen met verhoogde premie (211,50 Franstalige 
en 101,57 Nederlandstalige).

De prioritaire criteria voor het creëren van opvangplaat-
sen blijven de lage dekkingsgraad, met bijzondere aandacht 
voor de gemeenten en buurten met een dekkingsgraad van 
minder dan 33%, samen met doelgroepen zoals de eenou-
dergezinnen, de werkzoekenden en de noodopvang. 
 

Aan Nederlandstalige zijde en om het hoofd te bieden 
aan het tekort aan geschoold personeel in de Brusselse 
crèches heeft het Gewest ook dit jaar een overeenkomst 
gesloten met de Vlaamse Gemeenschapscommissie en 
Vlaanderen om de gesubsidieerde contractuelen in te 
kunnen zetten in de Nederlandstalige opvangstructuren in 
Brussel om er een opleiding voor kinderverzorg(st)er te 
krijgen.”

OPDRACHT 29

“Vervolgens wil ik het hebben over het deel van 
opdracht 29 dat we hier vandaag bespreken.

De regering heeft de wens uitgedrukt dat ze het 
economisch potentieel van de audiovisuele sector ten 
volle wil benutten. Deze sector vertegenwoordigt 2.800 
bedrijven en zorgt voor bijna 13.000 directe banen en een 
netto toegevoegde waarde van 507 miljoen euro in het 
Brusselse BBP! Als we de mediasector in de brede zin 
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presse, publicité, marketing, etc.), on y dénombre 13.000 
entreprises, 41.400 emplois et une valeur ajoutée nette de 
1,5 milliard d’euros. 
 

Le secteur de l’audiovisuel est un sous-secteur important 
de l’industrie culturelle et créative. Il est également inscrit 
dans les actions prioritaires de la Stratégie 2030.

Afin de pouvoir remplir le carnet de commandes des 
entreprises, des indépendants et des intermittents mais 
également de renforcer la compétitivité du secteur au 
niveau belge et européen, il a donc été décidé de revoir et 
de refinancer le fonds régional bruxellois, qui existait sous 
la forme mixte Wallimage/Bruxellimage.

C’est ainsi qu’en décembre 2015, le gouvernement a 
marqué son accord pour la création d’une ASBL régionale 
en charge de la gestion du fonds bruxellois de soutien via des 
coproductions aux œuvres audiovisuelles, screen.brussels 
fund ASBL.

En outre, l’ASBL bénéficie de son premier contrat de 
gestion d’une durée de 5 ans depuis le 6 septembre 2021.

Cette structure prend en charge l’ensemble des 
opérations liées aux investissements dans la production de 
contenus générant des effets structurants pour le secteur de 
l’audiovisuel sur le territoire bruxellois.

Un montant total cumulé de 3,5 millions d’euros en 
Mission 29 est ainsi affecté exclusivement à screen.brussels 
pour son fonctionnement et les appels à projets destinés à 
soutenir le secteur.

Ce budget est neutre dans sa dimension de genre.

Ce dispositif a profondément modifié la profession en 
attirant sur notre territoire de grosses productions et en 
(re)localisant à ce jour 200 entreprises audiovisuelles en 
Région de Bruxelles-Capitale. En augmentant la compétiti-
vité du secteur audiovisuel bruxellois, le fonds maintient et 
développe l’emploi en Région de Bruxelles-Capitale. 
 
 

Ce fonds a permis entre 2016 et 2023 d’investir 
25 millions d’euros dans le secteur, ce qui a généré plus de 
230 millions d’euros de dépenses audiovisuelles directes 
en Région de Bruxelles-Capitale (retombées économiques 
à long terme: rémunérations d’artistes, scénaristes, 
comédiens, réalisateurs, techniciens son, image et 
lumière, infographistes spécialisés en effets spéciaux et en 

van het woord bekijken (film, audiovisuele sector, pers, 
reclame, marketing, enz.), dan spreken we over 13.000 
bedrijven, 41.400 banen en een netto toegevoegde waarde 
van 1,5 miljard euro.

De audiovisuele sector is een belangrijk onderdeel van 
de culturele en creatieve industrie. Hij krijgt ook prioritaire 
aandacht in de Strategie 2030.

Om het orderboekje van de bedrijven, zelfstandigen en 
uitzendkrachten gevuld te krijgen en om de sector zowel in 
België als in Europa competitiever te maken, werd beslist 
om het Brussels Gewestelijk fonds, dat vroeger gemengd 
was samengesteld uit Wallimage en Bruxellimage, te 
hervormen en te herfinancieren.

Zo kwam de regering in december 2015 overeen om 
een gewestelijke vzw op te richten, die de taak kreeg om 
in te staan voor het beheer van het Brusselse fonds voor 
de ondersteuning van audiovisuele coproducties. Die vzw 
kreeg de naam screen.brussels fund.

Op 6 september 2021 werd overigens de eerste vijfjarige 
beheersovereenkomst met die vzw gesloten.

Ze legt zich toe op alles wat verband houdt met inves-
teringen in de productie van content met een structurerende 
impact op de Brusselse audiovisuele sector. 
 

Onder opdracht 29 wordt in totaal 3.500.000 euro 
exclusief bestemd voor de werking van screen.brussels en 
voor de projectoproepen om de sector te ondersteunen. 
 

Dat budget is genderneutraal.

Dat systeem heeft een ingrijpende verandering in de 
beroepssector teweeggebracht door grote producties naar 
ons gewest aan te trekken. Het heeft er ook toe geleid 
dat zich intussen al 200 audiovisuele bedrijven gevestigd 
hebben in of verhuisd zijn naar het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest. Het fonds maakt de Brusselse audiovisuele sector 
competitiever en zorgt daardoor voor het behoud van jobs 
en nieuwe tewerkstelling in het Brussels Gewest.

Via het fonds werd tussen 2016 en 2023 25 miljoen 
euro geïnvesteerd in de sector, wat geleid heeft tot meer 
dan 230 miljoen euro aan rechtstreekse audiovisuele 
uitgaven in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest (gunstige 
economische effecten op lange termijn: vergoeding van 
artiesten, scenaristen, acteurs, regisseurs, geluids-, beeld- 
en lichttechnici, computergrafici gespecialiseerd in special 
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animation, régisseurs, décorateurs, habillage, maquillage, 
coiffure, location de moyens techniques etc.). 
 

À ces retours directs dans la filière audiovisuelle 
bruxelloise, il convient d’ajouter les retombées indirectes 
générées par les tournages en Région de Bruxelles-Capitale, 
notamment en matière d’horeca, de biens et services mais 
aussi de marketing territorial.

De plus en plus nombreuses sont en effet les productions 
qui mettent Bruxelles à l’image.

Enfin, la plupart de projets soutenus par screen.brussels 
connaissent une large diffusion internationale, y compris sur 
les grandes plateformes de streaming mondiales. Certains 
font également de belles carrières dans de prestigieux 
festivals internationaux, comme le Festival de Cannes, 
Berlin, Venise, Locarno, Angoulême, Annecy ou encore 
Séries Mania à Lille pour n’en citer que quelques-uns.

Un secteur audiovisuel créatif, innovant et florissant 
renforce indéniablement le prestige et l’attractivité de la 
Région aux yeux des investisseurs et décideurs de tous 
horizons.

Fort de ces résultats après 8 années de fonctionnement, 
ce mécanisme démontre donc son efficacité à contribuer au 
développement de l’économie et de l’image de la Région 
de Bruxelles-Capitale.

II. Discussion générale

M. Alain Vander Elst interroge le Ministre-Président sur 
la manière dont la Région aborde le phénomène de pénurie 
de puériculteurs et sur les moyens alloués pour y remédier. 

Le député attire ensuite l’attention sur le secteur du 
gaming, qui revêt une importance croissante à l’échelle 
mondiale, allant bien au-delà de l’aspect récréatif. 
En réponse à une question orale, il a été indiqué qu’il 
n’existait pas de fonds spécifique au gaming au sein 
de screen.brussels et qu’aucun dossier n’avait été introduit 
auprès du fonds pour le gaming. La Région compte-t-elle 
mettre en œuvre, cette année, des politiques proactives en 
la matière, notamment à l’aide de screen.brussels? Si ce 
n’est pas le cas, pour quelles raisons?

M. Gilles Verstraeten fait remarquer que la stratégie 
Go4Brussels s’apparente à une «boîte noire», les 
10 millions d’euros alloués pour soutenir des actions 
dans le cadre de cette stratégie étant répartis en début 
d’année entre les Missions 3, 12, 14, 16 en 23, en concer-

effects en animatie, decormeesters en -bouwers, kostuu-
montwerpers, grimeurs, kappers, verhuur van technisch 
materiaal, enz.).

Naast de rechtstreekse opbrengsten voor de Brusselse 
audiovisuele sector leveren de opnames in het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest ook onrechtstreekse voordelen op, 
met name voor de horeca, inzake goederen en diensten en 
op het vlak van territoriale marketing.

Er zijn inderdaad steeds meer producties die Brussel in 
de kijker plaatsen.

De meeste projecten die screen.brussels ondersteunt, 
worden overigens op grote schaal internationaal verspreid, 
onder meer ook via de grote wereldwijde streamingplat-
formen. Sommige producties gooien zelfs hoge ogen op 
prestigieuze internationale festivals, zoals Cannes, Berlijn, 
Venetië, Locarno, Angoulême, Annecy of Series Mania in 
Rijsel om er maar enkele te noemen.

Een creatieve, vernieuwende en bloeiende audiovisuele 
sector versterkt onmiskenbaar het prestige en de aantrek-
kingskracht van het Gewest voor investeerders en besluit-
vormers in allerlei domeinen.

De resultaten die in het achtjarige bestaan van het 
mechanisme zijn geboekt, tonen aan op wat voor een 
efficiënte wijze het de ontwikkeling van de economie en 
het imago van het Brussels Gewest bevordert.

II. Algemene bespreking

De heer Alain Vander Elst vraagt aan de minis-
ter-president hoe het gewest het tekort aan kinderverzor-
gers wil aanpakken en welke middelen daarvoor worden 
uitgetrokken.

Vervolgens gaat hij in op de gamingsector, die 
wereldwijd aan belang wint en allang het louter recreatieve 
is ontgroeid. Op een mondelinge vraag werd geantwoord 
dat er binnen screen.brussels geen specifiek gamingfonds 
bestaat en dat er ook geen enkele subsidie specifiek voor 
games was aangevraagd. Is het gewest van plan dit jaar, 
met de hulp van screen.brussels, een proactief beleid ter 
zake te voeren? Zo niet, waarom niet? 
 
 

De heer Gilles Verstraeten vindt dat de strategie 
Go4Brussels op een “zwarte doos” lijkt. Er werd 10 miljoen 
euro uitgetrokken ter ondersteuning van acties in het kader 
van de strategie. Begin 2023 werd dat geld, in overleg met 
de sociale partners, verdeeld over de opdrachten 3, 12, 14, 
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tation avec les partenaires sociaux. Le député réitère la 
demande formulée les années précédentes, à savoir joindre 
au rapport la liste des projets soutenus dans le cadre de la 
Stratégie Go4Brussels, accompagnée d’une explication. En 
l’absence d’ajustement budgétaire, comment savoir si la 
Région a réalisé des économies en 2023 en la matière? Des 
investissements ont-ils été supprimés ou reportés? Quel est 
le bilan de Go4Brussels 2030?

L’intervenant fait remarquer que les dépenses de fonc-
tionnement relatives à la mise en œuvre de la Stratégie 
Go4Brussels 2025/2030 diminuent fortement. Le budget 
est supprimé pour la Mission 12 (économie). Pour quelles 
raisons?

En ce qui concerne la stratégie Go4Brussels 2030, 
M. Hasan Koyuncu félicite le Ministre-Président de 
s’être opposé aux coupes dans les ACS et d’avoir même 
légèrement augmenté les crédits en la matière. De même, 
des efforts concrets ont été entrepris pour répondre à la 
pénurie de personnel néerlandophone dans les crèches 
bruxelloises. Le député se réjouit également de l’augmen-
tation en 5 ans du taux de couverture global (de 39 % à 
44 %, tous réseaux confondus).

Mme Soetkin Hoessen se félicite que le gouvernement 
maintienne son soutien au secteur de la garde d’enfants par 
le biais du Plan Cigogne et par le financement d’ACS. Si 
les critères prioritaires pour la création de places d’accueil 
seront la faiblesse du taux de couverture et les publics 
cibles, de quels quartiers précis s’agira-t-il? La députée 
épingle également les grandes différences qui existent en la 
matière entre la Flandre et Bruxelles.

En ce qui concerne screen.brussels, l’intervenante 
s’interroge sur la collaboration avec les pendants flamands 
et wallons.

M. Francis Dagrin salue la création de nouvelles 
crèches dans le cadre du Plan Cigogne. L’objectif initial 
était de créer 2.100 nouvelles places à l’horizon 2026. Où 
en est-on aujourd’hui? En ce qui concerne screen.brussels, 
le député s’interroge sur les raisons pour lesquelles les 
crédits n’ont pas été indexés et sur le nombre de personnes 
travaillant sous contrat pour l’ASBL screen.brussels. À 
la suite de contacts avec des travailleurs du secteur belge 
du cinéma, l’intervenant a par ailleurs constaté leur vive 
inquiétude face à l’arrivée de nouvelles technologies en 
lien avec l’intelligence artificielle, principalement chez les 
scénaristes et les doubleurs, un métier très important du 
côté francophone. Le ministre en a-t-il déjà été averti? 
 

Mme Carla Dejonghe souligne qu’il ne suffit pas 
de créer plus d’emplois dans le secteur public ou dans 

16 en 23. Net als de voorbije jaren vraagt de spreker dat er 
bij het verslag een lijst wordt gevoegd met alle projecten 
die steun ontvingen binnen Go4Brussels en waarom ze die 
steun kregen. Bij gebrek aan een begrotingsaanpassing, 
is het onmogelijk na te gaan of het gewest heeft kunnen 
besparen in 2023. Zijn er investeringen geschrapt of 
uitgesteld? Wat is de balans van Go4Brussels 2030? 
 

De heer Verstraeten merkt op dat de werkingsuitgaven 
voor de uitvoering van de strategie Go4Brussels 2025/2030 
sterk dalen. Voor opdracht 12 (economie) zijn de middelen 
geschrapt. Hoe komt dat? 
 

De heer Hasan Koyuncu vindt het een goede zaak 
dat de minister-president heeft weten te voorkomen dat 
er bezuinigd werd op de gesubsidieerde contractuelen 
(gesco’s) en dat hij zelfs de middelen daarvoor licht heeft 
kunnen verhogen. Er zijn concrete stappen gezet om het 
personeelstekort in de Nederlandstalige kinderopvang in 
de Brusselse crèches op te lossen. Het parlementslid is 
ook verheugd dat de algemene dekkingsgraad (alle netten 
samen) de afgelopen vijf jaar is gestegen van 39 naar 44%.

Mevrouw Soetkin Hoessen is blij dat de regering de 
kinderopvangsector blijft steunen via het cigogne-plan en 
via de subsidiëring van gesco’s. Wijken met een lage dek-
kingsgraad en een grote aanwezigheid van doelgroepen 
zouden voorrang krijgen voor nieuwe crècheplaatsen, maar 
over welke wijken gaat het dan precies? Mevrouw Hoessen 
wijst ook op de grote verschillen tussen Vlaanderen en 
Brussel.

Mevrouw Hoessen vraagt zich ook af hoe screen.brussels 
samenwerkt met zijn Vlaamse en Waalse tegenhangers. 
 

De heer Francis Dagrin juicht de opening van nieuwe 
crèches in het cigogne-plan toe. Aanvankelijk was het de 
bedoeling dat er 2.100 plaatsen bij zouden komen tegen 
2026. Hoe staat het daarmee? Wat screen.brussels betreft 
vraagt hij zich af waarom de kredieten niet geïndexeerd 
werden. Hij wil ook weten hoeveel personeelsleden de 
vzw screen.brussels onder contract heeft. Uit zijn contacten 
met medewerkers uit de Belgische filmwereld onthoudt 
het parlementslid dat zij zich ernstig zorgen maken over 
de komst van nieuwe technologieën die met kunstmatige 
intelligentie werken. De bezorgdheid is het grootst bij de 
scenaristen en de nasynchronisatoren, een beroep dat aan 
Franstalige kant veel banen oplevert. Is de minister daarvan 
al op de hoogte?

Mevrouw Carla Dejonghe benadrukt dat er niet alleen 
werkgelegenheid moet worden geschapen in de openbare 



 — 46 —A-784/3 - 2023/2024 (deel 2) A-784/3 - 2023/2024 (partie 2)

l’économie sociale. Bruxelles a aussi besoin d’investis-
sements dans son économie réelle et doit rester attractive 
pour les entreprises.

En matière de mobilité professionnelle et de création 
d’emploi, où en est la collaboration avec les autres niveaux 
de pouvoir? Combien de places d’accueil supplémen-
taires seront-elles créées grâce à l’augmentation des 
subventions de fonctionnement à Actiris dans le cadre des 
mesures Stratégie Go4Brussels 2025/2030? La députée 
précise qu’en matière de tourisme et de culture, la respon-
sabilité incombe principalement au niveau fédéral et aux 
communes et s’enquiert de chiffres relatifs au Belgian Beer 
World, nouvelle perle touristique de la Région.

Le Ministre-Président Rudi Vervoort rappelle 
qu’en ce qui concerne les crèches, il s’agit à la base d’une 
matière communautaire, pour laquelle des partenariats se 
nouent avec la Cocof, la Fédération Wallonie-Bruxelles et 
la Communauté flamande. La Mission examinée ce jour 
se limite à financer les ACS. Ce poste-là n’est donc pas 
visé par les économies générales puisqu’il continue sa 
progression dans le cadre du Plan Cigogne. Le nombre de 
places créées dans les crèches francophones depuis le début 
de la législature est de 1.456. Le nombre total de places 
disponibles sera joint au rapport. 
 

Annexe 10: Statistiques – milieux d’accueil pour la 
petite enfance

ht tps : / / ibsa .b russe l s / themes /pe t i t e -enfance /
milieux-d-accueil-pour-la-petite-enfance

Le Ministre-Président souligne que certains milieux 
d’accueil ont éprouvé de grandes difficultés à retrouver un 
fonctionnement normal après la crise sanitaire et se sont 
retrouvés dans l’incapacité de continuer à fonctionner. Il 
était donc nécessaire d’augmenter les moyens disponibles 
pour les crèches publiques, en orientant bien sûr les 
moyens vers les communes ayant un taux de couverture 
inférieur à la moyenne régionale. Le Ministre-Président 
rappelle également les discussions qui ont eu lieu avec la 
Commission communautaire flamande et le VDAB pour 
pallier la pénurie de personnel qualifié dans les crèches 
néerlandophones (assouplissement des règles d’agrément 
des milieux d’accueil, formation de puériculteur).

En ce qui concerne la Stratégie 2030, le Ministre-
Président précise que l’allocation budgétaire qui le concerne 
(03.003.08.01.1211) vise à soutenir pour partie le fonction-
nement de Brupartners. Les 7.5 millions restants relèvent 
des autres membres du gouvernement chargés de la mise 
en œuvre concrète de la Stratégie 2030: 3,75 millions pour 
la secrétaire d’État chargée de la Transition économique et 
la Recherche scientifique, 2,25 millions pour le ministre 
de l’Emploi et 1,5 million pour le ministre chargé de la 

sector en de sociale economie. Brussel heeft ook investe-
ringen in zijn reële economie nodig en moet aantrekkelijk 
blijven voor bedrijven.

Hoe wordt er met de andere beleidsniveaus samen-
gewerkt inzake arbeidsmobiliteit en werkgelegenheid? 
Hoeveel extra opvangplaatsen leverde de verhoging van 
de werkingssubsidies aan Actiris op in het kader van 
de strategie Go4Brussels 2025/2030? Voor toerisme en 
cultuur ligt de verantwoordelijkheid natuurlijk in de eerste 
plaats bij de federale overheid en bij de gemeenten. Ze is 
ook benieuwd naar de cijfers die de nieuwe toeristische 
attractie Belgian Beer World kan voorleggen. 
 

Minister-president Rudi Vervoort herinnert eraan 
dat de crèches in de eerste plaats een gemeenschapsbe-
voegdheid zijn en dat er op dat vlak partnerschappen 
zijn met de Cocof, de Federatie Wallonië-Brussel en de 
Vlaamse Gemeenschap. Wat de opdracht die vandaag 
wordt besproken wordt betreft, gaat het enkel om de finan-
ciering van de gesco’s. Die wordt niet getroffen door de 
algemene besparingen, aangezien ze door blijft lopen in 
het cigogne-plan. Sinds het begin van de regeerperiode zijn 
er 1.456 plaatsen bij gekomen in Franstalige crèches. Het 
totale aantal beschikbare plaatsen zal in een bijlage aan het 
verslag worden toegevoegd.

Bijlage 10: Statistieken - kinderopvangvoorzieningen 
voor jonge kinderen

ht tps : / /b isa .brussels / themas/ jonge-kinderen/
kinderopvangvoorzieningen-voor-jonge-kinderen

De minister-president benadrukt dat een aantal opvan-
ginitiatieven na de coronacrisis hun normale werking in het 
gedrang zagen komen en zelfs niet konden voortwerken. 
Daarom was het nodig om de beschikbare middelen voor de 
openbare crèches te verhogen, waarbij uiteraard voorrang 
werd gegeven aan de gemeenten met een dekkingsgraad 
onder het gewestelijke gemiddelde. De minister-presi-
dent wijst erop dat er gesprekken lopen met de VGC en 
de VDAB om het personeelstekort in de Nederlandstalige 
kinderopvang op te lossen (met een versoepeling van de 
erkenningsnormen en opleidingen tot kinderverzorger). 
 
 

Wat de Strategie 2030 betreft, verduidelijkt de minis-
ter-president dat de allocatie in kwestie (03.003.08.01.1211) 
bedoeld is om de werking van Brupartners voor een 
stuk te ondersteunen. De overige 7,5 miljoen euro wordt 
verdeeld onder de andere regeringsleden die de Strategie 
2030 moeten implementeren: 3,75 miljoen euro gaat 
naar de staatssecretaris voor Economische Transitie en 
Wetenschappelijk Onderzoek, 2,25 miljoen euro naar de 
minister van Werk en 1,5 miljoen euro naar de minister 

https://ibsa.brussels/themes/petite-enfance/milieux-d-accueil-pour-la-petite-enfance
https://ibsa.brussels/themes/petite-enfance/milieux-d-accueil-pour-la-petite-enfance


 — 47 —A-784/3 - 2023/2024 (deel 2) A-784/3 - 2023/2024 (partie 2)

Transition climatique. La liste des actions entreprises par 
ces derniers dans ce cadre sera transmise en annexe. 
 

Annexe 11: Articulation des moyens de la Stratégie 
2030

Pour ce qui est du fonds screen.brussels, trois équivalents 
temps plein y sont consacrés. Il s’agit donc d’une équipe 
réduite. En réponse à M. Alain Vander Elst, le Ministre-
Président précise qu’aucune politique ne vise à exclure le 
gaming des appels à projets mais, à ce jour, aucun projet 
de ce type n’a encore été déposé. De même, aucun impact 
relatif à l’essor de l’intelligence artificielle n’a encore 
été constaté sur les entreprises de doublage bruxelloises. 
Le Ministre-Président précise, à cet égard, que Bruxelles 
a choisi de se positionner dans le haut de gamme des 
productions et recherche notamment des «voix» d’acteurs 
célèbres.

Par ailleurs, la Région bruxelloise travaille en bonne 
intelligence avec ses partenaires wallons (Wallimage et 
le CCA) et flamands (Screen Flanders et le VAF), actifs 
dans des créneaux différents ce qui permet une saine 
concurrence. Des réunions sont organisées régulièrement. 
 

M. Gilles Verstraeten revient sur la diminution des 
crédits alloués aux dépenses de fonctionnement relatives à 
la mise en œuvre de la Stratégie 2030. Le Ministre-Président 
confirme qu’il s’agit de mesures linéaires d’économie. 
 

M. Gilles Verstraeten aimerait connaître le nombre de 
places d’accueil en crèches néerlandophones et s’étonne 
que la Région cherche, en concertation avec la Communauté 
flamande, à assouplir les normes d’agrément des crèches 
alors que les normes de Kind en Gezin étaient déjà plus 
souples que celles de l’ONE. Le Ministre-Président répond 
que ce point ne relève pas de sa compétence et renvoie vers 
la présidente du Collège de la VGC, Elke Van den Brandt. 
 

III. Discussion  
des programmes et activités

MISSION 3

Programme 003 – Stratégie Go4Brussels 2025/2030

Ce programme ne suscite aucun commentaire.

bevoegd voor Klimaattransitie. De acties die deze rege-
ringsleden in dat verband hebben ondernomen, worden 
opgenomen als bijlage.

Bijlage 11: Strategie 2030 - coördinatie van de middelen
 

Het fonds screen.brussels beschikt over drie voltijdse-
quivalenten. Het is dus een klein team. In antwoord op de 
heer Vander Elst verduidelijkt de minister-president dat de 
gamesector zeker niet wordt uitgesloten bij de projecto-
proepen, maar dat er gewoon nog geen enkel dossier van 
dat type werd ingediend. De invloed van AI heeft zich nog 
niet doen voelen in de Brusselse sector van de nasynchro-
nisatie. Brussel positioneert zich met zijn producties in het 
topsegment van de markt en kiest bewust voor bekende 
stemacteurs. 
 
 

Het Brussels Gewest werkt goed en nauw samen met 
zijn Waalse (Wallimage en CCA) en Vlaamse partners 
(Screen Flanders en het VAF). De partners uit de andere 
gewesten richten zich bovendien op andere niches, wat een 
gezonde concurrentie oplevert. Er wordt regelmatig samen 
vergaderd.

De heer Gilles Verstraeten komt terug op de daling 
van de kredieten voor de werkingsuitgaven in het kader van 
de uitvoering van de Strategie 2030. De minister-president 
bevestigt dat het hier om lineaire besparingsmaatregelen 
gaat.

Ook had de heer Verstraeten graag geweten hoeveel 
plaatsen in de Nederlandstalige crèches er zijn. Hij verbaast 
zich erover dat het gewest, in overleg met de Vlaamse 
Gemeenschap, de erkenningsnormen voor de crèches zou 
willen versoepelen, aangezien de normen van Kind en 
Gezin al soepeler waren dan die van het ONE. De minis-
ter-president zegt dat dat niet onder zijn bevoegdheid valt 
en verwijst naar de voorzitter van het College van de VGC, 
Elke Van den Brandt.

III. Bespreking  
van de programma’s en activiteiten

OPDRACHT 3

Programma 003 Strategie Go4Brussels 2025/2030

Dit programma lokt geen opmerkingen uit.
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MISSION 29

Programme 007 – Tourisme

M. Francis Dagrin indique que le Ministre-Président 
n’a pas justifié la légère baisse de l’allocation budgétaire 
29.007.16.01.6161 (activité 16).

Le Ministre-Président indique que normalement, les 
crédits auraient dû diminuer de 10 % mais qu’une compen-
sation a été opérée en effectuant un transfert interne pour 
arriver aux chiffres présentés à l’initial 24 (soit seulement 
une diminution de 3 %).

IV. Votes

La commission émet, par 8 voix contre 6, un avis 
favorable à la commission des Finances pour ce qui 
concerne les missions 3 partim et 29 partim.

MISSION 12

I. Exposé introductif de la secrétaire 
d’État Barbara Trachte

La secrétaire d’État Barbara Trachte a tenu devant les 
commissaires l’exposé suivant:

« M. le Président,

Mesdames et MM. les Député.e.s,

Transformer rapidement et profondément notre 
économie pour qu’elle soit en capacité de répondre aux 
défis économiques, sociaux et environnementaux de notre 
Région.

C’est la ligne que je me suis fixée avec le gouvernement 
bruxellois depuis 2019, que j’ai imprimée dans les outils 
économiques de notre Région et ce, malgré toutes les crises 
que nous avons connues, qu’elles soient sanitaires, énergé-
tiques, internationales…

Ces crises nous ont justement montré combien notre 
économie devait se montrer plus résiliente et répondre aux 
besoins des Bruxellois·es.

OPDRACHT 29

Programma 007 Toerisme

De heer Francis Dagrin geeft aan dat de minister-pre-
sident geen verklaring heeft gegeven voor de lichte daling 
van allocatie 29.007.16.01.6161 (activiteit 16).

De minister-president legt uit dat de kredieten normaal 
gezien met 10% hadden moeten dalen, maar dankzij een 
interne verschuiving van de middelen is die daling beperkt 
kunnen blijven tot 3% in de initiële begroting 2024. 
 

IV. Stemming

Voor de opdrachten 3 partim en 29 partim brengt de 
commissie, met 8 stemmen tegen 6, een gunstig advies uit 
aan de commissie voor de Financiën.

OPDRACHT 12

I. Inleidende uiteenzetting van 
staatssecretaris Barbara Trachte

De staatssecretaris heeft voor de commissieleden de 
volgende uiteenzetting gehouden:

“Mijnheer de voorzitter,

Dames en heren volksvertegenwoordigers,

Een snelle en grondige transformatie van onze 
economie, zodat ze kan inspelen op de economische, 
sociale en milieu-uitdagingen van ons Gewest. 
 

Dat is de weg die ik sinds 2019 met de Brusselse 
Regering heb uitgestippeld en die ik heb ingeprent in de 
economische instrumenten van ons Gewest, ondanks alle 
gezondheids-, energie- en internationale crisissen die we 
hebben meegemaakt.

Die crisissen hebben ons laten zien hoe noodzakelijk 
het is dat onze economie veerkrachtiger wordt en voldoet 
aan de behoeften van de Brusselaars.
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Être plus résilient, cela implique de produire localement 
sans être tributaires de longues chaînes de sous-traitance 
à l’autre bout du monde, de réduire notre dépendance 
énergétique, de nous baser sur des modèles de gouvernance 
plus résistants, comme celui des coopératives qui, selon 
diverses études, sont plus résilientes face aux crises. 
 

Être plus résilient, cela implique le développement 
d’emplois de qualité et non délocalisables, l’offre de biens 
et de services locaux et de qualité et qui répondent aux 
besoins des habitant.e.s et des entrepreneur.e.s.

Cette transformation nécessaire de notre économie nous 
l’avons traduite dans la stratégie de Transition Économique.

Une stratégie construite en étroite collaboration avec les 
secteurs économiques et les partenaires sociaux. Une étape 
de travail en commun essentielle pour assurer le dévelop-
pement d’une économie prospère, locale et forte. 
 

Une stratégie avec un objectif clair: la neutralité carbone 
en 2050 au plus tard, dans la droite ligne des objectifs 
de développement durable de l’ONU et du Pacte Vert 
européen. Bruxelles agit concrètement pour y parvenir. 
 

Depuis 4 ans, la Shifting Economy se concrétise via: 
 

–     Une stratégie d’investissement pour 
finance&invest.brussels;

–     La mobilisation de l’épargne citoyenne;

–     La mise en place d’incitants chez Citydev;

–     La réforme récente des aides pour le développement et 
la transition économique des entreprises;

–     L’accompagnement chez hub.brussels;

–     L’innovation journey du côté de la recherche et du 
développement;

–     Et bientôt, la réforme des ordonnances encadrant 
l’octroi des aides à la recherche et à l’innovation. 
 

Vous l’entendez notre objectif était, et l’est toujours, de 
transformer les outils bruxellois de manière structurelle. 
Vous retrouverez dans nos décisions budgétaires l’expres-
sion de cette volonté d’ancrer la transition sur le long terme 
de notre Région.

C’est une vision globale d’avenir à long terme et 
d’actions concrètes que nous portons, responsable pour 
aujourd’hui et pour demain, à la fois pour les habitantes et 
habitants de la Région mais aussi consciente des impacts 

Veerkrachtiger zijn betekent lokaal produceren zonder 
afhankelijk te zijn van lange ketens van onderaanneming 
aan de andere kant van de wereld. Het betekent ook het 
verminderen van onze energieafhankelijkheid en het 
voortbouwen op meer veerkrachtige bestuursmodellen, 
zoals coöperaties, waarvan verschillende studies hebben 
aangetoond dat ze beter bestand zijn tegen crisissen.

Veerkrachtiger zijn betekent ook de ontwikkeling van 
kwaliteitsvolle, niet-delokaliseerbare banen en het aanbod 
van lokale, kwaliteitsvolle goederen en diensten dat inspeelt 
op de behoeften van inwoners en ondernemers.

We hebben die noodzakelijke transformatie van onze 
economie vertaald in onze strategie “Shifting Economy”.

Een strategie die in nauwe samenwerking met de 
economische sectoren en de sociale partners tot stand is 
gekomen. Dat is een essentieel proces van samenwerking 
om te zorgen voor de ontwikkeling van een welvarende, 
lokale en sterke economie.

Shifting Economy is een strategie met een duidelijk 
doel: koolstofneutraliteit in 2050, in lijn met de duurzame 
ontwikkelingsdoelstellingen van de Verenigde Naties en de 
Europese Green Deal. Brussel onderneemt concrete acties 
om dat te bereiken.

De afgelopen vier jaar heeft Shifting Economy vorm 
gekregen via:

–     een investeringsstrategie voor finance&invest.brussels; 

–     de mobilisatie van het burgerspaargeld;

–     de invoering van stimulansen bij Citydev;

–     de recente hervorming van de steun voor de economische 
ontwikkeling en transitie van ondernemingen;

–     de begeleiding bij hub.brussels;

–     de “Innovatian Journey” in onderzoek en ontwikkeling; 

–     en binnenkort de hervorming van de ordonnanties 
tot omkadering van de toekenning van steun voor 
onderzoek en innovatie.

Zoals u ziet, was en is ons doel om de Brusselse tools op 
een structurele manier te transformeren. Onze begrotings-
beslissingen weerspiegelen onze vastberadenheid om de 
transitie van ons Gewest op de lange termijn te verankeren. 

Het is een globale langetermijnvisie op de toekomst die 
we uitdragen en we ondernemen concrete acties: vandaag 
en morgen verantwoordelijk voor de inwoners van het 
Gewest en bewust van de impact van onze activiteiten op 
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de nos activités sur les autres parties du monde, que ce soit 
au niveau économique mais aussi en amont, au niveau des 
compétences de recherche scientifique.

Soutenir l’économie, c’est accompagner en donnant un 
cap mais c’est aussi anticiper. Cette étape est essentielle. 
 

En 2024, tout ceci sera réalisé en dépit du cadre 
budgétaire resserré. Cela implique donc une réduction de 
3 % sur les AB salaires, 5 % sur les AB de fonctionne-
ment, 8 % sur les subsides facultatifs, 10 % sur les inves-
tissements et 5 ou 10 % sur les AB de subsides. Il est à 
noter que, dans des circonstances particulières, nous avons 
compensé, depuis d’autres AB, certaines lignes particulière-
ment sensibles. Je peux citer, par exemple, les subventions 
à Brupartners ou Brusoc mais nous y reviendrons lorsque 
nous parcourrons les différents programmes. 
 

MISSION 12

Je vous propose sans plus tarder de passer au cœur de 
l’exposé budgétaire, en commençant par la Mission 12.

Globalement, vous voyez que la Mission 12 diminue de 
3.538.000 euros. Les mouvements principaux s’opèrent au 
niveau des programme 001 (provision Go4Brussels), 018 
(AAP) et 019 (AAP) vers les programmes 014 (GEL) et 021 
(Aides au développement économique), mais également 
vers le maintien du financement de structures pérennes. 
 

Il y a évidemment eu un choix budgétaire. Je ne reviens 
pas sur ces décisions qui vous ont été présentées.

La question pour moi, dans le cadre de mes compétences, 
était de donner du sens à un exercice de «rappe à fromage». 

En concertation avec l’Administration, nous avons 
fait le choix d’amorcer un changement de paradigme 
vis-à-vis de la politique économique en réduisant la voilure 
des appels à projets économiques au profit d’un soutien 
structurel des entreprises via un renforcement des moyens 
accordés via les aides au développement économique.

Ce choix s’explique notamment au regard de la récente 
réforme des aides au développement économique et à la 
transition qui a fait sienne des éléments constitutifs des 
appels à projet comme:

andere delen van de wereld, zowel op economisch vlak als 
in een vroeg stadium, op het niveau van de bevoegdheid 
Wetenschappelijk Onderzoek.

De economie ondersteunen betekent begeleiden door 
een koers uit te zetten, maar het betekent ook anticiperen. 
Die stap is essentieel.

In 2024 zal dat alles worden bereikt ondanks het 
strakkere begrotingskader. Dat impliceert dus een verlaging 
van 3% op de BA’s voor de lonen, 5% op de BA’s voor de 
werking, 8% op de facultatieve subsidies, 10% op de inves-
teringen en 5 of 10% op de BA’s voor de subsidies. Er moet 
op worden gewezen dat we in bijzondere omstandigheden 
bepaalde bijzonder gevoelige lijnen hebben gecompen-
seerd met andere BA’s. Ik zou bijvoorbeeld de subsidies 
aan Brupartners of Brusoc kunnen noemen, maar daar 
komen we op terug als we de verschillende programma’s 
doornemen.

OPDRACHT 12

Ik stel voor dat we meteen overgaan tot de kern van de 
begrotingstoelichting, te beginnen met Opdracht 12.

U kunt zien dat Opdracht 12 in totaal met 3.538.000 euro 
is gedaald. De belangrijkste verschuivingen zijn van 
programma 001 (provisie Go4Brussels), 018 (projecto-
proep) en 019 (projectoproep) naar programma 014 (LEL) 
en 021 (steun voor economische ontwikkeling), maar ook 
naar het behoud van de financiering voor permanente 
structuren.

Er was uiteraard een budgettaire keuze. Ik zal niet 
terugkomen op de beslissingen die aan u zijn voorgelegd.

De vraag voor mij, in het kader van mijn bevoegdhe-
den, was hoe we een “kaasschaafoefening” zinvol konden 
maken.

In overleg met de administratie hebben we besloten 
om een paradigmaverschuiving in het economisch beleid 
in gang te zetten door het aantal economische projecto-
proepen te verminderen ten gunste van structurele steun 
voor ondernemingen door meer middelen toe te kennen via 
steunmaatregelen voor economische ontwikkeling.

Die keuze wordt met name verklaard door de recente 
hervorming van de steun voor economische ontwikkeling 
en voor de transitie, waarbij onderdelen van de projecto-
proepen zijn overgenomen, zoals:
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–     La possibilité à des membres actifs en coopératives 
d’activité et d’emploi d’avoir accès à un soutien 
régional, ceci a été à présent intégré dans la réforme 
des aides expa;

–     Le soutien accru à l’économie sociale et solidaire via 
les majorations octroyées via l’exemplarité sociale; 
 

–     Le renforcement d’une politique de numérisation 
responsable via la création de prime à la consultance et 
à l’investissement;

–     Des majorations pour les starters essentiels pour que 
notre Région reste une pouponnière d’entreprises. 
 

La logique des appels à projets doit être maniée 
avec parcimonie notamment pour trois raisons car elle a 
tendance à:

1. Mettre les entreprises en concurrence;

2. Manquer de prévisibilité car il y a toujours une 
incertitude sur la pérennité de l’instrument; 
 

3. Opérer des injonctions contradictoires dans le chef des 
entrepreneurs: puisqu’on leur dit à la fois de «prendre 
le temps de développer votre entreprise» et en même 
temps «de développer un projet qui rentre dans le cadre 
de l’appel».

Alors, je ne vous dis pas que les appels à projets n’ont 
pas de sens. J’ai d’ailleurs fait le choix d’en conserver 
certains, comme ceux qui s’adressent à des structures d’ac-
compagnement qui ne sont pas des entreprises:

–     Accompagnement & Transition car plus que jamais la 
transition doit se faire avec tous et dans une complé-
mentarité public/privé. Des AAP qui vont s’adresser à 
des structures d’accompagnement; 
 

–     YET pour la sensibilisation des jeunes à l’entrepreneu-
riat et accompagnement des jeunes à la réalisation de 
leur projet entrepreneurial;

–     Women in Business pour donner une place à des 
structures d’accompagnement qui reflètent aussi la 
richesse et la diversité bruxelloise.

Ces appels à projets sont aussi essentiels précisément 
quand ils jouent un rôle d’amorçage ou d’accompagne-
ment dans une nouvelle politique ou pour la consolidation 
d’une politique quand l’écosystème est encore sous tension 
ou tiraillé entre les dogmes du passé et l’avenir. C’est la 
raison pour laquelle nous maintiendrons également en 
2024 un appel Be Circular en le focalisant sur des filières 
stratégiques.

–     de mogelijkheid voor actieve leden van activiteiten- 
en tewerkstellingscoöperaties om toegang te krijgen 
tot gewestelijke steun, die nu is geïntegreerd in de 
hervorming van de Expa-steun;

–     meer steun voor de sociale en solidaire economie via de 
verhogingen die worden toegekend via de voorbeeldig-
heid op sociaal vlak;

–     de versterking van een beleid van duurzame IT door 
premies te creëren voor consultancy en investeringen; 
 

–     de verhogingen voor starters, die essentieel zijn als 
ons Gewest een broedplaats voor ondernemingen wil 
blijven.

Er moet om drie redenen zuinig worden omgesprongen 
met de logica van projectoproepen, omdat: 
 

1. ondernemingen hierdoor met elkaar gaan concurreren;

2. voorspelbaarheid ontbreekt, omdat er altijd onzekerheid 
is over de toekomst van het instrument op de lange 
termijn;

3. tegenstrijdige bevelen worden gecreëerd voor 
ondernemers: ze krijgen zowel te horen “neem de tijd 
om je onderneming te ontwikkelen” en tegelijkertijd 
“ontwikkel een project dat binnen de reikwijdte van de 
oproep valt”.

Ik zeg dus niet dat projectoproepen geen zin hebben. 
Ik heb trouwens besloten om sommige projectoproepen te 
behouden, zoals die gericht op begeleidingsstructuren die 
geen ondernemingen zijn:

–     Begeleiding & Transitie, omdat de transitie meer 
dan ooit iedereen moet betrekken in een logica 
van complementariteit tussen de overheids- en 
privéactoren. Projectoproepen die gericht zijn op 
begeleidingsstructuren;

–     YET om jongeren bewust te maken van het onderne-
merschap en hen te begeleiden bij het uitvoeren van hun 
ondernemersproject;

–     Women in Business om een plaats te geven aan bege-
leidingsstructuren die ook de Brusselse rijkdom en 
diversiteit weerspiegelen.

Die projectoproepen zijn ook essentieel wanneer ze 
een rol spelen bij het initiëren of begeleiden van een nieuw 
beleid, of bij het consolideren van een beleid wanneer het 
ecosysteem nog onder druk staat of verscheurd wordt tussen 
de dogma’s van het verleden en de toekomst. Daarom 
behouden we in 2024 ook een BeCircular-projectoproep, 
gericht op strategische sectoren. 
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C’est également la raison pour laquelle nous maintenons 
ou nous limitons les économies des subventions et/ou du 
capital à des structures pérennes tels que Brusoc, les GEL, 
hub ou Coopcity.

Enfin, un autre grand mouvement se trouve au 
programme 006 avec une diminution des budgets de 
Citydev suite aux décisions du gouvernement.

Rentrons maintenant plus dans les détails. Tout d’abord, 
un rapide point sur les reliquats de la crise covid et de la 
crise énergétique. Vous retrouverez quelques AB qui sont 
liées à des encours ou des frais de fonctionnement pour la 
gestion des dossiers de prêts réalisés à l’époque.

J’en profite pour vous signaler une erreur dans l’intitulé 
du prêt proxi. Il a bien été pérennisé, et les 90.000 euros 
octroyés à Brusoc sont bien pérennes et plus liés à la mise 
en place du dispositif dans le cadre de la crise covid. 
 

Enfin, un montant que vous ne retrouvez pas dans la 
Mission 12, mais dans la Mission mobilité 018, c’est la 
provision de 12 millions pour les commerçants et commer-
çantes touchés par les travaux du Métro 3 sous et autour 
du Palais du Midi. Ces montants seront transférés dans le 
courant de l’année 2024. Ce chantier ne pourra avoir lieu 
sans un accompagnement et une compensation juste pour 
ces commerçants et commerçantes. Le dédommagement 
s’articulera autour de 3 axes:

–     La compensation des commerçants installés dans le 
palais ou ayant été relogés depuis plusieurs années dans 
le village box mis en place boulevard de Stalingrad,

–     Les indemnisations des commerçants impactés par le 
chantier du Métro mais n’étant pas dans le Palais du 
Midi. Vu l’ampleur et la durée du chantier, cela se fera 
en dehors du cadre de l’ordonnance chantier. 
 

–     Et une nouvelle convention pour l’accompagnement 
du quartier et des commerçants pendant le chantier qui, 
comme vous le savez, sera très long.

J’en viens maintenant au budget «classique». Je vous l’ai 
dit en introduction, nous avons une feuille de route claire 
qui ne nous a pas quittés depuis le début de la législature. 
Il s’agit de Shifting Economy, notre stratégie régionale de 
Transition économique. Nous avons travaillé à réorienter 
les outils économiques régionaux de financement, d’ac-
compagnement et d’hébergement vers le soutien à la 
transition.

Pour ce faire, nous avons travaillé sur:

–    Le renforcement d’un écosystème économique 
dynamique et innovant car Bruxelles doit rester un 
centre économique attractif, berceau de pépites et 

Dat is ook de reden waarom we besparingen op subsidies 
en/of kapitaal handhaven of beperken tot permanente 
structuren zoals Brusoc, de LEL’s, Hub of COOPCITY. 
 

Tot slot is er nog een belangrijke verandering te vinden 
in programma 006, met een verlaging van de budgetten van 
Citydev als gevolg van de beslissingen van de regering.

Laten we nu wat meer in detail treden. Eerst een korte 
update over de restanten van de covidcrisis en de energie-
crisis. U zult een aantal BA’s vinden die betrekking hebben 
op uitstaande bedragen of werkingskosten voor het dossier-
beheer van leningen die destijds werden toegekend.

Ik wil van deze gelegenheid gebruik maken om te 
wijzen op een fout in het onderdeel van de Proxi-lening. 
Die lening is bestendigd en de 90.000 euro die aan Brusoc 
is toegekend, is blijvend en is niet langer gekoppeld aan de 
invoering van de regeling in het kader van de covidcrisis.

Tot slot, een bedrag dat u niet zult terugvinden in 
Opdracht 12, maar in Opdracht 018 (mobiliteit), is de 
provisie van 12 miljoen voor handelaars die getroffen 
worden door de werken aan Metro 3 onder en rond het 
Zuidpaleis. Die bedragen zullen in de loop van 2024 
worden overgemaakt. Dat project kan niet doorgaan zonder 
begeleiding en eerlijke compensatie voor die handelaars. 
De compensatie is gericht op drie pijlers: 
 

–     compensatie voor handelaars die gevestigd zijn in het 
Zuidpaleis of die al enkele jaren geleden zijn verhuisd 
naar de Village Box die is opgezet in de Stalingradlaan;

–     compensatie voor handelaars die getroffen zijn door 
de werken aan Metro 3, maar die niet in het Zuidpaleis 
gevestigd zijn. Gezien de omvang en de duur van de 
werken zal dit buiten het kader van de ordonnantie 
inzake bouwplaatsen gebeuren;

–     en een nieuwe overeenkomst om de wijk en de 
handelaars te begeleiden tijdens de werkzaamheden, 
die, zoals u weet, erg lang zullen duren.

Daarmee ben ik aangekomen bij het “klassieke budget”. 
Zoals ik al in mijn inleiding heb gezegd, hebben wij een 
duidelijke roadmap die we sinds het begin van de legislatuur 
niet loslaten. Het gaat om Shifting Economy, onze strategie 
voor economische transitie. Wij hebben eraan gewerkt om 
de gewestelijke economische instrumenten voor financie-
ring, begeleiding en huisvesting te heroriënteren om de 
transitie te ondersteunen.

Om daartoe te komen, hebben we gewerkt aan:

–    de versterking van een dynamisch en innovatief 
economisch ecosysteem, want Brussel moet een aan-
trekkelijk economisch centrum blijven, de bakermat 
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de talents d’horizons variés. C’est une question de 
prospérité pour la Région, mais aussi d’émancipation 
pour les Bruxelloises et les Bruxellois;

–    L’optimisation du soutien et de l’accompagnement aux 
entrepreneurs et entrepreneures, en particulier les indé-
pendants et les TPE et PME, quel que soit leur stade 
développement.

Avec comme l’un des objectifs de faire de Bruxelles 
la Capitale de la Transition économique. Ce n’est pas une 
question de podium, c’est une nécessité et une opportunité 
pour toutes les entreprises bruxelloises. 
 

Concrètement, voici quelques exemples non exhaustifs:

Au niveau de l’Accompagnement:

Nous avons parlé de l’importance de l’accompagnement 
à plusieurs reprises ces dernières semaines, dans le cadre de 
l’ordonnance relative à hub. Le but vous le connaissez, à 
mieux préparer et armer les candidates et candidats entre-
preneures dans la concrétisation de leur projet. Aider les 
entreprises et les indépendantes et indépendants déjà en 
activité à développer leur entreprise et à s’engager dans la 
transition économique.

Outre la dotation de hub.brussels, vous retrouverez 
quelques éléments dans le budget au sujet de 
l’accompagnement:

–     Tout d’abord au niveau des GEL. Des moyens complé-
mentaires leur avaient été octroyés dans le cadre du plan 
de relance et de redéploiement qui ont été pérennisés. 
Les GEL sont en effet des acteurs de première ligne fon-
damentaux. Au total, cela correspond à un doublement 
de leurs équipes et nous avons décidé d’inscrire cela 
dans la durée en augmentant leur dotation. Il est essentiel 
de renforcer ces d’accompagnement de première ligne 
et faire ne sorte que l’entrepreneuriat soit accessible à 
TOUTES et TOUS.

–     Si la Transition est l’affaire de TOUTES et de TOUS, 
nous nous devons de soutenir des outils publics à 
destination de publics spécifiques via des Appels A 
Projets:

C’est le cas notamment des femmes entrepreneures, 
avec la relance de l’appel à projets «Women in business» 
avec ma Collègue Nawal Ben Hamou. Cet AAP vise à 
soutenir des structures d’accompagnement à l’entrepreneu-
riat qui aident les femmes qui veulent lancer un nouveau 
projet entrepreneurial ou déployer leur projet existant. 
 

van starters en talenten met uiteenlopende achtergron-
den. Het is een kwestie van welvaart voor het Gewest, 
maar ook van emancipatie voor de Brusselaars;

–    de optimalisering van de ondersteuning en begeleiding 
van ondernemers, en in het bijzonder van zelfstandigen 
en zko’s en KMO’s, ongeacht de ontwikkelingsfase 
waarin ze zich bevinden.

Een van de doelstellingen is om van Brussel de 
hoofdstad van de economische transitie te maken. Het is 
geen kwestie van het innemen van een podiumplaats, het 
is een noodzaak en een opportuniteit voor alle Brusselse 
ondernemingen.

Om slechts enkele voorbeelden te geven:

Wat de begeleiding betreft:

We hebben het de afgelopen weken meermaals gehad 
over het belang van begeleiding in het kader van de 
ordonnantie met betrekking tot Hub. Het doel is, zoals u 
weet, om kandidaat-ondernemers beter voor te bereiden 
en uit te rusten om hun project te verwezenlijken. 
Ondernemingen en zelfstandigen die al actief zijn helpen 
om hun onderneming te ontwikkelen en zich in te zetten 
voor de economische transitie.

Naast de dotatie van hub.brussels vindt u in de begroting 
een aantal elementen met betrekking tot begeleiding: 
 

–     Ten eerste, op het niveau van de Lokale Economieloketten 
(LEL’s). In het kader van het relance- en herontwikke-
lingsplan waren extra middelen aan hen toegewezen, 
die nu een permanent karakter hebben gekregen. De 
LEL’s zijn namelijk essentiële eerstelijnsactoren. In 
totaal betekent dat een verdubbeling van hun teams en 
we hebben besloten om dat te bestendigen door hun 
dotatie te verhogen. Het is essentieel om die eerstelijns-
begeleiding te versterken en ervoor te zorgen dat het 
ondernemerschap voor IEDEREEN toegankelijk is.

–     Als de transitie een zaak van IEDEREEN is, dan moeten 
we de publieke instrumenten gericht op specifieke 
doelgroepen ondersteunen via projectoproepen: 
 

Dat geldt met name voor vrouwelijke ondernemers, 
met de herlancering van de projectoproep “Women in 
Business”, samen met mijn collega Nawal Ben Hamou. Die 
projectoproep is erop gericht begeleidingsstructuren rond 
ondernemerschap te steunen die vrouwen helpen die een 
nieuw ondernemersproject willen lanceren of hun bestaand 
project willen uitrollen.
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En 2022, 8 projets ont été soutenus pour 500.000 euros. 
Les lauréats de 2023 seront connus dans les prochaines 
semaines.

Un autre appel destiné à un public spécifique est l’appel 
à projets «Sensibilisation des jeunes à l’entrepreneuriat et 
accompagnement des jeunes à la réalisation de leur projet 
entrepreneurial». Il vise à soutenir des structures d’accom-
pagnement qui à sensibiliser les jeunes bruxellois à l’en-
trepreneuriat. Enfin, l’appel à projets «Soutien aux entre-
preneurs et accompagnement à la transition économique» 
est maintenu aussi, mais je vous l’ai dit il y a un instant, ici 
aussi, les projets font l’objet d’une évaluation et pourront 
être reconduits jusque fin 2024 si leurs résultats sont 
atteints. 
 

Au niveau de l’hébergement des entreprises:

–     Conformément au contrat de gestion 2021-2025, une 
révision des procédures de sélection des entreprises et 
d’incitants, afin de d’intégrer les objectifs de la DPG 
et de la Stratégie Régionale de Transition Economique 
en matière de transition économique a été adopté par le 
CA de CityDev. La mise en place d’incitants financiers 
pour les entreprises à fort impact se matérialisera 
par une diminution des canons et/ou des loyers. Il 
s’agit donc d’un outil essentiel pour assurer l’attrac-
tivité économique de Bruxelles pour des activités 
productives. Et une prochaine étape va arriver dans les 
prochains mois sur les bancs du Parlement, à travers 
mon collègue le Ministre-Président Rudi Vervoort, avec 
une ordonnance intégrant ces éléments. 
 
 
 

–     Nous continuons notre politique de développement des 
Parcs PME, afin d’atteindre l’objectif du doublement 
des Parcs PME TPE d’ici la fin du contrat de gestion. 
Il y a eu deux inaugurations en 2023, d’autres devraient 
suivre en 2024, comme par exemple le site Copernic. 
 

–     Une autre mesure est le soutien à des projets 
innovants via la création du guichet «occupation 
temporaire» - mission déléguée à citydev. Dans ce 
cadre, Citydev.brussels est chargée, en collaboration 
avec perspective.brussels et les acteurs de terrains, de 
mettre en place le guichet «occupation temporaire». 
Ce guichet apporte, suivant des critères objectifs, une 
assistance en ressources à tout projet privé ou public 
d’occupation temporaire. Deux projets d’occupation 
temporaire d’envergure prendront forme en 2024: il 
s’agit du projet Lioncity à Molenbeek et du projet 
«Dames Blanches» à Woluwe Saint Pierre. 
 

En ce qui concerne le financement: Deux lames de fond 
continuent de guider notre action: la professionnalisation 

In 2022 ontvingen acht projecten steun voor 
500.000 euro. De winnaars van 2023 zullen in de komende 
weken bekend worden gemaakt.

Een andere projectoproep die bedoeld is voor een 
specifieke doelgroep is de projectoproep “Sensibilisering 
van jongeren voor het ondernemerschap en begeleiding 
van jongeren bij de verwezenlijking van hun ondernemer-
sproject”. Het doel is om begeleidingsstructuren te onder-
steunen die het ondernemerschap onder Brusselse jongeren 
onder de aandacht willen brengen. Tot slot is ook de pro-
jectoproep “Steun aan ondernemers en begeleiding bij de 
economische transitie” behouden, zoals ik zojuist al zei. 
Ook hier worden de projecten geëvalueerd en kunnen ze 
worden verlengd tot eind 2024 als de resultaten worden 
behaald.

Wat de huisvesting van ondernemingen betreft:

–     Overeenkomstig de beheersovereenkomst voor 
2021-2025 heeft de raad van bestuur van Citydev een 
herziening van de procedures voor de selectie van 
ondernemingen en stimulansen goedgekeurd om de 
doelstellingen van de algemene beleidsverklaring en 
de gewestelijke strategie voor economische transitie 
op het vlak van de economische transitie te integreren. 
De financiële stimulansen voor ondernemingen met 
een grote impact zullen worden ingevoerd in de vorm 
van lagere vergoedingen en/of huurprijzen. Het gaat 
dus om een essentieel instrument om de economische 
aantrekkelijkheid van Brussel te waarborgen voor 
productieactiviteiten. En de volgende fase zal in de 
komende maanden via mijn collega minister-president 
Rudi Vervoort aan het Parlement worden voorgelegd 
met een ordonnantie waarin die elementen worden 
opgenomen.

–     We zetten ons beleid voor de ontwikkeling van 
KMO-parken voort, met als doel een verdubbeling van 
het aantal KMO- en zko-parken tegen het einde van 
de beheersovereenkomst. Er zijn twee inhuldigingen 
geweest in 2023, en andere zouden moeten volgen in 
2024, zoals de Copernicsite.

–     Een andere maatregel bestaat uit de steun voor 
innovatieve projecten via de oprichting van het loket 
“tijdelijke gebruiksbestemmingen”, een aan Citydev 
gedelegeerde opdracht. In dat kader is citydev.brussels, 
in samenwerking met perspective.brussels en de actoren 
op het terrein, verantwoordelijk voor het opzetten van 
het loket “tijdelijke gebruiksbestemmingen”. Dat 
loket ondersteunt, volgens objectieve criteria, ieder 
privaat of openbaar project voor tijdelijk gebruik met 
middelen. Twee grootschalige projecten voor tijdelijk 
gebruik krijgen vorm in 2024: het project “LionCity” 
in Molenbeek en het project “Witte Vrouwen” in 
Sint-Pieters-Woluwe.

Wat de financiering betreft, blijven twee basisbegin-
selen onze leidraad vormen: de professionalisering van de 
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des outils économiques bruxellois et la réorientation des 
outils vers la Transition économique. Quelques éléments à 
cet égard:

–     Le budget 2024 prévoit les moyens nécessaires 
à une nouvelle tranche de la recapitalisation de 
finance&invest.brussels;

–     Vous ne le verrez pas dans le budget, mais les recapita-
lisations de Brusoc et Brustart intervenues durant cette 
législature et permettront encore en 2024 à ces acteurs 
de jouer pleinement leur rôle auprès de leur cœur de 
cibles, les TPE.

–     Les garanties automatiques sont désormais pleinement 
opérationnelles.

–     Nous continuons par ailleurs notre travail de mobili-
sation de l’épargne citoyenne avec, de notre côté, la 
couverture des frais de fonctionnement du prêt proxi 
et, du côté, de mon collègue Sven Gatz, les crédits 
d’impôt liés, d’une part, au prêt proxi et, d’autre part, au 
dispositif d’épargne auprès des coopératives de crédit.

–     Lancé en juillet 2022, le Fonds de transition montre plus 
que jamais sa pertinence. Capitalisé par l’intermédiaire 
du Fonds Climat, le budget en Mission 12 contient les 
frais de fonctionnement à hauteur de 235.000 euros qui 
permettent de financer la gestion des dossiers.

Je ne reviendrai pas en détails sur la réforme que vous 
avez adoptée il y a quelques semaines. Juste vous rappeler 
les principaux éléments:

–    L’inscription de la transition de l’ordonnance

–    Une simplification des aides pour faciliter leur accès 
aux entrepreneures et entrepreneur

–    L’ouverture des aides aux entrepreneur.e.s actifs et 
actives en Coopérative d’emploi 
 

–    Un accès plus large aux entreprises du non-marchand 
 

Grâce à cette réforme, l’argent public destiné aux aides 
économiques sera octroyé aux entreprises exemplaires 
sur le plan environnemental ou social. Notre vision: si de 
l’argent public est accordé à des entreprises, il doit avoir 
un impact positif sur les Bruxellois et les Bruxelloises mais 
aussi sur la planète.

Concrètement, ce glissement de paradigme se fera en 
deux temps: dans un premier temps, dès 2024, les aides 
seront majorées pour les entreprises exemplaires et à 
l’horizon 2030, un octroi uniquement pour les entreprises 
exemplaires.

Brusselse economische instrumenten en de heroriëntering 
van die instrumenten op de economische transitie. Hier zijn 
een paar punten om in gedachten te houden:

–     In de begroting van 2024 zijn de nodige middelen 
voorzien voor een nieuwe schijf van de herkapitalisatie 
van finance&invest.brussels.

–     U zult het niet zien in de begroting, maar de herkapita-
lisaties van Brusoc en Brustart die plaatsvonden tijdens 
deze legislatuur zullen die actoren in 2024 nog steeds 
in staat stellen om hun rol ten volle te vervullen bij hun 
kerndoelgroep, de zko’s.

–     De automatische waarborgen zijn nu volledig 
operationeel.

–     We zetten ook ons werk voort om het burgerspaargeld 
te mobiliseren, waarbij ons deel de werkingskosten van 
de Proxi-lening dekt en het deel van mijn collega Sven 
Gatz de belastingkredieten voor de Proxi-lening en de 
spaarregeling via kredietcoöperaties dekt. 
 

–     Het Transitiefonds, dat in juli 2022 is gelanceerd, 
is relevanter dan ooit. Gekapitaliseerd via het 
Klimaatfonds, omvat het budget voor Opdracht 12 
werkingskosten van 235.000 euro om het dossierbeheer 
te financieren.

Ik ga niet in detail terugkomen op de hervorming 
die u enkele weken geleden hebt aangenomen, maar wel 
herinneren aan de belangrijkste punten ervan:

–    de opname van de transitie in de ordonnantie;

–    een vereenvoudiging van de steunmaatregelen om de 
toegang ertoe voor ondernemers te vergemakkelijken;

–    de openstelling van de steunmaatrege-
len voor ondernemers die actief zijn in een 
tewerkstellingscoöperatie;

–    een bredere toegang voor ondernemingen uit de 
non-profitsector.

Dankzij die hervorming zal het overheidsgeld voor 
economische steunmaatregelen worden toegekend aan 
ondernemingen die voorbeeldig zijn op milieu- of sociaal 
vlak. Onze visie is namelijk dat het overheidsgeld dat aan 
ondernemingen wordt toegekend een positieve invloed 
moet hebben op de Brusselaars én op de planeet.

Concreet gezien zal die paradigmaverschuiving in twee 
fasen plaatsvinden: aanvankelijk, vanaf 2024, zal de steun 
worden verhoogd voor voorbeeldige ondernemingen, en 
tegen 2030 zal alleen nog steun worden verleend aan voor-
beeldige ondernemingen.
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Au niveau de l’entrepreneuriat social:

–    Nous continuons de soutenir Coopcity, que nous avons 
pérennisé, à hauteur de 690.000 euros pour fournir une 
offre d’accompagnement aux acteurs de l’entrepreneu-
riat social.

–    Nous allouons également 700.000 euros au produit 
CoopUs pour encourager le développement des coopé-
ratives sur notre territoire. Vous noterez une diminution 
de l’enveloppe, mais elle sera plus que compensée par 
un projet FEDER visant à financer les coopératives. 
 

–    Enfin, vous rappeler que dans le cadre de la réforme des 
aides pour le développement et la transition économique 
des entreprises nous avons ouvert plus largement ces 
aides aux entreprises du non-marchand. 
 

J’aimerais également vous rappeler les stratégies 
Renolution et Good Food portées par mon collègue 
Alain Maron, qui vont continuer à stimuler les secteurs 
économiques de la construction et de l’alimentation à 
Bruxelles, qui sont deux secteurs économiques importants. 
Mais que vous ne retrouverez pas dans les budgets ici.

L’année 2024 connaîtra une nouvelle édition de l’appel 
à projets BeCircular plus que jamais pertinent dans l’offre 
régionale de soutien et d’accompagnement aux projets 
d’économie circulaire. BeCircular, c’est un levier essentiel 
à l’amorçage de nouveaux projets.

Je terminerai avec deux derniers éléments:

–     Nous maintenons, dans le programme 004, l’aide pour 
les écoles techniques et professionnelles afin qu’elles 
puissent acheter le matériel de dernier cri pour former 
aux mieux les jeunes.

–     Nous préservons également la dotation à Brupartners, 
car leur travail est essentiel pour co-construire 
l’ensemble des mesures que vous ai présentés.»

II. Discussion générale

Mme Clémentine Barzin rappelle que la situation 
économique de Bruxelles demeure préoccupante, comme 
le confirment les derniers chiffres de Statbel en matière de 
faillites dans l’horeca. À la lecture du budget, on constate 
que les crédits débloqués à destination des entreprises 
bruxelloises ont été sous-utilisés (la prime énergie com-
pensatoire, la prime aux investissements, la prime à la 
consultance, les aides Expa). La députée conclut dès lors à 
l’échec de la politique de soutien économique de la Région 
bruxelloise.

Wat het sociaal ondernemerschap betreft:

–    We blijven de vereniging COOPCITY, die we bestendigd 
hebben, steunen met 690.000 euro om begeleiding te 
bieden aan actoren van het sociaal ondernemerschap. 
 

–    We trekken ook 700.000 euro uit voor het product 
COOP US om de ontwikkeling van coöperaties op 
ons grondgebied aan te moedigen. U zult merken 
dat het budget is verlaagd, maar die verlaging wordt 
ruimschoots gecompenseerd door een EFRO-project 
om coöperaties te financieren.

–    Tot slot wil ik u eraan herinneren dat we in het kader 
van de hervorming van de steun voor de economische 
ontwikkeling en transitie van ondernemingen die steun 
breder hebben opengesteld voor ondernemingen uit de 
non-profitsector.

Ik wil u ook herinneren aan de Renolution-strategie 
en de Good Food-strategie onder leiding van mijn collega 
Alain Maron, waarmee de bouw- en voedingssector in 
Brussel, twee belangrijke economische sectoren, verder 
zullen worden gestimuleerd. Maar die vindt u hier niet 
terug in de begroting.

In 2024 komt er een nieuwe editie van de BeCircular-
projectoproep, relevanter dan ooit in het gewestelijke 
aanbod van ondersteuning en begeleiding voor projecten 
in de circulaire economie. BeCircular is een essentiële 
hefboom voor het opstarten van nieuwe projecten.

Tot slot nog twee punten:

–     In programma 004 behouden we onze steun aan 
technische en beroepsscholen, zodat ze de nieuwste 
apparatuur kunnen aanschaffen om jongeren de best 
mogelijke opleiding te geven.

–     We behouden ook de dotatie aan Brupartners, omdat 
zijn werk van essentieel belang is voor de co-construc-
tie van alle maatregelen die ik aan u hebt voorgesteld.

II. Algemene bespreking

Mevrouw Clémentine Barzin merkt op dat de 
economische situatie van Brussel zorgwekkend blijft, zoals 
wordt bevestigd door de laatste cijfers van Statbel over fail-
lissementen in de horeca. Bij lezing van de begroting blijkt 
dat de vrijgemaakte middelen bestemd voor Brusselse 
bedrijven onderbenut zijn (de compenserende energiepre-
mie, de investeringspremie, de premie voor consultancy 
en de EXPA-steun). De volksvertegenwoordigster besluit 
dan ook dat het economische ondersteuningsbeleid van het 
Brussels Gewest heeft gefaald. 
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La prime compensatoire était la mesure phare adoptée 
par le gouvernement lors de la crise énergétique. Elle 
visait à soutenir les entreprises face à la hausse des prix 
de l’énergie. En réponse à une question écrite, il a été 
communiqué que sur les 38.000 entreprises potentielle-
ment concernées, seules 1.419 ont pu déposer un dossier au 
23 octobre 2023. Parmi ces entreprises, 849 ont bénéficié 
de la prime, 275 se la sont vu refuser et 295 dossiers étaient 
toujours en cours d’instruction. Soit 4,5 millions d’euros 
utilisés sur un budget total de 117 millions d’euros, ce que 
la députée considère comme inacceptable. Une évaluation 
a-t-elle été réalisée en cours de route sur les potentiels 
freins à l’octroi de cette prime? Une prolongation de la 
prime est-elle envisagée? Quels moyens sont consacrés à 
la communication de cette aide? Des montants ont-ils été 
réorientés? Plus globalement, quelle est la part du budget 
attribuée à la communication et à la publicité des différentes 
aides octroyées par Bruxelles Économie et Emploi? Le 
1819 ne dispose-t-il pas de davantage de leviers d’action en 
la matière? 
 

La députée aimerait connaître les différences dans 
les politiques d’aides à l’exportation entre hub.brussels 
et Bruxelles Economie Emploi et revient sur les propos 
de la secrétaire d’État Ans Persoons, selon lesquels il est 
logique que hub.brussels devienne l’unique interlocuteur 
pour l’aide à l’exportation des entreprises. Qu’en pense la 
secrétaire d’État Barbara Trachte? 
 

L’intervenante s’enquiert ensuite de l’augmentation de 
la dotation aux GEL promise l’an dernier pour un montant 
de 750.000 euros. A-t-elle bien été réalisée en 2023? En ce 
qui concerne le Fonds de transition lancé en juillet 2022, 
combien de dossiers ont été initiés pour 2023 et pour quels 
montants?

Au niveau de l’hébergement des entreprises par Citydev, 
la députée s’enquiert des premiers résultats concernant les 
nouvelles procédures de sélection des entreprises et les 
nouveaux incitants. Combien d’entreprises ont pu être 
sélectionnées en 2023 à l’aide des nouveaux critères? À 
quel type de finalité économique sera destiné le bâtiment 
Solvay acquis à Neder-over-Heembeek pour 9 millions 
d’euros?

L’intervenante aimerait également avoir un état des 
lieux de la recapitalisation de finance&invest. Est-elle 
totalement accomplie? Combien de coopératives ont 
bénéficié d’un prêt ou d’une participation par le biais du 
volet Coop-Us, qui représente 1,2 millions d’euros?

En ce qui concerne les efforts d’économie demandés 
à l’ensemble du gouvernement, quelles sont les AB 
concernées? Quel est le budget total accordé aux nouvelles 
aides à l’expansion économique? La députée revient 

De compenserende premie was de belangrijkste 
maatregel van de regering tijdens de energiecrisis. De 
maatregel was bedoeld om bedrijven naar aanleiding van 
de stijgende energieprijzen te ondersteunen. In antwoord 
op een schriftelijke vraag werd meegedeeld dat van de 
38.000 bedrijven die mogelijk in aanmerking kwamen er 
slechts 1.419 een dossier konden indienen vóór 23 oktober 
2023. 849 van die bedrijven kregen een premie, 275 kregen 
er geen en 295 dossiers werden nog onderzocht. Dat is 4,5 
miljoen euro die wordt gebruikt op een totale begroting 
van 117 miljoen euro, wat de volksvertegenwoordigster 
onaanvaardbaar vindt. Werd er in de loop van het proces 
onderzoek gedaan naar de mogelijke belemmeringen voor 
het toekennen van deze premie? Zijn er plannen om de 
premie te verlengen? Welke middelen worden ingezet om 
over deze steun te communiceren? Werden er bedragen 
geheroriënteerd? Meer in het algemeen, hoeveel van het 
budget wordt besteed aan communicatie en publiciteit voor 
de verschillende steunmaatregelen die Brussel Economie 
en Werkgelegenheid verleent? Beschikt 1819 niet over 
meer actiemiddelen op dit gebied? 

De volksvertegenwoordigster wil graag weten wat 
de verschillen zijn tussen het exportsteunbeleid van hub.
brussels en dat van Brussel Economie en Werkgelegenheid 
en komt terug op de opmerking van staatssecretaris Ans 
Persoons, namelijk dat het logisch is dat hub.brussels het 
enige aanspreekpunt wordt in verband met exportsteun 
voor bedrijven. Wat is de mening van staatssecretaris 
Barbara Trachte hierover? 

De spreekster informeert vervolgens naar de vorig 
jaar beloofde verhoging van de dotatie voor de LEL’s 
met 750.000 euro. Werd die verhoging effectief in 2023 
doorgevoerd? Hoeveel dossiers werden er voor 2023 
geopend in verband met het in juli 2022 gelanceerde 
Transitiefonds en voor welke bedragen? 

Met betrekking tot de huisvesting van bedrijven door 
citydev.brussels vraagt de volksvertegenwoordigster naar 
de eerste resultaten van de nieuwe procedures voor de 
selectie van bedrijven en de nieuwe stimuleringsmaatrege-
len. Hoeveel bedrijven konden er op basis van de nieuwe 
criteria in 2023 worden geselecteerd? Welke economische 
bestemming zal het Solvaygebouw krijgen dat voor 9 
miljoen euro in Neder-Over-Heembeek werd aangekocht? 

De spreekster wil ook graag weten hoever het staat 
met de herkapitalisatie van finance&invest.brussels. Is die 
helemaal rond? Hoeveel coöperaties hebben een lening of 
participatie gekregen via het CoopUs-fonds, goed voor 1,2 
miljoen euro? 

Welke BA’s worden getroffen door de besparingsinspan-
ningen die van de hele overheid worden gevraagd? Wat is 
het totale budget voor nieuwe economische expansiesteun? 
De volksvertegenwoordigster komt vervolgens terug op het 
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ensuite sur la part énorme du budget de hub.brussels 
consacrée aux frais RH (65 %) contre seulement 20 % pour 
les frais d’action, invite la secrétaire d’État à rationaliser 
ces dépenses et s’enquiert du budget total accordé à Hub 
pour 2024.

En ce qui concerne les appels à projets, et plus parti-
culièrement ceux dévolus au soutien aux entrepreneurs et 
à l’accompagnement à la transition économique, combien 
d’entreprises en ont-elles bénéficié en 2023?

Enfin, la députée déplore que ce budget n’intègre pas les 
objectifs du plan industriel de 2019 et ses grands secteurs 
à stimuler (alimentaire, manufacture, construction, santé). 
Tout est concentré sur les industries culturelles et créatives 
(ICC). La députée rappelle que la transition économique 
doit s’adresser à tous et pas uniquement à un pôle de déve-
loppement économique. La députée plaide pour le maintien 
des pôles d’activités productives qui permettraient à la 
Région bruxelloise de disposer de leviers économiques 
durables. 
 
 

Mme Anne-Charlotte d’Ursel revient, à propos 
du chantier de la ligne de métro 3, sur les trois types de 
commerçants qui subissent le chantier et s’enquiert de 
la façon dont les 12 millions inscrits au budget à ce titre 
seront ventilés entre eux.

M. Gilles Verstraeten déplore, en préambule, l’absence 
d’ajustement budgétaire en 2023, ce qui ne permet pas aux 
députés d’avoir une image réaliste des recettes et dépenses 
au cours de l’année écoulée. Le député constate également 
que le gouvernement reporte une série de problèmes à la 
prochaine législature et considère qu’il y a un manque 
de transparence, un manque de sérieux budgétaire et un 
manque de respect de la démocratie. L’intervenant se fait 
l’écho d’une remarque de la Cour des comptes, dans son 
28e cahier, à savoir le fait que plusieurs comptes d’orga-
nismes administratifs autonomes n’ont pas été approuvés 
par le Parlement, voire clôturés par le gouvernement. 
 

L’orateur revient sur le dernier baromètre des indé-
pendants et PME de Brupartners duquel il ressort qu’un 
déménagement vers une autre Région est une option 
pour 39 % des entrepreneurs bruxellois. Les principales 
raisons invoquées sont la mobilité, la fiscalité, le manque 
de propreté, l’insécurité. Les emplois qui disparaissent de 
Bruxelles sont souvent des emplois à haute valeur ajoutée, 
auxquels sont liés de nombreux emplois indirects, et ces 
emplois se déplacent souvent vers la périphérie flamande. 
Le déplore salue le soutien maintenu aux YET mais 
souligne que si la Région ne s’attaque pas à ces problèmes 
structurels, ces jeunes entrepreneurs finiront eux aussi par 
s’installer ailleurs.

enorme aandeel van het budget van hub.brussels dat wordt 
besteed aan hr-kosten (65%) tegenover amper 20% voor 
werkingskosten en dringt er bij de staatssecretaris op aan 
om deze uitgaven te rationaliseren en informeert naar het 
totale budget dat aan hub werd toegewezen voor 2024. 

Hoeveel bedrijven hebben in 2023 voordeel gehaald uit 
de projectoproepen en dan vooral de oproepen die bedoeld 
zijn om ondernemers te ondersteunen en hen te begeleiden 
bij de economische transitie? 

Tot slot betreurt de volksvertegenwoordigster dat de 
doelstellingen van het industrieplan 2019 en de daarin 
vermelde grote sectoren die gestimuleerd moeten worden 
(voeding, industrie, bouw, gezondheid) niet in dat budget 
zijn opgenomen. Alle middelen worden toegespitst op de 
creatieve en culturele industrieën (CCI). De volksverte-
genwoordigster merkt op dat de economische transitie 
gericht moet zijn op iedereen en niet uitsluitend op één 
economische ontwikkelingspool. De volksvertegenwoor-
digster pleit voor het behoud van de polen voor productie-
activiteiten die het Brussels Gewest duurzame economische 
hefbomen zouden geven. 

In verband met de werken aan metrolijn 3 verwijst 
mevrouw Anne-Charlotte d’Ursel naar de drie soorten 
handelaar die daardoor getroffen worden en vraagt ze 
hoe de 12 miljoen euro die hiervoor begroot is onder hen 
verdeeld zal worden. 

De heer Gilles Verstraeten betreurt allereerst het feit 
dat er geen begrotingsaanpassing zal zijn in 2023, wat 
betekent dat de volksvertegenwoordigers geen realistisch 
beeld zullen hebben van de inkomsten en uitgaven van het 
afgelopen jaar. De volksvertegenwoordiger stelt ook vast 
dat de regering een reeks problemen doorschuift naar de 
volgende zittingsperiode en vindt dat er sprake is van een 
gebrek aan transparantie, een gebrek aan budgettaire ernst 
en een gebrek aan respect voor de democratie. De spreker 
herneemt een opmerking van het Rekenhof in zijn 28e 
boek, namelijk dat verschillende rekeningen van autonome 
bestuursinstellingen niet door het parlement werden 
goedgekeurd, laat staan door de regering zijn afgesloten. 

De spreker verwijst naar de laatste barometer voor 
Brusselse zelfstandigen en kmo’s van Brupartners, waaruit 
blijkt dat verhuizen naar een ander gewest een optie is 
voor 39% van de Brusselse ondernemers. De belangrijkste 
redenen die hiervoor worden opgegeven, zijn mobiliteit, 
belastingen, gebrek aan netheid en onveiligheid. De banen 
die uit Brussel verdwijnen, zijn vaak banen met een hoge 
toegevoegde waarde, waar heel wat andere banen onrecht-
streeks mee verbonden zijn, en die banen verhuizen 
vaak naar de Vlaamse rand. De spreker is blij met de 
aanhoudende steun voor YET, maar benadrukt dat als het 
gewest deze structurele problemen niet aanpakt, deze jonge 
ondernemers zich uiteindelijk ook elders zullen vestigen. 
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Au vu des résultats de la politique économique, l’inter-
venant remet en question la pertinence des choix opérés. 
Le gouvernement s’est perdu dans des préférences idéo-
logiques et n’a pas réussi à répondre aux besoins réels 
des entrepreneurs, en témoignent les taxes élevées sur les 
bureaux, le mauvais climat d’investissement, les problèmes 
de mobilité et les charges administratives toujours aussi 
importantes.

L’orateur revient sur le budget en baisse 
pour citydev.brussels (Programme 006: Support des 
activités économiques développées par citydev.brussels 
(SDRB)) alors que, dans son contrat de gestion, cette 
dernière devait notamment doubler le nombre de parcs 
pour PME au cours de la période 2021-2025. Par ailleurs, 
le député s’interroge sur l’intérêt de continuer à investir 
dans ce domaine si les communes continuent d’augmenter 
l’impôt foncier et d’introduire d’autres taxes? 
 
 

L’intervenant se joint ensuite aux questions de 
Mme Barzin relatives à la prime énergie compensatoire.

L’orateur relève que la provision relative à la mise en 
œuvre de la Stratégie Go4Brussels en matière d’économie 
a complètement disparu du budget et a été intégrée dans les 
dotations des organismes en charge de sa concrétisation. 
De quels organismes s’agit-il? 
 

Le député s’interroge ensuite sur la baisse importante 
des subventions de fonctionnement et des investissements 
envers les associations et les entreprises privées, sur le 
fait que le budget dévolu à hub.brussels diminue à peine 
et aimerait recevoir un tableau reprenant les économies 
réalisées par AB et la liste des investissements ayant dû être 
reportés ou supprimés en raison de ces économies. 
 

Le député conclut son intervention en qualifiant cette 
législature d’occasion ratée. Le gouvernement s’est perdu 
dans des considérations idéologiques dont il doute qu’elles 
puissent avoir un réel impact sur l’économie bruxelloise, 
qui est principalement une économie de PME et de services/
bureaux. L’intervenant déplore à cet égard l’absence de 
réelle politique industrielle.

M. Hasan Koyuncu rappelle le contexte économique 
dynamique et diversifié de la Région bruxelloise et sa 
structure économique distincte, caractérisé par un secteur 
tertiaire prédominant. Le député insiste néanmoins sur le 
rôle que le secteur secondaire est encore appelé à jouer 
dans une économie progressiste. 
 

Gezien de resultaten van het economische beleid stelt 
de spreker de juistheid van de gemaakte keuzes in vraag. 
De regering is meer bezig met ideologische voorkeuren en 
speelt niet in op de echte noden van ondernemers, zoals 
blijkt uit de hoge belastingen op kantoren, het slechte 
investeringsklimaat, mobiliteitsproblemen en de nog even 
zware administratieve lasten. 
 

De spreker komt terug op het lagere budget voor citydev.
brussels (programma 006: Ondersteuning van de door de 
Gewestelijke Ontwikkelingsmaatschappij van het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest (GOMB) ontplooide economische 
activiteiten), ondanks het feit dat citydev.brussels in haar 
beheersovereenkomst het aantal kmo-parken tijdens de 
periode 2021-2025 moet verdubbelen. De volksvertegen-
woordiger vraagt zich bovendien af of het zin heeft om te 
blijven investeren in dit domein als de gemeenten de onroe-
rendgoedbelasting blijven verhogen en andere belastingen 
blijven invoeren? 

De spreker sluit zich vervolgens aan bij de vragen van 
mevrouw Barzin over de compenserende energiepremie. 

De spreker merkt op dat de voorziening voor de 
uitvoering van de Go4Brussels-strategie voor de economie 
volledig uit de begroting is verdwenen en werd opgenomen 
in de dotaties van de instellingen die verantwoordelijk zijn 
voor de concrete uitvoering ervan. Over welke instellingen 
gaat het precies? 

De volksvertegenwoordiger stelt zich vervolgens 
vragen bij de forse daling van de werkingssubsidies en de 
investeringen voor verenigingen en privébedrijven, het feit 
dat het budget voor hub.brussels nauwelijks daalt en zou 
graag een tabel ontvangen met de besparingen die per BA 
werden gerealiseerd en de lijst van investeringen die als 
gevolg van die besparingen moesten worden uitgesteld of 
geannuleerd.

Als afsluiter noemt de volksvertegenwoordiger deze zit-
tingsperiode een gemiste kans. De regering is te veel bezig 
met ideologische overwegingen waarvan hij betwijfelt of ze 
een echte impact zullen hebben op de Brusselse economie, 
die voornamelijk bestaat uit kmo’s en diensten/kantoren. 
De spreker betreurt in dat verband dat een echt industrieel 
beleid uitblijft.

De heer Hasan Koyuncu herinnert aan de dynamische 
en gediversifieerde economische context van het Brussels 
Gewest en zijn aparte economische structuur, die wordt 
gekenmerkt door een overwegend tertiaire sector. De 
volksvertegenwoordiger benadrukt echter de rol die de 
secundaire sector in een progressieve economie nog steeds 
moet vervullen. 
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L’intervenant attire l’attention sur le risque de voir les 
recettes régionales relatives au précompte immobilier et à 
l’IPP diminuer, en raison de l’augmentation du télétravail. 
 

En matière de transition économique et sociale, le député 
rappelle que cette transition actuellement axée davantage 
sur l’impact environnemental, doit s’étendre pour inclure 
un engagement fort en faveur de l’émancipation sociale, 
la création d’emplois de qualité et une impulsion publique 
renforcée. L’entrepreneuriat à impact social et l’innovation 
sociale seront des piliers de cette approche. À cet égard, 
le député rappelle que le groupe socialiste n’est pas pour 
les entreprises par-dessus tout, mais pour l’entrepreneuriat 
par-dessus tout. Il importe que chaque personne, quelle 
que soit son origine sociale, ait à sa disposition les mêmes 
outils pour créer de la valeur utile à soi et à la société. 
L’entrepreneuriat à impact social et l’innovation sociale 
sont des exemples concrets de rééquilibrage de la relation 
sociale au travail et au capital. 
 
 

En ce qui concerne le programme 001, le député se 
demande si les dépenses de fonctionnement pour réaliser 
les études nécessaires seront suffisantes et s’il est possible 
d’obtenir une vue sur la destination finale des crédits 
dédiés à la Stratégie Go4Brussels. Quelles sont les mesures 
discutées avec les partenaires sociaux? Le programme 002 
s’inscrit-il dans la même logique de diminution que le 
programme 001? 
 

Pour ce qui est du programme 004, le député se réjouit 
du maintien du budget, malgré le contexte d’économies 
linéaires. De même, au programme 006, le budget quasi 
constant octroyé à citydev est une bonne nouvelle, cette 
dernière pouvant ainsi continuer à agrandir son portefeuille 
de logements et sites économiques tout en préservant sa 
santé financière. 
 

Le député s’enquiert ensuite, au programme 008, de 
la fusion annoncée de tous les conseils consultatifs par 
Brupartners. Au niveau du programme 011, le député invite 
la secrétaire d’État à ne pas perdre de vue l’essence même 
de l’outil que représente finance&invest, à savoir soutenir 
les petits indépendants et les indépendants des quartiers 
défavorisés. L’intervenant s’enquiert également de l’éva-
luation de Coop-Us et de la ventilation des transferts de 
capital à Brusoc. 
 

En ce qui concerne le programme 014, le député se 
réjouit de l’augmentation des moyens pour le financement 
des centres d’entreprises et des GEL et s’enquiert de la 
ventilation par GEL entre la Ville de Bruxelles, Schaerbeek, 

De spreker vestigt de aandacht op het risico dat de 
inkomsten van het gewest uit de onroerende voorheffing 
en de PB als gevolg van het toenemende telewerk zouden 
dalen. 

In verband met de economische en sociale transitie 
merkt de volksvertegenwoordiger op dat die transitie, 
die momenteel meer gericht is op de gevolgen voor 
het leefmilieu, moet worden uitgebreid met een sterk 
engagement voor sociale emancipatie, het creëren van kwa-
liteitsvolle banen en een sterkere impuls van de overheid. 
Ondernemerschap met een sociale impact en sociale 
innovatie zullen de pijlers vormen van deze aanpak. In dat 
verband herinnert de volksvertegenwoordiger eraan dat de 
socialistische fractie niet zozeer ijvert voor de bedrijven, 
maar wel voor het ondernemerschap. Het is belangrijk dat 
iedereen, ongeacht zijn of haar sociale achtergrond, over 
dezelfde tools kan beschikken om waarde te creëren die 
nuttig is voor hemzelf of haarzelf en voor de samenleving. 
Ondernemerschap met een sociale impact en sociale 
innovatie zijn concrete voorbeelden van het herstellen van 
het evenwicht van de sociale relatie met werk en kapitaal. 

Met betrekking tot het programma 001 vraagt de volks-
vertegenwoordiger zich af of de werkingsuitgaven voor 
het uitvoeren van de nodige studies voldoende zullen zijn 
en of het mogelijk is om een overzicht te krijgen van de 
uiteindelijke bestemming van de voor de Go4Brussels-
strategie uitgetrokken kredieten. Welke maatregelen zijn er 
besproken met de sociale partners? Geldt voor programma 
002 dezelfde verminderingslogica als voor programma 
001?

Wat programma 004 betreft, is de volksvertegenwoor-
diger blij dat het budget ondanks de lineaire besparingen 
werd behouden. Ook in programma 006 is het bijna 
constant gebleven budget voor citydev.brussels goed 
nieuws, omdat citydev.brussels op die manier haar por-
tefeuille van woningen en bedrijventerreinen kan blijven 
uitbreiden zonder haar financiële gezondheid in gevaar te 
brengen.

In programma 008 vraagt de volksvertegenwoor-
diger vervolgens naar de aangekondigde fusie van 
alle adviesraden door Brupartners. Met betrekking tot 
programma 011 dringt de volksvertegenwoordiger er bij 
de staatssecretaris op aan om de essentie van de finan-
ce&invest-tool niet uit het oog te verliezen, namelijk het 
ondersteunen van kleine zelfstandigen en zelfstandigen in 
achtergestelde buurten. De spreker vraagt ook hoe het zit 
met de evaluatie van Coop-Us en de uitsplitsing van de 
kapitaaloverdrachten naar Brusoc.

Wat programma 014 betreft, verwelkomt de volksverte-
genwoordiger de verhoging van de middelen voor de finan-
ciering van bedrijvencentra en LEL’s en vraagt hij naar de 
uitsplitsing per LEL tussen Brussel-Stad, Schaarbeek, Sint-
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Molenbeek-Saint-Jean, Anderlecht et Saint-Gilles. 
Comment ce dispositif local est-il intégré au dispositif 
régional de hub.brussels?

En ce qui concerne le programme 016 et l’accès à la 
profession, le député invite la secrétaire d’État à rester 
attentive aux remarques émanant du secteur de l’horeca. 
 

Mme Soetkin Hoessen se réjouit de l’augmentation 
des subventions de fonctionnement aux centres d’entre-
prises et guichets d’économie locale (programme 14), dans 
l’objectif d’un renforcement structurel des politiques d’ac-
compagnement de première ligne mais aimerait savoir le 
rôle concret que jouent les centres d’entreprises et les GEL 
dans la Shifting Economy.

En ce qui concerne le soutien aux écoles techniques et 
professionnelles et aux centres de formation des classes 
moyennes est maintenu (programme 004), la députée 
constate que le budget est maintenu et s’enquiert du 
nombre d’écoles concernées et des formations spécifiques 
soutenues. Une attention est-elle également accordée à la 
transition et à la réorientation éventuelle au sein des cours? 
L’intervenante épingle également le budget maintenu en 
faveur des prêts proxi et demande un état des lieux de ce 
système de financement innovant et local.

L’intervenante se réjouit également de l’augmenta-
tion des crédits en faveur du MAD (programme 18), le 
secteur de la mode étant un des pionniers de la transition 
vers des modes de consommation et d’habillement plus 
locaux, plus équitables et plus responsables et demande 
plus de précisions sur les mesures concrètes de soutien. De 
même, la députée salue l’augmentation de la subvention 
de fonctionnement à l’ASBL Coopcity, un partenaire clé 
dans la promotion de l’entrepreneuriat social, et s’enquiert 
du nombre de projets soutenus et de l’évaluation de cette 
coopération.

Enfin, en ce qui concerne le programme 18, la députée 
appuie le renforcement du soutien structurel aux entreprises 
et attend avec impatience la mise en œuvre en 2024 de l’or-
donnance récemment adoptée.

M. Francis Dagrin déplore la réduction de 3,5 millions 
d’euros du budget dévolu aux aides à l’économie alors que 
le nombre de chômeurs est en hausse. Le député interroge 
la secrétaire d’État au sujet des budgets du plan de relance 
de l’Union européenne consacrés à la phase post-Covid. 
Quel impact auront-ils sur la Mission 12? L’intervenante 
constate également que la plupart des AB consacrées au 
Covid se sont éteintes et s’étonne dès lors que d’autres 
aient été maintenues.

Jans-Molenbeek, Anderlecht en Sint-Gillis. Hoe past deze 
lokale voorziening in de gewestelijke voorziening van hub.
brussels? 

Met betrekking tot programma 016 en de toegang tot 
het beroep vraagt de volksvertegenwoordiger aan de staats-
secretaris om te blijven luisteren naar de opmerkingen van 
de horeca. 

Mevrouw Soetkin Hoessen is blij met de hogere wer-
kingssubsidies voor de bedrijvencentra en de lokale eco-
nomieloketten (programma 14) bedoeld om het eerstelijns 
ondersteuningsbeleid structureel te versterken, maar wil 
graag weten welke concrete rol de bedrijvencentra en 
LEL’s vervullen in de shifting economy.  
 

In verband met de steun voor technische en beroepsscho-
len en de centra voor middenstandsopleiding (programma 
004) merkt de volksvertegenwoordigster op dat het budget 
werd gehandhaafd en vraagt ze naar het aantal betrokken 
scholen en welke opleidingen precies steun hebben 
gekregen. Wordt er ook aandacht besteed aan de transitie en 
eventuele heroriëntering binnen opleidingen? De spreekster 
heeft het ook over het gehandhaafde budget voor proxile-
ningen en vraagt hoe het staat met dit innovatieve lokale 
financieringssysteem. 

De spreekster is ook blij met de hogere kredieten voor 
MAD (programma 18), aangezien de modesector een van 
de pioniers is in de transitie naar meer lokale, eerlijkere 
en meer verantwoorde consumptie- en kledingwijzen en 
vraagt meer details over de concrete steunmaatregelen. De 
volksvertegenwoordigster verwelkomt ook de hogere wer-
kingssubsidie voor de vzw Coopcity, die een belangrijke 
partner is voor het bevorderen van sociaal ondernemer-
schap en vraagt hoeveel projecten steun hebben gekregen 
en hoe deze samenwerking is verlopen.  
 

Wat tot slot programma 18 betreft, steunt de volksver-
tegenwoordigster de versterking van de structurele steun 
voor bedrijven en kijkt ze uit naar de uitvoering van de 
onlangs aangenomen verordening in 2024. 

De heer Francis Dagrin betreurt de verlaging van het 
budget voor steun aan de economie met 3,5 miljoen euro op 
een moment dat het aantal werklozen stijgt. De volksverte-
genwoordiger vraagt de staatssecretaris naar de budgetten 
van het herstelplan van de Europese Unie voor de post-
covid-fase. Welke impact zullen ze hebben op ppdracht 
12? De spreker merkt ook op dat de meeste BA’s voor de 
covidperiode werden afgesloten en is daarom verbaasd dat 
andere BA’s werden behouden. 
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En ce qui concerne le soutien aux coopératives, le 
député s’enquiert des raisons pour lesquelles ce soutien est 
plus modéré en 2024, du nombre de coopératives actuelle-
ment soutenues par la Région et des projets FEDER prévus 
en compensation.

Pour ce qui est des commerçants impactés par les 
travaux de la ligne de métro 3, les 12 millions d’euros 
prévus pour les soutenir seront-ils suffisants pour couvrir 
leur préjudice financier et quand et comment ce soutien 
arrivera-t-il dans leurs mains?

M. Thomas Naessens salue les mesures fortes et 
créatives prises par le gouvernement pour aider les 
entreprises en difficulté en raison de la crise énergétique. 
Le député énumère ensuite les différentes mesures adoptées 
en 2023 pour mettre en œuvre la Shifting Economy. 
 

En matière de soutien concret à l’entrepreneuriat, l’in-
tervenant se réjouit également du budget important obtenu 
pour les commerçants hébergés au Palais du Midi et autour 
de celui-ci. Cette ligne budgétaire offre une réponse forte et 
responsable aux entreprises victimes de crises exogènes. 
 

Le député revient ensuite sur certaines actions 
entreprises pour faire de Bruxelles un terreau pour l’en-
trepreneuriat en général, et pour l’entrepreneuriat vert et 
juste en particulier, notamment le renforcement des GEL, 
la redéfinition des missions de hub.brussels autour de la 
transition économique, l’alignement de l’ensemble du tissu 
économique bruxellois, etc. 
 

Le député aimerait savoir si des moyens supplémen-
taires ont été alloués aux aides pour le développement 
économique, étant donné que leur champ d’application a 
été élargi. Pour l’AB 12. 014.38.01.3132, quelle est la part 
du budget spécifiquement allouée aux centres d’entreprises 
et celle allouée aux GEL? D’autres GEL sont-ils prévus en 
2024? Le député s’enquiert également des budgets prévus 
pour mettre en avant les acteurs exemplaires au niveau 
environnemental et social (Shifting Economy Week, etc.). 
 
 

Enfin, les économies prévues dans les budgets des admi-
nistrations en charge de la mise en œuvre de la transition 
économique ne la mettent-elles pas en danger? 
 

Mme Khadija Zamouri rappelle que Bruxelles reste le 
moteur économique du pays, pionnière en matière d’entre-
preneuriat innovant mais que les chiffres sont à la baisse. 
La plupart des entreprises sont bien conscientes de l’oppor-

In verband met de steun aan coöperaties vraagt de volks-
vertegenwoordiger waarom deze steun voor 2024 werd 
verlaagd, hoeveel coöperaties momenteel steun krijgen van 
het gewest en welke EFRO-projecten zijn gepland om die 
verlaging te compenseren.

Wat de handelaars betreft die getroffen worden door de 
werkzaamheden aan metrolijn 3: zal de 12 miljoen euro die 
is uitgetrokken om hen te steunen voldoende zijn om hun 
financiële verliezen te dekken en wanneer en hoe zal deze 
steun tot bij hen geraken? 

De heer Thomas Naessens is blij met de krachtige 
en creatieve maatregelen die de regering heeft genomen 
om bedrijven te helpen die in de problemen zijn gekomen 
door de energiecrisis. De volksvertegenwoordiger somt 
vervolgens de verschillende maatregelen op die in 2023 
werden genomen om de shifting economy te realiseren. 

Op het vlak van concrete steun voor ondernemerschap 
is de spreker ook opgetogen over het stevige budget dat 
verkregen werd voor de handelaars die gevestigd zijn in en 
rond het Zuidpaleis. Deze begrotingslijn biedt een krachtig 
en verantwoord antwoord aan bedrijven die getroffen 
worden door exogene crisissen. 

Vervolgens schetst de volksvertegenwoordiger enkele 
van de acties die werden ondernomen om van Brussel een 
goede voedingsbodem te maken voor ondernemerschap in 
het algemeen en voor groen en eerlijk ondernemerschap 
in het bijzonder, waaronder de versterking van de LEL’s, 
de herdefiniëring van de opdrachten van hub.brussels rond 
de economische transitie, de afstemming van het volledige 
economische netwerk van Brussel enz.  

De volksvertegenwoordiger wil weten of er extra 
middelen werden uitgetrokken voor economische ont-
wikkelingssteun, aangezien het toepassingsgebied 
groter is geworden. Hoeveel van de begroting voor BA 
12.014.38.01.3132 wordt specifiek toegewezen aan de 
bedrijvencentra en hoeveel aan de LEL’s? Staan er nog 
meer LEL’s op de planning voor 2024? De volksvertegen-
woordiger informeert ook naar de budgetten die worden 
uitgetrokken voor het in de kijker zetten van actoren die 
een voorbeeld zijn op ecologisch en sociaal vlak (Shifting 
Economy Week enz.). 

Tot slot, brengen de geplande besparingen op de 
begrotingen van de besturen die verantwoordelijk zijn voor 
de uitvoering van de economische transitie die transitie niet 
in gevaar? 

Mevrouw Khadija Zamouri merkt op dat Brussel 
de economische motor van het land blijft, een pionier in 
innovatief ondernemerschap, maar dat de cijfers dalen. 
De meeste bedrijven zijn zich terdege bewust van de 
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tunité que représente la transition économique. La députée 
se réjouit d’ailleurs qu’il y ait à Bruxelles autant d’entre-
preneurs qui développent de nouvelles technologies respec-
tueuses de l’environnement et salue à cet égard le travail 
mené par Innoviris et finance&invest.brussels. Qu’en est-il 
de l’accompagnement des startup? La secrétaire d’État y 
voit-elle encore des améliorations à apporter?

Lorsque les entreprises souhaitent changer d’échelle 
(scale-up), elles se sentent abandonnées par la Région, 
dont les efforts sont concentrés sur les ASBL. Elles sont 
par ailleurs tenues d’adopter un comportement exemplaire, 
dont la définition reste floue. En matière d’impact et de 
durabilité, les grandes entreprises sont souvent à l’origine 
d’améliorations considérables en matière de protection du 
climat (par exemple, le secteur de la construction) alors 
que les ASBL ont beaucoup moins d’impact et que nombre 
d’entre elles cessent leurs activités après une courte période 
ou ont besoin du soutien des pouvoirs publics tout au long 
de leur existence. La députée plaide pour que le soutien 
à hub.brussels et à d’autres acteurs régionaux soit axé sur 
l’économie réelle et non sur des considérations idéolo-
giques et pour des subventions ciblées et temporaires. Le 
groupe Open-Vld demande, à ce titre, qu’un examen des 
dépenses soit effectué en matière de mesures d’accompa-
gnement et de soutien de hub.brussels.

Par ailleurs, le gouvernement ne doit pas se contenter 
de récompenser les entreprises pionnières, celles qui sont 
à la traîne doivent avoir également la possibilité de se 
lancer dans la transition. La députée réclame de la clarté 
et de la sécurité juridique, ainsi qu’un espace suffisant 
pour les différents acteurs économiques et invite la Région 
à collaborer à cet égard avec les fédérations patronales. 
Ces dernières et les partenaires sociaux ne sont pas suf-
fisamment écoutés. La députée espère que les récents 
changements dans les statuts de hub.brussels permettront 
de remédier à cette situation.

En ce qui concerne le service 1819, la députée appelle 
ici aussi à renforcer le lien avec les fédérations patronales et 
à une évaluation approfondie de ce service. L’intervenante 
demande également les chiffres relatifs à l’utilisation de la 
prime LEZ pour les entreprises.

Si Bruxelles est reconnue sur la scène internationale 
en tant qu’incubateur d’innovations, la députée estime que 
la Région n’exploite pas suffisamment le potentiel de ces 
entreprises vertes et innovantes. Leur expertise devrait 
être davantage utilisée. À cet égard, la députée réclame un 
contrôle objectif, par un groupe d’experts externes, afin de 
mieux identifier les besoins et opportunités. 
 

Face au nombre croissant d’entreprises qui quittent 
Bruxelles pour s’installer en périphérie flamande ou en 
Brabant wallon, la députée invite la Région à identifier les 

kansen die de economische transitie biedt. De volksverte-
genwoordigster is overigens blij dat er in Brussel zoveel 
ondernemers zijn die nieuwe milieuvriendelijke technolo-
gieën ontwikkelen en prijst in dat verband het werk van 
Innoviris en finance&invest.brussels. Hoe zit het met de 
begeleiding voor start-ups? Ziet de staatssecretaris hier nog 
mogelijke verbeteringen? 

Wanneer bedrijven willen opschalen (scale-up), voelen 
ze zich in de steek gelaten door het gewest, dat zijn inspan-
ningen vooral richt op vzw’s. Ze moeten ook voorbeeldig 
gedrag aan de dag leggen, maar de definitie daarvan blijft 
onduidelijk. Wat impact en duurzaamheid betreft, liggen 
grote bedrijven vaak aan de basis van merkbare verbe-
teringen op het gebied van klimaatbescherming (bv. de 
bouwsector), terwijl vzw’s veel minder impact hebben 
en veel van hen hun activiteiten na een korte periode 
stopzetten of gedurende hun volledige traject steun van de 
overheid nodig hebben. De volksvertegenwoordigster pleit 
ervoor dat de steun bij hub.brussels en andere gewestelijke 
actoren wordt toegespitst op de reële economie en niet op 
ideologische overwegingen, en dat er gerichte en tijdelijke 
subsidies worden verleend. De Open Vld-fractie vraagt 
daarom om een onderzoek van de uitgaven voor begelei-
dings- en steunmaatregelen van hub.brussels.  
 

Bovendien moet de overheid zich niet beperken tot 
het belonen van pionierende bedrijven; ook achterblijvers 
moeten de kans krijgen om mee in de transitie te stappen. 
De volksvertegenwoordigster eist duidelijkheid en rechts-
zekerheid, maar ook dat er voldoende ruimte is voor de 
verschillende economische actoren en vraagt het gewest 
om hiervoor samen te werken met de werkgeversfedera-
ties. Er wordt te weinig naar hen en naar de sociale partners 
geluisterd. De volksvertegenwoordigster hoopt dat de 
recente wijzigingen in de statuten van hub.brussels deze 
situatie zullen verhelpen. 

Wat de dienst 1819 betreft, roept de volksvertegenwoor-
digster ook op om de banden met de werkgeversfederaties 
aan te halen en om deze dienst grondig te evalueren. De 
spreekster vraagt bovendien om de cijfers over het gebruik 
van de LEZ-premie voor bedrijven te bekomen.

Hoewel Brussel internationaal erkend wordt als een 
incubator voor innovatie, is de volksvertegenwoordigster 
van mening dat het gewest het potentieel van deze groene 
en innovatieve bedrijven onvoldoende benut. Hun expertise 
zou meer verzilverd moeten worden. De volksvertegen-
woordigster eist in dat verband een objectief toezicht door 
een groep externe deskundigen om de noden en kansen 
beter te identificeren. 

Nu steeds meer bedrijven Brussel verlaten om zich in 
de Vlaamse rand of in Waals-Brabant te vestigen, vraagt de 
volksvertegenwoordigster dat het gewest die domeinen zou 
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domaines dans lesquels elle peut faire la différente, sans se 
montrer trop stricte. Quelle est, à ce propos, la différence en 
termes de charges administratives, de mobilité ou de vitesse 
de traitement des permis d’urbanisme entre Bruxelles et la 
périphérie flamande?

La députée s’enquiert des obstacles administratifs pour 
les entreprises qui ont été supprimés au cours de cette 
législature et de la sensibilisation des communes à l’impact 
sur l’emploi de l’augmentation des taxes professionnelles. 
L’intervenante conclut en exhortant la Région à ne pas 
s’enliser dans des initiatives socioéconomiques à petite 
échelle. 
 

M. Michaël Vossaert rappelle que ce budget s’inscrit 
dans un contexte compliqué. Le dernier baromètre des 
indépendants réalisé par Brupartners, les différentes sorties 
médiatiques de BECI et les contacts avec les acteurs 
économiques montrent que le milieu économique bruxellois 
est en attente de réalisations, de soutien. Il importe dès lors 
d’être constructif mais critique. 
 

Le député rappelle que, pour le groupe DéFI, l’accom-
pagnement des entreprises et de celles et ceux qui souhaitent 
entreprendre est un élément crucial de la politique de 
transition économique. Dès lors, en ce qui concerne les 
aides mises en place par le biais de primes ou de prêts, l’in-
tervenant insiste sur une meilleure communication auprès 
des acteurs de terrain et souhaiterait obtenir les chiffres 
exacts relatifs aux primes énergie, primes à la consultance 
et primes à l’investissement. Comme Mme Clémentine 
Barzin, le député aimerait davantage d’explications sur la 
sous-utilisation de la prime énergie compensatoire et sur les 
résultats des investissements régionaux en matière d’aides 
et de primes.

En ce qui concerne les GEL, leurs moyens ont-ils été 
doublés comme annoncé et qu’en est-il de l’investissement 
qui devait être réalisé dans le nord-ouest de Bruxelles? Le 
député s’enquiert ensuite des moyens engagés pour faire 
mieux connaître le 1819 et sur les possibilités de faire de 
ce service une véritable porte d’entrée pour Bruxelles, qui 
reprendrait toutes les aides disponibles, y compris celles 
octroyées par d’autres niveaux de pouvoir. 
 

L’intervenant assure la secrétaire d’État du soutien du 
groupe DéFI en matière d’accès à la profession et de déve-
loppement de l’esprit d’entreprendre à Bruxelles. Pour ce 
qui concerne les actions menées par hub.brussels, le député 
estime qu’une évaluation devrait être entreprise. 
 

En lien avec le baromètre des indépendants de 
Brupartners, l’intervenant rappelle que certains leviers 

bepalen waar ze het verschil kan maken, zonder al te strikt 
te zijn. Wat is het verschil tussen Brussel en de Vlaamse 
rand op het vlak van administratieve lasten, mobiliteit en 
de snelheid waarmee stedenbouwkundige vergunningen 
worden behandeld? 

De volksvertegenwoordigster vraagt welke adminis-
tratieve belemmeringen voor bedrijven tijdens deze zit-
tingsperiode uit de weg werden geruimd en in welke mate 
de gemeenten zich bewust zijn van de impact van hogere 
bedrijfsbelastingen op de werkgelegenheid. De spreekster 
sluit haar tussenkomst af met een oproep aan het gewest 
om niet te verzanden in kleinschalige sociaaleconomische 
initiatieven. 

De heer Michaël Vossaert merkt op dat deze begroting 
in complexe omstandigheden tot stand is gekomen. De 
laatste barometer voor zelfstandigen van Brupartners, 
de verschillende berichten van BECI in de media en de 
contacten met de economische actoren tonen aan dat de 
Brusselse bedrijfswereld wacht op concrete acties en steun. 
Het is daarom belangrijk om constructief maar tegelijk ook 
kritisch te zijn. 

De volksvertegenwoordiger merkt op dat voor de 
DéFI-fractie de begeleiding van bedrijven en van iedereen 
die ondernemer wil worden een cruciale pijler is van het 
economische transitiebeleid. Met betrekking tot de steun 
die wordt verleend in de vorm van premies of leningen 
dringt de spreker aan op een betere communicatie met de 
actoren op het terrein en wil hij graag de exacte cijfers 
in verband met de energiepremies, de premies voor 
consultancy en de investeringspremies bekomen. Net als 
mevrouw Clémentine Barzin wil de volksvertegenwoordi-
ger graag meer uitleg krijgen over de onderbenutting van 
de compenserende energiepremie en over de resultaten van 
de gewestelijke investeringen in steun en premies.

Wat de LEL’s betreft: werden hun middelen zoals aange-
kondigd verdubbeld en hoe ver staat het met de investering 
die zou worden gedaan in het noordwesten van Brussel? 
De volksvertegenwoordiger vraagt vervolgens naar de 
middelen die worden ingezet om 1819 meer bekendheid te 
geven en naar de mogelijkheden om van deze dienst een 
echte toegangspoort tot Brussel te maken, waar dus alle 
steun die beschikbaar is wordt gebundeld, ook de steun die 
door andere bestuursniveaus wordt verleend. 

De spreker verzekert de staatssecretaris van de steun van 
de DéFI-fractie in verband met de toegang tot het beroep en 
de ontwikkeling van de ondernemersgeest in Brussel. Met 
betrekking tot de door hub.brussels uitgevoerde acties is de 
volksvertegenwoordiger van mening dat er een evaluatie 
moet gebeuren. 

Verwijzend naar de barometer voor zelfstandigen van 
Brupartners, merkt de spreker op dat bepaalde hefbomen 
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pour la revalorisation du statut d’indépendant sont fédéraux 
(charges fiscales) mais que la Région peut agir pour alléger 
les lourdeurs administratives et s’enquiert de ce qui a 
été entrepris en la matière. Sur le plan de la mobilité, le 
député explique que le plan Good Move n’explique pas 
à lui seul l’exode des entreprises. Une réflexion transver-
sale s’impose comme il importe de maintenir un dialogue 
avec tous les acteurs économiques et de leur apporter des 
réponses concrètes. Le député observe également un recul 
dans le développement et la création d’entreprises dans le 
commerce de gros, l’horeca et la construction et appelle, 
sur du plus long terme, à soutenir la réindustrialisation. 
 

Mme la Secrétaire d’État Barbara Trachte rappelle 
que, dans un cadre budgétaire restreint, un certain nombre 
de mesures d’économies ont dû être mises en œuvre. Au 
niveau des compétences économiques, il a été décidé 
de renforcer les outils économiques organiques, dont la 
récente ordonnance EXPA, et de préférer des financements 
structurels des entreprises, en d’autres mots de structurali-
ser des aides apportées précédemment par le biais d’appels 
à projets. Le nombre d’appels à projets a donc diminué. En 
dehors de Be Circular, ils ne s’adressent plus directement à 
des entreprises, mais à des structures d’accompagnement. 
Celles-ci vont financer des partenaires privés pour aider la 
Région à accompagner certains publics spécifiques, en plus 
du travail de hub.brussels. 
 

Cela se traduit dans le budget d’une part par les 
diminutions des crédits alloués aux programmes 18 et 19 
(appels à projets) et, d’autre part, par une augmentation 
(moins importante que les diminutions) du programme où 
est logée la nouvelle ordonnance EXPA.

Mme Trachte dit partager la préoccupation des 
députés pour les activités productives en ville et indique 
qu’une grande partie du plan industriel a été intégrée 
dans la stratégie de transition économique. En effet, avoir 
des activités productives en ville réduit la distance entre 
production et consommation. Ces activités sont donc 
concomitantes à cette stratégie et nécessaires à la création 
d’emplois et à la diversité de ceux-ci sur le territoire de la 
Région bruxelloise. La réindustrialisation du territoire est 
une priorité européenne et une leçon tirée de la crise du 
Covid-19. 
 

L’acquisition de terrains, notamment par citydev.brussels, 
visant à lancer des activités productives s’est intensifiée 
sous cette législature à hauteur de 88.000 m². Une série de 
parcs PME et des ateliers ont été ouverts et mis à disposition 
pour des activités productives. C’est dans ce cadre que la 
Région a acquis le site de Delhaize. La secrétaire d’État 
annonce que d’autres grands sites sont à l’étude, tels 
que Schaerbeek-Formation et Solvay et précise que des 
secteurs sont visés prioritairement, comme la construction, 

om het statuut van de zelfstandigen te herwaarderen 
federaal zijn (fiscale lasten), maar dat het gewest wel kan 
optreden om de administratieve rompslomp te verminderen 
en vraagt wat er op dat vlak werd ondernomen. Wat 
mobiliteit betreft, legt de volksvertegenwoordiger uit 
dat het Good Move-plan alleen de uittocht van bedrijven 
niet kan verklaren. We moeten transversaal denken, net 
zoals we een dialoog in stand moeten houden met alle 
economische actoren en hun concrete oplossingen moeten 
aanreiken. De volksvertegenwoordiger constateert ook een 
daling in de ontwikkeling en oprichting van bedrijven in 
de groothandel, horeca en bouwsector en roept op om de 
herindustrialisering op de langere termijn te ondersteunen. 

Staatssecretaris Trachte wijst erop dat een aantal 
bezuinigingsmaatregelen moest worden doorgevoerd 
binnen een krap budgettair kader. Op het gebied van de 
economische bevoegdheden werd beslist om de organieke 
economische instrumenten te versterken, onder meer de 
recente ordonnantie EXPA, en om de voorkeur te geven 
aan structurele financieringen van de ondernemingen, met 
andere woorden om de steun die voorheen werd verleend 
via projectoproepen, voortaan structureel vast te leggen. 
Het aantal projectoproepen is dus verminderd. Afgezien 
van Be Circular richten ze zich niet langer rechtstreeks 
op ondernemingen, maar wel op begeleidende structuren. 
Die structuren zullen private partners financieren om het 
gewest te helpen specifieke doelgroepen te begeleiden, in 
aanvulling op het werk van hub.brussels.

In de begroting komt dit enerzijds tot uiting in een 
verlaging van de kredieten voor de programma’s 18 en 
19 (projectoproepen), en anderzijds in een verhoging (die 
minder groot is dan de verlaging) van het programma 
waarin de nieuwe ordonnantie EXPA is ondergebracht.

Staatssecretaris Trachte zegt dat ze de bezorgdheid 
van de volksvertegenwoordigers inzake de productieacti-
viteiten in de stad deelt en wijst erop dat een groot deel 
van het industrieplan is opgenomen in de strategie voor 
de economische transitie. De aanwezigheid van productie-
activiteiten in de stad verkleint immers de afstand tussen 
productie en consumptie. Deze activiteiten vullen deze 
strategie dus aan en zijn noodzakelijk voor de jobcreatie 
en de diversiteit aan jobs binnen het Brussels Gewest. 
Het opnieuw industrialiseren van het grondgebied is een 
Europese prioriteit en een les die we uit de coronacrisis 
hebben getrokken.

De aankoop van gronden, met name door citydev.
brussels, voor het opstarten van productieactiviteiten is 
tijdens deze zittingsperiode sterk toegenomen en is goed 
voor 88.000 m². Er zijn een aantal kmo-parken en werkplaat-
sen opengesteld en beschikbaar gemaakt voor productieac-
tiviteiten. In dit verband heeft het gewest de Delhaize-site 
aangekocht. De staatssecretaris kondigt aan dat andere grote 
sites in overweging worden genomen, zoals Schaarbeek-
Vorming en Solvay, en specificeert dat er prioriteit wordt 
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l’alimentation et la logistique. Un green deal logistique a 
d’ailleurs été conclu, notamment avec les acteurs du secteur 
présents dans la zone du Port de Bruxelles. La secrétaire 
d’État renvoie également à l’atelier organisé par les grands 
acteurs des activités productives en ville lors de la Shifting 
Economy Week. 
 

La secrétaire d’État évoque ensuite le Conseil de coor-
dination économique, qui réunit l’ensemble des administra-
tions bruxelloises dont l’action a des répercussions sur la 
vie économique. Celui-ci se penche quatre fois par an sur 
des questions générales ou les difficultés rencontrées par 
des entreprises particulières. En filigrane, ce dossier pose la 
question du poids de la fonction économique au regard des 
autres en matière d’aménagement du territoire. 
 

En ce qui concerne les entreprises qui quittent Bruxelles, 
une étude récente de l’IBSA confirme le solde migratoire 
négatif. C’est le cas de nombreuses villes européennes, 
surtout s’il s’agit de capitales densément peuplées et offrant 
peu d’espace pour les activités productives. À l’inverse, 
cela témoigne d’un dynamisme entrepreneurial et de la 
forte capacité d’innovation de Bruxelles. La secrétaire 
d’État explique que de nombreux facteurs influent sur la 
migration des entreprises, dont seulement certains relèvent 
du gouvernement bruxellois. La question de la disponibilité 
de terrains adaptés aux activités et du prix de l’immobilier 
est déterminante (cela l’a été, par exemple, pour Leonidas).
 
 

En réponse aux questions relatives à la sous-utilisation 
des primes énergie, la secrétaire d’État considère qu’il s’agit 
d’une des leçons de la crise Covid. En effet, cette crise lui 
a enseigné l’importance de faire des extrapolations maxi-
malistes afin de disposer d’une provision suffisante pour 
couvrir toutes les demandes. Dès lors, 38.000 entreprises 
potentiellement concernées par la prime énergie ont été 
identifiées, ce qui ne veut pas dire qu’elles étaient toutes 
dans les conditions pour en bénéficier. L’administration 
ne disposait pas de certaines données au moment des 
projections. Par la suite, il s’est avéré que 40 à 50 % des 
entreprises potentiellement concernées disposaient d’un 
contrat à tarif fixe et n’entraient donc pas en ligne de 
compte. Par ailleurs, les partenaires sociaux ont demandé 
qu’un chiffre d’affaires de 50.000 euros soit fixé comme 
seuil, ce qui a réduit la base à 16.000 entreprises. Ces deux 
éléments diminuaient le nombre d’entreprises touchées par 
la prime. 
 

Le dispositif de primes, tout comme la communication, 
ont été pensés en collaboration avec les partenaires sociaux 
et les représentants des différents secteurs, comme l’horeca. 
La secrétaire d’État passe ensuite en revue les différents 
dispositifs de communication mis en œuvre autour de cette 

gegeven aan sectoren zoals de bouw, voeding en logistiek. 
Er is ook een logistieke green deal gesloten, met name met 
de actoren uit de sector die aanwezig zijn in het gebied van 
de Haven van Brussel. De staatssecretaris verwijst ook naar 
de workshop die werd georganiseerd door de belangrijke 
actoren van de productieactiviteiten in de stad tijdens de 
Shifting Economy Week.

De staatssecretaris heeft het vervolgens over de Raad 
voor Economische Coördinatie, waarin alle Brusselse admi-
nistraties zitting hebben en waarvan de acties een weerslag 
hebben op het economische leven. Die raad buigt zich vier 
keer per jaar over algemene kwesties of problemen van 
specifieke ondernemingen. Tussen de regels door vraagt 
dit dossier naar het gewicht van de economische functie 
ten opzichte van de andere op het vlak van de ruimtelijke 
ordening. 

Wat de ondernemingen betreft die wegtrekken uit 
Brussel, bevestigt een recente studie van het BISA het 
negatieve migratiesaldo. Dit is het geval voor veel Europese 
steden, vooral dan voor de dichtbevolkte hoofdsteden 
met weinig plaats voor productieactiviteiten. Anderzijds 
getuigt het van de Brusselse ondernemingsdynamiek en de 
sterke innovatiecapaciteit. De staatssecretaris legt uit dat 
er veel factoren zijn die de migratie van ondernemingen 
beïnvloeden, waarvan slechts enkele onder de verantwoor-
delijkheid van de Brusselse regering vallen. De kwestie 
van de beschikbaarheid van gronden die geschikt zijn voor 
de activiteiten en de prijs van onroerend goed zijn door-
slaggevende factoren (zoals bijvoorbeeld het geval was bij 
Leonidas). 

In antwoord op vragen over de onderbenutting van 
energiepremies is de staatssecretaris van mening dat dit een 
van de lessen is van de coronacrisis. Deze crisis heeft haar 
geleerd hoe belangrijk het is om maximalistische extrapo-
laties te maken om te beschikken over voldoende reserves 
om alle aanvragen te kunnen dekken. Als gevolg daarvan 
werden 38.000 ondernemingen geïdentificeerd die mogelijk 
in aanmerking kwamen voor de energiepremie, wat niet 
wil zeggen dat ze allemaal voldeden aan de voorwaarden 
om ervan te genieten. Op het ogenblik van de prognoses 
beschikte de administratie nog niet over bepaalde gegevens. 
Vervolgens bleek dat tussen 40% en 50% van de mogelijk 
betrokken ondernemingen een contract met een vast tarief 
had en dus niet in aanmerking kwam. Daarnaast vroegen de 
sociale partners om een omzet van 50.000 euro als drempel 
vast te stellen, waardoor de basis werd verkleind tot 16.000 
ondernemingen. Deze twee elementen verminderden het 
aantal ondernemingen dat voor de premie in aanmerking 
kwam.

De premieregeling werd net als de communicatie 
uitgewerkt in samenwerking met de sociale partners en 
de vertegenwoordigers van verschillende sectoren, onder 
meer de horecasector. De staatssecretaris geeft vervolgens 
een overzicht van de verschillende communicatiemidde-
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prime: la page web «primes énergies compensatoires» de 
Bruxelles Économie et Emploi a été vue en français et en 
néerlandais plus de 24.000 fois et par 21.000 utilisateurs 
entre la mi-mars et la mi-novembre, ce qui montre qu’il y 
a eu une large information des entreprises par rapport à ce 
dispositif; des newsletters ont été envoyées par le 1819 et 
Bruxelles Économie et Emploi à l’ensemble des entreprises 
inscrites à leur newsletter ainsi qu’à toutes les fédérations 
sectorielles; des campagnes de publicité ont été menées sur 
Vivacité, Radio 2 et BX1 en juin et relancées en septembre 
et en novembre; des posts et des capsules vidéo de 
témoignages ont été sponsorisés et des sessions d’informa-
tion et d’actions réalisées par la Field team de hub.brussels.
 
 

En réponse aux questions relatives aux commerçants 
impactés par les travaux de la ligne de métro 3, Mme Barbara 
Trachte confirme que 12 millions d’euros ont été réservés 
à titre de provision et explique que les dispositifs envisagés 
sont de trois ordres: une compensation pour les commerçants 
installés dans le palais ou le Stalingrad Village (indemnités 
liées à la résiliation du bail et une compensation pour la fin 
de leur activité); des indemnisations pour les commerçants 
affectés par le chantier mais qui ne sont pas établis dans le 
palais du Midi et un nouveau pacte d’accompagnement du 
quartier et des commerçants pendant la durée des travaux. 
 
 

En réponse à la question de M. Gilles Verstraeten sur les 
comptes de certains organismes administratifs autonomes, 
la secrétaire d’État indique que le Fonds bruxellois de 
garantie, Brusoc et Innoviris ont bien transmis leurs 
comptes.

En réponse à la remarque de M. Hasan Koyuncu 
concernant l’importance des aspects sociaux et de l’exem-
plarité sociale dans la transition économique, Mme Barbara 
Trachte rappelle que les critères d’exemplarité ont été 
coconstruits avec le ministre de l’Emploi et Brupartners. 
La volonté d’inclure l’exemplarité sociale se traduit 
notamment par l’ouverture des aides à l’expansion à 
d’autres types d’entrepreneuriat (par exemple, aux coopé-
ratives d’activités, à l’ouverture du non-marchand pourvu 
qu’on parle d’entreprise/d’activité économique, la multipli-
cation des budgets attribués à Coop-Us, la pérennisation 
de Coopcity, etc.) mais aussi par le maintien des appels à 
projets YET et Women in business, par l’augmentation des 
moyens pour les GEL et la recapitalisation de Brusoc au 
cours de la législature. 
 

En réponse à la question de M. Francis Dagrin 
concernant les AB liées au Covid qui ont été maintenues, 
la secrétaire d’État précise qu’elles constituent des encours 
des mesures prises à l’époque.

len die zijn opgezet rond die premie: de internetpagina 
‘compenserende energiepremies’ van Brussel Economie en 
Werkgelegenheid werd tussen half maart en half november 
meer dan 24.000 keer bekeken in het Nederlands en het 
Frans, door 21.000 gebruikers, wat aantoont dat de onder-
nemingen goed geïnformeerd werden over deze maatregel; 
er zijn nieuwsbrieven verstuurd via 1819 en Brussel 
Economie en Werkgelegenheid naar alle ondernemingen 
die op hun nieuwsbrief zijn ingeschreven alsook naar alle 
sectorale federaties; er werden reclamecampagnes gevoerd 
op Vivacité, Radio 2 en BX1 in juni, met een herlancering 
in september en november; er werd sponsoring toegekend 
aan posts en filmpjes met getuigenissen en het Field Team 
van hub.brussels heeft informatiesessies en acties op touw 
gezet.

Als antwoord op de vragen over de handelaren die 
getroffen worden door de werkzaamheden aan metrolijn 
3, bevestigt staatssecretaris Trachte dat er 12 miljoen 
euro opzij is gezet als voorziening. Ze legt uit dat er drie 
soorten regelingen worden overwogen: compensatie 
voor de handelaren die gevestigd zijn in het Zuidpaleis 
of Stalingrad Village (compensatie voor de beëindiging 
van hun huurcontract en compensatie voor de stopzetting 
van hun activiteit); compensatie voor handelaren die 
getroffen worden door de bouwwerkzaamheden maar die 
niet gevestigd zijn in het Zuidpaleis; en een nieuw pact ter 
ondersteuning van de wijk en haar handelaren tijdens de 
periode van de bouwwerkzaamheden.

Als antwoord op de vraag van de heer Gilles Verstraeten 
over de rekeningen van bepaalde autonome bestuursin-
stellingen wijst de staatssecretaris erop dat het Brussels 
Garantiefonds, Brusoc en Innoviris wel degelijk hun 
rekeningen hebben doorgegeven.

Als antwoord op de opmerking van de heer Hasan 
Koyuncu over het belang van de sociale aspecten en de 
sociale voorbeeldfunctie bij de economische transitie, 
herinnert mevrouw Barbara Trachte eraan dat de criteria 
inzake de voorbeeldfunctie samen met de minister van 
Werkgelegenheid en Brupartners zijn opgesteld. De wens 
om de sociale voorbeeldfunctie op te nemen komt met 
name tot uiting in de openstelling van de expansiesteun 
voor andere soorten ondernemerschap (bijvoorbeeld voor 
activiteitencoöperaties, de openstelling naar de non-pro-
fitsector, zolang we het hebben over ondernemingen/
economische activiteiten, de verhoging van de budgetten 
voor Coop-Us, de bestendiging van Coopcity enz.), maar 
ook in het behoud van de projectoproepen YET en Women 
in business, de verhoging van de middelen voor de LEL’s 
en de herkapitalisatie van Brusoc tijdens de legislatuur.

Als antwoord op de vraag van de heer Francis Dagrin 
over de BA’s in verband met COVID-19, die gehandhaafd 
zijn, legt de staatssecretaris uit dat ze uitstaande bedragen 
vormen van de destijds genomen maatregelen.
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En réponse à la remarque de Mme Khadija Zamouri 
relative aux scale-up, la secrétaire d’État rappelle que la 
phase de démarrage des entreprises constitue la spécificité 
de l’économie bruxelloise. La présence d’universités et de 
hautes écoles sur le territoire bruxellois en fait un terreau 
de dynamisme entrepreneurial plus marqué qu’ailleurs. Cet 
atout doit être entretenu par l’innovation, la recherche et 
les compétences économiques, ce qui justifie des initiatives 
comme YET et Women in business, les GEL, Brusoc et les 
auberges espagnoles. Toutefois, cela ne signifie pas que rien 
n’est fait pour les scale-up, notamment via la réforme des 
aides à l’expansion économique (25 millions d’euros sur les 
30 leur sont consacrés). De même, hub.brussels anime des 
clusters dans les domaines de la construction, du pharma, 
du tourisme et du numérique et finance&invest.brussels 
a été précisément recapitalisée pour aider les entreprises 
bruxelloises à grandir et à trouver des financements que les 
banques n’offrent pas. 
 

La secrétaire d’État précise que pour bénéficier des 
aides EXPÀ la forme sociale n’a pas d’importance pour 
autant qu’il s’agisse d’entreprises qui ont une activité 
économique: cela inclut donc des ASBL mais aussi des 
indépendants ou toute forme sociale liée au Code des 
sociétés.

En ce qui concerne les moyens octroyés à la stratégie 
Go4Brussels 2030, la secrétaire d’État précise qu’il s’agit 
d’une provision. Ces crédits sont reventilés au cours 
d’année en partenariat avec les partenaires sociaux en lien 
avec les priorités de la stratégie. Cela a été le cas en 2023 
pour le soutien aux artisans ou pour le circular regulation 
deal (Cirede), qui vise à réduire les barrières administratives 
notamment pour l’économie circulaire mais pas seulement 
pour l’économie circulaire. Ces moyens ont aussi permis 
de renforcer les GEL, de soutenir Brupartners ainsi qu’une 
série d’appels à projets. 
 

En ce qui concerne le Fonds bruxellois de garantie, la 
secrétaire d’État indique que les montants des prêts ainsi 
garantis augmentent chaque année, ce qui est logique car 
les garanties sont devenues automatiques: 35 millions 
en 2021, presque 37 millions en 2022 et, pour 2023, ce 
montant est déjà dépassé. Le montant indiqué au budget est 
une extrapolation de l’évolution de ce budget ces dernières 
années.

En ce qui concerne Coop-Us, la secrétaire d’État précise 
qu’il est également prévu de lancer un marché public de 
services relatif à la mise en œuvre d’instruments financiers 
pour les entreprises de l’économie sociale dans le cadre 
du Feder 2021-2027 et renvoie, pour plus d’informations, 
vers le Ministre-Président. Ceci vient en complément des 
actions que le gouvernement prend pour soutenir les coo-
pératives. 

Als antwoord op de vraag van mevrouw Khadija Zamouri 
over de opschalingen, wijst de staatssecretaris erop dat de 
opstartfase van de ondernemingen het specifieke kenmerk 
is van de Brusselse economie. De aanwezigheid van uni-
versiteiten en hogescholen in Brussel zorgt voor een meer 
uitgesproken dynamisch ondernemersklimaat dan elders. 
Deze troef moet onderhouden worden door innovatie, 
onderzoek en economische competenties, wat initiatieven 
zoals YET en Women in business, de LEL’s, Brusoc en de 
auberges espagnoles rechtvaardigt. Dit betekent echter niet 
dat er niets wordt gedaan voor de scale-ups. Zij worden 
met name ondersteund via de hervorming van de steun voor 
economische expansie (25 miljoen euro van de 30 miljoen 
euro zijn voor hen bestemd). Evenzo bezielt hub.brussels 
clusters in de bouwsector, de farmaceutische, toeristische 
en digitale sector en is finance&invest.brussels speciaal 
geherkapitaliseerd om de Brusselse ondernemingen te 
helpen groeien en financieringen te vinden die de banken 
niet aanbieden.

De staatssecretaris specificeert dat om EXPA-steun te 
genieten, de vennootschapsvorm geen rol speelt, zolang het 
gaat om ondernemingen met een economische activiteit: 
dit omvat dus vzw’s, maar ook zelfstandigen of elke ven-
nootschapsvorm die verband houdt met het Wetboek van 
Vennootschappen.

Met betrekking tot de middelen die zijn toegewezen aan 
de strategie Go4Brussels 2030 licht de staatssecretaris toe 
dat het om een voorziening gaat. Deze kredieten worden 
in de loop van het jaar opnieuw uitgesplitst met de sociale 
partners, in samenhang met de prioriteiten van de strategie. 
Dit was het geval in 2023 voor de steun voor ambachts-
lieden of voor de circular regulation deal (Cirede), die 
tot doel heeft de administratieve belemmeringen weg te 
werken, met name voor de circulaire economie, maar niet 
alleen voor de circulaire economie. Deze middelen zijn ook 
gebruikt ter versterking van de LEL’s en ter ondersteuning 
van Brupartners en een reeks projectoproepen.

Wat het Brussels Garantiefonds betreft, wijst de staats-
secretaris erop dat de bedragen van de aldus gegarandeerde 
leningen elk jaar stijgen, wat logisch is, omdat de garanties 
automatisch zijn geworden: 35 miljoen in 2021, bijna 37 
miljoen in 2022 en voor 2023 is dit bedrag al overschreden. 
Het in de begroting vermelde bedrag is een extrapolatie van 
de ontwikkeling van deze begroting in de afgelopen jaren. 
 

Met betrekking tot Coop-Us wijst de staatssecretaris 
erop dat er ook plannen zijn om een overheidsopdracht 
voor diensten te lanceren voor de uitvoering van financiële 
instrumenten voor de sociale economie-bedrijven in het 
kader van het EFRO 2021-2027. Voor meer informatie 
verwijst ze naar de minister-president. Dit is een aanvulling 
op de acties die de overheid onderneemt om de coöpera-
tieve verenigingen te ondersteunen. 
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Mme Barbara Trachte précise ensuite que la reca-
pitalisation de finance&invest.brussels a été décidée en 
2020, pour un montant de 131 millions d’euros, et que la 
quatrième et dernière tranche sera libérée en 2024, comme 
indiqué dans le budget. En ce qui concerne le fonds de 
transition économique, quatre dossiers ont actuellement été 
introduits, pour un montant de 1,75 million d’euros. Une 
annexe sera jointe au rapport.

Annexe 12: le fonds de transition économique

La secrétaire d’État confirme qu’un nouveau GEL 
ouvrira bientôt dans le nord-ouest de Bruxelles. Les 
moyens exceptionnels dégagés lors de la crise sanitaire 
pour consolider l’économie locale ont été renforcés à 
hauteur de 890.000 euros en 2023, dans le cadre de l’AB 
liée à la stratégie Go4Brussels 2030. 
 

Concernant le MAD, Mme Barbara Trachte rappelle 
que Bruxelles Environnement accompagne et finance 
depuis plusieurs années des projets de recherche et déve-
loppement en matière de production circulaire et durable. 
Dans un but de rationalisation, il a été décidé de transférer 
les subsides économiques de Bruxelles Environnement 
vers Bruxelles Économie et Emploi (90.000 euros). Ces 
subsides sont destinés à soutenir l’intégration de l’éco-
conception dans les marchés publics durables, innovants 
et pro-PME; d’initier des projets de recherche autour de 
l’écodesign, de l’upcycling et de l’économie circulaire; 
de renforcer la réflexion et l’action autour de l’innovation 
dans le secteur de la mode et du design en rendant visibles 
les acteurs de changement; et d’accompagner les entrepre-
neurs créatifs dans la transition économique.

Hub.brussels est quant à elle dotée de 21,5 millions 
d’euros dans le cadre de la Mission 12. La secrétaire d’État 
Ans Persoons y ajoute un financement de 19,5 millions 
d’euros. D’autres recettes proviennent du Feder ou de la 
BAR (Brexite Adjustement Reserve). La secrétaire d’État 
confirme que 69 % de cette dotation servent à du personnel, 
étant donné qu’il est question d’accompagnement et non 
de financement des entreprises ou des candidats entrepre-
neurs. 

Mme Clémentine Barzin souhaite obtenir davantage 
d’informations sur la rationalisation des appels à projets et 
la liste des appels à projets supprimés. De même, la députée 
aimerait disposer de la liste des lauréats de l’appel à projets 
relatif à l’accompagnement à la transition économique, 
pour un montant de 5 millions d’euros.

En ce qui concerne les activités productives en ville 
et le poids de la fonction économique en ville, la députée 
aimerait que la secrétaire d’État se prononce clairement en 

Staatssecretaris Trachte licht vervolgens toe dat de 
beslissing inzake de herkapitalisatie van finance&invest.
brussels werd genomen in 2020, voor een bedrag van 131 
miljoen euro, en dat het vierde en laatste gedeelte zal worden 
vrijgegeven in 2024, zoals aangegeven in de begroting. Wat 
het fonds voor economische transitie betreft, zijn er nu vier 
dossiers ingediend, voor een bedrag van 1,75 miljoen euro. 
Er zal een bijlage bij het verslag worden gevoegd.

Bijlage 12: het fonds voor economische transitie.

De staatssecretaris bevestigt dat er weldra een nieuw 
LEL wordt geopend in het noordwesten van Brussel. De 
uitzonderlijke middelen die tijdens de gezondheidscrisis 
ter beschikking werden gesteld om de lokale economie te 
verstevigen, werden verhoogd tot 890.000 euro in 2023, 
als onderdeel van de BA in het kader van de strategie 
Go4Brussels 2030.

Wat het MAD betreft, herinnert staatssecretaris Trachte 
eraan dat Leefmilieu Brussel reeds enkele jaren onderzoeks- 
en ontwikkelingsprojecten rond circulaire en duurzame 
productie ondersteunt en financiert. Met het oog op rati-
onalisering is besloten om economische subsidies over te 
hevelen van Leefmilieu Brussel naar Brussel Economie 
en Werkgelegenheid (90.000 euro). Deze subsidies zijn 
bedoeld om de integratie van ecodesign in duurzame, 
innovatieve en kmo-vriendelijke overheidsopdrachten te 
ondersteunen; om onderzoeksprojecten rond ecodesign, 
upcycling en de circulaire economie op te starten; om de 
denkoefening en de actie rond innovatie in de mode- en 
designsector te versterken door de actoren van verandering 
zichtbaar te maken; en om creatieve ondernemers te 
begeleiden bij de economische transitie.

Hub.brussels heeft op zijn beurt 21,5 miljoen euro 
toegewezen gekregen in het kader van Opdracht 12. 
Staatssecretaris Persoons voegt daar een financiering van 
19,5 miljoen euro aan toe. Andere inkomsten zijn afkomstig 
van het EFRO en de BAR (Brexit Adjustment Reserve). 
De staatssecretaris bevestigt dat 69% van deze dotatie 
bestemd is voor het personeel, aangezien we het hebben 
over begeleiding en niet over financiering van ondernemin-
gen of kandidaat-ondernemers.

Mevrouw Clémentine Barzin wenst meer informatie 
over de rationalisering van de projectoproepen en de lijst 
van de geschrapte projectoproepen. De volksvertegen-
woordiger wil ook graag een lijst van de winnaars van 
de projectoproep over de begeleiding bij de economische 
transitie, voor een bedrag van 5 miljoen euro.

Wat de productieactiviteiten in de stad en het belang van 
de economische functie in de stad betreft, zou zij graag zien 
dat de staatssecretaris zich duidelijk uitspreekt ten gunste 
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faveur de celles-ci et renvoie à ce propos à ses nombreuses 
questions sur le PRAS qui n’ont pas donné lieu à des 
réponses encourageantes.

L’intervenante revient ensuite sur la sous-utilisation 
des primes énergie compensatoires. Malgré les explica-
tions avancées par la secrétaire d’État, celle-ci reste pro-
blématique (1.000 entreprises sur les 8.000 visées). Par 
ailleurs, la députée déplore le choix de s’être basé sur une 
étude de l’IBSA pour déterminer les entreprises les plus 
sensibles sur le plan énergétique, de même que le plafond 
de 50.000 euros de chiffre d’affaires et appelle à une 
évaluation des conditions d’octroi de cette prime. Une pro-
longation est-elle prévue en cas d’ajustement des critères et 
si non, comment seront réorientés les 100 millions d’euros 
restant? La députée formule la même remarque concernant 
la sous-utilisation des primes à l’investissement et des 
primes à la consultance.

L’intervenante réitère également sa question concernant 
Coop-Us et introduira une question écrite concernant le 
MAD. La députée aimerait toutefois que soient joints au 
rapport des éléments concrets du rapport d’activité du 
MAD, de hub.brussels et de citydev.brussels.

L’intervenante s’enquiert ensuite du montant des 
recettes propres de citydev.brussels générées par son 
activité d’expansion économique et regrette que l’impor-
tante AB visant hub.brussels ne contienne aucun détail des 
répartitions budgétaires.

Enfin, la députée aimerait connaître la réaction de la 
secrétaire d’État Barbara Trachte quant à la suspension 
des primes à l’exportation relevant de la secrétaire 
d’État Ans Persoons. Comment cela va-t-il s’organiser 
avec hub.brussels? Y aura-t-il substitution?

M. Gilles Verstraeten revient sur les propos de ses 
collègues des groupes Ecolo/Groen. Pour ces derniers, 
la Shifting Economy se présente comme une révolution. 
Il faut viser une économie exemplaire sur le plan social 
et environnemental même si cela doit se traduire par un 
appauvrissement collectif parce que l’économie devient 
moins performante ou parce qu’il y a moins d’emplois 
de qualité. Le député réagit également aux propos de la 
secrétaire d’État relatifs aux activités productives en ville 
qui s’inscrivent dans une chaîne de production courte. Pour 
l’intervenant, une grande entreprise productive ne va pas 
se contenter d’approvisionner Bruxelles mais exportera 
également. Le député doute également que les ateliers, 
certes sympathiques, aient un réel impact économique. De 
même, lorsque la secrétaire d’État explique que les activités 
productives en ville causent des nuisances, cela démontre 
que la présence d’une certaine économie en ville n’est 
abordée que sous le prisme de l’écologie, ce qu’il déplore. 
 

van deze activiteiten. Ze verwijst in dit verband naar haar 
talrijke vragen over het GBP, die niet tot bemoedigende 
antwoorden hebben geleid. 

Vervolgens wil de spreekster het nogmaals hebben 
over de onderbenutting van de compenserende energie-
premies. Ondanks de uitleg van de staatssecretaris blijft 
dit een probleem (1.000 van de 8.000 beoogde onderne-
mingen). De spreekster betreurt ook dat ervoor is gekozen 
om uit te gaan van een studie van het BISA om de meest 
gevoelige ondernemingen op vlak van energie te identifi-
ceren, evenals het plafond van 50.000 euro omzet, en roept 
op tot een evaluatie van toekenningsvoorwaarden van deze 
premie. Is er een verlenging gepland als de criteria worden 
aangepast, en zo niet, hoe zal de resterende 100 miljoen 
euro dan worden besteed? De spreekster formuleert 
dezelfde opmerking over de onderbenutting van de premies 
voor investeringen en consultancy.

De spreekster herhaalt ook haar vraag over Coop-Us en 
zal een schriftelijke vraag indienen over het MAD. Ze zou 
graag zien dat aan het verslag concrete elementen uit het 
activiteitenverslag van het MAD, hub.brussels en citydev.
brussels worden toegevoegd.

De spreekster vraagt vervolgens naar het bedrag 
van de eigen inkomsten van citydev.brussels die worden 
gegenereerd door zijn activiteit van economische expansie 
en ze betreurt het dat de aanzienlijke BA voor hub.brussels 
geen details bevat over de budgettaire uitsplitsingen.

Tot slot wil de volksvertegenwoordiger graag weten wat 
de reactie is van staatssecretaris Trachte op de opschorting 
van de exportpremies die onder staatssecretaris Persoons 
vallen. Hoe wordt dit georganiseerd met hub.brussels? 
Komt er iets in de plaats?

De heer Gilles Verstraeten komt terug op de woorden 
van zijn collega’s van de fracties Ecolo en Groen. Voor 
hen is de Shifting Economy een heuse revolutie. Er moet 
worden gestreefd naar een sociaal en ecologisch voorbeel-
dige economie, zelfs als dit collectieve verarming betekent 
omdat de economie minder efficiënt wordt of omdat er 
minder kwaliteitsvolle banen zijn. De volksvertegenwoor-
diger reageert ook op de uitspraken van de staatssecretaris 
over de productieactiviteiten in de stad als onderdeel van 
een korte productieketen. In de ogen van de spreker zal 
een groot productiebedrijf zich er niet toe beperken alleen 
Brussel te bevoorraden, maar zal het ook aan export doen. 
De volksvertegenwoordiger betwijfelt ook of de werkplaat-
sen, hoe gezellig ook, een echte economische impact zullen 
hebben. Ook wanneer de staatssecretaris uitlegt dat de pro-
ductieactiviteiten in de stad overlast veroorzaken, toont dit 
aan dat de aanwezigheid van een bepaalde economie in 
de stad enkel benaderd wordt vanuit de invalshoek van de 
ecologie, wat hij betreurt. 
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Pour l’intervenant, il faut mener une autre politique 
économique, qui ne soit pas d’abord envisagée d’un point 
de vue social ou écologique, même si ces facteurs sont 
importants. Le développement de l’activité économique et 
de l’esprit d’entreprise doit être prioritaire. 
 

M. Hasan Koyuncu insiste sur l’importance du travail 
d’information et de communication à faire sur le terrain 
par les agents de hub.brussels, en vue d’informer les 
commerçants et entreprises des missions de hub.brussels 
mais aussi des aides dont ils peuvent bénéficier. 
 

M. Michaël Vossaert demande si le nouveau GEL dans 
le nord-ouest de Bruxelles est déjà actif et, si non, dans 
quel délai il sera implanté. Le député aimerait également 
recevoir les chiffres actualisés relatifs à la prime énergie 
compensatoire et invite la secrétaire d’État à prolonger 
cette mesure.

La secrétaire d’État Barbara indique que les derniers 
chiffres relatifs à la prime énergie compensatoire seront 
joints en annexe au rapport.

Annexe 13: prime énergie compensatoire.

La secrétaire d’État rappelle que le champ d’applica-
tion de la prime a été négocié avec les partenaires sociaux, 
les secteurs et les fournisseurs d’énergie et qu’aucune 
demande ultérieure de modification n’a été introduite. 
L’intervenante confirme avoir suivi le «succès» rencontré 
par le dispositif et relancé la communication à plusieurs 
reprises à travers les fédérations, les partenaires sociaux et 
les réseaux. Par ailleurs, comme il s’agissait de provisions, 
les montants non utilisés ne pouvaient pas être orientés vers 
d’autres postes au sein de la Mission 12. L’intervenante 
renvoie vers le ministre Gatz pour plus d’informations à 
ce propos.

En ce qui concerne les appels à projets, sont maintenus 
trois appels à projets à des structures d’accompagnement 
privées (YET, Women in Business et Accompagnement à 
la transition économique) et l’appel à projets Be Circular. 
Ne sont pas reconduits les appels à projets ESD (Économie 
Sociale et Démocratique), Numérique, Local & Together, 
OpenSoon et Crea.brussels. La réforme des aides EXPA 
offre d’autres possibilités de soutien aux bénéficiaires de 
ces appels à projets.

La secrétaire d’État réitère l’importance du soutien aux 
activités productives en ville. Dans ce cadre, le rachat du 
LionCity et la négociation autour des sites de Schaerbeek-
Formation et Solvay sont davantage que des déclarations 
de principe. L’intervenante réaffirme donc sa volonté de 
réserver des espaces en ville pour y mener des activités 

Volgens de spreker moeten we een ander economisch 
beleid voeren, een beleid dat niet in de eerste plaats vanuit 
een sociaal of ecologisch oogpunt wordt bekeken, ook 
al zijn die factoren belangrijk. De ontwikkeling van de 
economische activiteit en de ondernemersgeest moeten 
voorrang krijgen.

De heer Hasan Koyuncu benadrukt het belang van 
de inspanningen inzake informatie en communicatie die 
de medewerkers van hub.brussels op het terrein moeten 
leveren om de handelaren en ondernemingen te informeren 
over de opdrachten van hub.brussels, maar ook over de 
steun die ze kunnen ontvangen.

De heer Michaël Vossaert vraagt of het nieuwe LEL in 
het noordwesten van Brussel al actief is en zo niet, wanneer 
het er komt. De volksvertegenwoordiger zou ook graag 
actuele cijfers ontvangen over de compenserende energie-
premie. Hij verzoekt de staatssecretaris om die maatregel 
te verlengen.

Staatssecretaris Trachte laat weten dat de laatste 
cijfers over de compenserende energiepremie bij het 
verslag zullen worden gevoegd. 

Bijlage 13: compenserende energiepremie.

De staatssecretaris wijst erop dat over het toepas-
singsbereik van de premie is onderhandeld met de sociale 
partners, de sectoren en de energieleveranciers en dat er 
daarna geen enkel verzoek om wijziging is ingediend. De 
spreekster bevestigt dat ze het ‘succes’ van de regeling heeft 
gemonitord en dat ze meermaals de communicatie opnieuw 
op gang heeft gebracht via de federaties, de sociale partners 
en de netwerken. Aangezien het om voorzieningen ging, 
konden de ongebruikte bedragen trouwens niet aan andere 
posten binnen opdracht 12 worden toegewezen. Ze verwijst 
naar minister Gatz voor meer informatie hierover. 
 

Wat de projectoproepen betreft, worden drie projecto-
proepen voor private begeleidingsstructuren (YET, Women 
in Business en Begeleiding bij de economische transitie) 
alsook de projectoproep Be Circular gehandhaafd. De pro-
jectoproepen SDE (Sociale en Democratische Economie), 
digitale technologie, Local & Together, OpenSoon en crea.
brussels worden niet verlengd. De hervorming van de 
EXPA-steun biedt andere mogelijkheden om de begunstig-
den van deze projectoproepen te ondersteunen.

De staatssecretaris herhaalt het belang van de onder-
steuning van de productieactiviteiten in de stad. In deze 
context zijn de aankoop van LionCity en de onderhande-
lingen rond de sites van Schaarbeek-Vorming en Solvay 
meer dan louter beginselverklaringen. Ze bevestigt dus 
haar wens om ruimten in de stad te reserveren voor zware 
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productives lourdes. En réaction à la remarque de M. Gilles 
Verstraeten relative aux ateliers, la secrétaire d’État rétorque 
qu’il s’agit bien plus que d’endroits «sympathiques». La 
demande est très importante et par ailleurs, parmi ces entre-
preneurs, nombreux sont ceux qui se lancent ensuite à l’ex-
portation. L’intervenante explique que Bruxelles est une 
économie ouverte et que le but n’est bien sûr pas l’autarcie, 
ce qui serait en tous points contraire à la politique prônée. 
À cet égard, la secrétaire d’État rappelle qu’elle a fait 
référence, dans sa réponse, à la politique européenne 
de réindustrialisation, à laquelle les villes doivent aussi 
participer. Les points forts de Bruxelles, notamment en 
matière d’innovation, doivent être identifiés avec l’aide 
des universités et des entreprises. Des discussions sont par 
exemple en cours avec Solvay sur les batteries.

En ce qui concerne Coop-Us, 24 sociétés ont bénéficié 
par ce biais depuis 2019 pour un montant de 2,982 millions 
d’euros.

En ce qui concerne les industries culturelles et créatives 
(ICC), la secrétaire d’État rejoint les intervenants sur le 
fait qu’il n’y a pas uniquement le MAD et explique qu’il 
s’agissait, notamment via l’appel à projets Crea.brussels - 
de professionnaliser ce secteur sur le plan économique afin 
qu’il ne se cantonne pas à être un secteur subsidié relevant 
de la culture. Une plateforme des ICC a été créée, de même 
que des outils d’accompagnement, de financement ou d’hé-
bergement, tel le cluster play.brussels. 
 

Pour citydev.brussels, les documents et les 
chiffres disponibles seront transmis en annexe. Le 
rapport d’activités 2023 n’est pas encore publié. Les 
budgets détaillés de hub.brussels et d’Innoviris sont 
normalement joints aux documents budgétaires. 
 

Annexe 14: Citydev AR 2022 – Rapport d’activité 2022

Mme Barbara Trachte précise que l’ouverture du 
nouveau GEL est prévue au début de l’année prochaine. 
 

En ce qui concerne les primes à l’exportation et l’éven-
tuelle compensation par hub.brussels, la secrétaire d’État 
ne souhaite pas réagir à ce sujet et renvoie vers la secrétaire 
d’État compétente.

productieactiviteiten. Als antwoord op de opmerking van 
de heer Gilles Verstraeten over de werkplaatsen, repliceert 
de staatssecretaris dat ze veel meer zijn dan ‘gezellige’ 
plekken. De vraag is erg groot en veel van die ondernemers 
zetten vervolgens de stap naar export. Ze legt uit dat Brussel 
een open economie is en dat het doel uiteraard niet autarkie 
is, wat volledig in tegenspraak zou zijn met het voorgestane 
beleid. De staatssecretaris wijst er in dit verband op dat zij 
in haar antwoord verwijst naar het Europese herindustria-
liseringsbeleid, waaraan ook de steden moeten deelnemen. 
De troeven van Brussel, vooral op het vlak van innovatie, 
moeten worden vastgesteld met de hulp van universiteiten 
en ondernemingen. Er zijn bijvoorbeeld gesprekken gaande 
met Solvay over batterijen. 
 

Wat Coop-Us betreft, hebben 24 vennootschappen via 
deze weg sinds 2019 geprofiteerd van een bedrag van in 
totaal 2,982 miljoen euro.

Met betrekking tot de culturele en creatieve industrieën 
(CCI) is de staatssecretaris het eens met de sprekers dat 
er meer is dan alleen het MAD, en legt ze uit dat het de 
bedoeling is om, met name via de projectoproep crea.
brussels, deze sector te professionaliseren op economisch 
vlak, zodat die niet beperkt zou blijven tot een gesub-
sidieerde sector onder de paraplu van cultuur. Er is een 
platform voor de CCI gecreëerd, evenals tools voor 
begeleiding, financiering of accommodatie, zoals de cluster 
play.brussels.

Voor citydev.brussels zullen de beschikbare 
documenten en cijfers worden bezorgd als bijlage. Het 
activiteitenverslag van 2023 is nog niet gepubliceerd. 
De gedetailleerde begrotingen voor hub.brussels 
en Innoviris worden normaal gesproken bij de 
begrotingsdocumenten gevoegd.

Bijlage 14: citydev.brussels.

Staatssecretaris Barbara Trachte wijst erop dat de 
opening van een nieuw LEL gepland is voor begin volgend 
jaar.

Wat betreft de exportpremies en de eventuele 
compensatie door hub.brussels, wenst de staatssecretaris 
hierover geen commentaar te geven en verwijst ze daarvoor 
naar de bevoegde staatssecretaris.
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III. Discussion des programmes et activités 

Programme 001: Support de la politique économique 
 

Programme 002: Aides au fonctionnement dans le cadre 
d’ordonnances et de lois spécifiques relatives au 
soutien de l’économie

Programme 004: Soutien aux écoles techniques et 
professionnelles

Programme 006: Support des activités économiques 
développées par citydev.brussels (SDRB) 
 

Programme 008: Support des activités développées par 
le Fonds de garantie bruxellois

Ces programmes ne suscitent aucun commentaire.

Programme 009: Support des activités développées 
par le Conseil économique et social de la Région de 
Bruxelles-Capitale (CESRBC) 
 

Mme Clémentine Barzin interroge la secrétaire 
d’État par rapport aux subventions de fonctionnement 
à Brupartners. La députée constate une différence de 
66.000 euros entre l’engagement et la liquidation. Cela cor-
respond-il au 23e ETP annoncé dans la note d’orientation et 
à quoi celui-ci servira-t-il? 
 

La secrétaire d’État explique que les budgets de 
Brupartners auraient dû diminuer davantage pour répondre 
aux économies linéaires imposées par le gouvernement 
mais qu’il a été décidé de compenser cette diminution afin 
de conserver un haut niveau de concertation sociale. La 
différence entre les crédits_B et C provient d’un problème 
d’encodage, à corriger en cours d’année. 
 

Les informations concernant l’ETP supplémentaire 
seront jointes au rapport.

III. Bespreking van de 
programma’s en activiteiten

Programma 001: Ondersteuning van het economisch 
beleid

Programma 002 : Werkingssteun in het kader van 
specifieke ordonnanties en wetten betreffende de 
ondersteuning van de economie

Programma 004: Ondersteuning van de technische en 
beroepsscholen

Programma 006: Ondersteuning van de economische 
activiteiten die worden ontplooid door citydev.
brussels (GOMB)

Programma 008: Ondersteuning van de door het 
Brussels Waarborgfonds ontplooide activiteiten

Er zijn geen opmerkingen over deze programma’s.

Programma 009: Ondersteuning van de door de 
Economische en Sociale Raad voor het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest (ESRBHG) ontplooide 
activiteiten

Mevrouw Clémentine Barzin ondervraagt de staats-
secretaris met betrekking tot de werkingssubsidies 
voor Brupartners. De volksvertegenwoordiger stelt een 
verschil van 66.000 euro vast tussen de vastlegging en de 
vereffening. Komt dit overeen met het 23e VTE dat in de 
oriëntatienota wordt aangekondigd, en waarvoor zal dit 
personeelslid worden ingezet?

De staatssecretaris legt uit dat de budgetten van 
Brupartners verder verlaagd hadden moeten worden om 
aan de door de overheid opgelegde lineaire besparingen 
te voldoen, maar dat er werd beslist om deze verlaging te 
compenseren om een hoog niveau van sociaal overleg te 
behouden. Het verschil tussen de kredieten B en C is te 
wijten aan een probleem inzake de gegevensinvoer, dat in 
de loop van het jaar moet worden gecorrigeerd.

De informatie over de extra VTE zal bij het verslag 
worden gevoegd.
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Annexe 15: Rapport annuel 2022 Brupartners

Programme 011: Support des activités développées par 
la Société Régionale d’Investissement de Bruxelles 
(SRIB)

Programme 012: Aides à l’investissement dans le cadre 
d’ordonnances et de lois spécifiques relatives au 
soutien de l’économie

Ces programmes ne suscitent aucun commentaire.

Programme 014: Financement des centres d’entreprises 
(CE) et des guichets d’économie locale (GEL)

Concernant les GEL, Mme Clémentine Barzin demande 
si ce renforcement structurel concerne aussi les centres 
d’entreprises puisque l’AB (12.014.38.01.3132) globalise 
les deux politiques.

La secrétaire d’État confirme que ce renforcement porte 
bien sur les deux. Les GEL et les centres d’entreprises ayant 
des formes sociales différentes, les moyens alloués à cette 
AB sont redistribués en cours d’année sur d’autres AB en 
fonction de la forme sociale de chacune de ces entreprises. 
 

Programme 015: Support des activités développées par 
le Fonds bruxellois de Participation

Ce programme ne suscite aucun commentaire.

Programme 016: Accès à la profession

Mme Clémentine Barzin demande si, à la suite de la 
réforme sur l’accès à la profession, des économies n’étaient 
pas réalisables sur cette AB. Le budget alloué est-il 
destiné à la création de la plateforme numérique visant à 
accompagner les futurs entrepreneurs?

La secrétaire d’État précise que la réforme qui doit 
encore être adoptée en séance plénière ne prendra pas cours 
au 1er janvier 2024. Par ailleurs, les jetons augmenteront à 
hauteur de 9.100 euros. À terme, le budget devrait diminuer 
de 50.000 euros sur une année pleine. 
 

Programme 018: Soutien de la politique économique 
moyennant des subventions de fonctionnement 
facultatives non réglementées

Bijlage 15: 23e VTE Brupartners

Programma 011: Ondersteuning van de door de 
Gewestelijke Investeringsmaatschappij voor Brussel 
(GIMB) ontplooide activiteiten

Programma 012: Investeringssteun in het kader van 
specifieke ordonnanties en wetten betreffende de 
ondersteuning van de economie

Dit programma lokt geen enkele commentaar uit.

Programma 014: Financiering van de bedrijvencentra 
(BC) en de lokale economieloketten (LEL)

Wat de LEL’s betreft, vraagt mevrouw Clémentine 
Barzin of die structurele versterking ook betrekking heeft 
op de bedrijvencentra, omdat de BA (12.014.38.01.3132) 
beide beleidslijnen samenvoegt.

De staatssecretaris bevestigt dat die versterking wel 
degelijk op beide betrekking heeft. Aangezien de LEL’s 
en de bedrijvencentra verschillende vennootschapsvormen 
hebben, worden de aan deze BA toegewezen middelen in 
de loop van het jaar herverdeeld over andere BA’s volgens 
de vennootschapsvorm van elk van deze ondernemingen. 

Programma 015: Ondersteuning van de door het 
Brussels Participatiefonds ontplooide activiteiten

Dit programma lokt geen enkele commentaar uit.

Programma 016: Toegang tot het beroep

Mevrouw Clémentine Barzin vraagt of er, naar 
aanleiding van de hervorming van de toegang tot het 
beroep, niet kan worden bespaard op deze BA. Is het budget 
bestemd voor het creëren van een digitaal platform om de 
toekomstige ondernemers te ondersteunen?

De staatssecretaris wijst erop dat de hervorming, die 
nog in plenaire vergadering moet worden goedgekeurd, 
pas op 1 januari 2024 van kracht wordt. Het presentiegeld 
zal trouwens stijgen tot 9.100 euro. Op termijn zou de 
begroting moeten dalen met 50.000 euro over een volledig 
jaar.

Programma 018: Ondersteuning van het economische 
beleid door middel van ongereglementeerde 
facultatieve werkingssubsidies
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Programme 019: Soutien de la politique économique 
moyennant des subventions d’investissement 
facultatives non réglementées

Programme 020: Support des activités développées par 
la «SA Agence bruxelloise pour l’Accompagnement 
de l’Entreprise»

Programme 021: Aides dans le cadre des ordonnances du 
3 mai 2018 - développement économique / chantiers 
en voirie publique, ordonnance 2023 relative 
aux aides pour le développement et la Transition 
économique des entreprises, primes uniques aux 
PME qui sont touchées par les mesures prises contre 
la propagation du Covid-19

Programme 022: Mesures d’octroi de prêts aux loyers 
commerciaux dans le cadre de la crise sanitaire 
Covid-19

Programme 023: Support de la politique économique via 
l’aide aux secteurs d’activité «Industries culturelles 
et créatives» (ICC)

Programme 024: Support des activités du Fonds de 
relance de la Région de Bruxelles-Capitale 
 

Programme 025: Aides en matière de coût de l’énergie 
aux entreprises touchées par les conséquences 
économiques directes et indirectes de l’agression de 
la Russie contre l’Ukraine

Ces programmes ne suscitent aucun commentaire.

IV. Vote

La commission émet, par 9 voix contre 6, un avis 
favorable à la commission des Finances pour ce qui 
concerne la Mission 12.

MISSION 14

I. Exposé introductif de la secrétaire 
d’État Barbara Trachte

La secrétaire d’État Barbara Trachte a tenu devant les 
commissaires l’exposé suivant:

Programma 019: Ondersteuning van het economische 
beleid door middel van ongereglementeerde 
facultatieve investeringssubsidies

Programma 020: Ondersteuning van de activiteiten 
ontplooid door de ‘NV Brussels Agentschap voor de 
Ondersteuning van het Bedrijfsleven’

Programma 021: Steun in het kader van de ordonnanties 
van 3 mei 2018 - economische ontwikkeling / 
bouwplaatsen op openbare weg, ordonnantie 2023 
betreffende de steun voor de ontwikkeling en de 
economische transitie van de ondernemingen, unieke 
premies aan kmo’s getroffen door de maatregelen 
tegen de verspreiding van COVID-19

Programma 022: Maatregelen voor het verstrekken van 
leningen voor commerciële huur in het kader van de 
COVID-19-gezondheidscrisis

Programma 023: Ondersteuning van het economisch 
beleid via steun aan de activiteitensectoren 
‘Culturele en creatieve industrieën’ (CCI)

Programma 024: Ondersteuning van de activiteiten van 
het Herstelfonds van het Brussels Hoofdstedelijke 
Gewest

Programma 025: Steun op het vlak van de energiekosten 
voor ondernemingen die getroffen zijn door de 
rechtstreekse en onrechtstreekse economische 
gevolgen van de aanval van Rusland tegen Oekraïne

Dit programma lokt geen enkele commentaar uit.

IV. Stemming

De commissie brengt met 9 stemmen tegen 6 een gunstig 
advies uit voor de commissie Financiën wat opdracht 12 
betreft.

OPDRACHT 14

I. Inleidende uiteenzetting van 
staatssecretaris Barbara Trachte

De staatssecretaris Barbara Trachte heeft voor de com-
missieleden de volgende uiteenzetting gehouden:
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« M. le Président,

Mesdames et MM. les Député.e.s,

Dans la lignée des actions réalisées depuis le début de 
la législature, nous maintenons nos efforts pour assurer une 
transversalité aussi grande que possible entre

–     les actions entreprises en soutien à la transition 
économique

–     et le soutien régional à l’écosystème de la recherche et 
de l’innovation.

Globalement, vous voyez que la mission 14 diminue de 
2.567.000 euros, le principal de l’effort a été effectué au 
niveau des subsides. Mais cette diminution est inférieure 
aux 8 % demandés. Nous avons fait le choix politique 
de compenser par des transferts entre mes missions 
pour maintenir, non seulement, l’investissement dans la 
recherche et le développement à travers les acteurs de la 
quadruple hélice, mais également dans la sensibilisation 
aux sciences, qui est une compétence régionale. Ces deux 
axes sont primordiaux et sont des investissements pour 
notre futur.

Cette mission de sensibilisation me tient particulière-
ment à cœur, parce qu’elle permet de stimuler les jeunes, 
singulièrement les jeunes filles, mais aussi leur famille, 
les citoyennes et les citoyens en général, en vue de leur 
permettre une meilleure émancipation par la connaissance, 
en particulier la connaissance scientifique. Par ailleurs, 
sensibiliser les plus jeunes à l’innovation et aux sciences, 
notamment dans les écoles primaires et secondaires, est 
une politique publique essentielle à l’heure où il y a une 
pénurie de talents dans ce type de carrières. On sait à quelle 
point la sensibilisation dès le plus jeune âge et à plusieurs 
reprises amène les jeunes vers une carrière scientifique. 
En parallèle, nous constatons aussi que dans ces filières, 
seulement un étudiant sur cinq est une femme. On se prive 
donc de près de la moitié de nos talents. Il est donc plus 
que temps de mettre fin à cette aberration, de casser ces 
préjugés qui conduisent les femmes à se limiter dans leur 
choix de carrière.

Par ailleurs, vous le savez, nous sommes confrontés à 
des défis gigantesques: le climat, la crise énergétique qui 
exige que nous nous libérions le plus vite possible de notre 
dépendance aux énergies fossiles, la santé, etc. Des défis, 
qui requièrent tous les cerveaux humains disponibles et 
intéressés, et des financements solides.

Je poursuis donc cet exposé avec les perspectives 
budgétaires de la Mission 14 consacrée à la Recherche 
scientifique.

 “Bedankt mijnheer de voorzitter,

Dames en heren volksvertegenwoordigers,

In het verlengde van de acties die sinds het begin van de 
legislatuur zijn ondernomen, blijven wij ons inzetten voor 
een zo groot mogelijke transversaliteit tussen:

–     de acties ter ondersteuning van de economische transitie 

–     en de gewestelijke steun voor het ecosysteem van 
onderzoek en innovatie.

U kunt zien dat Opdracht 14 in totaal met 2.567.000 euro 
is gedaald, waarbij de meeste inspanningen zijn geleverd 
op het gebied van subsidies. Maar die verlaging is minder 
dan de gevraagde 8%. We hebben de politieke keuze 
gemaakt om dat te compenseren door overdrachten tussen 
mijn opdrachten, zodat we niet alleen kunnen blijven 
investeren in onderzoek en ontwikkeling via de actoren 
van de “quadruple helix”, maar ook in wetenschapsbewust-
making, wat een gewestelijke bevoegdheid is. Die twee 
assen zijn van cruciaal belang en zijn investeringen in onze 
toekomst.

Die bewustmakingsopdracht ligt mij bijzonder nauw 
aan het hart, omdat ze het mogelijk maakt om jongeren, 
vooral jonge meisjes, maar ook hun families en burgers 
in het algemeen, ertoe te bewegen om via kennis, in het 
bijzonder wetenschappelijke kennis, tot een grotere 
emancipatie te komen. Jongeren bewustmaken van 
innovatie en wetenschap, vooral op lagere en middelbare 
scholen, is een essentieel overheidsbeleid in een tijd waarin 
er een tekort is aan talent in dit soort carrières. We weten 
in welke mate bewustmaking vanaf zeer jonge leeftijd en 
bij verschillende gelegenheden jongeren in de richting van 
een wetenschappelijke carrière leidt. Tegelijkertijd merken 
we op dat slechts één op de vijf studenten in die studierich-
tingen een vrouw is. We missen dus bijna de helft van ons 
talent. Het is dus hoog tijd om een einde te maken aan die 
dwaling, om de vooroordelen die vrouwen ertoe brengen 
zich te beperken in hun carrièrekeuze, te doorbreken. 
 

Zoals u weet, staan we ook voor enorme uitdagingen: 
het klimaat, de energiecrisis, die ons dwingt om zo snel 
mogelijk van onze afhankelijkheid van fossiele brandstof-
fen af te komen, gezondheid, enz. Dat zijn uitdagingen die 
alle beschikbare en geïnteresseerde menselijke breinen 
vereisen, en solide financiering.

Ik vervolg deze uiteenzetting dus met de begro-
tingsvooruitzichten van Opdracht 14, die is gewijd aan 
Wetenschappelijk Onderzoek.
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J’en profite pour vous rappeler que ce budget, comme 
celui de l’année passée, s’inscrit dans la réalisation opéra-
tionnelle de notre Plan Régional pour l’Innovation adopté 
en 2021. Ce plan constitue le cadre de référence de la 
politique de recherche, développement et innovation de la 
RBC, et court jusque 2027. Ce dernier identifie notamment 
les domaines d’innovation stratégiques de la RBC, à savoir: 

–     le climat: Bâti & Infrastructures résilients;

–     l’utilisation optimale des ressources;

–     les flux urbains efficaces et durables pour une gestion 
inclusive de l’espace urbain;

–     la santé et les soins personnalisés et intégrés;

–     L’innovation sociale, innovation publique et inclusion 
sociale;

–     les technologies et services numériques avancés.

Vous vous souvenez que ce PRI est le fruit d’un large 
travail participatif avec l’ensemble de l’écosystème de la 
RDI bruxelloise:

Le Copil était composé de centres de recherche, des 
représentants d’entreprises, finance&invest.brussels, 
hub.brussels, l’IBSA, Innoviris, Universités et hautes 
écoles, et mon cabinet. Des consultant.e.s, des entretiens 
exploratoires, une analyse quantitative avait permis 
d’aboutir à ce plan. Ce plan qui avait bien sûr été consulté 
avec Brupartners et le Conseil Politique Scientifique.

Cet énorme travail, de consultation et le résultat, avait 
été salué par la Commission européenne, en la personne de 
Jean-Éric Paquet, directeur général de la DG Recherche, qui 
était présent lors de la présentation qui a eu lieu ici-même 
au Parlement en 2021.

Par ailleurs, depuis 2021, nous sommes classés par la 
Commission comme étant une région «innovation leader». 
Un classement qui permet de faire rayonner notre région, 
ses chercheurs et son écosystème à travers l’Europe. 
Preuve que nos investissements pour l’avenir font sens et 
sont salués par d’autre.

Vous rappeler, également, le regroupement, depuis 
l’année dernière sur le plan budgétaire, des outils et 
instruments de soutien à la RDI dans un seul et unique 
programme, le programme 004. Il permet de simplifier la 
structure budgétaire et donc sa lisibilité. Par ailleurs, vous 
pouvez toujours trouver tous les détails dans le budget 
propre d’Innoviris, annexé au budget

Enfin, je termine cette courte introduction pour dire 
quelques mots sur la réforme des ordonnances encadrant 
l’octroi des aides à la recherche et à l’innovation. Cette 

Ik maak van deze gelegenheid gebruik om u eraan 
te herinneren dat deze begroting, net als die van vorig 
jaar, deel uitmaakt van de operationele uitvoering van 
ons Gewestelijk Innovatieplan (GIP) dat in 2021 werd 
aangenomen. Dat plan vormt het referentiekader voor het 
onderzoeks-, ontwikkelings- en innovatiebeleid van het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest en loopt tot 2027. In dat 
plan worden de strategische innovatiedomeinen van het 
Brussels Gewest vastgesteld, namelijk:

–     klimaat: klimaatrobuuste gebouwen en infrastructuur;

–     optimaal gebruik van hulpbronnen;

–     efficiënte en duurzame stedelijke stromen voor een 
inclusief beheer van de openbare ruimte;

–     gepersonaliseerde en geïntegreerde gezondheid en zorg;

–     sociale innovatie, publieke innovatie en sociale inclusie; 

–     geavanceerde digitale technologieën en diensten.

Zoals u zich zult herinneren, is dat GIP het resultaat van 
een groot participatief proces waarbij het hele Brusselse 
O&O&I-ecosysteem betrokken was: 

Het stuurcomité bestond uit onderzoekscentra, vertegen-
woordigers van ondernemingen, finance&invest.brussels, 
hub.brussels, het BISA, Innoviris, universiteiten en 
hogescholen en mijn kabinet. Consultants, verkennende 
gesprekken en een kwantitatieve analyse hebben geleid tot 
dat plan. Dat plan is uiteraard besproken met Brupartners 
en de Raad voor Wetenschapsbeleid.

De Europese Commissie, bij monde van Jean-Éric 
Paquet, directeur-generaal van het directoraat-generaal 
Onderzoek, die aanwezig was bij de voorstelling hier in het 
Parlement in 2021, prees die enorme hoeveelheid werk en 
overleg, en het resultaat.

Bovendien is het Brussels Gewest sinds 2021 door de 
Commissie geclassificeerd als “innovation leader”. Die 
classificatie zal helpen om ons Gewest, zijn onderzoekers 
en zijn ecosysteem in heel Europa beter te profileren. Het 
bewijs dat onze investeringen in de toekomst zinvol zijn en 
door anderen worden geprezen.

U zult zich ook herinneren dat de tools en instrumen-
ten voor de ondersteuning van O&O&I sinds vorig jaar 
op begrotingsvlak zijn samengebracht in één programma, 
programma 004. Dat vereenvoudigt de begrotingsstructuur 
en maakt die dus begrijpelijker. Bovendien kunt u altijd alle 
details vinden in de eigen begroting van Innoviris, die als 
bijlage bij de begroting is gevoegd.

Tot slot van deze korte inleiding wil ik nog iets zeggen 
over de hervorming van de ordonnanties tot omkadering 
van de toekenning van steun voor onderzoek en innovatie. 
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réforme vise, dans la lignée de notre stratégie Shifting 
Economy, à intégrer le principe d’exemplarité sociale 
et environnementale dans l’octroi de subsides à la RDI. 
Elle est par ailleurs l’occasion d’intégrer les évolutions 
européennes liées au Règlement général d’exemption par 
catégories (RGEC). Cette réforme, arrivera sur les bancs 
du Parlement les prochaines semaines et n’a pas d’impact 
budgétaire. Elle permet d’ajouter des critères qui assureront 
que les projets de recherche et d’innovation feront du bien 
aux Bruxellois et Bruxelloises de même qu’au climat et à la 
planète. 
 

Je vous propose de passer maintenant en revue le budget 
2024 consacré à la recherche scientifique en m’attardant 
sur certaines actions spécifiques que je souhaite mettre en 
évidence. Nous pourrons naturellement revenir sur toutes 
les questions que je n’aurais pas abordées dans mon exposé. 

La mission 14 englobe une série d’actions mais 
présente une certaine concentration budgétaire au niveau 
des subsides qui sont octroyés par Innoviris. Il est donc 
toujours utile de vous plonger dans le budget propre de 
l’Institut pour voir ce qui se cache derrière ses 2 dotations, 
qui sont, elles, visibles dans le budget de la Région Il est 
par ailleurs utile de considérer une source complémen-
taire qui alimente le budget d’Innoviris, à savoir le Plan 
national pour la Reprise et la Résilience (PRR), au travers 
duquel une dotation complémentaire est attribuée pour le 
projet FARI («AI for the common good»), à hauteur de 
1.651.000 euros.

Ces dotations lui permettront d’octroyer, en 2023, plus 
de 51 millions d’euros de subsides à des acteurs aussi 
variés que des entreprises, des organismes de recherche, 
des acteurs du non marchand ou encore des administrations 
publiques, autorités locales, etc.

Dans les grands axes des lignes budgétaires, vous 
noterez:

1. Que nous maintenons notre soutien aux fablab via 
citydev, ainsi qu’aux incubateurs publics et spin 
off universitaires via des subventions ou des prises 
de participation. Je rappelle que dans ce cadre, les 
connaissances et l’expertise de finance&invest.brussels 
sont mobilisés dans ces prises de participation, en 
collaboration avec Innoviris, dans la continuité du 
projet Bruseed, qui continue de démontrer sa pertinence 
pour la prise de participation «early stage» dans les 
entreprises innovantes.

Une diminution de 275.000 euros de l’AB 
14.002.38.01.3132 qui correspond à une sous-utilisa-
tion historique jamais utilisée, jamais mobilisée pour 
U-Square incubator et eHealth Valley.

In lijn met onze strategie “Shifting Economy” is het 
doel van die hervorming om het beginsel van sociale en 
ecologische voorbeeldigheid op te nemen in de toekenning 
van subsidies voor O&O&I. Het is ook een gelegenheid 
om Europese ontwikkelingen op te nemen die verband 
houden met de algemene groepsvrijstellingsverordening 
(AGVV). Die hervorming, die de komende weken aan het 
Parlement zal worden voorgelegd, heeft geen weerslag 
op de begroting. Er kunnen criteria worden toegevoegd 
om ervoor te zorgen dat onderzoeks- en innovatieprojec-
ten zowel de Brusselaars als het klimaat en de planeet ten 
goede komen.

Ik stel voor om nu de begroting van 2024 voor 
Wetenschappelijk Onderzoek met u te overlopen. Daarbij 
wil ik wat langer stilstaan bij enkele specifieke acties die 
ik onder de aandacht wil brengen. Natuurlijk kunnen we 
daarna nog terugkomen op alle kwesties die in mijn uiteen-
zetting niet aan bod zijn gekomen.

Opdracht 14 omvat een reeks acties, maar vertoont toch 
een zekere concentratie van het budget op het niveau van 
de subsidies die Innoviris toekent. Het is dus altijd nuttig 
om de eigen begroting van het instituut onder de loep te 
nemen en na te gaan wat er schuilgaat achter zijn twee 
dotaties, die zichtbaar zijn in de begroting van het Gewest 
(BA’s 14.001.15.01.4140 en 14.004.15.01.4140). Het is 
ook nuttig om een aanvullende bron voor de begroting van 
Innoviris te overwegen, namelijk het Nationaal Plan voor 
Herstel en Veerkracht. Via dat plan wordt een aanvullende 
dotatie toegekend aan het FARI-project (“AI for the 
common good”), voor een bedrag van 1.651.000 euro.

Dankzij die dotaties kan Innoviris in 2023 meer dan 
51 miljoen euro aan subsidies toekennen aan uiteenlopende 
actoren zoals ondernemingen, onderzoeksinstellingen, 
actoren uit de non-profitsector, overheidsdiensten, lokale 
overheden, enz.

Wat de belangrijkste begrotingsonderdelen betreft, zult 
u merken dat

1. we onze steun voor de fablabs via Citydev 
handhaven, evenals voor de openbare incubatoren en 
universitaire spin-offs via subsidies of participaties. 
Ter herinnering: in het kader van die participaties 
wordt een beroep gedaan op de kennis en expertise 
van finance&invest.brussels, in samenwerking met 
Innoviris, in het verlengde van het project “Bruseed” 
dat zijn relevantie voor participaties in “early stage” 
innoverende ondernemingen blijft bewijzen. 
 

Een verlaging van 275.000 euro van BA 
14.002.38.01.3132, wat overeenkomt met een 
historische onderbesteding die nooit is gebruikt voor 
Usquare Incubator en e-Health Valley.
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2. Nous maintenons également les subventions à diverses 
institutions telles que le FNRS, la «Vlaamse Liga tegen 
Kanker», ou encore la RTBF pour l’émission Matière 
Grise pour la promotion et la sensibilisation aux 
sciences.

J’en viens maintenant aux dotations qui permettent à 
Innoviris de réaliser ses missions de soutien à la recherche, 
au développement et à l’innovation, et de sensibilisation 
aux sciences et à l’innovation.

La ventilation entre secteurs est sujette à variation d’une 
année à l’autre, notamment en fonction des appels à projets 
lancés et des projets déposés, qui dépendent essentielle-
ment des porteurs de projets et sur lesquels il est difficile 
d’avoir une vue précise car de nombreux projets dépassent 
une année. Mais ce sont les universités et les entreprises qui 
sont les principaux bénéficiaires des aides bruxelloises à la 
RDI et qui concentrent de manière relativement constante 
entre 40 et 50 % du budget total, chacunes.

Comme je vous le disais, une part non négligeable des 
projets sont issus d’appels à projets, je vais maintenant vous 
présenter plus concrètement la finalité des moyens mis à 
disposition des innovateurs et innovatrices par Innoviris.

Cette présentation non exhaustive pour 2024 vous 
permettra, je l’espère, de mieux cerner le soutien bruxellois 
à la recherche et à l’innovation:

§ Innovative Starters Award: comme chaque année, un 
budget de 1,5 millions d’euros est alloué à ce programme 
qui permet de financer les plans stratégiques d’innovation 
de jeunes pépites bruxelloises innovantes;

§ Prove Your Social Innovation, qui constitue la mesure 
INNO2 de Shifting Economy dans le cadre de l’Innovation 
journey «innovation sociale» et en lien évident avec le DIS 
(Domaines d’Innovation Stratégiques) du même nom. Une 
enveloppe de 1,2 millions d’euros est prévue pour l’appel 
à projets 2024;

§ Les programmes Co-création et Experimental 
Platform disposent d’une enveloppe globale commune 
de 4,3 millions d’euros permettant d’assurer le renouvel-
lement de projets en cours ainsi que le financement de 
nouveaux projets;

§ Le programme Prospective Research Brussels sera 
doté en 2024 d’une enveloppe budgétaire de 2,4  millions 
d’euros pour des projets de recherche prospective et plu-
ridisciplinaire. Ce programme est désormais proposé en 
guichet ouvert et sans «contrainte» thématique. Je me 
réjouis que vous participiez aux présentations des résultats 

2. We behouden ook onze subsidies aan verschillende 
instellingen zoals het FNRS, de Vlaamse Liga tegen 
Kanker en de RTBF voor het programma “Matière 
Grise” om wetenschap te promoten en mensen ervoor 
te sensibiliseren.

Ik wil het nu graag hebben over de dotaties waarmee 
Innoviris zijn opdrachten kan uitvoeren om onderzoek, ont-
wikkeling en innovatie te ondersteunen en het bewustzijn 
over wetenschap en innovatie te vergroten.

De verdeling over de sectoren varieert van jaar tot jaar, 
met name in functie van de gelanceerde projectoproepen 
en de ingediende projecten, die voornamelijk afhangen van 
de projectdragers en waarover moeilijk een precies beeld 
kan worden gevormd omdat veel projecten langer duren 
dan een jaar. Maar de belangrijkste begunstigden van de 
Brusselse O&O&I-steun zijn universiteiten en onderne-
mingen, elk goed voor een relatief constante 40-50% van 
het totale budget.

Zoals ik al zei, is een aanzienlijk deel van de projecten 
het resultaat van projectoproepen, en ik zal nu in concretere 
termen het doel voorstellen van de middelen die Innoviris 
ter beschikking stelt van innovatoren.

Deze niet-exhaustieve voorstelling voor 2024 geeft 
u hopelijk een beter idee van de Brusselse steun voor 
onderzoek en innovatie:

§ Innovative Starters Award: zoals elk jaar wordt een 
budget van 1,5 miljoen euro toegekend aan dit programma, 
dat de financiering van strategische innovatieplannen van 
jonge innoverende Brusselse starters mogelijk maakt;

§ Prove Your Social Innovation: dit programma is het 
onderwerp van de maatregel INNO 2 van Shifting Economy 
in het kader van de Innovation Journey “Sociale Innovatie” 
en houdt duidelijk verband met het gelijknamige SID 
(strategisch innovatiedomein). Voor de projectoproep van 
2024 is een budget van 1,2 miljoen euro voorzien;

§ de programma’s Co-Creation en Experimental 
Platform hebben een gezamenlijk totaalbudget van 
4,3 miljoen euro, dat zal worden gebruikt om lopende 
projecten te vernieuwen en nieuwe projecten te financieren; 

§ het programma Prospective Research Brussels zal 
een budget hebben van 2,4 miljoen euro in 2024 voor pros-
pectieve en multidisciplinaire onderzoeksprojecten. Dit 
programma wordt voortaan aangeboden in de vorm van een 
open loket, zonder thematische “beperkingen”. Ik ben blij 
dat u deelneemt aan de voorstellingen van de resultaten van 
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de ces recherches qui ont lieu une fois par an dans ce 
Parlement. C’est particulièrement intéressant puisqu’il 
s’agit de parler des défis de demain;

§ Comme l’année passée, plusieurs enveloppes 
budgétaires sont prévues pour couvrir le co-financement 
régional d’appels à projets européens:

–   Driving Urban Transitions (Horizon Europe) - budget 
prévisionnel =1 million d’euros

–   Key Digital Technologies - budget prévisionnel 
=1 million d’euros

§ Joint R&D projects: selon un calendrier maintenant 
bien établi, en 2024 verra le démarrage des projets qui 
sont actuellement en cours d’évaluation, sur la thématique 
«Innovation en santé pour patients vulnérables»;

§ Le programme Brains for Brussels visant à attirer 
des chercheurs et chercheuses audacieux.ses de l’étranger 
dans le secteur académique bruxellois, disposera d’une 
enveloppe de 600.000 euros pour sa deuxième année;

§ Enfin l’appel à projets sur la valorisation des 
gisements urbains, rebaptisé «Circular Innovation: Re-use 
& Recycle», dont la 3è édition a eu lieu en 2023, sera lui 
aussi relancé en 2024 avec une enveloppe budgétaire de 
1,5 million d’euros

Concrètement, le budget prévisionnel couvre les besoins 
estimés en 2024 pour les entreprises et les universités, ainsi 
que les ASBL et les autorités publiques impliquées dans 
des projets innovants.

En ce qui concerne la mission générale de sensibilisa-
tion aux sciences, vous retrouverez une action récurrente 
dont je me réjouis, l’organisation du I Love Science 
Festival. Il a pu avoir lieu mi-octobre de cette année à Tour 
& Taxis. Cette édition a permis d’accueillir 17.000 visiteurs 
et visiteuses, soit une fréquentation en hausse par rapport à 
l’édition 2022.

Une soirée d’ouverture dédiée aux professionnel.le.s de 
la sensibilisation aux sciences fut l’occasion de mettre en 
lumière le travail indispensable qu’ils et elles réalisent pour 
préparer la génération de demain aux défis scientifiques 
mais aussi l’occasion de réseautage. 
 

L’édition 2024 est d’ores et déjà planifiée pour 
octobre 2024 avec un budget consacré de 800.000 euros

Outre le festival, cette mission de sensibilisation est 
également assurée par Innoviris, au travers d’un guichet 
ouvert tout au long de l’année et d’une enveloppe de 
1,76 million.

dit onderzoek, die eenmaal per jaar in dit Parlement worden 
gehouden. Het is vooral interessant omdat we het hebben 
over de uitdagingen van morgen;

§ net als vorig jaar zijn er verschillende budgetten gere-
serveerd voor de gewestelijke cofinanciering van Europese 
projectoproepen:

–   Driving Urban Transitions (Horizon Europe) – 
voorlopig budget =1 miljoen euro;

–   Key Digital Technologies – voorlopig budget 
=1 miljoen euro;

§ Joint R&D Projects: volgens een inmiddels vastgesteld 
tijdschema zullen in 2024 de projecten van start gaan die 
momenteel worden geëvalueerd, in het kader van het thema 
“Innovatie in gezondheidszorg voor kwetsbare patiënten”;

§ het programma Brains for Brussels is gericht op het 
aantrekken van gedurfde onderzoekers uit het buitenland 
naar de Brusselse academische sector, en krijgt een budget 
van 600.000 euro voor het tweede jaar;

§ tot slot zal ook de projectoproep over de valorisatie van 
stedelijk afval, met de nieuwe naam “Circular Innovation: 
Re-use & Recycle”, waarvan de derde editie plaatsvond in 
2023, in 2024 opnieuw worden gelanceerd met een budget 
van 1,5 miljoen euro.

Concreet dekt de voorlopige begroting de voor 2024 
geraamde behoeften voor ondernemingen en universiteiten, 
maar ook voor vzw’s en overheidsinstanties die betrokken 
zijn bij innovatieve projecten.

Wat betreft de algemene opdracht om meer bekendheid 
te geven aan wetenschappen, is er een terugkerende actie 
waar ik erg blij mee ben, de organisatie van het I Love 
Science Festival. Dat festival vond dit jaar half oktober 
plaats op de Thurn en Taxis-site. Het evenement trok dit 
jaar 17.000 bezoekers, een stijging ten opzichte van de 
editie van 2022.

Een openingsavond gewijd aan professionals op het 
gebied van wetenschapsbewustmaking was een gelegenheid 
om het essentiële werk dat zij doen om de generatie van 
morgen voor te bereiden op wetenschappelijke uitdagingen 
onder de aandacht te brengen, en een gelegenheid om te 
netwerken.

De editie van 2024 is al gepland voor oktober 2024, met 
een uitgetrokken budget van 800.000 euro.

Naast het festival wordt deze bewustmakingsopdracht 
ook uitgevoerd door Innoviris, via een loket dat het hele 
jaar open is en een budget van 1,76 miljoen euro. 
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C’est également dans cette perspective que la Région 
avance sur le projet de Cité des Sciences. L’année dernière, 
le Gouvernement avait décidé de la localiser à la Gare 
de l’Ouest. Il y a quelques semaines, le Gouvernement a 
approuvé le dossier de demande de subvention FEDER 
soumis par Innoviris, en collaboration avec Citydev. Le 
total de la subvention se monte à 6.053.219,92 euros et 
financera les deux étages du Science Promotion Lab. 
Celui-ci sera dédié au développement et au soutien de 
la science, de l’innovation et de la recherche, en mettant 
un espace à la disposition à la fois des PME bruxelloises 
actives dans le domaine de la promotion de la science, ainsi 
que des entreprises innovantes souhaitant toucher le public 
avec leurs innovations et susciter l’intérêt des jeunes pour 
les STEM.

Innoviris et citydev poursuivent depuis les travaux 
préparatoires à ce grand projet. En parallèle, Innoviris a 
également lancé l’appel à projets Science Roadshow, qui 
vise à constituer une cité des sciences itinérante, formule 
temporaire qui permettra de tester plusieurs formules 
en allant au plus près des personnes dans les quartiers et 
d’affiner le projet de Cité des Sciences «en dur». Le but 
ce n’est pas de faire rien avant que la cité des sciences 
n’existe. Le consortium ULB/VUB en charge est déjà en 
train de concocter un programme pour 2024! 
 

Enfin, la Région renforce son action pour devenir 
un hotspot de l’intelligence artificielle au service de la 
transition:

–     FARI, l’institut bruxellois en IA pour le bien commun, 
est maintenant bien lancé.

–     SustAIn.brussels, le pôle européen d’innovation 
numérique bruxellois, mieux connu sous son acronyme 
anglais EDIH, est maintenant en activité depuis presque 
un an et a déjà touché plus de 200 entreprises bruxel-
loises via des events de réseautage, et une trentaine 
d’entreprises suivent un parcours plus personnalisé.

Le soutien à cette technologie est maintenant complet, 
entre sustAIn.brussels dont le public cible est les entreprises, 
et FARI qui se concentre sur les administrations et les 
citoyen.ne.s. Bruxelles se dôte d’un pôle d’excellence en 
IA au service de la transition à la hauteur de ses ambitions 
de capitale de la transition et j’ai hâte de les présenter à 
mes homologues européens dans le cadre de la Présidence 
belge de l’UE!

En conclusion, il me semble essentiel d’insister sur le 
fait que malgré un contexte budgétaire particulièrement 
difficile le budget régional alloué au soutien à la recherche 
scientifique est maintenu à un niveau important. Il me 
semble néanmoins nécessaire de continuer à mettre en 
évidence et à défendre la nécessité d’un tel investissement à 
l’avenir. À cet égard, le PRI et la réforme des ordonnances 
permettent de s’assurer que l’investissement public en 

In dezelfde geest boekt het Gewest vooruitgang met 
het project Wetenschapsdorp. Vorig jaar heeft de regering 
beslist om het te vestigen in het Weststation. Enkele weken 
geleden heeft de regering de EFRO-subsidieaanvraag 
goedgekeurd die Innoviris, in samenwerking met 
Citydev, had ingediend. De subsidie bedraagt in totaal 
6.053.219,92 euro en zal worden gebruikt voor de financie-
ring van de twee verdiepingen van het Science Promotion 
Lab. Dat zal worden gewijd aan de ontwikkeling en onder-
steuning van wetenschap, innovatie en onderzoek, door een 
ruimte te bieden aan zowel Brusselse KMO’s die actief zijn 
op het gebied van wetenschapspromotie, als innovatieve 
ondernemingen die het publiek willen bereiken met hun 
innovaties en de interesse van jongeren in STEM willen 
aanwakkeren.

Sindsdien hebben Innoviris en Citydev het voorberei-
dende werk voor dat grote project voortgezet. Tegelijkertijd 
heeft Innoviris ook de projectoproep Science Roadshow 
gelanceerd, die tot doel heeft om een rondtrekkend weten-
schapsdorp op te zetten, een tijdelijke formule die het 
mogelijk maakt om verschillende formules te testen door zo 
dicht mogelijk bij de mensen in de wijken te komen en het 
project van het “vaste” Wetenschapsdorp te verfijnen. Het 
doel is niet om niets te doen voordat het Wetenschapsdorp 
er is. Het verantwoordelijke consortium ULB/VUB is al 
bezig met het samenstellen van een programma voor 2024!

Tot slot versterkt het Gewest zijn actie om een hotspot 
te worden voor artificiële intelligentie ten dienste van de 
transitie:

–     FARI, het Brusselse instituut voor AI voor het algemeen 
welzijn, is nu goed op weg.

–     SustAIn.brussels, de Europese digitale innovatiehub 
van Brussel, beter bekend onder het Engelse acroniem 
EDIH, is nu bijna een jaar operationeel en heeft al meer 
dan 200 Brusselse ondernemingen bereikt via netwer-
kevenementen, en ongeveer 30 ondernemingen volgen 
een meer gepersonaliseerd traject.

De steun voor die technologie is nu compleet, met 
sustAIn.brussels die zich richt op ondernemingen en FARI 
die zich richt op administraties en burgers. Brussel beschikt 
over een expertisecentrum in AI ten dienste van de transitie 
dat past bij zijn ambities als transitiehoofdstad, en ik kan 
niet wachten om ze voor te stellen aan mijn Europese 
collega’s in het kader van het Belgische voorzitterschap 
van de EU!

Tot slot lijkt het mij essentieel om te benadrukken 
dat, ondanks een bijzonder moeilijke budgettaire context, 
het gewestelijke budget voor steun aan wetenschappe-
lijk onderzoek op een hoog niveau wordt gehouden. Ik 
geloof niettemin dat het belangrijk is om de noodzaak 
van dergelijke investeringen in de toekomst te blijven 
benadrukken en verdedigen. In dat opzicht maken het GIP 
en de hervorming van de ordonnanties het mogelijk om 
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faveur de la RDI à Bruxelles déploie son plein potentiel en 
matière d’effet de levier sur la transition économique d’une 
part, et participe à répondre aux défis sociétaux inhérents à 
une ville-région telle que la nôtre d’autre part.» 
 
 

II. Discussion générale

M. Alain Vander Elst s’enquiert du nombre d’acteurs 
qui ont pu être aidés en 2023 par Innoviris et du montant 
total des subventions octroyées. Le député aimerait 
également connaître les actions concrètes en lien avec la 
Shifting Economy qui seront mises en place en 2024 en 
recherche scientifique.

L’intervenant interroge également la secrétaire d’État 
sur l’état d’avancement du dossier Feder entre citydev 
et Innoviris pour la localisation de la Cité des sciences 
à la Gare de l’Ouest et des premiers quartiers qui seront 
concernés par la Cité des sciences itinérante. Quel est le 
budget consacré à son fonctionnement et combien d’ETP 
seront nécessaires? Quels sont les résultats de l’édition 
2023 du «I Love Science Festival»?

En ce qui concerne l’EDIH qui a ouvert récemment, le 
député aimerait obtenir les premiers résultats (nombre d’en-
treprises bruxelloises accompagnées, principaux projets). 
sustAIn.brussels visait à atteindre 1.503 entreprises ou 
organisations sur trois ans. Où en est-on? Qu’en est-il des 4 
projets développés par FARI? Comment les projets sont-ils 
choisis? Quelles sont les synergies entre SustAIn.brussels 
et FARI? Y a-t-il une mutualisation de leurs moyens? Enfin, 
le député s’interroge sur le nombre de parcours d’innova-
tion «Innovation journey» mis en place cette année et du 
nombre d’entreprises concernées. 
 
 

Mme Clémentine Barzin se fait l’écho de l’analyse 
réalisée par M. David Leisterh sur la base du rapport 2022 
de la Cour des comptes. Le député y a relevé une trentaine 
de subsides (pour environ 1,8 million d’euros) où la finalité 
d’innovation n’était pas manifeste_: soutiens d’Innoviris à 
des champs agricoles, à une friterie, à une pièce de théâtre. 
L’intervenante voudrait connaître les montants totaux des 
subsides octroyés par Innoviris en 2023 et l’enveloppe 
prévue pour 2024. Ces aides seront-elles rationalisées pour 
se concentrer le plus possible sur la mission d’innovation 
de cet opérateur public? 
 

Concernant sustAIn.brussels, la députée aimerait 
plus d’explications sur la part qui provient de la facilité 
européenne et la part qui provient de la Région, ainsi que 

ervoor te zorgen dat de overheidsinvesteringen in O&O&I 
in Brussel enerzijds hun volle potentieel bereiken wat 
betreft het hefboomeffect op de economische transitie, en 
anderzijds bijdragen tot het aanpakken van de maatschap-
pelijke uitdagingen die inherent zijn aan een stadsgewest 
als het onze.”

II. Algemene bespreking

De heer Alain Vander Elst vraagt hoeveel spelers 
Innoviris in 2023 kon helpen en hoeveel subsidies er in 
totaal werden toegekend. De volksvertegenwoordiger 
wil ook graag weten welke concrete maatregelen met 
betrekking tot de Shifting Economy in 2024 in het weten-
schappelijk onderzoek zullen zijn geïmplementeerd.

Hij vraagt de staatssecretaris ook naar de voortgang 
van het EFRO-dossier tussen citydev.brussels en Innoviris 
om het Wetenschapsdorp op de site van het Weststation 
te vestigen en naar de eerste wijken die door het rondrei-
zende wetenschapsdorp zullen bezocht worden. Wat is de 
begroting voor de werking en hoeveel FTE’s zijn er nodig? 
Wat zijn de resultaten van de editie 2023 van het I Love 
Science Festival? 

Met betrekking tot de EDIH, die recent de deuren 
opende, zou de volksvertegenwoordiger graag de eerste 
resultaten bekomen (aantal ondersteunde Brusselse 
bedrijven, belangrijkste projecten). sustAIn.brussels wilde 
in drie jaar tijd 1.503 bedrijven of organisaties bereiken. 
Waar staan we? En hoe staat het met de vier projecten 
die door het FARI worden ontwikkeld? Hoe worden deze 
projecten gekozen? Welke samenwerkingen bestaan er 
tussen sustain.brussels en het FARI? Is er een onderlinge 
verdeling van hun middelen? Tot slot vraagt de volks-
vertegenwoordiger naar het aantal ‘Innovation Journey’ 
parcours dat dit jaar is opgezet en het aantal bedrijven dat 
erbij betrokken is.

Mevrouw Clémentine Barzin verwijst naar de analyse 
van de heer David Leisterh op basis van het verslag van het 
Rekenhof voor het jaar 2022. De volksvertegenwoordigster 
noteerde een dertigtal subsidies (voor een totaalbedrag van 
ongeveer 1,8 miljoen euro) waarvan het innovatieve doel 
niet duidelijk was: Innoviris-steun voor landbouwvelden, 
een frietkraam en een toneelstuk. De vraagstelster wil graag 
het totaalbedrag kennen van de subsidies die in 2023 door 
Innoviris werden toegekend en de enveloppe die voorzien 
is voor 2024. Zal deze steun worden gerationaliseerd om 
zoveel mogelijk te focussen op de innovatieopdracht van 
deze publieke operator?

Met betrekking tot sustain.brussels wil de volksverte-
genwoordigster meer uitleg over het aandeel dat afkomstig 
is van de Europese faciliteit en het aandeel dat afkomstig is 
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sur la part consacrée spécifiquement à la numérisation des 
entreprises et celle dévolue au développement de l’intelli-
gence artificielle.

M. Hasan Koyuncu rappelle la nouvelle structure du 
budget propre d’Innoviris, instaurée l’an dernier, à savoir 
le regroupement de l’ensemble des outils et instruments de 
soutien à la recherche, développement et innovation (RDI) 
dans un unique programme. À cet égard, le député s’enquiert 
de l’évaluation de la rationalisation de l’allocation de fonc-
tionnement à Innoviris et des grands enjeux budgétaires 
de la Région en matière de RDI. L’intervenant aimerait 
également davantage d’explications sur la manière dont les 
programmes d’Innoviris encouragent la coopération inter-
sectorielle, sur les parcours d’innovation mis en place dans 
le cadre de la Shifting Economy, le bénéfice financier pour 
les participants, ainsi que la participation de FARI et de 
l’EDIH à ces parcours.

Mme Soetkin Hoessen salue le projet FARI, grâce 
auquel la Région bruxelloise réussit à se positionner sur la 
scène internationale en matière d’intelligence artificielle à 
impact, écologiquement responsable, inclusive et éthique et 
s’enquiert des développements et missions prévues en 2024 
en la matière. 
 

M. Francis Dagrin constate la baisse de la dotation 
allouée à Innoviris pour le paiement des loyers et frais de 
personnel (programme 001, activité 15) et s’enquiert des 
répercussions sur l’emploi et le fonctionnement d’Innoviris 
et du nombre d’ETP actuellement en place. 
 

Le député revient ensuite sur les dépenses de fonc-
tionnement pour recherches, expertise études et gestion 
de dossiers liés aux bâtiments «Cité des sciences» et 
«Centres d’excellence». Un budget de 300.000 euros 
(2023) et 285.000 euros (2024) y est alloué. Comment 
ces sommes récurrentes sont-elles dépensées concrète-
ment? L’intervenant s’enquiert également de l’impact des 
économies réalisées dans le budget de citydev, notamment 
sur la mise en réseau des fablabs. 
 

M. Luc Vancauwenberge fait remarquer qu’Innoviris a 
alloué des subsides à la société Solvay (1,6 million d’euros 
en 2020 et 3 millions en 2021) alors que cette société est 
impliquée dans les territoires palestiniens occupés, ce qui 
va à l’encontre de résolutions des Nations unies. Qu’en 
pense la secrétaire d’État?

M. John Pitseys souligne l’importance de l’investis-
sement public dans la recherche scientifique. En retour, la 
recherche doit se pencher sur les enjeux de la Région et de 
la société, dans le respect toutefois de la liberté académique. 
Le député se félicite que Bruxelles ait maintenu son statut 

van het gewest, alsook over het aandeel dat specifiek gewijd 
is aan de digitalisering van bedrijven en het aandeel dat 
gewijd is aan de ontwikkeling van artificiële intelligentie.

De heer Hasan Koyuncu herinnert aan de nieuwe 
structuur van de begroting van Innoviris zelf, die vorig jaar 
werd geïntroduceerd en waarin alle instrumenten voor het 
ondersteunen van onderzoek, ontwikkeling en innovatie 
(OOI) in één programma zijn samengebracht. In dit verband 
vraagt hij naar de evaluatie van de rationalisering van de 
werkingsmiddelen die aan Innoviris werden toegekend 
en naar de belangrijkste OOI-begrotingskwesties van het 
gewest. De vraagsteller wil ook graag meer uitleg over 
hoe Innoviris-programma’s sectoroverschrijdende samen-
werking stimuleren, de innovatietrajecten die zijn opgezet 
als onderdeel van de Shifting Economy, de financiële 
voordelen voor deelnemers en de betrokkenheid van het 
FARI en de EDIH bij deze parcours.

Mevrouw Soetkin Hoessen verwelkomt het FARI-
project, waardoor het Brussels Gewest erin geslaagd is om 
zich op het internationale toneel te positioneren op het vlak 
van impactvolle, ecologisch verantwoorde, inclusieve en 
ethisch verantwoorde artificiële intelligentie, en vraagt naar 
de ontwikkelingen en opdrachten die op dit vlak gepland 
zijn voor 2024.

De heer Francis Dagrin neemt nota van de verlaging 
van de dotatie die aan Innoviris werd toegekend voor de 
betaling van huur en personeelskosten (programma 001, 
activiteit 15) en vraagt naar de gevolgen voor de werkge-
legenheid en de werking van Innoviris en naar het aantal 
VTE’s dat momenteel in dienst is. 

Vervolgens haalt de volksvertegenwoordiger de wer-
kingsuitgaven aan voor onderzoek, expertises, studies en 
dossierbeheer met betrekking tot de gebouwen voor het 
Wetenschapsdorp en de Expertisecentrums. Daarvoor werd 
een begroting van 300.000 euro (2023) en 285.000 euro 
(2024) toegekend. Hoe werden deze recurrente bedragen 
concreet aangewend? De volksvertegenwoordiger vraagt 
ook naar de impact van de besparingen in de begroting 
van citydev.brussels, met name op de netwerking van de 
fablabs. 

De heer Luc Vancauwenberge wijst erop dat Innoviris 
subsidies had toegekend aan Solvay (1,6 miljoen euro in 
2020 en 3 miljoen euro in 2021) ondanks het feit dat dit 
bedrijf betrokken is bij de bezette Palestijnse gebieden, wat 
indruist tegen de resoluties van de Verenigde Naties. Wat is 
de mening van de staatssecretaris hierover? 

De heer John Pitseys benadrukt het belang van over-
heidsinvesteringen in wetenschappelijk onderzoek. Daar 
staat tegenover dat het onderzoek zich moet richten op 
de aandachtspunten van het gewest en de samenleving, 
evenwel met respect voor de academische vrijheid. De 
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de leader de l’innovation, avec des performances en 
matière de recherche supérieures à 125 % de la moyenne 
européenne. 
 

L’intervenant s’enquiert de l’agenda pour la présenta-
tion des ordonnances révisées en matière recherche, déve-
loppement et innovation et demande plus d’informations 
sur les résultats du programme de soutien à l’innovation 
ouverte. En ce qui concerne la sensibilisation aux sciences, 
quels sont les quartiers concernés par la cité des sciences 
itinérante et comment cette dernière s’articulera-t-elle avec 
la cité des sciences?

Le député se félicite de la mise en place d’outils de 
numérisation pour les demandes de financement, le suivi 
des dossiers et les processus internes et externes à Innoviris. 
Bien qu’il s’agisse ici de personnes morales (entreprises, 
centres académiques, etc.), censées être mieux outillées en 
la matière, le député s’interroge sur les mesures d’accom-
pagnement prévues pour les aider à introduire leur dossier. 
 

Enfin, le député déplore que les femmes soient toujours 
sous-représentées parmi les chercheurs et donc dans 
les programmes soutenus par Innoviris et demande à la 
secrétaire d’État les initiatives prises pour rééquilibrer ce 
rapport. 
 

La secrétaire d’État Barbara Trachte indique, en 
réponse à la question de M. Alain Vander Elst relative 
aux subventions octroyées par Innoviris, que le montant 
total s’élève à 53 millions d’euros (51 millions pour cette 
année). En 2023, 366 projets ont été couverts pour 205 
bénéficiaires uniques. L’intervenante souligne qu’une 
grande variabilité existe entre les bénéficiaires (chercheurs, 
entreprises, pouvoirs publics, associations, etc.).

La secrétaire d’État rappelle que tous les projets 
introduits font l’objet d’une analyse par les collaborateurs 
scientifiques d’Innoviris avant de poursuivre leur trajet 
administratif et, dès lors, aucun projet n’a été soutenu sans 
avoir reçu préalablement une évaluation positive du jury 
composé de professionnels des sciences. 
 

La secrétaire d’État tient à rappeler que la sensibilisa-
tion aux sciences est une compétence régionale et qu’elle 
relève des missions d’Innoviris. Les programmes de sensi-
bilisation aux sciences en Région bruxelloise bénéficient 
d’un budget annuel global de 4 millions d’euros et sont 
de différente nature: guichet ouvert, chèques sciences, 
I Love Science Festival, CanSat Belgium, l’animation 
par Innoviris d’un réseau d’acteurs de sensibilisation aux 
sciences, le Science Roadshow et la future cité des sciences. 
À cet égard, l’oratrice précise que le nombre d’écoles ayant 

volksvertegenwoordiger is verheugd dat Brussel zijn status 
als innovatieleider heeft behouden, met onderzoekspres-
taties die meer dan 125% hoger liggen dan het Europese 
gemiddelde.

Hij vraagt naar de agenda voor de voorstelling van 
de herziene ordonnanties inzake onderzoek, ontwikke-
ling en innovatie en verzoekt om meer informatie over de 
resultaten van het programma ter ondersteuning van open 
innovatie. Wat de bewustmaking voor wetenschappen 
betreft: welke wijken zullen bezocht worden door het rond-
reizende Wetenschapsdorp en hoe verhoudt het zich tot het 
vaste wetenschapsdorp?

De volksvertegenwoordiger is verheugd over de 
invoering van digitaliseringstools voor financieringsaan-
vragen, de opvolging van dossiers en de interne en externe 
processen bij Innoviris. Hoewel dit rechtspersonen zijn 
(bedrijven, academische centra enz.), die verondersteld 
worden beter uitgerust te zijn op dit gebied, vraagt hij zich 
af welke steunmaatregelen gepland zijn om hen te helpen 
bij het indienen van hun aanvragen. 

Tot slot betreurt de volksvertegenwoordiger het feit 
dat vrouwen nog steeds ondervertegenwoordigd zijn bij de 
onderzoekers en dus in de programma’s die door Innoviris 
worden ondersteund, en vraagt hij de staatssecretaris 
welke initiatieven worden genomen om dit evenwicht te 
herstellen.

Op de vraag van de heer Alain Vander Elst over de door 
Innoviris toegekende subsidies, antwoordt staatssecretaris 
Barbara Trachte dat het totale bedrag 53 miljoen euro is 
(51 miljoen euro dit jaar). In 2023 werden 366 projecten 
gesteund van 205 unieke begunstigden. Ze benadrukt dat 
er grote verschillen zijn tussen de begunstigden (onderzoe-
kers, bedrijven, overheden, verenigingen enz.).  
 

De staatssecretaris wijst erop dat alle ingediende 
projecten worden geanalyseerd door de wetenschappelijke 
medewerkers van Innoviris voordat ze hun weg verderzet-
ten in het administratieve proces. Als gevolg daarvan is 
geen enkel project ondersteund zonder eerst een positieve 
beoordeling te hebben gekregen van een jury van weten-
schappelijke professionals. 

De staatssecretaris wil erop wijzen dat de bewustmaking 
voor wetenschappen een bevoegdheid van het gewest is en 
binnen de opdracht van Innoviris valt. De programma’s 
voor de bewustmaking voor wetenschappen in het Brussels 
Gewest hebben een totaal jaarlijks budget van 4 miljoen 
euro en zijn van diverse aard: open loket, wetenschapsche-
ques, I Love Science Festival, CanSat Belgium, aansturing 
door Innoviris van een netwerk van actoren die betrokken 
zijn bij de bewustmaking voor wetenschappen, de Science 
Roadshow en het toekomstige Wetenschapsdorp. Het aantal 
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participé au I Love Science Festival n’est pas encore connu 
mais les visiteurs étaient au nombre de 17.000, soit 2.000 
de plus que la précédente édition (augmentation constante). 
À ce stade, tant l’évaluation des écoles que du public est 
positive.

La future cité des sciences et son actuelle version 
itinérante, animée par l’ULB et la VUB, participent à cette 
sensibilisation aux sciences. Si différents lieux pour le site 
«en dur» ont été identifiés (Forest, le canal, MolenWest, les 
Marolles), la durée des travaux n’est pas encore connue. 
L’idée est de s’appuyer sur le tissu associatif pour amener 
un maximum de jeunes de ces quartiers à s’intéresser aux 
sciences. 
 

En réponse aux inquiétudes de M. Francis Dagrin quant 
à l’impact sur l’emploi de la réduction de la dotation à 
Innoviris, l’intervenante précise que seul un moratoire sur 
les engagements a été décidé afin de préserver Innoviris 
autant que possible, au-delà des lignes budgétaires fixées. 
 

En réponse À M. Luc Vancauwenberge, la secrétaire 
d’État précise qu’Innoviris ne finance pas des entreprises 
à proprement parler, mais des projets de recherche scienti-
fique sur le territoire de la Région bruxelloise, soumis par 
différents acteurs.

En réponse à M. John Pitseys, l’intervenante indique 
que les ordonnances révisées devraient être soumises 
au Parlement au début de l’année prochaine, le Conseil 
d’État accusant un retard dans le rendu de son rapport. La 
secrétaire d’État indique également qu’il ne revient pas aux 
Régions de garantir la liberté académique. Ce point relève 
plutôt du financement des universités. En cas d’appels à 
projets, la Région précise bien sûr le sujet sur lequel elle 
souhaite bénéficier de l’émulation scientifique. Mais, en 
parallèle, il y a des guichets ouverts auprès desquels les 
chercheurs peuvent déposer leurs projets.

Concernant la participation des femmes, en plus des can-
didatures, un travail est fait avec Innoviris pour féminiser 
les jurys. En outre, un prix est attribué chaque année à une 
scientifique bruxelloise. 
 

En ce qui concerne l’EDIH, il s’agit d’un financement 
conjoint (50/50) de la Commission européenne et de la 
Région. En engagements, il y a eu 2,1 millions d’euros en 
2022 de la Région. Il y aura donc 2,1 millions d’euros qui 
viendront aussi de la Commission européenne au cours 
des sept années. Pour FARI, trois projets collaboratifs ont 
été sélectionnés et mis en œuvre en 2023, cofinancés par 
Innoviris (principalement la partie académique).

scholen dat deelnam aan het I Love Science Festival is nog 
niet bekend, maar het aantal bezoekers bedroeg 17.000, 
2.000 meer dan vorig jaar (een aanhoudende toename). In 
dit stadium is zowel de evaluatie door de scholen als door 
het publiek positief.

Het toekomstige wetenschapsdorp en zijn rondreizende 
variant, geanimeerd door de VUB en de ULB, dragen bij 
aan deze bewustmaking voor wetenschappen. Hoewel er 
verschillende locaties voor de ‘vaste’ locatie zijn geïdenti-
ficeerd (Vorst, de Kanaalzone MolenWest, de Marollen), is 
de duur van de werkzaamheden nog niet bekend. Bedoeling 
is om te steunen op het verenigingsleven om bij zoveel 
mogelijk jongeren in deze wijken de interesse voor weten-
schappen te wekken. 

In antwoord op de bezorgdheid van de heer Francis 
Dagrin over de gevolgen van de verlaging van de financie-
ring voor Innoviris op de werkgelegenheid, legt ze uit dat 
er alleen is besloten tot een moratorium op nieuwe aanwer-
vingen om Innoviris zoveel mogelijk in stand te houden, 
los van de vastgestelde begrotingslijnen.

In antwoord op de vraag van de heer Luc Vancauwenberge 
legt de staatssecretaris uit dat Innoviris geen bedrijven als 
dusdanig financiert, maar wetenschappelijke onderzoeks-
projecten in het Brussels Gewest die door verschillende 
spelers worden ingediend.

In antwoord op de vraag van de heer John Pitseys 
antwoordt ze dat de herziene ordonnanties begin volgend 
jaar aan het parlement zullen worden voorgelegd, omdat 
de Raad van State achterloopt met de indiening van zijn 
verslag. De staatssecretaris stipt ook aan dat het niet de 
taak van de gewesten is om de academische vrijheid te 
waarborgen. Dit hoort eerder bij de financiering van de 
universiteiten. Bij projectoproepen specificeert het gewest 
uiteraard het onderwerp waarvoor ze wetenschappelijke 
wedijver wenst. Tegelijkertijd zijn er echter open loketten 
waar onderzoekers hun projecten kunnen indienen. 

Wat de deelname betreft van vrouwen wordt er, zoals 
ook voor de sollicitaties, samen met Innoviris gewerkt aan 
het vergroten van het aantal vrouwen in jury’s. Bovendien 
wordt een jaarlijkse prijs uitgereikt aan een Brusselse 
wetenschapster. 

Wat het EDIH betreft, is er een gezamenlijke financie-
ring (50/50) door de Europese Commissie en het gewest. 
In 2022 waren er voor 2,1 miljoen euro vastleggingen door 
het gewest. Er zal dus ook 2,1 miljoen euro komen van de 
Europese Commissie in de loop van de zeven jaren. Voor 
FARI werden in 2023 drie samenwerkingsprojecten gese-
lecteerd en uitgevoerd, medegefinancierd door Innoviris 
(hoofdzakelijk het academische luik).
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M. Luc Vancauwenberge s’étonne que la secrétaire 
d’État alloue des subsides de recherche à des entreprises 
qui violent le droit international et rappelle que le groupe 
PTB a déposé, il y a plus d’un an, une résolution en la 
matière, bloquée par la majorité. 
 

La secrétaire d’État Barbara Trachte explique la 
distinction entre le financement d’entreprises dans le cadre 
de la transition économique, sur la base de critères fixés (y 
compris l’exclusion de certains secteurs) et le financement 
de projets de recherche scientifique. Lors de la discussion 
de la future ordonnance relative à la recherche et au déve-
loppement, ce point pourra être approfondi. 
 

III. Discussion des  
programmes et activités

Les programmes et activités de cette mission ne 
suscitent aucun commentaire.

IV. Vote

La commission émet, par 9 voix contre 6, un avis 
favorable à la commission des Finances pour ce qui 
concerne la Mission 14.

− Confiance est faite au rapporteur pour la rédaction 
du rapport.

Le Rapporteur, Le Président,

Sevket TEMIZ Michaël VOSSAERT

De heer Luc Vancauwenberge is verbaasd dat de 
staatssecretaris onderzoekssubsidies toekent aan bedrijven 
die het internationaal recht schenden en wijst erop dat de 
PTB-fractie meer dan een jaar geleden een resolutie over 
dit onderwerp heeft ingediend, die door de meerderheid 
werd geblokkeerd. 

Staatssecretaris Trachte legt het onderscheid uit 
tussen het financieren van bedrijven in het kader van de 
economische transitie, op basis van vastgestelde criteria 
(waaronder het uitsluiten van bepaalde sectoren) en het 
financieren van wetenschappelijke onderzoeksprojecten. 
Dit punt zal uitvoeriger worden besproken wanneer de 
toekomstige ordonnantie inzake onderzoek en ontwikke-
ling aan bod komt.

III. Bespreking van de 
programma’s en activiteiten

De programma’s en activiteiten van deze opdracht 
lokken geen enkele commentaar uit.

IV. Stemming

De commissie brengt met 9 stemmen tegen 6 een 
gunstig advies uit voor de commissie voor de Financiën 
wat opdracht 14 betreft.

− Vertrouwen wordt geschonken aan de rapporteur 
voor het opstellen van het verslag.

De Rapporteur, De Voorzitter,

Sevket TEMIZ Michaël VOSSAERT
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Annexes

Annexe 1 
Informations au conseil d’administration 

d’iristeam – 13/11/2023 
2023

Situation du personnel : 31/10/2023 
(en nombre de personnes) *

* 31/12/22 31/01 28/02 31/03 30/04 31/05 31/07 31/08 30/09 31/10

Totaal / Total 633 638 642 659 667 668 663 662 660 658

IT Cells 286

Autres 372

PARADIGM/ARTS21 270,66
Missions déléguées(1) 55,72
Prestations spécifiques auprès des membres(2) 98,42
AC ANDERLECHT 15
AC BERCHEM 2,71
AC ETTERBEEK 4
AC EVERE 5,36
AC FOREST 1
AC JETTE 10
AC SAINT-GILLES 2
AC SCHAERBEEK 11
BRUGEL 1
BRUXELLES ENVIRONNEMENT 26
BRUXELLES FORMATION 1
BRUXELLES PROPRETE 19
CABINET CLERFAYT 0,4
CABINET GATZ 0,4
CABINET VANDERBRANDT 0,4
CITYDEV.BRUSSELS 1
CPAS BERCHEM 1,29
CPAS EVERE 2,64
CPAS FOREST 1
EASY.BRUSSELS 7
ERIP - BRUSAFE 3
FISCALITÉ.BRUSSELS 16
INNOVIRIS 4
IRISCARE 2
KANAL 2
PARKING.BRUSSELS 3,5
PERSPECTIVE.BRUSSELS 5
SAFE.BRUSSELS 15
SCR 2
SIAMU 14
SLRB 4
SPFB 21
TALENT.BRUSSELS 4

(1) Support régional au SPRB (49,5 ETP au SPRB), à la plateforme 
régionale de vidéoprotection (1ETP), au Port de Bruxelles (5 ETP) et 
aux Cabinets ministériels (0,22 ETP).

(2) Nombre de personnes calculé sur base du chiffre d’affaires généré 
pour ces prestations spécifiques, divisé par le coût moyen annuel 
d’une personne la même année, soit pour 2022: 9.625 kEUR / 
97,8 kEUR

Bijlagen

Bijlage 1

(Enkel beschikbaar in het Frans)

* 31/12/22 31/01 28/02 31/03 30/04 31/05 31/07 31/08 30/09 31/10

Totaal / Total 633 638 642 659 667 668 663 662 660 658

IT Cells 286

Autres 372

PARADIGM/ARTS21 270,66
Missions déléguées(1) 55,72
Prestations spécifiques auprès des membres(2) 98,42
AC ANDERLECHT 15
AC BERCHEM 2,71
AC ETTERBEEK 4
AC EVERE 5,36
AC FOREST 1
AC JETTE 10
AC SAINT-GILLES 2
AC SCHAERBEEK 11
BRUGEL 1
BRUXELLES ENVIRONNEMENT 26
BRUXELLES FORMATION 1
BRUXELLES PROPRETE 19
CABINET CLERFAYT 0,4
CABINET GATZ 0,4
CABINET VANDERBRANDT 0,4
CITYDEV.BRUSSELS 1
CPAS BERCHEM 1,29
CPAS EVERE 2,64
CPAS FOREST 1
EASY.BRUSSELS 7
ERIP - BRUSAFE 3
FISCALITÉ.BRUSSELS 16
INNOVIRIS 4
IRISCARE 2
KANAL 2
PARKING.BRUSSELS 3,5
PERSPECTIVE.BRUSSELS 5
SAFE.BRUSSELS 15
SCR 2
SIAMU 14
SLRB 4
SPFB 21
TALENT.BRUSSELS 4

(1) Support régional au SPRB (49,5 ETP au SPRB), à la plateforme 
régionale de vidéoprotection (1ETP), au Port de Bruxelles (5 ETP) et 
aux Cabinets ministériels (0,22 ETP).

(2) Nombre de personnes calculé sur base du chiffre d’affaires généré 
pour ces prestations spécifiques, divisé par le coût moyen annuel 
d’une personne la même année, soit pour 2022: 9.625 kEUR / 
97,8 kEUR
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URBAN.BRUSSELS 11
VGC 12
ZPZ 5342 MARLOW 1,5
ZPZ 5343 MONTGOMERY 1
Total général 658

URBAN.BRUSSELS 11
VGC 12
ZPZ 5342 MARLOW 1,5
ZPZ 5343 MONTGOMERY 1
Total général 658
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Annexe 2 
Etapes du déploiement de la 

Stratégie qualification-emploi

Axe et mesure Pilote Autres parties 
prenantes

Indicateurs Cibles Période 
de mise en 

œuvre

Budget consacré

Axe 1: Une stratégie partenariale pour les secteurs et les employeurs
Mesure 1: Développer la 
mission de veille secto-
rielle des PFE et CDR

PFE View.brussels, 
fonds/ partenaires 
sociaux sectoriels 

des PFE, les clusters 
de hub.brussels

Établir et mettre à jour un baro-
mètre des métiers du secteur

Baromètre 
réalisé au sein 
de chaque PFE

Baromètre établi-
pour chaque PFE 

pour fin 2025

2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Établir annuellement des recom-
mandations issues du baromètre

Rapport de 
recommandations

Rapport annuel de 
veille pour 2026

2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 2: Renforcer 
l’articulation des instru-

ments d’appui au pilotage 
de l’offre de formation

View.brussels IBEFE, Bruxelles 
Formation, 

SFPME, BANSPA

Élaboration et suivi d’une 
convention liant View.brussels, 
l’IBEFE, Bruxelles Formation 

et le SFPME

Convention de 
collaboration

Convention 
élaborée

2025 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Diagnostics et avis conjoints 
IBEFE - BANSPA

Nombre d'avis 
conjoints IBEFE-

BANSPA

1 avis conjoit 
tous les deux ans

2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 3: Identifier les 
besoins en compétences 
émergents induits par la 
transition économique

View.brussels BEE (cellule 
economie sociale), 

Bruxelles 
Formation, SFPME, 

VDAB Brussel, 
les PFE, Bruxelles 
Environnement, 
Syntra Brussel

Réaliser une analyse de 
l’impact de la transition 

économique verte

Analyse prospective Analyse pros-
pective réalisée

2023 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Identifier les compé-
tences nouvelles à déve-

lopper ou renforcer

Liste des compé-
tences nouvelles

Liste réalisée 2024 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Proposer sur cette base et en 
fonction de l’offre de formation 
actuelle, des recommandations 
d’adaptation et/ou de création 

de modules de formation

Analyse mise à jour Analyse mise 
à jour

2025 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mettre à jour le modèle 
et ses recommandations 

sur base trisannuelle

Analyse mise à jour Analyse mise 
à jour

2026,2029 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Bijlage 2 
Uitvoeringsfasen van de strategie 

kwalificatievoor werk

Axe et mesure Pilote Autres parties 
prenantes

Indicateurs Cibles Période 
de mise en 

œuvre

Budget consacré

Axe 1: Une stratégie partenariale pour les secteurs et les employeurs
Mesure 1: Développer la 
mission de veille secto-
rielle des PFE et CDR

PFE View.brussels, 
fonds/ partenaires 
sociaux sectoriels 

des PFE, les clusters 
de hub.brussels

Établir et mettre à jour un baro-
mètre des métiers du secteur

Baromètre 
réalisé au sein 
de chaque PFE

Baromètre établi-
pour chaque PFE 

pour fin 2025

2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Établir annuellement des recom-
mandations issues du baromètre

Rapport de 
recommandations

Rapport annuel de 
veille pour 2026

2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 2: Renforcer 
l’articulation des instru-

ments d’appui au pilotage 
de l’offre de formation

View.brussels IBEFE, Bruxelles 
Formation, 

SFPME, BANSPA

Élaboration et suivi d’une 
convention liant View.brussels, 
l’IBEFE, Bruxelles Formation 

et le SFPME

Convention de 
collaboration

Convention 
élaborée

2025 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Diagnostics et avis conjoints 
IBEFE - BANSPA

Nombre d'avis 
conjoints IBEFE-

BANSPA

1 avis conjoit 
tous les deux ans

2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 3: Identifier les 
besoins en compétences 
émergents induits par la 
transition économique

View.brussels BEE (cellule 
economie sociale), 

Bruxelles 
Formation, SFPME, 

VDAB Brussel, 
les PFE, Bruxelles 
Environnement, 
Syntra Brussel

Réaliser une analyse de 
l’impact de la transition 

économique verte

Analyse prospective Analyse pros-
pective réalisée

2023 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Identifier les compé-
tences nouvelles à déve-

lopper ou renforcer

Liste des compé-
tences nouvelles

Liste réalisée 2024 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Proposer sur cette base et en 
fonction de l’offre de formation 
actuelle, des recommandations 
d’adaptation et/ou de création 

de modules de formation

Analyse mise à jour Analyse mise 
à jour

2025 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mettre à jour le modèle 
et ses recommandations 

sur base trisannuelle

Analyse mise à jour Analyse mise 
à jour

2026,2029 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.
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Axe et mesure Pilote Autres parties 
prenantes

Indicateurs Cibles Période 
de mise en 

œuvre

Budget consacré

Établir une liste intégrée 
des métiers qui recrutent

Liste des métiers 
qui recrutent

OK 2025 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 4: Adapter l’offre de 
formation tenant compte des 

analyses prospectives réalisées

Bruxelles 
Formation

SFPME, efp, VDAB 
Brussel, Syntra 

Brussel, BANSPA
Assurer une couverture 
complète des «métiers 
qui recrutent» par une 

offre de formation qui y 
est directement reliée

Taux de couverture 
des métiers qui 

recrutent par l’offre 
de formation

100 % 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Retour formel des Régies sur la 
prise en charge des recomman-

dations des rapports ciblés

Avis formels 
élaborés dans 

l'année suivant la 
publication des 

recommandations

OK 2025 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Favoriser une meilleure 
représentation femmes-

hommes dans les formations 
à tendance non-mixtes

Réalisation de 
statistiques genrées 

et d’une analyse 
de celles-ci.

OK 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 5: Proposer des 
solutions de formation-em-
ploi sur mesure aux entre-

prises qui embauchent

Actiris PFE, Bruxelles 
Formation, SFPME, 

VDAB Brussel, 
Missions locales 
et Werkwinkel

Consolider une métho-
dologie d'élaboration des 
programmes sur mesure

Méthodologie 
élaborée

OK 2024 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mettre en œuvre des 
conventions sur mesure 

avec les gros employeurs

% d’entreprises de 
plus de 250 travail-

leurs du secteur 
avec lesquelles 
une convention 
a été conclue

50 % 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mettre en œuvre des conven-
tions sur mesure avec des 

groupes de TPE/PME

# plans d'ac-
tion pour des 

groupes de TPE

10 à 2025, 20 à 
2028, 40 à 2030

2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mettre en œuvre des conven-
tions sur mesure pour les 
secteurs hors PFE/CDR

Nombre d'em-
ployeurs actifs 

dans les secteurs/
métiers non pris en 
charge par un PFE /
CDR avec lesquels 

une convention 
a été conclue

A définir par 
le pilote

2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 6: Visibiliser les 
possibilités d’immersion et 
de formation en entreprise

Actiris Bruxelles 
Formation, VDAB 

Brussel, PFE, 
Cité des Métiers

Élaborer une communi-
cation unique à destina-

tion des entreprises

Supports de 
COM diffusés

OK 2025 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Axe et mesure Pilote Autres parties 
prenantes

Indicateurs Cibles Période 
de mise en 

œuvre

Budget consacré

Établir une liste intégrée 
des métiers qui recrutent

Liste des métiers 
qui recrutent

OK 2025 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 4: Adapter l’offre de 
formation tenant compte des 

analyses prospectives réalisées

Bruxelles 
Formation

SFPME, efp, VDAB 
Brussel, Syntra 

Brussel, BANSPA
Assurer une couverture 
complète des «métiers 
qui recrutent» par une 

offre de formation qui y 
est directement reliée

Taux de couverture 
des métiers qui 

recrutent par l’offre 
de formation

100 % 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Retour formel des Régies sur la 
prise en charge des recomman-

dations des rapports ciblés

Avis formels 
élaborés dans 

l'année suivant la 
publication des 

recommandations

OK 2025 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Favoriser une meilleure 
représentation femmes-

hommes dans les formations 
à tendance non-mixtes

Réalisation de 
statistiques genrées 

et d’une analyse 
de celles-ci.

OK 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 5: Proposer des 
solutions de formation-em-
ploi sur mesure aux entre-

prises qui embauchent

Actiris PFE, Bruxelles 
Formation, SFPME, 

VDAB Brussel, 
Missions locales 
et Werkwinkel

Consolider une métho-
dologie d'élaboration des 
programmes sur mesure

Méthodologie 
élaborée

OK 2024 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mettre en œuvre des 
conventions sur mesure 

avec les gros employeurs

% d’entreprises de 
plus de 250 travail-

leurs du secteur 
avec lesquelles 
une convention 
a été conclue

50 % 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mettre en œuvre des conven-
tions sur mesure avec des 

groupes de TPE/PME

# plans d'ac-
tion pour des 

groupes de TPE

10 à 2025, 20 à 
2028, 40 à 2030

2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mettre en œuvre des conven-
tions sur mesure pour les 
secteurs hors PFE/CDR

Nombre d'em-
ployeurs actifs 

dans les secteurs/
métiers non pris en 
charge par un PFE /
CDR avec lesquels 

une convention 
a été conclue

A définir par 
le pilote

2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 6: Visibiliser les 
possibilités d’immersion et 
de formation en entreprise

Actiris Bruxelles 
Formation, VDAB 

Brussel, PFE, 
Cité des Métiers

Élaborer une communi-
cation unique à destina-

tion des entreprises

Supports de 
COM diffusés

OK 2025 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.
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Axe et mesure Pilote Autres parties 
prenantes

Indicateurs Cibles Période 
de mise en 

œuvre

Budget consacré

Élaborer une communi-
cation à destination des 
publics cibles stagiaires

Supports de 
COM diffusés

OK 2025 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 7: Promouvoir 
les dispositifs permettant 
d’acquérir une première 

expérience professionnelle

Bruxelles 
Formation

Actiris, SFPME, 
efp, VDAB Brussel, 

Syntra Brussel

Promouvoir les FPIE, 
IBO et IBO-Taal

# FPIE, IBO et IBO 
Taal actifs fin année

augmentation 
des FPIE de 

20 % en 2025, 
30 % en 2027 
50 % en 2030

2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Publier les offres de FPIE et 
IBO sur le site d’Actiris

Offres FPIE et IBO 
publiées par Actiris

OK 2024 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Tester, développer et déployer 
de nouvelles modalités de 
mise en œuvre de la FPIE

# FPIE (nv modèle) 5 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 8: Activer les colla-
borations entre l’enseigne-
ment qualifiant (EQ) et la 

promotion sociale (EPS) avec 
les Pôles Formation Emploi

PFE Education FWB, 
la Communauté 

flamande, 
Enseignement 
de Promotion 
Sociale, JEEP, 

JUMP naar werk
Développer des collabora-
tions Ens/EPS/PFE portant 

sur la promotion des métiers/ 
formations complémentaires

# collaborations 
mises en place 
entre les PFE et 
l'EPS et/ou l'EQ

2 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Organiser des découvertes et 
tests métiers pour les jeunes 
en dernières années de l’EQ

# découvertes et 
test métiers /an

Augmentation 
de 50 %

2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Collaborer à la réalisa-
tion du cadastre des équi-

pements scolaires

Cadastre réalisé OK 2025 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Présenter aux étudiants de 
dernière année les forma-
tions et aides à l'emploi 

proposées au sein des PFE

% d'étudiants par 
année qui ont reçu 

la présentation

75 % 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Axe 2: Sécuriser les parcours de formation vers l’emploi
Mesure 9: Promouvoir 
l’information sur les 

métiers qui recrutent et les 
formations qui y mènent

Cité des 
Métiers

Actiris, Bruxelles 
Formation, VDAB 

Brussel, et PFE, 
en collaboration 
avec l'Éducation 
et la Promotion 

Sociale de la FWB, 
Missions locales, 
Tracé Brussel, 
Werkwinkels, 

la Communauté 
flamande

Axe et mesure Pilote Autres parties 
prenantes

Indicateurs Cibles Période 
de mise en 

œuvre

Budget consacré

Élaborer une communi-
cation à destination des 
publics cibles stagiaires

Supports de 
COM diffusés

OK 2025 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 7: Promouvoir 
les dispositifs permettant 
d’acquérir une première 

expérience professionnelle

Bruxelles 
Formation

Actiris, SFPME, 
efp, VDAB Brussel, 

Syntra Brussel

Promouvoir les FPIE, 
IBO et IBO-Taal

# FPIE, IBO et IBO 
Taal actifs fin année

augmentation 
des FPIE de 

20 % en 2025, 
30 % en 2027 
50 % en 2030

2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Publier les offres de FPIE et 
IBO sur le site d’Actiris

Offres FPIE et IBO 
publiées par Actiris

OK 2024 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Tester, développer et déployer 
de nouvelles modalités de 
mise en œuvre de la FPIE

# FPIE (nv modèle) 5 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 8: Activer les colla-
borations entre l’enseigne-
ment qualifiant (EQ) et la 

promotion sociale (EPS) avec 
les Pôles Formation Emploi

PFE Education FWB, 
la Communauté 

flamande, 
Enseignement 
de Promotion 
Sociale, JEEP, 

JUMP naar werk
Développer des collabora-
tions Ens/EPS/PFE portant 

sur la promotion des métiers/ 
formations complémentaires

# collaborations 
mises en place 
entre les PFE et 
l'EPS et/ou l'EQ

2 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Organiser des découvertes et 
tests métiers pour les jeunes 
en dernières années de l’EQ

# découvertes et 
test métiers /an

Augmentation 
de 50 %

2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Collaborer à la réalisa-
tion du cadastre des équi-

pements scolaires

Cadastre réalisé OK 2025 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Présenter aux étudiants de 
dernière année les forma-
tions et aides à l'emploi 

proposées au sein des PFE

% d'étudiants par 
année qui ont reçu 

la présentation

75 % 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Axe 2: Sécuriser les parcours de formation vers l’emploi
Mesure 9: Promouvoir 
l’information sur les 

métiers qui recrutent et les 
formations qui y mènent

Cité des 
Métiers

Actiris, Bruxelles 
Formation, VDAB 

Brussel, et PFE, 
en collaboration 
avec l'Éducation 
et la Promotion 

Sociale de la FWB, 
Missions locales, 
Tracé Brussel, 
Werkwinkels, 

la Communauté 
flamande
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Axe et mesure Pilote Autres parties 
prenantes

Indicateurs Cibles Période 
de mise en 

œuvre

Budget consacré

Réaliser des capsules 
vidéos présentant les 
métiers qui recrutent

# capsules 
vidéos métiers

12 par an 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Promouvoir les métiers 
STEAM et les filières d’ap-

prentissage qui y mènent

# actions de 
promotion

50 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Développer et promouvoir 
la plateforme d’Information 

sur le Marché du Travail 
à Bruxelles (IMTB-B)

Plateforme IMTB 
accessible

OK 2027 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Promouvoir l’offre de 
services de la CDM 

auprès du grand public

# actions de 
promotion

10 par an 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Développer une app pour 
diffuser l’offre de services et 
les vidéos métiers de la CDM

App accessible OK 2025 Estimation budgé-
taire: 144.000€ 
HTVA en 2025.

Mesure 10: Instaurer les 
essais et découvertes métiers

Bruxelles 
Formation

VDAB Brussel, 
PFE, Missions 
locales, CDM

Développer les modules décou-
vertes métiers en entreprises

# modules 
découvertes 

métiers réalisés 
en entreprise

50 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Développer les essais métier # d'essais méties 
réalisés en amont 
d'une formation

à définir par 
le pilote

2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 11: Faciliter les 
transitions entre formations 

d’un même parcours

Bruxelles 
Formation

SFPME, efp, VDAB 
Brussel, View, 

IBEFE, BANSPA, 
Enseignement 
de Promotion 

Sociale, Mission 
locale et Lokale 

Werkwinkels
Cartographier et présenter les 

filières et parcours de formation
Présentation de 

l’offre de forma-
tion en parcours 

et filières

OK 2026 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Coordonner et publier les 
calendriers de formations au 

sein d’un même parcours

Taux de transition 
des formations 
pré-qualifiantes 

vers les formations 
qualifiantes

80 % 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mettre en place le 
«contrat-parcours»

Mise en place du 
contat-parcours

OK 2027 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesurer, suivre et analyser les 
indicateurs de transition entre 
formation d'un même parcours

Analyse longitudi-
nale des parcours 

de formation 
vers l’emploi

OK 2025 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Axe et mesure Pilote Autres parties 
prenantes

Indicateurs Cibles Période 
de mise en 

œuvre

Budget consacré

Réaliser des capsules 
vidéos présentant les 
métiers qui recrutent

# capsules 
vidéos métiers

12 par an 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Promouvoir les métiers 
STEAM et les filières d’ap-

prentissage qui y mènent

# actions de 
promotion

50 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Développer et promouvoir 
la plateforme d’Information 

sur le Marché du Travail 
à Bruxelles (IMTB-B)

Plateforme IMTB 
accessible

OK 2027 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Promouvoir l’offre de 
services de la CDM 

auprès du grand public

# actions de 
promotion

10 par an 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Développer une app pour 
diffuser l’offre de services et 
les vidéos métiers de la CDM

App accessible OK 2025 Estimation budgé-
taire: 144.000€ 
HTVA en 2025.

Mesure 10: Instaurer les 
essais et découvertes métiers

Bruxelles 
Formation

VDAB Brussel, 
PFE, Missions 
locales, CDM

Développer les modules décou-
vertes métiers en entreprises

# modules 
découvertes 

métiers réalisés 
en entreprise

50 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Développer les essais métier # d'essais méties 
réalisés en amont 
d'une formation

à définir par 
le pilote

2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 11: Faciliter les 
transitions entre formations 

d’un même parcours

Bruxelles 
Formation

SFPME, efp, VDAB 
Brussel, View, 

IBEFE, BANSPA, 
Enseignement 
de Promotion 

Sociale, Mission 
locale et Lokale 

Werkwinkels
Cartographier et présenter les 

filières et parcours de formation
Présentation de 

l’offre de forma-
tion en parcours 

et filières

OK 2026 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Coordonner et publier les 
calendriers de formations au 

sein d’un même parcours

Taux de transition 
des formations 
pré-qualifiantes 

vers les formations 
qualifiantes

80 % 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mettre en place le 
«contrat-parcours»

Mise en place du 
contat-parcours

OK 2027 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesurer, suivre et analyser les 
indicateurs de transition entre 
formation d'un même parcours

Analyse longitudi-
nale des parcours 

de formation 
vers l’emploi

OK 2025 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.
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Axe et mesure Pilote Autres parties 
prenantes

Indicateurs Cibles Période 
de mise en 

œuvre

Budget consacré

Proposer et mettre en œuvre 
des actions d'amélioration

Suivi des actions 
d’amélioration 
recommandées

OK 2025-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Sur la base du plan fran-
cophone Alpha, articuler 
les référentiels de forma-

tion des opérateurs avec la 
formation professionnelle

Articulation entre 
les référentiels de 
formations profes-
sionnels et alpha

OK 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 12: Prévenir, 
détecter et répondre au 

décrochage des chercheurs 
d’emploi en formation

Bruxelles 
Formation

Actiris, efp, 
SFPME, 

VDAB Brussel, 
Enseignement de 

Promotion Sociale
Renforcer les mesures de lutte 
contre la précarité et les dispo-
sitif d'accompagnement social

Révision et adapta-
tion des mesures de 
lutte contre la préca-
rité et les dispositifs 
d'accompagnement

OK 2026 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Évaluer la possibilité de 
revaloriser les indemnités 
de formation en lien avec 

les métiers en pénurie

Evaluation de 
revalorisation 
des indemnités

OK 2025 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Faciliter l'accès aux crèches 
et structures d'accueil pour 

les parents en formation

Nombre de parte-
nariats conclus 

avec des crèches 
pour les CE

à définir par 
le pilote

2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Renforcer la détection précoce 
et proactive du décrochage

Suivi des recom-
mandations 

annuelles sur 
l’analyse du décro-

chage constaté

OK 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Systématiser l'intervention du 
conseiller référent d'Actiris 
des suites d'un décrochage

Taux d'achèvement 
des formations

0,8 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Définir des parcours adaptés 
avec des méthodologies inno-

vantes pour des publics à risque

# initiatives à desti-
nation de publics 

spécifiques notam-
ment souffrant de 
troubles neurodé-
veloppementaux

10 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 13: Favoriser 
l’inclusion des publics 
à besoins spécifiques

Bruxelles 
Formation

SFPME-efp, VDAB, 
Brussel, Actiris, 

Bruxelles Économie 
et Emploi, 

Digibank Brussel
Favoriser la reprise des études 
ou formations des parents solo

Suivi des recom-
mandations issues 

dans enquêtes quali-
tatives sur le profil 
des stagiaires en 

formation pour faire 
face aux obstacles à 
l’entrée et à la pour-
suite des formations

OK 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Renforcer l'accès aux 
formations des personnes 
en situation de handicap

Reporting annuel 
du nombre de 
PSH suivant 

une formation

OK 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Axe et mesure Pilote Autres parties 
prenantes

Indicateurs Cibles Période 
de mise en 

œuvre

Budget consacré

Proposer et mettre en œuvre 
des actions d'amélioration

Suivi des actions 
d’amélioration 
recommandées

OK 2025-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Sur la base du plan fran-
cophone Alpha, articuler 
les référentiels de forma-

tion des opérateurs avec la 
formation professionnelle

Articulation entre 
les référentiels de 
formations profes-
sionnels et alpha

OK 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 12: Prévenir, 
détecter et répondre au 

décrochage des chercheurs 
d’emploi en formation

Bruxelles 
Formation

Actiris, efp, 
SFPME, 

VDAB Brussel, 
Enseignement de 

Promotion Sociale
Renforcer les mesures de lutte 
contre la précarité et les dispo-
sitif d'accompagnement social

Révision et adapta-
tion des mesures de 
lutte contre la préca-
rité et les dispositifs 
d'accompagnement

OK 2026 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Évaluer la possibilité de 
revaloriser les indemnités 
de formation en lien avec 

les métiers en pénurie

Evaluation de 
revalorisation 
des indemnités

OK 2025 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Faciliter l'accès aux crèches 
et structures d'accueil pour 

les parents en formation

Nombre de parte-
nariats conclus 

avec des crèches 
pour les CE

à définir par 
le pilote

2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Renforcer la détection précoce 
et proactive du décrochage

Suivi des recom-
mandations 

annuelles sur 
l’analyse du décro-

chage constaté

OK 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Systématiser l'intervention du 
conseiller référent d'Actiris 
des suites d'un décrochage

Taux d'achèvement 
des formations

0,8 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Définir des parcours adaptés 
avec des méthodologies inno-

vantes pour des publics à risque

# initiatives à desti-
nation de publics 

spécifiques notam-
ment souffrant de 
troubles neurodé-
veloppementaux

10 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 13: Favoriser 
l’inclusion des publics 
à besoins spécifiques

Bruxelles 
Formation

SFPME-efp, VDAB, 
Brussel, Actiris, 

Bruxelles Économie 
et Emploi, 

Digibank Brussel
Favoriser la reprise des études 
ou formations des parents solo

Suivi des recom-
mandations issues 

dans enquêtes quali-
tatives sur le profil 
des stagiaires en 

formation pour faire 
face aux obstacles à 
l’entrée et à la pour-
suite des formations

OK 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Renforcer l'accès aux 
formations des personnes 
en situation de handicap

Reporting annuel 
du nombre de 
PSH suivant 

une formation

OK 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.
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Axe et mesure Pilote Autres parties 
prenantes

Indicateurs Cibles Période 
de mise en 

œuvre

Budget consacré

Intégrer des modules option-
nels aux formation pour 
renforcer l'inclusion et 
l'autonomie numérique

Des modules 
rendus optionnels

OK 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 14: Réformer 
le dispositif d’Insertion 

Socioprofessionnelle

Ministre de 
l'Emploi et de 
la Formation

Actiris, Bruxelles 
Formation, 

COCOF, FebISP, 
Tracé Brussel

Redéfinir les missions 
et les natures de forma-
tion confiées aux OISP

Adoption d’un 
nouveau cadre 

réglementaire et de 
nouvelles modalités 
de financement du 

secteur de l’ISP 
à Bruxelles

OK 2025-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Instaurer un suivi annuel des 
taux de sortie vers l'emploi

Adoption d’un 
nouveau cadre 

réglementaire et de 
nouvelles modalités 
de financement du 

secteur de l’ISP 
à Bruxelles

OK 2025-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Etablir un cadre de program-
mation pluriannuel

Adoption d’un 
nouveau cadre 

réglementaire et de 
nouvelles modalités 
de financement du 

secteur de l’ISP 
à Bruxelles

OK 2025-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Revoir les modalités d'agré-
ment et de conventionnement 

dans un but de simplifi-
cation administrative

Adoption d’un 
nouveau cadre 

réglementaire et de 
nouvelles modalités 
de financement du 

secteur de l’ISP 
à Bruxelles

OK 2025-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Revoir le mode de financement 
actuel pour plus de simplifi-

cation et de transparence

Adoption d’un 
nouveau cadre 

réglementaire et de 
nouvelles modalités 
de financement du 

secteur de l’ISP 
à Bruxelles

OK 2025-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 15: Certifier 
les formations

Bruxelles 
Formation

SFPME, FebISP, 
Tracé Brussel, 
Syntra Brussel, 

COCOF
Augmenter le nombre de forma-

tions pouvant être certifiées
Taux de couverture 

des formations 
pour chercheurs 
d'emploi par un 

document officiel

80 % en 2027 et 
100 % en 2030

2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Augmenter le nombre de 
certifications délivrées à l'issue 
des formations professionnelles

Taux de courver-
ture des forma-
tions à certifier

50 % en 2027 et 
75 % en 2030

2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Déployer la certification 
des formations aux OISP

Intégration d'un 
volet certification 
dans la réforme 

des OISP

OK 2025-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Axe et mesure Pilote Autres parties 
prenantes

Indicateurs Cibles Période 
de mise en 

œuvre

Budget consacré

Intégrer des modules option-
nels aux formation pour 
renforcer l'inclusion et 
l'autonomie numérique

Des modules 
rendus optionnels

OK 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 14: Réformer 
le dispositif d’Insertion 

Socioprofessionnelle

Ministre de 
l'Emploi et de 
la Formation

Actiris, Bruxelles 
Formation, 

COCOF, FebISP, 
Tracé Brussel

Redéfinir les missions 
et les natures de forma-
tion confiées aux OISP

Adoption d’un 
nouveau cadre 

réglementaire et de 
nouvelles modalités 
de financement du 

secteur de l’ISP 
à Bruxelles

OK 2025-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Instaurer un suivi annuel des 
taux de sortie vers l'emploi

Adoption d’un 
nouveau cadre 

réglementaire et de 
nouvelles modalités 
de financement du 

secteur de l’ISP 
à Bruxelles

OK 2025-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Etablir un cadre de program-
mation pluriannuel

Adoption d’un 
nouveau cadre 

réglementaire et de 
nouvelles modalités 
de financement du 

secteur de l’ISP 
à Bruxelles

OK 2025-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Revoir les modalités d'agré-
ment et de conventionnement 

dans un but de simplifi-
cation administrative

Adoption d’un 
nouveau cadre 

réglementaire et de 
nouvelles modalités 
de financement du 

secteur de l’ISP 
à Bruxelles

OK 2025-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Revoir le mode de financement 
actuel pour plus de simplifi-

cation et de transparence

Adoption d’un 
nouveau cadre 

réglementaire et de 
nouvelles modalités 
de financement du 

secteur de l’ISP 
à Bruxelles

OK 2025-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 15: Certifier 
les formations

Bruxelles 
Formation

SFPME, FebISP, 
Tracé Brussel, 
Syntra Brussel, 

COCOF
Augmenter le nombre de forma-

tions pouvant être certifiées
Taux de couverture 

des formations 
pour chercheurs 
d'emploi par un 

document officiel

80 % en 2027 et 
100 % en 2030

2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Augmenter le nombre de 
certifications délivrées à l'issue 
des formations professionnelles

Taux de courver-
ture des forma-
tions à certifier

50 % en 2027 et 
75 % en 2030

2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Déployer la certification 
des formations aux OISP

Intégration d'un 
volet certification 
dans la réforme 

des OISP

OK 2025-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.
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Axe et mesure Pilote Autres parties 
prenantes

Indicateurs Cibles Période 
de mise en 

œuvre

Budget consacré

Mesure 16: Mettre en 
place le Certificat de 

Compétence Professionnel

CVDC Bruxelles 
Formation, Le 

Forem, IFAPME, 
SFPME et la 
Promotion 

Sociale (FWB)
Opérationnaliser le CCP # CCP disponibles 

/ # CCP délivrés
à définir par 

le pilote
2024-2030 Un budget devra 

être alloué à 
cet effet sur la 

mission 26 de la 
COCOF lors de 
la confection du 

budget initial 2024
Garantir une reconnais-
sance effective par les 

secteurs du CCP

Taux de sortie 
vers l'emploi des 
CE avec un CCP

80 % 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 17: Evaluer et 
développer le dispositif de 
validation des compétences

CVDC Actiris, 
View.brussel, 

Bruxelles Formation, 
SFPME et 

Enseignement de 
Promotion Sociale

Évaluer périodiquement, 
de manière quantitative 

et qualitative, l’impact du 
Titre de compétence sur 

le marché du travail

Évaluation pério-
dique, quantitative 
et qualitative, de 

l’impact du Titre de 
compétence sur le 
marché du travail

OK 2025 Un budget devra 
être alloué à 

cet effet sur la 
mission 26 de la 
COCOF lors de 
la confection du 

budget initial 2024
Formuler des propositions 
d'actions en vue d'accroitre 

l'impact de la valida-
tion des compétences

Mise en œuvre des 
actions recomman-

dées et validées

OK 2025-2030 Ce poste budgétaire 
sera estimé en fonc-
tion des recomman-
dations de l'évalua-

tion visée supra
Améliorer l’offre de valida-
tion des compétences pour 
les métiers qui recrutent 
et/ou liés aux transitions 

numérique et économique

Nombre de «titres 
de compétences» 

disponibles à 
Bruxelles

Augmentation 
de 20 % de la 

couverture métier

2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Nombre de «titres 
de compétences» 

délivrés

4000 2024-2027 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Taux d’insertion 
à l’emploi des 

détenteurs d’un titre 
de compétences

80 % 2024-2030 Sur la base du 
budget existant - 
et si nécessaire, 
une priorisation 
des moyens de 
la mission 26 
de la COCOF 
sera effectuée

Mesure 18: Promouvoir les 
dispositifs de reconnaissance 
des compétences des déten-
teurs de diplômes étrangers 
non reconnus en Belgique

Ministre de 
l'Emploi et de 
la Formation

View.brussel, 
Enseignement de 

Promotion Sociale, 
Enseignement obli-

gatoire, NARIC-
Vlaanderen, VDAB 

Brussel, CVDC
Identifier les diplômes 

étrangers concernés
Elaboration 

d'un monitoring 
spécifique

OK 2025 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Axe et mesure Pilote Autres parties 
prenantes

Indicateurs Cibles Période 
de mise en 

œuvre

Budget consacré

Mesure 16: Mettre en 
place le Certificat de 

Compétence Professionnel

CVDC Bruxelles 
Formation, Le 

Forem, IFAPME, 
SFPME et la 
Promotion 

Sociale (FWB)
Opérationnaliser le CCP # CCP disponibles 

/ # CCP délivrés
à définir par 

le pilote
2024-2030 Un budget devra 

être alloué à 
cet effet sur la 

mission 26 de la 
COCOF lors de 
la confection du 

budget initial 2024
Garantir une reconnais-
sance effective par les 

secteurs du CCP

Taux de sortie 
vers l'emploi des 
CE avec un CCP

80 % 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 17: Evaluer et 
développer le dispositif de 
validation des compétences

CVDC Actiris, 
View.brussel, 

Bruxelles Formation, 
SFPME et 

Enseignement de 
Promotion Sociale

Évaluer périodiquement, 
de manière quantitative 

et qualitative, l’impact du 
Titre de compétence sur 

le marché du travail

Évaluation pério-
dique, quantitative 
et qualitative, de 

l’impact du Titre de 
compétence sur le 
marché du travail

OK 2025 Un budget devra 
être alloué à 

cet effet sur la 
mission 26 de la 
COCOF lors de 
la confection du 

budget initial 2024
Formuler des propositions 
d'actions en vue d'accroitre 

l'impact de la valida-
tion des compétences

Mise en œuvre des 
actions recomman-

dées et validées

OK 2025-2030 Ce poste budgétaire 
sera estimé en fonc-
tion des recomman-
dations de l'évalua-

tion visée supra
Améliorer l’offre de valida-
tion des compétences pour 
les métiers qui recrutent 
et/ou liés aux transitions 

numérique et économique

Nombre de «titres 
de compétences» 

disponibles à 
Bruxelles

Augmentation 
de 20 % de la 

couverture métier

2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Nombre de «titres 
de compétences» 

délivrés

4000 2024-2027 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Taux d’insertion 
à l’emploi des 

détenteurs d’un titre 
de compétences

80 % 2024-2030 Sur la base du 
budget existant - 
et si nécessaire, 
une priorisation 
des moyens de 
la mission 26 
de la COCOF 
sera effectuée

Mesure 18: Promouvoir les 
dispositifs de reconnaissance 
des compétences des déten-
teurs de diplômes étrangers 
non reconnus en Belgique

Ministre de 
l'Emploi et de 
la Formation

View.brussel, 
Enseignement de 

Promotion Sociale, 
Enseignement obli-

gatoire, NARIC-
Vlaanderen, VDAB 

Brussel, CVDC
Identifier les diplômes 

étrangers concernés
Elaboration 

d'un monitoring 
spécifique

OK 2025 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.
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Axe et mesure Pilote Autres parties 
prenantes

Indicateurs Cibles Période 
de mise en 

œuvre

Budget consacré

Analyser et proposer les 
possibilités d'équivalences 
et/ou passerelless pour les 

diplômes étrangers concernés

Etude sur les possi-
bilités d'équivalence 

ou passerelles

OK 2026 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Intensifier les collabora-
tions avec la Flandre et la 
FWB pour développer une 

procédure simplifiée

Elaboration et mise 
en œuvre d'une 

procédure simplifiée

OK 2026-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Participer à la dyna-
mique européenne

Participation 
de la RBC à la 

dynamique et aux 
discussions euro-

péennes en ce sens

OK 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 19: Promouvoir 
les outils et pratiques 
de recrutement basés 
sur les compétences

Actiris CVDC, 
Brupartners, en 

collaboration avec 
talent.brussels, 

Erap
Inciter les entreprises et les 
pouvoirs publics à exprimer 

leurs besoins en termes 
de compétences prioritai-

rement aux diplômes

% des offres d’em-
plois mentionnant 
les compétences 

requises

100 % 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Poursuivre la méthodo-
logie «matching»

Méthodologie de 
correspondance 

offre/demande sur 
le marché de l’em-
ploi sur la base des 
compétences établie

OK 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Identifier les bonnes pratiques 
de recrutement existantes basées 

sur les compétences et les 
valoriser auprès des employeurs

Elaboration d'un 
guide de bonnes 

pratiques en 
recrutement

OK 2026-2027 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Promouvoir la reconnais-
sance des certifications 
autres que le diplôme

Création d'une 
page web sur le site 
d'Actiris qui reprend 
toutes les formes de 
certifications à titre 
informationnel pour 
les employeurs (en 
miroir de celle inti-
tulée «valisation de 
mes compétences»)

OK 2025-2026 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 20: Mesurer et évaluer 
les taux de sortie vers l’emploi 
sur la base des objectifs cibles

View.brussels Actiris, Bruxelles 
Formation, SFPME, 

VDAB Brussel, 
Enseignement de 

Promotion Sociale
Elaborer une nouvelle 

méthodologie de calcul des 
taux de sortie vers l'emploi

Méthodologie revue 
concernant le calcul 

des taux de sortie 
vers l’emploi

OK 2025 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Etendre les mesures des indica-
teurs à l'ensemble des opérateurs 
de la formation professionnelle

Adoption et mise 
en application 
de celle-ci par 
l’ensemble des 

opérateurs

OK 2025-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Collecter et analyser 
les TSE au niveau des 
produits de formation

Analyse annuelle 
des TSE et plan 

d’actions

OK 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Axe et mesure Pilote Autres parties 
prenantes

Indicateurs Cibles Période 
de mise en 

œuvre

Budget consacré

Analyser et proposer les 
possibilités d'équivalences 
et/ou passerelless pour les 

diplômes étrangers concernés

Etude sur les possi-
bilités d'équivalence 

ou passerelles

OK 2026 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Intensifier les collabora-
tions avec la Flandre et la 
FWB pour développer une 

procédure simplifiée

Elaboration et mise 
en œuvre d'une 

procédure simplifiée

OK 2026-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Participer à la dyna-
mique européenne

Participation 
de la RBC à la 

dynamique et aux 
discussions euro-

péennes en ce sens

OK 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 19: Promouvoir 
les outils et pratiques 
de recrutement basés 
sur les compétences

Actiris CVDC, 
Brupartners, en 

collaboration avec 
talent.brussels, 

Erap
Inciter les entreprises et les 
pouvoirs publics à exprimer 

leurs besoins en termes 
de compétences prioritai-

rement aux diplômes

% des offres d’em-
plois mentionnant 
les compétences 

requises

100 % 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Poursuivre la méthodo-
logie «matching»

Méthodologie de 
correspondance 

offre/demande sur 
le marché de l’em-
ploi sur la base des 
compétences établie

OK 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Identifier les bonnes pratiques 
de recrutement existantes basées 

sur les compétences et les 
valoriser auprès des employeurs

Elaboration d'un 
guide de bonnes 

pratiques en 
recrutement

OK 2026-2027 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Promouvoir la reconnais-
sance des certifications 
autres que le diplôme

Création d'une 
page web sur le site 
d'Actiris qui reprend 
toutes les formes de 
certifications à titre 
informationnel pour 
les employeurs (en 
miroir de celle inti-
tulée «valisation de 
mes compétences»)

OK 2025-2026 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 20: Mesurer et évaluer 
les taux de sortie vers l’emploi 
sur la base des objectifs cibles

View.brussels Actiris, Bruxelles 
Formation, SFPME, 

VDAB Brussel, 
Enseignement de 

Promotion Sociale
Elaborer une nouvelle 

méthodologie de calcul des 
taux de sortie vers l'emploi

Méthodologie revue 
concernant le calcul 

des taux de sortie 
vers l’emploi

OK 2025 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Etendre les mesures des indica-
teurs à l'ensemble des opérateurs 
de la formation professionnelle

Adoption et mise 
en application 
de celle-ci par 
l’ensemble des 

opérateurs

OK 2025-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Collecter et analyser 
les TSE au niveau des 
produits de formation

Analyse annuelle 
des TSE et plan 

d’actions

OK 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.
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Axe et mesure Pilote Autres parties 
prenantes

Indicateurs Cibles Période 
de mise en 

œuvre

Budget consacré

Sur la base des données récol-
tées ainsi que des échanges 
et des informations de type 

qualitatif, identifier les causes 
de variance par rapport aux 

objectifs attendus et les prendre 
en compte dans la mise à jour 

triennale de l’offre de formation 
proposer et mettre en œuvre 

un plan d’actions annuel

Suivi des actions et 
retour formel des 

régisseurs de l'offre 
de formation sur 

la prise en compte 
ou non des TSE.

OK 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Introduire des analyses 
d'impact régulière en compa-
rant l'insertion des cohortes 
sorties de formation avec 

des groupes controle

Réalisation d’ana-
lyses d’impact

OK 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Axe 3: Renforcer les compétences transversales
Mesure 21: S’accorder sur une 

définition des «softs skills»
Brupartners Actiris, Bruxelles 

Formation, Cité 
des Métiers, 

PFE, efp, VDAB 
Brussel, CVDC

Définir et s'accorder sur les 
compétences transversales 
minimales et nécessaires 
pour le marché du travail

Une définition 
commune des 
compétences 
transversales

OK 2024 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 22: Renforcer les 
compétences transver-

sales (soft skills) dans les 
modules de formation

Bruxelles 
Formation

efp, VDAB Brussel, 
Febisp, CVDC

Développer une stratégie 
d'acquisition des compé-
tences transversales clefs

Une stratégie 
d'acquisition des 

compétences 
transversales

OK 2025-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Identifier, élaborer ou 
renforcer les outils et modules 

adéquats à intégrer aux 
formations existantes

% des formations 
qualifiantes inté-
grant un module 

de développement 
des compétences 

transversales

à définir par 
le pilote

2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Identifier ou élaborer 
les outils de bilan

Des outils de bilans 
clairs et utilisés

OK 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Former les formateurs #formateurs formés 
annuellement

à définir par 
le pilote

2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 23: Profiter des phases 
d’apprentissage en milieu du 
travail pour développer les 
compétences transversales

Efp Bruxelles 
Formation, VDAB 

Brussel, CVDC

Inclure le développement 
et l'évaluation des compé-
tences transversales dans 

les plans de formation

% des plans de 
formation intégrant 
un volet spécifique 
sur les compétences 

transversales

100 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Prévoir des modules spécifiques 
parrallèles pour renforcer l'ap-
prentissage en milieu de travail

% formations 
qui proposent 
ces modules

75 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Axe et mesure Pilote Autres parties 
prenantes

Indicateurs Cibles Période 
de mise en 

œuvre

Budget consacré

Sur la base des données récol-
tées ainsi que des échanges 
et des informations de type 

qualitatif, identifier les causes 
de variance par rapport aux 

objectifs attendus et les prendre 
en compte dans la mise à jour 

triennale de l’offre de formation 
proposer et mettre en œuvre 

un plan d’actions annuel

Suivi des actions et 
retour formel des 

régisseurs de l'offre 
de formation sur 

la prise en compte 
ou non des TSE.

OK 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Introduire des analyses 
d'impact régulière en compa-
rant l'insertion des cohortes 
sorties de formation avec 

des groupes controle

Réalisation d’ana-
lyses d’impact

OK 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Axe 3: Renforcer les compétences transversales
Mesure 21: S’accorder sur une 

définition des «softs skills»
Brupartners Actiris, Bruxelles 

Formation, Cité 
des Métiers, 

PFE, efp, VDAB 
Brussel, CVDC

Définir et s'accorder sur les 
compétences transversales 
minimales et nécessaires 
pour le marché du travail

Une définition 
commune des 
compétences 
transversales

OK 2024 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 22: Renforcer les 
compétences transver-

sales (soft skills) dans les 
modules de formation

Bruxelles 
Formation

efp, VDAB Brussel, 
Febisp, CVDC

Développer une stratégie 
d'acquisition des compé-
tences transversales clefs

Une stratégie 
d'acquisition des 

compétences 
transversales

OK 2025-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Identifier, élaborer ou 
renforcer les outils et modules 

adéquats à intégrer aux 
formations existantes

% des formations 
qualifiantes inté-
grant un module 

de développement 
des compétences 

transversales

à définir par 
le pilote

2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Identifier ou élaborer 
les outils de bilan

Des outils de bilans 
clairs et utilisés

OK 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Former les formateurs #formateurs formés 
annuellement

à définir par 
le pilote

2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 23: Profiter des phases 
d’apprentissage en milieu du 
travail pour développer les 
compétences transversales

Efp Bruxelles 
Formation, VDAB 

Brussel, CVDC

Inclure le développement 
et l'évaluation des compé-
tences transversales dans 

les plans de formation

% des plans de 
formation intégrant 
un volet spécifique 
sur les compétences 

transversales

100 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Prévoir des modules spécifiques 
parrallèles pour renforcer l'ap-
prentissage en milieu de travail

% formations 
qui proposent 
ces modules

75 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.
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Axe et mesure Pilote Autres parties 
prenantes

Indicateurs Cibles Période 
de mise en 

œuvre

Budget consacré

Prévoir un module transversal 
sur les soft skills à donner à tous 

les stagiaires avant une FPI

% modules soft 
skills donné 

aux stagiaires 
avant une FPI

100 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Organiser des temps d’échange 
entre des entreprises qui ont 

accueilli des jeunes en insertion 
et des jeunes qui finissent une 

expérience professionnelle afin 
de favoriser les échanges de 

points de vue et une meilleure 
compréhension mutuelle.

# temps d'échange 
organisés par an 
entre employeurs 

et jeunes

4 par an 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 24: Garantir une 
formation adaptée à tout 

CE pour atteindre un 
niveau minimum dans au 

moins une des deux langues 
régionales et développer 
les compétence métiers

Bruxelles 
Formation

efp, VDAB Brussel, 
Actiris, Huis van 
Het Nederlands, 
Enseignement de 

Promotion Sociale

Développer l'apprentissage 
des langues orientées métiers 
dans les modules de forma-
tion qualifiantes et stages

% des chercheurs 
d’emploi ayant 

suivi un parcours de 
formation et dispo-
sant d’un niveau A2 
dans au moins une 
des deux langues 

régionales à la sortie

75 % 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Augmenter les parcours de 
formation et d'accompagnement 
organisés par le VDAB brussel 
dans le cadre du Mandetering

% des formations 
intégrant l’appren-
tissage des langues 
orientées métiers 
suivant le type de 

formation (pré-qua-
lifiant et qualifiant)

50 % 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Augmenter la proportion 
des stages d'immersion 

linguistique en entreprise

# CE bruxel-
lois ayant suivi 
un parcours de 

formation immersif

à doubler 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Dynamiser et simplifier 
l'accès aux chèques langues

#stagiaires ayant 
suivi un module 
d’auto-formation 

en langues

à doubler 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Promouvoir BRULINGUA 
en particulier dans les 
périodes d'attente entre 
modules de formation

#utilisateurs de 
la plateforme 

Brulingua

augmentation 
de 30 %

2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Assurer une coordination entre 
opérateurs pour un remplis-
sage optimal des cours FLE

Mise en place 
d'une coordination 

entre opérateurs

OK 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 25: Renforcer 
les compétences numé-
riques de base des CE

Actiris Bruxelles 
Formation, efp, 
VDAB Brussel, 

Digibank Brussels
Alimenter le catalogue mis en 
place par le PFE Digitalcity 
et assurer sa diffusion sur le 

site de la cité des Métiers

Catalogue revu par 
PFE Digitalcity

OK 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Axe et mesure Pilote Autres parties 
prenantes

Indicateurs Cibles Période 
de mise en 

œuvre

Budget consacré

Prévoir un module transversal 
sur les soft skills à donner à tous 

les stagiaires avant une FPI

% modules soft 
skills donné 

aux stagiaires 
avant une FPI

100 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Organiser des temps d’échange 
entre des entreprises qui ont 

accueilli des jeunes en insertion 
et des jeunes qui finissent une 

expérience professionnelle afin 
de favoriser les échanges de 

points de vue et une meilleure 
compréhension mutuelle.

# temps d'échange 
organisés par an 
entre employeurs 

et jeunes

4 par an 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 24: Garantir une 
formation adaptée à tout 

CE pour atteindre un 
niveau minimum dans au 

moins une des deux langues 
régionales et développer 
les compétence métiers

Bruxelles 
Formation

efp, VDAB Brussel, 
Actiris, Huis van 
Het Nederlands, 
Enseignement de 

Promotion Sociale

Développer l'apprentissage 
des langues orientées métiers 
dans les modules de forma-
tion qualifiantes et stages

% des chercheurs 
d’emploi ayant 

suivi un parcours de 
formation et dispo-
sant d’un niveau A2 
dans au moins une 
des deux langues 

régionales à la sortie

75 % 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Augmenter les parcours de 
formation et d'accompagnement 
organisés par le VDAB brussel 
dans le cadre du Mandetering

% des formations 
intégrant l’appren-
tissage des langues 
orientées métiers 
suivant le type de 

formation (pré-qua-
lifiant et qualifiant)

50 % 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Augmenter la proportion 
des stages d'immersion 

linguistique en entreprise

# CE bruxel-
lois ayant suivi 
un parcours de 

formation immersif

À doubler 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Dynamiser et simplifier 
l'accès aux chèques langues

#stagiaires ayant 
suivi un module 
d’auto-formation 

en langues

À doubler 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Promouvoir BRULINGUA 
en particulier dans les 
périodes d'attente entre 
modules de formation

#utilisateurs de 
la plateforme 

Brulingua

Augmentation 
de 30 %

2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Assurer une coordination entre 
opérateurs pour un remplis-
sage optimal des cours FLE

Mise en place 
d'une coordination 

entre opérateurs

OK 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Mesure 25: Renforcer 
les compétences numé-
riques de base des CE

Actiris Bruxelles 
Formation, efp, 
VDAB Brussel, 

Digibank Brussels
Alimenter le catalogue mis en 
place par le PFE Digitalcity 
et assurer sa diffusion sur le 

site de la cité des Métiers

Catalogue revu par 
PFE Digitalcity

OK 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.
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Axe et mesure Pilote Autres parties 
prenantes

Indicateurs Cibles Période 
de mise en 

œuvre

Budget consacré

offrir une formation d'initiation 
bureautique certifiante sur la 

base des compétence Digicomp

% des CE identifiés 
à leur inscription 

comme étant 
très éloignés du 
numérique ayant 

suivi une formation 
d’initiation bureau-

tique certifiante/ 
% des CE certifiés 

à l’issue de la 
formation d’initia-
tion bureautique

1 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Promouvoir les formations 
accessibles librement par les 

personnes inscrites chez Actiris 
comme PC Skills et le catalogue 

de formations numériques en 
ligne de Bruxelles Formation

# CE bruxellois 
ayant accompli 
une formation 
sur PC Skills

à définir par 
le pilote

2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Dynamiser et simplifier 
l'accès aux chèques TIC

% des CE qui 
ont recours aux 
Chèques TIC

80 % 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Axe et mesure Pilote Autres parties 
prenantes

Indicateurs Cibles Période 
de mise en 

œuvre

Budget consacré

Offrir une formation d'initiation 
bureautique certifiante sur la 

base des compétence Digicomp

% des CE identifiés 
à leur inscription 

comme étant 
très éloignés du 
numérique ayant 

suivi une formation 
d’initiation bureau-

tique certifiante/ 
% des CE certifiés 

à l’issue de la 
formation d’initia-
tion bureautique

1 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Promouvoir les formations 
accessibles librement par les 

personnes inscrites chez Actiris 
comme PC Skills et le catalogue 

de formations numériques en 
ligne de Bruxelles Formation

# CE bruxellois 
ayant accompli 
une formation 
sur PC Skills

à définir par 
le pilote

2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.

Dynamiser et simplifier 
l'accès aux chèques TIC

% des CE qui 
ont recours aux 
Chèques TIC

80 % 2024-2030 Sur la base du 
budget existant 
- pas de moyens 

supplémen-
taires requis.
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Annexe 3 
Plans sectoriels  

pôles formation-emploi

Bijlage 3 
Sectorale plannen van de 

Polen Opleiding-Werk

ORIËNTEREN
1. Sensibilisering van het grote publiek
ACTIES
Globale communicatiecampagne die bedoeld is om de aantrekkelijkheid van 
de knelpuntberoepen te stimuleren en de nadruk te leggen op de werkelijke 
arbeids- en verloningsomstandigheden, de jobopportuniteiten en zelfs op de 
steunmaatregelen voor er een opleiding voor te volgen

Actiris Sectoren

Balans van de vaardigheden die gepaard gaat met een verplichte opleiding die 
door de werkzoekende gekozen wordt en wordt aangevuld met informatie 
van Actiris over de sectoren met de meeste werkaanbiedingen

Actiris
POW, Bruxelles Formation, EFP, 

VDAB

2. Gerichte communicatie
ACTIES

Communicatiecampagne die gericht is op de digitale beroepen Digitalcity Agentschap
De gelijkheid man/vrouw in de opleidingen ontwikkelen
Digitalcity positioneren in de ogen van de WZ en van de ondernemingen

90.000,00 €

Sectorcampagne die communiceert over de horecaberoepen en de 
aanwervingsmogelijkheden

Horeca forma Be pro
Agentschap, Bruxelles 

Formation, Federatie, sociale 
partners

Verbetering van het imago van de sector
Moet uitmonden op (een) job day(s) en het uitproberen van beroepen
Moet het aantal studenten en stagiaires in de verschillende richtingen doen toenemen

295.000,00 €

Promotie van technische beroepen Technicity Ondernemingen van de sector
Aanmaken van een gewestelijk medium (IT-platform voor uitwisselingen) dat met 
ondernemingen gedeeld wordt voor technische beroepen Acties “Herboost je 
motivatie” in samenwerking met de cel Werkgelegenheid

50.000,00 €

De technische beroepen promoten in de scholen (vooral op het niveau van de 
1e en 2e graad) 

Technicity Scholen, ondernemingen

Workshops voor technologische ontdekkingen lanceren voor jongeren
Een informatie- en voorstellingscampagne voeren voor het aanbod in het kwalificerend 
onderwijs in het BHG (aanwezigheid in scholen, bezoek van de pool...)
Invoering van een WG
Onderwijs/POW/Ondernemingen en een eenmalig actieplan

50.000,00 €

Campagne over de beroepen Tansport & Logistiek Logisticity

Ondernemingen
Overheidsorganisaties
Sectoren TL
Media

Verspreiding via social media, gespecialiseerde pers, radio, tv-spots, mivb
Een benadering ontwikkelen die gedeeld wordt door alle partners
Linken aan call to action (opleidingen, uitproberen van beroepen, opendeurdagen, 
evenement,...)

95.000,00 €

3. Oriëntatie
ACTIES

Detectie Construcity
Construcity asbl

Actiris
Bruxelles Formation

Aanwerving van 1,5 (of 2) VTE (+ 3e met overeenkomst met BF) voor een oriëntering 
naar: job zoeken, validering van vaardigheden, bijkomende opleiding, volledige 
opleiding, heroriëntering naar een ander beroep of sector Verfijning van info over WZ 
(BP, IAP)
Betrouwbaar maken van informatie in IBIS
Bevoorradingsreserve voor opleiding en werkkrachten

510.000,00 €

Screening van werkzoekenden Horeca forma Be pro Actiris
Testen van praktische vaardigheden voor oriëntering naar tewerkstelling of 
opleidingstraject

0,00 €

Ontwikkeling van oriënteringsacties met onderwijs Horeca forma Be pro
Instance Bassin, 

Onderwijsnetwerken

Aanwerving van een zaakgelastigde voor het onderwijs (overeenkomst getekend in 
april, operationeel in september)
Heraanknopen van de relaties met het onderwijs Gemeenschappelijke acties voor het 
schoolpubliek (herlancering van de gebruiksfaciliteiten van de infrastructuur van BRC)

0,00 €

Ontdekken van beroepen voor leerlingen en werkzoekenden. Allen? Sectoren? Bedrijfsbezoek, Opendeurdagen, ontmoetingen met professionals

UITNODIGEN
ACTIES
De inkomsten voor de opleiding versterken met de steun van de 
sectorfondsen

Strijden voor een volledige defiscalisatie van de opleidingsinkomsten ook 
wanneer deze met een sociale toelage gecombineerd worden.

Duaal leren stimuleren door de jongerenpremie en de mentorpremie aan te 
passen.
Ervoor zorgen dat het opleidingsinkomen van 2 naar 3 euro per uur stijgt.

OPLEIDEN
ACTIES

De onthaalcapaciteit verhogen in de opleidingen die met knelpuntberoepen 
te maken hebben.

Logisticity

Logisticity.brussels
Pijler Werk Actiris/Vdab
Pijler Opleiding Bruxelles 
Formation/Vdab
Verlener van privédiensten
FSTL

10 Brusselse werkzoekenden opleiden en invoegen in FPIE/IBO met verkrijging van het 
rijbewijs cat. C/CE & Vakbekwaamheid met ADR 1 en 2
Taalopleiding  

50.000,00 €

De onthaalcapaciteit verhogen in de opleidingen die met knelpuntberoepen 
te maken hebben.

Logisticity

Logisticity.brussels
Pijler Werk Actiris/Vdab
Pijler Opleiding Bruxelles 
Formation/Vdab
Verlener van privédiensten
FSTL

10 Brusselse werkzoekenden opleiden en invoegen in FPIE/IBO met verkrijging van het 
rijbewijs cat. C/CE & Vakbekwaamheid met ADR 1 en 2
Taalopleiding  

50.000,00 €

De onthaalcapaciteit verhogen in de opleidingen die met knelpuntberoepen 
te maken hebben.

Logisticity

Logisticity.brussels
Pijler Werk Actiris/Vdab
Verlener van privédiensten
FSTL

10 plaatsingen verwezenlijken in de sector PC 140.03, 140.05 en 127 voor 
werkzoekenden met een rijbewijs C & Vakbekwaamheid dankzij de opleiding en het 
behalen van rijbewijs CE met ADR 1 en 2. 
Vakgerichte opleiding in het Nederlands voor personen die de toegangsdrempel 
moeten halen voor de opleiding en het examen en de vakbenodigdheden. 

35.000,00 €

Budget 2023Budget 2022LEAD Samenwerking met Deliverables
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Budget 2023Budget 2022LEAD Samenwerking met Deliverables

De onthaalcapaciteit verhogen in de opleidingen die met knelpuntberoepen 
te maken hebben.

Logisticity

Logisticity.brussels
Pijler Werk Actiris/Vdab
Verlener van privédiensten
Aviato
FSTL-FSAA

De inschakeling van 10 Brusselse werkzoekenden bevorderen en verwezenlijken in 
knelpuntberoepen in het luchthavendomein door hen toegang te geven tot de 
opleiding en het B-rijbewijs en indien nodig de beroepsgerichte taalopleiding NL te 
behalen.

20.000,00 €

De inschakeling verhogen door de onthaalcapaciteit te verhogen in de 
verschillende opleidingscategorieën die met knelpuntberoepen te maken 
hebben.

Logisticity

Logisticity.brussels
Actiris Select
Sectoren

Aanwerving van een administratief beheerder & communicatie om de directie van POW 
te vervangen die de leiding van de “knelpuntberoepenacties” voor 2 jaar overneemt.

120.000,00 €

De leermogelijkheden verhogen om opleidingen te ontwikkelen voor 
Brusselse werkzoekenden met Onderwijs met volledig leerplan, Sociale 
Promotie en privépartners 

Logisticity
Logisticity.brussels
Sectoren
FWB Onderwijs

Optimalisering en/of huur van bijkomende externe infrastructuur (oefenterrein en 
cursuslokalen) om de opleiding van de groepen rijbewijs C en D te ontwikkelen

180.000,00 €

Het leren versterken door de kwaliteit van de pedagogische tools en de 
digitalisering door digitale faciliteiten en geavanceerd materieel.

Logisticity
Logisticity.brussels
Sectoren
FWB Onderwijs

Aankoop van informaticatools en geavanceerd pedagogisch materiaal om het gebruik 
ervan uit te wisselen en te coördineren voor Brusselse middelbare scholen en scholen 
voor sociale promotie met een afdeling TL en jongeren in opleiding

10.000,00 € 40.000,00 €

De onthaalcapaciteit verhogen in de opleidingen die met knelpuntberoepen 
te maken hebben.

Digitalcity BF Digital Organisatie van opleidingen voor werkzoekenden 180.000,00 €

De onthaalcapaciteit verhogen in de opleidingen die met knelpuntberoepen 
te maken hebben.

Digitalcity Leslokaaluitrusting 35.000,00 €

De onthaalcapaciteit verhogen in de opleidingen die met knelpuntberoepen 
te maken hebben.

Technicity
HR selectie met consultancy
Aanwerving van 3 “Knelpuntberoepen”coaches (twee in POW + 1 ondernemingscoach)
Aanwerving van een “Knelpuntberoepen” projectleider (ontmoeting aan de gang)

330.000,00 €

De onthaalcapaciteit verhogen in de opleidingen die met knelpuntberoepen 
te maken hebben.

Horeca forma Be pro
Bruxelles Formation, Actiris, 

sectoren

Hernieuwing van 3 opleidingen in functie van het profiel van de WZ en de 
personeelsnoden (bv.: “Stadsrestauratiemedewerker”, “teamplayer restauratie - 
keuken of zaal “...)

0,00 €

Opleidingen op maat ontwikkelen voor ondernemingen die na de opleiding de 
aanwerving garanderen.

Digitalcity BF Digital, VDAB en ACTIRIS Organisatie van opleidingen op maat voor werkzoekenden 245.000,00 €

Het opleidingsaanbod voor de werknemers ontwikkelen en de POW als de 
bevoorrechte partner van de ondernemingen positioneren.

Digitalcity CEVORA en ondernemingen

Nieuwe opleidingscatalogus
Campagne met "getuigenissen" van werknemers in de bedrijven
Verbetering van het partnership met CEVORA (vooral hun website)
Informatiesessies met ondernemingen om het merk Digitalcity en zijn dienstenaanbod 
te “verkopen”
Ontwikkeling van een businessplan voor het autonoom maken van de POW voor het 
luik werknemers
Aanwerving van een Verantwoordelijke Partnerschappen (een roadmap voorzien en 
contactdoelstellingen onderneming)

0,00 €

DICHTERBIJ BRENGEN
ACTIES

Organisatie van jobdatings Horeca forma Be pro Actiris, sectoren

Te ondersteunen met communicatieacties
Samen organiseren met Actiris om werkzoekenden en werkgevers op zoek naar 
personeel rechtstreeks met elkaar in contact te brengen
Indien nodig heroriëntering naar een opleidingstraject

45.000,00 €

Ontwikkeling van het uitproberen van beroepen Bruxelles Formation Sectoren, Horeca forma Be pro

In ondernemingen die aanwerven
Mogelijkheid om in de praktijk een beroep te ontdekken in een heel korte periode (1 
tot 3 dagen)
Mogelijkheid om na afloop een arbeidscontract, stage of opleiding te krijgen

90.000,00 €

Ontdekking van de sector voor specifiek doelpubliek Construcity Alle partners van POW
Opzetten van knelpuntberoepenacties: actie “vrouwen in de bouwsector”, 
sectorpromotie, nieuwkomers
Uitgewerkte communicatiemedia

90.000,00 €

Prospectie in onderneming uitvoeren Horeca forma Be pro Sectoren
Ontmoetingen in ondernemingen (via consultants), doorspelen van aanvragen en 
doorgeven van jobaanbiedingen

0,00 €

Prospectie in onderneming uitvoeren Technicity
Bedrijfsbezoeken, analyse van de aanvragen, events, versterking van de 
bedrijfsnetwerken en onderwijs, communicatie: opgevolgd door projectleider

170.000,00 €

De zichtbaarheid van het aanbod, de opportuniteiten van de loopbaan en van 
het doelpubliek dat via de POW gaat, verbeteren

Digitalcity

Verbetering van het platform van de opleidingen (dashboard van de catalogus, 
gebruikersaccount, link naar jobaanbiedingen en gebruikersprofielen)
Ontwikkeling van een website (zichtbaarheid van de jobaanbiedingen, promotie van 
stagiairs naar bedrijven toe, recuperatie van jobaanbiedingen/stage door 
ondernemingen)

50.000,00 €

2.290.000,00 € 540.000,00 €
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ORIENTER
1. Sensibilisation du grand public
ACTIONS
Campagne de communication globale visant à stimuler l’attractivité de 
métiers en pénurie et mettant l’accent sur les véritables conditions de travail 
et de rémunération, les opportunités d’embauche voire les incitants à s’y 
former

Actiris Secteurs

Bilan de compétences assorti d’une obligation de formation choisie par le 
chercheur d’emploi et complété d’une information de la part d’Actiris sur les 
secteurs les plus pourvoyeurs d’emploi

Actiris
PFE, Bruxelles Formation, EFP, 

VDAB

2. Communication ciblée
ACTIONS

Campagne de communication ciblée sur les métiers du numérique Digitalcity Agence
Développer la parité homme/femme dans les formations
Positionner Digitalcity aux yeux des CE et des entreprises

90.000,00 €

Campagne sectorielle communiquant sur les métiers de l'Horeca et les 
possibilités d'engagement

Horeca forma Be pro
Agence, Bruxelles Formation, 

Fédération, partenaires sociaux

Amélioration de l'image du secteur 
Doit déboucher sur un (des) job-day et les essais-métiers
Doit permettre d'augmenter le nombre d'étudiants et de stagiaires dans les différentes 
filières

295.000,00 €

Promotion des métiers techniques Technicity Entreprises du secteur
Création d'un support régional (plateforme informatique d'échanges)  partagé avec les 
entreprises sur les métiers techniques 
Actions "rebooste ta motivation" en collaboration avec la cellule Emploi

50.000,00 €

Promouvoir les métiers techniques auprès des écoles (surtout au niveau du 
1er et 2ème degrés) 

Technicity Ecoles, entreprises

Lancer des ateliers de découvertes technologiques pour les jeunes
Mener une campagne d’information et de présentation de l’offre dans l’enseignement 
qualifiant en RBC (présence dans les écoles, visite du pôle…)
Mise en place d'un GT Enseignement/PFE/Entreprises et d'un plan d’action ad hoc

50.000,00 €

Campagne sur les métiers du Transport & Logistique Logisticity

Entreprises
Organisations publiques
Secteurs TL
Médias

Diffusion via réseaux sociaux, presse spécialisée, radio, spots télé, stib
Développer une approche partagée par tous les partenaires
Mettre en lien avec des call to action (formations, essais-métiers, journées portes-
ouvertes, évènement…)

95.000,00 €

3. Orientation
ACTIONS

Détection Construcity
Construcity asbl

Actiris
Bruxelles Formation

Engagement de 1,5 (ou 2) ETP (+ 3e sous convention avec BF) en vue d'une orientation 
vers : recherche d’emploi, validation de compétence, formation complémentaire, 
formation complète, réorientation vers un autre métier ou secteur
Affinage des infos sur les CE (BP, PAI)
Fiabilisation des informations dans IBIS
Réserve d'approvisionnement pour la formation et de main d'oeuvre

510.000,00 €

Screening de chercheurs d'emploi Horeca forma Be pro Actiris
Testing de compétences pratiques pour l'orientation vers l'emploi ou un parcours de 
formation

0,00 €

Développement d'actions d'orientation avec l'enseignement Horeca forma Be pro
Instance Bassin, Réseaux 

d'enseignement

Embauche d'un chargé de relations avec l'enseignement (contrat signé en avril, 
opérationnelle en septembre)
Relance des relations avec l'enseignement
Actions communes pour du public scolaire (relance des facilités d'utilisation des 
infrastructures du CDR)

0,00 €

Découvertes-métiers à destination des élèves et des chercheurs d’emploi. Tous ? Secteurs ? Visite d'entreprises, Portes-ouvertes, rencontre  des profesionnels

INCITER
ACTIONS

Renforcer les revenus à la formation avec l’appui des fonds sectoriels

Lutter pour une défiscalisation totale des revenus de formation y compris 
lorsque ceux-ci sont combinés à une allocation sociale.

Stimuler l’apprentissage en alternance en adaptant la prime jeune et la prime 
tuteur.

Mettre en œuvre le passage du revenu de formation de 2 à 3 euros par heure.

FORMER
ACTIONS

Augmenter la capacité d’accueil dans les formations en lien avec les métiers 
en pénurie.

Logisticity

Logisticity.brussels
Pilier Emploi Actiris/Vdab
Pilier Formation Bruxelles 
Formation/Vdab
Prestataires de services privés
FSTL

Former et insérer en FPIE/IBO 10 chercheurs d’emploi bruxellois avec obtention permis 
C/CE & CAP avec ADR 1 et 2
Formation en langues  

50.000,00 €

Augmenter la capacité d’accueil dans les formations en lien avec les métiers 
en pénurie.

Logisticity

Logisticity.brussels
Pilier Emploi Actiris/Vdab
Pilier Formation Bruxelles 
Formation/Vdab
Prestataires de services privés
FSTL

Former et insérer en FPIE/IBO 10 chercheurs d’emploi bruxellois avec obtention permis 
C/CE & CAP avec ADR 1 et 2
Formation en langues  

50.000,00 €

Augmenter la capacité d’accueil dans les formations en lien avec les métiers 
en pénurie.

Logisticity

Logisticity.brussels
Pilier Emploi Actiris/Vdab
Prestataires de services privés
FSTL

Réaliser 10 placements dans le secteur CP 140.03, 140,05 et 127 pour chercheurs 
d’emploi en possession d’un permis C & CAP grâce à la formation et l’obtention du 
permis CE avec ADR 1 et 2. 
Formation en Néerlandais orienté métier pour les personnes pour atteindre les seuils 
d’accès à la formation et l'examen et besoins métiers. 

35.000,00 €

Budget 2023Budget 2022LEAD Collaboration avec Livrables
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Budget 2023Budget 2022LEAD Collaboration avec Livrables

Augmenter la capacité d’accueil dans les formations en lien avec les métiers 
en pénurie.

Logisticity

Logisticity.brussels
Pilier Emploi Actiris/Vdab
Prestataires de services privés
Aviato
FSTL-FSAA

Favoriser et réaliser l'insertion de 10 chercheurs d'emploi bruxellois dans les métiers en 
pénurie du domaine aéroportuaire en leur donnant accès à la formation et l'obtention 
du permis B et formation langue NL orienté métier si nécessaire.

20.000,00 €

Augmenter l'insertion en augmentant la capacité d’accueil dans différentes 
fillières de formations en lien avec les métiers en pénurie.

Logisticity

Logisticity.brussels
Actiris Select
Secteurs

Engagement d'un gestionnaire admnistratif & communication pour suppléer la 
direction du PFE qui reprend le pilotage des "actions métiers en pénuries" sur 2 ans.

120.000,00 €

Augmenter les possibilités d'apprentissage pour développer des formations 
pour chercheurs d'emploi bruxellois avec l’Enseignement de plein exercice, la 
Promotion Sociale et des partenaires privés 

Logisticity
Logisticity.brussels
Secteurs
FWB Enseignement

Optimisation et/ou location d’infrastructures externes supplémentaires (plaine de 
manoeuvres et salles de cours) pour développer la formation des groupes permis C et D

180.000,00 €

Renforcer les apprentissages par la qualité des outils pédagogiques et 
digitalisation en intégrants les facilités numériques et du matériel de pointe.

Logisticity
Logisticity.brussels
Secteurs
FWB Enseignement

Achat d'outils informatisés et matériel pédagogique de pointe pour en mutualiser et 
coordonnér l'utilisation pour les écoles secondaires et promotion sociale bruxelloises 
comptant une section TL et les jeunes en formation

10.000,00 € 40.000,00 €

Augmenter la capacité d’accueil dans les formations en lien avec les métiers 
en pénurie.

Digitalcity BF Digital Organisation de formations pour des chercheurs d’emploi 180.000,00 €

Augmenter la capacité d’accueil dans les formations en lien avec les métiers 
en pénurie.

Digitalcity Equipement de salle de cours 35.000,00 €

Augmenter la capacité d’accueil dans les formations en lien avec les métiers 
en pénurie.

Technicity
Sélection RH sous consultance
Engagement de 3 Formateurs « Pénuries » (deux au PFE + 1 formateur entreprises) 
Engagement d’un chef de projet « Pénuries » (rencontre en cours)

330.000,00 €

Augmenter la capacité d’accueil dans les formations en lien avec les métiers 
en pénurie.

Horeca forma Be pro
Bruxelles Formation, Actiris, 

secteurs

Renouvellement de 3 formations en fonction du profil des CE et des besoins en 
personnel (ex: "collaborateur en restauration urbaine",  "teamplayer en restauration - 
cuisine ou salle"…)

0,00 €

Développer les formations sur mesure pour des entreprises qui garantissent 
l’embauche à l’issue de la formation.

Digitalcity BF Digital, VDAB et ACTIRIS Organisation de formations sur-mesure pour des chercheurs d’emploi 245.000,00 €

Développer l’offre de formation aux travailleurs et positionner les PFE comme 
le partenaire privilégié des entreprises.

Digitalcity CEFORA et entreprises

Nouveau catalogue de formation
Campagne de "témoignages" des travailleurs en entreprises
Amélioration du partenariat avec CEFORA (surtour leur site Web)
Sessions d'information avec les entreprises pour "vendre" la marque Digitalcity et son 
offre de service
Développement d'un business plan en vue d'une autonomisation du PFE sur le volet 
travailleurs
Recrutement d'un Responsable Partenariats (envisager une feuille de route et des 
objectifs de contacts entreprise)

0,00 €

RAPPROCHER
ACTIONS

Organisation de jobs dating Horeca forma Be pro Actiris, secteurs

A soutenir par des actions de communication
Coorganiser avec Actiris afin de mettre directement en contact chercheurs d’emploi et 
employeurs à la recherche de personnel
Réoreintation si besoin vers un parcours de formation

45.000,00 €

Développement des essais-métiers Bruxelles Formation Secteurs, Horeca forma Be pro

Au sein d'entreprises qui embauchent
Possibilité de découvrir en pratique un métier durant un temps très court (de 1 à 3 
jours)
Possibilité, à son issue, d’obtenir un contrat de travail, un stage ou une formation

90.000,00 €

Découverte du secteur pour des publics spécifiques Construcity Tous les partenaires du PFE
Mise en œuvre d'actions pénuries : action "femmes dans la construction", promotion 
sectorielle, public primo-arrivant
Supports de communication développés

90.000,00 €

Réaliser de la prospection en entreprise Horeca forma Be pro Secteurs
Rencontres en entreprises (via consultants), relais des demandes et transmission des 
OE

0,00 €

Réaliser de la prospection en entreprise Technicity
Visites d'entreprises, analyse des demandes, events, renforcement des réseaux 
entreprises et enseignement, communication : suivies par le chef de projet

170.000,00 €

Améliorer la visiblité de l'offre, des opportunités de carrière et des publics 
transitant par les PFE

Digitalcity

Amélioration de la plateforme des formations (tableau de bord du catalogue, compte 
utilisateur, lien vers les Offres d'emploi et les profils des utilisateurs)
Développement d'un site web (visibilité des offres d'emploi, promotion de stagiaires vis-
à-vis des entreprises, récupération des offres d'emploi/stage de la part des entreprises)

50.000,00 €

2.290.000,00 € 540.000,00 €
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Bijlage 4 
Resultaat van de projectoproep NEET-jongeren 

georganiseerd door Actiris: Begeleiding 
van NEET-jongeren (Not in Employment, 

Education or Training)2024-2027”

 Winnaars
1 JES
2 Backstage.Network
3 InBrussel
4 Infor Jeunes
5 Groep INTRO
6 OrientaEuro 
7 ART2WORK

Annexe 4 
Résultat de l’appel à projets NEET’s organisé 

par Actiris: «Accompagnement de jeunes 
en situation NEET «Not in Education, 
Employment or Training» 2024-2027

 Lauréats
1 JES
2 Backstage.Network
3 InBrussel
4 Infor Jeunes
5 Groep INTRO
6 OrientaEuro 
7 ART2WORK
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Annexe 5 
Activa.brussels

2021 2022 2023
(chiffres jusqu’au 

31/10/2023)
Nombre d’attestations 
activa.brussels activées

3.829 4.731 4.785

Nombre d’attesta-
tions délivrées

67.258 82.887 75.839

Bijlage 5 
Activa.brussels

2021 2022
2023

(cijfers tem 
31/10/2023)

Aantal geactiveerde activa.
brussels attesten

3.829 4.731 4.785

Aantal uitgegeven attesten 67.258 82.887 75.839
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Annexe 6 
Utilisation des primes formation

FPI en entreprise 

2022 81 apprenants/stagaires
2023

(jusqu'àu 30/6/2023)
86 apprenants/stagaires

Total 167 apprenants/stagaires

Bijlage 6 
Gebruik van opleidingspremies

 Opleiding FPIE

2022 81 apprenants/stagaires
2023

(tem 30/6/2023)
86 apprenants/stagaires

Totaal 167 apprenants/stagaires
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Annexe 7 
Primes tuteur

Primes tuteurs classiques Primes tuteurs bis
(01/09/2021- 30/03/2022)

2021 422 1*
2022 4 700
2023 474 (jusqu’au 30/10/2023) 7
Total 1818 708

* Pour Tuteur Bis, le stage doit avoir commencé au plus tôt le 
1er septembre 2021 et doit être d’une durée minimale de six mois, donc 
la première date possible de dossier complet pour un dossier Tuteur Bis 
est le 1er mars 2022. Il n’existe qu’un seul dossier Tuteur Bis validé en 
2021.

Bijlage 7 
Mentorpremie

 klassieke mentor-
premie

Mentor premie bis ( actief 
van 01/09/2023-30/03/2022)

2021 422 1*
2022 4 700
2023 474 (tem 30/10/2023) 7

Totaal 1818 708

* Voor mentorpremie-Bis moet de plaatsing ten vroegste gestart zijn op 
1 september 2021 en minstens zes maanden duren, dus de eerst mogelijke 
datum voor een volledig dossier voor een mentor Bis-aanvraag is 
1 maart 2022. Slechts één mentor-Bis dossier werd gevalideerd in 2021.
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Annexe 8 
Etat des lieux du Fonds Rebond

2021 2022 (30/10) 2023

Aantal bedrijven in faillissement /
Nombre d’entreprises en faillites

2397 2167 569

Gegevens ontvangen van bedrijven /
Données reçues des entreprises

1046 
81% geen personneel / 
n’a pas de personnel
13% < werknemers / 

de 6 travailleurs

847 
74% geen personneel / 
n’a pas de personnel
10% < werknemers / 

de 6 travailleurs

303
Geen info over werknemers /
Pas d’info sur le personnel

Contactgegevens van een aantal mensen /
Coordonnées de nombre de personnes

1356 personnes
48% niet ingeschreven bij Actiris 

/ pas inscrits chez Actiris
24% staat geregistreerd als NWWZ 
en 28% heeft een job / 24% inscrits 
comme DEI et 28% sont occupés

954 personnes 
70 % ingeschreven bij Actiris / 

inscrits chez Actiris
30% niet ingeschreven bij 

Actiris / pas inscrits chez Actiris

887
52% ingeschreven bij Actiris 

/ inscrits chez Actiris
48% niet ingeschreven bij Actiris 

/ pas inscrits chez Actiris

Aantal personen ingeschreven 
voor de Informatiesessie (IS) 
en aantal deelnemers /
Nombre d’inscrits à la Séance d’Info 
(SI) et nombre de participants

330 ingeschreven / inscrits
200=61% deelnemers / participants

425 ingeschreven / inscrit
83=20% deelnemers/ participants

635 ingeschreven/ inscrits

146=23% deelnemers/ participants

Inschrijvingen bij Fonds Rebound /
Inscrit Fonds Rebond

99
17 intern

82 Bureau d’outplacement

57
22 intern

35 Bureau d’outplacement

105
18 intern

87 Bureau d’outplacement

Bijlage 8 
Stand van zaken over het opveringsfond

2021 2022 (30/10) 2023

Aantal bedrijven in faillissement /
Nombre d’entreprises en faillites

2397 2167 569

Gegevens ontvangen van bedrijven /
Données reçues des entreprises

1046 
81% geen personneel / 
n’a pas de personnel
13% < werknemers / 

de 6 travailleurs

847 
74% geen personneel / 
n’a pas de personnel
10% < werknemers / 

de 6 travailleurs

303
Geen info over werknemers /
Pas d’info sur le personnel

Contactgegevens van een aantal mensen /
Coordonnées de nombre de personnes

1356 personnes
48% niet ingeschreven bij Actiris 

/ pas inscrits chez Actiris
24% staat geregistreerd als NWWZ 
en 28% heeft een job / 24% inscrits 
comme DEI et 28% sont occupés

954 personnes 
70 % ingeschreven bij Actiris / 

inscrits chez Actiris
30% niet ingeschreven bij 

Actiris / pas inscrits chez Actiris

887
52% ingeschreven bij Actiris 

/ inscrits chez Actiris
48% niet ingeschreven bij Actiris 

/ pas inscrits chez Actiris

Aantal personen ingeschreven 
voor de Informatiesessie (IS) 
en aantal deelnemers /
Nombre d’inscrits à la Séance d’Info 
(SI) et nombre de participants

330 ingeschreven / inscrits
200=61% deelnemers / participants

425 ingeschreven / inscrit
83=20% deelnemers/ participants

635 ingeschreven/ inscrits

146=23% deelnemers/ participants

Inschrijvingen bij Fonds Rebound /
Inscrit Fonds Rebond

99
17 intern

82 Bureau d’outplacement

57
22 intern

35 Bureau d’outplacement

105
18 intern

87 Bureau d’outplacement

Bureau d’Outplacement / outplacementbureaus 2021 2022 2023 (jusqu’au 31/10/2023
# relayés vers bureaux d’outplacement
# doorgegeven aan outplacementbureaus 82 35 87

relayés vers le Bureau d’Outplacement Citea
doorgegeven aan Bureau d'Outplacement Citea 34

relayés vers le Bureau d’Outplacement Liantis
doorgegeven aan Bureau d'Outplacement Liantis 24

relayés vers le Bureau d’Outplacement Randstad
doorgegeven aan Bureau d'Outplacement Randstad 17 44

relayés vers le Bureau d’Outplacement Travvant
doorgegeven aan Bureau d'Outplacement Travvant 24 18 43

Nombre et % en sortie positive
Aantal en % positieve uitstroom 38 = 46% 13 = 37% 6 = 7%

Nombre de relayés vers Actiris et ses partenaires
Aantal doorverwijzingen naar Actiris en zijn partners 17 22 18

Nombre et % en sortie positive
Aantal en % positieve resultaten 7 = 41% 13 = 59% 4 = 22%
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Annexe 9 
Appel à projets lutte contre les 

discriminations à l'embauche et promotion 
de la diversité en Emploi - Edition 2023

Naam kandidaat
—

Nom candidat

Juridische vorm
—

Forme juridique

bedrijfsvorm
—

Numéro d'entreprise

Naam project
—

Nom projet

Gesubsidieerd 
bedrag 

—
Montant 

subventionné
Refoodgees Brussels ASBL 773 634 386 Refoodgees          96.000,00 € 

Bruxeo ASBL 877 809 220 DiversiWorks : Empowering Abilities          53.000,00 € 

Werkcentrale de l'Emploi ASBL 893 624 673 Des matchings concrèts pour les 50+          29.500,00 € 

La compagnie qui pétille ASBL 678 584 284 Résiste            9.000,00 € 

ADIM ASBL 428 854 618 Henrijob, les jobs autrement          25.000,00 € 

ATIS ASBL 685 749 022 Maman solo, maman boulot V          50.000,00 € 

Interface 3 ASBL 462 440 966 45+@Work          36.448,00 € 

Bubbletech ASBL 784 971 114 Ghost-Booster          62.200,00 € 

Womenpreneur Initiative ASBL 664 948 658 Breaking Barriers for Women Program          66.400,00 € 

Le Techspace ASBL 745 609 504 Tech4Diversity          88.050,00 € 

Face B ASBL 662 895 624 Technicienne          22.700,00 € 

See Me ASBL 741 697 632 Nakanek          99.000,00 € 

CIProC ASBL 473 268 047 L’impact de l’intériorisation du racisme et 
des croyances limites sur la recherche d’em-
ploi des personnes afro descendantes

         55.000,00 € 

ParagraFes ASBL 799 250 603 Ecrire pour agir          27.180,00 € 

Ras El Hanout ASBL 823 548 608 Au-delà des apparences          29.608,49 € 

       749.086,49 € 

Bijlage 9 
Oproep tot het indienen van projecten ter bestrijding 
van discriminatie bij aanwerving en ter bevordering 

van diversiteit op het werk - Editie 2023

Naam kandidaat
—

Nom candidat

Juridische vorm
—

Forme juridique

bedrijfsvorm
—

Numéro d'entreprise

Naam project
—

Nom projet

Gesubsidieerd 
bedrag 

—
Montant 

subventionné
Refoodgees Brussels ASBL 773 634 386 Refoodgees          96.000,00 € 

Bruxeo ASBL 877 809 220 DiversiWorks : Empowering Abilities          53.000,00 € 

Werkcentrale de l'Emploi ASBL 893 624 673 Des matchings concrèts pour les 50+          29.500,00 € 

La compagnie qui pétille ASBL 678 584 284 Résiste            9.000,00 € 

ADIM ASBL 428 854 618 Henrijob, les jobs autrement          25.000,00 € 

ATIS ASBL 685 749 022 Maman solo, maman boulot V          50.000,00 € 

Interface 3 ASBL 462 440 966 45+@Work          36.448,00 € 

Bubbletech ASBL 784 971 114 Ghost-Booster          62.200,00 € 

Womenpreneur Initiative ASBL 664 948 658 Breaking Barriers for Women Program          66.400,00 € 

Le Techspace ASBL 745 609 504 Tech4Diversity          88.050,00 € 

Face B ASBL 662 895 624 Technicienne          22.700,00 € 

See Me ASBL 741 697 632 Nakanek          99.000,00 € 

CIProC ASBL 473 268 047 L’impact de l’intériorisation du racisme et 
des croyances limites sur la recherche d’em-
ploi des personnes afro descendantes

         55.000,00 € 

ParagraFes ASBL 799 250 603 Ecrire pour agir          27.180,00 € 

Ras El Hanout ASBL 823 548 608 Au-delà des apparences          29.608,49 € 

       749.086,49 € 
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Bijlage 11 

 

(Enkel beschikbaar in het Frans)

Annexe 11 
Articulation des moyens relatifs 

à la Stratégie 2030 

MISSION 03 (Compétence du Ministre-Président du Gouvernement 
de la Région de Bruxelles-Capitale, chargé du Développement territorial 
et de la Rénovation urbaine, du Tourisme, de la Promotion de l’Image de 
Bruxelles et du Biculturel d’intérêt régional)

1,3 millions sur l’allocation 03.003.08.01.1211 - Dépenses de 
fonctionnement relatives à la mise en œuvre de la Stratégie Go4Brussels 
2025/2030

Les crédits sont répartis comme suit:

Moyens complémentaires octroyés à perspective.brussels dans le 
cadre de la Stratégie 2030:

–       100.000 pour le développement d’un guichet virtuel relatif aux 
occupations temporaires (porteurs: Citydev/Perspective)

–       100.000 pour les campagnes de communication autour des projets 
urbains

–       150.000 pour le lancement de projets pilotes d’apprentissage des 
langues via le numérique

–       300.000 pour les projets pilote de lutte contre le décrochage scolaire
–       75.000 pour poursuivre la Garantie pour la jeunesse» de la Stratégie 

GO4Brussels 2030.
–       110.000 pour l’IBSA dans le cadre des travaux d’évaluation des 

accords-cadres sectoriels

Autres:

–       75.000 pour l’ASBL Infor Jeunes Bruxelles en vue de poursuivre la 
Garantie pour la jeunesse de la Stratégie GO4 Brussels 2030.

–       246.000 pour Brupartners

MISSION 12 (Compétences de la Secrétaire d’État à la Région 
de Bruxelles-Capitale, chargée de la Transition économique et de la 
Recherche scientifique)

Allocation provisionnelle 12.001.99.01.0100 - Provision relative 
à la mise en œuvre de la Stratégie Go4Brussels 2025/2030 en matière 
d’économie.

À l’initial 2024, les crédits de 2,25 millions sont directement répartis 
sur les bonnes allocations dans un but d’efficience administrative.

Les crédits sont répartis comme suit:

–       200.000 pour la Stratégie de soutien aux artisans sur l’allocation de 
dotation de HUB (12.020.15.01.4170);

–       500.000 pour la Stratégie Shifting Economy sur l’allocation de 
dotation de HUB (12.020.15.01.4170);

–       400.000 dans le cadre de la CiReDe élargie sur l’allocation de dotation 
de HUB (12.020.15.01.4170);

–       900.000 pour le renforcement de la politique des Guichets d’Entre-
prises Locales (12.014.38.01.3132);

–       246.000 sur l’allocation de subvention à Brupartners dans le cadre de 
la S2030 (12.009.15.02.4140);

–        Le reste des moyens permettront de financer différents appels à projet 
telles que YET, Women in Business ou Be Circular sur les allocations 
de la Mission 12 Programme 018.
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Ces budgets sont affectés afin de soutenir tout particulièrement 
l’objectif 1.2 de la stratégie 2030; à savoir «soutenir les TPE et les PME, 
en ce compris l’industrie, l’artisanat, les commerces de proximité et l’en-
treprenariat démocratique, mais aussi les objectifs 1.1 (créer les conditions 
de la transition économique pour contribuer aux objectifs climatiques 
régionaux) et 1.8 (assurer la transition numérique de la RBC).

MISSION 14 (Compétences de la Secrétaire d’État à la Région 
de Bruxelles-Capitale, chargée de la Transition économique et de la 
Recherche scientifique)

1,5 millions sur l’allocation 14.002.99.01.0100 - Provision relative à 
la mise en œuvre de la Stratégie Go4Brussels 2025/2030 en matière de 
recherche scientifique). Ces moyens sont versés à Innoviris dans le cadre 
de ses différents subsides.

Ces moyens permettent de soutenir l’objectif 1.3 de la stratégie 
2030 (mobiliser la politique de recherche et innovation au bénéfice de la 
transition climatique, économique, sociale et solidaire.

MISSION 16 (Compétences du Ministre du Gouvernement de la 
Région de Bruxelles-Capitale, chargé de l’Emploi et de la Formation 
professionnelle, de la Transition numérique, des Pouvoirs locaux et du 
Bien-être animal)

2,25 millions sur l’allocation provisionnelle 16.001.99.01.0100 
- Provision relative à la mise en œuvre de la Stratégie Go4Brussels 
2025/2030 en matière d’emploi

Les crédits sont répartis comme suit:

–       265.000 pour Bruxelles-J
–       50.000 pour VOLTA 23
–       75.000 pour Infor Jeunes
–       24.000 pour Worldskills
–       300.000 pour le Consortium de Validation Des Compétences – Projet 

SPOC avec les Missions locales
–       400.000 pour le Service Citoyen
–       246.000 pour BRUPARTNERS
–       41.000 pour la conférence Economie Sociale organisée dans le cadre 

de la Présidence Belge de l’Union européenne 2024
–       250.000 pour l’EFP SFPME pour le développement de l’offre de 

formation en alternance

MISSION 23 (Compétences du Ministre du Gouvernement de la 
Région de Bruxelles-Capitale, chargé de la Transition climatique, de 
l’Environnement, de l’Énergie, de l’Action sociale et de la Santé)

1,5 millions sur l’allocation provisionnelle 23.002.99.01.0100 
- Provision relative à la mise en œuvre de la Stratégie Go4Brussels 
2025/2030 en matière de PREC. Le surplus est pris en charge par la 
dotation de fonctionnement à Bruxelles Environnement.

Les crédits sont répartis comme suit:

Moyens complémentaires octroyés à Bruxelles Environnement dans 
le cadre de la Stratégie 2030:

–       800.000 pour le Label Ecodyn
–       290.000 pour la mise en œuvre de la stratégie Marchés Publics 

durables et innovant pro-PME - plan d’action intégré à Shifting 
Economy

–       150.000 pour le CIREDE
–       500.000 pour le Facilitateur à la coordination Shifting Economy
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Bijlage 12 
Transititiefonds

42 projecten:

–       8 aanvragen zijn “opgegeven” (in de meeste gevallen is elders finan-
ciering verkregen);

–       22 bedrijven hebben nog geen aanvraag ingediend (maar hebben wel 
serieuze belangstelling getoond);

–       7 aanvragen worden geanalyseerd

–       4 aanvragen zijn goedgekeurd

–       1 aanvraag is afgewezen

Annexe 12 
Fonds de transition

42 dossiers:

–       8 dossiers ont été «abandonnés» (le plus souvent, un financement a 
été obtenu par ailleurs);

–       22 entreprises n’ont pas encore remis de dossier de demande (mais 
ont marqué un intérêt sérieux);

–       7 dossiers sont en analyse

–       4 dossiers ont été validés

       – 1 dossier a été refusé
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Annexe 13 
Prime énergie  compensatoire

1.174 primes ont été octroyées pour un montant total de 6.02 millions 
d’euros (au 28 novembre 2023)

Bijlage 13 
Compenserende energiepremie

1.174 premies zijn toegekend voor een totaal van 6,02 miljoen euro 
(per 28 november 2023)
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Annexe 14 
CityDev

Citydev AR 2022 – Rapport d’activité 2022

Bijlage 14 
CityDev

Citydev AR 2022 – Rapport d’activité 2022

https://activityreport2022.citydev.brussels/
https://activityreport2022.citydev.brussels/nl/
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Annexe 15 
Brupartners

Rapport annuel 2022 Brupartners

Bijlage 15 
Brupartners

Rapport annuel 2022 Brupartners

https://www.brupartners.brussels/fr/actualites/rapport-annuel-2022
https://www.brupartners.brussels/fr/actualites/rapport-annuel-2022
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VERSLAG

uitgebracht namens de commissie 
voor de Huisvesting

door de heer Mohamed OURIAGHLI (F)

RAPPORT

fait au nom de la commission  
du Logement

par M. Mohamed OURIAGHLI (F)

Dames en Heren,

De commissie voor de Huisvesting, heeft tijdens zijn 
vergadering van 23 november 2023 de opdracht 25 van de 
algemene uitgavenbegroting onderzocht.

Vertrouwen werd geschonken aan de rapporteur voor 
het opstellen van het verslag.

Mesdames, Messieurs,

La commission du Logement a examiné au cours de 
sa réunion du 23 novembre 2023, la mission 25 du budget 
général des dépenses.

Confiance a été faite au rapporteur pour la rédaction du 
rapport.

Aan de werkzaamheden van de commissie hebben deelgenomen : Ont participé aux travaux de la commission :

Vaste leden: de heer Martin Casier, mevrouw Nadia El Yousfi, de 
heer Mohamed Ouriaghli, mevrouw Zoé Genot, de heer Pierre-Yves Lux, 
mevrouw Latifa Aït Baala, de heren Vincent De Wolf, Bertin Mampaka 
Mankamba, mevrouw Françoise De Smedt, de heer Petya Obolensky, 
mevrouw Joëlle Maison, de heren Arnaud Verstraete, Mathias Vanden 
Borre, mevrouw Carla Dejonghe.

Plaatsvervanger: mevrouw Marie Lecocq.

Andere leden: de heren Fouad Ahidar, Juan Benjumea Moreno.

Membres effectifs: M. Martin Casier, Mme Nadia El Yousfi, 
M. Mohamed Ouriaghli, Mme Zoé Genot, M. Pierre-Yves Lux, 
Mme Latifa Aït Baala, MM. Vincent De Wolf, Bertin Mampaka 
Mankamba, Mme Françoise De Smedt, M. Petya Obolensky, Mme Joëlle 
Maison, MM. Arnaud Verstraete, Mathias Vanden Borre, Mme Carla 
Dejonghe.

Membre suppléant: Mme Marie Lecocq.

Autres membres: MM. Fouad Ahidar, Juan Benjumea Moreno.
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I. Exposé introductif de la secrétaire 
d’État Nawal Ben Hamou

La secrétaire d’État Nawal Ben Hamou a tenu devant 
les commissaires le discours suivant:

«Monsieur le Président,

Mesdames, Messieurs les Députés, chers collègues, 
 

Les constats en matière de logement en Région de 
Bruxelles-Capitale, nous les connaissons tous.

Et le Gouvernement ne s’y était pas trompé en 2019 
en faisant du logement une priorité. En 2024, il ne s’y est 
toujours pas trompé.

Les crises successives que nous avons traversées ont 
démontré à suffisance que l’intervention de la Région était 
une nécessité, une obligation afin de permettre à chacun 
des Bruxellois.e.s, de disposer d’un logement de qualité et 
abordable.

Disposer d’un logement, c’est un droit fondamental. Le 
logement est le garant de l’exercice des droits essentiels qui 
permettent à chacun de mener une vie décente.

On pense évidemment à l’accès aux soins de santé, à 
l’éducation et à l’emploi.

Le Plan d’urgence Logement adopté par le 
Gouvernement fin 2020, vous le savez, prévoit la mise en 
œuvre de 33 actions qui visent toutes directement ou indi-
rectement à renforcer ce droit au Logement.

La majeure d’entre elles sont sur les rails, d’autre 
sont en cours de déploiement et soyez assurés que je tra-
vaillerai jusqu’au dernier jour de cette législature pour 
poursuivre les objectifs fixés, à savoir améliorer la qualité 
des logements sociaux existants, continuer à produire de 
nouveaux logements, soutenir les locataires sur le marché 
privé en leur octroyant différentes aides, soutenir les pro-
priétaires dont le loyer reste impayé durant le moratoire 
hivernal.

Car vous le savez aussi, la liste d’attente pour 
l’obtention d’un logement social ne cesse d’augmenter, 
plus de 55.279 ménages y sont désormais inscrits. Cette 
augmentation traduit une attente sociale grandissante vu 
l’augmentation du coût de la vie pour de nombreux bruxel-
loises et bruxellois.

I. Inleidende uiteenzetting van 
staatssecretaris Nawal Ben Hamou

Staatssecretaris Nawal Ben Hamou heeft voor de com-
missieleden de volgende uiteenzetting gehouden:

“Mijnheer de voorzitter,

Dames en Heren Volksvertegenwoordigers, Waarde 
Collega’s,

We kennen allemaal de situatie op het vlak van 
huisvesting in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest

De regering heeft er dus goed aan gedaan om van 
huisvesting een prioriteit te maken in 2019. Ook voor 2024 
was dit een juiste beslissing.

De opeenvolgende crises hebben duidelijk aangetoond 
dat de maatregelen van het Gewest noodzakelijk zijn 
en dat het onze plicht is om ervoor te zorgen dat elke 
Brusselaar toegang heeft tot een kwaliteitsvolle en 
betaalbare woning.

Een woning hebben is een grondrecht. Huisvesting is 
een voorwaarde voor de uitoefening van de basisrechten, 
waardoor iedereen een menswaardig bestaan kan leiden.

We denken dan uiteraard aan de toegang tot gezond-
heidszorg, onderwijs en werk.

Zoals u weet, voorziet het Noodplan voor Huisvesting, 
dat de regering eind 2020 goedkeurde, in 33 acties die 
allemaal direct of indirect gericht zijn op het versterken van 
het recht op huisvesting.

De meeste acties zijn in uitvoering, andere worden 
momenteel uitgerold, en u kunt er zeker van zijn dat ik 
tot de laatste dag van deze legislatuur zal blijven werken 
aan de verwezenlijking van de doelstellingen, namelijk de 
kwaliteit van de bestaande sociale woningen verbeteren, 
nieuwe woningen blijven bouwen, huurders op de private 
markt helpen door hen verschillende steunmaatregelen toe 
te kennen en eigenaars steunen van wie de huur tijdens het 
wintermoratorium niet wordt betaald.

U weet ook dat het aantal gezinnen op de wachtlijst 
voor een sociale woning blijft toenemen. Meer dan 55.279 
gezinnen staan inmiddels op deze wachtlijst. Deze toename 
weerspiegelt de groeiende sociale vraag als gevolg van 
de stijgende kosten van levensonderhoud voor veel 
Brusselaars.
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L’intervention publique doit donc être maintenue et être 
plus forte que jamais.

C’est évidemment dans ce contexte que s’inscrit la 
poursuite des actions identifiées dans le Plan d’Urgence 
Logement.

Ce n’est un secret pour personne, les négociations 
budgétaires dans le cadre de l’élaboration du budget initial 
2024 ont été difficiles.

L’élaboration du budget régional 2024 a été marquée 
notamment par des économies sur différentes catégories de 
dépenses courantes et d’investissements.

Dans ce contexte, le Gouvernement a, à la fois, veillé 
à améliorer la santé financière de la Région et a pris ses 
responsabilités pour continuer à investir significativement 
dans le logement. Le budget total du Logement s’élève 
ainsi à 587 millions d’euros en 2024, contre 537 millions 
d’euros en 2023, soit une augmentation de plus de 9 %. 
 

En effet, à l’issue des négociations budgétaires, les 
budgets permettant de mettre en œuvre le Plan d’Urgence 
Logement ont été préservés afin de continuer la mise en 
œuvre des politiques initiées depuis 2020.

Ces moyens permettront notamment de poursuivre la 
mise en œuvre:

–    du premier moratoire hivernal qui suspend les 
expulsions entre le 1er novembre et le 15 mars de 
chaque année avec une dotation annuelle aux CPAS 
de 1.080.000 euros. Elle a été octroyée en 2023 et un 
complément est prévu à l’initial 2024 pour un montant 
total de 565.000,00 euros. L’expulsion est un triple 
échec: pour le locataire qui en subira les conséquences 
dramatiques, pour le propriétaire qui doit supporter la 
charge financière et les pouvoirs publics qui devront 
prendre en charge les coûts du relogement. Il n’était 
plus tolérable qu’aujourd’hui 11 ménages bruxellois 
reçoivent encore chaque jour un ordre d’expulsion. 
Grâce à l’action de ce Gouvernement, il n’est plus 
possible à Bruxelles d’expulser une famille en plein 
hiver et ce du 1er novembre au 15 mars. Ça semble 
être l’évidence-même, et pourtant c’est une première à 
l’échelle du pays. Le nouveau dispositif prévoit en outre 
une procédure d’expulsion adaptée afin de prendre 
le temps d’accompagner le locataire dans toutes ses 
démarches de relogement ou de paiement des arriérés 
de loyers.

–    de la réforme de l’allocation loyer. 10.500 ménages, 
inscrits sur la liste d’attente pour un logement social, 
bénéficient à ce jour d’une aide mensuelle pour 
le paiement de leur loyer. On parle de 120 euros à 
173 euros minimum, avec une majoration de 20 euros 

De overheid moet dus maatregelen blijven nemen, die 
krachtiger zijn dan ooit.

Het is uiteraard om die reden dat de acties van het 
Noodplan voor Huisvesting moeten worden voortgezet. 
 

Iedereen weet dat de begrotingsonderhandelingen 
in het kader van de opmaak van de initiële begroting 
2024 moeizaam verliepen.

De voorbereiding van de gewestbegroting 2024 werd 
vooral gekenmerkt door besparingen in verschillende 
categorieën van lopende uitgaven en investeringen.

In die context heeft de Regering niet alleen de 
financiële gezondheid van het Gewest verbeterd, maar 
ook haar verantwoordelijkheid genomen om aanzienlijk 
te blijven investeren in huisvesting. Het totale budget voor 
huisvesting bedraagt 587 miljoen euro in 2024, tegenover 
537 miljoen euro in 2023. Dit is een verhoging met meer 
dan 9%.

Na de begrotingsonderhandelingen bleven de budgetten 
voor de uitvoering van het Noodplan voor Huisvesting 
behouden, zodat het beleid dat in 2020 gestart is, kon 
worden voortgezet.

Met deze middelen kan de uitvoering worden voortgezet 
van:

–    Het eerste wintermoratorium, dat uitzettingen opschort 
tussen 1 november en 15 maart van elk jaar, met een 
jaarlijkse dotatie aan de OCMW’s van 1.080.000 euro. 
Deze dotatie werd toegekend in 2023 en een aanvullend 
bedrag is voorzien in de initiële begroting 2024 voor een 
totaalbedrag van 565.000,00 euro. Een uithuiszetting 
vormt op drie vlakken een mislukking: voor de huurder 
die de dramatische gevolgen ervan ondergaat, voor de 
eigenaar die de financiële lasten moet dragen en voor 
de overheid die de kosten van de herhuisvesting op zich 
moet nemen. Het was niet langer aanvaardbaar nog elke 
dag 11 Brusselse gezinnen een uitzettingsbevel kregen. 
Dankzij de maatregelen van deze regering is het in 
Brussel niet langer mogelijk om een gezin midden in de 
winter, de periode tussen 1 november en 15 maart, uit 
huis te zetten. Dat lijkt voor de hand te liggen, maar het 
is een primeur voor het hele land. De nieuwe regeling 
voorziet ook in een aangepaste uitzettingsprocedure 
zodat er genoeg tijd is om huurders te helpen bij het 
vinden van een andere woning of bij het betalen van de 
huurachterstand.

–    de hervorming van de huurtoelage. 10.500 gezinnen 
op de wachtlijst voor een sociale woning ontvangen 
maandelijkse steun om de huur te kunnen betalen. De 
bedragen variëren van minimaal 120 tot 173 euro, met 
een verhoging van 20 tot 43 euro per kind ten laste. 
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à 43 euros par enfant à charge. Bien entendu, ce 
Gouvernement n’a pas oublié les personnes les plus 
vulnérables puisque cette allocation concerne pour plus 
d’un tiers les familles monoparentales qui bénéficient 
d’un statut préférentiel.

L’objectif pour 2024, c’est 2.000 allocations supplé-
mentaires et les budgets nécessaires ont été prévus à cet 
effet.

Je rappelle que plus de 30 millions avait été prévus pour 
la mise en œuvre de cette nouvelle politique en 2023.

Ce sont plus de 35.600.000 millions qui sont prévus en 
2024, soit 5 millions complémentaires.

L’ouverture de la nouvelle allocation de déménagement 
et de relogement pour les publics les plus fragiles.

En 2024, on poursuivra le processus de socialisation 
des loyers en touchant finalement plus de 3.000 ménages. 
Le loyer de ces locataires publics sera calculé sur la base de 
leurs revenus comme s’ils occupaient un logement social. 
À l’heure où je vous parle, 16 contrats communes ont été 
signés, ce qui a permis de mettre un coup d’accélérateur à 
la socialisation en 2023.

En effet, d’ici la fin de l’année ce sont 1200 ménages 
qui bénéficieront d’un loyer socialisé.

Par ce mécanisme, on rééquilibre la part du loyer 
consacrée au logement.

Ainsi, ce sont plus de 9,2 Millions qui seront dédiés à 
cette politique en 2024.

En 2024, autre réalisation de taille: la mise en place de 
la Commission paritaire locative qui permettra de rendre 
des avis sur le caractère abusif ou non du loyer. C’était un 
enjeu majeur de l’accord de Gouvernement que vous avez 
d’ailleurs porté.

La révision du Code du Logement est également en 
voie d’aboutir afin de rendre le droit au logement toujours 
plus effectif via des modifications légales importantes.

Et bien entendu, le renforcement de l’offre des AIS et 
la prise en charge de certains groupes cibles comme les 
familles nombreuses et le housing first.

Là aussi, des moyens supplémentaires sont prévus.

Vous le savez, intensifier la lutte contre l’insalubrité est 
une de mes autres priorités.

Uiteraard is de Regering niet voorbijgegaan aan de 
meest kwetsbare personen, want deze toelage is voor 
meer dan een derde bestemd voor eenoudergezinnen, 
die een voorkeurstatuut genieten. 
 

Het doel voor 2024 is 2.000 bijkomende toelagen en 
hiervoor zijn de nodige budgetten voorzien. 
 

Ik herinner u eraan dat voor de uitvoering van dit nieuwe 
beleid meer dan 30 miljoen euro was uitgetrokken in 2023.

Voor 2024 is meer dan 35.600.000 miljoen euro 
voorzien. Dat is 5 miljoen euro extra.

De lancering van een nieuwe verhuis- en herhuisves-
tingstoelage voor de zwakste bevolkingsgroepen.

In 2024 zal de socialisering van de huurprijzen worden 
voortgezet en uiteindelijk ten goede komen aan meer dan 
3.000 gezinnen. De huurprijs voor deze huurders van 
openbare woningen zal worden berekend op basis van 
hun inkomen net zoals bij een sociale woning. Tot nu toe 
werden 16 gemeentecontracten ondertekend, waardoor we 
de socialisering in 2023 konden versnellen.

Tegen het eind van dit jaar zullen 1200 gezinnen een 
gesocialiseerde huurprijs kunnen genieten.

Met dat mechanisme zorgen we ervoor dat de huur die 
betaald wordt voor een woning, evenwichtiger wordt.

Hierdoor zal in 2024 meer dan 9,2 miljoen euro aan dit 
beleid worden besteed.

In 2024 zullen we ook een andere belangrijke ver-
wezenlijking zien met de oprichting van de Paritaire 
Huurcommissie die adviezen zal uitbrengen over woeker-
huurprijzen. Dit was een belangrijk punt in het regeerak-
koord, waar u ook achter stond.

De herziening van de Huisvestingscode is ook zo goed 
als afgerond en heeft als doel het recht op huisvesting nog 
effectiever te maken via ingrijpende wetswijzigingen.

En natuurlijk is er de versterking van het SVK-aanbod 
en de ondersteuning van bepaalde doelgroepen zoals grote 
gezinnen en housing first.

Ook hier zijn extra middelen voorzien.

U weet dat het opvoeren van de strijd tegen ongezonde 
woningen een van mijn prioriteiten is.



 — 120 —A-784/3 - 2023/2024 (deel 2) A-784/3 - 2023/2024 (partie 2)

La Direction de l’Inspection du Logement (DIRL) qui a 
notamment pour mission de contrôler le respect des critères 
de sécurité, de salubrité et d’équipement des logements a 
été renforcée.

Ces renforts en personnel permettent d’augmenter le 
nombre d’enquêtes et notamment de réaliser davantage 
d’inspections et d’assurer un meilleur suivi des décisions 
d’interdiction à la location. Rien que pour 2023 et à la 
date du 30 octobre, 251 interdictions à la location ont 
été prononcées et 251 auditions ont été organisées et 154 
décisions d’amende ont été prises pour un montant total de 
1.029.687 euros.

Je vous rappelle que le produit de ces amendes 
alimentent le Fonds régional de Solidarité qui permettra 
d’indemniser les propriétaires dont les locataires sont 
en défaut de paiement de leur loyer durant la période du 
moratoire hivernal.

En 2023, les recettes totales du fonds régional de 
solidarité s’élèvent à 632.580,01 euros avec un solde total 
cumulé de 3.198.462,47 euros en crédits de liquidation et 
d’engagement.

Permettez-moi à présent, Mesdames et Messieurs les 
Députés, de venir plus en détails sur certains éléments 
budgétaires figurant dans la proposition de budget initial 
2024.

Dans le programme 001 de la mission 25 du budget 
général des dépenses, programme relatif au support de la 
politique générale du Logement, vous pouvez constater 
une diminution des budgets tant en engagement qu’en 
liquidation en raison des économies linéaires imposées. 
 

Quant au montant de l’AB PUL, il est logiquement 
inférieur en 2024 par rapport à 2023 étant donné que la 
majeure partie des mesures ont été initiées et que les budgets 
nécessaires sont donc déjà répartis sur les allocations 
budgétaires adéquates.

Les montants réservés permettront d’alimenter à 
concurrence de 1,85 million d’euros la SLRB pour le 
financement des projets PCS. Ce montant sera transféré en 
début d’année à la SLRB. Le surplus de crédit d’engage-
ment alimentera les différentes actions du PUL. 
 

Dans le programme 002, malgré une application des 
économies linéaires, nous observons une augmentation 
budgétaire, le budget initial 2024 augmente par rapport au 
budget initial 2023 à savoir 7.294.000 euros en liquidation 
et 4.500.000 euros en engagement.

De Directie Gewestelijke Huisvestingsinspectie 
(DGHI), die de opdracht heeft de naleving van de criteria 
in verband met de veiligheid, gezondheid en uitrusting van 
woningen te controleren, werd versterkt.

Dankzij deze personeelsuitbreiding kunnen er meer 
onderzoeken en vooral meer inspecties worden uitgevoerd, 
en kunnen de beslissingen tot verhuurverbod beter 
opgevolgd worden. Alleen al in 2030 waren er op 30 oktober 
251 verhuurverboden opgelegd, 251 hoorzittingen georga-
niseerd en 154 beslissingen genomen tot het opleggen van 
een boete voor een totaalbedrag van 1.029.687 euro. 
 

Ik herinner u eraan dat de opbrengsten van deze boetes 
in het Gewestelijk Solidariteitsfonds gaan, dat zal worden 
gebruikt om eigenaars te vergoeden van wie de huurders 
een huurachterstand hebben tijdens het wintermoratorium. 
 

In 2023 zullen de totale inkomsten van het Gewestelijk 
Solidariteitsfonds 632.580,01 euro bedragen, met een 
totaal cumulatief saldo van 3.198.462,47 euro aan vereffe-
nings- en vastleggingskredieten.

Dames en heren volksvertegenwoordigers, ik zou nu 
graag enkele budgettaire elementen uit dit initiële begro-
tingsvoorstel 2024 meer in detail met u willen bekijken. 
 

In programma 001 van opdracht 25 van de algemene 
uitgavenbegroting, het programma met betrekking tot de 
ondersteuning van het algemene huisvestingsbeleid, ziet u 
een vermindering van zowel de vastleggings- als de ver-
effeningsbudgetten als gevolg van de opgelegde lineaire 
besparingen.

Het bedrag voor de BA voor het Noodplan voor 
Huisvesting is in 2024 logischerwijs lager dan in 2023, 
aangezien de meeste maatregelen al in gang zijn gezet 
en de benodigde budgetten dus al zijn toegewezen aan de 
juiste begrotingsallocaties.

Met de gereserveerde bedragen krijgt de BGHM 1,85 
miljoen euro om PSC-projecten te financieren. Dit bedrag 
wordt aan het begin van het jaar overgemaakt aan de 
BGHM. Het overschot aan vastleggingskredieten wordt 
toegewezen aan de verschillende acties van het Noodplan 
voor Huisvesting. 

In programma 002 is er ondanks de lineaire besparingen 
een verhoging van het budget, waarbij het initiële 
budget voor 2024 hoger ligt dan het initiële budget voor 
2023, namelijk 7.294.000 euro aan vereffeningen en 
4.500.000 euro aan vastleggingen.
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En effet, cette augmentation se justifie par la volonté de 
renforcer la socialisation des logements publics qui n’est 
plus dans sa phase «projet pilote»

La subvention de fonctionnement à l’ASBL CLTB 
est prévue et indexé dans ce second programme pour un 
montant de 520.000 euros en crédits d’engagement et de 
516.000,00 euros en crédits de liquidation.

Comme vous le savez, l’ASBL CLTB travaille ensemble 
avec la Fondation d’utilité publique CLTB (FUPlCLTB) 
qui développe des projets de logements abordables pour 
des personnes à revenus limités en appliquant le principe 
de démembrement de propriété: les briques étant dissociées 
du terrain, les acquéreurs financent uniquement l’achat de 
ces dernières.

Outre ces subsides de fonctionnement, des subsides 
d’investissement sont également octroyés au CLTB en 
fonction des projets introduits par leurs soins.

C’est également dans ce second programme que vous 
trouverez les budgets provenant du PUL allouées à l’action 
10 portant sur les contrats communes.

Passons, à présent, au programme 03 de la mission 25 
relatif aux initiatives spécifiques dans le domaine du Code 
du Logement.

Le point essentiel concerne le cadre de la mise en place 
du futur moratoire hivernal, un budget de 180.000,00 euros 
hors fonds budgétaire régional de solidarité est débloqué 
pour la prise en charge des arriérés de loyers à destination 
des bailleurs. À ce montant, s’ajoute le montant de 
376.000,00 euros issus du fonds budgétaire précité. 
 

Ce budget pourra évidemment être revu à la hausse si 
nécessaire et alimenté par le Fonds.

J’en viens maintenant aux programmes 04 relatif à 
l’exécution de droit de gestion publique.

Mesdames, Messieurs les Députés,

Dans le programme 004, un budget de 2.863.000,00  euros 
est prévu sous forme d’octroi de crédits, à la Régie foncière 
de la Région de Bruxelles-Capitale, aux communes et 
aux CPAS dans le cadre de l’exercice du droit de gestion 
publique. Ce programme sera également alimenté par les 
recettes générées par le Fonds de gestion publique. En 2023, 
le montant total des recettes s’élève à 1.191.059,75 euros 
avec un solde total cumulé de 7.162.758,66 euros en 
crédits de liquidation et 6.992.935,74 euros en crédits 
d’engagement.

Deze verhoging is bedoeld om de socialisering van 
openbare woningen te versterken, die niet langer in de 
testfase zit.

De werkingssubsidie aan de vzw CLTB is in dit tweede 
programma voorzien en geïndexeerd voor een bedrag van 
520.000 euro aan vastleggingskredieten en 516.000 euro 
aan vereffeningskredieten.

Zoals u weet, werkt de vzw CLTB samen met 
de Stichting van Openbaar Nut CLTB, die projecten 
ontwikkelt rond betaalbaar wonen voor mensen met een 
beperkt inkomen door het principe van de gesplitste 
eigendom toe te passen. Daarbij worden de bakstenen los-
gekoppeld van de grond en betalen de kopers enkel voor 
de aankoop van de bakstenen.

Naast die werkingssubsidies worden ook investe-
ringssubsidies toegekend aan de CLTB op basis van de 
ingediende projecten.

In dit tweede programma vindt u ook de budgetten van 
het Noodplan voor Huisvesting die zijn toegewezen aan 
actie 10 betreffende de gemeentecontracten.

Laten we nu overgaan tot programma 03 van 
opdracht 25, dat gaat over de specifieke initiatieven op het 
vlak van de Huisvestingscode.

Het belangrijkste punt betreft de invoering van het 
toekomstige wintermoratorium: er wordt een budget van 
180.000,00 euro - buiten het Gewestelijk Begrotingsfonds 
voor Solidariteit - vrijgemaakt voor de tenlasteneming 
van huurachterstallen bestemd voor verhuurders. Bij dit 
bedrag komt nog 376.000,00 euro uit het eerder genoemde 
begrotingsfonds.

Dit budget kan natuurlijk worden verhoogd als dat 
nodig is en door het Fonds worden gefinancierd.

Ik wil het nu graag hebben over het programma 04 
betreffende de uitoefening van het openbaar beheersrecht.

Dames en heren volksvertegenwoordigers,

In programma 004 is een budget van 2.863.000,00 euro 
voorzien in de vorm van kredieten aan de Gewestelijke 
Grondregie, de gemeenten en de OCMW’s in het kader 
van de uitoefening van het openbaar beheersrecht. Dit 
programma zal ook worden gespijsd door de inkomsten van 
het Fonds openbaar beheersrecht. In 2023 zullen de totale 
inkomsten 1.191.059,75 euro bedragen, met een totaal 
cumulatief saldo van 7.162.758,66 euro aan vereffenings-
kredieten en 6.992.935,74 euro aan vastleggingskredieten. 
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En effet, depuis que le nouveau droit de gestion 
publique est entré en vigueur en 2023, ce sont plus de 6 
communes qui ont décidé d’initier la procédure avec plus 
de 20 adresses.

2024 sera l’année des premiers DGP effectifs.

Pour ce programme 004, suite à une erreur d’encodage, 
je souhaite demander qu’une correction technique 
(amendement) sans impact sur le solde SEC soit effectuée 
de la manière suivante:

En effet, seul le montant de 441.000,00 euros en crédits 
F a été repris et celui de crédit E a été encodé par erreur 
en crédits B sur l’AB 25.004.29.01.8532, Il est donc 
demandé une correction technique en imputant le montant 
de 441.000,00 euros en crédit E (crédits de liquidation) sur 
l’AB 25.004.17.04.8511.

Autrement dit, il est donc demandé de supprimer 
le montant de 441.000,00 euros en crédit B (crédits de 
liquidation) sur l’AB 25.004.29.01.8532 et en l’imputant 
sur l’AB 25.004.17.04.8511 en crédits E.

Concernant le programme 005, je souhaite aborder les 
crédits alloués en 2024 à la SLRB en cinq points: 
 

–    L’impact des mesures de lissage sur la politique d’in-
vestissement de la SLRB.

–    le fonctionnement de la SLRB;

–    les politiques d’accompagnement social des locataires;

–    la prise en charge de la SLRB d’une partie du 
financement des loyers des SISP;

–    la production de logements;

–    et enfin, la politique de rénovation du parc de logements 
sociaux.

La SLRB a vu ses subsides d’investissement reconduit 
comme l’année dernière. Un travail précis d’ajustement 
des besoins budgétaires nécessaires, en fonction de la 
réalité concrète des chantiers en cours, ou à lancer en 2024 
a été réalisé par les équipes de la SLRB. Un montant de 
54 millions d’euros est ainsi dégagé. Par ailleurs, pour 
répondre à la Cour des comptes, un montant de 27 millions 
d’euros est prévu par ailleurs dans le manteau du budget 
2024. Il doit permettre de répondre aux éventuels imprévus 
qui entraineraient une exécution plus rapide des projets de 
constructions en cours sur l’année 2024.

Pour répondre à la remarque de la Cour des comptes, 
concernant les difficultés d’emprunt de la SLRB en cas 
de dégradation de la notation de la Région par Standard 

Sinds de inwerkingtreding van het nieuwe openbaar 
beheersrecht in 2023, hebben meer dan 6 gemeenten 
besloten om de procedure te starten met meer dan 20 
adressen.

2024 wordt het jaar van de eerste effectieve OBR’s.

Voor dit programma 004 vraag ik omwille van een 
invoeringsfout een technische correctie (wijziging) zonder 
gevolgen voor het ESR-saldo, en wel als volgt: 
 

Alleen het bedrag van 441 000,00 euro aan F-kredieten 
was opgenomen en het bedrag aan E-kredieten was verkeer-
delijk ingegeven als B-kredieten in BA 25.004.29.01.8532. 
Er wordt daarom een technische correctie gevraagd door 
het bedrag van 441 000,00 euro als E-kredieten (vereffe-
ningskredieten) te verrekenen op BA 25.004.17.04.8511.

Met andere woorden, er wordt dus gevraagd om het 
bedrag van 441 000,00 euro in B-kredieten (vereffenings-
kredieten) te schrappen van BA 25.004.29.01.8532 en te 
verrekenen in E-kredieten op BA 25.004.17.04.8511.

Met betrekking tot programma 005, zou ik de kredieten 
die voor 2024 aan de BGHM zijn toegekend, willen 
bespreken op vijf punten:

–    De impact van de afvlakkingsmaatregelen op het inves-
teringsbeleid van de BGHM.

–    de werking van de BGHM;

–    het beleid inzake sociale begeleiding van de huurders;

–    de overname door de BGHM van een deel van de finan-
ciering van de huur van de OVM’s;

–    de bouw van woningen;

–    en tot slot het beleid inzake renovatie van het sociale 
woningenbestand.

De investeringssubsidies voor de BGHM zijn verlengd, 
net als vorig jaar. De teams van de BGHM hebben de nood-
zakelijke budgettaire behoeften nauwkeurig aangepast aan 
de concrete realiteit van de werkzaamheden die aan de 
gang zijn of die in 2024 zullen starten. Zo is een bedrag 
van 54 miljoen euro uitgetrokken. Om tegemoet te komen 
aan het Rekenhof is ook een bedrag van 27 miljoen euro 
voorzien in de begrotingsmantel 2024. Hierdoor kan 
worden ingespeeld op onvoorziene omstandigheden die 
ertoe zouden kunnen leiden dat de lopende bouwprojecten 
in 2024 sneller worden uitgevoerd.

Als antwoord op de opmerking van het Rekenhof 
over de leencapaciteit van de BGHM in geval van een 
lagere rating van het Gewest door Standard & Poor’s: dit 
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& Poor’s, c’est une question qui se poserait pour toutes les 
entités qui dépendent de la Région et pas uniquement la 
SLRB.

Les crédits nécessaires au subventionnement de 
fonctionnement de l’organisme ont été augmenté de 
674.000,00 euros malgré l’application des économies 
linéaires. En effet, cette dotation a été indexée et une 
dotation supplémentaire de 305.000,00 euros a été ajoutée 
sur cette AB pour la bonne gestion financière au sein du 
Centre de coordination financière de la Région de Bruxelles 
-Capitale (CCFB).

En ce qui concerne les politiques d’accompagnement 
social des locataires, les crédits prévus pour le financement 
de l’ASBL Service d’Accompagnement Social aux 
Locataires Sociaux (SASLS) sont maintenus et revus à 
la hausse pour atteindre un total de 4.136. 000 euros. Cet 
accompagnement personnalisé est essentiel à mes yeux et 
a démontré toute son importance dans le cadre des crises 
successives que nous avons traversées.

Dans le budget de la SLRB, les crédits concernant les 
plans de Cohésion Sociale (PCS) sont bien maintenus. 
Ils atteindront plus de plus 2,9 millions d’euros. En 
effet, comme indiqué précédemment, un montant de 
1.850.000,00 euros est prévu en crédits de liquidation et 
d’engagement sur l’AB PUL.

L’objectif est de renforcer et de développer des 
politiques d’action sociales visant à améliorer la qualité de 
vie des locataires.

Ces différents accompagnements des locataires sont 
essentiels à mes yeux et il était inconcevable de diminuer 
cet encadrement.

Pour ce qui concerne la prise en charge par la SLRB 
d’une partie du financement des loyers des SISP, deux 
allocations de bases sont concernées: la première vise 
l’Allocation Régionale de Solidarité (ARS) qui permet 
de financer les SISP qui subissent une perte de revenus 
en raison de la faiblesse ou de l’absence de revenus des 
locataires. La seconde AB permet le remboursement des 
remises de loyer octroyées aux locataires avec enfants à 
charge ou membres du ménage portant un handicap.

Les crédits alloués à l’ARS s’élèvent à près de 
45 millions en 2024 alors que le budget réservé aux 
locataires avec enfants à charge est légèrement au niveau 
de l’initial 2023. Ces crédits totalisent ensemble près de 
63,44 millions d’euros en crédits d’engagement et de 
liquidation à l’initial 2024. Ils sont essentiels au maintien 
des équilibres financiers des SISP, en lien avec le calcul du 
loyer. 
 

is een kwestie die zich zou stellen voor alle entiteiten die 
afhankelijk zijn van het Gewest, en dus niet enkel voor de 
BGHM. 

De kredieten voor de werkingssubsidies voor de 
instelling zijn verhoogd met 674.000,00 euro ondanks de 
lineaire besparingen. Deze dotatie is namelijk geïndexeerd 
en een extra dotatie van 305.000,00 euro is toegevoegd 
op deze BA voor een goed financieel beheer binnen 
het Financieel Coördinatiecentrum van het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest (FCCB). 
 

Wat betreft het beleid inzake sociale begeleiding van de 
huurders, worden de kredieten voor de financiering van de 
vzw Dienst voor Maatschappelijke Begeleiding van Sociale 
Huurders (DMBSH) behouden en opgetrokken tot in totaal 
4.136.000 euro. Die gepersonaliseerde begeleiding is in 
mijn ogen essentieel en heeft haar belang bewezen tijdens 
de opeenvolgende crises. 
 

In de begroting van de BGHM blijven de kredieten voor 
de Projecten voor Sociale Cohesie (PSC’s) wel behouden. 
Ze zullen meer dan 2,9 miljoen euro bedragen. Zoals eerder 
vermeld, is er namelijk een bedrag van 1.850.000,00 euro 
aan vastleggings- en vereffeningskredieten voorzien op de 
BA voor het Noodplan voor Huisvesting.

De doelstelling is om het sociale actiebeleid te 
versterken en uit te breiden om zo de huurders een betere 
levenskwaliteit te kunnen bieden. 

Naar mijn mening is deze begeleiding van huurders 
essentieel en het zou ondenkbaar zijn om deze terug te 
schroeven.

Wat betreft de overname door de BGHM van een deel 
van de financiering van de huurprijzen van de OVM’s 
gaat het om twee basisallocaties: de eerste betreft de 
Gewestelijke Solidariteitstoelage (GST) die het mogelijk 
maakt om OVM’s te financieren die een inkomstenver-
lies lijden omdat zij geen of weinig huurdersopbrengsten 
genieten. De tweede basisallocatie voorziet in de terugbeta-
ling van huurverminderingen toegekend aan huurders met 
kinderen ten laste of met gezinsleden met een handicap.

De kredieten voor de GST bedragen bijna 45 miljoen 
euro in 2024, terwijl het budget voor de huurders met 
kinderen ten laste wordt behouden op het niveau van 
de initiële begroting 2021. Deze kredieten bedragen in 
totaal bijna 63,44 miljoen euro aan vastleggings- en ver-
effeningskredieten op de initiële begroting 2024. Ze zijn 
van essentieel belang voor het behoud van het financieel 
evenwicht van de OVM’s, dat samenhangt met de 
berekening van de huurprijs.
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En réponse à la remarque de la Cour des comptes, les 
estimations concernant l’ARS et la dotation «enfants à 
charge» ont été réalisées sur la base des données disponibles 
et seront ajustés en 2024 si nécessaire, comme on a pu 
souvent le faire lors des exercices budgétaires précédents.

Par ailleurs, les prévisions budgétaires de ces dépenses 
spécifiques aux politiques sociales au sein des SISP, laissent 
entrevoir des augmentations continues et nécessaires 
pour les prochaines années. En raison premièrement de 
la croissance du déficit social au sein des SISP en lien 
avec l’augmentation de mise à disposition de logements 
neufs et rénovés; deuxièmement, en raison du nombre des 
réductions à accorder aux ménages et troisièmement en 
raison du nombre de ménages bénéficiaires qui augmente.

Comme vous le savez, le financement du développe-
ment et de la gestion des logements sociaux fait l’objet 
d’une réflexion globale en vue de la refonte du système 
dans le cadre d’une étude en cours et dont les conclusions 
me seront communiquées début 2024.

Dans le cadre de l’exécution du P lan Régional du 
Logement (PRL) et de l’Alliance Habitat (AH) par la 
SLRB, 179 logements ont déjà été réceptionnés en 2023 
et 1.610 logements sont en chantier. En 2024 c’est 1.066 
logements qui seront mis en chantier.

Et dans le cadre de la nouvelle stratégie d’acquisition de 
la SLRB élaborée en collaboration étroite avec le secteur 
privé:

–    275 nouveaux logements ont déjà été acquis en 2023

–    335 nouvelles acquisitions sont projetés 2024.

En ce qui concerne les rénovations, l’objectif, comme 
j’ai déjà pu l’évoquer à plusieurs reprises est d’effectuer 
36.758 opérations de rénovation. Depuis le début de la 
législature, ce sont 30.535 interventions qui ont déjà eu lieu, 
soit 25.000 logements qui ont bénéficié d’une amélioration 

Pour la reconstruction et la rénovation du parc de 
logements sociaux et le PSRD, le budget s’élève à plus de 
85,1 millions d’euros [y compris le PRR (plan européen de 
reprise et de résilience] en crédits de liquidation 
 

Un montant de 75 millions d’euros est prévu pour 
l’octroi de crédit dans le cadre du plan stratégique de la 
SLRB (PSRD).

Le programme 006 de la mission 25 concerne les 
sociétés de crédit social pour lesquelles le budget de 

Als antwoord op de opmerking van het Rekenhof: de 
ramingen voor de GST en de dotatie “kinderen ten laste” zijn 
uitgevoerd op basis van de beschikbare gegevens en zullen 
indien nodig in 2024 worden aangepast, zoals vaak het geval 
is geweest bij voorgaande begrotingswerkzaamheden.

De begrotingsramingen voor die specifieke uitgaven 
rond het sociaal beleid binnen de OVM’s wijzen voor de 
komende jaren overigens op een voortdurende en noodza-
kelijke stijging. Om te beginnen is dat vanwege de toename 
van het sociale tekort bij de OVM’s in verband met de 
toename van het aanbod van nieuwe en gerenoveerde 
woningen. Ten tweede zijn er de talrijke kortingen die 
aan gezinnen moeten worden toegekend en ten derde het 
toenemend aantal begunstigde gezinnen.

Zoals u weet, wordt er nagedacht over de financiering 
van de ontwikkeling en het beheer van sociale woningen 
met het oog op een grondige herziening van het systeem. 
Deze denkoefening gebeurt in het kader van een lopende 
studie waarvan ik de conclusies begin 2024 zal ontvangen.

In het kader van de uitvoering door de BGHM van 
het Gewestelijk Huisvestingsplan (GHP) en de Alliantie 
Wonen (AW) zijn in 2023 al 179 woningen opgeleverd en 
zijn 1.610 woningen in aanbouw. In 2024 zal de bouw van 
1.066 woningen van start gaan.

En in het kader van de nieuwe aankoopstrategie van de 
BGHM die in nauwe samenwerking met de privé-sector is 
uitgewerkt:

–    zijn in 2023 al 275 nieuwe woningen aangekocht

–    staan 335 nieuwe aankopen gepland voor 2024.

De doelstelling wat betreft renovaties is, zoals ik 
al meermaals heb aangehaald, om 36.758 woningen te 
renoveren. Sinds het begin van de legislatuur werden er 
al verbeteringswerken uitgevoerd aan 30.535 woningen. 
Tegen het einde van de legislatuur zal het gaan om 25.000 
woningen. De werken variëren van technische interventies 
tot de volledige renovatie van het gebouw.

Voor de heropbouw en renovatie van het sociale wonin-
genbestand en het strategisch plan voor duurzame renovatie 
(SPDR) bedraagt het budget meer dan 85,1 miljoen euro 
aan vereffeningskredieten [inclusief het Europees relance- 
en herontwikkelingsplan (RHP).

Een bedrag van 75 miljoen euro is voorzien voor de 
toekenning van kredieten in het kader van het strategisch 
plan van de BGHM (SPDR).

Programma 006 van opdracht 25 betreft de sociale 
kredietmaatschappijen waarvoor een budget van 
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25.000,00 euros est prévu. En effet, ce budget a été diminué 
par rapport au budget initial 2023 afin de coller à la réalité 
des besoins.

Pour rappel, les sociétés de crédit social constituent un 
secteur particulier dans le paysage du logement. Il s’agit 
de sociétés privées (avec un actionnariat constitué le plus 
souvent par des banques et des assureurs classiques) mais 
dont la raison d’être est sociale puisqu’elle consiste à offrir 
l’accès du plus grand nombre, à un emprunt hypothécaire.

J’en viens à présent tout naturellement au programme 
007 qui porte les crédits en faveur du Fonds du logement.

Au 31 octobre 2023, le Fonds du logement a mis 113 
nouveaux logements sur le marché acquisitif et 75 en 
location.

En ce qui concerne les prêts hypothécaires, le Fonds 
a déjà accordé un total de 677 crédits hypothécaires 
acquisitifs, 518 prêts hypothécaires écoreno ainsi que 387 
crédits à la consommation.

En 2024, compte tenu de la situation budgétaire et des 
taux d’emprunt le Fonds ambitionne 1350 crédits hypothé-
caires à des ménages qui ne trouvent pas ou difficilement 
des solutions de crédits dans le secteur bancaire commercial 
pour acquérir ou rénover leur logement. À ce titre, il faut 
souligner que près de 80 % des ménages emprunteurs sont 
dans les conditions de revenus du logement social. 
 

L’intervention régionale consiste ici à financer le diffé-
rentiel entre le taux d’intérêt auquel emprunte le Fonds sur 
les marchés financiers et le taux auquel le Fonds prête aux 
particuliers.

Le budget d’engagement augmente à concurrence 
de plus de 4.743.000,00 millions d’euros pour atteindre 
21,8 millions d’euros. Cette augmentation en crédits d’en-
gagements s’explique principalement par l’explosion des 
demandes adressées au Fonds du logement dans ce contexte 
de crise économique.

Les crédits de liquidations s’élèvent à 
10.522.000,00 euros. Il s’agit aussi d’une augmentation 
afin de tenir compte de l’évolution des taux d’intérêt sur les 
marchés. Un monitoring mensuel est prévu sur l’évolution 
des taux d’intérêt afin de pouvoir évaluer ce montant à la 
hausse ou à la baisse en fonction de la volatilité des taux 
d’intérêt sur le marché.

Enfin, je rappelle que le Fonds propose aux ménages 
aux revenus moyens ou modestes, deux systèmes pour les 
aider à constituer une garantie locative:

25.000,00 euro is voorzien. Dit budget is verlaagd ten 
opzichte van de initiële begroting 2023, met het oog op een 
betere afstemming op de werkelijke behoeften.

Ter herinnering: de sociale kredietmaatschappijen 
vormen een specifieke sector in het huisvestingsland-
schap. Het zijn privébedrijven (met aandelen van meestal 
banken en traditionele verzekeraars), maar met een sociale 
bestaansreden: namelijk het aanbieden van hypothecaire 
leningen aan zoveel mogelijk mensen.

Nu kom ik natuurlijk bij programma 007 met de 
kredieten ten voordele van het Woningfonds.

Op 31 oktober 2023 had het Woningfonds 113 nieuwe 
woningen op de koopmarkt en 75 op de huurmarkt gebracht. 

Het Fonds heeft in totaal al 677 hypothecaire kredieten, 
518 ecoreno-leningen en 387 consumentenkredieten 
verstrekt. 
 

Gezien de begrotingssituatie en de rentevoeten heeft het 
Woningfonds voor 2024 de ambitie om 1.350 hypothecaire 
kredieten toe te kennen aan gezinnen die in de commerciële 
bankensector geen of maar moeilijk kredietoplossingen 
vinden om hun woning aan te kopen of te renoveren. We 
moeten in dit verband ook benadrukken dat bijna 80% van 
de gezinnen die een krediet aangaan, voldoet aan de inko-
mensvoorwaarden voor een sociale woning.

De tussenkomst van het Gewest betreft hier het 
financieren van het verschil tussen de rentevoet waartegen 
het Fonds op de financiële markten leent en de rentevoet 
waartegen het Fonds leningen afsluit voor particulieren.

Het vastleggingsbudget stijgt met ruim 4.743.000,00 euro 
tot een totaal van 21,8 miljoen euro. Deze stijging van de 
vastleggingskredieten is hoofdzakelijk te verklaren door 
de explosieve toename van het aantal aanvragen bij het 
Woningfonds door de huidige economische crisis. 
 

De vereffeningskredieten bedragen 10.522.000,00 euro. 
Deze verhoging is ook bedoeld om rekening te houden 
met veranderingen in de rentevoeten op de markten. Er 
wordt voorzien in een maandelijkse monitoring van de 
rentevoeten, zodat dit bedrag naar boven of beneden kan 
worden bijgesteld, afhankelijk van de volatiliteit van de 
rentevoeten op de markt.

Tot slot wil ik herhalen dat het Woningfonds gezinnen 
met bescheiden en middeninkomens twee systemen aanbiedt 
voor hulp bij de samenstelling van een huurwaarborg:
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–    Soit un crédit à la consommation à taux zéro allant 
jusqu’à 100 % du montant de la garantie locative pour 
les personnes en capacité de rembourser;

–    Soit, pour ceux qui n’ont pas la capacité de rembourser 
un prêt, une garantie via un système assurantiel: c’est le 
fonds BRUGAL.

En 2023, ce sont 943 prêts garanties locatives qui ont 
déjà été financés. En 2024, le Fonds ambitionne d’aider 
1580 ménages supplémentaires

Enfin, le Fonds organise dans le cadre de ses missions, 
un accompagnement social des ménages, tant emprunteurs 
que locataires. Le soutien public pour cet accompagnement 
n’est évidemment pas remis en question par la déconsoli-
dation des activités Immo du Fonds. 
 

Afin d’assurer cette mission d’accompagnement social, 
la Région lui octroie une subvention de fonctionnement. 
Le montant de la subvention en 2024 augmente malgré les 
mesures d’économie

En effet, cette dotation a été indexée et une dotation 
supplémentaire de 432.000,00 euros a été ajoutée sur cette 
AB pour la bonne gestion financière au sein du Centre de 
coordination financière de la Région de Bruxelles -Capitale 
(CCFB).

En date du 8 novembre 2023, l’ICN a donné un avis 
favorable à la déconsolidation partielle du FLRBC. Cette 
avis concerne le classement au regard du SEC 2010 des 
opérations non financières du FLRBC. 
 

Les activités non financières de l’entité FL-Immo 
(Quasi société) regroupe la mission 4 (Immo), la mission 3 
(location) et 50 % des services partagés.

Cette déconsolidation partielle a permis à la Région de 
sortir un montant de 64,2 millions d’euros du solde SEC 
2024.

Passons à présent au programme 008 qui comprend les 
crédits relatifs à la politique en faveur des plus précarisés, 
directement opérée par Bruxelles Logement. 
 

C’est dans ce programme que se retrouve le crédit 
relatif à l’allocation loyer.

À l’initial 2024, les crédits d’engagement et de 
liquidation sont évalués à 35.600.000 millions d’euros, 
soit une augmentation de 5 millions d’euros par rapport 
à l’initial 2023. Les montants retenus tiennent compte du 

–    Ofwel een renteloos verbruikskrediet, dat tot 100% gaat 
van het bedrag van de huurwaarborg voor personen die 
het kunnen aflossen;

–    Ofwel, voor wie niet in staat is om een lening af te 
betalen, een waarborg via een verzekeringssysteem: dat 
is het BRUHWA-fonds.

In 2023 zijn al 943 leningen voor de huurwaarborg gefi-
nancierd. In 2024 wil het Fonds nog eens 1580 gezinnen 
helpen.

Tot slot organiseert het Fonds in het kader van zijn 
opdracht ook een sociale begeleiding voor gezinnen, zowel 
voor kredietnemers als huurders. De overheidssteun voor 
deze begeleiding komt uiteraard niet op de helling te staan 
door de deconsolidatie van de vastgoedactiviteiten van het 
Fonds.

Om die opdracht op het vlak van sociale begeleiding te 
verzekeren kent het Gewest aan het Fonds een werkings-
subsidie toe. Het bedrag van de subsidie in 2024 wordt 
verhoogd ondanks de besparingsmaatregelen

Deze dotatie is namelijk geïndexeerd en een extra 
dotatie van 432.000,00 euro is toegevoegd op deze BA 
voor een goed financieel beheer binnen het Financieel 
Coördinatiecentrum van het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest (FCCB).

Op 8 november 2023 heeft het INR een gunstig advies 
uitgebracht over de gedeeltelijke deconsolidatie van 
Woningfonds. Dit advies heeft betrekking op de classifi-
catie van de niet financiële verrichtingen van het Woning-
fonds van het BHG overeenkomstig het ESR 2010.

De niet-financiële activiteiten van FL-Immo (een 
quasi-vennootschap) omvatten opdracht 4 (vastgoed), 
opdracht 3 (verhuur) en 50% gedeelde diensten.

Dankzij deze gedeeltelijke deconsolidatie kon het 
Gewest 64,2 miljoen euro uit het ESR-saldo 2024 halen. 
 

Laten we nu even kijken naar programma 008 dat 
de kredieten omvat voor het beleid ten gunste van de 
meest kwetsbare personen, dat rechtstreeks via Brussel 
Huisvesting wordt uitgevoerd.

In dat programma is het krediet voor de huurtoelage 
opgenomen.

In de initiële begroting 2024 worden de vastleggings- 
en vereffeningskredieten geraamd op 35.600.000 miljoen 
euro. Dit komt neer op een verhoging met 5 miljoen euro 
ten opzichte van de initiële begroting 2023. De gekozen 
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nombre de ménages bénéficiant de la nouvelle allocation, 
du montant moyen de cette dernière, de l’évolution du 
taux d’acceptation des dossiers rentrés et de l’évolution 
du nombre de demandes déposées à Bruxelles Logement 
au cours des derniers mois. En fonction de ces différents 
paramètres, un recalcul a été effectué afin de prévoir au plus 
juste les moyens nécessaires pour répondre aux demandes 
de cette nouvelle allocation. 
 

Un monitoring des demandes, des dossiers validés, 
refusés ou en attente d’informations complémentaires 
est réalisé de manière hebdomadaire. Il nous permet de 
mesurer et d’anticiper précisément les besoins budgétaires 
pour l’allocation loyer.

Le programme 008 comprend également les crédits 
relatifs aux AIS, dont le budget a été fortement augmenté 
dans le cadre de l’action 11 du PUL à concurrence de plus 
4,5 millions d’euros en engagement et en liquidation et ce 
en raison de la progression constante de logements mis en 
AIS mais aussi d’un refinancement prévu dans le cadre de 
la modification de l’ARGBC.

Le recensement du parc actu el des AIS fait état de 7946 
unités, soit une augmentation de plus de 2412 unités depuis 
2019.

Les AIS sont un partenaire indispensable pour proposer 
des logements à prix abordable.

En plus de la subvention de base aux AIS, la Région 
fournit également un soutien à la Fédération des AIS à 
concurrence de 260.000 euros. 
 

Enfin, ce programme 008 comprend les crédits relatifs 
aux subventions allouées aux AIPL, les Associations 
d’Insertion par le Logement.

Le montant total prévu pour les AIPL s’élève à 
6.454.000,00 euros en crédits de liquidation et 6.763.000 en 
crédits d’engagement (soit une augmentation de 2 millions 
d’euros par rapport au budget initial 2023). 
 

Enfin, je terminerai le tour de la mission 25, en abordant 
brièvement le programme 009 dédié au projet CALICO. 
 

Le programme s’est achevé en 2020 et il ne reste dans 
le budget 2024 que les derniers crédits de liquidation et 
d’engagement (5.000,00 euros) relatif aux dépenses de 

bedragen houden rekening met het aantal gezinnen dat de 
nieuwe toelage ontvangt, het gemiddelde bedrag van de 
toelage, het aanvaardingspercentage van de ingediende 
dossiers en de evolutie van het aantal aanvragen dat de 
laatste maanden bij Brussel Huisvesting werd ingediend. 
Op basis van deze verschillende parameters is een herbe-
rekening uitgevoerd om zo correct mogelijk in te schatten 
welke middelen er nodig zijn om te kunnen voldoen aan de 
aanvragen voor deze nieuwe toelage.

Wekelijks wordt er een monitoring uitgevoerd van 
de aanvragen, de dossiers die aanvaard, geweigerd, of in 
afwachting van aanvullende informatie zijn. Hierdoor 
kunnen we de budgettaire behoeften voor de huurtoelage 
nauwkeurig bepalen en erop anticiperen.

Programma 008 omvat ook de kredieten voor de 
SVK’s, waarvoor het budget in het kader van actie 11 van 
het NPH fors werd verhoogd ten belope van meer dan 
4,5 miljoen euro in vastleggings- en vereffeningskredieten, 
en dit omwille van de voortdurende stijging van het aantal 
woningen dat in beheer van SVK’s wordt gegeven, maar 
ook van een financering voorzien in het kader van

Het huidige woningenbestand van de SVK’s telt 
7946 woningen. Dat is een toename met meer dan 2412 
woningen sinds 2019.

De SVK’s zijn een onmisbare partner bij het aanbieden 
van betaalbare woningen.

Boven op de basissubsidie aan de SVK’s, verleent 
het Gewest ook steun aan de Federatie van de SVK’s ten 
belope van 260.000 euro. Dat is een stijging met meer dan 
10% ten opzichte van 2023.

Tot slot omvat dit programma 008 ook de kredieten 
voor de subsidies die worden toegekend aan de VIH’s, de 
Verenigingen voor Integratie via Huisvesting.

Het totale bedrag voorzien voor de VIH’s, 
bedraagt 6.454.000,00 aan vereffeningskredieten en 
6.763.000,00 euro aan vastleggingskredieten (dit is een 
stijging met 2 miljoen euro ten opzichte van de initiële 
begroting 2023).

Ik wil mijn overzicht van opdracht 25 beëindigen met 
een korte bespreking van programma 009 dat gewijd is aan 
het CALICO-project.

Het programma liep af in 2020 en de begroting voor 
2024 bevat alleen nog de laatste vastleggings- en vereffe-
ningskredieten (5.000,00 euro) met betrekking tot de wer-
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fonctionnement dans le cadre des contrôles de l’Union 
européenne afin de clôturer définitivement le projet selon 
les termes de l’Union européenne

Un budget de 15.000,00 euros est également prévu 
pour le projet européen NETCO (Network of Cities for 
Collaborative Housing).

Voilà qui clôt mon exposé général sur cette première 
proposition budgétaire de la nouvelle législature. 
 

 Monsieur le Président

Mesdames et Messieurs les Députés,

Au terme de cet exposé et à la lecture de ce budget pour 
l’année 2024, vous l’aurez compris, nous avons concilié à 
la fois la poursuite de nos engagements initiaux mais aussi 
les économies nécessaires à la pérennité des politiques de 
la Région.

Des arbitrages ont été opérés et j’ai souhaité que les 
budgets des acteurs de première ligne les AIPL, les PCS, la 
SASLS, les AIS soient maintenus et indexés pour répondre 
à l’augmentation des salaires.

Le budget initial 2024 de la mission 25 démontre 
clairement notre détermination sur la poursuite des mesures 
lancées dans le cadre du Plan d’urgence Logement. 
 

Ce budget continue à traduire les ambitions de la Région 
en matière de soutien à la politique du logement. 
 

Le plan d’Urgence Logement avait pour ambition de 
mettre en œuvre 33 actions: elles ont toutes été initiées et 
actuellement 31 sont en cours.

Depuis le début de la législature, ce sont 3.900 logements 
qui ont été réceptionnés ou qui sont en chantier, soit le 
double par rapport aux quatre législatures précédentes.

L’allocation loyer, c’est aujourd’hui plus de 10.500 
bénéficiaires contre 400 sous l’ancienne législature.

2.400 logements ont été mis en gestion auprès des AIS 
depuis le début de la législature.

Plus de 1000 ménages verront leur loyer socialisé d’ici 
fin 2023.

kingskosten in het kader van de controles van de Europese 
Unie, om het project definitief af te sluiten in overeenstem-
ming met de voorwaarden van de Europese Unie.

Er is ook een budget van 15.000,00 euro voorzien 
voor het Europese NETCO-project (Network of Cities for 
Collaborative Housing).

Hiermee ben ik aan het einde gekomen van mijn 
algemene uiteenzetting over dit eerste begrotingsvoorstel 
van de nieuwe legislatuur.

Mijnheer de Voorzitter,

Dames en heren volksvertegenwoordigers,

Na deze uiteenzetting en bij de lezing van deze 
begroting voor het jaar 2024 zult u begrepen hebben dat 
we enerzijds de initiële verbintenissen voortzetten en 
anderzijds de nodige besparingen doorvoeren om het beleid 
van het Gewest te kunnen bestendigen.

Er werden knopen doorgehakt en ik wilde de budgetten 
van de eerstelijnsactoren - de VIH’s, PSC’s, de DMBSH en 
SVK’s - behouden en indexeren om tegemoet te komen aan 
de loonsverhogingen.

De initiële begroting 2024 voor opdracht 25 toont 
duidelijk aan dat we vastberaden zijn om de maatregelen 
in het kader van het Noodplan voor Huisvesting voor te 
zetten.

Deze begroting weerspiegelt opnieuw de ambities 
van het Gewest betreffende de ondersteuning van het 
huisvestingsbeleid.

Het Noodplan voor Huisvesting beoogde de uitvoering 
van 33 acties. Deze acties zijn allemaal opgestart en 31 
acties zijn momenteel in uitvoering.

Sinds het begin van de legislatuur zijn er 3.900 
woningen opgeleverd of in aanbouw. Dat is het dubbele in 
vergelijking met de vier voorgaande legislaturen.

Er zijn vandaag meer dan 10.500 begunstigden van de 
huurtoelage, tegenover 400 tijdens de vorige legislatuur.

Sinds het begin van de legislatuur zijn er 2.400 
woningen onder beheer gebracht bij een SVK.

Meer dan 1.000 gezinnen zullen tegen eind 2023 een 
gesocialiseerde huurprijs genieten.
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Les SISP ont effectué plus de 4.900 nouvelles 
attributions.

Nous sommes presque à l’heure du bilan.

J’entends déjà certains parmi vos rangs me demander: 
mais qu’avez-vous fait sous cette législature?

Je répondrai simplement: nous avons répondu présents 
en aidant plus de 18.000 ménages.

Est-ce suffisant? Bien sûr que non au vu de la réalité 
des ménages bruxellois. C’est la raison pour laquelle je 
continuerai à travailler jusqu’au bout.

Dans un contexte budgétaire difficile, les crises se 
succédant, nous continuerons à faire en sorte que le droit 
au logement reste une priorité, car plus que jamais, il est 
un droit essentiel permettant à chacun d’accéder à une vie 
digne et décente.

Je vous remercie pour votre attention, et reste à votre 
disposition pour répondre à l’ensemble de vos questions.»

II. Discussion générale

M. Vincent De Wolf retient que la lettre d’orientation 
dédiée à la politique du logement dresse une nouvelle fois 
un constat aggravé de la crise du logement à laquelle est 
confrontée notre région et une part toujours plus grande de 
sa population. Là où l’an dernier le gouvernement appelait 
encore une politique ambitieuse du logement essentielle 
pour donner une réponse adéquate aux bruxellois qui 
subissent de plein fouet les crises successives.

Le gouvernement aujourd’hui s’engage à une poursuite 
impérative de la mise en œuvre du PUL afin d’actionner 
tous les leviers qui permettront de réduire les inégalités 
croissantes. L’ambition a un peu disparu. Alors que la 
Région de Bruxelles-Capitale est financièrement en grande 
difficulté, la lettre d’orientation résiste pour l’essentiel 
aux coupes budgétaires. Le gouvernement apparait 
cependant résolu à revoir ses ambitions initiales. Ainsi 
l’objectif principal d’apporter une solution concrète à 
15.000 ménages en attente d’un logement social parait 
avoir définitivement disparu. Les ménages bruxellois sont 
toujours plus nombreux à connaitre les effets de la crise du 
logement qui caractérise notre région.

La note d’orientation 2019-2024 ambitionnait l’achève-
ment de la mise en œuvre des plans logement adoptés lors 
des précédentes législatures le Plan régional du logement 
et Alliance habitat soit 6500 logements à construire en 

De OVM’s hebben meer dan 4.900 woningen 
toegewezen.

Het is bijna tijd om de balans op te maken.

Ik hoor sommigen onder u al vragen: maar wat hebt u 
gedaan tijdens deze legislatuur?

Ik zal simpelweg antwoorden: we hebben meer dan 
18.000 gezinnen geholpen.

Volstaat dat? Uiteraard niet, gezien de realiteit van de 
Brusselse gezinnen. Daarom zal ik blijven voortwerken tot 
aan het einde van de legislatuur.

In een moeilijke begrotingscontext met opeenvolgende 
crises, zullen we ervoor blijven zorgen dat het recht op 
huisvesting een prioriteit blijft, omdat het meer dan ooit 
een fundamenteel recht is dat iedereen de kans geeft op een 
waardig en fatsoenlijk leven.

Ik dank u voor uw aandacht en blijf graag ter beschikking 
om al uw vragen te beantwoorden.”

II. Algemene bespreking

De heer Vincent De Wolf onthoudt dat in de beleids-
brief over het huisvestingsbeleid nog maar eens wordt 
vastgesteld dat de huisvestingscrisis waar ons gewest 
mee kampt, nog verergerd is en een groeiend deel van 
onze bevolking treft. Vorig jaar noemde de regering een 
ambitieus huisvestingsbeleid nog essentieel als antwoord 
op de opeenvolgende crisissen die veel Brusselaars 
getroffen hebben.

Vandaag verbindt de regering zich tot de verdere 
uitvoering van het Noodplan voor huisvesting, om alle 
mogelijke middelen in te zetten om de groeiende ongelijk-
heid in te dammen. De ambitie lijkt een beetje verdwenen. 
Terwijl het Brussels Hoofdstedelijk Gewest financieel 
in zwaar weer zit, zijn er in de beleidsbrief maar weinig 
besparingen terug te vinden. De regering lijkt nochtans 
haar initiële ambities te willen terugschroeven. Zo blijkt 
de hoofddoelstelling om een oplossing aan te reiken voor 
de 15.000 gezinnen die op een sociale woning wachten, 
definitief te zijn verlaten. Er zijn almaar meer Brusselse 
gezinnen die de gevolgen ervaren van de wooncrisis in ons 
gewest.

De beleidsnota 2019-2024 beoogde de verdere uitrol 
van de huisvestingsplannen die waren goedgekeurd 
door de vorige regeringen, namelijk het Gewestelijk 
Huisvestingsplan en de Alliantie wonen, zodat in vijf jaar 
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5 années sur les 8000 annoncés par ces deux programmes 
de construction Pierre achoppement de la politique du 
logement depuis des années, la poursuite de la construc-
tion des logements prévue dans le PRL et AH continue de 
mobiliser le gouvernement. 

Le Fonds du logement aurait ainsi fin 2023 livré 95 % 
des nouveaux logements locatifs (472 sur 500). Par contre, 
à peine la moitié des 1000 logements acquisitifs prévus par 
l’AH. L’année 2023 a été marquée par le lancement des 
chantiers Trèfles permettant la réception de 460 logements 
acquisitifs. La SLRB a été chargée d’achever 6400 
logements d’ici 2025. Elle n’aurait livré que 134 logements 
en 2023 moins qu’en 2020 (481), 2021 (300) et 2022 
(236) donc une baisse continue. Le nombre de logements 
totalement réceptionnés est très loin des objectifs du gou-
vernement. 
 
 

Pour 2024, la lettre d’orientation n’indique pas le 
nombre de nouveaux logements attendus. Mais annonce 
d’ici au 31 mai 2024 la réception provisoire de 2500 
logements et la mise en chantier de 1300 autres. Dans le 
meilleur scénario, la SLRB atteindrait 65 % de l’objectif. 
 

Dans ce contexte, le MR s’interroge sur les réductions 
importantes qui affectent en 2024 les subventions d’inves-
tissement à la SLRB pour la construction de logements 
sociaux: pour le PRL de 37,2 millions à 28,4 millions 
(- 25 %) pour l’allocation suivante 23,3 millions à 
11,7 millions (- 50 %)? Quel est le nombre de logements 
sociaux à finalité sociale dans les communes créés au 
moyen des charges d’urbanisme qui doivent obligatoire-
ment y être consacrées?

La stratégie directe d’acquisition ou d’acquisition 
rénovation déployée depuis plusieurs années par des 
opérations clés sur porte ou des appels à projets PPP à 
destination de partenaires privés se poursuit. La lettre 
d’orientation précise que 1198 nouveaux logements ont été 
acquis: 417 par le Fonds du logement et 781 par la SLRB. 
La secrétaire d’État confirme-t-elle le nombre de logements 
réceptionnés dans le cadre des opérations clés sur porte et 
dans le cadre d’acquisitions classiques, de même que la 
relance d’un marché PHP ou clé sur porte en 2024 et les 
moyens budgétaires qui y sont consacrés?

Concernant ces deux politiques menées en parallèle 
(construction par le secteur public et l’acquisition sur le 
parc privé, quel est le coût moyen par logement réceptionné 
et le délai moyen entre la décision politique et la réception 
d’un logement?

La lettre d’orientation fait le bilan de la nouvelle 
politique de socialisation du parc de logements publics du 

tijd 6.500 woningen gebouwd zouden worden van de 8.000 
waarin deze beide programma’s voorzagen. Deze geplande 
woningbouw vormt sinds vele jaren het grootste struikel-
blok van het huisvestingsbeleid, maar de regering blijft 
erop inzetten. 

Zo zou het Woningfonds eind 2023 95% van de nieuwe 
huurwoningen (472 van de 500) hebben opgeleverd. Van 
de koopwoningen is daarentegen amper de helft van het 
in de Alliantie wonen vooropgestelde aantal gerealiseerd. 
Het jaar 2023 stond in het teken van de start van de bouw 
van 460 koopwoningen in het kader van het project Klaver. 
De Brusselse Gewestelijke Huisvestingsmaatschappij 
(BGHM) heeft de opdracht gekregen tegen 2025 6.400 
woningen te voltooien. Ze zou in 2023 slechts 134 
woningen hebben opgeleverd, minder dan in 2020 (481), 
2021 (300) en 2022 (236). Er is dus sprake van een gestage 
daling. Het totale aantal opgeleverde woningen ligt dus ver 
beneden de doelstellingen van de regering.

Voor 2024 kleeft de beleidsbrief geen cijfer op het 
aantal verwachte nieuwe woningen. Wel kondigt hij tussen 
nu en 31 mei 2024 de voorlopige oplevering aan van 2.500 
woningen en de start van de bouw van 1.300 andere. In 
het beste geval zou de BGHM 65% van de doelstelling 
bereiken.

In dit verband stelt de MR zich vragen bij de sterke 
verlaging van de investeringssubsidies die in 2024 aan 
de BGHM worden toegewezen voor de bouw van sociale 
woningen: voor het Gewestelijk Huisvestingsplan dalen die 
van 37,2 tot 28,4 miljoen euro (- 25%), voor de volgende 
allocatie van 23,3 tot 11,7 miljoen euro (- 50%). Hoeveel 
sociale woningen en woningen met een sociaal karakter 
worden in de gemeenten gebouwd via de stedenbouwkun-
dige lasten die daar verplicht aan moeten worden besteed?

De strategie van rechtstreekse aankoop of aan-
koop-renovatie die sinds enkele jaren wordt toegepast 
via sleutel-op-de-deurwoningen of projectoproepen voor 
publiek-private samenwerking (PPS) wordt voortgezet. 
De beleidsbrief vermeldt dat 1.198 nieuwe woningen 
zijn aangekocht: 417 door het Woningfonds en 781 door 
de BGHM. Bevestigt de staatssecretaris het aantal sleu-
tel-op-de-deurwoningen en klassieke aankopen, alsook de 
herlancering van een overheidsopdracht voor een public 
housing partnership of sleutel-op-de-deurwoningen in 
2024 en de daaraan toegewezen budgettaire middelen?

Wat is, voor beide parallelle beleidslijnen (bouw door 
de openbare sector en aankoop van woningen gereali-
seerd door de privé-sector), de gemiddelde kostprijs per 
opgeleverde woning en de gemiddelde termijn tussen de 
politieke beslissing en de oplevering van de woning?

De beleidsbrief maakt de balans op van het nieuwe 
beleid van socialisering van het openbarewoningenbestand 
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PUL. L’objectif du gouvernement en 2023 était que tous les 
partenaires (communes et CPAS) qui ont signé le contrat 
logement entament la socialisation et que les ménages 
concernés (inscrits sur la liste d’attente du logement social) 
se voient proposer la socialisation. Au cours des derniers 
mois, la secrétaire d’état a poursuivi la promotion de la 
socialisation auprès des autorités locales dans le cadre de 
la contractualisation avec les communes et les CPAS. En 
2023, le nombre de logements socialisés était de 2242 alors 
que la Région espérait voir 75 % des ménages concernés 
bénéficier d’un loyer socialisé. Seuls 350 ménages ont vu 
leur loyer socialisé. On constate un retard important dans le 
traitement des dossier par la SLRB. Les dossiers introduits 
en juin dernier n’ont toujours pas conduit à une proposition 
de loyer socialisé. 
 
 
 

On s’interroge sur la faisabilité d’entamer dès 
janvier 2024 la phase 2 de socialisation qui permettra à tout 
locataire d’un logement public de voir son loyer socialisé, 
indépendamment de son inscription sur la liste d’attente. 
Le budget 2024 reflète les objectifs dès lors que les moyens 
destinés aux communes et aux CPAS en compensation 
évoluent (+ 148 % pour les communes, + 146 % pour les 
CPAS).

La lettre orientation précise que la confirmation 
annuelle d’un budget de 900.00 euros sur 10 ans est une 
condition de réussite pour assurer la réussite des travaux 
de rénovation du parc de logements sociaux. Le budget 
2024 après une diminution en 2023 des subventions d’in-
vestissement à la SLRB pour la rénovation et la réhabili-
tation s’élève à 40 millions d’euros. Ce budget a pour but 
d’assurer le financement de la partie subsidiée hors prêt 
dans les projets prévus dans les programmes quadriennaux 
d’investissement ou dans le plan stratégique à 10 ans établis 
par la SLRB et les SISP. Le secteur nourrit depuis quelques 
semaines des inquiétudes quant à l’impact du budget 
régional sur le financement du secteur et les missions. La 
SLRB a réuni les SISP ayant fait des annoncées jugées 
inquiétants alarmants quant aux conséquences d’éven-
tuelles restrictions budgétaires: telles que l’impossibilité à 
venir de bénéficier encore de prêts à long terme.

Un courrier de la Fesocolab du 15 novembre adressé à 
la SLRB mentionne ceci: «suite à la réunion du 6 novembre 
dernier tenue par visioconférence au sujet du budget 
régional 2024 et les impacts pour notre secteur, nous avons 
été informés des efforts qui devront être assumés par les 
SISP. Les restrictions budgétaires annoncées tel l’impos-
sibilité de bénéficier de prêts à long terme, l’absence d’in-
dexation des subsides liés aux contrats de gestion de niveau 
2 ou la suppression de la prise en charge des centimes addi-
tionnels régionaux de précomptée immobilier auront des 
impact inévitables sur la pérennité de nombreuses missions 
supportées par les SISP. Dans ce cadre et dans un premier 

zoals opgenomen in het Noodplan voor huisvesting. De 
doelstelling van de regering voor 2023 bestond erin dat alle 
partners (gemeenten en OCMW’s) die het huisvestingscon-
tract hebben ondertekend, met de socialisering begonnen 
en dat die socialisering aan de betrokken gezinnen (degene 
die op de wachtlijst voor sociale woningen staan) werd 
aangeboden. Tijdens de afgelopen maanden heeft de staats-
secretaris de lokale overheden er verder toe aangezet die 
socialisering te realiseren in het kader van de contracten 
met de gemeenten en OCMW’s. In 2023 bedroeg het aantal 
gesocialiseerde woningen 2.242, terwijl het gewest gehoopt 
had 75% van de betrokken gezinnen een gesocialiseerde 
huurprijs te kunnen aanbieden. Voor slechts 350 gezinnen 
werd de huurprijs gesocialiseerd. De BGHM kampt met 
een aanzienlijke achterstand in de verwerking van de 
dossiers. De dossiers die in juni zijn ingediend, hebben nog 
steeds niet geleid tot de aanbieding van een gesocialiseerde 
huurprijs.

De vraag rijst of het haalbaar is vanaf januari 2024 met 
fase 2 van de socialisering te beginnen, die aan alle 
huurders van een openbare woning een gesocialiseerde 
huurprijs wil aanbieden, ook aan wie niet op de wachtlijst 
staat. De begroting 2024 weerspiegelt deze doelstellingen, 
aangezien de middelen die bestemd zijn om de gemeenten 
en OCMW’s te compenseren, stijgen (+ 148% voor de 
gemeenten en + 146% voor de OCMW’s).

De beleidsbrief stelt dat een succesvolle renovatie 
van het socialewoningenbestand de jaarlijkse bevestiging 
vergt van een budget van 900.000 euro gedurende tien 
jaar. De begroting 2024 voorziet, na een vermindering 
in 2023, in 40 miljoen euro aan investeringssubsidies 
voor de BGHM voor renovatie en herstelling. Dat bedrag 
is bedoeld voor de financiering van het gesubsidieerde 
gedeelte (waarvoor geen lening is genomen) van de 
projecten uit de vierjarige investeringsprogramma’s of 
van het tienjarige strategisch plan van de BGHM en de 
OVM’s. In de sector bestaat sedert enkele weken onrust 
over de impact van de gewestbegroting op zijn financie-
ring en zijn opdrachten. De BGHM heeft de OVM’s bij-
eengebracht na alarmerende berichten over de gevolgen 
van eventuele besparingsmaatregelen, zoals de onmoge-
lijkheid om nog op lange termijn te lenen. 
 

Een brief van de vzw Fesocolab aan de BGHM van 
15 november bevat de volgende passage: “Na de video-
vergadering van 6 november jongstleden over de gewest-
begroting 2024 en de impact op onze sector, werden we 
geïnformeerd over de inspanningen die de OVM’s zullen 
moeten leveren. De aangekondigde bezuinigingen, zoals 
de onmogelijkheid om nog langetermijnleningen te kunnen 
aangaan, de niet-indexering van de subsidies voor beheers-
contracten van niveau 2 en de stopzetting van de tenlaste-
neming van de gewestelijke opcentiemen op de onroerende 
voorheffing, zullen onvermijdelijk een impact hebben op 
het voortbestaan van veel van de opdrachten die de OVM’s 
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temps, il nous semble essentiel d’examiner les possibilités 
de réaffectation des droits de tirage vers les projets d’in-
vestissement et ce sur base pluriannuelle. Par ailleurs, les 
plans de rénovation pluriannuels remaniés par vos services 
suite à ces restrictions budgétaires auront des conséquences 
non négligeables pour un certain nombre de SISP ayant 
tablé sur l’octroi de prêts à long terme, tels que prévus. 
Pour ces SISP, il sera nécessaire d’une part d’analyser en 
profondeur leur plan annuel remanié et d’autre part de le 
soumettre à des instances pour approbation. Il leur sera 
donc impossible de marquer accord sur cette proposition 
d’ici le 1er décembre comme annoncé dans la concerta-
tion technique du 8 novembre. On demande donc que ces 
éléments soient évoqués lors de la prochaine concertation 
du 20 novembre». 
 

La secrétaire d’État peut-elle s’exprimer par rapport à 
ce courrier?

Le MR salue la volonté de la secrétaire d’état de contrac-
tualiser certains objectifs de la politique du logement avec 
les communes et CPAS par les contrats logement. En 2021, 
seules 6 communes avaient contractualisé; en 2022 on en 
comptait 10 de plus; fin 2023, 16 communes sur 19 dès 
lors le MR voudrait connaitre les raisons pour lesquelles 
certaines communes ne sont toujours pas inscrites dans cet 
objectif de contrat logement. 
 

La lettre d’orientation s’inscrit dans l’objectif de 
soutenir le développement des logements AIS en encadrant 
les projets issus des promoteurs ou investissements 
des promoteurs immobiliers. Eu égard à l’objectif de 
croissance de 2500 logements supplémentaires durant cette 
législature, comment a évolué le parc des AIS ces derniers 
mois? Une réforme de l’arrêté organisant les AIS est en 
cours de concertation. Certains échos sont interpellant. 
Le MR soutient le principe d’une liste unique des inscrip-
tions de nature à mettre un terme à la pratique des AIS qui 
suspendent les possibilités de s’inscrire comme candidats 
locataires. Aujourd’hui, 6 ou 7 AIS poursuivent les inscrip-
tions, étant de ce fait assaillies de demandes. La secrétaire 
d’État confirme-t-elle le sens de cette adaptation? 
 

De plus en plus, il est difficile pour les AIS de contracter 
avec des propriétaires privés alors que les loyers proposés 
sont désormais nettement en deçà de ceux du marché. 
Certaines communes ont alloué sur leurs propres deniers 
un montant complémentaire pour stimuler à la réussite de 
la réglementation AIS.

L’orateur s’irrite de la suppression du lien ombilical 
entre les communes, les CPAS et les AIS. L’agrément requis 
par le CPAS ou la commune ne serait plus une condition. 

op zich nemen. In dat kader lijkt het ons in een eerste fase 
van wezenlijk belang te bekijken of een herbestemming 
van de trekkingsrechten mogelijk is, waarbij die op een 
meerjarige basis worden toegewezen aan investerings-
projecten. Daarnaast zullen de meerjarige renovatieplan-
nen die door uw diensten zijn aangepast als gevolg van 
deze bezuinigingen, aanzienlijke gevolgen hebben voor 
een aantal OVM’s die hadden gerekend op langetermijn-
leningen. Voor deze OVM’s moet een grondige analyse 
van hun aangepaste jaarplan worden uitgevoerd en moet 
dat plan ter goedkeuring aan de geëigende instanties 
worden voorgelegd. Zij zullen dus onmogelijk met dit 
voorstel kunnen instemmen tegen 1 december zoals aan-
gekondigd op het technisch overleg van 8 november. Wij 
vragen dus dat deze elementen op het volgende overleg van 
20 november besproken worden.”

Hoe kijkt de staatssecretaris tegen deze brief aan? 
 

De MR juicht toe dat de staatssecretaris bepaalde doel-
stellingen van het huisvestingsbeleid wil contractualiseren, 
met name via de huisvestingscontracten met de gemeenten 
en OCMW’s. In 2021 hadden slechts 6 gemeenten zulke 
overeenkomst afgesloten; in 2022 waren dat er 10 meer; 
eind 2023 ging het om 16 van de 19 gemeenten. De MR zou 
de redenen willen kennen waarom sommige gemeenten nog 
steeds niet in het traject zitten om zo’n huisvestingscontract 
af te sluiten.

De beleidsbrief wil bijdragen aan de doelstelling om de 
ontwikkeling van SVK-woningen te ondersteunen door een 
kader te bieden voor projecten of investeringen van project-
ontwikkelaars. Hoe is, in het licht van de voor deze zittings-
periode vooropgestelde doelstelling van 2.500 bijkomende 
woningen, het SVK-woningbestand de afgelopen maanden 
geëvolueerd? Er is momenteel overleg bezig over een 
hervorming van het besluit houdende organisatie van de 
SVK’s. Wij vangen verontrustende geruchten op. De MR 
steunt het principe van één registratielijst om een einde te 
maken aan de praktijk dat SVK’s de mogelijkheid om zich 
als huurder in te schrijven, opschorten. Op dit ogenblik 
aanvaarden nog 6 of 7 SVK’s inschrijvingen, zodat die 
overrompeld worden door aanvragen. Bevestigt de staats-
secretaris de strekking van deze aanpassing?

Het is voor SVK’s almaar moeilijker om overeen-
komsten met privé-eigenaars af te sluiten, hoewel de 
aangeboden huurprijzen nu aanzienlijk lager liggen dan 
de marktprijzen. Bepaalde gemeenten hebben uit eigen 
middelen een bijkomend bedrag vrijgemaakt om van de 
SVK-regeling een succes te maken.

De spreker uit zijn ongenoegen over het doorknippen 
van de navelstreng tussen gemeenten, OCMW’s en SVK’s. 
De tot nu toe vereiste erkenning door het OCMW of de 
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Or, ni la Fédération des CPAS, ni la Conférence des bourg-
mestres n’ont été consultées. 
 

Quant aux subventions de fonctionnement allouées aux 
AIS, le budget 2024 prévoit une hausse de 5 millions pour 
atteindre une enveloppe globale de 30,5 millions euros. 
Quelle est précisément l’affectation de cette hausse?

En ce qui concerne la lutte contre les logements 
inoccupés et la mise en œuvre du droit de gestion publique 
en 2024, Etterbeek n’est pas restée les bras ballants et on 
incite même la DIRL à accélérer la cadence. Le juriste mis 
à disposition par le subside est bien utilisé. 
 

Le renforcement des ressources au sein de Bruxelles 
Logement, comme au sein des communes, avec l’enga-
gement d’ETP subventionnés afin de mieux identifier les 
logements inoccupés était nécessaire. Au niveau local, la 
collaboration avec la cellule fonctionne bien. Le MR salue 
la volonté du gouvernement de conclure par un accord cadre 
un marché de travaux pour réaliser rapidement la prise en 
gestion publique des logements. Toutefois, le budget 2024 
ne réserve en faveur des communes dans le cadre de la mise 
en œuvre du droit de gestion publique que 441.000 euros, 
ce qui ne traduit pas une ambition suffisante de la Région 
et risque de démobiliser les communes.

Par rapport à l’allocation loyer généralisée, la lettre 
d’orientation n’établit pas de bilan détaillé du nombre 
ménages qui en bénéficient à ce jour. Quel est ce chiffre? 
Le budget 2024 réserve à l’allocation loyer une enveloppe 
de 35 millions d’euros, soit une hausse de 5 millions.

En outre, le budget prévoit 3 millions d’euros pour 
l’allocation d’accompagnement au relogement pour les 
personnes visées par un arrêté d’inhabitabilité, sans abris 
ou victimes de violences intrafamiliales. Trop longtemps 
attendue, cette allocation reste conditionnée à des revenus 
très faibles et souvent limitée au montant du revenu d’in-
tégration sociale (RIS). Le MR plaide pour des allocations 
loyer réellement généralisées, accessibles à toute personne 
et dont les revenus sont compris dans les seuils d’accès au 
logement social.

L’orateur souhaite connaitre la disposition du gouver-
nement à étendre à court terme le bénéfice de l’allocation 
loyer à l’ensemble des ménages pouvant prétendre à un 
logement social et disposant de faibles revenus.

À propos du conventionnement afin d’assurer des 
loyers abordables sur le marché privé, le MR accueille 
favorablement ce principe et se montrera attentif au projet 
d’ordonnance annoncé, même si aucun moyen budgétaire 
n’est prévu à ce stade.

gemeente zou wegvallen. Noch de Federatie van Brusselse 
OCMW’s, noch de Conferentie van burgemeesters is 
hierover geraadpleegd.

De werkingssubsidies voor de SVK’s zijn in de 
begroting 2024 dan weer met 5 miljoen euro verhoogd, tot 
een totaalbedrag van 30,5 miljoen euro. Wat is precies de 
bestemming van deze verhoging?

Wat de strijd tegen leegstand en de uitvoering van het 
openbaar beheersrecht in 2024 betreft, is Etterbeek niet bij 
de pakken blijven zitten en wordt de directie Gewestelijke 
Huisvestingsinspectie (DGHI) zelfs aangespoord om het 
tempo op te voeren. De jurist die dankzij de subsidie ter 
beschikking is gesteld, wordt nuttig ingezet.

De versterking van Brussel Huisvesting en van de 
gemeenten, met de aanwerving van gesubsidieerde VTE’s 
om de leegstaande woningen beter in kaart te brengen, 
was noodzakelijk. Op lokaal vlak verloopt de samenwer-
king met de cel goed. De MR is blij met het plan van 
de regering om via een raamovereenkomst een opdracht 
voor werken te gunnen om snel tot een openbaar beheer 
van de woningen te komen. De begroting 2024 voorziet 
echter slechts in 441.000 euro voor de gemeenten voor 
de uitvoering van het openbaarbeheersrecht, wat van 
onvoldoende ambitie van het gewest getuigt en de 
gemeenten dreigt te demotiveren.

Voorts bevat de beleidsbrief geen gedetailleerd overzicht 
van het aantal gezinnen dat vandaag een beroep doet op de 
algemene huurtoelage. Om hoeveel gezinnen gaat het? De 
begroting 2024 trekt voor de huurtoelage een budget van 
35 miljoen euro uit, een stijging met 5 miljoen euro.

Daarnaast wordt 3 miljoen euro uitgetrokken voor de 
begeleidingstoelage voor herhuisvesting voor wie getroffen 
wordt door een onbewoonbaarverklaring, dakloos is of 
slachtoffer is van intrafamiliaal geweld. Deze toelage, die 
al te lang op zich heeft laten wachten, blijft beperkt tot heel 
lage inkomens en vaak ook tot het bedrag van het leefloon. 
De MR pleit voor werkelijk veralgemeende huurtoelagen, 
die toegankelijk zijn voor iedereen met een inkomen dat 
onder de drempelwaarden voor sociale woningen ligt. 
 

De spreker wil graag weten of de regering bereid is op 
korte termijn de huurtoelage toegankelijk te maken voor 
alle gezinnen die in aanmerking komen voor een sociale 
woning en een laag inkomen hebben.

De MR staat positief tegenover het principe van con-
ventionering om te garanderen dat de privéhuurprijzen 
betaalbaar blijven en zal het aangekondigde ontwerp van 
ordonnantie aandachtig bekijken, ook al is er in dit stadium 
geen budget voor uitgetrokken.
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Enfin, le MR soutiendra les initiatives destinées à lutter 
contre la discrimination dans tous les domaines, notamment 
en matière d’accès au logement. Il en est de même de la 
lutte contre les logements insalubres. Il participera avec 
intérêt à la révision des exigences élémentaires en matière 
de sécurité et salubrité et d’équipements des logements. 
Le MR maintient ses réserves quant au mécanisme de 
moratoire hivernal et ne manquera pas de l’évaluer. 
 

M. Mathias Vanden Borre s’interroge sur l’évolution 
de la politique du logement entre aujourd’hui et lors de 
l’investiture du Gouvernement: a-t-il apporté des réponses 
structurelles aux nombreux problèmes rencontrés par les 
Bruxellois? La réponse est négative.

La secrétaire d’État s’est distinguée durant cette 
législature par son volontarisme politique. Cela ne l’a 
pas empêché de prendre souvent les mauvaises décisions, 
avec pour conséquence que le besoin social déjà présent et 
bien visible à Bruxelles aujourd’hui va s’aggraver dans le 
domaine du logement.

Le budget 2018 prévoyait 435 millions d’euros pour 
la politique du logement. Le budget 2024 y consacre 
622 millions d’euros, c’est-à-dire une augmentation de 
187 millions (+ 43 %). Toutefois, un budget ne dit encore 
rien de la qualité de la politique menée. Le logement 
présente de nombreux défis auxquels le ministre flamand 
du logement a su répondre, par exemple en matière de 
liste d’attente pour un logement social. À Bruxelles, plus 
de 54.000 candidats se trouvent aujourd’hui sur cette liste, 
soit une augmentation de 10 % depuis 2019. On ne peut en 
conclure qu’à l’échec de la politique de ce Gouvernement. 
En effet, des dépenses faramineuses ces dernières années et 
de beaux objectifs n’ont permis d’atteindre aucun résultat 
en matière de logement social et, plus généralement, dans la 
politique du logement. Quelle est la réaction de la secrétaire 
d’État face à ces 54.000 familles sur liste d’attente? 
Quelle mesure structurelle sera prise, indépendamment 
d la construction de logements sociaux? L’orateur invite 
réfléchir davantage et plus largement à des mesures alter-
natives comme il en a proposé à de nombreuses reprises, 
toujours rejetées. Il souhaite que de nouvelles pistes soient 
envisagées à l’avenir.

En ce qui concerne les contrats logement, 16 communes 
sur les 19 en ont conclu un. Ces contrats devaient servir 
de levier pour activer les communes. Après quatre ans, 
l’objectif n’est toujours pas atteint. Quels sont exactement 
les résultats suite à ces contrats logements. Qu’a apporté 
l’engagement de moyens par les communes en matière de 
politique de logement? Bien trop peu. Ici aussi, il faudra 
apporter des réformes structurelles pour éviter de retomber 
dans les mêmes blocages et répéter les mêmes erreurs.

De MR zal ten slotte de initiatieven ter bestrijding 
van discriminatie op alle vlakken ondersteunen, met 
name inzake de toegang tot huisvesting. Hetzelfde geldt 
voor de strijd tegen ongezonde woningen. De spreker 
zal met belangstelling deelnemen aan de herziening 
van de elementaire vereisten op het vlak van veiligheid, 
gezondheid en uitrusting van woningen. De MR blijft 
voorbehoud maken bij het wintermoratorium en zal het niet 
nalaten dat te evalueren.

De heer Mathias Vanden Borre vraagt zich af hoe 
het huisvestingsbeleid tijdens deze regeerperiode is 
geëvolueerd. Zijn er structurele oplossingen aangereikt 
voor de vele problemen waarmee de Brusselaars kampen? 
Het antwoord is neen.

De staatssecretaris heeft zich tijdens deze regeerperiode 
onderscheiden door haar politiek voluntarisme, dat er haar 
echter niet van heeft weerhouden om vaak de verkeerde 
beslissingen te nemen. Het gevolg is dat de sociale nood die 
vandaag al aanwezig en duidelijk zichtbaar is in Brussel, 
ook op het vlak van huisvesting verder zal toenemen.

In de begroting 2018 was 435 miljoen euro uitgetrok-
ken voor het huisvestingsbeleid. De begroting voor 2024 
voorziet in 622 miljoen euro. Dat is dus een stijging met 
187 miljoen euro (+ 43%). Een begroting zegt echter nog 
niets over de kwaliteit van het gevoerde beleid. Huisvesting 
brengt heel wat uitdagingen met zich mee. De Vlaamse 
minister van Huisvesting is erin geslaagd om die aan 
te pakken door bijvoorbeeld de wachtlijst voor sociale 
woningen in te korten. In Brussel staan er nu meer dan 
54.000 kandidaten op die lijst, wat neerkomt op een stijging 
met 10% sinds 2019. Dat alles wijst op het falen van het 
beleid van deze regering. De astronomische uitgaven van 
de afgelopen jaren en de verheven doelstellingen hebben 
niets opgeleverd voor de sociale huisvesting en meer in het 
algemeen voor het huisvestingsbeleid. Wat is de reactie van 
de staatssecretaris op de 54.000 gezinnen op de wachtlijst? 
Welke structurele maatregelen zullen er genomen worden, 
naast de bouw van sociale woningen? De heer Vanden 
Borre roept op om sterker in te zetten op alternatieve 
maatregelen, die hij al vaker heeft voorgesteld, maar die 
steeds werden afgewezen. Hij hoopt dat er in de toekomst 
nieuwe wegen worden bewandeld.

Van de negentien gemeenten hebben er zestien een 
huisvestingscontract gesloten. Die contracten moeten als 
hefboom dienen voor de gemeenten. Na vier jaar is de doel-
stelling nog steeds niet gehaald. De heer Vanden Borre wil 
weten welke resultaten de huisvestingscontracten precies 
hebben opgeleverd. Wat hebben de gemeenten bereikt door 
middelen toe te wijzen aan hun huisvestingsbeleid? Veel te 
weinig. Ook op dat vlak zijn er structurele hervormingen 
nodig om dezelfde impasses en fouten te vermijden.
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Par rapport au 28e Cahier de la Cour des comptes, 
la Cour rend une opinion avec réserve pour la SLRB en 
raison d’une sous-estimation de l’encours des engagements 
à l’AB «Crédits et avances octroyés en faveur des SISP» 
(AB 03.001.21.04.811) à hauteur de 99,2 millions d’euros. 
Quelles sont les raisons de cette sous-estimation? Quelles 
conséquences en tire la secrétaire d’État? En outre, la SLRB 
connaît un déficit de 148 millions d’euros pour le compte 
2022. Quelles mesures seront prises afin de résorber ce 
déficit considérable?

De son côté, le Fonds du logement présente un déficit 
de 35 millions d’euros et une augmentation de la dette de 
111 millions d’euros. Quelles mesures sont prises pour 
endiguer l’augmentation de la dette? 
 

Par rapport au rapport de la Cour des comptes sur le 
budget 2024, les crédits de la Mission 25 sont en augmen-
tation. Cela contrevient aux objectifs budgétaires généraux 
énoncés par le ministre Gatz et le ministre président qui 
demandent des économies. La Région doit économiser 
1 milliard d’euros, réduit à 600.000 et finalement à peine 
150 millions seront effectivement économisés. À ce stade, 
on ignore sur quoi les économies porteront. Comment 
la secrétaire d’état concilie-t-elle le fait que ses crédits 
augmentent, alors qu’elle devrait réaliser des économies? 
Dans quelles postes de la Mission 25, des économies 
seront-elles réalisées?

Pour la première fois depuis 25 ans, il n’y a pas eu 
d’ajustement budgétaire. La Cour remarque néanmoins que 
300 millions d’euros ont été redistribués dans le courant 
de l’année. Quels sont les transferts qui ont été réalisés 
dans le budget Logement? Quelle est la responsabilité de 
la secrétaire d’État puisque les députés ne peuvent pas 
contrôler ce qu’elle a fait des moyens mis à sa disposition 
pour l’année en cours? Quel est la situation de l’exécution 
du budget 2023? Quelles sont les sous-utilisations à noter? 
 

La Cour des comptes relève l’incohérence entre les 
crédits d’engagement et les moyens réellement nécessaires. 
En conséquence, les moyens octroyés ne suffiront pas. 
Comment réagit la secrétaire d’état face à ces commen-
taires de la Cour?

Pour la SLRB, la Cour relève une augmentation 
substantielle des crédits d’engagement de 250 millions 
(+ 29,2 %) en 2024. À quoi est due cette forte hausse des 
crédits d’engagement?

Les prévisions en matière de rating sont en base pour 
la Région de manière générale, passant de stable à négatif. 
Quelles seront les conséquences pour le financement de 
la SLRB qui doit recourir au marché, d’une part de la 

In zijn 28ste Boek gaf het Rekenhof een oordeel met 
voorbehoud voor de BGHM wegens een onderschatting 
van het uitstaande bedrag van de vastleggingen op de BA 
“Leningen en voorschotten toegestaan aan de OVM’s” 
(BA 03.001.21.04.811) ter hoogte van 99,2 miljoen euro. 
Wat zijn de redenen voor die onderschatting? Welke 
conclusies trok de staatssecretaris eruit? Bovendien 
vertoont de rekening over 2022 van de BGHM een tekort 
van 148 miljoen euro. Welke maatregelen zijn genomen om 
dat aanzienlijke tekort weg te werken?

Het Woningfonds van het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest van zijn kant laat een tekort van 35 miljoen 
euro optekenen, naast een toename van de schuld met 
111 miljoen euro. Welke maatregelen zijn er genomen om 
de toename van de schuld te beperken?

In vergelijking met het verslag van het Rekenhof over 
de begroting 2024 zijn de kredieten voor opdracht 25 
verhoogd. Dat gaat in tegen de algemene begrotingsdoel-
stellingen van minister Gatz en de minister-president, die 
oproepen om te besparen. Het gewest moet 1 miljard euro 
besparen, wat wordt teruggebracht tot 600.000 euro, maar 
uiteindelijk zal er amper 150 miljoen euro daadwerkelijk 
worden bespaard. In dit stadium is niet duidelijk waarop zal 
worden bespaard. Hoe rijmt de staatssecretaris het feit dat 
haar kredieten stijgen, terwijl ze zou moeten bezuinigen? 
Op welke posten van opdracht 25 wordt er bespaard? 
 

Voor het eerst in 25 jaar vindt er geen begrotingsaanpas-
sing plaats. Het hof merkt evenwel op dat in de loop van het 
jaar 300 miljoen euro is herverdeeld. Welke overdrachten 
gebeurden er binnen het budget voor huisvesting? Wat is de 
verantwoordelijkheid van de staatssecretaris, aangezien de 
volksvertegenwoordigers niet kunnen controleren wat zij 
heeft gedaan met de middelen die haar voor het lopende 
jaar ter beschikking zijn gesteld? Hoe staat het met de 
uitvoering van de begroting voor 2023? Welke onderbeste-
dingen moeten worden vastgesteld?

Het Rekenhof wijst op een gebrek aan samenhang tussen 
de vastleggingskredieten en de daadwerkelijk benodigde 
middelen. De toegekende middelen zullen bijgevolg niet 
volstaan. Wat is de reactie van de staatssecretaris op de 
opmerkingen van het hof?

Het hof wijst op een aanzienlijke verhoging van de vast-
leggingskredieten in 2024voor de BGHM met 250 miljoen 
euro (+ 29,2%). Wat is de reden voor die sterke stijging van 
de vastleggingskredieten?

Algemeen dalen de ratingvooruitzichten van het gewest 
van stabiel naar negatief. Wat zijn de gevolgen voor de 
financiering van de BGHM, die een beroep moet doen op 
de markt, van enerzijds een lagere rating en anderzijds de 
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baisse du rating et d’autre part de l’augmentation des taux 
d’intérêt à laquelle tout le monde est confronté? Des projets 
devront-ils être reportés?

Les plans PRL et AH ont été initiés par les ministres 
précédents mais il y a encore des transactions engagées 
ou inscrites dont une part de 27 millions qui ne peut être 
tenues hors du budget. La Cour estime que les subventions 
octroyées dans le cadre de ces plans ne suffiront pas pour 
réaliser les ambitions du Gouvernement. En conséquence, 
ces plans seront-ils effectivement réalisés? 
 

Par rapport aux normes énergétiques, bien trop peu de 
logements disposent d’un certificat PEB, sans parler du 
score de celui-ci. Ne pas coupler l’octroi de certificat PEB 
à la stratégie générale de rénovation est irréaliste compte de 
tenu des ambitions élevées à l’horizon 2030.

En ce qui concerne les logements sociaux, seuls 
40 % disposent d’un certificat, là où en Flandre 80 % des 
logements sociaux en ont un. Qu’entreprend la secrétaire 
d’État, étant donné que trop peu est fait en la matière? 
Imposera-t-elle aux sociétés de logement d’avoir un 
certificat PEB et l’amélioration des scores énergétiques? Où 
en est-on par rapport à l’objectif général du Gouvernement?

La note de politique indique qu’au 1er janvier 2023, 
il y avait 49.445 ménages sur liste d’attente. Cependant, 
d’autres documents parlent de 54.000 candidats sur liste 
d’attente en septembre 2023. Quels sont les chiffres 
actuels?

À propos de cette liste d’attente, elle ne fonctionne 
pas. Il est évident que d’autres mesures doivent être prises. 
Une spending review a été réalisée avec des recomman-
dations pour la politique. Qu’est-ce qui a déjà été réalisé 
aujourd’hui pour concrétiser politiquement cette spending 
review?

Au niveau de la fraude sociale, qu’est-ce qui a été mis 
en place pour que cette fraude ne reste pas impunie?

Au sujet des objectifs de rénovation, les chiffres donnés 
dans la note politique sont plus bas que ceux de l’année 
dernière au mois de juin: rénovations complètes (556 sur 
1616), rénovations du bâti (4080 sur 6320), rénovation 
technique (10.572 sur 21.872). En moyenne, on se situe 
à la moitié des objectifs. Ces chiffres sont-ils exacts ou 
doivent-ils être corrigés?

Par rapport aux panneaux solaires, il n’y a absolument 
aucune avancée. Combien d panneaux ont-ils été installés 
en 2023? Combien sont prévus pour 2024?

hogere rentevoeten waarmee iedereen wordt geconfron-
teerd? Moeten er projecten worden uitgesteld? 
 

De vorige ministers voerden het Gewestelijk 
Huisvestingsplan en de Alliantie wonen in, maar er zijn 
nog steeds transacties vastgelegd of ingeschreven, waarvan 
27 miljoen euro niet buiten de begroting kan worden 
gehouden. Het hof is van mening dat de in het kader van 
die plannen toegekende subsidies niet zullen volstaan om 
de ambities van de regering te verwezenlijken. Zullen die 
plannen daadwerkelijk worden uitgevoerd?

In verband met de energienormen beschikken veel te 
weinig eigenaars van woningen over een EPB-certificaat, 
nog los van de scores van de panden. De toekenning van het 
certificaat niet aan de algemene renovatiestrategie koppelen 
is gezien de hoge ambities tegen 2030 onrealistisch.

Slechts 40% van de sociale woningen in Brussel heeft 
een certificaat, tegenover 80% in Vlaanderen. Er gebeurt 
te weinig op dat vlak. Wat onderneemt de staatssecretaris 
daartegen? Zal ze de socialehuisvestingsmaatschappijen 
verplichten om een EPB-certificaat te verkrijgen en de 
energiescores te verbeteren? Hoever staat het daarmee in 
vergelijking met de doelstelling van de regering?

In de beleidsnota staat dat er op 1 januari 2023 op de 
wachtlijst 49.445 gezinnen stonden. In andere documenten 
is er sprake van 54.000 kandidaten op de wachtlijst in 
september 2023. Hoeveel gezinnen staan momenteel op de 
wachtlijst?

Die laatste werkt overigens niet. Het spreekt vanzelf 
dat er andere maatregelen nodig zijn. Er is een uitgaven-
toetsing gebeurd met aanbevelingen voor het beleid. Wat is 
er tot nu toe gerealiseerd om die uitgaventoetsing concreet 
vorm te geven in het beleid? 
 

Wat is er gebeurd om ervoor te zorgen dat sociale fraude 
niet onbestraft blijft?

In verband met de renovatiedoelstellingen zijn de in 
de beleidsnota opgenomen cijfers lager dan die van vorig 
jaar in juni: volledige renovaties (556 op 1.616), renovatie 
van gebouwen (4.080 op 6.320), technische renovatie 
(10.572 op 21.872). Gemiddeld zijn we halverwege de 
doelstellingen. Zijn die cijfers correct of moeten ze worden 
bijgewerkt?

Op het gebied van zonnepanelen is er geen enkele 
vooruitgang. Hoeveel panelen zijn er in 2023 geplaatst? 
Hoeveel plaatsingen zijn er voor 2024 gepland?
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Pour le cadastre des logements vides, combien de 
logements ont-ils déjà été répertoriés dans le cadastre? 
Qu’est-il mis en place pour les communes qui n’ont pas 
encore de référent logement?

Concernant la CPL, par le passé, une des parties a 
exprimé son intention de ne pas y participer. Cependant, la 
secrétaire d’état a annoncé dans la presse vouloir poursuivre 
l’initiative. Quel est l’état des lieux de cette CPL? Verra-
t-elle le jour sous cette législature? Quand pouvons-nous 
attendre les premiers résultats? 
 

Enfin, au sujet du moratoire hivernal, l’orateur a 
déjà indiqué qu’il s’agissait d’une fausse bonne idée qui 
toucherait beaucoup de personnes mais n’en aiderait qu’un 
petit nombre. Cela a été confirmé par les juges de paix: une 
mesure qui n’aidera personne de manière structurelle. Dans 
le budget, 1 million est dégagé en faveur des propriétaires 
dans à aider. Vu la longueur des procédures, ces personnes 
resteront des mois voire des années à attendre d’être effec-
tivement payées. Quelles aides sera apportée aux proprié-
taires touchés par cette mesure, que ce soit financièrement 
ou d’une autre manière?

Mme Nadia El Yousfi se réjouit du bilan de la majorité, 
dont le logement constituait une priorité. La crise sanitaire, 
l’inflation et la crise énergétique ont cruellement révélé 
les inégalités persistantes en matière de logement, mettant 
en lumière des déséquilibres profonds dans l’accès à un 
logement décent et abordable. 
 

L’accord du Gouvernement faisait preuve d’ambition 
en visant à trouver une solution pour 15.000 ménages. 
Aujourd’hui, ce sont plus de 17.500 solutions qui ont été 
trouvées pour les Bruxelloises et les Bruxellois, un nombre 
bien plus élevé que par le passé.

Le Plan d’Urgence Logement a traduit la politique 
du gouvernement par 33 actions réparties en 5 chantiers 
afin d’augmenter l’offre et la qualité des logements à 
finalité sociale, améliorer l’action publique en matière de 
logement, soutenir tous les locataires, en garantissant le 
droit au logement et en favorisant l’accès à la propriété. 
 

Ce plan témoigne de la créativité et l’adaptabilité de 
l’action politique du gouvernement dans cette volonté de 
garantir le droit au logement.

Malgré le contexte budgétaire global et l’inflation qui 
a marqué l’année 2022-23, la trajectoire budgétaire sera 
maintenue d’ici 2024 (170 millions d’euros prévus sous 

Hoeveel woningen zijn al in het kadaster van 
leegstaande woningen opgenomen? Wat wordt er gedaan 
voor gemeenten die nog geen referent huisvesting hebben? 

In verband met de paritaire huurcommissie heeft een 
van de partijen laten weten dat ze niet wenst deel te nemen. 
De staatssecretaris kondigde in de pers echter aan dat ze 
wilde doorgaan met het initiatief. Hoever staat de paritaire 
huurcommissie? Wordt ze nog tijdens deze regeerperiode 
opgericht? Wanneer mogen de eerste resultaten worden 
verwacht?

Ten slotte geeft de heer Vanden Borre aan dat hij het win-
termoratorium een vals goed idee vond, dat veel personen 
zou treffen en slechts enkelen zou helpen. De vrederechters 
bevestigden dat: het is een maatregel waarmee niemand 
structureel wordt geholpen. In de begroting is 1 miljoen 
euro uitgetrokken om huiseigenaren te helpen. Gezien de 
duur van de procedures zullen zij maanden of zelfs jaren 
moeten wachten op hun geld. Welke financiële of andere 
steun krijgen de door de maatregel getroffen eigenaren? 
 
 

Mevrouw Nadia El Yousfi verheugt zich over het 
resultaat van het meerderheidsbeleid, waarin huisvesting 
een centrale prioriteit was. De gezondheidscrisis, de inflatie 
en de energiecrisis hebben de aanhoudende ongelijkheid op 
het vlak van huisvesting en de diepgaande onevenwich-
ten inzake toegang tot een degelijke en betaalbare woning 
pijnlijk blootgelegd.

Het regeerakkoord was zeer ambitieus met zijn intentie 
een oplossing te vinden voor 15.000 gezinnen. Vandaag 
zijn er meer dan 17.500 oplossingen gevonden voor de 
Brusselaars, een pak meer dan in het verleden. 
 

Het Noodplan voor huisvesting heeft het beleid van de 
regering vorm gegeven in 33 acties, verdeeld over 5 actie-
terreinen, om het aanbod en de kwaliteit van de woningen 
met een sociaal karakter te vergroten, het overheidsoptre-
den inzake huisvesting te verbeteren en alle huurders te 
ondersteunen, waarbij het recht op huisvesting werd gega-
randeerd en eigendomsverwerving werd bevorderd.

Met dit plan heeft de regering blijk gegeven van cre-
ativiteit en flexibiliteit in haar beleid om het recht op 
huisvesting te waarborgen.

Ondanks de moeilijke algemene begrotingscontext en 
de inflatie van 2022-2023 zal het begrotingstraject in 2024 
aangehouden worden, waarbij tijdens deze zittingsperiode 
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la législature hors relance) nécessaire pour couvrir les 
dépenses de la mise en œuvre du Plan d’Urgence logement 
pour cette année 2024.

Le budget initial pour l’année 2024 démontre la déter-
mination à renforcer les mesures du PUL et à achever les 
dernières actions.

Ainsi, les moyens prévus pour le déploiement du 
PUL en 2024 s’élèvent à 55 millions contre 21 millions 
l’année passée. Les crédits d’engagement augmentent 
de 82 millions d’euros (+ 15,34 %) pour atteindre près 
de 618 millions d’euros. Les crédits de liquidation sont 
également en hausse de 50 millions.

Ce budget répond au financement nécessaire à la 
poursuite des actions initiées depuis 2021, telles que 
la socialisation du parc de logements communaux, les 
contrats communes, la mise en œuvre du droit de gestion 
publique dans le cadre de la lutte des logements inoccupés, 
le renforcement de l’offre AIS ou encore l’augmentation 
des moyens dédiés aux allocations loyer ainsi qu’aux 
allocations de relogement.

À côté de ces aides directes, une politique de logement 
nécessite, au regard des délais de construction, une réelle 
capacité d’engagement et d’anticipation budgétaire. Ce 
budget en forte hausse permet d’intensifier la construction 
de logements publics! 

Au total, plus de 1000 chantiers ont été réceptionnés, 
944 logements seront réceptionnés en 2024 et plus de 3500 
chantiers sont en cours de construction à l’heure actuelle. 

Cela démontre une politique volontariste de création, de 
rénovation, d’acquisition de logements sociaux dans le but 
d’augmenter le parc de logements sociaux dans la Région 
bruxelloise.

Avant cette législature, 1600 logements ont été 
construits ou acquis sur les quinze années qui ont précédé.

Le PS continuera de se battre en faveur d’une vraie 
politique de production de logements, indispensable pour 
agir sur le prix du logement à long terme pour la population 
bruxelloise.

Quant aux rénovations, les moyens sont maintenus dans 
le cadre du Plan stratégique de rénovation durable (PSRD). 
Sous cette législature, 550 millions ont été consacrés à la 
rénovation des logements, en particulier l’amélioration de 
leur performance énergétique. Près de 25.000 logements 
ont bénéficié d’une rénovation complète, partielle ou de 
composants relatifs aux techniques spéciales. 
 

voor de uitvoering van het Noodplan voor huisvesting de 
noodzakelijke 170 miljoen euro (buiten herstelbudget) zal 
zijn uitgetrokken.

De initiële begroting 2024 getuigt van vastberadenheid 
om de maatregelen van het Noodplan voor huisvesting te 
versterken en de laatste acties tot uitvoering te brengen.

Zo wordt daarvoor in 2024 55 miljoen euro begroot, 
tegenover 21 miljoen euro vorig jaar. De vastleggings-
kredieten stijgen met 82 miljoen euro (+ 15,34%) tot 
bijna 618 miljoen euro. De vereffeningskredieten stijgen 
eveneens met 50 miljoen euro. 
 

Dit budget maakt de noodzakelijke voortzetting 
mogelijk van de acties die sinds 2021 waren aangevat, zoals 
de socialisering van het woningbestand van de gemeenten, 
de overeenkomsten met de gemeenten, de uitvoering 
van het openbaar beheersrecht in het kader van de strijd 
tegen leegstand, de versterking van het SVK-aanbod 
en de toename van de middelen voor huurtoelagen en 
herhuisvestingstoelagen.

Naast die directe steun vereist een huisvestingsbeleid, 
gezien de bouwtermijnen, een vermogen tot verbintenis en 
vooruitziendheid op budgettair vlak. Met dit sterk gestegen 
budget kan de bouw van openbare woningen geïntensifi-
eerd worden.

In totaal zijn al meer dan 1000 woningen opgeleverd en 
zullen er in 2024 nog 944 worden opgeleverd, terwijl meer 
dan 3.500 woningen op dit moment gebouwd worden.

Ons voluntaristische beleid om het socialewoningenbe-
stand in het Brussels Gewest uit te breiden is dus zichtbaar 
in de bouw, renovatie en aankoop van sociale woningen. 
 

In de vijftien jaar die voorafgingen aan deze zittingspe-
riode zijn er 1.600 woningen gebouwd of aangekocht.

De PS zal blijven strijden voor een heus woningbouw-
beleid, want dat is noodzakelijk om wonen op lange termijn 
betaalbaar te houden voor de Brusselse bevolking. 
 

De middelen voor renovatie blijven behouden in het 
kader van het Strategisch Plan voor duurzame renovatie. 
Tijdens deze zittingsperiode is 550 miljoen euro besteed 
aan woningrenovatie en meer bepaald aan de verbetering 
van de energieprestatie van woningen. Meer dan 25.000 
woningen hebben een renovatie ondergaan die hetzij 
volledig, hetzij gedeeltelijk was ofwel was toegespitst op 
onderdelen met betrekking tot speciale technieken.
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De grandes mesures seront également effectives à 
partir de cette année, comme la mise en œuvre du premier 
moratoire hivernal. Il était indispensable d’apporter de 
réelles solutions structurelles et de prévenir les expulsions, 
traumatisme pour le locataire, le bailleur et échec pour les 
pouvoirs publics. 

Une expulsion coûte en outre beaucoup plus cher à la 
collectivité que quelques mois de prise en charge du loyer. 
Maintenir ces différentes familles dans leur logement est 
une priorité collective et politique.

L’oratrice se réjouit de voir également que les moyens 
nécessaires au renforcement des CPAS dans le cadre de 
l’accompagnement des locataires sous le coup d’une 
procédure d’expulsion sont dégagés.

Les moyens dédiés pour l’allocation loyer augmentent 
de près de 5 millions pour ce budget! Grâce à la réforme 
de l’allocation loyer, plus de 10.500 familles bruxelloises 
reçoivent une aide mensuelle pour le paiement de leur loyer 
contre 400 sous la précédente législature. 2000 bénéfi-
ciaires supplémentaires seront-ils bien atteints pour arriver 
aux 12.500 ménages souhaités? 
 

Ce budget témoigne également de la volonté de 
faire baisser les loyers par le biais de la socialisation de 
logements communaux ou appartenant aux CPAS.

En ce qui concerne la non-indexation des loyers des 
logements énergivores, l’objectif de cette mesure est de 
garder un équilibre entre les propriétaires qui rénovent 
leurs biens et ceux qui louent des passoires énergétiques 
et refusent de rénover leurs biens, malgré les nombreuses 
aides régionales. 

Des mesures étaient nécessaires pour éviter à ces 
locataires une double peine: la flambée des factures éner-
gétiques et l’augmentation déraisonnable des loyers de 
bâtiments mal isolés. 
 

Cette mesure concernait, à l’époque 45 % des logements 
de la capitale.

Cette année, il nous a fallu prendre des mesures 
pour empêcher de procéder à une double indexation de 
rattrapage.

Le PS voulu pérenniser cette mesure mais, faute 
d’accord, a tout de même obtenu l’interdiction de rattrapage 
de l’indexation pour ces logements. 
 

Andere ingrijpende maatregelen zullen dit jaar ingaan, 
zoals het eerste wintermoratorium. Het was absoluut nood-
zakelijk te zorgen voor een structurele oplossing om uit-
huiszettingen te voorkomen, want die zijn traumatiserend 
voor zowel huurder als eigenaar en zijn een mislukking 
voor de overheid.

Bovendien kost zo’n uithuiszetting de gemeenschap 
meer dan enkele maanden huur. Het is een collectieve en 
politieke prioriteit om deze gezinnen in hun woning te laten 
blijven.

De spreekster is ook verheugd dat de nodige middelen 
zijn vrijgemaakt voor de versterking van de OCMW’s in 
het kader van de begeleiding van huurders die met uithuis-
zetting bedreigd worden.

De middelen toegewezen aan de huurtoelage stijgen 
in deze begroting met bijna 5 miljoen euro. Dankzij 
de hervorming van het systeem van de huurtoelagen 
ontvangen nu meer dan 10.500 Brusselse gezinnen 
maandelijks een tegemoetkoming voor de betaling van 
hun huur, tegenover 400 tijdens de vorige zittingsperiode. 
Zullen daar binnenkort nog 2.000 begunstigden bijkomen, 
om zo de beoogde 12.500 gezinnen te bereiken?

Deze begroting getuigt ook van de wil om de huurprijzen 
te doen dalen via de socialisering van woningen van de 
gemeenten of OCMW’s.

De niet-indexering van de huurprijzen van energie-
verslindende woningen had tot doel een evenwicht te 
bewaren tussen eigenaars die hun woning renoveren en 
eigenaars die energieverslindende gebouwen verhuren en 
het vertikken die te renoveren, ondanks de talrijke gewes-
telijke steunmaatregelen.

Er waren maatregelen nodig om te vermijden dat 
deze huurders dubbel gestraft werden: een keer door de 
fel gestegen energierekening, en een tweede keer door 
de onredelijke stijging van de huurprijs van hun slecht 
geïsoleerde woning.

Destijds betrof deze maatregel 45% van de woningen 
in het gewest.

Dit jaar hebben we maatregelen moeten nemen om te 
vermijden dat het inhalen van de overgeslagen indexering 
zou leiden tot een dubbele indexering.

De PS wilde de niet-indexering betonneren, maar 
daarover bestond geen overeenstemming. Ze heeft op z’n 
minst kunnen zorgen voor een verbod op het inhalen van 
de overgeslagen indexering.
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Cette année 2024 marquera également la mise en place 
de la Commission paritaire locative chargée de rendre des 
avis sur le caractère abusif ou non du loyer.

M. Mohamed Ouriaghli constate dans le programme 
1 une diminution des crédits d’engagement de crédits de 
liquidation à l’initial 2024.

Deux allocations de base expliquent les modifications 
budgétaires: d’une part des dépenses de fonctionnement 
liées aux études, expertises, publications et information 
en matière de politique sociale du logement (AB 
25.001.08.03.1211) et surtout des crédits prévisionnels 
destinés à couvrir les dépenses relatives à la mise en œuvre 
du PUL (AB 25.001.99.01.0100)

Cette baisse résulte d’un un transfert vers la mission 04 
pour les dépenses du personnel de l’équipe du pilotage et 
de coordination du PUL.

Un montant de 588.000 euros est prévu en 2024 pour 
les dépenses destinées au testing discrimination pour les 
AIPL, pour l’évaluation des dispositifs existants, pour les 
consultations juridiques ainsi que pour les campagnes de 
communication, notamment sur les mesures incendies. En 
quoi consiste cette campagne de communication et quand 
sera-t-elle disponible? Quel budget est utilisé pour les 
dépenses testings dans le cadre de la discrimination pour 
les AIPL? À quoi correspond la baisse des crédits prévi-
sionnels pour le PUL après sa grande augmentation l’année 
passée?

Au sein du programme 2, nous assistons à une très 
grande hausse des crédits de liquidation qui doublent, avec 
7,3 millions d’euros supplémentaires.

Il est nécessaire d’inclure étroitement toutes les forces 
locales dans la stratégie régionale du logement et dans la 
réalisation des objectifs décrits dans la DPR et endiguer la 
crise de l’accessibilité au logement.

Une multitude d’initiatives ont vu le jour grâce à cette 
collaboration accrue entre la Région et les communes via 
différents leviers: socialisation de logements communaux, 
rénovation des logements sociaux ou encore accompagne-
ment des locataires.

Le PS se réjouit que tous les engagements pour les 
contrats logements dans les 19 communes seront finalisés 
en 2023. Le recrutement d’un référent logement au sein de 
chaque commune doit être bien accueilli, tant la coordina-
tion et l’ampleur du travail sont importants. 
 

Het jaar 2024 zal ook in het teken staan van de 
oprichting van de paritaire huurcommissie, die adviezen 
zal uitbrengen over woekerhuurprijzen.

De heer Mohamed Ouriaghli ziet in programma 1 een 
daling van de vastleggingskredieten en de vereffeningskre-
dieten tegenover de initiële begroting 2024.

Twee basisallocaties verklaren de begrotingswijzi-
gingen: de werkingsuitgaven voor studies, expertises, 
publicaties en informatie inzake sociaal huisvestingsbe-
leid (BA 25.001.08.03.1211) en vooral de vooruitlopende 
kredieten voor uitgaven met het oog op de uitvoering van 
het Noodplan voor huisvesting (BA 25.001.99.01.0100). 
 

Deze daling vloeit voort uit een overdracht naar 
opdracht 04 van de personeelsuitgaven van het stuur- en 
coördinatieteam van het Noodplan voor huisvesting.

De begroting 2024 voorziet in een bedrag van 
588.000 euro voor de uitgaven voor discriminatietesten voor 
de verenigingen voor integratie via huisvesting (VIH’s), voor 
de evaluatie van de bestaande instrumenten, voor juridisch 
advies en voor communicatiecampagnes, met name over 
maatregelen voor brandpreventie. Wat houdt deze communi-
catiecampagne in en wanneer zal ze beschikbaar zijn? Wat is 
het budget dat wordt ingezet voor de discriminatietesten voor 
de VIH’s? Waarmee komt de daling van de vooruitlopende 
kredieten voor het Noodplan voor huisvesting overeen, na de 
grote stijging ervan vorig jaar?

In programma 2 zien we een enorme toename van de 
vereffeningskredieten, die met 7,3 miljoen euro stijgen, een 
verdubbeling.

Om de wooncrisis in te dijken, moeten alle lokale 
krachten nauw betrokken worden bij de gewestelijke huis-
vestingsstrategie en de verwezenlijking van de doelstellin-
gen van de algemene beleidsverklaring.

Dankzij deze versterkte samenwerking tussen het 
gewest en de gemeenten hebben tal van initiatieven het licht 
gezien, via verschillende instrumenten: socialisering van 
gemeentelijke woningen, renovatie van sociale woningen 
en begeleiding van huurders.

De PS is verheugd dat alle engagementen voor huisves-
tingscontracten met de 19 gemeenten in 2023 gefinaliseerd 
zullen worden. De aanwerving van een huisvestingsrefe-
rent in elke gemeente moet goed opgevangen worden, want 
de coördinatie van dit omvangrijke werk is van het grootste 
belang.
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Dans le même temps, une AB dotée de près de 
500.000 euros est créée pour les subventions de fonction-
nement aux CPAS dans le cadre de la prévention et de 
l’accompagnement des expulsions des locataires. Elle sert 
à financer les CPAS via l’engagement de personnel dans 
le cadre du moratoire hivernal. Combien d’ETP seront 
recrutés pour soutenir les équipes du CPAS?

La socialisation des loyers des logements communaux 
se poursuit intensivement. Un budget de près de 6 millions 
d’euros en crédits d’engagement et de liquidation est 
débloqué en 2024 pour l’intervention aux communes, et de 
4 millions pour le transfert de revenus pour les logements 
modérés du CPAS. Soit une augmentation au total de près 
de 7,5 millions d’euros. Comment expliquer une telle 
augmentation? D’autres communes rejoindront-elles le 
programme de socialisation du parc des logements publics? 
Quel est l’état des lieux des communes participantes? 
Combien de ménages locataires publics vont bénéficieront 
de cette mesure? Combien de nouveaux logements seront 
socialisés en 2024? Des chiffres sont-ils disponibles sur la 
différence de loyer suite à la socialisation de ces logements 
communaux. En d’autres termes, quelle est la réduction 
moyenne de loyer pour le locataire? 
 

Le programme 3 enregistre peu de variations. 
Néanmoins, un montant de 376.000 d’euros est utilisé pour 
engager et liquider l’intervention de la Région dans le cadre 
du moratoire hivernal afin de prendre en charge les arriérés 
de loyer.

Pour le Programme 4 sur le droit de gestion publique, 
les crédits augmentent très fortement, 441.000 euros 
prévus en crédits de liquidation et des crédits variables 
qui sont quintuplés. Selon les justifications, deux projets 
semblent être en cours de visite avec la Régie foncière 
régionale pour un droit de gestion publique. Qu’en est-il? 
Sur l’AB pour l’octroi de crédits aux communes, il est 
justifié que plusieurs projets pourraient se mettre en place 
en 2024. Quels sont ces programmes et en quoi consistent-
ils? Un projet avec le CPAS de Saint Gilles pourrait faire 
l’objet d’un droit de gestion publique, qui concerne huit 
logements. Qu’en est-il? 
 
 

Sur le programme 6 présente une grosse variation 
puisque les crédits de liquidation diminuent d’un montant 
de 1,4 million d’euros. Ce programme comprend le 
paiement aux sociétés de crédits agrées pour le rembourse-
ment des crédits hypothécaires. La justification mentionne: 
«qu’aucune décision judiciaire n’a été prise pour pouvoir 
régulariser les dossiers du Petit Propriétaire et de Crédit 
immobilier ouvrier». La secrétaire d’État pourrait-elle 
fournir des informations complémentaires?

Tegelijk wordt een BA van bijna 500.000 euro gecreëerd 
voor werkingssubsidies voor de OCMW’s in het kader 
van de preventie en begeleiding van uithuiszettingen van 
huurders. Daarmee kan personeel voor de OCMW’s gefi-
nancierd worden in het kader van het wintermoratorium. 
Hoeveel VTE’s zullen worden aangeworven om de teams 
van de OCMW’s te versterken?

De socialisering van de huurprijzen van gemeentelijke 
woningen gaat gestaag verder. In 2024 zal bijna 6 miljoen 
euro aan vastleggings- en vereffeningskredieten worden 
vrijgemaakt voor steun aan de gemeenten, en 4 miljoen 
euro voor de overdracht van inkomsten voor bescheiden 
OCMW-woningen. Dat komt neer op een totale verhoging 
van bijna 7,5 miljoen euro. Hoe verklaart u zulke 
verhoging? Zullen andere gemeenten zich bij het socia-
liseringsprogramma voor het openbarewoningenbestand 
aansluiten? Wat is de stand van zaken met betrekking tot de 
deelnemende gemeenten? Hoeveel gezinnen die openbare 
woningen huren zullen van deze maatregel gebruikmaken? 
Hoeveel nieuwe woningen zullen in 2024 gesocialiseerd 
worden? Zijn er cijfers beschikbaar over het verschil in 
huurprijs naar aanleiding van de socialisering van deze 
gemeentelijke woningen? Met andere woorden, hoeveel 
bedraagt de gemiddelde daling van de huurprijs?

In programma 3 zijn weinig veranderingen te zien. Wel 
is er een bedrag van 376.000 euro uitgetrokken om de tege-
moetkoming van het gewest in het kader van het winter-
moratorium, bedoeld om de huurachterstallen ten laste te 
nemen, vast te leggen en te vereffenen.

In programma 4 over het openbaar beheersrecht stijgen 
de kredieten fors, met 441.000 euro aan vereffeningskre-
dieten en een vervijfvoudiging van de variabele kredieten. 
Volgens de verantwoordingen lijken twee projecten in 
behandeling te zijn bij de Grondregie van het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest voor een openbaar beheersrecht. 
Hoe staat het daarmee? De verantwoording bij de BA 
voor de toekenning van kredieten aan de gemeenten luidt 
dat er in 2024 verschillende projecten uitgevoerd zouden 
kunnen worden. Om welke programma’s gaat het en wat 
houden ze in? Een project bij het OCMW van Sint-Gillis, 
dat betrekking heeft op acht woningen, zou het voorwerp 
kunnen uitmaken van een openbaar beheersrecht. Hoe staat 
het daarmee?

Programma 6 vertoont een grote wijziging, aangezien 
de vereffeningskredieten met 1,4 miljoen euro dalen. Dit 
programma omvat de betalingen aan erkende kredietinstel-
lingen voor de terugbetaling van hypothecaire kredieten. De 
verantwoording luidt: “Er is geen gerechtelijke beslissing 
genomen om de dossiers van Le Petit Propriétaire en Crédit 
Immobilier Ouvrier te regulariseren”. Kan de staatssecreta-
ris hierover bijkomende informatie verstrekken? 
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Sur le Programme 7, la provision pour le prêt au Fonds 
du logement diminue de 25 millions pour le financement de 
ces missions. Dans le même temps, la dotation d’investis-
sement augmente de 5 millions.

Comment expliquer une telle baisse pour le financement 
du Fonds du logement? S’explique-t-elle par la déconsoli-
dation partielle du Fonds qui impliquent que des recettes et 
des dépenses sont maintenues hors budget? Le cas échéant, 
quelles sont les dépenses et recettes ciblées?

M. Martin Casier déclare que le Programme 5 
représente plus de 60 % du budget total de la Mission 25. 
Ce programme est en très forte hausse. En effet, les crédits 
de liquidation augmentent de près de 55 millions d’euros, 
tandis que les crédits d’engagement augmentent de plus de 
91 millions d’euros pour atteindre 416 millions d’euros en 
2024.

L’orateur relève premièrement le maintien des moyens 
alloués à la dotation de fonctionnement à la SLRB. 
Deuxièmement, après l’augmentation de 580.000 euros 
pour l’ASBL SASLS en 2023, ces moyens sont maintenus 
en 2024. Le rôle de cette ASBL consiste notamment à 
accompagner les locataires sociaux dans leurs démarches 
administratives, et dans la gestion de leurs arriérés locatifs 
mais également à l’accompagnement psychologique des 
locataires dans les SISP. Combien d’ETP sont alloués à 
cette mission au sein de la SASLS?

Troisièmement, le maintien des transferts de revenus 
à la SLRB dans le cadre de la cohésion sociale via le 
soutien à des ASBL malgré les restrictions budgétaires. 
Quatrièmement, les crédits relatifs aux transferts de 
revenus à la SLRB pour l’intervention de solidarité dans les 
déficits des SISP, à savoir de l’AB qui finance l’allocation 
régionale de solidarité (ARS) augmente d’un montant de 
5,4 millions en liquidation et en engagement pour atteindre 
45,1 millions d’euros.

Ce transfert a augmenté depuis les quatre dernières 
années, puisque le parc immobilier s’agrandit et augmente 
donc la différence à verser entre le coût du logement 
théorique et celui réellement payé par le locataire, étant 
donné que la Région compense 75 % de cette différence.

Cinquièmement, après avoir augmenté de près de 
20 millions d’euros l’année passée, les crédits de liquidation 
diminuent de 8,8 millions d’euros dans le cadre des 
subventions d’investissement à la SLRB pour la construc-
tion de logements sociaux dans le cadre du PRL. Pourtant, 
l’exposé des motifs fait mention, que dans le cadre de 
l’exécution de ce plan et de l’Alliance Habitat (AH) par la 
SLRB, 944 logements seront réceptionnés en 2024 et plus 
de 1900 logements sont en chantier. Comment expliquer 
cette baisse des crédits engagés? S’agit-il de chantiers déjà 
clôturés?

In programma 7 daalt de provisie voor de lening aan het 
Woningfonds met 25 miljoen euro voor de financiering van 
deze opdrachten. Tegelijk stijgt de investeringsdotatie met 
5 miljoen euro.

Hoe is zulke daling in de financiering van het 
Woningfonds te verklaren? Komt die door de gedeeltelijke 
deconsolidatie van het Woningfonds, waardoor uitgaven en 
ontvangsten buiten de begroting gehouden worden? Zo ja, 
om welke uitgaven en ontvangsten gaat het?

De heer Martin Casier zegt dat programma 5 meer 
dan 60% van de totale begroting van opdracht 25 vertegen-
woordigt. Dat programma kent een grote stijging. De veref-
feningskredieten stijgen immers met bijna 55 miljoen euro, 
terwijl de vastleggingskredieten met meer dan 91 miljoen 
euro toenemen tot 416 miljoen euro in 2024. 
 

De spreker merkt eerst op dat de werkingsdotatie van de 
BGHM op peil blijft. Vervolgens zegt hij dat de middelen 
voor vzw DMBSH, na de verhoging met 580.000 euro 
in 2023, in 2024 ongewijzigd blijven. De rol van de vzw 
bestaat erin sociale huurders te helpen met hun adminis-
tratie en het wegwerken van huurachterstanden en OVM-
huurders psychologische begeleiding te bieden. Hoeveel 
VTE’s werken bij de DMBSH aan die opdracht? 
 
 

Ten derde, is er het behoud van inkomenstransfers naar 
de BGHM in het kader van de sociale cohesie via steun aan 
vzw’s, ondanks de budgettaire beperkingen. Ten vierde, 
stijgen de kredieten met betrekking tot de inkomenstrans-
fers naar de BGHM voor de solidariteitstegemoetkoming 
in de tekorten van de OVM’s, namelijk de BA waarmee de 
gewestelijke solidariteitstoelage (GST) wordt gefinancierd, 
met 5,4 miljoen euro in vereffening en tot 45,1 miljoen 
euro in vastlegging.

Die transfer is de voorbije vier jaar gestegen, aangezien 
het vastgoedpark groeit en dus ook het verschil tussen 
de theoretische huisvestingskosten en wat de huurder 
werkelijk betaalt, aangezien het gewest 75% van dat 
verschil compenseert.

Ten vijfde, na een stijging met bijna 20 miljoen euro 
vorig jaar, dalen de vereffeningskredieten met 8,8 miljoen 
euro in het kader van de investeringssubsidies aan de 
BGHM voor de bouw van sociale woningen in het kader 
van het Gewestelijk Huisvestingsplan. In de memorie van 
toelichting staat nochtans dat er met de uitvoering van dat 
plan en van de Alliantie wonen door de BGHM, in 2024 
944 woningen worden opgeleverd en dat er meer dan 1900 
in aanbouw zijn. Hoe valt die daling van de vastleggings-
kredieten te verklaren? Gaat het om bouwprojecten die al 
zijn afgerond?
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Sixièmement, les dépenses relatives à la stratégique 
d’acquisition- rénovation (Action 2 du PUL) après avoir 
grandement augmenté l’année passée (+ 21 millions 
d’euros) diminuent cette année de près de 11 millions 
pour les subventions d’investissement à la SLRB pour la 
construction de logements sociaux et moyens dans le cadre 
de l’Alliance Habitat.

L’octroi de crédits octroyés à la SLRB pour l’acquisi-
tion, la construction, la rénovation et la réhabilitation des 
logements sociaux augmentent de 30 millions cette année. 
Ce budget régional a pour but d’assurer le financement de 
la partie remboursable des projets de rénovation inclus dans 
les programmes quadriennaux d’investissements. Comment 
ces 30 millions d’euros supplémentaires débloqués sont-ils 
ventilés entre la rénovation, l’acquisition et la construc-
tion de logements sociaux? Combien de nouvelles familles 
se sont vu attribuer un logement social cette année? Ces 
chiffres sont-ils en augmentation?

En Région de Bruxelles-Capitale, 48 % des logements 
disposent d’un certificat énergétique. Parmi ceux-ci, plus 
d’un appartement sur quatre et plus d’une maison sur 
deux présentaient en 2020 le score le plus bas possible, 
à savoir «G».

Il est essentiel d’œuvrer pour la rénovation énergétique 
dans les logements sociaux. Des incitatifs forts ont été mis 
en place avec les mesures liant l’indexation des loyers 
aux performances énergétiques ainsi que l’obligation de 
disposer d’un certificat PEB.

Le crédit «Eco Reno» apporte une solution de 
financement aux besoins de rénovation et d’amélioration 
de la performance énergétique. Combien de personnes ont 
profité à ce jour de ces crédits?

Près d’un tiers du budget du programme 5 provient de 
l’AB relative à la provision pour un prêt à la SLRB pour le 
financement de ces missions. Cette provision connaît une 
augmentation de 25 millions d’euros en 2024. Que couvre 
cette augmentation de 25 millions d’euros des dépenses?

Au sein du Programme 8, figure une augmentation 
de près de 14,2 millions d’euros en engagement et de 
12 millions en liquidation.

Cette modification budgétaire provient en partie 
des subventions de fonctionnement pour les 24 AIS 
qui augmente de près de 4,5 millions d’euros en crédits 
d’engagement et de liquidation. Combien de logements 
sont actuellement pris en gestion par les AIS? Quelle est 
l’évolution depuis le début de la législature? Y a-t-il une 
évolution sur le public pris en charge par les AIS?

Ten zesde dalen de uitgaven voor de aankoop-renova-
tiestrategie (Actie 2 van het Noodplan voor huisvesting), na 
een sterke stijging vorig jaar (+ 21 miljoen euro), met bijna 
11 miljoen voor de investeringssubsidies aan de BGHM 
voor de bouw van sociale woningen en woningen voor 
middeninkomens onder de Alliantie wonen. 
 

De aan de BGHM toegekende kredieten voor de 
aankoop, bouw, renovatie en de vernieuwbouw van sociale 
woningen stijgt met 30 miljoen dit jaar. Dat gewestelijke 
budget is er voor de financiering van het terugbetaalbare 
gedeelte van renovatieprojecten in de vierjareninveste-
ringsplannen. Hoe wordt die 30 miljoen euro extra verdeeld 
over de renovatie, de aankoop en de bouw van sociale 
woningen? Hoeveel nieuwe gezinnen hebben dit jaar een 
sociale woning gekregen? Stijgt dat aantal? 
 
 

In het Brussels Hoofdstedelijk Gewest heeft 48% 
van de woningen een energiecertificaat. Daarvan had in 
2020 meer dan een appartement op vier en meer dan een 
huis op twee de laagstmogelijke score, namelijk G. 
 

Het is van essentieel belang dat we werk maken van 
de energierenovatie van sociale woningen. Er zijn sterke 
stimuli ingevoerd door de indexering van de huurprijs 
afhankelijk te maken van de energieprestaties en het EPB-
certificaat verplicht te maken.

Het Ecorenokrediet biedt financiering voor renovaties 
en de verbetering van energieprestaties. Hoeveel mensen 
hebben tot nu toe al gebruik gemaakt van zo’n krediet? 
 

Bijna een derde van de middelen van programma 
5 komt van de BA voor de provisie voor een lening aan 
de BGHM voor de financiering van die opdrachten. Die 
provisie stijgt met 25 miljoen euro in 2024. Waar gaat die 
25 miljoen euro naartoe?

In programma 8 staat een stijging met bijna 
14,2 miljoen euro aan vastleggings- en 12 miljoen euro aan 
vereffeningskredieten.

Die begrotingswijziging komt deels van de werkings-
subsidies voor de 24 SVK’s die met 4,5 miljoen euro aan 
vastleggings- en vereffeningskredieten stijgen. Hoeveel 
woningen beheren de SVK’s momenteel? Hoe is dat aantal 
sinds het begin van de regeerperiode geëvolueerd? Zit er 
een evolutie in het klantenbestand van de SVK’s? 
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Au sein de la justification de l’AB, il est mentionné 
qu’une modification de l’arrêté AIS est en cours et qu’elle 
aura un impact en 2024. Quelles sont les modifications 
attendues sur l’arrêté AIS?

Les Subventions d’investissements aux communes 
pour les dépenses relatives à la politique du Logement 
augmentent de 508.000 euros. Quelle est la raison de ce 
doublement des crédits alloués à ce poste de dépenses?

Les moyens dédiés à l’allocation loyer sont en augmen-
tation de près de 5 millions d’euros en 2024. 35,6 millions 
d’euros sont ainsi dédiés à offrir une aide mensuelle à 
10.000 familles.

Concernant le CLTB, les crédits de fonctionnement 
sont en hausse mais les crédits d’investissement en baisse. 
Y a-t-il moins de projets dans les tiroirs du CLTB qui 
justifient cette baisse d’investissements?

À noter qu’une nouvelle AB pour les dépenses relatives 
aux allocations de relogement et d’accompagnement au 
relogement est créée pour l’initial 2024. Plus de 3 millions 
d’euros sont débloqués pour ces allocations. Combien de 
locataires seraient-ils soutenus par cette aide financière en 
2024?

Enfin, les moyens ont été maintenus et mêmes renforcés 
de 2 millions pour les AIPL. Elles n’ont pas été touchés 
par les économies linéaires sur l’ensemble des crédits 
facultatifs.

M. Arnaud Verstraete rappelle que la commission 
veille à permettre aux Bruxellois de disposer d’un logement 
abordable, décent et peu énergivore. Malgré les efforts 
du gouvernement, les défis restent de taille. Le nombre 
de ménages sur liste d’attente ne cesse d’augmenter et la 
classe moyenne doit se battre pour encore pouvoir acheter 
ou louer à Bruxelles. Tout cela dans un contexte d’augmen-
tation de la population qui accroît la demande en logements 
et une individualisation accrue avec des maisons de plus en 
plus petites, l’augmentation du prix du gaz et de l’électri-
cité et une forte inflation de l’indexation des loyers. 
 

La secrétaire d’état a réalisé ce qui avait été promis lors 
de l’investiture de ce gouvernement. Le logement était une 
des priorités et cela se traduit dans les actions et budgets. 
Pour la Mission 25, les crédits d’engagement augmentent 
de 15 % pour atteindre 622 millions d’euros et les crédits 
de liquidation de 10 % pour atteindre 591 millions d’euros, 
impressionnant dans un contexte d’économies pour la 
Région.

In de verantwoording van de BA staat dat er aan een 
wijziging van het SVK-besluit wordt gewerkt en dat dat 
in 2024 een impact zal hebben. Welke wijzigingen aan het 
SVK-besluit worden er verwacht?

De investeringssubsidies voor het gemeentelijke huis-
vestingsbeleid stijgen met 508.000 euro. Wat is de reden 
voor die verdubbeling? 
 

De middelen voor de huurtoelage stijgen in 2024 met 
bijna 5 miljoen euro. Op die manier gaat er 35,6 miljoen 
euro naar maandelijkse steun voor 10.000 gezinnen. 
 

De werkingskredieten voor de CLTB stijgen, maar 
de investeringskredieten dalen. Heeft de CLTB minder 
projecten op stapel staan om die daling te rechtvaardigen? 
 

De nieuwe BA voor herhuisvestingstoelagen en 
-begeleiding is in de initiële begroting 2024 opgenomen. 
Er is meer dan 3 miljoen euro voor vrijgemaakt. Hoeveel 
huurders krijgen die vorm van financiële steun in 2024? 
 
 

Tot slot zijn de middelen voor de VIH’s met 2 miljoen 
verhoogd. Ze hebben dus niet te lijden onder de lineaire 
besparingen op de facultatieve kredieten. 
 

De heer Arnaud Verstraete onderstreept dat de 
commissie erop toeziet dat de Brusselaars over betaalbare, 
degelijke en energie-efficiënte huisvesting beschikken. 
Ondanks de inspanningen van de regering blijven de 
uitdagingen aanzienlijk. Het aantal gezinnen op de wachtlijst 
blijft stijgen en de middenklasse moet nog steeds vechten 
om in Brussel te kunnen kopen of huren. Dat alles gebeurt 
tegen een achtergrond van bevolkingsgroei, waardoor de 
vraag naar woningen toeneemt, van een grotere individu-
alisering, waardoor de woningen alsmaar kleiner worden, 
van stijgende gas- en elektriciteitsprijzen en van een hoge 
inflatie en daarmee gepaard gaande huurindexering.

De staatssecretaris is de beloften nagekomen die ze bij 
het begin van de regeerperiode heeft gedaan. Dat huisvesting 
een van de beleidsprioriteiten is, wordt weerspiegeld in de 
maatregelen en begrotingen. Voor opdracht 25 zijn de vast-
leggingskredieten met 15% gestegen (tot 622 miljoen euro) 
en de vereffeningskredieten met 10% (tot 591 miljoen euro), 
wat indrukwekkend is in een context van besparingen. 
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Toutefois, cela s’avère encore insuffisant. Il faut en 
tirer les leçons pour l’avenir: se contenter d’augmenter les 
budgets en appliquant les mêmes recettes ne suffira pas. Il 
faudra faire mieux et autrement.

En ce qui concerne les grands acteurs du logement, 
les recettes de la SLRB augmentent de 314, 6 millions 
(+ 76,95 %) pour atteindre 723,3 millions. Les crédits d’en-
gagement augmentent de 92 millions d’euros (+ 15,5 %) 
pour atteindre 686,5 millions d’euros.

Pour le Fonds du logement, les crédits diminuent, 
notamment en raison de la déconsolidation partielle. Si la 
secrétaire d’état souhaite maintenir le rythme de l’octroi de 
crédits, les investissements diminuent.

Les budgets prévus pour la construction et l’achat 
de logements sociaux connaissent un forte hausse 
(416 millions en crédits d’engagement et 400 millions en 
crédits de liquidation, contre 325 millions et 263 millions 
en 2022). La production pourrait augmenter rapidement 
par l’achat de logements clé sur porte. Est-ce exact? Sur 
la base des résultats constatés, cette pratique est-elle à 
recommander au prochain gouvernement pour accélérer la 
production de logements?

18.000 familles ont trouvé un solution à leur problème 
de logement, alors que beaucoup pensaient que l’objectif 
de 15.000 ne serait pas atteint.

Par rapport aux deux plans, le PRL et AH, quel est 
l’état d’avancement de leur mise en œuvre? Quand peut-on 
espérer que l’ensemble des travaux seront achevés? Le 
prochain gouvernement doit-il recourir à de tels plans? 
Qu’est-il prévu de faire une fois ces plan achevés? 
 

Grâce à l’allocation loyer, de nombreuses personnes 
ont pu être aidées. Où en est-on et quels sont les derniers 
chiffres des bénéficiaires? Un budget supplémentaire a 
été dégagé. Quel est le nombre de demandes et de refus? 
Quelle est la proportion de personnes qui, bien qu’elles 
rentrent dans les conditions d’octroi, ne se manifestent pas? 
Comment réduire cette proportion? Ce dossier rappelle les 
difficultés de communication entre les pouvoirs publics et 
la population, comme avec Goodmove ou le calendrier de 
collecte des déchets.

Les auteurs de la spending review avaient formulé 
des recommandations. Certaines ont-elles été concréti-
sées? Ainsi, l’ARS croît chaque année, de 31 millions en 
2019, elle approche les 45 millions, ce qui risque d’être 
insuffisant selon la Cour des comptes. Qu’en sera-t-il sur 
le long terme? La spending review est assez inquiétante 

Het is echter nog altijd onvoldoende. We moeten lessen 
trekken uit het verleden. Het volstaat niet om de budgetten 
te verhogen en dezelfde recepten toe te passen. We moeten 
het beter doen en de dingen anders aanpakken.

Wat de grote spelers in de huisvestingssector betreft, 
stegen de inkomsten van de BGHM met 314,6 miljoen 
(+ 76,95%) tot 723,3 miljoen. De vastleggingskredieten 
stegen met 92 miljoen euro (+ 15,5%) tot 686,5 miljoen 
euro.

Voor het Woningfonds zijn de kredieten gedaald, voor-
namelijk als gevolg van de gedeeltelijke deconsolidatie. 
Als de staatssecretaris het tempo waarin leningen worden 
verstrekt wil handhaven, dalen de investeringen.

De budgetten voor de bouw en aankoop van sociale 
woningen zijn sterk gestegen (416 miljoen aan vastleg-
gingskredieten en 400 miljoen aan vereffeningskredie-
ten, tegenover 325 miljoen en 263 miljoen in 2022). Is 
het inderdaad zo dat de productie snel zou stijgen door 
de aankoop van sleutel-op-de-deurwoningen? Moet de 
volgende regering sleutel-op-de-deurwoningen aanbevelen 
om de woningproductie te versnellen? 
 

18.000 gezinnen hebben een oplossing gevonden voor 
hun huisvestingsprobleem, terwijl velen dachten dat de 
doelstelling van 15.000 niet zou worden gehaald.

Welke vooruitgang is er geboekt bij de uitvoering 
van het Gewestelijk Huisvestingsplan en de Alliantie 
Wonen? Wanneer kunnen we verwachten dat al het werk 
is afgerond? Moet ook de volgende regering haar toevlucht 
nemen tot dergelijke plannen? Wat bent u van plan te doen 
als de plannen zijn afgerond?

Dankzij de huurtoelage kunnen veel mensen geholpen 
worden. Hoeveel gezinnen hebben de toelage volgens de 
laatste cijfers ontvangen? Er is een aanvullend budget 
beschikbaar gesteld. Wat is het aantal aanvragen en 
afwijzingen? Hoeveel mensen melden zich niet aan, ook 
al voldoen ze aan de criteria? Hoe kan dat percentage naar 
omlaag? Uit dit dossier blijkt de problematische com-
municatie tussen de overheid en de bevolking, zoals dat 
ook het geval is met Good Move en de kalender van de 
afvalophaling.

De auteurs van de uitgaventoetsing hebben een aantal 
aanbevelingen gedaan. Werden die ook gevolgd? De 
middelen voor de gewestelijke solidariteitstoelage groeien 
bijvoorbeeld elk jaar, van 31 miljoen euro in 2019 tot bijna 
45 miljoen euro. Het Rekenhof heeft gewaarschuwd dat dat 
misschien nog steeds niet genoeg is. Wat gebeurt er op lange 
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en parlant d’un doublement des dépenses d’ici 2040. 
Différents scénarios ont-ils été imaginés? 
 

La rénovation des logements présente un double 
enjeu: d’une part afin de réduire l’impact sur le climat et, 
d’autre part, pour réduire la consommation énergétique 
et ainsi la facture. Cela fait un grande différence pour les 
familles les plus précaires dans les logements les plus mal 
isolés. L’année dernière, l’objectif était de rénover 36.000 
logements. On en est à un peu plus de 30.000. Quelles sont 
les raisons de ce retard?

En ce qui concerne les panneaux solaires sur les 
logements sociaux, quel est l’état des lieux concernant 
le marché public, le calendrier? Quels sont les résultats 
attendus?

Par rapport au PUL, l’identification des immeubles 
vides st un élément important qui présente un potentiel pour 
rendre des logements disponibles. L’année 2024 devrait être 
celle de l’application effective du droit de gestion publique. 
À combien de logements pourrait-il s’appliquer lorsqu’il 
aura atteint sa vitesse de croisière?

Aucun budget n’est prévu pour les étages vides 
au-dessus des commerces (AB 25.0008.32.02.5310). 
Pourquoi ce choix? Ne présentent-ils pas d’intérêt? Il y en 
a beaucoup dans la rue Neuve.

Dans le PUL, il y a également la CPL qui devrait 
démarrer en 2024 et permettre d’équilibrer les loyers pour 
tous les Bruxellois. Il aura fallu attendre un certain temps 
après son adoption. Où en est-on concrètement aujourd’hui? 
Les arrêtés sont-ils déjà prêts? Quand se réunira-t-elle pour 
la première fois? Quand les premières demandes pour-
ront-elles être introduites? 
 

Les subventions de fonctionnement des AIS connaissent 
une hausse de 4 millions. Une révision de l’arrêté de 2015 
est prévue. Sera-t-elle bientôt prête? Concernant le conven-
tionnement, prévu dans l’accord de gouvernement pour 
l’ensemble du marché locatif afin de favoriser l’accès à un 
logement abordable et décent, quel est l’état des lieux? 
 

Les logements insalubres demeurent un problème. 
L’orateur s’étonne que les recettes des amendes infligées par 
la DIRL diminuent de 200.000 euros, tandis que le potentiel 
maximum augmente de 100.000 (AB 02.300.06.21.3850). 
Qu’en est-il au niveau du personnel? Le PUL prévoyait l’en-
gagement de 14 ETP supplémentaires. 10 ont été engagés 
début de cette année. Qu’en est-il des 4 restants? L’appel à 
candidatures ne semble pas avoir reçu de réponse. Pourtant, 
il est nécessaire de remplir le cadre des inspecteurs pour 

termijn? De uitgaventoetsing is behoorlijk zorgwekkend, 
gezien de verdubbeling van de uitgaven tegen 2040. Zijn er 
verschillende scenario’s overwogen?

De renovatie van woningen vormt een dubbele 
uitdaging: aan de ene kant moet de impact op het klimaat 
naar omlaag en aan de andere kant moet het energiever-
bruik - en dus de energierekening - dalen. Dat maakt een 
groot verschil voor de meest kwetsbare gezinnen in de 
slechtst geïsoleerde woningen. Vorig jaar was het doel om 
36.000 woningen te renoveren. We zitten nu op iets meer 
dan 30.000. Wat zijn de redenen voor de vertraging?

Hoever staat de regering met het overheidscontract 
en het tijdschema voor de plaatsing van zonnepanelen op 
sociale woningen? Wat zijn de verwachte resultaten? 
 

Met betrekking tot het Noodplan voor huisvesting 
kan men door de identificatie van leegstaande gebouwen 
heel wat beschikbare woningen vinden. In 2024 zou het 
openbaar beheersrecht effectief moeten worden toegepast. 
Op hoeveel woningen kan het worden toegepast als de 
maatregel eenmaal op kruissnelheid is?

Er zijn geen middelen begroot voor de lege verdiepin-
gen boven de winkels (BA 25.0008.32.02.5310). Waarom 
is dat? Is het geen interessant denkspoor? Er zijn er veel in 
de Nieuwstraat.

In het Noodplan voor huisvesting is er ook sprake van 
de paritaire huurcommissie, die in 2024 van start moet gaan 
en de huurprijzen voor alle Brusselaars in evenwicht moet 
brengen. Dat initiatief heeft even op zich laten wachten. 
Hoe staan de zaken er vandaag voor? Zijn de uitvoerings-
besluiten klaar? Wanneer komt de commissie voor het 
eerst samen? Wanneer kunnen de eerste aanvragen worden 
ingediend?

De werkingssubsidies van de sociale verhuurkanto-
ren zijn met 4 miljoen gestegen. Het besluit uit 2015 zal 
worden herzien. Wanneer zal de herziening afgerond zijn? 
Wat is de huidige stand van zaken met betrekking tot de 
conventionering die in het regeerakkoord is opgenomen, 
ter bevordering van de toegang tot betaalbare en degelijke 
huisvesting?

De vele onbewoonbare woningen blijven een probleem. 
Het verbaast de heer Verstraete dat de inkomsten uit boetes 
van de directie Gewestelijke Huisvestingsinspectie met 
200.000 euro zijn gedaald, terwijl het maximale potentieel 
met 100.000 euro is gestegen (BA 02.300.06.21.3850). Hoe 
zit het met het personeel? Het Noodplan voor huisvesting 
voorziet in de aanwerving van 14 extra VTE’s. Begin dit 
jaar werden er 10 aangeworven. Wat met de overige 4? 
Blijkbaar is er niet gereageerd op de oproep tot kandidaten. 
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que le délai de traitement des plaintes soit respecté. 
 
 

Les moyens octroyés au CLTB, acteur important de la 
politique du logement sont réduits. Pour quelles raisons? 
 

Des moyens supplémentaires sont consacrés au Housing 
First. Le sans-abrisme est un problème social mais aussi de 
logement. À cet égard, toutes les solutions sont bonnes à 
prendre.

La secrétaire d’État pourrait-elle dresser un état des 
lieux en matière de testing pour la lutte contre les discrimi-
nations pour l’accès à un logement.

Enfin, une dernière innovation dont Bruxelles a 
beaucoup à attendre, ce sont les coopératives en matière 
de logement. Les personnes sont à la fois propriétaires et 
locataires. Cette pratique existe notamment à Zurich où 
un quart des maisons est organisée en coopérative sur la 
base d’un faible capital. Cela garantit un accès au logement 
avec un loyer jusqu’à 30 % inférieur à celui du marché. À 
Bruxelles, les instruments développés ces dernières années 
ont montré leurs limites. Il faudra compter avec les coopé-
ratives de logement à l’avenir.

Celui qui veut habiter dans une coopérative doit posséder 
des parts équivalentes à au moins trois mois de loyer pour 
le logement concerné. Une action coûte 250 euros. Pour 
la réalisation de travaux, ils ne veulent pas dépendre de 
subventions. Aucun homme politique ou association ne 
siège dans le conseil d’administration. Mais les pouvoirs 
publics peuvent leur faciliter les choses, par exemple en 
concédant un droit d’emphytéose.

À Bruxelles, Fairground fonctionne de manière non 
spéculative pour ceux qui veulent occuper le sol de façon 
communautaire. Recevra-t-il du soutien l’année prochaine? 
Quel est l’état des lieux de ce projet?

L’action 11 du PUL prévoit d’améliorer l’offre et la 
qualité des logements à finalité sociale en adaptant les 
conditions de gestion. Le développement d’alternatives via 
des partenariats avec des acteurs issus du monde associatif 
ou des coopératives. 4 des 16 SISP sont des coopératives 
de locataires (Le Logis Floréal, Comensia, Everecity et 
ABC). Comment la Région les soutient-elles? Les autres 
SISP envisagent-elles ce mode d’organisation ou de déve-
loppement? Quels sont les résultats des SISP en tant que 
coopératives de locataires? Existe-t-il une différence sur ce 
point avec la SISP traditionnelle? Quel est l’impact quand 
on peut déjà devenir coopérateur en acquérant une partici-
pation pour 25 euros?

Het aantal inspecteurs moet echter worden verhoogd om 
ervoor te zorgen dat de termijn voor de behandeling van de 
klachten wordt nageleefd.

De middelen voor Community Land Trust Brussel, een 
belangrijke speler in het huisvestingsbeleid, zijn gedaald. 
Waarom?

Er worden extra middelen toegewezen aan Housing 
First. Dakloosheid is een sociaal probleem, maar ook een 
huisvestingsprobleem. Wat dat betreft, zijn alle oplossingen 
welkom.

Wat is de stand van zaken van de discriminatietests, 
die discriminatie bij de toegang tot huisvesting moeten 
tegengaan?

Een vernieuwende woonvorm waar veel van te 
verwachten valt, is de wooncoöperatie. De bewoners zijn 
er zowel eigenaar als huurder. Die praktijk is onder meer 
in Zürich wijdverspreid, waar een kwart van de huizen 
als coöperatie is georganiseerd. Op basis van een klein 
kapitaal krijgt men toegang tot huisvesting tot 30% onder 
de markthuur. In Brussel hebben de instrumenten die de 
afgelopen jaren zijn ontwikkeld hun beperkingen laten 
zien. We zullen in de toekomst dan ook rekening moeten 
houden met wooncoöperaties.

Wie in een coöperatie wil wonen, moet aandelen 
bezitten die overeenstemmen met minstens drie maanden 
huur voor de betrokken woning. Een aandeel kost 250 euro. 
Wooncoöperaties willen niet afhankelijk zijn van subsidies 
voor werken aan de gebouwen. In de raad van bestuur zitten 
geen politici of verenigingen. De overheid kan wooncoöpe-
raties wel steunen door bijvoorbeeld gronden in erfpacht te 
geven.

In Brussel investeert Fairground op niet-speculatieve 
wijze in gronden die vervolgens door een gemeenschap 
worden gebruikt. Krijgt dat project volgend jaar steun? 
Hoever staat het met zijn verwezenlijkingen?

Met Actie 11 van het Noodplan voor huisvesting wilt 
u het aanbod en de kwaliteit van de sociale woningen 
verbeteren door de beheersvoorwaarden aan te passen. Er 
worden alternatieven ontwikkeld door samen te werken 
met verenigingen en coöperaties. 4 van de 16 OVM’s 
zijn huurderscoöperaties (Le Logis Floréal, Comensia, 
Everecity en ABC). Hoe steunt het gewest die? Overwegen 
de andere OVM’s eenzelfde organisatievorm of ontwikke-
ling? Wat zijn de resultaten van de OVM’s die tevens een 
huurderscoöperatie zijn? Verschillen die van de resultaten 
van de traditionele OVM’s? Wat zouden de gevolgen zijn 
als men al coöperant zou kunnen worden door een aandeel 
van 25 euro te kopen?
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Mme Françoise De Smedt estime que la seule façon 
de réduire structurellement la crise du logement abordable, 
c’est de produire et rénover beaucoup plus de logements 
sociaux d’une part, et de freiner l’augmentation des loyers 
voire les faire baisser sur le marché privé d’autre part. 
 

Dans les deux cas, le bilan n’est pas positif puisque 
54 000 familles sont en attente d’un logement social. En 
l’absence d’un e grille contraignante pour réguler les loyers, 
il est très difficile de trouver à se loger et encore, il faut 
payer en moyenne près de 1200 euros par mois. 
 

La lettre de mission parle des 55 millions consacrés à 
la mise en œuvre du PUL pour 2024, et qui permettront la 
poursuite des mesures comme la socialisation, le droit de 
gestion publique, les contrats communes et le paiement des 
allocations loyer et relogement. Quelle sera la part de ce 
budget affectée à la construction de logement social? 
 

L’augmentation de 50 millions dans le budget global de 
la Mission 25 ne suffit pas à nous rassurer. La Cour des 
comptes elle-même alerte sur le fait que cela ne suffira pas. 
L’intervention de solidarité destinée aux SISP qui sont dans 
le rouge était prévue, pour 2023, à hauteur de 39,7 millions. 
Elle a finalement grimpé jusqu’à 46,4 millions. Pour 2024, 
il eut fallu que ce montant atteigne 50 millions d’euros.

La Cour des comptes pointe aussi les remboursements 
qui peuvent être demandés par les SISP pour les remises de 
loyer accordées aux familles nombreuses. Les demandes 
fluctuent en fonction de l’indexation et de l’intégration des 
investissements dans le loyer de base. Difficile donc de 
connaître les montants à l’avance. En plus, ces rembourse-
ments à verser aux SISP concernent parfois des demandes 
sur une ou deux années précédentes, ce qui augmente 
encore le montant des remboursements. 
 

Enfin, la Cour des comptes montre que la dotation au 
Fonds du logement est insuffisante selon les calculs du 
Fonds lui-même. Le risque que les besoins augmentent en 
fonction des taux d’intérêt est lui aussi présent, puisque si 
les banques augmentent leur taux, les ménages seront plus 
nombreux à faire appel à Fonds. Vu que les conditions 
fixées par le Fonds deviennent plus sévères, moins de 
ménages pourront être aidés et beaucoup fuiront la capitale. 

La secrétaire d’État prévoit 27 millions d’euros dans le 
manteau du budget. Pourquoi ne pas les affecter d’emblée 
aux SISP si la Cour des comptes annonce déjà que les 
budgets inscrits à l’initial sont insuffisants?

Mevrouw Françoise De Smedt vindt dat de enige 
manier om het tekort aan betaalbare huisvesting structureel 
te verhelpen er enerzijds in bestaat veel meer sociale 
woningen te bouwen en te renoveren en anderzijds de 
stijging van de huurprijzen op de privémarkt af te remmen 
of zelfs terug te schroeven.

In beide gevallen valt de balans negatief uit, want er 
staan 54.000 gezinnen op de wachtlijst voor een sociale 
woning. Het uitblijven van een dwingend rooster om de 
huurprijzen te beperken, maakt dat het erg moeilijk is om 
woongelegenheid te vinden en dan nog kost die gemiddeld 
bijna 1200 euro per maand.

In de opdrachtbrief staat 55 miljoen voor de uitvoering 
van het Noodplan voor huisvesting in 2024, waarmee 
maatregelen zoals de socialisering, het openbaar beheers-
recht, gemeenschappelijke contracten en de betaling 
van huur- en herhuisvestingstoelagen kunnen worden 
voortgezet. Welk deel daarvan gaat naar de bouw van 
sociale woningen?

De verhoging met 50 miljoen euro in de algemene 
begroting voor opdracht 25 volstaat niet om ons gerust te 
stellen. Het Rekenhof zegt zelf dat het niet genoeg is. Voor 
de solidariteitsbijdrage voor OVM’s die in het rood staan, 
was in 2023 39,7 miljoen euro uitgetrokken. Uiteindelijk 
steeg dat bedrag tot 46,4 miljoen euro. Voor 2024 had het 
50 miljoen euro moeten zijn.

Het Rekenhof wijst ook op de terugbetalingen die 
de OVM’s kunnen vragen voor huurkortingen die aan 
kroostrijke gezinnen worden toegestaan. Het aantal 
aanvragen schommelt sterk naargelang van de indexering 
en de verwerking van investeringskosten in de basishuur-
prijs. Het is dus moeilijk om de bedragen van tevoren te 
kennen. Bovendien hebben de terugbetalingen aan OVM’s 
vaak betrekking op aanvragen van een of twee voorgaande 
jaren, waardoor het bedrag van de terugbetalingen nog 
toeneemt.

Tot slot zegt het Rekenhof dat de dotatie aan het 
Woningfonds onvoldoende is volgens de eigen berekenin-
gen van het fonds. Er is ook het risico dat de behoeften 
sterk toenemen naargelang van de rentevoeten, want als 
de banken de rentevoeten verhogen, dan groeit het aantal 
gezinnen dat een beroep doet op het fonds. Aangezien de 
voorwaarden die het fonds oplegt, strenger worden, zal het 
minder gezinnen kunnen helpen en zullen veel van hen de 
hoofdstad verlaten.

De staatssecretaris trekt 27 miljoen euro uit in het kader 
van de begroting. Waarom wordt die niet onmiddellijk aan 
de OVM’s toegekend als het Rekenhof nu al zegt dat de 
bedragen van de initiële begroting niet volstaan?
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Concernant la production des différents types de 
logement, on a du mal à suivre les chiffres donnés depuis 
bientôt cinq ans, tant ils mélangent chaque fois les 
logements sociaux, les logements moyens ou les logements 
modérés.

Il semblerait que 1.033 logements sociaux auraient 
été réceptionnés par la SLRB depuis 2019. Ce serait donc 
environ 1.500 logements sociaux réceptionnés pour fin 
2024. Est-ce exact? S’agit-il bien de logements sociaux 
locatifs? Dans tous les cas, cela reste complètement 
insuffisant puisque 5.000 avaient été promis d’ici la fin de 
la législature. Surtout, cela ne répond pas suffisamment 
aux besoins des Bruxellois car 54.000 familles attendent 
un logement social.

Concernant l’exécution de la politique du logement 
social, le budget du Programme 005 a augmenté de 
55 millions pour 2024. Mais quelle partie de cette somme 
exactement sera consacrée à la production de logement 
social? 
 

Pourquoi certaines AB sont-elles en baisse, comme les 
investissements dans le cadre du PRL et de l’AH? Pourtant, 
il est toujours prévu que 944 logements seront réceptionnés 
en 2024 et 1.900 sont en chantier. Qu’en est-t-il?

L’oratrice souhaite une ventilation claire entre les 
différents types de logements produits en 2023 et prévus 
en 2024.

La note d’orientation revient sur l’action 17 du PUL, 
au sujet de la bonne gouvernance de la SLRB et des 
SISP. Dans ce cadre, le PTB s’inquiète des conditions de 
travail du personnel des SISP. Un préavis de grève avait 
été déposé avant l’été et une action des travailleurs du 
Logement Molenbeekois a eu lieu le 13 novembre pour 
dénoncer les conditions de travail, notamment le manque 
de moyens humains, avec la conséquence que les travail-
leurs ne peuvent plus prendre en charge tous les travaux de 
maintenance. Quels moyens sont consacrés à cela?

En ce qui concerne la rénovation des logements 
sociaux, le nombre de logements sociaux vides stagne et 
avoisine les 5.000 unités. La note d’orientation parle de 
13.409 rénovations en juillet 2023. Les 25.192 logements 
sont atteints avec une intervention qui est le chiffre donné 
dans la lettre de mission. Mais le PUL prévoit la rénovation 
de 36 700 logements. Puis, on entend le chiffre de 36.000 
interventions dans la note d’orientation et répété dans 
l’exposé introductif. C’était en effet l’objectif du PUL qui 
serait atteint à 97,3 % mais en mélangeant logement et 
intervention. Qu’en est-il finalement? D’où viennent ces 
chiffres, alors que le nombre de logements sociaux vides 
ne diminue que très peu. Ce nombre est passé de 4.945 en 

Het is al vijf jaar moeilijk om de cijfergegevens over 
de woningproductie te interpreteren, want er wordt telkens 
een mengelmoes gemaakt van sociale woningen, woningen 
voor middeninkomens en woningen voor bescheiden 
inkomens.

Aan de BGHM zouden sinds 2019, 1.033 sociale 
woningen zijn opgeleverd. Tegen eind 2024 zouden dat 
er dus zo’n 1.500 moeten zijn. Klopt dat? Gaat het wel 
degelijk om sociale huurwoningen? Het is in ieder geval 
ruimschoots onvoldoende, want tegen het einde van de 
regeerperiode werden er 5.000 in het vooruitzicht gesteld. 
Dat aantal beantwoordt hoe dan ook niet aan de behoeften 
van de Brusselaar, want 54.000 gezinnen wachten op een 
sociale woning.

Het budget voor programma 005 van het socialehuis-
vestingsbeleid is met 55 miljoen euro gestegen in 2024, 
maar welk deel van dat geld gaat naar de bouw van sociale 
woningen? Waarom dalen sommige BA’s, zoals de inves-
teringen onder het Gewestelijk Huisvestingsplan en de 
Alliantie wonen?

Waarom staat er nog altijd dat er in 2024 944 woningen 
worden opgeleverd en dat er 1.900 in aanbouw zijn? Hoe 
zit dat? 
 

De spreekster wil een duidelijk overzicht van de 
woningtypes die in 2023 zijn gebouwd en die voor 2024 
zijn gepland.

De beleidsnota komt terug op actie 17 van het Noodplan 
voor huisvesting, over goed bestuur bij de BGHM en de 
OVM’s. In die context maakt de PTB zich zorgen over de 
arbeidsomstandigheden van het OVM-personeel. Voor de 
zomer was er een stakingsaanzegging en op 13 november 
voerden de werknemers van Le Logement Molenbeekois 
actie om hun ongenoegen over de arbeidsomstandigheden 
te uiten en dan meer bepaald over het gebrek aan personeel, 
met als gevolg dat ze niet alle onderhoudswerken kunnen 
uitvoeren. Welke middelen zijn daarvoor uitgetrokken?

Het aantal leegstaande sociale woningen stagneert rond 
5.000 eenheden. De beleidsnota heeft het over 13.409 
renovaties in juli 2023. Met een interventie loopt dat op tot 
25.192 woningen, het cijfer dat in de opdrachtbrief wordt 
vermeld. Het Noodplan voor huisvesting voorziet echter in 
de renovatie van 36.700 woningen. In de beleidsnota staat 
dan weer dat er 36.000 gebeuren en dat cijfer wordt in de 
inleidende uiteenzetting herhaald. Die doelstelling van 
het Noodplan voor huisvesting zou voor 97,3% worden 
waargemaakt, maar dan wel door huisvesting en interventie 
door elkaar te halen. Hoe zit het nu eigenlijk? Waar komen 
die cijfers vandaan, terwijl het aantal leegstaande sociale 
woningen niet of nauwelijks afneemt? Het aantal is volgens 
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juin 2022 à 4.833 en avril 2023 selon les réponses de la 
secrétaire d’État. Quels sont les montants exacts dédiés à la 
rénovation des logements sociaux pour 2024?

Au niveau de la collaboration avec les communes, sur 
les 16 communes qui ont approuvé le contrat-logement, 11 
communes ont bénéficié de la subvention et ont engagé un 
ETP. 5 processus de recrutement sont en cours de finali-
sation. Qu’est-ce qui a déjà pu être réalisé avec les ETP 
déjà en place? Que disent les rapports annuels d’activité? 
Combien ont déjà été reçus?

D’après la note, les subventions (60.000 euros par ETP) 
s’arrêteront en 2024. Combien de subventions ont déjà été 
versées et combien devront encore l’être? Comment le 
travail pourra-t-il continuer si les subventions s’arrêtent en 
2024?

Parmi les missions de ces ETP dans le cadre des 
contrats-logements, figure la lutte contre les logements 
inoccupés. Les budgets augmentent enfin. Qu’en est-il 
des différents crédits liquidés et engagés pour ce budget? 
Pourquoi les montants varient-ils tant entre les uns et les 
autres? À quoi serviront ces montants exactement?

Il faut augmenter la cadence des visites et donc les 
moyens pour engager le personnel. Au mois de mars, 1.200 
logements étaient confirmés comme étant vides à Bruxelles, 
mais seules 2.000 visites avaient pu être réalisées. Or, on 
estime qu’il y a entre 17.000 et 26.000 logements vides 
dans la capitale.

Par ailleurs, il n’y a encore eu aucune prise en gestion 
publique depuis la réforme. Comment partager votre 
certitude que 2024 sera l’année de la mise en œuvre des 
prises en gestion publique?

Un premier propriétaire vient d’être condamné par la 
justice. Concrètement, qu’est-ce que cela signifie pour la 
suite? La Région va-t-elle reprendre ce logement via le 
droit de gestion publique? Quand peut-on espérer qu’il soit 
remis en location?

Au sujet de la socialisation, les chiffres sont aussi 
peu clairs. En réponse à une question début juillet 2023, 
la secrétaire d’État parlait de 120 locataires et d’une 
trentaine de dossiers qui allaient être finalisés. Début 
septembre 2023, 350 locataires bénéficiaient d’un loyer 
socialisé d’après la note d’orientation. En octobre 2023, 
un réponse à une question écrite faisait état d’environ 
200 ménages bénéficiant de la socialisation depuis 2021. 
Selon cette même réponse, 3.000 ménages pourraient être 
socialisés.

de antwoorden van de staatssecretaris gedaald van 4.945 in 
juni 2022 tot 4.833 in april 2023. Welke bedragen gaan er 
in 2024 precies naar de renovatie van sociale woningen?

Van de 16 gemeenten die het huisvestingscontract 
hebben goedgekeurd, hebben er 11 de subsidie ontvangen 
en een VTE in dienst genomen. Vijf rekruteringsprocessen 
zijn bijna afgerond. Wat is er al kunnen gebeuren met de 
VTE’s die al in dienst zijn? Wat zeggen de jaarverslagen? 
Hoeveel zijn er al ingediend? 
 

Volgens de nota komt er in 2024 een einde aan de 
subsidies (60.000 euro per VTE). Hoeveel subsidies zijn er 
al uitbetaald en hoeveel moeten er nog worden uitbetaald? 
Hoe kan het werk worden voortgezet als de subsidies in 
2024 opdrogen?

Een van de opdrachten van die VTE’s in het kader van 
de huisvestingsovereenkomsten is de strijd tegen leegstand. 
Eindelijk wordt daar meer geld voor vrijgemaakt. Hoe zit 
het met de vereffende en vastgelegde kredieten voor dat 
budget? Waarom variëren de bedragen onderling zo sterk? 
Waar gaat het geld precies naartoe?

De bezoekfrequentie moet hoger en er moeten dus ook 
meer middelen komen om personeel in dienst te nemen. In 
maart stonden 1.200 woningen als leegstaand geregistreerd 
in Brussel, maar er waren maar 2.000 bezoeken gebeurd. 
Volgens schattingen staan er echter tussen 17.000 en 26.000 
woningen leeg in Brussel.

Sinds de hervorming is er ook nog geen sprake geweest 
van overnames in openbaar beheer. Hoe weet u zo zeker dat 
dat in 2024 wel zal gebeuren? 
 

Een eerste eigenaar is net veroordeeld. Wat betekent dat 
voor de toekomst? Zal het gewest het goed in kwestie via 
het openbaar beheersrecht overnemen? Wanneer kunnen 
we hopen dat het opnieuw wordt verhuurd? 
 

Ook de socialiseringscijfers zijn erg vaag. In haar 
antwoord op een vraag van begin juli 2023 had de staatsse-
cretaris het over 120 huurders en een dertigtal dossiers die 
zouden worden afgerond. Begin september 2023 genoten 
volgens de beleidsnota 350 huurders een gesocialiseerde 
huurprijs. In oktober 2023 stond in het antwoord op een 
schriftelijke vraag dat zo’n 200 gezinnen sinds 2021 soci-
alisering genieten. Volgens hetzelfde antwoord zouden 
3.000 gezinnen ervoor in aanmerking komen. 
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Cette situation mérite d’être clarifiée. Combien de 
ménages bénéficient aujourd’hui de la socialisation? 
Aujourd’hui, il est question de 1000 ménages qui seront 
socialisés, loin des 3000 ménages annoncés.

En ce qui concerne l’allocation loyer, cette mesure 
est valable 5 ans, et n’est renouvelable qu’une seule fois. 
Qu’en sera-t-il des ménages qui n’auront toujours par leur 
logement social passé ce délai?

Les 10.045 bénéficiaires mentionnés dans l’exposé 
général ont-ils bien perçu la totalité des sommes auxquelles 
ils avaient droit, indexation comprise? Les montants prévus 
en 2024 servent-ils à atteindre l’objectif final de 12500 
bénéficiaires?

Cette allocation fait partie de ces mesures «sparadrap», 
valable 5 ans et renouvelable une fois mises en place pour 
compenser le manque de logements sociaux et les prix sur 
le marché locatif prix qui ne sont toujours pas limités. Nous 
ne devrions débloquer des sommes de 30 millions par an 
si les logements sociaux étaient assez nombreux, et si une 
grille contraignante était appliquée. 30 millions qui sont 
juste un transfert sans retour d’argent public vers le privé. 
 
 

Par rapport à cette absence d’encadrement sur le marché 
privé, cette grille indicative reste largement inefficace pour 
faire baisser les loyers, à défaut d’être contraignante, et vu 
qu’elle se base sur le marché actuel, lui-même pas encadré.

L’exposé introductif précise que la révision se base sur 
les résultats de l’enquête de l’Observatoire en 2017, 2018 
et 2020. De quelle enquête s’agit-il pour 2020? 
 

La mise en place de la commission paritaire locative 
avance et l’avis du Conseil d’État est attendu en 
décembre 2023. Cet organe nécessaire n’est toujours pas 
en place et n’aura qu’un rôle consultatif. Bref, elle n’aura 
pas vraiment d’impact sur les loyers. 
 

Qu’en est-il du conventionnement? Rien ne semble mis 
en place.

Il est aussi regrettable que le blocage de l’indexation 
pour les logements mal isolés n’ait pas été prolongé. À la 
place, la majorité a proposé un calcul qui non seulement 
ne permettra pas de bloquer complètement la double 
indexation, mais qui manque totalement de clarté. 
 

De toestand verdient verduidelijking. Hoeveel gezinnen 
genieten momenteel een gesocialiseerde huurprijs?  
Vandaag gaat het om 1.000 gezinnen van wie de huur wordt 
gesocialiseerd, verre van de 3.000 die waren aangekondigd.

Wat de huurtoelage betreft, geldt de maatregel gedurende 
vijf jaar. Hij is slechts eenmaal hernieuwbaar. Wat gebeurt 
er met de gezinnen die na afloop van die termijn nog steeds 
geen sociale woning hebben?

Hebben de 10.045 begunstigden die in de algemene 
uiteenzetting werden genoemd alle bedragen waarop ze 
recht hadden ontvangen, met inbegrip van de indexering? 
Worden de voor 2024 uitgetrokken bedragen gebruikt om 
het einddoel van 12.500 begunstigden te bereiken?

De toelage maakt deel uit van de noodmaatregelen, 
die vijf jaar gelden en eenmaal hernieuwbaar zijn en die 
zijn ingevoerd ter compensatie van het gebrek aan sociale 
woningen en de niet altijd gelimiteerde prijzen op de 
huurmarkt. We zouden geen 30 miljoen euro per jaar moeten 
uittrekken als er voldoende sociale woningen zouden zijn 
en er een verplicht rooster van indicatieve huurprijzen zou 
komen. Die 30 miljoen euro zijn niet meer of minder dan 
een overdracht van de openbare naar de private sector die 
geen enkel rendement oplevert.

Er is een gebrek aan regelgeving voor de privémarkt. 
Doordat het niet verplicht is en steunt op de huidige, 
evenmin omkaderde markt, leidt het rooster van indicatieve 
huurprijzen niet tot een daling van de prijzen.

In de inleidende uiteenzetting staat dat de herziening 
is gebaseerd op de resultaten van het onderzoek van het 
Observatorium in 2017, 2018 en 2020. Welk onderzoek 
vond er in 2020 plaats?

De oprichting van de paritaire huurcommissie vordert en 
het advies van de Raad van State wordt in december 2023 
verwacht. Dat noodzakelijke orgaan is er nog steeds niet. 
Bovendien krijgt het slechts een adviserende rol. Het zal 
met andere woorden nauwelijks een invloed hebben op de 
huurprijzen.

Hoever staat de conventionering? Er lijkt niets in orde 
te zijn.

Voorts is het betreurenswaardig dat de blokkering van 
de indexering voor slecht geïsoleerde woningen niet is 
verlengd. In plaats daarvan stelde de meerderheid een bere-
keningswijze voor die het niet alleen onmogelijk maakt om 
een dubbele indexering te verhinderen, maar die bovendien 
helemaal niet duidelijk is.
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Concernant les logements en mauvais état sur le marché 
privé (action 25 du PUL), le meilleur moyen de lutter contre 
l’insalubrité des logements est d’augmenter les contrôles et 
d’adapter les sanctions selon l’éventuel récidive. Pour cela, 
il faut augmenter les moyens de la DIRL.

Les visites d’initiative doivent se multiplier. De vraies 
solutions de relogement doivent être mises en place, avec 
des moyens en conséquence. Qu’en est-il au niveau du 
budget 2024? Il est question de renforcement de la DIRL 
et du nombre de contrôles ainsi que leurs suites. Combien 
sont prévus pour 2024?

À propos du moratoire sur les expulsions hivernales, 
quels sont les montants prévus pour la prise en charge des 
arriérés de loyers? Comment les augmentations prévues 
sont-elles évaluées?

Concrètement, quels montants seront-ils débloqués 
via le ministre Gatz pour mettre en place le monitoring? 
Quel sera le rôle du tiers de confiance? Sur la base de quels 
critères sera-t-il désigné?

Au sujet de la lutte contre les discriminations, il faut 
y consacrer les moyens suffisants. Des formations pour 
les associations et les personnes (acteurs) qui feraient 
les testings avaient été évoquées mais le budget annuel 
maximal est fixé à 25 000 euros, soit 500 euros pour 50 
prestations.

Comment y arriver comme cela? En 2023, le nombre 
de testings proactifs s’élevait à 25. Or, en temps de crise, 
les discriminations augmentent. La pénurie de logements 
abordables favorise cette discrimination, car de potentiels 
locataires sont écartés du fait de leur origine, de leurs 
revenus, de leur situation familiale. Les moyens prévus 
sont insuffisants.

Du côté du Fonds du logement, qui tirait déjà la sonnette 
d’alarme lors de son audition, les provisions pour un prêt au 
FDL sont diminuées de 20 millions d’euros. Pourquoi cette 
diminution et quels en sont les impacts?

Le système des AIS est souvent brandi dans cette 
commission comme une solution à tous les problèmes. 
Pourtant, il ne s’agit pas de logement public en tant que tel. 
L’application du loyer encadré peut s’arrêter. Dans le cas 
de petits propriétaires, il s’agit d’un système de réel soutien 
pour la mise en location sur le marché de loyers proches 
du loyer social. Cependant, dans les faits, les avantages 
fiscaux bénéficient aussi à des promoteurs. 

Or, les budgets aux AIS augmentent encore de 
5 millions. Pourquoi? Des logements supplémentaires 
gérés par les AIS sont-ils prévus ou est-ce lié à d’autres 
coûts?

Voor woningen in slechte staat op de privémarkt (actie 
25 van het Noodplan voor huisvesting) bestaat de beste 
aanpak uit het verhogen van het aantal controles en het 
aanpassen van de sancties op basis van eventuele herhaalde 
inbreuken. Daartoe moet de DGHI meer middelen krijgen.

Er zijn meer initiatiefbezoeken nodig. Er moeten echte 
herhuisvestingsoplossingen komen, met de bijhorende 
middelen. In welke mate zijn die in de begroting voor 2024 
opgenomen? Er is sprake van een uitbreiding van de DGHI 
en van een verhoging van het aantal controles en van ver-
volgbezoeken. Hoeveel zijn er voor 2024 gepland?

Welke bedragen worden er in het kader van het 
moratorium op uithuiszettingen in de winter uitgetrokken 
voor de overname van de huurachterstallen? Hoe worden 
de geplande verhogingen geëvalueerd?

Welke bedragen worden via minister Gatz uitgetrokken 
om de monitoring in te voeren? Welke rol krijgt de derde 
vertrouwenspersoon? Op basis van welke criteria wordt hij 
aangeduid?

Voor de strijd tegen discriminatie moeten voldoende 
middelen worden uitgetrokken. Er was sprake van 
opleidingen voor verenigingen en personen die de testen 
zouden uitvoeren, maar het maximale jaarbudget is 
vastgesteld op 25.000 euro, of 500 euro voor 50 prestaties. 
 

Hoe kan dat op die manier worden bereikt? In 2023 
vonden er 25 proactieve testen plaats. In deze crisistijden 
neemt het aantal gevallen van discriminatie echter toe. Het 
gebrek aan betaalbare woningen werkt discriminatie in de 
hand, want mogelijke huurders worden afgewezen op basis 
van hun herkomst, hun inkomsten of hun gezinssituatie. De 
uitgetrokken middelen volstaan niet.

Het Woningfonds luidde tijdens de hoorzitting al de 
alarmbel. Nu zijn de middelen die voor een lening bij het 
Woningfonds worden uitgetrokken met 20 miljoen euro 
verlaagd. Vanwaar die verlaging en welke gevolgen heeft ze?

Het systeem van de SVK’s wordt in deze commissie 
vaak als een oplossing voor alle problemen aangehaald. 
Het gaat echter niet om openbare huisvesting als dusdanig. 
De toepassing van de referentiehuurprijs kan worden 
stopgezet. Voor kleine eigenaars biedt het systeem echte 
steun bij de verhuur op de markt aan huurprijzen die de 
sociale huurprijs benaderen. In realiteit profiteren project-
ontwikkelaars echter ook van de fiscale voordelen.

De budgetten voor de SVK’s stijgen evenwel nog met 
5 miljoen euro. Waarom? Zijn er bijkomende door de 
SVK’s beheerde woningen gepland, of houdt de verhoging 
verband met andere kosten?
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En conclusion, le travail est loin d’être fini pour que 
le droit au logement soit vraiment effectif. Ce ne sont pas 
des allocations ou des mesures limitées dans le temps, ou 
encore des transferts d’argent du public vers le privé sans 
retour qui aideront les familles à s’en sortir sur le long 
terme. De 17 000 solutions il y a quelques semaines, on 
atteindrait aujourd’hui les 18 000. À se demander si la 
spéculation sur le marché immobilier n’est pas rentrée dans 
vos chiffres.

La liste d’attente pour un logement social continue 
d’augmenter (54 000 ménages), le loyer moyen sur le 
marché privé augmente toujours. Voilà les deux indicateurs 
majeurs qui montrent que la crise du logement ne s’améliore 
pas.

Mme Zoé Genot constate que sur toutes les actions 
importantes un effort a été fait pour continuer à amplifier 
le travail entrepris ces dernières années. D’abord, en c qui 
concerne la régulation des loyers, la majorité des Bruxellois 
sont hébergés sur le marché privé. La régulation des loyers 
est un outil fondamental. Malheureusement, cette année a 
connu peu d’avancées. Le texte sur la CPL est un premier 
élément mais la totalité de l’ordonnance qui aurait permis 
une véritable régulation n’est pas encore débloquée. C’est 
regrettable pour énormément de locataires, en particulier 
les plus précarisés. 
 

Le conventionnement, prévu dans le PUL, visait à avoir 
une certaine modération au niveau des loyers, le conven-
tionnement. Il y a encore moyen de travailler sur le sujet, 
puisque même le représentant des propriétaires, M. de 
Clippele s’est déclaré intéressé par le mécanisme. 
 

Les logements insalubres préoccupent le groupe Ecolo. 
Vu l’explosion des loyers, pas mal de gens sont obligés 
d’accepter des logements très loin des standards auxquels 
on pourrait prétendre en matière de logement. La DIRL 
a été renforcée. Mais l’évolution des interdictions et des 
amendes rentrées indique, après une grosse augmentation, 
une stagnation. Est-ce que parce qu’en cas d’interdiction 
se pose toute la difficulté du relogement? Mais par rapport 
à l’amende il n’y a pas cette difficulté d’autant que le 
personnel de la DIRL se montre très attentif à ne pas mettre 
des gens dans des difficultés importantes

Au niveau des inoccupés, un gros travail a été réalisé 
sur l’outil d’identification, en collaboration avec les 
communes. D’ailleurs, celles qui n’ont pas de convention 
demandent parfois des visites pour détecter les inoccupés. 
Néanmoins, là aussi les chiffres d’inoccupés effectivement 
pénalisés avec des amendes, et donc de dossiers qui se 
débloquent réellement est encore assez réduit. Les outils de 

Kortom, er is nog veel werk aan de winkel vooraleer het 
recht op huisvesting echt van toepassing is. Met tijdelijke 
toelagen of maatregelen of met de overdracht van geld 
van de openbare naar de private sector zonder dat dat wat 
oplevert zijn de gezinnen op de lange termijn niet geholpen. 
Enkele weken geleden waren er nog 17.000 oplossingen, 
ondertussen zijn het er al 18.000. Het is maar de vraag 
of de speculatie op de vastgoedmarkt mee in de cijfers is 
opgenomen.

Het aantal gezinnen op de wachtlijst voor een sociale 
woning blijft toenemen (54.000 gezinnen), terwijl de 
gemiddelde huurprijs op de privémarkt nog steeds stijgt. 
Dat zijn de twee belangrijkste indicatoren die erop wijzen 
dat er geen verbetering is in de huisvestingscrisis.

Mevrouw Zoé Genot stelt vast dat de voorbije jaren 
op alle belangrijke vlakken een inspanning is geleverd om 
het werk dat werd verricht uit te breiden. In verband met de 
regulering van de huurprijzen stelt ze dat de meerderheid 
van de Brusselaars een woning op de privémarkt huurt. De 
regulering van de huurprijzen is een belangrijk instrument. 
Jammer genoeg is er dit jaar weinig vooruitgang geboekt. 
De tekst betreffende de paritaire huurcommissie vormt een 
eerste stap, maar de volledige ordonnantie, die een echte 
regulering mogelijk zou maken, is nog niet gedeblokkeerd. 
Dat is voor zeer veel huurders een spijtige zaak, in het 
bijzonders voor de armste.

De in het Noodplan voor huisvesting opgenomen 
conventionering moest tot een zekere matiging van de 
huurprijzen leiden. Er zijn nog mogelijkheden om rond het 
onderwerp te werken, aangezien zelfs de vertegenwoordi-
ger van de eigenaars, de heer de Clippele, verklaarde dat 
het mechanisme hem interesseert.

De Ecolofractie maakt zich zorgen over onbewoonbare 
woningen. Door de sterk gestegen huurprijzen worden veel 
mensen gedwongen een woning te aanvaarden die lang niet 
voldoet aan de standaarden waarop ze inzake huisvesting 
aanspraak zouden kunnen maken. De DGHI is uitgebreid. 
De evolutie in de verboden en in de geïnde boetes vertoont 
na een sterke stijging echter een stagnatie. Is dat omdat er 
bij een verbod herhuisvesting nodig is? Voor de boetes doet 
dat probleem zich niet voor, zeker omdat de DGHI erop let 
dat ze niemand in grote moeilijkheden brengt. 
 

In samenwerking met de gemeenten is er heel wat 
werk verzet rond de identificatie van onbewoonde panden. 
Gemeenten zonder overeenkomst vragen overigens soms 
om bezoeken uit te voeren om onbewoonde panden op te 
sporen. Ook daar blijft het aantal boetes voor onbewoonde 
panden echter beperkt. Dat geldt bijgevolg eveneens voor 
het aantal dossiers dat daadwerkelijk gedeblokkeerd raakt. 
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monitoring ne sont pas assez précis et devraient être affinés 
pour faire ressortir les effets des actions. 
 

On assiste ces dernières années à une envolée des 
taux hypothécaires. Par rapport au Fonds du logement, la 
secrétaire d’État prévoit une augmentation du soutien, par-
ticulièrement au moment de l’ajustement. A-t-on a déjà une 
idée plus précise de la marge des taux d’intérêt pour l’ajus-
tement et du complément pour Fonds du logement?

Les procédures d’expulsion ont été réformées. Une 
partie de cette réforme repose sur le fait que les CPAS 
réalisent un accompagnement plus actif pour éviter les 
expulsions. Où en sont les mécanismes déployés? Les 
budgets sont prévus mais comment les CPAS doivent-ils 
y faire appel? Est ce qu’ils les reçoivent d’office? Quand? 
Comment? Manifestement, ce n’est pas clair pour eux. 
 

Par rapport aux allocations loyer, dans la note genre, un 
travail a été accompli pour voir plus précisément les effets 
en la matière. On voit le suivi d’année en année. L’outil 
informatique doit être adapté pour prendre en compte les 
évolutions par rapport à l’allocation relogement et les 
primes déménagement. Ces adaptations informatiques sont 
particulièrement coûteuses. Quels sont les coûts en matière 
informatique pour cette adaptation de l’outil allocation 
loyer pour à l’allocation relogement?

Enfin, avoir des boîtes aux lettres accessibles et 
sécurisées pour les gens est important. De nombreuses 
administrations leurs écrivent. Enormément de maisons 
comprennent juste une petite fente et tous les courriers 
tombent au sol, se mélangeant pour l’ensemble des 
habitants. Beaucoup de lettres se perdent. Les suivis ne 
sont pas faits et les locataires sont pénalisés. Par rapport 
à l’arrêté boîte aux lettres, comment s’effectuera le suivi? 
Les communes seront-elles concertées pour signaler les 
endroits les plus problématiques? La DIRL va-t-elle agir? 
Que sera-t-il mis sur pied pour soutenir cette mesure? 
 

M. Pierre-Yves Lux souligne, à propos des AIS, qui 
vont connaitre non seulement une augmentation de leur 
dotation mais aussi une évolution dans l’arrêté, que cela 
a été construit en bonne intelligence avec les acteurs de 
terrain.

En matière de logement social, la poursuite des projets 
de construction prend du temps et nécessite une série de 
démarches qui ne permettent pas d’avoir tout de suite des 
chiffres. Le Gouvernement a eu une vraie dynamique sur 
cette dimension de même que la SLRB et les SISP.

De monitoringtools zijn niet nauwkeurig genoeg en moeten 
worden verfijnd om een duidelijk beeld te krijgen van de 
gevolgen van de acties.

De hypothecaire rente is de voorbije jaren sterk 
gestegen. De staatssecretaris wil het Woningfonds meer 
steun toekennen, in het bijzonder op het moment van de 
begrotingsaanpassing. Heeft ze al een duidelijk beeld 
van de rentemarge voor de aanpassing en het bijkomende 
bedrag voor het Woningfonds?

De uithuiszettingsprocedures zijn hervormd. Een deel 
van die hervorming steunt op het feit dat de OCMW’s 
actievere begeleiding aanbieden om uithuiszettingen te 
voorkomen. Hoever staan de ingevoerde mechanismen? De 
nodige budgetten zijn uitgetrokken, maar hoe kunnen de 
OCMW’s die gebruiken? Ontvangen ze die automatisch? 
Wanneer? Hoe? Dat is voor de OCMW’s helemaal niet 
duidelijk.

Voor de gendernota zijn inspanningen geleverd om 
ervoor te zorgen dat er een duidelijk beeld komt van de 
effecten van de huurtoelage. De follow-up is van jaar tot 
jaar te zien. De informaticatool moet worden aangepast, 
zodat er rekening kan worden gehouden met de evoluties 
tegenover de herhuisvestingstoelage en de verhuisvergoe-
dingen. Die informatica-aanpassingen zijn bijzonder duur. 
Hoeveel bedragen de informaticakosten voor de aanpassing 
van de huurtoelagetool voor de herhuisvestingstoelage?

Ten slotte is het belangrijk dat de bewoners over toe-
gankelijke en veilige brievenbussen kunnen beschikken. 
Heel wat overheidsdiensten sturen ze brieven. In zeer veel 
woningen moet de post door een kleine gleuf, waarachter 
de brieven voor alle bewoners samen op de grond vallen. 
Heel wat brieven gaan zo verloren. Er is geen follow-up 
en de bewoners worden bestraft. Hoe zal de follow-up 
van het besluit over de brievenbussen verlopen? Worden 
de gemeenten geraadpleegd om de plekken waar zich 
de meeste problemen voordoen, te signaleren? Zal de 
DGHI optreden? Wat gebeurt er ter ondersteuning van de 
maatregel?

De heer Pierre-Yves Lux benadrukt dat in overleg met 
de spelers op het terrein is beslist dat de SVK’s niet alleen 
een hogere dotatie zullen krijgen, maar ook dat het besluit 
wordt aangepast. 
 

Voorts vergt de bouw van sociale woningen tijd en moet 
er een aantal stappen worden gezet, waardoor cijfers niet 
onmiddellijk beschikbaar zijn. De regering is op dat vlak 
zeer actief geweest, net als de BGHM en de OVM’s. 
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En matière de rénovation, les SISP souffrent d’une 
forme de désinvestissement depuis des années voire des 
décennies avec beaucoup de retard à rattraper et toutes les 
conséquences pour les locataires et leur confort, voire leur 
santé mais aussi pour les SISP. Des budgets importants y 
ont été consacrés et le seront encore en 2024. 
 

En matière de logement social, l’orateur partage les 
craintes légitimes des acteurs de terrain, notamment 
des SISP, par rapport aux annonces faites dans la foulée 
du conclave budgétaire. Les SISP sont en attente d’une 
vision plus précise à court terme avec une évolution sur 
la dotation de compensation d’une partie du PRI dans le 
budget. À moyen et long termes avec le financement global 
du logement social pour garantir sa pérennité et sa finan-
çabilité à situation inchangée, encore qu’on sait qu’elle 
ne sera pas inchangée. Manifestement, les travaux sont en 
cours. L’augmentation de ces coûts, notamment de l’ARS, 
est liée à une évolution du logement public et du logement 
social tant en termes du nombre de logements qu’en termes 
d’amélioration de la qualité de ces logements. De facto, 
l’amélioration de la qualité augmente le loyer de base et 
donc l’ARS. Une augmentation de l’ARS constitue en 
réalité une bonne nouvelle, même si une augmentation 
exponentielle doit être prise en compte pour éviter de ne 
plus pouvoir l’assumer.

L’associatif, ici les AIPL, a une dotation qui augmente 
aussi avec la volonté de renforcer ces associations et 
d’élargir le secteur. De quelle manière ces budgets seront-ils 
utilisés pour le développement de ce secteur?

À propos du CLTB, l’orateur se réjouit de le retrouver 
dans les tableaux budgétaires, suite à la conclusion d’un 
contrat de gestion conclu entre la Région et cet organisme. 
La dotation de fonctionnement (qui sera indexée) et d’in-
vestissement est réelle.

Cependant, l’orateur est déçu par les dotations aux 
investissements pour le CLTB qui sont en diminution. 
L’économie imposée est importante par rapport à ce qui 
figure dans le contrat de gestion aux alentours, en-dessous 
de 4 millions d’euros. Il s’agit d’un véritable outil pour 
répondre à des enjeux auxquels logement social ne répond 
pas, notamment des projets plus petits avec une réactivité 
plus importante. Le CLTB a la capacité de mobiliser 
ses budgets et constitue une manière de diversifier les 
approches qui doit être intensément soutenue.

En 2019, le logement était une des priorités pour 
le Gouvernement qui a confié cette compétence à une 
secrétaire d’État qui a élaboré le PUL qui a permis 
d’élaborer une politique en matière de logement diversifiée 
avec des mesures complémentaires, qui a rendu lisible la 
politique et son évaluation et une anticipation avec des 

Op het vlak van renovatie lijden de OVM’s al jaren 
of zelfs decennia onder een vorm van desinvestering. Ze 
hebben een grote achterstand in te halen, met alle gevolgen 
van dien voor de huurders, hun comfort en hun gezondheid, 
maar ook voor de OVM’s zelf. Er zijn al aanzienlijke 
budgetten voor uitgetrokken en ook in 2024 zal dat het 
geval zijn.

Wat sociale huisvesting betreft, deelt de spreker de 
legitieme bezorgdheden van de spelers op het terrein, in 
het bijzonder de OVM’s, over de op het begrotingsconclaaf 
aansluitende aankondigingen. De OVM’s wachten op een 
duidelijkere visie op de korte termijn, met een aanpassing 
van de compensatietoelage van een deel van het GIP in de 
begroting, en op de middellange en de lange termijn met 
de algemene financiering van de sociale huisvesting om de 
duurzaamheid en betaalbaarheid ervan bij een ongewijzigde 
situatie te garanderen, al weten we dat die niet ongewijzigd 
zal blijven. Er wordt in elk geval duidelijk aan gewerkt. 
De stijging van de kosten, in het bijzonder van de GST, 
is gekoppeld aan een evolutie van het aantal openbare en 
sociale woningen en aan een verbetering van de kwaliteit 
van die woningen. Door die hogere kwaliteit stijgt de facto 
de basishuurprijs en dus ook de GST. Eigenlijk is het goed 
nieuws dat de GST stijgt, ook al moet er met een exponen-
tiële stijging rekening worden gehouden om te voorkomen 
dat ze onbetaalbaar wordt.

De verenigingen voor integratie via huisvesting zien 
hun dotatie toenemen omdat de regering die organisaties 
wil versterken en de sector wil uitbreiden. Op welke manier 
worden de middelen gebruikt om de sector uit te bouwen?

De heer Lux stelt tevreden vast dat Community Land 
Trust Brussel (CLTB) terug te vinden is in de begro-
tingstabellen, nu er een beheerscontract is gesloten tussen 
het gewest en CLTB. Er is sprake van een substantiële 
werkings- en investeringsdotatie. 

Die eerste wordt geïndexeerd, maar de tweede daalt, 
wat de spreker betreurt. De opgelegde besparingen zijn 
aanzienlijk in vergelijking met wat in het beheerscontract 
staat: ongeveer 4 miljoen euro. Met CLTB kan worden 
ingespeeld op uitdagingen die de sociale huisvesting niet 
aangaat, in het bijzonder voor kleinere projecten waar kort 
op de bal wordt gespeeld. CLTB slaagt erin budgetten aan 
te spreken en zorgt voor een meer gediversifieerde aanpak; 
het systeem moet dus zeker ondersteund worden. 
 

In 2019 gold huisvesting als een van de grootste priori-
teiten voor de regering. De bevoegde staatssecretaris werkte 
het Noodplan voor huisvesting uit, waardoor de aanpak 
diverser werd met een resem aanvullende maatregelen. Het 
beleid en de evaluatie ervan werden ook helderder en er 
werden vooraf budgetten toegewezen. Ook in 2024 blijft 
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budgets. En 2024, le logement reste une priorité, malgré un 
contexte budgétaire compliqué. Une série de dotations aux 
AB sont en croissance.

En ce qui concerne perspectives, on devra pour 2024 être 
capable de faire face aux défis dans un contexte budgétaire 
compliqué. Il sera indispensable en 2024 d’accepter une 
série de discussions et se poser l’ensemble des questions 
sans tabou en matière de recettes et de dépenses, notamment 
en matière de logement.

En matière de dépenses, certaines nécessitent des 
évolutions et des réformes structurelles: les modalités de 
city.dev, la création de logement et le subventionnement de 
l’acquisition de logement qui pourrait être revu à destination 
de celles et ceux qui en ont le plus besoin, la socialisation un 
dispositif qui a été mis en place, devra être évalué mais ne 
crée pas de logement. Le soutien aux initiatives innovantes 
et de création de logement à finalité sociale doit être 
perpétué. À côté du CLTB., il y a des coopératives immo-
bilières à finalité sociale, dispositifs innovants, encore à la 
marge aujourd’hui mais qui pourraient accompagner les 
politiques publiques plus classiques du logement.

Poursuivre le renforcement de l’offre en logement 
public et en logement social passe par la poursuite des 
plans en cours, par l’atteinte de l’objectif des 15 % dans 
l’ensemble des communes, en atteignant 50 % de logement 
social dans les réserves foncières dont on dispose. Garantir 
un pourcentage minimum de logements sociaux dans 
le cadre des grands projets ne coûte pas grand-chose et 
garantit l’augmentation du parc. Enfin, on se trouve dans un 
contexte particulier de ralentissement du marché immobilier 
et potentiellement cela peut aussi être synonyme d’oppor-
tunité pour le public d’investir là où le privé le fait moins.

On ne pourra pas faire l’économie d’un travail sur le 
marché privé. Ce travail a été entamé et doit se poursuivre. 
Ces enjeux qui coûtent peu d’argent tout en permettant 
une plus large contribution de celles et ceux qui en ont les 
moyens au renforcement du droit au logement.

Il convient de ne pas oublier les plus éloignés du 
logement qui aujourd’hui ne sont pas concernés par 
les politiques sociales du logement, en particulier les 
personnes sans-abris. Des dispositifs sont mis en œuvre 
dans le cadre du PUL. Le soutien aux appels à projets aux 
AIS et communes n’est pas un succès. Des modifications 
sont en cours pour les AIS et la manière de les financer, ce 
qui devrait augmenter la présence de personnes sans-abris 
parmi les locataires AIS. Enfin, il y a la collaboration des 
acteurs publics du logement, en priorité le logement social 
et le Fonds du logement, les communes qui doivent jouer 
un rôle en matière d’accueil des sans-abris dans la remise 
durable en logement. 
 

huisvesting een prioriteit, ondanks de moeilijke budgettaire 
toestand. Verscheidene basisallocaties krijgen een hogere 
dotatie.

In 2024 zullen we een aantal uitdagingen op de lange 
termijn moeten aangaan in een moeilijke budgettaire 
context. Discussies zullen niet uit de weg kunnen worden 
gegaan, en inkomsten en uitgaven zullen zonder taboes 
tegen het licht moeten worden gehouden, zeker als het over 
huisvesting gaat.

Bij bepaalde uitgaven dringt een structurele hervorming 
zich op, zoals bij de modaliteiten van citydev.brussels, de 
bouw van nieuwe woningen of de subsidies bij de aankoop 
van een eigen woning, die voortaan moeten gaan naar wie 
ze het hardst nodig heeft. De socialisering van woningen 
is een nieuw initiatief dat geëvalueerd zal moeten worden, 
maar op zich creëer je daarmee geen nieuwe woningen. 
Naast CLTB zijn er vastgoedcoöperatieven met een 
sociaal oogmerk. Dat soort vernieuwende initiatieven 
zijn voorlopig nog nichespelers, maar kunnen op termijn 
uitgroeien tot volwaardige actoren naast de traditionelere 
initiatieven.

Om het aanbod aan openbare en sociale woningen 
te blijven vergroten, moet er doorgezet worden met de 
lopende projecten, moet er gestreefd worden naar een totaal 
van 15% over alle gemeenten samen en moet het gewest 
50% voorbestemmen aan sociale woningen in zijn grond-
reserves. Een minimumpercentage aan sociale woningen 
opleggen bij grote bouwprojecten is een relatief goedkope 
manier om het aanbod uit te breiden. Nu de vastgoedmarkt 
vertraagt, schept dat voor de openbare sector misschien 
kansen om te investeren waar de privé-sector het wat laat 
afweten.

Op de privémarkt zal niet bespaard kunnen worden. 
Dat werk is aan de gang en moet zijn beloop krijgen. Die 
uitdagingen kosten weinig en zorgen ervoor dat wie het zich 
kan veroorloven, mee bijdraagt aan het recht op huisvesting 
voor iedereen.

Eén groep mag niet in de kou blijven staan: diegene 
voor wie huisvesting het meest problematisch is en die niet 
in aanmerking komt voor het socialehuisvestingsbeleid, 
met name de dak- en thuislozen. Er zijn initiatieven opgezet 
binnen het Noodplan voor huisvesting. De steun aan de 
projectoproepen aan de sociale verhuurkantoren (SVK) 
en gemeenten is geen succes. Er wordt gesleuteld aan de 
structuur en financieringsmechanismen van de SVK’s. Dat 
zou ertoe moeten leiden dat meer daklozen een woning via 
een SVK krijgen. Tot slot loopt er ook een samenwerking 
om daklozen duurzaam te huisvesten tussen de openbare 
huisvestingsactoren (met name de sociale huisvestings-
sector en het Woningfonds) en de gemeenten, die voor een 
eerste opvang moeten zorgen.
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Mme Carla Dejonghe note que la crise du logement 
continue à sévir. Même la classe moyenne rencontre des 
difficultés pour louer ou acheter à Bruxelles. L’oratrice est 
donc satisfaite que des moyens soient à nouveau alloués 
aux différents projets qui peuvent tempérer la crise du 
logement. L’objectif d’offrir une solution de logement à 
15.000 familles d’ici la fin de la législature est dès lors aussi 
l’un des fers de lance de l’accord de coalition bruxellois.

Le Brabant flamand et le Brabant wallon sont les 
régions les plus riches d’Europe, là où vivent les Bruxellois 
plus fortunés, qui gagnent leur vie au sein et aux abords 
de notre ville. À cet égard, Bruxelles est exactement le 
contraire des villes françaises classiques par exemple, où 
la richesse se situe au sein de la ville et la pauvreté, autour. 
À Anvers où, à l’instar de Bruxelles, la pauvreté se situe 
dans la ville et la richesse en périphérie, cet état de fait est 
compensé par le soutien régional. Mais Zaventem, Dilbeek, 
Grimbergen, Kraainem, et j’en passe, ne sont pas solidaires 
de Bruxelles, dont elles constituent pourtant la périphérie. 
Cela vaut la peine de s’en rappeler lorsqu’on évoque la 
crise du logement.

Le logement social dans le budget bruxellois, même 
avec les AIS et les allocations loyer dans notre budget 
régional, au sud de Bruxelles, ne suffit pas à résoudre fon-
damentalement la question. 

Les tableaux de location indicatifs, les comités paritaires 
locatifs, etc. passent ce constat sous silence. Il faut tenir de 
grands débats sur le maintien de la classe moyenne dans 
notre ville. Nous avons déployé de nombreux efforts. Mais 
cela ne résout pas fondamentalement le constat que nous ne 
pouvons pas couvrir les besoins en logement social dans le 
budget bruxellois, de même que tous les investissements, 
sans le retour fiscal de chaque individu qui vit dans notre 
ville. La politique du logement n’échappe pas à cet état de 
fait.

En tant que Région, nous sommes un instrument qui doit 
permettre l’émancipation. Le départ de la classe moyenne 
est dû à des choix que font les gens. Mais c’est également 
une partie de la solidarité qu’ils emportent en déménageant 
vers la périphérie, ce qui n’est pas sans incidence sur le 
logement et l’aménagement du territoire.

Le rapport de la Cour des comptes souligne à plusieurs 
reprises qu’une dégradation de la note financière par 
Standard & Poor’s peut avoir un effet considérable sur 
chaque politique pour laquelle nous devons lever des fonds 
sur les marchés financiers. Et cela vaut également pour les 
plans de la secrétaire d’État.

Veiller à répondre à la forte demande de logements 
abordables ne peut pas devenir une bataille idéologique. 
Tant l’offre que la qualité des logements doivent tout 
bonnement augmenter. Nous devons suivre toutes les 

Mevr. Carla Dejonghe merkt op dat de wooncrisis nog 
altijd woedt. Zelfs voor de middenklasse is het niet evident 
om in Brussel te huren of te kopen. Dus zij is verheugd dat 
er opnieuw middelen gaan naar de verschillende projecten 
die de wooncrisis moeten temperen. 15.000 gezinnen een 
woonoplossing bieden tegen het eind van de legislatuur is 
dan ook een speerpunt van het Brusselse regeerakkoord. 
 

Vlaams-Brabant en Waals-Brabant zijn de rijkste 
regio’s van Europa. Daar wonen de rijkere Brusselaars die 
hun boterham in en rond onze stad verdienen. Brussel is op 
dat vlak het totaal tegenbeeld van klassieke Franse steden 
bijvoorbeeld, waar de rijkdom in de stad zit en de armoede 
errond. In Antwerpen, waar, net als in Brussel, de armoede 
in de stad is en de rijkdom in haar rand zit, wordt dat 
gecompenseerd door gewestelijke steun. Maar Zaventem, 
Dilbeek, Grimbergen, Kraainem, noem maar op, zijn niet 
solidair met Brussel, waar ze nochtans de rand van zijn. 
Het is goed om, als we over de wooncrisis spreken, dit toch 
even in herinnering te brengen. 
 

Maar sociale huisvesting op de Brusselse begroting, 
zelfs met SVK’s en huurtoelagen op ons gewestelijk 
budget, in het zuiden van Brussel, lost dit niet fundamen-
teel op.

Indicatieve huurroosters, paritaire huurcomités, en 
dergelijke, gaan aan deze vaststelling voorbij. Grote 
debatten over het behouden van de middenklasse in onze 
stad zijn belangrijk. We hebben heel wat inspanningen 
gedaan. Maar het keert niet fundamenteel de vaststelling 
dat we binnen de Brusselse begroting niet de sociale noden 
aan sociale huisvesting kunnen dekken, net als alle investe-
ringen, zonder de fiscale return van iedereen die van onze 
stad leeft. Het huisvestingsbeleid ontsnapt niet aan deze 
vaststelling.

Als Gewest zijn we een emancipatiemachine. De mid-
denklasse die wegtrekt, gaat om keuzes die mensen maken. 
Maar met hun verhuiswagen richting de rand, verhuist ook 
een deel van de solidariteit. Dit heeft ook met huisvesting 
en ruimtelijke ordening te maken. 
 

Het verslag van het Rekenhof wijst er meer dan eens op 
dat een verlaging van de rating van Standaard & Poor’s een 
enorme impact kan hebben op elk beleid waar we middelen 
op de financiële markten moeten ophalen. Dit geldt ook 
voor de plannen van de staatssecretaris. 
 

Een antwoord bieden op de grote vraag naar betaalbare 
woningen mag geen ideologische strijd worden. Het 
aanbod én de kwaliteit moeten gewoon naar omhoog. We 
moeten alle mogelijke pistes bewandelen: publiek en privé, 
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pistes possibles: publiques et privées, à grande comme 
à petite échelle, les logements locatifs et en propriété. 
Nous devons faire preuve de créativité dans la recherche 
des solutions. L’une des options est de loger des ménages 
inscrits sur la liste d’attente dans des logements privés qui 
sont «socialisés».

C’est pourquoi nous revenons sans cesse à l’examen 
des dépenses qui a été consacré au logement social. Cet 
examen des dépenses a récemment démontré qu’à budget 
égal, la Région bruxelloise répondra mieux aux besoins 
de logement en socialisant des logements privés plutôt 
qu’en se bornant à construire des logements sociaux par 
l’intermédiaire des sociétés de logement. Cette piste, déjà 
préconisée préalablement, semble d’autant plus pertinente 
en cette époque où emprunter devient plus difficile.

Mais nous ne souhaitons pas l’imposer comme une 
unique option idéologique. Des logements sociaux doivent 
être bâtis, et des moyens ont également été mis de côté à 
cet effet, mais nous devons être réalistes et honnêtes: ce 
processus est lent et coûteux. En revanche, l’impact du 
dispositif de socialisation des logements privés par l’in-
termédiaire des AIS ou d’allocations loyer est immédiat. 
En outre, il s’agit d’un moyen plus efficace de réduire les 
listes d’attente, à long terme. Il apparaît également que ces 
solutions «alternatives» fonctionnent bien. L’oratrice ne 
peut donc que se réjouir que des moyens suffisants soient 
alloués aux AIS et aux allocations loyer l’année prochaine. 
D’autant que les subventions de fonctionnement pour les 
AIS augmentent même légèrement.

Les moyens alloués aux allocations loyer restent stables. 
Seuls les transferts de revenus aux particuliers dans le cadre 
de ces allocations augmentent légèrement. La mise en route 
fut difficile, principalement à cause d’un problème logiciel. 
Nous avons clairement soutenu cette allocation et souligné 
l’importance de ne pas juger cette politique sur des erreurs 
de démarrage qui ont été commises et non résolues involon-
tairement. La secrétaire d’État a persévéré et elle a obtenu 
des résultats. Personne n’a perdu ses droits à l’allocation à 
cause des problèmes informatiques rencontrés.

Nous en sommes à environ 12.500 ménages pour 
lesquels les demandes ont été acceptées; un résultat dont 
nous pouvons être fiers. Cela contribue sensiblement à 
«tempérer» la crise du logement. L’oratrice se demande 
toutefois comment la secrétaire d’État résoudra le 
problème des courriers restés sans réponse, ainsi que celui 
des demandes qui ont été introduites par des personnes 
ayant eu vent de l’allocation mais qui ne remplissent pas 
les conditions? Cela risque de faire perdre du temps et de 
l’argent. Et de susciter également de l’incertitude et de 
faux espoirs. Combien de demandes acceptées sont-elles 
attendues pour 2024?

grootschalig en kleinschalig, huur- en koopwoningen. We 
moeten creatief zijn met het bedenken van oplossingen. 
Huishoudens die op de wachtlijst staan, onderbrengen in 
privé woningen die “gesocialiseerd” zijn is daar één optie 
van. 
 

Daarom komen we steeds terug op de spending review 
die werd opgemaakt over de sociale huisvesting. Deze 
spending review heeft recent aangetoond dat bij gelijk 
budget, het Brussels Gewest beter aan de woningnood 
tegemoet gaat komen met het socialiseren van privé 
woningen dan met de bouw van sociale woningen door 
de huisvestingsmaatschappijen alleen. Dus, zeker in tijden 
waar lenen moeilijker wordt, wordt deze reeds aanbevolen 
piste nog belangrijker.

Maar we willen dit niet als een unieke ideologi-
sche keuze opdringen. Er moeten wel sociale woningen 
bijgebouwd worden, en daar zijn ook middelen voor aan 
de kant geschoven, maar we moeten realistisch en eerlijk 
zijn: dat proces is traag en duur. Het socialiseren van privé 
woningen daarentegen via SVK’s of huurtoelagen heeft een 
onmiddellijke impact. Op lange termijn is dit trouwens een 
efficiëntere manier om de wachtlijsten terug te dringen. We 
zien dat die “alternatieve” oplossingen het dan ook goed 
doen. Dus kan de spreekster enkel verheugd zijn dat er 
voldoende middelen gaan naar de SVK’s en de huurtoe-
lagen volgend jaar. De werkingssubsidies voor de SVK’s 
gaan zelfs lichtjes naar omhoog. 
 

De middelen voor de huurtoelagen blijven stabiel. Enkel 
de inkomensoverdrachten aan particulieren in het kader 
van die toelagen gaan lichtjes naar omhoog. De opstart 
hiervan was moeilijk, hoofdzakelijk door een softwarepro-
bleem. We hebben deze toelage expliciet gesteund en erop 
gewezen om dit beleid niet af te rekenen op onopzettelijke 
opstartfoutjes maar niet opgelost geraakten. De staatssecre-
taris heeft doorgezet en resultaten geboekt. Niemand is zijn 
rechten op de toelage door de bugs verloren. 
 

We zitten aan ongeveer 12.500 huishoudens wiens 
aanvraag werd aanvaard, resultaat waar we fier op mogen 
zijn. Het helpt aanzienlijk bij dat “temperen” van de 
wooncrisis. Echter vraagt de spreekster zich af hoe de 
staatssecretaris het probleem gaat oplossen van de onbe-
antwoorde brieven en de aanvragen die worden gedaan 
omdat men ervan gehoord heeft maar niet voldoet aan de 
voorwaarden? Dit kan leiden tot tijdverlies en verlies aan 
middelen. Ook tot onzekerheid en valse verwachtingen. 
Hoeveel geaccepteerde aanvragen worden verwacht in 
2024? 
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Ce système est important, surtout pour les locataires 
les plus vulnérables, qui obtiennent ainsi un logement 
plus rapidement. Par conséquent, ils peuvent également 
changer de logement plus facilement si le logement dont 
ils bénéficient n’est pas satisfaisant. Ce système est parti-
culièrement flexible et social, tout en ayant également des 
répercussions positives pour les propriétaires, qui peuvent 
investir leurs économies dans un marché du logement 
bruxellois plus social.

Les investissements privés sont indispensables. Ils sont 
également essentiels pour modifier le parc de logements, y 
compris et surtout les nombreux logements locatifs, dans 
le cadre de la transition climatique. Des investissements 
énormes sont nécessaires à cet égard. Selon le calcul effectué 
par Embuild, la Confédération de la construction, chaque 
euro d’aide publique vaut 7 euros d’aide privée à l’occasion 
d’une rénovation. D’où l’importance de collaborer avec le 
ministre Maron dans le cadre de la stratégie Rénolution, 
par l’intermédiaire du Fonds du logement également. Les 
12.500 allocations loyer contribuent à encourager un climat 
d’investissement favorable sur le marché locatif privé. Ce 
système qui garantit la sécurité aux locataires et aux pro-
priétaires s’avère gagnant-gagnant à la fois pour le locataire 
social, le propriétaire ainsi que la Région. Il incarne aussi 
un parfait exemple d’une collaboration complémentaire 
entre les secteurs privé et public.

Un montant de 10 millions d’euros est investi à juste 
titre pour la rénovation énergétique des logements sociaux, 
ce qui permet de poursuivre le déploiement du plan climat. 
Les factures d’énergie des locataires doivent continuer 
à diminuer dans les logements sociaux, mais il importe 
également d’améliorer le cadre de vie des habitants. Ces 
aspects jouent un rôle non négligeable dans la lutte contre 
le réchauffement climatique. Du reste, si nous imposons 
des règles aux citoyens, en tant qu’autorité, il est logique 
que les sociétés de logement montrent l’exemple et rendent 
leur parc immobilier le moins énergivore possible.

L’oratrice évoque un autre point: l’accès à la propriété 
de logements sociaux. L’examen des dépenses spontané 
indiquait aussi subtilement l’impact positif du Fonds du 
logement, soit du secteur des crédits du Fonds du logement, 
comme une composante fondamentale du logement social. 
L’accès à la propriété grâce à l’intermédiaire du crédit 
social, en d’autres termes. L’étude «Pour un changement 
de paradigme dans la politique d’attractivité résidentielle 
de la Région de Bruxelles-Capitale» réalisée par Brussels 
Studies montre qu’il convient de nuancer les mythes de 
la «ville des classes moyennes» traditionnelle. Il ne faut 
pas compter sur le salut d’un retour de la classe moyenne. 
Je suis d’avis que le maintien d’un bon mélange est un 
critère positif. L’étude indique également que «l’accès à 
la propriété est une aspiration profonde, notamment pour 
pouvoir disposer d’une autonomie dans l’appropriation de 
son logement, d’une sécurité matérielle et psychique ou 

Dit systeem is belangrijk, zeker voor de meest 
kwetsbare huurders, die op deze manier sneller aan 
een woning geraken. Ze kunnen hierdoor ook sneller 
switchen als een woning niet voldoet. Het is zeer flexibel 
én sociaal. Het systeem heeft ook een positieve weerslag 
op de eigenaars, die hun spaarcenten, in een meer sociale 
Brusselse woningmarkt kunnen investeren. 
 
 

Privé investeringen zijn echt wel belangrijk. Ze zijn 
ook essentieel voor de aanpassing van het woningpark, 
ook en vooral de vele huurwoningen, in het kader van de 
klimaattransitie. We hebben daar gigantische investerin-
gen nodig. Zoals Embuild, de confederatie van de bouw 
berekende, is elke euro publieke steun goed voor 7 euro 
private steun in het kader van renovatie. De samenwerking 
met minister Maron in het kader van Renolution, ook via 
het Woningfonds, is daarom belangrijk. De 12.500 huurtoe-
lagen helpen een goed investeringsklimaat te bevorderen 
op de private huurmarkt. Het zorgt voor zekerheid voor 
huurders en verhuurders. Dit systeem is dus weer een 
win-win-situatie, voor de sociale huurder, de eigenaar en 
het Gewest. Het is ook het perfecte voorbeeld van een com-
plementaire samenwerking tussen de privé en de publieke 
sector. 
 

10 miljoen euro wordt terecht geïnvesteerd in de ener-
getische renovatie van sociale woningen, waardoor het 
“Klimaatplan” verder uitgerold kan worden. De energie-
facturen van de sociale huurders moeten verder dalen, in 
de sociale woningen, maar ook de leefomgeving van de 
bewoners moet verbeterd worden. Dit speelt een belangrijke 
rol in de strijd tegen de klimaatopwarming. Trouwens, als 
wij als overheid regels opleggen aan de burgers, moeten 
de huisvestingsmaatschappijen het voorbeeld geven en hun 
woningpark zo energiearm mogelijk maken. 
 

En dan een ander punt: eigendomsverwerving als 
sociale huisvesting. De onbevangen spending review gaf 
ook fijntjes de positieve impact van het Woningfonds, de 
kredietsector van het Woningfonds, aan als een belangrijk 
element in sociale huisvesting. Eigendomsverwerving via 
sociaal krediet dus. Uit de studie “Voor een paradigma-
verschuiving in het woonaantrekkelijkheidsbeleid van het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest” van Brussels Studies 
blijkt er dat we de mythes van de klassieke “midden-
klassestad” moeten nuanceren. We moeten niet alle heil 
verwachten van een terugkeer van de middenklasse. Al 
blijft het behouden van een goede mix, voor mij toch een 
positief element. De studie stelt ook dat “eigendomsver-
werving een grote ambitie is, vooral om een woning naar 
eigen wens te kunnen aanpassen, om materiële en mentale 
zekerheid te hebben en om een erfenis achter te laten”. De 
vastgoedprijzen spelen hierbij een belangrijke rol, maar 
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d’un patrimoine à transmettre». Les prix de l’immobilier 
jouent un rôle déterminant à cet égard, mais ce n’est pas 
toujours un premier choix de louer un logement.

L’effet émancipateur lié à la propriété ainsi que sa 
dimension de sécurité sociale pour les générations futures 
ne doivent pas être négligés par les responsables politiques. 
Le fait d’être propriétaire de son logement constitue 
également une sorte de pilier de la retraite, car les loyers 
sont voués à augmenter, ce qui entraînera une diminution 
du (futur) revenu disponible.

On évoque souvent ici la construction de logements 
sociaux, les listes d’attente, les AIS, les allocations loyer, 
etc. Pendant ce temps-là, dans un contexte de taux d’intérêts 
peu élevés, le Fonds du logement a accordé chaque année 
entre 700 et 900 crédits sociaux à des ménages (souvent des 
célibataires). Parmi eux, 80 % étaient éligibles au logement 
social en termes de revenus. Ces crédits contribuent au 
logement social. Grâce au soutien apporté aux crédits 
sociaux du Fonds du logement, la secrétaire d’État a aidé 
environ 3.200 ménages éligibles au logement social à 
accéder à la propriété sous cette législature.

Mais nous devons également être honnêtes, et rester 
prudents surtout. Le Fonds du logement n’est pas un fonds 
où l’argent apparaît d’un coup de baguette magique afin 
d’accorder des prêts aux gens. Il s’agit d’une banque. En 
matière d’activité d’octroi de crédits, la Région intervient 
uniquement sur la différence entre le taux d’intérêts du 
Fonds du logement et ceux du marché privé d’une part et, 
d’autre part, en donnant la garantie au Fonds du logement 
que ce dernier puisse se financer sur les marchés financiers.

Ces prêts font augmenter la dette de la Région. La 
dette est en partie constituée par les prêts accordés aux 
emprunteurs sociaux afin d’accéder à la propriété, ce qui 
représente plus d’un milliard d’euros dans la dette régionale 
totale.

Ces éléments (l’intervention sur la différence de taux 
d’intérêts et la garantie) font clairement la différence. Outre 
son taux d’intérêts avantageux, la quotité, c’est-à-dire le 
rapport exprimé en pourcentage entre la valeur d’un bien 
immobilier (sans les frais d’achat) et le capital emprunté 
pour financer ce bien, est bien entendu un atout essentiel 
du Fonds du logement.

Le Fonds du logement ose un peu plus prêter que 
les banques privées, et octroie également des prêts de 
plus longue durée. Lors de l’analyse individuelle qui est 
effectuée, la dimension sociale est primordiale et le taux de 
défaut de paiement est particulièrement bas.

À cet égard, l’oratrice souhaite insister sur le fait 
que les mesures fiscales que les gouvernements actuel et 

huren is niet altijd de eerste keuze. 
 
 

Dat emanciperende effect van eigendom en eigendom 
als sociale zekerheid voor toekomstige generaties mogen 
de beleidsmakers niet over het hoofd zien. Eigenaar zijn 
van je woning is ook een beetje een pijler voor je pensioen, 
want de huren zullen enkel stijgen, met als gevolg dat het 
(toekomstig) beschikbaar inkomen zal afnemen. 
 

Terwijl we het hier vaak hebben over de bouw van 
sociale woningen, de wachtlijsten, de SVK’s, de huurtoe-
lagen … heeft het Woningfonds in tijden van lage renten, 
elk jaar tussen de 700 à 900 sociale kredieten verleend aan 
gezinnen (vaak alleenstaanden). Die kwamen voor 80% 
qua inkomen in aanmerking voor een sociale woning. Dat 
is sociale huisvesting. Deze legislatuur heeft de staats-
secretaris door de steun aan de sociale kredieten van het 
Woningfonds ongeveer 3200 gezinnen die in aanmerking 
komen voor een sociale woning aan een eigendom 
geholpen.

Maar we moeten ook eerlijk en vooral voorzichtig zijn. 
Het Woningfonds is geen fonds waar geld getoverd wordt 
om mensen een lening toe te kennen. Het is een bank. Het 
Gewest komt, qua kredietverleningsactiviteit, enkel tussen, 
in enerzijds, het verschil in rente tussen de rentes van het 
fonds en de rentes op de private markt, en anderzijds in de 
waarborg die ze geeft aan het Woningfonds om zich op de 
financiële markten te financieren. 
 

Die leningen komen de schuld van het Gewest vergroten. 
Een deel van de schuld zijn die leningen aan sociale leners 
voor het verwerven van eigendom. Het is meer dan één 
miljard van de totale gewestelijke schuld. 
 

Het zijn twee elementen (de tussenkomst in het verschil 
in rente en de waarborg) die wel het verschil maken. 
Naast die voordelige rente, is een belangrijke troef van het 
Woningfonds uiteraard ook de quotiteit. (de procentuele 
verhouding tussen de waarde van een onroerend goed 
(zonder aankoopkosten) en het kapitaal dat ontleend wordt 
om dat onroerend goed te financieren).

Het Fonds durft al eens meer te lenen dan private 
banken, en ook op een langere termijn. Ze hebben een heel 
persoonlijke sociale analyse van de dossiers, waardoor de 
“défaut de paiement” zeer laag is. 
 

De spreekster benadrukt hier graag dat de fiscale 
maatrelen die deze en de voorbije regeringen hebben 
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précédents ont prises (la réduction des droits d’enregistre-
ment et le glissement fiscal sur le précompte immobilier 
assorti d’une prime Be Home pour l’habitation propre) 
l’ont renforcé. Il est réjouissant de constater que plusieurs 
communes complètent cette prime Be Home par une 
prime Be Home communale. Bruxelles Fiscalité en tient 
d’ailleurs directement compte dans le cadre de l’imposition 
du précompte immobilier. Le système est simple et efficace. 
En outre, la mesure influence principalement le pouvoir 
d’achat du groupe cible. La récente augmentation du seuil 
dispensé des droits d’enregistrement à 200.000 euros, 
opérée par le ministre Gatz, constitue un avantage absolu en 
la matière. Elle renforce en outre la politique du logement. 
L’ajout d’un élément relatif à la rénovation et à l’effica-
cité énergétique importe également. La secrétaire d’État 
connaît-elle le pourcentage de Bruxellois ayant recouru à 
l’abattement qui ont contracté un prêt par le biais du Fonds 
du logement? Si l’on considère qu’il s’agit d’environ 
80 %, il est possible de déterminer le nombre d’abatte-
ments octroyés à des personnes qui peuvent prétendre à un 
logement social.

Dans un contexte où les taux d’intérêts augmentent, cet 
élément pèse sur les fonds et sur le budget de la Région. À 
cet égard, il est essentiel d’agir avec prudence et d’assurer 
un contrôle rigoureux de l’évolution. La secrétaire d’État a 
déjà réagi à l’observation de la Cour des comptes concernant 
la dotation d’investissement pour les crédits. Qu’il s’agisse 
de 10,5 ou de 11,3 millions, le montant doit convenir au 
budget consacré au logement et aux objectifs budgétaires. 
Nous devrons, de toute façon, surveiller les taux d’intérêts 
pour rester dans les limites des objectifs fixés.

La secrétaire d’État a déjà évoqué l’effet du rating 
attribué par Standard & Poor’s. Ce n’est pas pour rien que 
l’Open Vld est si attentif à ce rating depuis déjà des années 
et qu’il insiste sur l’effort collectif de l’ensemble du gou-
vernement en vue de son maintien.

Outre le soutien apporté par le fonds dans le cadre de 
l’acquisition d’une propriété, les crédits pour la rénovation 
des logements ont également eu un véritable effet émanci-
pateur. Il s’agit là également d’une politique importante, 
qui s’en retrouve même renforcée. En effet, un incitant de 
18 millions d’euros est prévu, malgré les économies. Cette 
matière relève tout autant de votre compétence que de celle 
du ministre Maron. Il s’agit en outre d’une mesure qui 
soutient les nombreuses entreprises actives dans le secteur 
de la construction qui sont spécialisées dans la construction 
à haute efficacité énergétique. Il s’agit donc à nouveau d’une 
situation gagnant-gagnant. Cependant, sur cette question 
également, il convient de rester très attentifs à respecter 
les limites du budget pour ne pas miner le système: il faut 
éviter d’en abuser au point que cela devienne impayable.

La déconsolidation partielle du Fonds du logement est 
tout à fait logique. L’activité de construction du fonds a 
simplement été consolidée avec le reste du fonds, ce qui 

genomen (de verlaging van de registratierechten en de 
fiscale switch op de onroerende voorheffing met een 
BE HOME-premie voor de eigen woning) dit hebben 
versterkt. Het is fijn vast te stellen dat meerdere gemeenten 
die BE HOME-premie aanvullen met een gemeente-
lijke BE HOME-premie. Ze wordt trouwens rechtsreeks 
door Brussel Fiscaliteit verwerkt op de aanslag voor de 
onroerende voorheffing. Eenvoudig en efficiënt. En ze 
beïnvloedt vooral de koopkracht voor deze doelgroep. De 
recente verhoging van de drempel die is vrijgesteld van 
registratierechten tot 200.000 euro door minister Gatz, 
is een absolute troef in deze. Het versterkt ook het huis-
vestingsbeleid. Ook het feit dat we een element hebben 
toegevoegd wat betreft de renovatie en energie-efficiën-
tie is belangrijk. Weet de staatssecretaris hoeveel percent 
van de Brusselaars die gebruik maken van het abattement 
een lening via het Woningfonds aangingen? Als we dan 
ongeveer 80% nemen, weten we hoeveel abattementen 
gingen naar mensen die in aanmerking kwamen voor een 
sociale woning. 
 

Op een moment dat de rentes stijgen, weegt dat op het 
fonds en op de begroting van het Gewest. Het is essentieel 
om hier voorzichtig mee om te springen en de groei goed 
te monitoren. De staatssecretaris reageerde reeds op de 
opmerking van het Rekenhof over de investeringsdotatie 
voor de kredieten. Of het nu 10,5 miljoen is of 11,3 … het 
moet passen binnen de begroting Huisvesting en de begro-
tingsdoelstellingen. We zullen, hoe dan ook, de rentes in 
de gaten moeten houden om het binnen de doelstellingen 
te houden.

De staatssecretaris heeft het al gehad over de impact 
van de rating van Standard & Poor’s. Het is niet voor niets 
dat wij al jaren zo aandachtig zijn voor die rating vanuit 
Open Vld, en wijzen op de collectieve inspanning van de 
hele regering in het behoud ervan.

Naast de steun voor het verwerven van een eigendom 
via het fonds, werken ook de kredieten voor het renoveren 
van woningen zeer emanciperend. Ook dát is een 
belangrijke beleidsmaatregel, die zelfs versterkt wordt. 
Ondanks de besparingen, wordt hier een budgettaire impuls 
van 18 miljoen voorzien. De bevoegdheid is hier à cheval 
is op uw bevoegdheden en die van minister Maron. Een 
maatregel die bovendien de vele bedrijven in de sector 
van de bouw versterkt, die werken rond energie-efficiënt 
bouwen. Opnieuw een win-win dus. Maar ook hier moeten 
we goed opletten om binnen budget te blijven om het 
systeem zelf niet kapot te maken. Het mag niet oververhit 
geraken en daardoor onbetaalbaar worden. 
 
 

De gedeeltelijke deconsolidatie van het Woningfonds 
is gewoon logisch. De bouwactiviteit van het fonds werd 
gewoon mee geconsolideerd met de rest van het fonds. Dat 
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n’avait pas beaucoup de sens. Lors de la construction de 
logements, il y a toujours un décalage entre le financement 
du chantier et la vente des logements, cause majeure d’im-
prévisibilité sur le plan budgétaire tant pour le gouverne-
ment que pour le Fonds du logement. Il en va de même de la 
politique de construction de logements de citydev.brussels. 
Quel est le pourcentage de ces logements qui bénéficient 
aux personnes pouvant prétendre à un logement social, et 
quels sont leurs nombres cumulés pour cette législature

Pour continuer à soutenir la politique de logement 
social, 10 millions d’euros sont prévus. Un montant de 
5,4 millions d’euros est également inscrit au budget au 
titre de contribution de solidarité aux sociétés de logement 
social. La secrétaire d’État peut-elle clarifier un tant soit 
peu cette contribution?

S’agissant de la Société du logement de la Région de 
Bruxelles-Capitale (SLRB), il est inquiétant de constater 
que des moyens budgétaires doivent être injectés en 
permanence dans cet organisme pour lui permettre de payer 
les factures. La SLRB est confrontée à de graves difficultés. 
Il est judicieux de l’aider en mettant davantage de moyens à 
sa disposition, sous la forme d’un prêt. À cet égard aussi, la 
deuxième partie de l’examen des dépenses était intéressant. 
Il a été proposé de responsabiliser davantage les SISP en 
matière de contribution de solidarité. La plus grande res-
ponsabilisation du conseil d’administration à l’égard des 
institutions est une bonne chose. À terme, les SISP doivent 
commencer à assumer elles-mêmes leur endettement et 
mener davantage une politique financière. L’idée n’est pas 
de leur donner un chèque en blanc.

De plus, les moyens d’investissement ont, à un certain 
moment, été complètement supprimés, alors que les 
projets sont toujours en cours. Comment le gouverne-
ment les financera-t-il en 2024? La secrétaire d’État a des 
projets ambitieux, mais au regard des chiffres, l’oratrice se 
demande comment elle les réalisera précisément.

L’Open Vld se réjouit que des moyens soient à nouveau 
débloqués pour les bailleurs qui n’ont pas perçu leurs 
loyers parce que leurs locataires n’ont pas été expulsés 
de leur logement pendant la trêve hivernale. Le fait que la 
secrétaire d’État ait fait instaurer le moratoire au pas de 
charge sans prévoir de compensations pose un problème. 
Toutes les parties ont fini par admettre après un certain 
temps que cette situation était intenable, et dans un article 
du média Bruzz, Nicolas Bernard a souligné qu’elle avait 
même empiré. Certains propriétaires ont subi un manque à 
gagner de 15.000 euros à cause de la trêve hivernale. On 
crée ainsi un climat propice au désinvestissement qui n’est 
dans l’intérêt de personne.

Qu’en est-il au juste de la commission paritaire 
locative? Des moyens sont prévus. Pour l’Open Vld, il est 
essentiel que la commission soit conforme à l’ordonnance: 

had niet veel zin. Aangezien er bij het bouwen van woningen 
altijd een décalage is tussen de financiering van de bouw 
en de verkoop van de woningen, was dit budgetmatig zeer 
onvoorspelbaar voor de regering én het fonds. Zo gaat het 
ook bij Citydev in haar politiek van bouw van woningen. 
Hoeveel percent van deze woningen gaat naar mensen die 
in aanmerking komen voor een sociale woning én hoeveel 
waren het er, opgeteld, deze legislatuur? 
 

Om het sociaal huisvestingsbeleid verder te onder-
steunen, wordt er 10 miljoen euro voorzien. Er wordt ook 
5,4 miljoen aan de kant geschoven als solidariteitsbijdrage 
aan de sociale huisvestingsmaatschappijen. Kan de staats-
secretaris die bijdrage wat toelichten? 
 

Wat de financierbaarheid van de BGHM betreft, is het 
zorgwekkend dat daar continu middelen bijgestoken moeten 
worden, omdat ze anders hun facturen niet kunnen betalen. 
Die hebben het effectief zeer moeilijk. Het is een goede 
zaak dat ze geholpen worden en er middelen bijgestoken 
worden via een lening. Maar ook hier was het tweede deel 
van de spending review interessant. Ze stelden voor om de 
OVM’s meer te responsabiliseren qua solidariteitsbijdrage. 
De grotere responsabilisering aan de instellingen van de 
raad van bestuur is een goede zaak. Ze moeten op termijn 
zelf voor hun schuld beginnen instaan en meer financieel 
beleid voeren. Het is niet de bedoeling dat daar gewoon een 
blanco cheque wordt uitgeschreven. 
 
 

Bovendien, de investeringsmiddelen z ijn op een bepaald 
moment helemaal weggevallen, maar alle projecten zijn 
wel lopende. Hoe gaat de regering dat in 2024 financieren? 
Staatssecretaris Ben Hamou heeft ambitieuze plannen maar 
als we de cijfers zien, dan vraagt de spreekster zich toch af 
hoe zij dat precies gaat doen.

Wat Open Vld wel verheugt, is dat er weer middelen 
zijn vrijgemaakt voor verhuurders die hun huur niet hebben 
ontvangen van huurders die niet uit hun woning gezet 
werden tijdens het wintermoratorium. Ze hadden het nogal 
moeilijk met het feit dat de staatssecretaris volop gas gaf 
met het moratorium, maar geen compensatie voorzag. 
Vriend en vijand waren het na een tijdje wel eens dat dit 
onhoudbaar. In een artikel in Bruzz benadrukte Nicolas 
Bernard dat het wat uit de hand liep. Het ging onder 
andere over eigenaars die over de 15.000 euro misliepen 
aan inkomsten door het moratorium. Dat is een desinveste-
ringsklimaat creëren waar niemand bij gebaat is. 
 

Wat de paritaire huurcommissie betreft. Hoe zit het 
daarmee precies? Er zijn middelen voorzien. Het is voor 
Open Vld essentieel dat dit overeenkomstig de ordonnantie 
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elle doit être paritaire, c’est-à-dire organiser la concertation 
entre bailleurs et locataires. La secrétaire d’État peut-elle 
faire le point à ce sujet? L’équilibre est ici essentiel. La 
confiance est-elle rétablie? Les associations de bailleurs et 
de locataires vont-elles se mettre autour de la table?

La législature, émaillée de crises successives, a été par-
ticulièrement difficile. Pourtant, les efforts déployés pour 
atténuer la crise du logement commencent à porter leurs 
fruits. Une grande avancée a été réalisée. Certes, il reste 
encore beaucoup à faire, mais grâce aux investissements 
dans l’allocation loyer et les AIS, notamment, on peut voir 
que les premiers pas ont été faits pour offrir un toit aux 
ménages en attente d’un logement.

Mme Joëlle Maison exprime sa satisfaction à l’égard 
des éléments suivants: premièrement, la croissance des 
moyens budgétaires dévolus au nouveau régime de l’allo-
cation loyer généralisée et la mise en œuvre de l’allocation 
de l’accompagnement au relogement. Depuis juillet 2022, 
Bruxelles Logement est parvenu à résorber l’arriéré dans le 
traitement des demandes d’obtention de l’allocation loyer. 
Aujourd’hui, 10.400 ménages perçoivent l’allocation loyer. 
Les 2.000 ménages espérés en 2024 permettront d’atteindre 
l’objectif de 12.500 ménages.

Quelles initiatives le gouvernement a-t-il prises pour 
identifier de façon plus automatique les bénéficiaires 
potentiels de l’allocation loyer généralisée et lutter ainsi 
contre le non recoursu droit? Quel est le délai moyen 
d’attente pour le traitement des demandes d’allocation 
loyer et combien d’ETP de la DALLI sont affectés à l’allo-
cation loyer? 
 

D’autre part, 3 millions sont prévus en engagement 
comme en liquidation à l’initial 2024 pour une nouvelle 
AB intitulée «Transfert de revenus aux particuliers dans le 
cadre de l’allocation d’accompagnement au relogement», 
ce dont DéFi se réjouit. Cette nouvelle mouture de l’allo-
cation relogement devrait entrer en vigueur début 2024. En 
quoi consiste ce nouveau régime? À quelles conditions un 
demandeur devra-t-il satisfaire pour en bénéficier? Toutes 
les mesures ont-elles été prises afin que le déroulement et 
la liquidation de cette allocation se fera dans de meilleures 
conditions que celles de l’allocation loyer? Combien 
d’agents de la DALLI seront-ils affectés à la gestion de ce 
nouveau régime?

Deuxièmement, la croissance continue des subventions 
de fonctionnement allouées aux AIS, ainsi que le 
déploiement de politiques nouvelles en faveur de certains 
publics cibles comme les familles nombreuses ou les 
personnes en situation de sans-abrisme. Cette hausse dans 
l’initial 2024 s’explique par l’augmentation du nombre de 
logement gérés par les AIS. 7946 logements ont été pris en 
gestion.

gebeurt die we samen stemden: paritair, dus in overleg met 
huurders en verhuurders. Kan de staatssecretaris de laatste 
stand van zaken hiervan geven? Het evenwicht is ook hier 
essentieel. Is het vertrouwen hersteld? Zitten de verenigin-
gen van huurders en verhuurders samen aan tafel?

Het is een bijzonder moeilijke legislatuur geweest 
met opeenvolgende crisissen, maar toch zien we dat de 
resultaten van onze inspanningen om de wooncrisis te 
temperen beginnen te lonen. We hebben een grote sprong 
voorwaarts gemaakt. Uiteraard is er nog veel werk aan de 
winkel, maar dankzij het investeren in zaken zoals de huur-
toelagen en de SVK’s zien we dat de eerste stapjes om de 
wachtende huishoudens onderdak te bieden gezet zijn.

Mevrouw Joëlle Maison is over een aantal punten 
zeer te spreken. Ten eerste worden er meer middelen uit-
getrokken voor de nieuwe regeling van de veralgemeende 
huurtoelage en voor de invoering van de herhuisves-
tingstoelage. Sinds juli 2022 slaagt Brussel Huisvesting 
erin de achterstand weg te werken in de behandeling van 
de aanvragen voor de huurtoelage. Vandaag krijgen 10.400 
gezinnen zo’n huurtoelage. Hopelijk komen er daar in 2024 
nog 2.000 bij en wordt de doelstelling van 12.500 gezinnen 
behaald.

Welke initiatieven heeft de regering genomen om de 
potentiële begunstigden van de veralgemeende huurtoelage 
gemakkelijker op te sporen en er zo voor te zorgen dat 
burgers krijgen waar ze recht op hebben? Binnen welke 
termijn wordt een aanvraag voor een huurtoelage gemiddeld 
behandeld, en hoeveel voltijdsequivalenten van de directie 
Huurtoelagen en Leegstaande Woningen houden zich bezig 
met die huurtoelage?

Er is ook 3 miljoen euro vrijgemaakt in vastleggings- 
en vereffeningskredieten voor een nieuwe basisallocatie 
in de initiële begroting 2024: “Overdracht van inkomsten 
aan particulieren in het kader van de herhuisvestingstoe-
lage”. DéFI is daar verheugd over. Die nieuwe toelage zou 
begin 2024 van kracht moeten worden. Waarin bestaat de 
nieuwe regeling precies? Aan welke voorwaarden moet 
iemand voldoen om in aanmerking te komen? Is ervoor 
gezorgd dat de omstandigheden van de uitwerking en 
vereffening van die allocatie vlotter zullen verlopen dan bij 
de huurtoelage? Hoeveel personeelsleden van de directie 
Huurtoelagen en Leegstaande Woningen houden zich bezig 
met de uitvoering van de nieuwe regeling?

Een tweede positief punt voor mevrouw Maison zijn 
de constante verhoging van de werkingssubsidies voor de 
sociale verhuurkantoren en de nieuwe beleidsmaatregelen 
ten gunste van bepaalde doelgroepen, zoals grote gezinnen 
of dak- en thuislozen. Die verhoging in de initiële begroting 
2024 komt doordat de SVK’s meer woningen beheren: het 
zijn er nu al 7.946. 
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La députée souhaite un tableau présentant la répartition 
de ces logements en fonction du nombre de chambres? 
Le nombre de logements localisés dans les zones à loyer 
majoré? Une estimation de l’impact de l’indexation des 
loyers sur les finances des AIS lors des exercices budgétaires 
2022 et 2023? Un avant-projet d’arrêté modifiant l’arrêté 
du 17 décembre 2015 est passé en première lecture. La 
modification aura un impact budgétaire en 2024. Le gou-
vernement a-t-il bien décidé de procéder à une révision 
de la grille des loyers applicable dans le secteur des AIS? 
Dans ce cas, les plafonds de loyer applicables aux grands 
logements seront rehaussés. L’oratrice regrette que la lettre 
d’orientation conserve l’expression «encadrement de la 
croissance des AIS» parce que les AIS sont essentielles à la 
politique sociale du logement.

L’avant-projet d’arrêté inclut-il bien les termes de 
la proposition de résolution pour modifier la superficie 
des logements AIS en la calquant sur celle du Code du 
Logement? Aujourd’hui, on ne peut pas prendre en gestion 
un logement dont la superficie est inférieure à 26 m² en 
AIS, alors que le Code du Logement prévoit une superficie 
minimum pour tous les autres logements de 18 m².

Troisièmement, la conclusion de la plupart des contrats 
de logement communaux et le recrutement des référents 
logements. Il ne manque plus que trois contrats logement. 
Les moyens financiers suffisants ont été débloqués dans 
le budget pour permettre à chaque commune de recruter 
un agent chargé du suivi des actions du PUL à l’échelon 
local. Les négociations entre le Gouvernement régional et 
certains collèges communaux ont pris plus de temps que 
prévu. Où en est le processus d’élaboration des contrats de 
logement pour les trois communes restantes (Watermael, 
Woluwe Saint-Lambert, Woluwe Saint-Pierre)? Quelles 
sont les pierres d’achoppement? Quel est le bilan des 
actions entreprises par les 16 communes qui ont déjà conclu 
un contrat logement?

Quatrièmement, le renforcement des dispositions de 
lutte contre la vacance immobilière et contre les logements 
insalubres et le lancement des premières initiatives pour 
mettre en œuvre le droit de gestion publique. La procédure a 
été simplifiée et les conditions simplifiées pour remettre un 
nombre significatif de logements inoccupés ou insalubres 
sur le marché locatif. 1,5 million est prévu en faveur des 
communes. Plusieurs communes (Molenbeek, Etterbeek 
Saint-Gilles) ont procédé à des visites de logements 
inoccupés pour envisager la faisabilité d’une prise en 
gestion publique. Le prêt alloué à une commune est estimé 
à 1100 euros par m². Le budget de 1,5 million en 2024 
devrait permettre d’activer le droit de gestion publique 
pour une quinzaine de logements. Quel est l’état d’avance-
ment de la mise en œuvre du droit de gestion publique par 
certaines communes?

Par ailleurs, une nouvelle AB «octroi de crédits à la 
régie foncière de la région BC» apparait afin d’assurer la 

Mevrouw Maison had graag een tabel gekregen met 
een opdeling volgens een aantal criteria: aantal kamers van 
de woningen; aantal woningen in zones met verhoogde 
huurprijs; geschatte impact van de indexering van de 
huurprijzen op de financiën van de sociale verhuurkanto-
ren tijdens de begrotingsopmaak van 2022 en 2023. Een 
voorontwerp van besluit ter wijziging van het besluit van 
17 december 2015 heeft een eerste lezing gehad. Die 
wijziging zal een impact hebben op de begroting 2024. 
Heeft de regering besloten het rooster van de huurprijzen 
voor de SVK’s te herzien? In dat geval wordt het prijspla-
fond voor grote woningen verhoogd. De spreekster betreurt 
dat in de beleidsbrief nog altijd sprake is van een inperking 
van de sociale verhuurkantoren: die SVK’s zijn immers een 
essentiële factor binnen het socialehuisvestingsbeleid.

Wordt in het voorontwerp van besluit het idee uit het 
voorstel van resolutie gevolgd, namelijk dat de grootte van 
de SVK-woningen in overeenstemming wordt gebracht 
met die uit de Huisvestingscode? Nu mogen SVK’s geen 
woningen beheren die kleiner zijn dan 26 m², terwijl de 
Huisvestingscode voor alle andere woningen een minimu-
moppervlakte van 18 m² voorschrijft.

Ten derde verheugt het mevrouw Maison dat met de 
meeste gemeenten (op drie na) een huisvestingscontract is 
afgesloten en dat er huisvestingsreferenten zijn aangesteld. 
In de begroting zijn voldoende middelen vrijgemaakt 
om elke gemeente in staat te stellen een medewerker aan 
te werven die het Noodplan voor huisvesting binnen de 
gemeente opvolgt. Soms sleepten de onderhandelingen 
tussen het gewest en de gemeenten langer aan dan verwacht. 
Watermaal-Bosvoorde, Sint-Lambrechts-Woluwe en Sint-
Pieters-Woluwe hebben nog geen huisvestingscontract. 
Hoe staat het daarmee? Wat zijn de struikelblokken? Wat 
is de balans van de initiatieven die de overige zestien 
gemeenten al hebben genomen? 
 

Ten vierde is het een goede zaak dat er maatregelen 
worden genomen tegen leegstand en tegen ongezonde 
woningen. Er zijn ook de eerste initiatieven rond het 
openbaarbeheersrecht. De procedure is vereenvoudigd, 
en ook wordt het gemakkelijker om een aanzienlijk aantal 
leegstaande of ongezonde woningen voor te bereiden voor 
de huurmarkt. De gemeenten ontvangen 1,5 miljoen euro. 
Sint-Jans-Molenbeek, Etterbeek en Sint-Gillis hebben 
al leegstaande woningen bezocht om te kijken of ze in 
openbaar beheer kunnen worden genomen. De lening voor 
een gemeente wordt geraamd op 1.100 euro/m². Met het 
bedrag van 1,5 miljoen euro dat in 2024 wordt uitgetrok-
ken, zouden een vijftiental woningen in openbaar beheer 
moeten kunnen worden genomen. Wat is de stand van 
zaken met betrekking tot de invoering van het openbaarbe-
heersrecht in bepaalde gemeenten?

De nieuwe basisallocatie “Kredietverstrekking aan de 
Grondregie van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest” is 
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mise en œuvre du droit de gestion publique. Des démarches 
auraient déjà été entreprises en vue d’une prise en gestion 
publique de deux bâtiments inoccupés. Dans quelles 
communes se trouvent-ils? Les propriétaires de ces biens 
semblent-ils disposés à prendre les mesures nécessaires 
pour réhabiliter leurs logements? Enfin, même constatation 
pour la croissance du volume des prêts octroyés aux CPAS 
pour leur permettre d’activer le droit de gestion publique. 
Le CPAS de Saint-Gilles envisage de prendre en gestion 
publique un immeuble qui abrite huit logements inoccupés. 
Où en est cette procédure?

Cinquièmement, la hausse des crédits budgétaires 
destinés à alimenter le fonds régional de prise en charge des 
indemnités d’occupation dues dans le cadre du moratoire 
hivernal, et la libération de l’enveloppe budgétaire 
spécifique permettant aux CPAS de recruter 18 agents 
chargés d’offrir un accompagnement social aux locataires. 
Cette ordonnance a allongé la procédure judiciaire afin 
d’offrir aux CPAS la possibilité de concilier les parties 
et de prévenir les expulsions. DéFI salue la libération de 
ces moyens budgétaires. Par rapport au moratoire, les 
pouvoirs publics ne doivent pas se contenter d’humaniser 
les expulsions ou de les interdire pendant 4,5 mois mais 
plutôt s’employer à réduire drastiquement le nombre de 
jugements d’expulsions en renforçant structurellement la 
prévention de la perte du logement.

De quelle façon le gouvernement entend-il répartir cette 
subvention pour 18 ETP entre les 19 CPAS? Pourront-ils 
déjà entrer en fonction durant cette trêve hivernale?

Sixièmement, dans un scénario idéal, la CPL entrera en 
vigueur en janvier 2024 et, au pire, en mars 2024. Cet outil 
qui dissuadera la minorité des bailleurs qui fixent des loyers 
abusifs dans le segment locatif des petits logements dans les 
quartiers défavorisés. Il n’y a pas d’allocation budgétaire 
spécifique pour la CPL. Sans doute que, comme en 2023, 
les crédits d’engagement se trouvent dans les crédits de 
mise en œuvre du PUL. Ces crédits sont diminués parce 
qu’ils ont été répartis au fur et à mesure de la mise en œuvre 
du PUL dans les AB spécifiques. Ces crédits provisionnels 
inscrits dans l’AB serviront ils aussi à financer la mise en 
place de la CPL? Le cas échant, de quelle façon dont ces 
moyens budgétaires alloués seront-ils répartis entre les 
différents postes de dépenses (rémunération de membres, 
frais de fonctionnement, campagne de sensibilisation)? 
 

Septièmement, la poursuite de l’élaboration de la 
nouvelle méthodologie pour la grille indicative des loyers 
avec le lancement d’un marché public pour la constitu-
tion d’un nouvel échantillon pour l’observatoire en 2024, 
ainsi que le démarrage de l’enquête et la mise à jour de 
la grille sur la base d’une nouvelle observation des loyers 
mais aussi de l’enregistrement des baux dans la base de 
données régionale et la clarification du métrage des loyers. 
Pour DéFI, il est essentiel de fonder les politiques sur un 

bedoeld om de invoering van het openbaarbeheersrecht 
te garanderen. Er zouden al stappen zijn gezet om twee 
leegstaande gebouwen in openbaar beheer te kunnen 
nemen. In welke gemeenten liggen die gebouwen? Zijn de 
eigenaars van die gebouwen bereid de nodige stappen te 
zetten om hun eigendom op te knappen? Hetzelfde geldt 
tot slot voor het stijgende aantal leningen die worden 
toegekend aan de OCMW’s om het openbaarbeheers-
recht toe te passen. Het OCMW van Sint-Gillis wil een 
leegstaand gebouw met acht wooneenheden in openbaar 
beheer nemen. In welk stadium zit die procedure?

Ten vijfde worden de begrotingskredieten verhoogd om 
het gewestelijk fonds voor vergoedingen in het kader van 
het wintermoratorium te spijzen. Ook is er een specifieke 
begrotingsenveloppe ten gunste van de OCMW’s, waarmee 
die 18 medewerkers kunnen aanwerven om huurders 
sociale begeleiding te bieden. Door de ordonnantie werd de 
gerechtelijke procedure verlengd en kregen de OCMW’s 
meer tijd om de partijen te verzoenen en uithuiszettingen te 
vermijden. DéFi is tevreden dat daarvoor middelen werden 
vrijgemaakt. Wat het moratorium betreft, mag de overheid 
uithuiszettingen niet als normaal beschouwen, of als iets 
wat gedurende 4,5 maand verboden is; veeleer moet het 
aantal gerechtelijke uithuiszettingen drastisch naar beneden 
en moeten er structurele maatregelen komen om te beletten 
dat mensen op straat komen te staan.

Hoe denkt de regering de subsidie voor 18 voltijdsequi-
valenten te verdelen over 19 OCMW’s? Kunnen ze al in 
dienst treden tijdens het wintermoratorium?

Ten zesde is er de paritaire huurcommissie, die in het 
gunstigste geval in januari 2024 en anders uiterlijk in 
maart 2024 in werking treedt. Dat zal een ontradend effect 
hebben op de kleine groep van huurders die een torenhoge 
huur vragen voor krappe woningen in achtergestelde 
wijken. Er is geen specifieke basisallocatie toegewezen 
aan de paritaire huurcommissie. Ongetwijfeld zitten, net 
als in 2023, de vastleggingskredieten vervat in de kredieten 
voor de uitvoering van het Noodplan voor huisvesting. Die 
kredieten zijn gedaald omdat ze tijdens de uitvoering van 
het Noodplan gaandeweg werden verdeeld over een aantal 
specifieke basisallocaties. Zullen die voorlopige kredieten 
ook dienen om de paritaire huurcommissie in te stellen? 
Zo ja, op welke manier worden de toegekende budgetten 
verdeeld over de verschillende uitgavenposten (vergoeding 
van de leden, werkingskosten, bewustmakingscampagne)?

Ten zevende blijft er geschaafd worden aan een nieuwe 
methode om het rooster van indicatieve huurprijzen vast 
te leggen. Er is een openbare aanbesteding uitgeschre-
ven om in 2024 een nieuw staal aan woningen samen te 
stellen voor het Observatorium. Daarnaast komt er een 
enquête en wordt het rooster bijgewerkt op basis van een 
nieuwe studie van de huurprijzen, maar ook worden de 
huurcontracten verzameld in de gewestelijke databank 
en wordt verhelderd hoe de huurprijzen tot stand komen. 
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outil fiable et représentatif de tous les baux. Aujourd’hui, 
la grille indicative des loyers n’est basée que sur 5 % 
des baux bruxellois, ce qui est largement insuffisant. Au 
départ, d’un outil fiable et performant, on peut fonder des 
politiques mais l’outil, au départ, ne peut pas être politique. 
C’est la méthodologie qui sera poursuivie. À travers ce 
futur enregistrement régional des baux, on pourra disposer 
de données supplémentaires. 
 
 

La lettre d’orientation, indique que Paradigm a 
commencé à construire la structure de la base de données 
pour l’enregistrement et également un formulaire type 
pour l’enregistrement en ligne via iris.box. Où en est-on 
au niveau de la réforme, de la clarification du métrage des 
logements ainsi que des délais?

Huitièmement, plusieurs éléments: la réception de 
nouveaux logements publics produits par la SLRB, la 
poursuite de la mise en œuvre de la stratégie d’acquisition 
rénovation qui rencontre beaucoup de succès, l’accélération 
du processus de rénovation des logements sociaux grâce au 
nouveau programme de financement et la concrétisation du 
projet Trèfles porté par le Fonds du logement. 
 

Sur la rénovation des logements sociaux les crédits 
d’engagement octroyés aux subventions d’investissement 
à la SLRB pour la rénovation des logements s’établissent 
75 millions d’euros, une augmentation substantielle. 
En 2024, une accélération importante du processus de 
rénovation du parc locatif social bruxellois est-elle prévue? 
Où en est l’avancement de l’exécution des différents 
programmes de rénovation des logements sociaux en 2023? 
Comment évolue l’inoccupation des logements dans le parc 
immobilier des 16 SISP?

Neuvièmement, la socialisation (action 3 du PUL) 
permet de réduire le nombre de ménages inscrits sur la liste 
d’attente des SISP pour l’obtention d’un logement social. 
Les premiers résultats étaient loin d’être importants mais, 
suite à une série de modifications début 2023, les bénéfi-
ciaires potentiels ont été rassurés. Grâce à la révision de cet 
arrêté, le dispositif de socialisation des loyers des logements 
modérés communaux a pu enclencher son rythme de 
croisière. L’objectif était que toutes les communes ayant 
signé le contrat logement entament le processus de sociali-
sation. Les crédits consacrés à cette politique ont plus que 
doublé dans l’initial 2024. La lettre d’orientation indique 
qu’au début du mois de septembre, 350 locataires bénéfi-
ciaient d’un loyer socialisé. En fin de législature, plus de 
1.000 ménages disposeront d’un loyer socialisé. 
 

Quel est le montant des dépenses liquidées dans le cadre 
de la politique de socialisation dans le courant de l’année 

Voor DéFI is het essentieel dat het beleid gebaseerd wordt 
op een betrouwbaar instrument, representatief voor alle 
huurprijzen. Momenteel is het rooster van indicatieve 
huurprijzen slechts gebaseerd op een schamele 5% 
van de Brusselse huren. Beleid mag gebaseerd zijn op 
een betrouwbaar en doeltreffend instrument, maar dat 
instrument mag zelf niet politiek zijn. Op dat elan moeten 
we verder. Binnenkort beschikken we over bijkomende 
gegevens doordat alle huurcontracten in een gewestelijke 
databank geregistreerd worden.

In de beleidsbrief staat dat Paradigm begonnen is aan 
het opzetten van de gewestelijke databank en aan een stan-
daardformulier voor onlineregistratie via Irisbox. Hoever 
staat het met de hervorming, met de verduidelijking omtrent 
de meting van woningen en met het tijdschema? 
 

Ten achtste noemt mevrouw Maison een heel 
aantal positieve punten: de oplevering van nieuwe 
openbare woningen door de Brusselse Gewestelijke 
Huisvestingsmaatschappij (BGHM), de voortzetting van 
de uiterst succesvolle strategie van aankoop en renovatie, 
de versnelde renovatie van sociale woningen dankzij een 
nieuw financieringsprogramma, en de verwezenlijking van 
het Klaverproject van het Woningfonds.

Wat de renovatie van sociale woningen betreft, bedragen 
de vastleggingskredieten voor de investeringssubsidies aan 
de BGHM 75 miljoen euro: dat is een behoorlijke stijging. 
Staat er voor 2024 een aanzienlijke versnelling van de 
renovatie van de Brusselse sociale huurwoningen op de 
planning? Hoe zijn de verschillende renovatieprogram-
ma’s van sociale woningen in 2023 gevorderd? Wat is de 
evolutie van de leegstand binnen het woningenbestand van 
de 16 openbare vastgoedmaatschappijen? 
 

Ten negende staan er dankzij de socialisering (actie 
3 in het Noodplan voor huisvesting) minder gezinnen op 
de OVM-wachtlijsten voor een sociale woning. De eerste 
resultaten waren verre van spectaculair, maar na een aantal 
wijzigingen begin 2023 zijn de potentiële begunstig-
den gerustgesteld. Dankzij de herziening van het besluit 
kwam het systeem van socialisering van de huurprijzen 
voor bescheiden woningen van de gemeenten op kruis-
snelheid. Het was de bedoeling dat alle gemeenten die een 
huisvestingscontract met het gewest hadden afgesloten, 
zouden beginnen met socialiseren. In de initiële begroting 
2024 zijn de kredieten die daarvoor worden verstrekt meer 
dan verdubbeld. Volgens de beleidsbrief genoten begin 
september 2023 350 huurders een gesocialiseerde huurprijs. 
Aan het eind van deze regeerperiode zal dat aantal gestegen 
zijn tot meer dan 1.000.

Voor welk bedrag werden er in de loop van 2023 
uitgaven vereffend in het kader van het socialiserings-
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2023? Spécifiquement pour la socialisation des logements 
appartenant aux CPAS, les crédits de cette politique ont plus 
que doublé. Combien de ménages bénéficient du dispositif 
de socialisation juste pour les logements CPAS? Pour la 
socialisation de la Régie foncière régionale, les crédits ont 
été ramenés à 0 dans l’initial 2024. Est-ce à dire qu’aucun 
locataire de la Régie foncière régionale ne satisfait aux 
conditions pour bénéficier de ce dispositif de socialisation 
des logements modérés?

Dixièmement, l’oratrice salue l’octroi de moyens 
budgétaires substantiels aux communes et aux CPAS pour 
acquérir des logements inoccupés ou insalubres (action 4 
PUL).

Onzièmement, la réduction des moyens budgétaires 
accordés aux sociétés de crédit social était attendue depuis 
longtemps puisqu’il n’y en a plus que deux sur cinq qui 
sont actives et que très peu de crédits sont octroyés par an.

La députée se montre perplexe par rapport aux éléments 
suivants:

Premièrement, l’absence apparente de moyens 
budgétaires pour préfinancer la politique de conven-
tionnement des logements privés dont les loyers seraient 
conformes à la grille indicative. DéFI croit énormément 
dans ce triptyque vertueux entre les pouvoirs publics, les 
propriétaires et les locataires. Ce système de concessions 
réciproques semble être un outil très important dans l’ac-
cessibilité à un logement décent. 
 

Deuxièmement, le manque de clarté quant à l’évolution 
des conditions d’octroi des crédits hypothécaires du Fonds 
du logement. En2022, il y a eu une remontée progressive 
des taux d’intérêt avec pour conséquence que les crédits 
accordés par le Fonds du logement se sont révélés très 
attractifs, étant donné la différence entre les crédits obtenus 
sur les marchés par les banques privées et ceux du Fonds 
du logement. Victime de son succès, le Fonds du logement 
a été contraint de relever ses taux à deux reprises les 
faisant passer d’une fourchette entre 1,7 % et 2,5 % à une 
fourchette entre 3,25 et 5 %. En plus, le Fonds du logement 
a dû restreindre les conditions d’accès à ces crédits hypo-
thécaires en les réservant exclusivement à des ménages 
disposant de revenus inférieurs à ceux requis pour être 
admis au logement social. Parmi ces bénéficiaires, 80 % 
de personnes se trouvent dans les conditions de revenu du 
logement social mais les prêts du Fonds du logement ne 
sont plus accessibles pour les personnes qui ne sont plus 
dans les conditions de revenus du logement social.

Le rehaussement des taux d’intérêt de crédits hypo-
thécaires et le resserrement des conditions d’octroi ont-ils 
bien eu pour effet de réduire le nombre de demandes? La 
secrétaire d’État avait souligné le caractère temporaire de 

beleid? Met name de kredieten voor de socialisering van 
OCMW-eigendommen zijn meer dan verdubbeld. Hoeveel 
gezinnen die huren van een OCMW genieten een gesoci-
aliseerde huur? Wat de socialisering van de Grondregie 
van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest betreft, werden de 
kredieten in de initiële begroting 2024 teruggebracht tot nul. 
Betekent dat dat geen enkele huurder van de Grondregie 
beantwoordt aan de voorwaarden van gesocialiseerde huur 
voor bescheiden woningen?

Ten tiende juichte mevrouw Maison toe dat de 
gemeenten en OCMW’s aanzienlijke middelen krijgen om 
leegstaande of ongezonde woningen te kunnen overkopen 
(actie 4 van het Noodplan voor huisvesting).

Ten elfde en ten laatste hing de vermindering van de 
middelen voor de sociale kredietinstellingen al lang in de 
lucht. Er zijn er immers nog maar twee van de vijf actief en 
er worden jaarlijks erg weinig kredieten verstrekt.

Het parlementslid is uiterst verbaasd over de volgende 
punten:

Ten eerste, het duidelijke gebrek aan begrotingsmidde-
len om het conventioneringsbeleid te prefinancieren voor 
privéwoningen waarvan de huurprijzen conform zijn aan 
het rooster van indicatieve huurprijzen. DéFI is een groot 
voorstander van deze heilzame samenwerking tussen 
de overheid, de eigenaars en de huurders. Dit systeem 
van wederzijdse toegevingen blijkt een zeer belangrijk 
instrument te zijn om de toegang tot degelijke huisvesting 
te verzekeren.

Ten tweede is er een gebrek aan duidelijkheid over 
wijzigingen van de toekenningsvoorwaarden van hypo-
thecaire leningen door het Woningfonds. In 2022 was 
er een geleidelijke stijging van de rentevoeten, met als 
gevolg dat de leningen die werden toegekend door het 
Woningfonds zeer aantrekkelijk bleken te zijn, gezien het 
verschil tussen de leningen van privébanken en die van het 
Woningfonds. Als slachtoffer van zijn eigen succes moest 
het Woningfonds zijn rentevoeten tweemaal verhogen, 
van een rentevork tussen 1,7% en 2,5% tot een rentevork 
tussen 3,25% en 5%. Bovendien moest het Woningfonds 
de toegangsvoorwaarden tot die hypotheken beperken door 
ze uitsluitend toe te wijzen aan gezinnen met een inkomen 
dat onder de grens ligt om in aanmerking te komen voor 
sociale huisvesting. Van de begunstigden voldeed 80% 
aan de inkomensvereisten voor sociale huisvesting, maar 
leningen van het Woningfonds zijn niet langer beschikbaar 
voor mensen die niet langer voldoen aan de inkomensver-
eisten voor sociale huisvesting.

Hebben de verhoging van de hypotheekrente en de 
aanscherping van de leenvoorwaarden echt geleid tot een 
daling van het aantal aanvragen? De staatssecretaris had 
benadrukt dat het om een tijdelijke maatregel ging. Zullen 
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cette mesure. À partir du 1er janvier 2024, les personnes 
qui dépassent le niveau de revenus du logement social 
auront-elles bien à nouveau accès aux prêts du Fonds du 
logement? Le cas échéant, le montant de la dotation d’in-
vestissement dans l’initial 2024 intègre-t-il bien ce scénario 
d’un assouplissement?

Dans son rapport, la Cour des comptes relève que la 
dotation d’investissement inscrite au budget initial 2024 
est inférieure au montant nécessaire estimé par le Fonds 
du logement. La Cour ajoute que le montant de la dotation 
d’investissement pourrait être encore plus élevé si les 
taux d’intérêt à long terme devaient encore augmenter sur 
le marché. Comment expliquer cet écart de prévision de 
dépenses dans l’initial 2024 et les prévisions de dépenses 
du Fonds du logement? Que répond la secrétaire d’État à la 
Cour des comptes?

Troisièmement, l’évolution de l’encours des 
engagements de la SLRB et ses problème de trésorerie. La 
provision prêts à la SLRB pour lui permettre de financer ses 
missions s’élève, de manière récurrente, à une centaine de 
millions mais, en 2024, à l’initial, elle atteint 150 millions. 
Depuis plusieurs années, les commissaires souhaitent mieux 
comprendre la manière dont cette provision est liquidée. 
L’année dernière, la secrétaire d’État avait répondu que 
les crédits budgétaires inscrits dans cette provision étaient 
généralement sous-utilisés, la SLRB n’éprouvant pas le 
besoin d’utiliser l’intégralité de ses moyens budgétaires. 
En 2023, il semble la SLRB a été confrontée à d’importants 
problèmes de trésorerie et a dû employer cette provision de 
125 millions. De quelle façon la SLRB a-t-elle utilisé cette 
enveloppe? À quels types de dépenses ces crédits ont-ils été 
affectés? Quel est l’état actuel de la trésorerie de la SLRB? 
A-t-elle pu résoudre ses problèmes de liquidé? Comment 
prévoit-elle d’utiliser la provision de 150 millions inscrite 
à l’initial 2024?

Quatrièmement, la croissance soutenue de l’allocation 
régionale de solidarité a pour origine des éléments qui 
peuvent nous satisfaire: plus de logements sociaux et de 
meilleure qualité. Toutefois, selon projections établies par 
la SLRB, l’ARS devrait continuer à augmenter de façon 
significative au cours des prochaines années en raison 
de la paupérisation des locataires sociaux bruxellois, de 
l’élévation tendancielle des prix de revient actualisés des 
logements sociaux et de l’accélération de la rénovation 
du parc locatif. Le montant de l’ARS inscrit à l’initial 
(45 millions) a été calculé lors de l’ajustement du budget 
2023 qui n’a finalement pas été opéré. Comme l’ARS 
augmente d’année en année, on peut raisonnablement 
supposer que le montant de l’ARS calculé à l’occasion de 
l’ajusté 2023 sera probablement insuffisant pour couvrir 
75 % des déficits sociaux enregistrés par les SISP en 2024. 
D’ailleurs, la Cour des comptes affirme que les crédits 
inscrits au budget 2024 ne suffiront pas et que la dotation 
avoisinera les 50 millions d’euros en 2024. Il sera donc 
probablement nécessaire de revoir le montant de l’ARS à 

mensen die de inkomensgrens voor sociale huisvesting 
overschrijden vanaf 1 januari 2024 opnieuw toegang 
krijgen tot leningen van het Woningfonds? Zo ja, houdt het 
bedrag van de investeringsdotatie in de initiële begroting 
van 2024 rekening met deze mogelijke versoepeling? 
 

In zijn verslag merkt het Rekenhof op dat de inves-
teringsdotatie die is opgenomen in de initiële begroting 
voor 2024 lager is dan het bedrag dat het Woningfonds als 
noodzakelijk raamde. Het Rekenhof voegt eraan toe dat het 
bedrag van de investeringsdotatie nog hoger zou kunnen 
zijn indien de langetermijnrente op de markt verder zou 
stijgen. Hoe kan dit verschil tussen de oorspronkelijke 
uitgavenraming voor 2024 en de uitgavenraming van het 
Woningfonds worden verklaard? Hoe luidt het antwoord 
van de staatssecretaris aan het Rekenhof?

Ten derde, is er de evolutie van de uitstaande verplich-
tingen van de BGHM en zijn liquiditeitsproblemen. De 
provisie voor leningen van de BGHM bedraagt systema-
tisch ongeveer 100 miljoen, maar bedraagt 150 miljoen 
in de initiële begroting van 2024. De commissieleden 
proberen al enkele jaren een beter inzicht te krijgen in 
de manier waarop die provisie wordt vereffend. Vorig 
jaar antwoordde de staatssecretaris dat de begrotingskre-
dieten voor die provisie over het algemeen niet volledig 
opgenomen waren, omdat de BGHM het niet nodig vond 
al zijn begrotingsmiddelen te gebruiken. In 2023 had 
de BGHM blijkbaar met grote liquiditeitsproblemen te 
kampen en werd de provisie van 125 miljoen opgebruikt. 
Hoe heeft de BGHM die enveloppe gebruikt? Aan welke 
soorten uitgaven zijn die middelen besteed? Hoe staat de 
kas van de BGHM er momenteel voor? Heeft het zijn liqui-
diteitsproblemen kunnen oplossen? Hoe denkt de BGHM 
de provisie van 150 miljoen aan te wenden die is ingeschre-
ven in de initiële begroting van 2024?

Ten vierde is de aanhoudende groei van de geweste-
lijke solidariteitstoelage (GST) te danken aan factoren die 
tot tevredenheid kunnen stemmen: meer en betere sociale 
huisvesting. Volgens prognoses van de BGHM zou de GST 
de komende jaren echter aanzienlijk moeten blijven stijgen, 
door de verarming van de sociale huurders in Brussel, 
de opwaartse trend van de geactualiseerde kostprijs van 
sociale woningen en de versnelde renovatie van de huur-
woningen. Het oorspronkelijk ingeschreven bedrag voor de 
GST (45 miljoen euro) werd berekend op het moment van 
de begrotingsaanpassing 2023, die uiteindelijk niet werd 
doorgevoerd. Aangezien de GST elk jaar toeneemt, kan 
redelijkerwijs worden aangenomen dat het bedrag van de 
ARS dat bij de aanpassing voor 2023 is berekend, waar-
schijnlijk ontoereikend zal zijn om 75% van de sociale 
tekorten te dekken van de OVM’s in 2024. Bovendien stelt 
het Rekenhof dat de kredieten in de begroting 2024 niet 
zullen volstaan en dat de dotatie in 2024 bijna 50 miljoen 
euro zal bedragen. Daarom zal het bedrag van de GST 
waarschijnlijk moeten worden herzien bij de begrotings-
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l’occasion de l’ajustement en 2024. Est-ce exact? De quelle 
façon l’enveloppe globale de l’ARS est-elle répartie entre 
les 16 SISP en 2023 et en 2024?

Par ailleurs, DéFI milite pour une réforme du 
financement de l’ARS afin de garantir la soutenabilité 
financière du secteur du logement public sur le long terme. 
Les auteurs de la spending review ont formulé une série 
de recommandations très concrètes pour rationaliser les 
dépenses dans le domaine du logement social et ralentir la 
croissance de l’ARS. Ils ont également proposé d’apporter 
quelques ajustements à l’actuelle méthode de calcul de 
l’ARS et des loyers des logements sociaux pour réaliser 
des gains rapides. Ils ont notamment évoqué le plafon-
nement du coefficient du loyer de base, l’imposition de 
l’ARS comme revenu minimum des ménages et la forfaita-
risation des réductions pour enfants à charges et personnes 
porteuses de handicap. Où en est cette réflexion du gouver-
nement et de la SLRB au sujet d’une révision éventuelle 
du mode de financement du secteur du logement social? 
Cette réforme du mode de calcul de l’ARS et des loyers 
sociaux se fera-t-elle sous la présente législature? Pour 
quelles raisons le gouvernement n’a-t-il pas mis immé-
diatement en œuvre certaines des recommandations de la 
spending reviw, dont les trois gains rapides qui auraient 
permis d’économiser 18 millions d’euros dès 2024?

Cinquièmement, la sous-estimation probable du rem-
boursement des remises de loyer. Le montant du subside 
destiné à couvrir les réductions de loyer pour enfants à 
charge et personnes handicapées inscrit à l’initial 2024 et 
calculé sur la base des prévisions de l’ajusté 2023 sera-t-il 
effectivement insuffisant pour couvrir les réductions 
de loyer? Quel est le nombre de locataires sociaux avec 
enfants à charge qui ont pu bénéficier de cette réduction de 
moyens en 2023? Quel est le montant mensuel moyen de 
cette réduction?

Sixièmement, DéFI regrette l’absence apparente 
d’économies structurelles qui auraient été réalisées dans le 
cadre du plan Optiris

Septièmement, le manque de visibilité concernant les 
économies linéaires attendues de la part du Gouvernement 
lors du dernier conclave budgétaire (réduction des frais 
de personnel 3 %, des frais de fonctionnement 5 %, des 
subsides facultatifs 8 % et des subsides d’investisse-
ment 10 %). On peut se réjouir de la stabilisation et de la 
rehausse de certaines allocations dans le budget logement 
mais d’autres mesures ne sont pas toujours visibles dans les 
AB, notamment les subsides facultatifs accordés aux AIPL.

La députée exprime deux motifs d’insatisfaction:

D’abord, l’absence d’une réforme structurelle du mode 
de financement du secteur du logement social (mode de 
calcul de l’ARS, méthode de calcul du loyer des logements 

aanpassing in 2024. Klopt dat? Hoe wordt de volledige 
enveloppe van de GST in 2023 en 2024 verdeeld over de 
16 OVM’s?

DéFI ijvert voor een hervorming van de manier waarop 
de GST wordt gefinancierd om de financiële leefbaar-
heid van de sociale huisvestingssector op lange termijn 
te verzekeren. De auteurs van de spending review deden 
een reeks zeer concrete aanbevelingen om de uitgaven in 
de sociale huisvestingssector te rationaliseren en de groei 
van de GST af te remmen. Ze stelden ook voor om de 
huidige methode voor het berekenen van de GST en van de 
huurprijzen van sociale woningen aan te passen om “quick 
wins” te behalen. Ze dachten bijvoorbeeld aan de plafonne-
ring van de basishuurcoëfficiënt, het opleggen van de GST 
als minimuminkomen van de gezinnen, het vaststellen van 
een forfaitair bedrag van de kortingen voor kinderen ten 
laste en gehandicapten. Hoe staan de regering en de BGHM 
tegenover een mogelijke herziening van de financiering 
van de sociale huisvestingssector? Zal de hervorming 
van de manier waarop de GST en de sociale huurprijzen 
worden berekend nog tijdens de huidige zittingsperiode 
worden doorgevoerd? Waarom heeft de regering een aantal 
aanbevelingen van de spending review niet onmiddellijk 
doorgevoerd, waaronder de drie quick wins die vanaf 2024 
18 miljoen euro zouden hebben bespaard?

Ten vijfde is er de waarschijnlijke onderschatting van 
de terugbetalingen van de kortingen op de huurprijs. Het 
bedrag in de initiële begroting voor 2024 voor de subsidie 
die de kortingen op de huurprijs voor kinderen ten laste en 
personen met een handicap moet compenseren, is berekend 
op basis van de ramingen voor de aangepaste begroting 
voor 2023. Zal dat bedrag inderdaad onvoldoende zijn om 
alle kortingen te compenseren? Hoeveel sociale huurders 
met kinderen ten laste genoten de korting in 2023? Wat is 
het maandelijkse bedrag van die kortingen?

Ten zesde betreurt DéFI dat er blijkbaar geen structurele 
besparingen zijn die gerealiseerd hadden kunnen worden in 
het kader van Optiris.

Ten zevende zal de regering tijdens het laatste begro-
tingsconclaaf aansturen op rechtstreekse besparingen (3% 
op de personeelskosten, 5% op de werkingskosten, 8% op 
de facultatieve subsidies en 10% op de investeringssub-
sidies), maar die zijn niet gemakkelijk terug te vinden. 
Het is goed dat bepaalde allocaties in de begroting voor 
huisvesting stabiel blijven of zelfs stijgen, maar andere 
maatregelen zijn niet altijd zichtbaar in de basisallocaties, 
met name de facultatieve subsidies voor de VIH’s.

Het parlementslid is ontevreden over twee zaken:

Om te beginnen komt er geen structurele hervorming 
van de financieringswijze van de sociale huisvestingssec-
tor (berekeningswijze van de GST en van de huurprijzen 
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sociaux). Si l’on peut se réjouir des causes de la hausse de 
l’ARS, il faudra l’endiguer tôt ou tard parce qu’elle ne sera 
pas soutenable pour les finances régionales. La spending 
review fait état de 200 millions à l’horizon 2040. 
 

Ensuite, une mesure appelée de ses vœux par le Fonds 
du logement et en laquelle DéFI croit beaucoup est l’octroi 
par le Fonds de primes mensuelles dégressives à l’ac-
quisition pour les candidats acquéreurs qui disposent de 
faibles revenus. Cette mesure n’aurait pas coûté très cher 
(1,8 millions d’euros) et aurait permis d’inciter un nombre 
important de jeunes candidats propriétaires potentiels (500) 
avec des revenus précaires qui aujourd’hui hésitent, étant 
donné que les premières années du remboursement d’un prêt 
hypothécaire sont toujours celles qui pèsent le plus lourd.

En conclusion, en dépit de différences d’approches 
sur certains sujets, le Gouvernement présente un bilan 
positif quant au nombre de solutions offertes aux ménages 
précarisés durant cette législature. Elles étaient pressenties 
à 15.000 et devraient finalement atteindre les 18.000. 
DéFI souhaiterait un meilleur équilibre entre les crédits 
proposés à la SLRB (plus de 68 % du budget logement) 
et les autres outils qui permettraient à tous d’accéder à un 
logement de qualité à un prix décent (élargissement de 
l’allocation loyer, du parc des AIS, conventionnement sur 
base volontaire, politique d’accès à la propriété davantage 
volontariste, d’autres mécanismes originaux émergents 
de démembrement du droit de propriété, des réformes en 
matière de délivrance de permis d’urbanisme, d’aména-
gement territoire ou encore de normes de hauteur ou de 
superficie des logements). 
 

Mme Nawal Ben Hamou, secrétaire d’État répond 
aux questions budgétaires générales et aux économies que 
dans la mission 25, le montant total des économies (5 % 
dépenses de fonctionnement, 8 % économie sur les subsides 
facultatives et 10 % économie dépenses d’investissement) 
s’élève à 3.082.000,00 euros en crédits de liquidation et 
3.348.000,00 euros en crédits d’engagement.

Ces économies sont réparties comme suit:

–    pour les dépenses de fonctionnement (programme 
001), le montant total des économies (5 %) s’élève 
à 98.000,00 euros en crédits de liquidation et à 
88.000,00 euros en crédits d’engagement;

–    pour les subventions facultatives (programmes 002, 
003, 005, 007, 008 et 009), le montant total des 
économies (8 %) s’élève à 2.975.000,00 euros en 
crédits de liquidation et à 3.251.000,00 euros en crédits 
d’engagement;

voor sociale woningen). We mogen misschien blij zijn 
over de redenen waarom de GST stijgt, maar ooit moet 
die toch ingedijkt worden om betaalbaar te blijven voor de 
gewestelijke financiën. De spending review spreekt over 
200 miljoen euro tegen 2040.

Een maatregel die gevraagd wordt door het 
Woningfonds en waar DéFI sterk in gelooft, is de 
toekenning van maandelijkse degressieve premies voor 
de aankoop van een woning, bestemd voor kandidaat-ko-
pers met een laag inkomen. Die maatregel zou niet zoveel 
kosten (1,8 miljoen euro) en had veel jonge kandidaat-ei-
genaars (500) die nu nog twijfelen, kunnen overtuigen, in 
de wetenschap dat de eerste jaren het zwaarst zijn bij de 
afbetaling van een hypothecaire lening. 
 

Haar conclusie is de volgende. Ondanks de verschil-
lende benadering van bepaalde aspecten, heeft de regering 
tijdens deze regeerperiode toch heel wat oplossingen 
geboden aan arme gezinnen. Volgens de ramingen zou het 
daarbij om 15.000 gezinnen gaan; dat zullen er uiteinde-
lijk 18.000 worden. DéFI zou graag een beter evenwicht 
zien tussen de kredieten voor de BGHM (ruim 68% van 
het budget voor huisvesting) en de andere instrumenten die 
het voor iedereen mogelijk maken om een kwaliteitsvolle 
woning te vinden tegen een betaalbare prijs (uitbreiding van 
de huurtoelage, uitbreiding van het aanbod van de SVK’s, 
conventionering op vrijwillige basis, een meer voluntaris-
tisch beleid rond toegang tot eigendom, andere originele 
mechanismen die het gevolg zijn van de ontmanteling van 
het eigendomsrecht, hervorming van de stedenbouwkun-
dige vergunningsprocedure, de ruimtelijke ordening of de 
normen inzake hoogte en oppervlakte van woningen).

Staatssecretaris Nawal Ben Hamou antwoordt op de 
algemene vragen over de begroting en de besparingen: In 
opdracht 25 bedraagt het totale bedrag aan besparingen 
(5% werkingsuitgaven, 8% besparingen op faculta-
tieve subsidies en 10% besparingen op investerings-
uitgaven) 3.082.000 euro aan vereffeningskredieten en 
3.348.000 euro aan vastleggingskredieten.

Deze besparingen kunnen als volgt worden uitgesplitst:

–    voor werkingsuitgaven (programma 001) bedragen de 
totale besparingen (5%) 98.000 euro aan vereffeningskre-
dieten en 88.000 euro aan vastleggingskredieten; 
 

–    voor facultatieve subsidies (programma’s 002, 003, 
005, 007, 008 en 009) bedragen de totale besparingen 
(8%) 2.975.000 euro aan vereffeningskredieten en 
3.251.000 euro aan vastleggingskredieten; 
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–    pour les dépenses d’investissement (programme 
001), le montant total des économies (10 %) 
s’élève à 9.000,00 euros en crédits de liquidation et 
d’engagement.

Ces économies ont été imputées sur les AB de la 
mission 25.

En réponse aux questions sur l’AB provision PUL, 
les crédits de liquidation diminuent d’un montant de 
2.491.000,00 euros par rapport au budget initial 2023 et 
sont donc réduits à 1.850.000 euros au budget initial 2024. 

Le montant de 2.066.000,00 euros a été transféré à 
la mission 04 (AB 04.002.07.20.1111) pour liquider les 
dépenses relatives au personnel du SPRB impliqué dans 
la mise en œuvre du PUL. Sont concernés les équivalents 
temps plein (ETP) impliqués dans la mise en œuvre du PUL 
à Bruxelles Logement.

Le montant de 425.000,00 euros a été utilisé pour la com-
pensation de l’augmentation de l’AB 25.002.27.03.4352 
pour compléter la charge de personnel des CPAS pour 
assurer le suivi des locataires en défaut de paiement dans le 
cadre de la réforme de l’ordonnance «Expulsion». 
 

Quant aux crédits d’engagement, ils diminuent d’un 
montant de 5.613.000,00 euros et sont donc réduits à 
3.353.000 euros.

Le montant de 3.547.000,00 euros a été utilisé pour la 
compensation de l’augmentation des AB 25.002.27.03.4352 
(subvention CPAS pour le moratoire hivernal) et 
25.002.31.01.3432 (socialisation via les communes).

Concernant le budget de la SLRB, les crédits d’investis-
sement se montent bien à 54 millions d’euros pour le PRL 
et l’Alliance Habitat et concernent bien la construction de 
logements sociaux.

Au sujet de la remarque de la Cour des comptes qui 
pointe l’insuffisance des subsides pour répondre aux 
besoins de AH et du PRL, ce montant a été établi après 
un travail précis d’ajustement des besoins budgétaires 
nécessaires, en fonction de la réalité concrète des 
chantiers en cours, ou à lancer en 2024 qui a été réalisé 
par les équipes de la SLRB. 
 

Concernant l’augmentation de 25 millions pour la 
provision pour un prêt à la SLRB, cette augmentation permet 
de passer d’un montant de 125 millions à 150 millions afin 

–    voor investeringsuitgaven (programma 001) bedragen 
de totale besparingen (10%) 9.000 euro aan vereffe-
nings- en vastleggingskredieten. 
 

Deze besparingen zijn opgenomen in de basisallocaties 
van opdracht 25.

In antwoord op vragen over de basisallocatie met de 
provisie voor het Noodplan voor huisvesting: De vereffe-
ningskredieten ten opzichte van de initiële begroting 2023 
worden met 2.491.000 euro verlaagd en worden dus in de 
initiële begroting 2024 verlaagd tot 1.850.000 euro.

Het bedrag van 2.066.000 euro is overgedragen naar 
opdracht 04 (BA 04.002.07.20.1111) om de uitgaven te 
vereffenen in verband met GOB-personeel dat betrokken 
is bij de uitvoering van het Noodplan voor huisvesting. Het 
gaat om de VTE’s die betrokken zijn bij de uitvoering van 
het Noodplan voor huisvesting bij Brussel Huisvesting.

Het bedrag van 425.000 euro werd gebruikt ter 
compensatie van de verhoging van BA 25.002.27.03.4352 
om de personeelskosten van de OCMW’s voor de 
begeleiding van huurders met betalingsachterstand in het 
kader van de hervorming van de uitzettingsordonnantie 
verder te financieren.

De vastleggingskredieten zijn met 5.613.000 euro 
verlaagd tot 3.353.000 euro. 
 

Het bedrag van 3.547.000 euro werd gebruikt om de 
verhoging van BA 25.002.27.03.4352 (OCMW-subsidie 
voor het wintermoratorium) en BA 25.002.31.01.3432 
(socialisering via gemeenten) te compenseren.

De investeringskredieten in de begroting van de 
BGHM bedragen 54 miljoen euro voor het Gewestelijk 
Huisvestingsplan en de Alliantie wonen en hebben 
betrekking op de bouw van sociale woningen.

Er was een opmerking van het Rekenhof dat de 
subsidies ontoereikend zijn om aan de behoeften van het 
Gewestelijk Huisvestingsplan en de Alliantie wonen te 
voldoen. Wij wijzen erop dat dit bedrag is vastgesteld nadat 
de BGHM-teams gedetailleerd werk hadden verricht om 
de noodzakelijke budgettaire behoeften aan te passen aan 
de concrete realiteit van de lopende of in 2024 te starten 
projecten.

De verhoging van de provisie voor een lening aan 
de BGHM met 25 miljoen euro verhoogt het bedrag van 
125 miljoen euro naar 150 miljoen euro om het gewest 
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de permettre à la Région d’octroyer un prêt exceptionnel 
à la SLRB dans le cadre de ces missions. Ceci répond aux 
besoins de trésorerie de la SLRB.

Concernant l’augmentation des moyens de la Mission 25 
pour le logement, ils reflètent la volonté du Gouvernement 
de faire du logement une priorité depuis le début de la 
législature. Depuis 2004, de gros projets d’investissements 
ont été programmés et sont en cours de réalisation. Si des 
économies sont bien nécessaires, il n’est pas question de 
remettre en cause des projets pour lesquels des contrats ont 
été signés avec des entrepreneurs, des permis d’urbanisme 
ou des permis d’environnement ou été octroyés.

Concernant les chiffres relatifs à la production de 
logement, à la rénovation et la stratégie d’acquisition, 
les chiffres de construction ou acquisition de logements 
sociaux locatifs SLRB sont les suivants:

–    avant juillet 2019: 1.633 logements

–    ceux qui sont ou seront réceptionnés de 2019 à 2024: 
1.944 logements

–    d’autre part, 1.610 logements sont en chantier. En 2024 
1.066 logements seront mis en chantier.

La part de clés sur porte s’élève à 1.300 logements. 
 

Sous cette législature, plus du double de ce qui s’est fait 
sous les trois législatures précédentes a été réalisé. 
 

Pour répondre à la question du coût par logement acheté 
en clé sur porte au regard de celui d’un logement développé 
par la SLRB, la réponse est la même que l’an dernier: 
d’abord, le prix d’un clé sur porte comprend du foncier, ce 
qui n’est pas le cas d’un logement développé sur un terrain 
appartenant à la SLRB. En outre, le prix du foncier diffère 
en fonction de la localisation.

En moyenne, le prix d’un logement en développement 
propre de la SLRB est de 220.000 euros (hors foncier), 
tandis qu’en clé sur porte, il est de 300.000 euros (foncier 
compris).

Quand on sait aussi qu’un projet développé par la 
SLRB prend en moyenne 7 ans et demi - notamment en 
raison des délais des différents marchés publics à passer 
pour les études de faisabilité, architectes, entrepreneurs, et 
des procédures de demande de permis d’urbanisme-, ces 
délais ont également un coût qu’il faut porter, que ce soit 
en termes de personnel, de prestataires externes, etc. 
 

in staat te stellen een uitzonderlijke lening te verstrekken 
aan de BGHM in het kader van haar opdrachten. Dit 
beantwoordt aan de cashflowbehoeften van de BGHM.

De verhoging van de financiering voor opdracht 25 
voor huisvesting toont de vastberadenheid van de regering 
om van huisvesting een prioriteit te maken sinds het begin 
van de zittingsperiode. Sinds 2004 zijn er grote investe-
ringsprojecten gepland en in uitvoering. Besparingen zijn 
nodig, maar projecten waarvoor contracten met aannemers 
zijn getekend, stedenbouwkundige vergunningen of mili-
euvergunningen zijn verleend, worden niet ter discussie 
gesteld.

Onder de cijfergegevens voor woningproductie, 
renovatie en de aankoopstrategie, hebben wij de volgende 
cijfers voor wat de bouw of aankoop betreft van sociale 
huurwoningen bij de BGHM:

–    vóór juli 2019: 1.633 woningen

–    opgeleverd of op te leveren tussen 2019 en 2024: 1.944 
woningen

–    1.610 woningen zijn momenteel in aanbouw en in 2024 
zullen er 1.066 woningen in aanbouw zijn.

Het aandeel sleutel-op-de-deur bedraagt 1.300 
woningen.

Tijdens deze zittingsperiode is er meer dan twee 
keer zoveel bereikt als tijdens de drie voorgaande 
zittingsperioden.

Het antwoord op de vraag wat een sleutel-op-de-deur-
woning kost in vergelijking met een woning die door de 
BGHM is ontwikkeld, is hetzelfde als vorig jaar: ten eerste 
is de grond bij de prijs van een woning sleutel-op-de-deur 
inbegrepen, wat niet het geval is voor een woning die 
is ontwikkeld op grond die eigendom is van de BGHM. 
Bovendien verschilt de grondprijs per locatie.

Gemiddeld bedraagt de prijs van een woning in eigen 
ontwikkeling van de BGHM 220.000 euro (exclusief 
grond), terwijl voor een sleutel-op-de-deurwoning de prijs 
300.000 euro is (inclusief grond).

Vergeten we niet dat een door de BGHM ontwikkeld 
project gemiddeld 7,5 jaar in beslag neemt - met name 
vanwege de tijd die nodig is voor het gunnen van de ver-
schillende overheidsopdrachten voor haalbaarheidsstu-
dies, architecten en aannemers, en de procedures voor het 
aanvragen van stedenbouwkundige vergunningen – en dat 
deze termijnen ook kosten met zich brengen voor personeel, 
externe dienstverleners enzovoort.
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En conclusion, le prix des achats clés sur porte ne 
semble pas excessif et ils offrent une solution rapide pour 
acquérir du logement répondant aux dernières normes éner-
gétiques. Toute acquisition faite par la SLRB se fait sur la 
base d’un rapport remis par le CAIR.

Par ailleurs, la diminution des crédits B est due à 
un lissage des liquidations de 2024, en 2025 et 2026 en 
fonction de l’état d’avancement des chantiers. Les budgets 
prévus correspondent donc bien aux besoins des chantiers 
qui démarreront en 2024.

Concernant les chiffres des logements vides, il est 
normal qu’ils évoluent à la hausse ou à la baisse en 
permanence, puisqu’ils dépendent des logements remis en 
état ou rénovés en voie d’attribution, ou qui sont vidés car 
un projet de rénovation va débuter. Il y a un «turn over» 
permanent puisque la SLRB a accéléré la rénovation.

À propos du nombre de logements inoccupés dans le 
logement social, les chiffres ont été communiqués lors de 
la commission du 26 octobre: 4833 logements inoccupés, 
dont 3097 logements vides pour rénovation (dont 1065 en 
rénovation, 1928 en étude pour rénovation, 59 à rénover en 
attente d’un plan de financement, et 45 logements sous la 
catégorie «Autres»), 745 en cours d’attribution et 991 en 
remise en état. Il y a donc réellement 104 logements vides 
«en attente». 
 

Enfin, les 54 millions prévus sont bien dévolus à la 
poursuite du PRL et de l’AH, et donc à la construction de 
logements sociaux. 
 

Quant aux questions relatives à l’allocation régionale 
de solidarité, elle est dédiée aux SISP qui subissent une 
perte en raison de la faiblesse ou de l’absence de revenus 
des locataires. Il est difficile de prévoir précisément la 
croissance du déficit social durant les prochaines années 
mais, eu égard aux paramètres qui jouent structurellement 
- l’extension quantitative du patrimoine et son amélioration 
qualitative – on doit s’attendre à une croissance pérenne de 
l’ordre de 5 à 10 %. Le principe de l’ARS est inscrit dans le 
Code du Logement qui stipule que la SLRB a notamment 
pour mission d’octroyer une allocation de solidarité aux 
SISP qui subissent une perte en raison de la faiblesse ou 
de l’absence de revenu des locataires. L’augmentation tient 
compte de l’impact à la hausse qui a été communiquée pour 
l’ajustement 2023 mais fera l’objet d’un ajustement en 
2024. Une analyse est en cours afin de revoir le financement 
et le système de l’ARS. Les conclusions de ce groupe de 
travail seront communiquées début 2024.

Le tableau de répartition de l’ARS par SISP pour 2023 
figure en annexe du rapport. (annexe 1)

De prijs van een sleutel-op-de-deurwoning lijkt dus 
niet buitensporig hoog. Het is een snelle oplossing voor het 
verwerven van woningen die voldoen aan de nieuwste ener-
gienormen. Alle aankopen door de BGHM zijn gebaseerd 
op een rapport van het GCAO.

Bovendien is de verlaging van de B-kredieten het 
gevolg van de afvlakking van de vereffeningen van 2024 
naar 2025 en 2026, afhankelijk van de voortgang van de 
projecten. De geplande budgetten komen dus overeen met 
de behoeften van de projecten vanaf 2024.

Het is normaal dat de cijfers voor leegstaande woningen 
voortdurend stijgen en dalen, omdat ze afhangen van het 
aantal woningen dat wordt opgeknapt of gerenoveerd, of 
dat wordt leeggemaakt omdat een renovatieproject in de 
steigers staat. Er is een permanente turnover omdat de 
BGHM het renovatieproces heeft versneld.

Het aantal leegstaande woningen in de sociale 
huisvesting is meegedeeld tijdens de commissievergade-
ring van 26 oktober: 4.833 leegstaande woningen, waarvan 
3.097 woningen die leegstaan omdat ze gerenoveerd 
zullen worden (waarvan 1.065 worden gerenoveerd, 1.928 
worden onderzocht voor renovatie, 59 worden gerenoveerd 
in afwachting van een financieringsplan en 45 onder de 
categorie “overige” vallen), 745 die zich in de toewijzings-
procedure bevinden en 991 die in herstel zijn. Voor 104 
leegstaande woningen is nog niets beslist.

Tot slot zal de ingeschreven 54 miljoen euro worden 
gebruikt om het Gewestelijk Huisvestingsplan en de 
Alliantie wonen voort te zetten, en dus om sociale woningen 
te bouwen.

De gewestelijke solidariteitstoelage is bestemd voor 
de OVM’s die verlies lijden door het lage of onbestaande 
inkomen van hun huurders. Het is moeilijk om de toename 
van het sociale deficit voor de komende jaren precies te 
voorspellen, maar gezien de parameters die structureel 
relevant zijn - de kwantitatieve uitbreiding van het bestand 
en de kwalitatieve verbetering ervan - kunnen we een 
permanente stijging van ongeveer 5 tot 10% verwachten. Het 
beginsel van de GST is vastgelegd in de Huisvestingscode, 
die bepaalt dat een van de taken van de BGHM erin bestaat 
om een solidariteitstoelage toe te kennen aan de OVM’s die 
verlies lijden door het lage of onbestaande inkomen van 
hun huurders. De stijging houdt rekening met de hogere 
impact die werd voorgelegd voor de aanpassing in 2023, 
maar in 2024 het voorwerp van een aanpassing zal worden. 
Er wordt onderzocht hoe de financiering en het systeem 
van de toelage herzien kunnen worden. De conclusies van 
deze werkgroep zullen begin 2024 worden meegedeeld. 

De tabel met de toekenning van de toelage per OVM 
voor 2023 is als bijlage bij het verslag gevoegd. (bijlage 1)
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Quant aux chiffres rénovations, ceux-ci ne sont pas 
contradictoires. En effet, il faut distinguer le nombre d’in-
terventions effectuées du nombre de logements rénovés. Les 
interventions peuvent être de trois types: des rénovations 
complètes, des rénovations partielles (enveloppe du 
bâtiment, châssis) ou des rénovations de composants 
relatifs aux techniques spéciales (chauffage, ventilation)

30.535 interventions de rénovation concernant 25. 
000 logements ont déjà eu lieu sur les 36.798 prévues. 
En d’autres termes, un même logement peut connaître 
plusieurs interventions. Par exemple, un changement de 
châssis en 2020 et un remplacement deux ans plus tard de 
la chaudière.

Pour le montant des rénovations, le budget de la SLRB 
est de 120 millions d’euros.

À propos de la spending review, plusieurs propositions 
trouvent une réponse dans les actions du PUL comme 
la socialisation du parc public et privé ou l’extension de 
l’allocation loyer. Par ailleurs, un groupe de travail a été 
mis en place au niveau de la SLRB concernant la réforme 
de l’ARS et, plus généralement, une refonte du système 
de financement de la gestion des logements sociaux. 
Les conclusions sont attendues pour le début de l’année 
prochaine.

Concernant les panneaux photovoltaïques, la SLRB 
a déjà identifié et désigné les bâtiments prioritaires qui 
doivent abriter les installations de panneaux photovol-
taïques. Il s’agit actuellement de 253 immeubles et 200 
blocs de maisons individuelles distribués sur toutes les 
communes. Le marché public pour la désignation des 
entrepreneurs avait été publié, mais la SLRB n’avait mal-
heureusement pas reçu d’offres. Les cahiers de charges ont 
été modifiés pour permettre le lancement d’une nouvelle 
procédure de sélection.

Voici un état des lieux des marchés lancés: 
 

–    Les marchés lancés début septembre:

–  au Foyer Anderlechtois – Carpentier: 71 logements;

–  Comensia – Hunderenveld: 318 logements;

–  Foyer du Sud – Source:24 logements;

–  H.B.M – Pacification: 22 logements;

–  H.B.M – Vanderhoeven: 14 logements. 
 

Des offres ont été reçues pour tous les marchés cités 
sauf pour la SISP H.B.M., qui sera donc relancé. 
 
 

–    Les marchés lancés en octobre:

De renovatiecijfers zijn niet tegenstrijdig. Er moet een 
onderscheid worden gemaakt tussen het aantal uitgevoerde 
renovaties en het aantal gerenoveerde woningen. Er zijn 
drie soorten renovaties: volledige renovaties, gedeeltelijke 
renovaties (bouwschil, ramen) of renovaties van onderdelen 
waarvoor speciale technieken vereist zijn (verwarming, 
ventilatie).

30.535 van de 36.798 renovatiewerken die gepland 
waren voor 25.000 woningen zijn al uitgevoerd. Eenzelfde 
woning kan meerdere renovaties ondergaan, zoals een 
nieuw raamkozijn in 2020 en een nieuwe verwarmingsketel 
twee jaar later. 
 

De BGHM heeft een budget van 120 miljoen euro voor 
renovaties.

Dan komen we bij de spending review. Enkele 
voorstellen vinden een antwoord in de acties van het 
Noodplan voor huisvesting, zoals de socialisering van het 
openbare en particuliere woningbestand en de uitbreiding 
van de huurtoelage. Er is binnen de BGHM een werkgroep 
opgericht om de solidariteitstoelage te hervormen en, meer 
in het algemeen, om de financiering van het beheer van 
sociale huisvesting te herzien. De conclusies worden begin 
volgend jaar verwacht.

De BGHM heeft de prioritaire gebouwen voor de 
plaatsing van fotovoltaïsche panelen opgelijst. Het gaat 
momenteel om 253 gebouwen en 200 huizenblokken 
verspreid over alle gemeenten. De overheidsopdracht voor 
de aanduiding van aannemers werd bekendgemaakt, maar 
de BGHM heeft helaas geen offertes ontvangen. Het bestek 
werd gewijzigd zodat een nieuwe selectieprocedure kon 
worden opgestart. 
 
 

Hieronder volgt een overzicht van de uitgeschreven 
opdrachten:

–    De opdrachten zijn begin september uitgeschreven:

–  Anderlechtse Haard - Carpentier: 71 woningen;

–  Comensia - Hunderenveld: 318 woningen;

–  Zuiderhaard - Bron: 24 woningen;

–  De Goedkope Woningen - Pacificatie: 22 woningen;

–  De Goedkope Woningen - Vanderhoeven: 14 
woningen.

Voor alle bovenstaande opdrachten zijn offertes 
ontvangen, behalve voor de OVM De Goedkope 
Woningen, waarvoor een nieuwe opdracht zal worden 
uitgeschreven.

–    opdrachten uitgeschreven in oktober:
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–  Foyer Laekenois – Cité Modèle 4: pour 110 
logements;

–  Foyer Schaerbeekois – Azalées: pour 10 logements.

–  Foyer du Sud– Leclercq:pour 83 logements;

–    Les marchés lancés ce mois-ci:

–  BinHôme– Volta: 98 Logements.

–  ABC – Kappeveld: pour 205 maisons.

L’objectif à long terme est bien d’installer environ 5,5 
GWc (Giga Watts-crête) de modules photovoltaïques sur les 
toitures des logements sociaux dans la Région de Bruxelles-
Capitale. La SLRB a décidé d’accélérer le processus de 
désignation des entrepreneurs à travers l’adoption d’une 
procédure négociée avec publicité. 
 

Concernant les attributions effectuées par les SISP, les 
attributions de logements sociaux en 2023 sont de 1.229 à 
la date du 15 novembre. En 2022, elles étaient de 1.392; en 
2021 de 1190 et en 2020, de 1.002. On constate donc une 
augmentation continue des attributions. Il s’agit depuis le 
début de la législature de 4903 attributions.

Au sujet de la liste d’attente, elle est constituée de 
Bruxellois mais également de Flamands et de Wallons. 
Le stock de logement n’est qu’une variable de l’équation, 
mais c’est avant tout la conjoncture économique actuelle 
qui fait que de plus en plus de ménages s’inscrivent sur 
la liste d’attente. Quant aux mesures structurelles, le PUL 
a pour objectif d’agir sur tous les leviers possibles, tant 
publics que privés, pour aider les ménages bruxellois à 
être mieux logés. Nous sommes passés par différentes 
crises successives (Covid-19, crise énergétique), plus de 
56.000 familles sont dans l’attente d’un logement social. 
Précisément, 55.400 familles mais, de toute façon, un 
Bruxellois sur deux rentre dans les conditions du social.

En ce qui concerne la question de l’accompagnement 
dans le logement social, la SASLS se compose de 47 tra-
vailleurs sociaux détachés auprès des 16 SISP afin de 
soutenir leur mission de bailleur social et de répondre aux 
besoins des locataires et candidats locataires en matière 
d’accompagnement social. Grâce à l’action 23 du PUL, une 
équipe Mobile Santé Mentale a été mise en place avec deux 
assistants sociaux ayant une spécialisation en santé mentale 
et un psychiatre, 1 ou 2 jours par semaine. Cette équipe 
offre un soutien temporaire sur le terrain, aux services 
sociaux des SISP, dans leurs contacts avec les locataires 
sociaux qui ont des problèmes de santé mentale (soutien de 
première ligne). L’ensemble des SISP y ont déjà fait appel. 
 

Concernant le Fonds du logement, le nombre de 
logements acquisitifs réceptionnés en 2023 s’élève à 

–  Lakense Haard - Modelwijk 4: 110 woningen; 
 

–  Schaarbeekse Haard - Azalea: 10 woningen;

–  Zuiderhaard - Leclercq: 83 woningen.

–    Opdrachten uitgeschreven deze maand:

–  BinHôme-Volta: 98 woningen;

–  ABC - Kappeveld: 205 woningen.

De langetermijndoelstelling bestaat erin om ongeveer 
5,5 GWp (gigawattpiek) aan fotovoltaïsche modules te 
plaatsen op daken van sociale woningen in het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest. De BGHM heeft besloten om de 
procedure voor het aanstellen van aannemers te versnellen 
door een onderhandelingsprocedure met bekendmaking te 
volgen.

De door de OVM’s toegewezen sociale woningen 
bedroegen 1.229 op 15 november 2023. In 2022 waren dat 
er 1.392, in 2021 1.190 en in 2020 1.002. Er is dus een 
gestage toename van toewijzingen. Sinds het begin van de 
zittingsperiode zijn er 4.903 woningen toegewezen. 
 

De wachtlijst bestaat niet alleen uit Brusselaars, maar 
ook uit Vlamingen en Walen. Het woningenbestand is 
slechts één variabele in de vergelijking, maar het is vooral 
de huidige economische situatie die meer en meer gezinnen 
op de wachtlijst plaatst. Wat de structurele maatregelen 
betreft, wil het Noodplan voor huisvesting alle mogelijke 
hefbomen gebruiken, zowel publieke als private, om de 
Brusselse gezinnen beter te huisvesten. We hebben opeen-
volgende crises doorgemaakt (de covidcrisis, de  energie-
crisis), en ongeveer 56.000 gezinnen wachten momenteel 
op een sociale woning. Het gaat eigenlijk om precies te zijn 
om 55.400 gezinnen, maar in elk geval komt één op twee 
Brusselaars in aanmerking voor een sociale woning. 

Voor de begeleiding in de sociale huisvesting beschikt 
de DMBSH over 47 maatschappelijk werkers die gede-
tacheerd zijn bij de 16 OVM’s om hun rol als sociale 
verhuurder te ondersteunen en tegemoet te komen aan 
de behoeften aan sociale begeleiding van huurders en 
toekomstige huurders. Dankzij actie 23 van het Noodplan 
voor huisvesting is er een team voor mobiele geestelijke 
gezondheidszorg samengesteld met twee maatschappelijk 
werkers gespecialiseerd in geestelijke gezondheid en een 
psychiater. Het team werkt 1 tot 2 dagen per week. Het biedt 
tijdelijke ondersteuning ter plaatse aan de sociale diensten 
van de OVM’s in hun contacten met sociale huurders met 
geestelijke gezondheidsproblemen (eerstelijnsbijstand). 
Alle OVM’s hebben al een beroep gedaan op dit team.

Bij het Woningfonds zijn er in 2023 113 koopwonin-
gen opgeleverd: 38 woningen voor het project Malherbe 
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113. Il s’agit de 38 logements pour le projet «Malherbe» 
(10.115.657 euros HTVA) et de 75 logements pour le projet 
«Steyls» (20.277.362 euros HTVA).

En 2025, il est prévu de réceptionner 36 logements 
acquisitifs à De Gunst / Vandepeereboom et les îlots 2 et 3 
du projet Trèfles qui constituent 283 logements. En 2026, le 
projet Trèfles se terminera avec la réception de l’îlot 1 avec 
ses 178 logements.

Depuis le début de la législature, ces projets sortis 
de terre et ceux qui ont été lancés représentent 1.223 
logements acquisitifs en plus à Bruxelles. Au niveau des 
logements locatifs, 75 sont «sortis de terre» en 2023: 55 
grâce au projet Malherbe et 20 pour Steyls. En 2025, 25 
logements sont prévus pour le projet Vandervelde et 8 pour 
le projet Cognassiers. Depuis 2019, cela représente plus de 
380 logements.

Le Fonds s’était vu confier la réception provisoire de 
500 logements dans le cadre du plan logement et de 1000 
logements dans le cadre de l’alliance habitat. Pour le Plan 
logement, 472 logements ont été livrés, le solde étant 
en phase permis d’urbanisme. Pour l’Alliance Habitat, 
481 logements ont été livrés (acquisition directe), 497 
logements sont en chantier et 23 logements à Josaphat sont 
en phase de permis de lotir. 
 
 

Concernant la provision pour le prêt au Fonds du 
logement diminuée de 25 millions pour le financement de 
ces missions et la dotation d’investissement qui augmente 
de 5 millions, ces changements ne sont pas liés à la décon-
solidation du Fonds.

La provision de 25 millions diminue car elle n’a pas 
été activée. Ces 25 millions ont été utilisés pour augmenter 
l’octroi de prêts de la SLRB qui passent de 125 millions 
à 150 millions tandis qu’une augmentation de la dotation 
d’investissement de 5 millions a été nécessaire pour 
répondre à la volatilité des taux du marché dans le cadre des 
opérations de crédits hypothécaires du Fonds du logement, 
activités non-déconsolidées.

En 2024, le Fonds a un solde SEC de financement net de 
- 64,2 millions d’euros mais ce solde de financement sera, 
vu la déconsolidation en cours, amélioré pour se monter à 
- 0,2 millions d’euros.

Pour la sous-estimation des engagements de 99 millions 
d’euros, les engagements existent pour deux opérations: 
Sans Souci (ventes à partir de 2017) et Lemaire (ventes à 
partir de 2015) pour un montant de 10.7 millions d’euros. Il 

(10.115.657 euro exclusief btw) en 75 woningen voor het 
project Steyls (20.277.362 euro exclusief btw). 
 

In 2025 is de oplevering gepland van 36 koopwoningen 
aan De Gunst / Vandenpeereboom en de blokken 2 en 3 van 
het project Klaverwijk, samen goed voor 283 woningen. 
In 2026 wordt het project Klaverwijk afgewerkt met de 
oplevering van blok 1, bestaande uit 178 woningen.

Sinds het begin van de zittingsperiode zijn deze 
voltooide en gelanceerde projecten goed voor 1.223 extra 
koopwoningen in Brussel. In 2023 zijn er 75 huurwo-
ningen voltooid: 55 in het Malherbeproject en 20 in het 
Steylsproject. In 2025 zijn 25 woningen gepland voor het 
project Vandervelde en 8 voor het project Kweepereboom. 
Sinds 2019 komt dit neer op meer dan 380 woningen. 
 

Bij het Woningfonds was er een voorlopige oplevering 
van 500 woningen in het kader van het Huisvestingsplan 
en 1.000 woningen in het kader van de Alliantie wonen. 
In het kader van het huisvestingsplan zijn 472 woningen 
opgeleverd; de rest bevindt zich in de fase van de ste-
denbouwkundige vergunning. In het kader van de 
Alliantie wonen zijn er 481 woningen opgeleverd (recht-
streekse aankoop), zijn er 497 woningen in aanbouw en 
bevinden er zich 23 woningen (Josaphat) in de fase van de 
verkavelingsvergunning.

De provisie voor de lening aan het Woningfonds, die 
met 25 miljoen euro is verlaagd om deze opdrachten te 
financieren, en de investeringsdotatie, die met 5 miljoen 
euro is verhoogd, houden geen verband met de deconsoli-
datie van het Fonds.

De provisie van 25 miljoen euro werd verlaagd omdat ze 
niet werd geactiveerd. Deze 25 miljoen euro werd gebruikt 
om de BGHM-leningen te verhogen van 125 miljoen euro 
naar 150 miljoen euro, terwijl een verhoging van de inves-
teringsdotatie met 5 miljoen euro nodig was om te reageren 
op de volatiliteit van de marktrente voor de hypotheekle-
ningen van het Woningfonds, die niet gedeconsolideerd 
zijn.

In 2024 heeft het Fonds een netto vorderingensaldo 
(ESR) van - 64,2 miljoen euro, maar gezien de lopende 
deconsolidatie zal dit vorderingensaldo worden verbeterd 
tot - 0,2 miljoen euro.

Wat de te lage raming van de vastleggingen met 
99 miljoen euro betreft zijn er vastleggingen voor twee ver-
richtingen: Sans Souci (verkoop vanaf 2017) en Lemaire 
(verkoop vanaf 2015) voor een bedrag van 10,7 miljoen 
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s’agit d’évaluer le montant futur des rachats des logements 
(contrat en emphytéose dans 50 ans et plus). 
 

Les raisons ont été reprises dans le rapport de la Cour. 
En raison de l’absence d’une allocation de base adéquate, 
ces obligations ont été transférées en 2022 vers un compte 
en regard duquel aucune allocation de base ne figurait, de 
sorte qu’elles n’apparaissent pas dans le rapportage sur les 
engagements repris en annexe au compte d’exécution du 
budget. En réalité, ces obligations apparaissent uniquement 
dans les droits et obligations hors bilan. Entre temps, le 
problème a été résolu grâce à la création d’une nouvelle 
AB «Location à long terme de bâtiments avec achat (droit 
de superficie)».

Sur la déconsolidation partielle du Fonds du logement, 
il en résulte partielle que la quasi-société «Immo» couvrant 
les activités immobilières du Fonds fait maintenant partie 
du secteur marchand (S11), c’est-à-dire hors périmètre 
du secteur public et ce à partir de 2020 (effet rétroactif). 
En effet, l’ICN a donné un avis positif à la déconsolida-
tion partielle du Fonds en date du 8 novembre 2023. Ces 
activités immobilières sont la mission locative avec près de 
1600 logements loués, la mission de production & vente de 
logements - principalement le programme Alliance Habitat 
- et une partie des services partagés (50 %). 
 

Le Gouvernement a décidé que la demande de déconso-
lidation partielle du Fonds serait reprise dans le budget 2024 
de ce dernier. La déconsolidation aura donc un effet positif 
sur le solde de financement à hauteur de 64,2 millions 
d’euros.

La dotation d’investissement concernant l’octroi des 
crédits hypothécaires et la subvention de fonctionnement 
pour le programme de garanties locatives restent quant à 
elles consolidées dans le budget de la Région qui continue 
à se porter caution du Fonds via sa garantie régionale.

Quant aux activités qui resteront consolidées, le nombre 
de prêts ECORENO accordés en 2023 par le Fonds du 
logement est de 518 pour les prêts ECORENO hypothé-
caires et de 387 pour les prêts ECORENO à consommation.

À propos des remarques de la Cour des comptes, le 
Fonds du logement effectue un suivi mensuel de l’évolution 
des taux d’intérêt sur le marché et réévalue constamment 
ses besoins. Lors de l’élaboration du budget, en juillet 2023, 
les besoins en crédits de liquidation pour la dotation 
d’investissement (Crédits Hypothécaires) s’élevaient à 
10,943 millions d’euros. Étant donné la situation budgétaire 
délicate de la Région, un montant de 10,522 millions a 
été rendu disponible à cet effet. En septembre 2023, les 
besoins de liquidation s’élevaient à 11,278 millions mais 
force est de constater qu’en date du 14 novembre 2023, les 

euro. Het toekomstige bedrag van de terugkoop van de 
woningen (erfpachtcontracten van 50 jaar of meer) moet 
geëvalueerd worden.

De redenen hiervoor zijn uiteengezet in het verslag van 
het Rekenhof. Wegens het ontbreken van een toereikende 
basisallocatie werden deze verplichtingen in 2022 overge-
heveld naar een post waarvoor geen basisallocatie bestond, 
zodat zij niet voorkomen in de rapportage over de vast-
leggingen in de bijlage bij de uitvoeringsrekening van de 
begroting. In werkelijkheid verschijnen deze verplichtin-
gen enkel in de rechten en verplichtingen buiten balans. 
Inmiddels is het probleem opgelost door de invoering van 
een nieuwe BA “Langetermijnhuur van gebouwen met 
aankoop (opstalrechten)”.

De gedeeltelijke deconsolidatie van het Woningfonds 
heeft deels als resultaat dat de quasi-vennootschap Immo 
die de vastgoedactiviteiten van het Woningfonds voert, 
voortaan deel uitmaakt van de commerciële sector (S11), 
dat wil zeggen buiten de perimeter van de openbare sector, 
met terugwerking vanaf 2020. Het INR heeft een positief 
advies gegeven over de gedeeltelijke deconsolidatie van 
het Woningfonds op 8 november 2023. Deze vastgoedacti-
viteiten zijn de verhuring, met bijna 1.600 huurwoningen, 
de productie en verkoop van woningen - voornamelijk het 
programma Alliantie wonen - en een deel van de gedeelde 
diensten (50%).

De regering heeft beslist dat het verzoek van het 
Woningfonds tot gedeeltelijke deconsolidatie zal worden 
opgenomen in zijn begroting voor 2024. De deconsolida-
tie zal daarom een positief effect hebben op het vorderin-
gensaldo van 64,2 miljoen euro.

De investeringsdotatie voor hypothecaire leningen en 
de werkingssubsidie voor het huurwaarborgprogramma 
blijven geconsolideerd in de begroting van het gewest dat 
garant blijft staan voor het Fonds via zijn gewestgarantie. 
 

Binnen de activiteiten die geconsolideerd blijven, 
bestaat het aantal Ecorenokredieten dat in 2023 door 
het Woningfonds wordt verstrekt uit 518 leningen als 
hypothecair krediet en 387 leningen als consumentenkrediet.

Wat de opmerkingen van het Rekenhof betreft, volgt 
het Woningfonds maandelijks de ontwikkeling van de 
rentevoeten op de markt en evalueert het voortdurend zijn 
behoeften. Bij de opmaak van de begroting in juli 2023 
bedroegen de behoeften aan vereffeningskredieten voor de 
investeringsdotatie (hypothecaire leningen) 10,943 miljoen 
euro. Gezien de delicate begrotingssituatie van het 
gewest werd hiervoor een bedrag van 10,522 miljoen 
euro vrijgemaakt. In september 2023 bedroegen de 
vereffeningsbehoeften 11,278 miljoen euro, maar op 
14 november 2023 bedroegen de behoeften 10,975 miljoen 
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besoins s’élevaient alors à 10,975 millions. Cette constante 
variation des besoins du Fonds résulte de la volatilité des 
taux d’intérêt sur les marchés. En 2024, comme chaque 
année, un ajustement sera nécessaire afin de répondre aux 
besoins de Fonds en tenant compte de cette volatilité. 
 

Concernant la restriction des conditions d’octroi des 
prêts hypothécaires, les restrictions des conditions pour 
bénéficier des prêts hypothécaires ont permis de ralentir 
les demandes. Il s’agissait d’une mesure temporaire 
normalement limitée à 2023. Le Fonds analysera la 
situation afin de rouvrir ces accès dès que possible. Son 
conseil d’administration se prononcera dans les prochaines 
semaines sur la potentielle réouverture des crédits à partir 
du 1er janvier 2024. Sa décision sera ensuite soumise à la 
secrétaire d’État et au ministre Maron.

Quant à l’abattement, il se fait sur la base de la valeur 
d’acquisition du bien. Environ 80 % des emprunteurs du 
fonds en bénéficient.

Sur les contrats communes et les engagements des 
référents logements, alors que fin 2022, deux communes, 
Ixelles et Saint-Gilles, avaient engagé leur référent 
logement, aujourd’hui 14 référents logement sont entrés en 
fonction sur les 16 dont peuvent bénéficier les communes 
signataires du contrat logement. Les deux dernières 
communes, Schaerbeek et Saint-Josse-ten-Noode, 
s’apprêtent à lancer les procédures de sélection en vue de 
l’engagement de leur référent logement. Début 2024, les 16 
référents logement devraient donc être en poste.

16 contrats logements ont donc été signés à ce jour 
dont, les deux derniers cette année, avec les communes de 
Schaerbeek et d’Uccle. Par conséquent, trois communes 
n’ont pas adopté le contrat logement. À ce stade, il n’y a 
pas eu de retour de leur part concernant d’éventuels points 
bloquant l’adoption de ce contrat, bien que deux des trois 
bourgmestres de ces communes appartiennent à des partis 
de la majorité.

Les communes signataires se sont vues octroyer 
des subventions pour financer du personnel communal, 
nommés «référents logement» dont la mission est de mettre 
en œuvre les actions du protocole de collaboration signé 
avec la Région bruxelloise, notamment la lutte contre les 
logements inoccupés et insalubres et la socialisation des 
loyers des logements communaux.

En ce qui concerne ces subsides, les budgets suivent en 
fonction de la date de signature des contrats Logement par 
les différents conseils communaux.

Concernant les missions déjà accomplies par ces 
référents logement engagés par 14 communes-signataires 

euro. Deze constante variatie in de behoeften van het 
Fonds is het gevolg van de volatiliteit van de rentetarie-
ven op de financiële markten. In 2024 zal, zoals elk jaar, 
een aanpassing nodig zijn om aan de behoeften van het 
Woningfonds te voldoen, waarbij rekening wordt gehouden 
met deze volatiliteit.

De beperkingen van de voorwaarden voor het 
toekennen en krijgen van hypothecaire leningen hebben 
bijgedragen om de aanvragen te vertragen. Dit was een 
tijdelijke maatregel, die normaal beperkt is tot 2023. Het 
Woningfonds zal de situatie analyseren om de toegang zo 
snel mogelijk weer open te stellen. De komende weken zal 
de raad van bestuur van het Woningfonds beslissen of de 
kredietverlening wordt heropend vanaf 1 januari 2024. De 
beslissing zal vervolgens worden voorgelegd aan de staats-
secretaris en aan minister Alain Maron.

Het abattement is gebaseerd op de aankoopwaarde van 
het onroerend goed. Ongeveer 80% van de leners van het 
Woningfonds hebben er recht op.

Wat de contracten met de gemeenten en de aanwerving 
van de referenten huisvesting betreft, hadden twee 
gemeenten, Elsene en Sint-Gillis, eind 2022 hun referenten 
aangeworven. Vandaag zijn 14 referenten huisvesting in 
dienst, op de 16 die ter beschikking staan van de gemeenten 
die het huisvestingscontract hebben ondertekend. De laatste 
twee gemeenten, Schaarbeek en Sint-Joost-ten-Node, 
bereiden de selectieprocedures voor om hun referenten 
huisvesting aan te werven. Begin 2024 moeten alle 16 
referenten huisvesting in dienst zijn.

Tot nu toe zijn er 16 huisvestingsovereenkomsten 
ondertekend, de laatste twee dit jaar met de gemeenten 
Schaarbeek en Ukkel. Drie gemeenten hebben de huisves-
tingsovereenkomst nog niet goedgekeurd. Op dit moment 
hebben ze nog geen feedback gegeven over punten die 
de goedkeuring van de overeenkomst in de weg staan, 
ondanks het feit dat twee van de drie burgemeesters van 
deze gemeenten tot een meerderheidspartij behoren.

De ondertekenende gemeenten hebben subsidies 
gekregen om gemeentepersoneel te financieren, de 
zogenaamde referenten huisvesting, die als taak hebben de 
acties uit te voeren die in het samenwerkingsprotocol met 
het Brussels Gewest zijn vastgelegd, in het bijzonder de 
strijd tegen leegstaande en ongezonde woningen en de soci-
alisering van de huurprijzen van gemeentelijke woningen.

Voor deze subsidies worden middelen vrijgemaakt 
volgens de datum waarop de huisvestingsovereenkomsten 
door de verschillende gemeenteraden worden ondertekend.

De reeds uitgevoerde opdrachten van deze referenten 
huisvesting, die in dienst zijn genomen door de 14 gemeenten 
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du contrat logement, ceux-ci ont notamment travaillé sur 
l’organisation et le suivi du comité d’accompagnement 
prévu par le contrat logement en produisant une feuille de 
route pour le suivi des objectifs du contrat; la lutte contre 
les logements inoccupés et les logements insalubres en ce 
compris la mise en œuvre du droit de gestion publique et la 
mise en place de l’alerte DIRL; la socialisation des loyers 
des logements communaux; l’échange de bonnes pratiques 
entre communes mais aussi avec la Région ainsi que la 
promotion des actions du contrat logement lors de séances 
d’information dédiées aux partenaires du protocole de col-
laboration signé avec la Région 
 
 

Au niveau des concertations avec les communes et du 
monitoring des objectifs du contrat commune, plusieurs 
espaces d’échanges ont été créés à cet égard.

Premièrement, des comités d’accompagnement ont 
été mis en place auxquels participent des représentants 
communaux et régionaux. Ceux-ci se réunissent annuelle-
ment afin d’évaluer les objectifs fixés par le protocole de 
collaboration et faire des propositions d’amélioration, tel 
que défini dans le contrat logement. Alors que les dernières 
communes qui ont approuvé le contrat logement organisent 
cette année leur premier comité, pour les autres, il s’agit 
d’un deuxième comité d’accompagnement.

Deuxièmement, une dynamique a été créée avec les 
référents logement qui se réunissent mensuellement pour 
échanger sur des actions spécifiques du protocole de col-
laboration signé avec la Région mais aussi sur des points 
d’actualité liés aux problématiques liées au logement.

Troisièmement, deux sessions d’information destinées 
tant aux collaborateurs des administrations communales 
et des CPAS qu’aux représentants politiques locaux ont 
été organisées en mars et octobre et ont permis d’aborder 
différentes actions du contrat logement avec comme 
objectif de soutenir l’appropriation des nouveaux dispositifs 
législatifs sur lesquels reposent les actions du contrat et 
de stimuler les partenariats entre acteurs communaux et 
régionaux.

À propos des subventions pluriannuelles relatives 
à l’engagement des référents logement, celles qui ont 
été accordées cette année ont concerné 2023 et 2024. La 
liquidation des subventions s’opère quant à elle sur une 
base annuelle.

En 2022 et 2023, les 16 communes signataires du 
contrat logement ont effectivement reçu des subventions 
pour engager ces collaborateurs. En outre, pour financer 
les salaires des ETP, une revalorisation de la subvention à 
hauteur du barème salarial d’un agent régional de niveau 
A avec 3 années d’ancienneté a été accordée début 2023 

die een huisvestingsovereenkomst hebben ondertekend, 
bestonden met name uit de organisatie en de follow-up 
van het begeleidingscomité waarin de huisvestingsover-
eenkomst voorziet, door middel van een stappenplan voor 
de follow-up van de doelstellingen van de overeenkomst; 
de strijd tegen leegstaande en ongezonde woningen, met 
inbegrip van de toepassing van het openbaarbeheerrecht 
en de invoering van het DGHI-alarmsysteem; de sociali-
sering van de huurprijzen van de gemeentelijke woningen; 
de uitwisseling van goede praktijken tussen de gemeenten 
onderling en met het gewest, evenals de promotie van de 
acties van de huisvestingsovereenkomst tijdens informatie-
sessies met de partners van het samenwerkingsprotocol dat 
met het gewest werd ondertekend.

Er zijn een aantal forums opgezet om de lokale besturen 
te raadplegen en de doelstellingen van de overeenkomst 
met de gemeente te bewaken.

Ten eerste zijn er begeleidingscomités opgericht met 
lokale en gewestelijke vertegenwoordigers. Deze komen 
jaarlijks bijeen om de doelstellingen van het samenwer-
kingsprotocol te evalueren en voorstellen te doen voor 
verbeteringen, zoals vastgelegd in de huisvestingsovereen-
komst. De laatste gemeenten die een huisvestingsovereen-
komst hebben goedgekeurd, organiseren dit jaar hun eerste 
comité, terwijl de andere hun tweede begeleidingscomité 
organiseren.

Ten tweede is er een dynamiek gecreëerd met de 
referenten huisvesting, die maandelijks samenkomen om 
specifieke acties te bespreken in het kader van het samen-
werkingsprotocol dat met het gewest is ondertekend, evenals 
actuele kwesties met betrekking tot huisvestingsproblemen.

Ten derde werden in maart en oktober twee informa-
tiesessies georganiseerd voor het gemeentepersoneel en 
het personeel van de OCMW’s, alsook voor lokale politici. 
Tijdens deze sessies kwamen verschillende acties in het 
kader van de huisvestingsovereenkomst aan bod, met als 
doel de goedkeuring van de nieuwe wettelijke bepalingen 
waarop de acties van de overeenkomst gebaseerd zijn, 
te ondersteunen en partnerschappen tussen gemeente en 
gewest te stimuleren.

De meerjarensubsidies voor de aanwerving van 
referenten huisvesting zijn dit jaar toegekend voor 2023 en 
2024. Subsidies worden op jaarbasis uitbetaald. 
 
 

In 2022 en 2023 ontvingen de 16 gemeenten die een 
huisvestingsovereenkomst ondertekenden daadwerke-
lijk subsidies om deze mensen in dienst te nemen. Om 
de wedden van de VTE’s te financieren, werd bovendien 
begin 2023 aan alle ondertekenende gemeenten een 
verhoging van de subsidie toegekend tot het niveau van de 
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à l’ensemble des communes-signataires. Ces subventions 
complémentaires tiennent compte, d’une part, des différents 
sauts d’index qu’ont connus les salaires en 2021 et 2022 
et, d’autre part, des disparités communales en matière 
de barèmes salariaux. Ainsi, la subvention octroyée s’est 
élevée à 75.000 euros pour 2023 et à plus de 76.000 euros 
pour 2024.

Si la Région ne peut poursuivre l’octroi de subventions 
pour financer le salaire de ces référents logement après 
2024, ce qui sera de la responsabilité du prochain gouver-
nement, certaines communes réfléchissent à pérenniser ces 
contrats sur la base de budgets communaux. C’est en tout 
cas l’information communiquée par l’équipe de coordina-
tion régionale du PUL.

Quant au mécanisme de socialisation des loyers publics 
et l’état d’avancement de la mise en œuvre de la mesure 
qui dépend de la conclusion des contrats commune, à ce 
jour, 13 communes et CPAS mettent en œuvre la mesure 
en proposant un loyer socialisé à leurs locataires, à savoir 
les communes d’Anderlecht, de Bruxelles, d’Etterbeek, 
d’Evere, de Forest, d’Ixelles, de Jette, de Koekelberg, de 
Molenbeek, de Saint-Gilles, de Saint-Josse ainsi que les 
CPAS d’Ixelles et de Bruxelles.

D’autres communes ayant conclu le contrat logement 
(Berchem-Sainte-Agathe, Ganshoren, Schaerbeek et Uccle) 
devraient entrer dans le processus de socialisation en 2024 
à la suite de l’organisation récente de réunions d’informa-
tion à l’attention de leurs locataires.

Ainsi, toutes les communes signataires du protocole 
de collaboration avec la Région, mettent ou mettront 
prochainement en œuvre la socialisation à l’exception 
d’Auderghem et des trois communes non signataires 
(Watermael-Boitsfort, Woluwe-Saint-Pierre et 
Woluwe-Saint-Lambert).

2023 a donc été l’année-phare de la mise en œuvre 
de la socialisation. La SLRB a calculé, à ce jour, plus de 
1000 loyers socialisés. Pour s’assurer de la bonne mise en 
œuvre du processus de socialisation, la secrétaire d’État 
a rencontré personnellement l’ensemble des communes 
signataires du contrat logement tout au long de l’année 
2023.

Afin de soutenir l’appropriation de la mesure par 
ses bénéficiaires, des réunions d’information publiques 
à destination de leurs locataires socialisables ont été 
organisées, que les communes comptent un petit ou grand 
nombre de ménages concernés. Ce modus operandi porte 
ses fruits car, à l’issue de ces rencontres, un nombre signifi-
catif de locataires est convaincu de la mesure et sollicite le 
calcul de leur loyer socialisé.

weddeschaal van een gewestelijk personeelslid van niveau 
A met 3 jaar anciënniteit. Deze bijkomende subsidies 
houden rekening met de verschillende indexsprongen 
van de wedden in 2021 en 2022 en de verschillen tussen 
de gemeenten op het vlak van weddeschalen. Hierdoor 
bedroeg de toegekende subsidie 75.000 euro voor 2023 
en meer dan 76.000 euro voor 2024.

Hoewel het gewest na 2024 geen subsidies meer kan 
geven om de wedden van deze referenten te financieren 
- wat de verantwoordelijkheid zal zijn van de volgende 
regering - denken sommige gemeenten erover om deze 
overeenkomsten te bestendigen met lokale middelen. Dit 
heeft in elk geval het gewestelijke coördinatieteam van het 
Noodplan voor huisvesting verklaard.

Wat betreft het mechanisme voor de socialisering van 
de huurprijzen van openbare woningen en de stand van de 
uitvoering van de maatregel, die afhangt van het sluiten 
van overeenkomsten met de gemeente, voeren tot nu toe 
13 gemeenten en het OCMW de maatregel uit door hun 
huurders gesocialiseerde huurprijzen aan te bieden. Het 
gaat om de gemeenten Anderlecht, Brussel, Etterbeek, 
Evere, Vorst, Elsene, Jette, Koekelberg, Molenbeek, Sint-
Gillis, Sint-Joost en de OCMW’s van Elsene en Brussel.

Andere gemeenten die een huisvestingsovereenkomst 
hebben ondertekend (Sint-Agatha-Berchem, Ganshoren, 
Schaarbeek en Ukkel) zouden met de socialisering in 2024 
starten na de recente organisatie van informatievergaderin-
gen voor hun huurders.

Alle gemeenten die het samenwerkingsprotocol met 
het gewest hebben ondertekend, voeren dus de socia-
lisering uit of zullen dat binnenkort doen, met uitzonde-
ring van Oudergem en de drie gemeenten die niet hebben 
ondertekend (Watermaal-Bosvoorde, Sint-Pieters-Woluwe 
en Sint-Lambrechts-Woluwe).

2023 was dan ook het sleuteljaar voor de invoering van 
socialisering. Tot nu toe heeft de BGHM meer dan 1.000 
gesocialiseerde huren berekend. Om ervoor te zorgen dat 
de socialisering goed wordt uitgevoerd, heeft de staatsse-
cretaris persoonlijk gesproken met alle gemeenten die de 
huisvestingsovereenkomst in de loop van 2023 hebben 
ondertekend.

Om de maatregel bij de begunstigden te bevorderen, zijn 
er voorlichtingsbijeenkomsten georganiseerd voor huurders 
die in aanmerking komen voor socialisering, ongeacht of 
het gaat om gemeenten met een klein of een groot aantal 
gezinnen. Deze werkwijze werpt vruchten af, want na deze 
bijeenkomsten is een aanzienlijk aantal huurders overtuigd 
van de maatregel en vraagt om de berekening van de geso-
cialiseerde huurprijs.
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Au niveau du reporting, 125 ménages bénéficient 
d’un loyer socialisé. 897 ménages supplémentaires, pour 
lesquels un avenant au contrat de bail est en attente de 
signature de la part du locataire, pourraient également 
bénéficier de la socialisation cette année. À ces données, 
s’ajoutent plus de 200 dossiers en cours de traitement à 
la SLRB. Le nombre prévisionnel de ménages socialisés 
en 2023 a donc été estimé à 1200 ménages. Le nombre de 
socialisations est proportionnel au nombre de logements 
des parcs communaux.

Concernant le nombre de locataires socialisés des 
CPAS, il s’élève à 7 actuellement mais a un potentiel de 
335 ménages d’ici à la fin de l’année, grâce à la mise en 
œuvre de la mesure par le CPAS de la Ville de Bruxelles. 
Ces dossiers sont en cours de signature par les locataires 
des CPAS qui ont obtenu le calcul de leur loyer socialisé. 
 

Concernant la Régie Foncière Régionale, elle ne s’est 
finalement pas engagée dans le processus de socialisa-
tion des loyers de sa cinquantaine de logements car elle 
souhaite, à moyen terme, les transférer à la SLRB en 
appliquant dès lors à ceux-ci un loyer social. L’AB prévue 
pour cet opérateur public a donc été désactivée.

Pour répondre sur la réduction moyenne de loyer pour 
le locataire, pour 2023, elle s’élève à 289,94 euros par mois 
par ménage. Celle-ci a été calculée par la SLRB sur la base 
des socialisations effectives.

La cellule de calcul de loyer socialisé de la SLRB qui 
comptait en juin deux agents a récemment été renforcée. 
Deux ETP et un étudiant à 1/5 de temps ont rejoint l’équipe. 
La SLRB est à jour en ce qui concerne sa mission et s’apprête 
dès le 1er décembre à traiter les premières demandes de 
calcul de loyers socialisés qui seront appliqués dès le mois 
de janvier. La phase 2 devrait se dérouler sans encombre 
capitalisant sur les enseignements des phases-pilote et 
transitoire de la socialisation.

Concernant le calcul des 13 loyers socialisés des 
locataires de la commune d’Etterbeek, la SLRB confirme 
que ceux-ci ont bien été calculés et qu’ils ont été transmis 
à la responsable de la régie foncière de la commune entre 
mai et octobre. Trois d’entre eux sont toutefois supérieurs 
au loyer pratiqué par la commune.

Par ailleurs, la socialisation est proposée aux locataires 
qui sont libres de l’accepter ou non. C’est la raison pour 
laquelle l’ensemble des locataires communaux n’ont pas 
adhéré à la socialisation.

Concernant la mise en œuvre de la phase généralisée de 
la socialisation des loyers des logements publics, celle-ci 
débutera dès le 1er janvier 2024. Le budget est prévu pour 

De rapportage leert ons dat er 125 gezinnen een gesoci-
aliseerde huurprijs betalen. Nog eens 897 gezinnen, die nog 
wachten op een door de huurder te tekenen aanvulling op 
de huurovereenkomst, zouden dit jaar ook in aanmerking 
komen voor socialisering. Naast deze cijfers zijn er 
momenteel meer dan 200 dossiers in behandeling bij de 
BGHM. Het verwachte aantal gezinnen dat in 2023 geso-
cialiseerd kan worden, is daarom geschat op 1.200. Het 
aantal socialiseringen is evenredig met het aantal woningen 
van de gemeentelijke woningbestanden.

Het aantal gesocialiseerde OCMW-huurders bedraagt 
momenteel 7, maar er is een potentieel van 335 gezinnen 
tegen het einde van het jaar, dankzij de uitvoering van 
de maatregel door het OCMW van de stad Brussel. Deze 
dossiers worden momenteel ondertekend door OCMW-
huurders die de berekening van hun gesocialiseerde huur 
hebben gekregen.

Uiteindelijk heeft de Grondregie van het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest zich niet verbonden tot de sociali-
sering van de huur van haar vijftigtal woningen, aangezien 
de Grondregie deze op middellange termijn wil overdragen 
aan de BGHM en er een sociale huurprijs wil voor vragen. 
De BA voor deze publieke operator werd dus gedeactiveerd.

De gemiddelde huurverlaging voor 2023 bedraagt 
289,94 euro per maand per gezin. Dit is berekend door de 
BGHM op basis van effectieve socialiseringen. 
 

De cel bij de BGHM belast met de berekening van 
de gesocialiseerde huurprijs bestond in juni nog uit twee 
personen, maar is onlangs versterkt met twee VTE’s en 
een deeltijds student (1/5). De BGHM is klaar voor haar 
opdracht en bereidt zich voor op de eerste aanvragen 
voor de berekening van gesocialiseerde huurprijzen vanaf 
1 december, die vanaf januari zullen worden toegepast. 
Fase 2 zou vlot moeten verlopen, want er zijn lessen 
getrokken uit de testfasen en de overgangsperiode van de 
socialisering.

De BGHM bevestigt de berekening van de 13 gesoci-
aliseerde huurprijzen voor de huurders van de gemeente 
Etterbeek. Tussen mei en oktober zijn die naar het hoofd 
van de gemeentelijke grondregie gestuurd. Drie ervan zijn 
echter hoger dan de huur die de gemeente aanrekent.

Bovendien wordt socialisering aangeboden aan 
huurders die vrij zijn om die al dan niet te aanvaarden. 
Niet alle gemeentelijke huurders hebben een socialisering 
gevraagd.

De grootschalige socialisering van de huurprijzen van 
de openbare woningen begint op 1 januari 2024. Het budget 
is bestemd voor 3.000 gezinnen en omvat 10.332.000 euro 
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3000 ménages, soit une enveloppe de 10.332.000 euros 
(6.061.000 euros pour les communes et 4.271.000 euros 
pour les CPAS). À partir du 1er janvier 2024, tous les 
locataires communaux et des CPAS sont potentielle-
ment socialisables, pour autant qu’ils se trouvent dans les 
conditions de revenus du logement social, peu importe s’ils 
prouvent ou non une inscription au logement social.

Concernant les logements inoccupés et le droit de 
gestion publique, pour l’accès des communes à l’inventaire 
régional des logements inoccupés, une solution informa-
tique a été développée par ConnectIT. Les 19 communes 
ont eu accès à celui-ci dès le 15 février 2023. Elles ont dès 
lors échangé des informations sur ces logements avec la 
Région lors de comités techniques et se sont lancées, pour 
certaines, dans des opérations de droit de gestion publique. 
Cet inventaire, ventilé par commune, compte aujourd’hui 
2.508 logements minimum par adresse pour lesquels 
l’enquête a confirmé un soupçon d’infraction ou a confirmé 
une inoccupation a priori justifiée. Les communes peuvent 
avoir accès à différentes informations notamment l’adresse 
du logement et les données signalétiques des propriétaires. 
 

L’ordonnance relative aux logements inoccupés 
et à la réforme du droit de gestion publique et l’arrêté 
d’exécution du droit de gestion publique découlant de cette 
ordonnance sont entrés en vigueur le 23 décembre 2022. 
Les premières prises en gestion devraient avoir lieu au 
premier semestre 2024.

Sur la collaboration avec les communes dans le cadre de 
l’application du droit de gestion publique, une dizaine de 
réunions techniques en présence du référent logement ont 
été organisées de manière systématique avec les communes 
signataires pour identifier les premiers cas de logements 
inoccupés sur lesquels le droit de gestion publique pourrait 
être appliqué. Une fois que ceux-ci ont été identifiés, le 
service régional des logements inoccupés a proposé un 
accompagnement personnalisé aux communes et CPAS 
à toutes les étapes de la procédure de prise en gestion 
publique. Ce service a mis par ailleurs à leur disposition 
les modèles de documents nécessaires à la prise en gestion 
du logement.

Le travail de la Région sur le droit de gestion publique 
s’est concentré en 2023 sur deux chantiers principaux à 
savoir: d’une part, l’allocation de ressources budgétaires 
permettant aux communes d’engager des référents logement 
dont la mission principale et de lutter contre les logements 
inoccupés et, d’autre part, la sensibilisation et l’informa-
tion aux communes et CPAS sur le nouveau cadre législatif 
qui entend doter les opérateurs de gestion publique de plus 
de moyens pour se lancer dans des opérations de prise en 
gestion publique.

(6.061.000 euro voor de gemeenten en 4.271.000 euro voor 
de OCMW’s). Vanaf 1 januari 2024 komen alle huurders 
van gemeenten en OCMW’s potentieel in aanmerking, op 
voorwaarde dat ze voldoen aan de inkomensvoorwaar-
den voor sociale huisvesting, ongeacht of ze al dan niet 
kunnen bewijzen dat ze op een wachtlijst staan voor sociale 
huisvesting.

Met betrekking tot leegstaande woningen en het open-
baarbeheerrecht ontwikkelde Brussel ConnectIT een 
IT-oplossing voor gemeenten om toegang te krijgen tot 
de gewestelijke inventaris van leegstaande woningen. 
De 19 gemeenten hebben sinds 15 februari 2023 toegang 
tot deze inventaris. Sindsdien hebben ze informatie over 
deze woningen uitgewisseld met het gewest in technische 
comités en in sommige gevallen zijn ze gestart met het 
uitoefenen van het openbaarbeheerrecht. Deze inventaris, 
opgesplitst per gemeente, bevat momenteel minimaal 
2.508 woningen per adres waarvoor het onderzoek een 
vermoeden van een overtreding of een a priori gerecht-
vaardigde leegstand heeft bevestigd. De gemeenten krijgen 
toegang tot een reeks gegevens, waaronder het adres van de 
woning en gegevens over de eigenaars.

De ordonnantie betreffende leegstaande woningen en 
de hervorming van het openbaar beheersrecht en het uit-
voeringsbesluit van het openbaar beheersrecht dat uit deze 
ordonnantie voortvloeit, zijn op 23 december 2022 in 
werking getreden. De eerste inbeheernames zouden in het 
eerste semester van 2024 moeten kunnen doorgaan.

Met betrekking tot de samenwerking met de gemeenten 
in het kader van de toepassing van het openbaar beheers-
recht, werden er systematisch een tiental technische verga-
deringen met de ondertekenende gemeenten belegd in het 
bijzin van de referent huisvesting, om de eerste leegstaande 
woningen op te lijsten, waarvoor het openbaar beheersrecht 
zou kunnen worden toegepast. De gewestelijke dienst voor 
leegstaande woningen bood vervolgens een ondersteuning 
aan op maat voor de gemeenten en de OCMW’s tijdens elke 
fase van de procedure voor openbare inbeheername. Deze 
dienst heeft hen ook de vereist modeldocumenten bezorgd 
voor de inbeheername van de woning. 
 

De werkzaamheden van het gewest inzake het openbaar 
beheersrecht spitsten zich vooral toe op twee werkter-
reinen: enerzijds de toewijzing van begrotingsmiddelen 
aan de gemeenten voor de aanwerving van de referenten 
huisvesting die vooral de leegstand moeten aanpakken en 
anderzijds, de sensibilisering van en informatieverlening 
aan gemeenten en OCMW’s over het nieuwe wetgevende 
kader, waardoor openbare beheerders meer middelen 
krijgen om operaties van openbare inbeheername te kunnen 
opstarten.
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En ce qui concerne les procédures de droit de gestion 
publique d’initiative régionale, la Régie foncière régionale 
a entrepris cette année des démarches pour mettre en œuvre 
le droit de gestion publique. Elle a adressé cinq demandes 
de visites de logements inoccupés et en a effectué trois sur le 
territoire de Watermael-Boitsfort et Woluwe-Saint-Pierre, 
deux communes non-signataires du contrat logement. 
 

À Watermael-Boitsfort, un des biens visés, une maison, 
fait partie de la cité du logis Floréal mais appartient à un 
privé. La Région analyse actuellement toutes les options 
possibles. La Régie foncière régionale a sollicité le CAIR 
pour une estimation du coût pour une acquisition de 
l’immeuble. En parallèle, elle a obtenu du Logis Floréal 
des données techniques pour poursuivre l’évaluation du 
coût des travaux avec Bruxelles Logement pour rendre la 
maison habitable. Une fois les estimations budgétaires des 
différentes options finalisées, la Régie foncière régionale se 
positionnera sur la suite à donner à ce projet. 
 
 

À Woluwe-Saint-Pierre, les plans et l’estimation 
budgétaire du logement ont été réalisés. La Régie foncière 
régionale est partante pour avancer et collabore avec 
Bruxelles Logement sur la préparation de la proposition de 
prise en gestion.

Concernant les trois autres logements situés à 
Watermael-Boitsfort et Woluwe-Saint-Pierre qui ont fait 
l’objet d’une demande de visite, la Régie foncière régionale 
a appris cette semaine que leur propriétaire était décédée 
récemment.

En ce qui concerne la mise en œuvre du droit de gestion 
publique par les communes et les CPAS et l’octroi de crédits 
à ces opérateurs de gestion publique en 2024, plusieurs 
communes et CPAS ont entrepris des démarches pour 
appliquer le droit de gestion publique sur des logements 
inoccupés problématiques.

La première commune à s’être emparée du nouveau 
dispositif est la commune d’Etterbeek au mois de mars, et 
le premier CPAS est celui de Saint-Gilles.

Au total, 19 adresses ont fait l’objet d’au moins une 
demande de visite de logements à leurs propriétaires, 
dont 5 adresses d’initiative régionale, 6 avec la commune 
d’Etterbeek, 6 avec la commune de Molenbeek, 1 avec la 
commune d’Uccle et 1 avec le CPAS de Saint-Gilles. Sept 
visites ont dû être reprogrammées en décembre car les pro-
priétaires n’étaient pas présents ou ont annulé la visite. 
 

Met betrekking tot de procedures van het openbaar 
beheersrecht op initiatief van het gewest heeft de Grondregie 
van het gewest stappen ondernomen om het openbaar 
beheersrecht uit te voeren. Ze verzond vijf aanvragen om 
leegstaande woningen te bezoeken en voerde drie bezoeken 
uit in Watermaal-Bosvoorde en Sint-Pieters-Woluwe, 
twee gemeenten die het huisvestingscontract niet hebben 
ondertekend.

In Watermaal-Bosvoorde maakt een van de beoogde 
eigendommen, een huis, deel uit van de wijk Logis-
Floréal, maar het gaat om een privé-eigendom. Het gewest 
analyseert momenteel alle mogelijke opties. De Grondregie 
van het gewest heeft het GCAO gevraagd om een schatting 
te maken van de kosten voor de aankoop van het gebouw. 
Tegelijkertijd verkreeg ze van Logis-Floréal technische 
gegevens om samen met Brussel Huisvesting de kosten 
van de uit te voeren werken voor het bewoonbaar maken 
van de woning verder te evalueren. Zodra de begrotingsra-
mingen voor de verschillende opties zijn afgerond, zal de 
Grondregie van het gewest beslissen over het gevolg dat 
aan het project zal worden gegeven.

In Sint-Pieters-Woluwe zijn de plannen en de begro-
tingsraming voor de woning klaar. De Grondregie van 
het gewest wil vooruitgang boeken en werkt daarvoor 
samen met Brussel Huisvesting rond het voorstel van 
inbeheername.

Met betrekking tot de drie andere woningen in 
Watermaal-Bosvoorde en Sint-Pieters-Woluwe, waarvoor 
een bezoek werd aangevraagd, vernam de Grondregie van 
het gewest deze week dat de eigenaar onlangs is overleden. 

Met betrekking tot de uitvoering van het openbaar 
beheersrecht door gemeenten en OCMW’s en de toekenning 
van kredieten aan deze openbare beheerders in 2024 hebben 
verschillende gemeenten en OCMW’s stappen ondernomen 
om het openbaar beheersrecht toe te passen op problemati-
sche leegstaande woningen.

Etterbeek was de eerste gemeente die in maart het 
nieuwe systeem invoerde, en het eerste OCMW was dat 
van Sint-Gillis.

In totaal werd op 19 adressen minstens één keer aan 
de eigenaars gevraagd om hun woning te mogen bezoeken, 
waaronder 5 adressen op gewestelijk initiatief, 6 vanwege 
de gemeente Etterbeek, 6 van de gemeente Sint-Jans-
Molenbeek, 1 van de gemeente Ukkel en 1 vanwege het 
OCMW van Sint-Gillis. 7 bezoeken moesten in december 
opnieuw worden ingepland omdat de eigenaars niet 
aanwezig waren of het bezoek afzegden.
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À l’issue de ces visites réalisées en présence de la 
Région et de l’opérateur de gestion publique, la commune 
de Molenbeek va tenter de rencontrer le propriétaire de 
l’une des adresses visitées pour évaluer les chances d’une 
prise en gestion volontaire. À Etterbeek, une revisite d’un 
immeuble de plusieurs logements est programmée pour 
évaluer une éventuelle prise en gestion publique. Un autre 
bien pourrait faire l’objet d’une acquisition en gré à gré. 
Le CPAS de Saint-Gilles dispose des plans, estimations des 
travaux et budget et enverra cette semaine une proposition 
de prise en gestion au propriétaire d’un immeuble de huit 
logements, dont sept sont inoccupés et pourraient être 
pris en gestion publique après avoir été rénovés afin de 
régulariser les infractions urbanistiques existantes. 
 
 

En outre, d’ici à la fin de l’année, quatre adresses sup-
plémentaires devraient faire l’objet d’une demande de 
visite par la commune d’Anderlecht et cinq adresses par la 
Ville de Bruxelles.

Pour permettre la réalisation de ces projets portés par 
six communes et CPAS ainsi que par la Régie foncière 
régionale qui devraient aboutir ou se mettre en place en 
2024, des budgets permettant d’octroyer des prêts à ces 
opérateurs de gestion publique, dès la prise en gestion 
des logements ont été prévus sur la base des estimations 
budgétaires relatives au coût de rénovation des logements.

Concernant la possibilité d’activer le droit de gestion 
publique pour réquisitionner des logements vides aux 
étages des commerces, il n’y a aucune objection de la part 
de la Région. L’opérateur de droit de gestion publique qui 
le souhaite peut se faire accompagner par la Région dans 
ces opérations s’il veut cibler cette vacance immobilière 
spécifiquement.

Concernant le Fonds droit de gestion publique qui 
permet d’octroyer des prêts à 0 % aux opérateurs de 
gestion publique pour la rénovation des logements pris en 
gestion publique Programme 004), les soldes cumulés en 
date du 21 novembre, s’élèvent à 6.992.935,74 euros en 
crédits d’engagement et 7.162.758,66 euros en crédits de 
liquidation.

Concernant les moyens disponibles pour les rénovations 
dans le cadre du droit de gestion publique, en 2023, le 
montant total des recettes s’élève à 1.191.059,75 euros.

Concernant l’action en cessation, qu’il convient de 
distinguer de l’exercice du droit de gestion publique, un 
jugement a bien été prononcé le 18 octobre 2023 par le 
tribunal de première instance néerlandophone ordonnant 
à un propriétaire de mettre fin à l’inoccupation de son 
bien. À dater de la signification de ce jugement, le pro-
priétaire dispose de trois mois pour faire occuper le bien. 

Na deze bezoeken, die werden uitgevoerd in aanwezig-
heid van iemand van het gewest en de openbaar beheerder, 
zal de gemeente Sint-Jans-Molenbeek trachten om de 
eigenaar van een van de bezochte adressen te ontmoeten 
om de kansen op een vrijwillige overname van het beheer 
te evalueren. In Etterbeek staat opnieuw een bezoek 
ingepland aan een gebouw met meerdere wooneenheden 
om te beoordelen of het in openbaar beheer kan worden 
genomen. Een andere eigendom kan misschien onderhands 
worden aangekocht. Het OCMW van Sint-Gillis beschikt 
over de plannen, de ramingen van de werken en van de 
begroting en zal deze week een voorstel van inbeheername 
zenden naar de eigenaar van een gebouw met acht woon-
eenheden, waarvan er zeven leeg staan en die na renovatie, 
om de bestaande stedenbouwkundige inbreuken te regulari-
seren, in openbaar beheer zouden kunnen worden genomen.

Bovendien zou er tegen het einde van het jaar voor nog 
eens vier adressen een bezoekaanvraag ingediend moeten 
worden door de gemeente Anderlecht en voor vijf adressen 
door de stad Brussel.

Om ervoor te zorgen dat deze projecten, gesteund door 
zes gemeenten en OCMW’s en door de Grondregie van 
het gewest, in 2024 afgerond of ingevoerd zijn, zijn er 
middelen vrijgemaakt om leningen te kunnen verstrekken 
aan deze openbare beheerders zodra zij de woningen in 
beheer nemen, op grond van begrotingsramingen van de 
renovatiekosten van de woningen.

Het gewest heeft geen bezwaar tegen de mogelijkheid 
om het openbaar beheersrecht te activeren om leegstaande 
woningen boven winkels op te eisen. Indien hij dit wenst, 
kan de openbaar beheerder aan het gewest ondersteu-
ning vragen bij deze operaties gericht op deze specifieke 
leegstand. 
 

Met betrekking tot het Fonds Openbaar Beheersrecht, 
waarmee leningen van 0% kunnen worden verstrekt aan 
openbare beheerders voor de renovatie van in openbaar 
beheer genomen woningen in Programma 004, bedroegen 
de gecumuleerde saldi op 21 november 6.992.935,74 euro 
aan vastleggingskredieten en 7.162.758,66 euro aan 
vereffeningskredieten.

Wat de beschikbare middelen voor renovaties in het 
kader van het openbaar beheersrecht betreft, komt het 
totaalbedrag aan ontvangsten in 2023 op 1.191.059,75 euro.

Met betrekking tot de stakingsvordering, die moet 
worden onderscheiden van de uitoefening van het openbaar 
beheersrecht, heeft de Nederlandstalige rechtbank van 
eerste aanleg op 18 oktober 2023 wel degelijk een vonnis 
uitgesproken, waardoor een eigenaar werd bevolen zijn 
woning niet meer zelf te bewonen. Vanaf de datum van 
betekening van het vonnis heeft de eigenaar drie maanden 
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À défaut, une astreinte de 100 euros par jour de retard est 
prévue au bénéfice de la Région avec un maximum de 
100.000,00 euros. Plus spécifiquement sur la destination 
de l’occupation, l’action en cessation ne vise pas à forcer 
ou imposer une prise en gestion publique. Si la Région a 
choisi la voie de l’action en cessation, c’est précisément 
parce qu’aucun pouvoir public ne s’est montré intéressé par 
la prise en gestion de ce bien. 
 

Concernant les sociétés de crédits social, les sociétés 
de crédit immobilier agréées bénéficient d’une garantie sur 
passif et sur actif. Un montant avait été prévu précédem-
ment pour financer des demandes de garanties sur actif des 
sociétés Petit Propriétaire et Crédit immobilier Ouvrier. 
Celles-ci n’ont toutefois jamais satisfait aux conditions 
de l’arrêté de 2014, de sorte qu’aucune intervention de la 
Région n’est prévue en 2024.

Concernant le CLTB et la diminution du budget en 
engagement, les crédits de liquidation ont été établis sur 
la base des projections réalisées par le CLTB en matière 
d’avancement de ses projets. En l’occurrence, le CLTB a fait 
état d’un seul projet qui devrait franchir en 2024 les étapes 
nécessaires à la liquidation d’une nouvelle tranche de son 
subside. Avec un budget d’engagement de 2,6 millions, le 
CLTB aura la possibilité de poursuivre ses prospections en 
vue de l’identification d’un ou plusieurs nouveaux projets.

Les éventuels crédits de liquidation nécessaires pour 
couvrir le démarrage de ces projets devront être identifiés 
en cours d’année. En effet, les besoins réels concernant ces 
crédits souffrent encore d’incertitudes importantes. D’une 
part, la livraison du projet pour lequel le CLTB estime avoir 
des besoins en 2024 est prévue pour décembre au plus tôt 
et, selon le CLTB, un retard n’est pas à exclure. 
 

D’autre part, les besoins réels en matière de liquidation 
seront intimement liés aux projets qui seront mis sur la 
table par le CLTB en cours d’année et qui, à ce stade, ne 
sont pas encore certains.

Il faudra faire preuve de souplesse et, en concertation 
avec le CLTB et l’administration, mener au fil de l’année 
un monitoring continu des projets en cours et à venir de 
manière à pouvoir ajuster au plus près les moyens mis à 
disposition du CLTB de manière à répondre à ses besoins et 
à lui permettre de poursuivre au mieux son développement. 

Par ailleurs, dans l’évaluation des moyens mis à 
disposition du CLTB, il convient de prendre en considéra-
tion l’indexation des budgets de fonctionnement du CLTB 
de manière à garantir le maintien de l’emploi et de ses 
moyens de fonctionnement dans ce contexte budgétaire 
difficile.

de tijd om de woning te laten bewonen. Zo niet, wordt het 
gewest een boete opgelegd van 100 euro per dag vertraging, 
met een maximum van 100.000,00 euro. Meer specifiek 
over het doel van de bewoning: de stakingsvordering is 
niet bedoeld om een openbare inbeheername af te dwingen 
of op te leggen. Het gewest heeft voor een stakingsvorde-
ring gekozen, net omdat geen enkele overheidsinstantie 
interesse heeft getoond om deze eigendom in beheer te 
nemen.

Met betrekking tot de sociale kredietkantoren is het 
zo dat de erkende vastgoedkantoren gebruikmaken van 
een garantie op schulden en activa. Eerder was al een 
bedrag vrijgemaakt voor de financiering van verzoeken 
om garanties op de activa van Petit Propriétaire en Crédit 
Immobilier Ouvrier. Ze hebben echter nooit voldaan aan de 
voorwaarden van het besluit van 2014, dus is er voor 2024 
geen tussenkomst van het gewest.

Wat de CLTB en de verlaging van de begroting 
in vastlegging betreft, zijn de vereffeningskredieten 
vastgesteld op grond van de prognoses van de CLTB met 
betrekking tot de voortgang van zijn projecten. De CLTB 
rapporteerde over slechts één project, dat naar verwachting 
in 2024 de fasen zal afronden die nodig zijn voor de 
vereffening van een nieuwe schijf van de subsidie. Met een 
vastleggingsbegroting van 2,6 miljoen euro kan de CLTB 
verder op zoek gaan naar een of meerdere nieuwe projecten.

Eventuele vereffeningskredieten die nodig zijn om de 
opstart van deze projecten te dekken, moeten in de loop 
van het jaar worden vastgesteld. In feite bestaat er nog 
veel onzekerheid over de werkelijke behoefte aan deze 
kredieten. Enerzijds is de oplevering van het project, 
waarvoor de CLTB schat dat er in 2024 kredieten zullen 
nodig zijn, ten vroegste gepland voor december en volgens 
de CLTB kan een vertraging niet worden uitgesloten.

Anderzijds zullen de werkelijke vereffeningsbehoeften 
nauw samenhangen met de projecten die in de loop van het 
jaar door de CLTB op tafel zullen worden gelegd en die in 
dit stadium nog niet zeker zijn.

Het is noodzakelijk om flexibel te zijn en, in overleg 
met de CLTB en de administratie, lopende en toekomstige 
projecten in de loop van het jaar voortdurend op te volgen, 
om zodoende de middelen die ter beschikking van de 
CLTB worden gesteld zo goed mogelijk aan te passen aan 
de behoeften en de ontwikkeling zo efficiënt mogelijk 
voort te zetten.

Bovendien moet bij de evaluatie van de middelen die 
ter beschikking van de CLTB worden gesteld, rekening 
worden gehouden met de indexering van de werkings-
budgetten van de CLTB, om het behoud van de werkgele-
genheid en de werkingsmiddelen in deze moeilijke begro-
tingscontext te garanderen.
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Concernant l’allocation loyer et l’allocation 
relogement, 10.505 ménages bénéficient à ce jour de l’al-
location loyer. Sur la base des chiffres actuels, l’estimation 
initiale de 12.500 bénéficiaires en fin de législature semble 
correcte. Les services de la SLRB, en charge de contacter 
les ménages qui entrent a priori dans les conditions pour 
obtenir l’allocation loyer, mettent tout en œuvre pour les 
informer.

Différents canaux sont utilisés pour informer les béné-
ficiaires potentiels de l’existence de cette allocation: le site 
web de Bruxelles Logement, la sensibilisation des acteurs 
locaux, le courrier envoyé par la SLRB aux ménages sur la 
liste d’attente.

Concernant le nouveau mécanisme de l’indexation de 
l’allocation loyer, l’arrêté du 15 juillet 2021 instituant une 
allocation de logement prévoit une indexation annuelle de 
l’allocation à octroyer en fonction de l’année d’introduc-
tion de la demande. Toutefois, l’arrêté initial ne prévoyait 
pas d’indexation des montants pendant la période de cinq 
ans de bénéfice de l’allocation. L’idée sous-jacente était 
que, pour des raisons de simplicité et de prévisibilité pour 
le bénéficiaire, il était préférable d’octroyer un montant 
fixe et connu qui resterait inchangé pendant toute la durée 
de l’allocation. L’inflation inattendue qui a caractérisé 
l’année 2022, et qui reste élevée en 2023, oblige à revoir 
ce principe, ce qui a été fait par l’adoption de l’arrêté du 
5 octobre 2023. Le montant des allocations mensuelles à 
verser sera indexé annuellement au 1er janvier. Il a bien sûr 
été prévu un principe de rétroactivité pour les personnes 
bénéficiant déjà de l’allocation. 
 
 

Ce nouveau mécanisme n’implique pas du personnel 
supplémentaire pour la Direction des allocations de 
Bruxelles Logement qui compte 16 ETP.

Le temps d’attente de traitement d’un dossier de 
demande d’allocation est de 60 jours maximum. Le délai 
pour les dossiers incomplets dépend du délai de réaction des 
demandeurs informés de l’incomplétude de leur demande.

Concernant les chiffres des allocations de relogement 
actuelles, il y 2.878 dossiers en paiement à ce jour. Avec la 
nouvelle allocation d’accompagnement au relogement, les 
prévisions initiales sont de 833 bénéficiaires supplémen-
taires qui sont prévus en 2024. Le développement informa-
tique pour cette allocation est évidemment en cours.

Concernant la CPL, le projet d’arrêté relatif à la 
composition, à l’organisation, au fonctionnement et la 
rémunération de la Commission paritaire locative ainsi que 
le projet d’arrêté établissant la liste des défauts de qualité 
substantiels intrinsèques visée à l’article 107/2 du Code 
bruxellois du Logement ont été approuvés le 28 septembre 

Met betrekking tot de huurtoelage en de herhuisves-
tingstoelage ontvangen 10.505 gezinnen momenteel een 
huurtoelage. Op basis van de huidige cijfers lijkt de oor-
spronkelijke schatting van 12.500 begunstigden aan het 
einde van de zittingsperiode correct. De diensten van de 
BGHM, die verantwoordelijk zijn voor het contacteren van 
gezinnen die in aanmerking komen voor de huurtoelage, 
doen er alles aan om hen te informeren.

Er worden verschillende kanalen gebruikt om potentiële 
begunstigden te informeren over het bestaan van deze 
toelage, bijvoorbeeld de website van Brussel Huisvesting, 
de bewustmaking van lokale actoren en de brief van de 
BGHM naar gezinnen die op de wachtlijst staan.

Wat het nieuwe mechanisme voor de indexering 
van de huurtoelage betreft, voorziet de ordonnantie van 
15 juli 2021 tot invoering van een huurtoelage in een 
jaarlijkse indexering van de toe te kennen toelage volgens 
het jaar waarin de aanvraag wordt ingediend. Dit initiële 
besluit voorzag echter niet in een indexering van de bedragen 
gedurende de periode van vijf jaar waarin de begunstigden 
de toelage ontvangen. De idee hierachter was dat het om 
redenen van eenvoud en voorspelbaarheid in hoofde van 
de begunstigde te verkiezen was om een vast en gekend 
bedrag toe te kennen dat gedurende de gehele looptijd van 
de toelage onveranderlijk zou blijven. De onverwachte 
inflatie die 2022 kenmerkte, en die in 2023 hoog bleef, 
dwingt ons dit beginsel te herzien en dat is gebeurd met 
de goedkeuring van het besluit van 5 oktober 2023. Het 
bedrag van de maandelijkse toelagen zal jaarlijks op 
1 januari worden geïndexeerd. Er is natuurlijk voorzien in 
een principe van terugwerkende kracht voor mensen die de 
toelage reeds ontvangen.

Dit nieuwe mechanisme vereist geen extra personeel 
voor de Directie Huurtoelagen van Brussel Huisvesting, 
die 16 VTE’s telt.

De maximale wachttijd voor het verwerken van een 
toelage-aanvraag is 60 dagen. De termijn voor onvolledige 
aanvragen hangt af van hoe snel aanvragers te horen krijgen 
dat hun aanvraag onvolledig is.

Wat de huidige cijfers voor herhuisvestingstoelagen 
betreft, wordt thans voor 2.878 dossiers een uitbetaling 
gepland. Met de nieuwe begeleidings- en herhuisves-
tingstoelage is de oorspronkelijke prognose 833 extra 
begunstigden tegen 2024. De IT-ontwikkeling voor deze 
toelage is aan de gang.

Wat de PHC betreft, werden het ontwerpbesluit 
betreffende de samenstelling, organisatie, werking en 
bezoldiging van de paritaire huurcommissie en het ont-
werpbesluit tot vaststelling van de lijst van intrinsieke 
substantiële kwaliteitsgebreken bedoeld in artikel 107/2 
van de Brusselse Huisvestingscode op 28 september 
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dernier par le Gouvernement. Ces projets d’arrêtés sont 
actuellement soumis pour avis au Conseil d’État qui a 
demandé une prolongation de délais pour rendre ses avis 
le 12 décembre 2023. Les projets d’arrêtés devraient être 
approuvés en janvier. Ensuite, les appels à candidatures des 
membres de la Commission seront lancés au plus vite. Un 
Règlement d’ordre intérieur devra également être rédigé. 
Nous pouvons espérer une mise en place effective de la 
CPL en septembre 2024. 
 

En ce qui concerne les AIP, le budget qui leur est dévolu 
a été significativement augmenté. Cela leur permettra de 
poursuivre leur travail essentiel pour aider les publics 
fragilisés mais également d’agréer de nouvelles asso-
ciations qui pourront venir en aide à d’autres publics. Le 
nouvel agrément prendra effet en 2024. La secrétaire d’État 
a presque rencontré toutes les AIPL.

Les 47 AIPL agréées précédemment ont toutes remis 
une nouvelle demande d’agrément. Par ailleurs, sept 
autres associations ont également remis une demande pour 
recevoir un premier agrément AIPL. Grâce au budget revu 
à la hausse, les subsides pour les AIPL déjà agréées mais 
également agréer de nouvelles AIPL pourront être indexés. 
Ce dossier pourra passer au gouvernement début 2024. Les 
décisions seront communiquées aux AIPL dans la foulée.

Concernant les subsides AIS 2024, au stade actuel 
des contrôles de Bruxelles Logement, on compte 7.946 
logements AIS pour 2024. Cela représente une augmen-
tation de 197 logements en un an et cela porte à 2.412 
nouvelles unités depuis le début de la législature. Il s’agit 
bien d’une croissance nette du nombre de logements. En 
effet, une partie des nouveaux logements entrant en AIS 
sert à compenser la rotation et la sortie d’une autre partie 
du parc des AIS. 
 

Par ailleurs, les AIS prévoient l’arrivée de 364 
logements supplémentaires entre le 1er janvier 2024 et la 
fin de la législature. Ce qui conduirait à une augmentation 
totale de 2.776 logements AIS.

Il s’agit bien de la hausse nette du nombre de logements. 
En effet, le nombre total de nouveaux logements a été bien 
supérieur mais une partie d’entre eux a servi à compenser 
les sorties qu’ont connues les AIS au fil des ans. 
 

Concernant les statistiques sur le parc AIS pour 2024, les 
contrôles de l’administration des demandes de subvention 
ne sont pas encore totalement clôturés. Ces données seront 
disponibles dès que ces contrôles seront terminés. 
 

goedgekeurd door de regering. Deze ontwerpbesluiten 
worden momenteel voor advies voorgelegd aan de Raad 
van State, die heeft verzocht om een verlenging van de 
termijnen tot 12 december 2023 voor het uitbrengen van 
zijn advies. De ontwerpbesluiten zouden in januari worden 
goedgekeurd. Vervolgens zullen de oproepen tot kan-
didaatstellingen van de leden van de commissie zo snel 
mogelijk worden gedaan. Er moet ook een huishoudelijk 
reglement worden opgesteld. We kunnen verwachten dat de 
PHC tegen september 2024 operationeel zal zijn.

De begroting die voor de VIH’s is voorbereid, werd 
aanzienlijk verhoogd. Hierdoor kunnen ze hun essentiële 
taken, namelijk het helpen van kwetsbare groepen 
voortzetten, maar ook nieuwe verenigingen erkennen die 
andere doelgroepen te hulp kunnen komen. De nieuwe 
erkenning wordt van kracht in 2024. De staatssecretaris is 
bijna alle VIH’s tegemoetgekomen.

Alle 47 eerder erkende VIH’s hebben opnieuw een 
erkenningsaanvraag ingediend. Zeven andere verenigingen 
hebben ook hun eerste erkenning als VIH aangevraagd. 
Dankzij de verhoogde begroting wordt het mogelijk om 
de subsidies voor de reeds erkende VIH’s te indexeren en 
nieuwe VIH’s te erkennen. Dit dossier zou begin 2024 aan 
de regering kunnen worden voorgelegd. De beslissingen 
worden dan meteen aan de VIH’s meegedeeld.

Wat de subsidies voor SVK’s voor 2024 betreft, zijn 
er in het huidige stadium van de controles door Brussel 
Huisvesting, 7.946 SVK-woningen geteld voor 2024. Dit 
is een toename van 197 woningen in één jaar, wat het totaal 
op 2.412 nieuwe eenheden brengt sinds het begin van de 
regeerperiode. Dit betekent wel degelijk een netto toename 
van het aantal woningen. Een deel van de nieuwe SVK-
woningen wordt inderdaad gebruikt om het verloop en het 
vertrek van een ander deel uit het SVK-woningbestand te 
compenseren.

Daarnaast kondigen de SVK’s de komst aan van 364 
extra woningen tussen 1 januari 2024 en het einde van de 
regeerperiode. Dit zou leiden tot een totale toename van 
2.776 SVK- woningen.

Dit is wel degelijk de netto toename van het aantal 
woningen. In feite was het totale aantal nieuwe woningen 
veel hoger, maar een deel daarvan werd gebruikt ter 
compensatie van het verdwijnen van woningen uit het 
SVK-woningenbestand door de jaren heen.

Wat de statistieken over het SVK-woningenbestand 
voor 2024 betreft, zijn de controles van de subsidieaanvra-
gen door de administratie nog niet volledig afgerond. Deze 
gegevens worden beschikbaar gesteld zodra de controles 
zijn afgelopen.
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On ne note pas d’évolution majeure dans le public des 
AIS. D’une part, même si les AIS ont la faculté d’octroyer 
leurs logements à des personnes ayant des revenus 
supérieurs à ceux du logement social, plus de 90 % de 
leurs locataires remplissent les conditions de revenus 
du logement social. Par ailleurs, les AIS continuent de 
proposer à la fois des logements abordables destinés à tout 
ménage bruxellois dans les conditions de revenus et en 
même temps des logements destinés à héberger des publics 
spécifiques particulièrement vulnérables et qui font l’objet 
de partenariat avec des associations spécialisées dans l’ac-
compagnement de ces publics.

La reconnaissance de ces deux dynamiques qui 
traversent le secteur des AIS est d’ailleurs un axe important 
de la révision du projet d’arrêté. En effet, le projet de 
révision de l’arrêté AIS est passé en première lecture le 
9 novembre dernier. Ce projet vise à moderniser le cadre de 
fonctionnement des AIS. Il permettra de faciliter aussi bien 
le travail des AIS que de l’administration, mais surtout, il 
permettra de répondre à plusieurs défis d’importance. 
 

Lors de l’évaluation de l’action 27 du PUL, action 
destinée à encourager la mise à disposition de logements 
AIS pour des sans-abris, un des éléments évoqués par 
les AIS pour justifier leur réticence à s’inscrire dans ce 
genre de projet était le manque de soutien spécialisé pour 
l’accueil des sans-abris sur le long terme. Les mesures 
adoptées permettront au minimum de doubler le soutien 
régional aux AIS. Ce sont les AIS qui sont actuellement les 
plus proactives dans l’accueil des sans-abris. Ces réformes 
permettront de tripler leurs moyens. 
 

Ces mesures permettront également de faciliter 
l’émergence de projets destinés à des publics particulière-
ment à risque ou avec des besoins spécifiques (victimes de 
violence intrafamiliale, ex-détenus, personnes handicapées, 
mineurs mis en autonomie). Cet élargissement des bénéfi-
ciaires permettra non seulement de répondre à l’enjeu du 
manque de place pour des sans-abris mais aussi de mener 
une politique de prévention.

Cette réforme permettra également de soutenir le 
développement d’une offre sociale de logement étudiant. 
L’AISE se voit structurellement refinancée afin de pouvoir 
faire face aux charges particulières liées au public étudiant. 
En effet, l’AISE fait face à une rotation de ces locataires 
bien plus importante qu’une AIS classique. Cette rotation 
impacte non seulement sa charge de travail mais ses frais 
de rafraîchissement et de remise en état.

Enfin, une révision à la hausse des subsides liés au 
grand logement est instaurée en vue de mieux couvrir le 
risque financier plus important que représente les grands 

Er is geen grote evolutie waar te nemen in het SVK-
doelpubliek. Aan de ene kant, zelfs als de SVK’s de 
mogelijkheid hebben om hun woningen toe te wijzen aan 
mensen met hogere inkomens dan de inkomens die vereist 
zijn voor sociale huisvesting, voldoet nog meer dan 90% 
van hun huurders aan de inkomensvereisten voor sociale 
huisvesting. Daarnaast blijven de SVK’S zowel betaalbare 
woningen aanbieden voor alle Brusselse gezinnen met een 
bepaald inkomen, als woningen voor bijzonder kwetsbare 
groepen, in samenwerking met verenigingen die gespecia-
liseerd zijn in de begeleiding van deze groepen. 
 

De erkenning van deze twee dynamieken in de 
SVK-sector is ook een krachtlijn van de herziening van 
het ontwerpbesluit. Het ontwerp van herziening van het 
SVK-besluit is op 9 november in eerste lezing goedgekeurd. 
Dit ontwerp heeft tot doel het operationele kader van de 
SVK’s te moderniseren. Hierdoor zal het werk van zowel 
de SVK’s als van de administratie vergemakkelijkt worden, 
maar bovenal zal het een antwoord bieden op een aantal 
grote uitdagingen.

Tijdens de evaluatie van actie 27 van het Noodplan voor 
huisvesting, een actie die bedoeld was om SVK-woningen 
aan te bieden aan daklozen, was een van de door de SVK’s 
aangehaalde elementen ter rechtvaardiging van hun terug-
houdendheid om deel te nemen aan dit type project, met 
name het gebrek aan gespecialiseerde ondersteuning voor 
de opvang van daklozen op lange termijn. De aangenomen 
maatregelen zullen de gewestelijke steun voor SVK’s 
minstens verdubbelen. De SVK’s zijn momenteel het meest 
proactief in de opvang van daklozen. Deze hervormingen 
zullen hun middelen verdrievoudigen.

Deze maatregelen zullen ook bijdragen aan het 
opkomen van projecten gericht op risicogroepen of groepen 
met specifieke behoeften (slachtoffers van intrafamiliaal 
geweld, ex-gedetineerden, mensen met een beperking, 
minderjarigen in begeleid wonen). Door het aantal begun-
stigden te vergroten, kunnen we niet enkel het probleem 
van het gebrek aan plaatsen voor daklozen aanpakken, 
maar ook een preventiebeleid voeren.

Deze hervorming zal ook de uitrol van sociale 
huisvesting voor studenten ondersteunen. De SVKS is 
structureel geherfinancierd om het hoofd te kunnen bieden 
aan de bijzondere kosten die gepaard gaan met de doelgroep 
van de studenten. De SVKS heeft te maken met een veel 
hoger verloop van huurders dan een traditionele SVK. Dit 
verloop heeft niet alleen een impact op de werklast, maar 
ook op de opfrissings- en herstellingskosten.

Tot slot zijn de subsidies voor grote woningen naar 
boven bijgesteld om het grotere financiële risico van grote 
woningen beter te dekken en om SVK’s aan te moedigen 
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logements et par conséquent d’encourager les AIS à 
prendre ce type de bien en gestion et de répondre au déficit 
de grands logements en AIS.

La hausse des subsides pour les sans-abris et la recon-
naissance des autres publics spécifiques, le refinancement 
de l’AISE et le renforcement des subsides pour les grands 
logements auront, au total, un impact estimé à 1,5 millions 
d’euros pour 2024, hors indexation.

Concernant la suppression de l’obligation pour l’AIS de 
conclure un accord de collaboration avec une commune ou 
un CPAS, cette disposition a été intégrée à la demande des 
AIS. S’il était logique au moment de l’émergence des AIS 
de les adosser à des pouvoirs locaux afin de leur assurer 
un appui solide et pertinent, cette obligation n’a plus le 
même sens aujourd’hui. Si certaines AIS ont maintenu 
des liens très forts avec des partenaires locaux, d’autres 
ont développé leurs activités sur la base de partenariats 
horizontaux avec d’autres opérateurs associatifs. Ces deux 
démarches cohabitent aujourd’hui au sein du secteur des 
AIS. Rien n’indique qu’une de ces approches serait plus 
efficace que l’autre.

Le projet de réforme ne vise pas à supprimer les colla-
boration entre AIS et commune ou CPAS. Par contre, cet 
accord de collaboration ne sera plus une condition indis-
pensable à l’obtention d’un agrément ou de son renouvel-
lement. Cette évolution ne rend évidemment pas caduques 
les collaborations actuelles et n’empêche pas les AIS et les 
pouvoirs locaux de développer de nouveaux partenariats. 
 
 

Concernant la concertation des pouvoirs locaux, les 
sections communes et CPAS de Brulocalis sont toutes 
les deux représentées au Conseil consultatif du logement 
devant lequel le projet a été présenté la semaine passée. 
 

Enfin, concernant les grands logements et les logements 
de moins de 26 m², les grilles de loyers et de subsides sont 
prolongées de manière à pouvoir tenir compte des grands 
voir des très grands logements. Par ailleurs, les logements 
de moins de 26 m² ont été intégrés pour être proposés 
comme logements de transit.

Concernant la lutte contre le sans-abrisme, une série 
d’actions visant à renforcer les acteurs régionaux du 
logement ont été mises en place. Le moratoire hivernal a 
été généralisé à l’ensemble des logements publics et privés 
de la Région. La procédure d’expulsion a été adaptée afin 
de permettre à chacun de disposer de davantage de temps 
pour agir et trouver des solutions. Outre la modification 
de l’arrêté organisant les AIS, la secrétaire d’État a porté 
la nouvelle allocation d’accompagnement au relogement 
qui vise à aider trois publics fragilisés, dont les personnes 

dit type vastgoed in beheer te nemen en het tekort aan grote 
woningen in SVK’s aan te vullen. 
 

De verhoging van de subsidies voor daklozen en de 
erkenning van andere specifieke doelgroepen, de herfinan-
ciering van de SVKS en de verhoging van de subsidies voor 
grote woningen zullen een totale geraamde impact hebben 
van 1,5 miljoen euro voor 2024, exclusief indexering.

De schrapping van de verplichting voor het SVK om een 
samenwerkingsovereenkomst te sluiten met een gemeente 
of een OCMW, is opgenomen op verzoek van de SVK’s. 
Terwijl het bij het ontstaan van de SVK’s logisch was om ze 
te doen aanleunen bij plaatselijke besturen om ze degelijke 
en relevante ondersteuning te kunnen bieden, heeft deze 
verplichting vandaag de dag niet langer hetzelfde nut. 
Sommige SVK’s onderhouden nog steeds sterke banden 
met plaatselijke besturen, terwijl andere hun activiteiten 
hebben uitgebouwd op grond van horizontale partnerschap-
pen met andere verenigingen. Deze twee benaderingen 
bestaan nu naast elkaar in de SVK-sector. Niets wijst erop 
dat de ene aanpak efficiënter is dan de andere.

Het doel van het ontwerp van hervorming is niet de 
afschaffing van de samenwerking tussen SVK’s en de 
gemeente of OCMW’s. Deze samenwerkingsovereen-
komst zal echter niet langer een essentiële voorwaarde 
zijn voor het verkrijgen of verlengen van een erkenning. 
Deze evolutie maakt de huidige samenwerkingsverbanden 
natuurlijk niet overbodig en weerhoudt SVK’s en plaatse-
lijke besturen er niet van om nieuwe partnerschappen aan 
te gaan.

Wat het overleg met de plaatselijke besturen betreft, 
zijn de afdeling gemeente en de afdeling OCMW van 
Brulocalis beide vertegenwoordigd in de Adviesraad 
voor Huisvesting, waaraan het ontwerp vorige week werd 
voorgesteld.

Tot slot zijn de roosters van de huurprijzen en de 
subsidies op het vlak van de grote woningen en woningen 
van minder dan 26 m² uitgebreid om rekening te houden 
met grote en zelfs zeer grote woningen. Daarnaast zijn 
woningen van minder dan 26 m² opgenomen voor gebruik 
als transitwoningen.

In de strijd tegen dakloosheid is een reeks initiatie-
ven genomen om de gewestelijke spelers op het gebied 
van huisvesting te versterken. Het wintermoratorium 
werd uitgebreid naar alle woningen in het gewest, zowel 
de private als de openbare. De uitzettingsprocedure werd 
aangepast om iedereen meer tijd te geven om te handelen 
en oplossingen te vinden. Naast de wijziging van het 
besluit tot organisatie van de SVK’s, introduceerde de 
staatssecretaris de nieuwe toelage voor ondersteuning bij 
herhuisvesting, die drie kwetsbare groepen moet helpen, 
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quittant une situation de sans-abrisme. Cette intervention 
mensuelle pour le loyer, en attendant un logement social, 
est simplifiée et quasi automatisée pour garantir l’accès au 
droit de ces bénéficiaires. 
 

Aussi, une réflexion a été initiée autour de la place du 
logement social dans la lutte contre le sans-abrisme. Partant 
du constat du travail effectué par les SISP, un groupe de 
travail s’est réuni à plusieurs reprises pour réfléchir à la 
manière de le pérenniser, de sorte à ce qu’un nombre de 
logements à destination du public sans-abris puisse leur être 
réservé sur base annuelle, hors liste d’attente, et par le biais 
de conventions avec les ASBL du secteur. Ainsi, en 2023, 
124 logements ont été réservés à travers 44 conventions 
signées entre les SISP et de nombreuses associations 
actives dans les services d’accompagnement des sans-abris. 
Il convient de consolider ces efforts en repensant l’arrêté, 
et en particulier l’article 37. Le corollaire de cette mesure 
et son succès résidera également dans le déploiement de 
moyens suffisants pour assumer l’accompagnement de ce 
public spécifique.

Concernant le moratoire hivernal, les propriétaires 
empêchés d’expulser pendant les quatre mois et demi de 
la trêve hivernale seront indemnisés par le Fonds régional 
de solidarité alimenté par les amendes pour insalubrité. Les 
bailleurs peuvent introduire une demande d’indemnisation 
directement en ligne sur le site de Bruxelles Logement ou 
au guichet de l’administration. L’indemnité à concurrence 
du loyer ou de l’indemnité d’occupation fixée par le juge de 
paix sera versée dans les trois mois de la fin du moratoire 
ou de l’introduction de la demande d’indemnité. Celle-ci 
doit être introduite avant le 1er septembre qui suit la fin du 
moratoire. 
 
 

Sur l’accompagnement des locataires menacés 
d’expulsion, un montant de 1.080.000 euros est prévu 
annuellement pour soutenir les CPAS en personnel. Cette 
subvention est automatique et ne doit pas être demandée. 
Cela correspond approximativement à 19 ETP. Cette 
somme est répartie selon une double clé de répartition. 
Premièrement, en assurant un mi-temps d’assistant social 
à tous les CPAS correspondant à un montant forfaitaire de 
29.000 euros par CPAS. Deuxièmement, en assurant une 
subvention calculée en fonction du nombre d’expulsion sur 
le territoire de chaque CPAS en 2018. Pour les années à 
suivre, le monitoring prévu dans l’ordonnance permettra 
d’affiner et de calculer annuellement ce montant de la 
seconde tranche. 
 

Quant aux questions sur l’insalubrité, en 2023, la DIRL 
a prononcé 122 interdictions immédiates et 129 interdic-
tions après revisite. 154 amendes ont été prononcées pour 
un montant total de 1. 029.687 euros. On compte environ 

waaronder personen die uit een situatie van dakloosheid 
komen. Deze maandelijkse huurbijdrage, in afwachting van 
een sociale woning, is vereenvoudigd en vrijwel geautoma-
tiseerd om de toegang tot het recht voor deze begunstigden 
te garanderen.

Er is ook een denkoefening opgestart over de rol van 
sociale huisvesting in de strijd tegen dakloosheid. Op basis 
van het werk dat door de OVM’s is uitgevoerd, heeft een 
werkgroep verschillende keren vergaderd om na te denken 
over het duurzaam maken ervan, zodat een aantal woon-
eenheden op jaarbasis voor daklozen kan worden gere-
serveerd, buiten de wachtlijst om en via overeenkomsten 
met de vzw’s van de sector. Als gevolg hiervan werden in 
2023 124 woningen voorbehouden via 44 overeenkomsten 
tussen de OVM’s en tal van verenigingen die actief zijn op 
het vlak van de begeleiding van daklozen. Deze inspannin-
gen moeten duurzaam worden gemaakt door de herziening 
van het besluit, en in het bijzonder artikel 37. Het gevolg 
van deze maatregel, en het succes ervan, zal ook liggen 
in de inzet van voldoende middelen om deze specifieke 
doelgroep te begeleiden.

Wat het wintermoratorium betreft, zullen verhuurders 
die tijdens de vier en een halve maand van het wintermo-
ratorium niet tot uithuiszetting kunnen overgaan, worden 
gecompenseerd door het Gewestelijk Solidariteitsfonds, 
dat wordt gefinancierd door boetes voor onbewoonbaar-
heid. Verhuurders kunnen de compensatie rechtstreeks 
online aanvragen op de website van Brussel Huisvesting 
of aan het administratieloket. Binnen drie maanden na het 
einde van de opschorting of de indiening van het verzoek 
tot schadevergoeding wordt een schadevergoeding betaald 
tot het bedrag van de huur- of bewoningsvergoeding die 
door de vrederechter is vastgesteld. De aanvraag moet 
voor 1 september na afloop van het moratorium worden 
ingediend.

Wat de steun aan huurders betreft die met uitzetting 
worden bedreigd, wordt jaarlijks een bedrag van 
1.080.000 euro uitgetrokken voor personeel ter ondersteu-
ning van de OCMW’s. Deze subsidie is automatisch en 
hoeft niet te worden aangevraagd. Dit komt overeen met 
ongeveer 19 VTE’s. Dit bedrag wordt verdeeld op basis 
van een dubbele verdeelsleutel. Eerst en vooral wordt een 
halftijdse maatschappelijk werker ter beschikking gesteld 
van alle OCMW’s, wat overeenkomt met een forfaitair 
bedrag van 29.000 euro per OCMW. Vervolgens wordt 
een subsidie verstrekt die wordt berekend op basis van het 
aantal uithuiszettingen op het grondgebied van elk OCMW 
in 2018. In de komende jaren kan het bedrag van de tweede 
schijf worden verfijnd en jaarlijks worden berekend dankzij 
de monitoring waarin de ordonnantie voorziet.

Wat onbewoonbaarheid betreft, vaardigde de DGHI 
in 2023 122 onmiddellijke bewoningsverboden uit en 
129 verboden na het tweede bezoek. Er zijn 154 boetes 
opgelegd voor een totaalbedrag van 1.029.687 euro. Er 
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une centaine de contrôles par inspecteur et par an. Il y a 
actuellement 13 inspecteurs. En 2024, la DIRL estime 
que le nombre de contrôles se situera entre 1.300 et 1.350 
contrôles.

La DIRL a bien été renforcée par 4 inspecteurs, 2 
architectes, 1 assistante sociale, 4 administratifs pour l’in-
salubrité et 1 assistant juridique. Il reste 2 inspecteurs néer-
landophones à recruter. 
 

Le nombre de plaintes est en augmentation en 2023 par 
rapport à 2022. Il est probable que cette augmentation soit 
liée à la plus grande accessibilité de la procédure de plainte 
en ligne.

Afin de renforcer la lutte contre les logements insalubres 
et plus précisément contre la récidive, l’alerte DIRL a été 
développée dans les 19 communes. Les formations de prise 
en main du programme se terminent. Il sera procédé à un 
relevé de l’utilisation fin décembre. Le cabinet travaille 
actuellement sur une liaison des données du logiciel NOVA 
et du logiciel SAPHIR afin de développer encore plus cette 
alerte DIRL et d’informer les citoyens en cas de problème 
urbanistique lorsqu’ils font une demande d’inscription et 
de permettre au service population de mettre en place une 
procédure transversale qui informera le service urbanisme 
dans les plus brefs délais d’une demande d’occupation d’un 
bien, soit soumis à un arrêté du bourgmestre, soit urbanisti-
quement non autorisé. Pour cette alerte DIRL un budget de 
140.000 euros en 2023 a été débloqué. 
 
 

Quant à la lutte contre la discrimination et les testings, 
le montant prévu pour les testings anti-discrimination est 
de 25.000 à l’AB études (25.001.08.03.1211) pour les 
testing qui seront réalisés par les acteurs. Concernant les 
AIPL qui réaliseront un minimum de 10 testings, un budget 
de 5.000 euros (subside complémentaire à au subside de 
l’agrément AIPL) par AIPL par an est prévu sur la base de 
subsides facultatifs sur différentes allocations de base.

50 testings proactifs et 15 testings non-proactifs ont été 
réalisés en 2023 par la DIRL et 52 dossiers ont été ouverts.
 

L’arrêté du Gouvernement relatif à l’agrément des 
acteurs et des AIPL a été publié le 13 octobre au Moniteur 
belge. L’appel à manifestation d’intérêt pour les acteurs 
sera lancé début décembre. Pour rappel, les AIPL sont 
agréées d’office mais doivent tout de même suivre une 
formation en la matière donnée par la DIRL. 17 AIPL se 
sont déjà manifestées auprès de la DIRL et les formations 
commenceront en décembre également. Ces testings, via 
les acteurs et les AIPL, permettront de couvrir la pluralité 

worden, per inspecteur, ruim een honderdtal controles 
per jaar uitgevoerd. Momenteel zijn er 13 inspecteurs. De 
DGHI schat dat het aantal controles in 2024 tussen de 1.300 
en 1.350 zal liggen.

De DGHI is versterkt met 4 inspecteurs, 2 architecten, 
1 maatschappelijk werker, 4 administratieve medewerkers 
inzake onbewoonbaarheid en 1 juridisch medewerker. 
Er moeten nog 2 Nederlandstalige inspecteurs worden 
aangeworven.

Er zijn meer klachten binnengekomen dan in 2022. 
Waarschijnlijk heeft deze stijging te maken met de grotere 
toegankelijkheid van de online klachtenprocedure. 
 

Om de strijd tegen ongezonde woningen en meer 
specifiek tegen recidivisten op te voeren, is in de 19 
gemeenten de DGHI-melding ontwikkeld. De opleidingen 
om het programma onder de knie te krijgen lopen ten einde. 
Eind december wordt er een rondvraag gehouden over 
het gebruik ervan. Het kabinet werkt momenteel aan de 
koppeling van gegevens uit de Nova-software en de Saphir-
software om deze DGHI-melding verder te ontwikkelen en 
burgers te informeren over eventuele stedenbouwkundige 
problemen wanneer ze een inschrijvingsaanvraag indienen, 
en om de dienst bevolking in staat te stellen een transver-
sale procedure op te zetten die de dienst stedenbouw zo snel 
mogelijk informeert over een aanvraag om een eigendom te 
betrekken dat ofwel onderworpen is aan een besluit van de 
burgemeester, ofwel waarvoor stedenbouw geen toelating 
is. Voor deze DGHI-melding is in 2023 een budget van 
140.000 euro vrijgemaakt.

Wat de strijd tegen discriminatie en praktijktesten 
betreft, is er op de BA Studies (25.001.08.03.1211) een 
bedrag van 25.000 euro uitgetrokken voor praktijktesten 
die door de betrokkenen zullen moeten worden uitgevoerd. 
Voor de VIH’s die minstens 10 praktijktesten uitvoeren, is 
een budget van 5.000 euro (bovenop de erkenningssubsidie 
voor VIH’s) per VIH per jaar voorzien op basis van faculta-
tieve subsidies uit verschillende basisallocaties.

In 2023 heeft de DGHI 50 proactieve en 15 niet-proac-
tieve praktijktesten uitgevoerd en werden er 52 dossiers 
geopend.

Het regeringsbesluit betreffende de erkenning van de 
actoren en de VIH’s werd op 13 oktober gepubliceerd in 
het Belgisch Staatsblad. De oproep tot het indienen van 
blijken van belangstelling wordt begin december gepubli-
ceerd. Ter herinnering: VIH’s worden automatisch erkend, 
maar moeten op dit gebied wel een opleiding door de 
DGHI volgen. 17 VIH’s hebben al contact opgenomen met 
de DGHI en de opleidingen starten ook op in december. 
Deze praktijktesten, via de betrokkenen en de VIH’s, zullen 
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des profils et lutter plus efficacement contre la discrimina-
tion au logement. 
 

Concernant le dossier Incendie, l’arrêté du Gouvernement 
imposant les détecteurs de fumée dans tous les logements 
bruxellois a été approuvé le 28 septembre 2023. Une 
première communication a été faite par les cabinets Ben 
Hamou et Persoons, via un communiqué de presse, une 
capsule vidéo et l’adaptation des sites internet de nos admi-
nistrations. Une brochure explicative commune à Bruxelles 
Logement et le SIAMU est en cours de finalisation. Elle sera 
disponible sur les sites internet des deux administrations, 
diffusée dans la Newsletter de Bruxelles Logement et aux 
acteurs du logement dans le courant du mois de décembre. 
Un court visuel reprenant l’essentiel de l’information sera 
également diffusé dans les journaux communaux. 
 

En juin 2024, une grande campagne de sensibilisa-
tion du grand public commune à Bruxelles logement et au 
SIAMU sera lancée pour un budget total de 250 000 euros 
(125 000 chacun). Un prestataire sera choisi via un marché 
public. Cette campagne de grande envergure doit persuader 
les Bruxellois et bruxelloises de l’importance et de l’effica-
cité des détecteurs incendie.

Enfin, concernant la grille indicative des loyers, la 
présentation des conclusions de l’étude relative à l’élabo-
ration d’une nouvelle méthodologie pour l’Observatoire 
des loyers et la grille indicative est programmée à jeudi 
prochain, le 30 novembre.

La future grille devra mobiliser les données de l’en-
registrement pour atteindre les standards de fiabilité et de 
représentativité fixés dans le cadre de l’ordonnance CPL. 
Les crédits relatifs au développement de la plateforme 
régionale d’enregistrement des baux ont été imputés sur les 
crédits 2023. 
 

Concernant le conventionnement, les discussions sont 
toujours en cours au sein du Gouvernement. Celles-ci s’ar-
ticulent autour du niveau que devrait atteindre un loyer 
conventionné. Un montant de loyer conventionné qui serait 
fixé au niveau médian ou supérieur de la grille aurait un 
impact inflationniste à éviter.

La grille des loyers est une photographie du marché. 
Endosser son loyer médian reviendrait à cautionner les 
niveaux actuels du marché, voire à accélérer les loyers 
actuellement plus abordables. Il est impératif que les aides 
publiques et les facilités qui seraient octroyées aux bailleurs 
dans le cadre du conventionnement soient conditionnées à 
un niveau inférieur à ceux du marché. Un tel principe ne 
fait pas encore l’unanimité, mais la secrétaire d’État espère 

het mogelijk maken om de meerderheid van de profielen te 
bestrijken en de discriminatie bij huisvesting doeltreffender 
te bestrijden.

Op het vlak van het dossier “brand” werd op 
28 september 2023 het regeringsbesluit goedgekeurd dat 
rookmelders verplicht stelt in alle Brusselse woningen. De 
kabinetten van staatssecretarissen Ben Hamou en Persoons 
zorgden voor een eerste communicatie via een persbericht, 
een videoclip en de aanpassing van onze overheidswebsites. 
Momenteel wordt de laatste hand gelegd aan een gezamen-
lijke verklarende brochure van Brussel Huisvesting en de 
DBDMH. Ze zal beschikbaar zijn op de websites van de 
twee administraties en verspreid worden in de nieuwsbrief 
van Brussel Huisvesting en onder de huisvestingsactoren in 
de loop van de maand december. Een korte visuele samen-
vatting van de informatie zal ook in de gemeentekranten 
worden gepubliceerd.

In juni 2024 zullen Brussel Huisvesting en de DBDMH 
samen een grote bewustmakingscampagne opstarten, 
met een gezamenlijk budget van 250.000 euro (elk 
125.000 euro). Via een openbare aanbesteding zal een 
dienstverlener worden gekozen. Het doel van deze groot-
schalige campagne is om de Brusselaars te overtuigen van 
het nut en de doeltreffendheid van rookmelders.

Wat ten slotte het rooster van indicatieve huurprijzen 
betreft, staat de voorstelling van de besluiten van de studie 
over de ontwikkeling van een nieuwe methodologie voor 
het Observatiecentrum van de Huurprijzen en het rooster 
ingepland voor donderdag 30 november.

Het toekomstige rooster zal de registratiegegevens 
moeten samenvoegen om te voldoen aan de normen voor 
betrouwbaarheid en representativiteit die zijn vastgelegd 
in de PHC-ordonnantie. De kredieten met betrekking tot 
de uitrol van het gewestelijke platform voor registratie van 
huurcontracten zijn ten laste gebracht van de kredieten 
2023.

Binnen de overheid zijn er nog steeds discussies gaande 
over de conventionering. Deze zijn gebaseerd op het niveau 
dat een geconventioneerde huurprijs zou moeten bereiken. 
Een geconventioneerde huurprijs die is vastgesteld op de 
mediaan of de bovenkant van het rooster zou een inflatoir 
effect hebben dat moet worden vermeden.

Het rooster van de huurprijzen is een momentopname 
van de markt. Het goedkeuren van de mediane huurprijs 
ervan zou neerkomen op het instemmen met de huidige 
marktniveaus, of zelfs het verhogen van de momenteel 
meer betaalbare huurprijzen. Het is noodzakelijk dat over-
heidssteun en voorzieningen die aan verhuurders zouden 
worden verleend als onderdeel van de conventionering, 
onderworpen zijn aan een lager niveau dan dat van de markt. 
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lever les derniers blocages avant la fin de la législature. 
 
 

Le projet de code de mesurage a été intégré au projet 
d’enregistrement régional des baux. Une mission juridique 
est en cours et un avant-projet d’ordonnance devrait pouvoir 
être déposé avant la fin du mois de janvier. Néanmoins, ce 
code de mesurage ne saurait être un prérequis pour l’entrée 
en vigueur de l’enregistrement sous peine de faire perdre 
près d’un an de travail et de postposer d’autant la lutte 
contre les loyers abusifs.

M. Vincent De Wolf précise que la suppression du 
lien ombilical des AIS avec une commune ou un CPAS 
comme condition d’agréation a été supprimé, à sa connais-
sance, non à la demande des AIS, mais d’une AIS. Cette 
manière de procéder et de se retrancher ensuite derrière 
Brulocalis l’agace. Lorsque la réforme des polices a été 
imposée suite à l’évasion de Marc Dutroux, il a été décidé 
de créer les zones. Cela s’est fait sans aucun avis demandé 
ni à la conférence des bourgmestres ou ni aux communes, 
le niveau fédéral s’est référé à un membre non mandaté de 
Brulocalis pour considérer que la Région avait marqué son 
accord. Un avis de Brulocalis ne remplace pas la fédération 
des CPAS, les communes ou la Conférence des bourg-
mestres. 
 

Mme Françoise De Smedt souhaite des précisions 
quant au type de logements mentionnés. Il est question 
d’un total de 3900 logements fournis sous cette législature. 
Elle souhaiterait disposer d’un tableau précis avec des 
chiffres par type de logements (annexe 2). À propos de la 
socialisation, à l’heure actuelle 195 ménages ont vraiment 
vu leur loyer changer. Elle espère arriver aux 1200 d’ici 
la fin de l’année.

M. Mathias Vanden Borre constate que la secrétaire 
d’État a apporté des réponses à l’ensemble des questions 
posées, mais en s’exprimant seulement en français.

Mme Joëlle Maison remercie la secrétaire d’État 
pour l’intégration de résolution sur l’abaissement de la 
superficie minimale des logements en AIS de 26 m² à 
18 m² en faveur d’un public précarisé. L’ARS nécessite 
une réforme. Aujourd’hui, 35.000 locataires sociaux paient 
un loyer moyen de 200 euros en étant protégés en ce qu’un 
maximum de 22 % de leurs revenus sont consacrés à leur 
logement mais pour la moyenne des locataires bruxellois, 
c’est 42 % de leurs revenus. Cette distorsion entre les 
personnes protégées et les autres contraintes de payer sur le 
marché locatif privé des sommes faramineuses l’a toujours 
dérangée. 
 

Er is over dergelijk beginsel nog geen unaniem akkoord, 
maar de staatssecretaris hoopt alle overblijvende obstakels 
voor het einde van de zittingsperiode weg te werken.

Het meetcodeproject werd geïntegreerd in het project 
van gewestelijke registratie van huurcontracten. Er wordt 
thans een juridische analyse uitgevoerd en voor eind januari 
zou er een voorontwerp van ordonnantie kunnen worden 
ingediend. Deze meetcode mag echter geen vereiste zijn 
om de registratie in werking te laten treden, anders gaat er 
bijna een jaar werk verloren en wordt de strijd tegen woe-
kerhuurprijzen ook zo lang uitgesteld.

Dat de navelstreng tussen de sociale verhuurkantoren 
(SVK) en de gemeenten of OCMW’s werd doorgeknipt als 
accreditatievoorwaarde, gebeurde volgens de heer Vincent 
De Wolf niet op vraag van de SVK’s, maar van één specifiek 
SVK. Die manier van werken, waarbij men zich verschuilt 
achter Brulocalis, ergert hem. Na de ontsnapping van Marc 
Dutroux drong een politiehervorming zich op. Daarop 
zagen de politiezones het licht, maar dat gebeurde zonder 
enig overleg met de Conferentie van burgemeesters of de 
gemeenten. De federale overheid steunde op één niet-ge-
mandateerd lid van Brulocalis en concludeerde daaruit dat 
het Brussels Gewest met de hervorming instemde. Een 
advies van Brulocalis vervangt niet dat van de Federatie 
van Brusselse OCMW’s, de gemeenten of de Conferentie 
van burgemeesters.

Mevrouw Françoise De Smedt wil meer uitleg over 
het type woningen waarover het gaat. Er zouden deze 
regeerperiode in totaal 3.900 woningen opgeleverd zijn. Ze 
vraagt een gedetailleerde tabel van alle woningen, uitge-
splitst naar type (bijlage 2). Wat de socialisering van de 
huurprijzen betreft, is tot nog toe de huur van 195 gezinnen 
aangepast. Mevrouw De Smedt hoopt dat er tegen het eind 
van het jaar 1.200 zijn.

De heer Mathias Vanden Borre merkt op dat de staats-
secretaris alle vragen heeft beantwoord, maar enkel in het 
Frans.

Mevrouw Joëlle Maison dankt de staatssecretaris dat 
ze inging op de resolutie om de minimale oppervlakte van 
door SVK’s verhuurde woningen te verlagen van 26 naar 
18 m². Dat is een goede zaak voor kwetsbare huurders. De 
gewestelijke solidariteitstoelage (GST) is aan herziening 
toe. Vandaag worden 35.000 sociale huurders beschermd 
door een maatregel die maakt dat ze maximaal 22% van 
hun inkomen aan huur spenderen. Zij betalen gemiddeld 
200 euro per maand. De gemiddelde Brusselse huurder ziet 
evenwel 42% van zijn inkomen opgaan aan de huur. De 
ene betaalt dus een torenhoge huur op de privémarkt, de 
andere geniet bescherming: het verschil tussen beiden is 
voor mevrouw Maison te groot.
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III. Discussion  
des programmes et activités

Programme 001 Support de la politique générale

Activité 8

Mme Joëlle Maison demande, pour l’AB «Dépenses 
de fonctionnement du Centre d’Information Logement 
(25.001.08.07.1211), les statistiques du nombre de 
personnes entrées en contact avec le centre informatique 
logement, la proportion de propriétaires, de locataires, de 
propriétaires occupants, ainsi que les questions posées. 
 

La secrétaire d’État répond en annexe. 
 

Activité 11

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

Activité 44

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

Activité 99

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

Programme 002 Soutien aux organisations, associations 
ou pouvoirs subordonnés

Activité 15

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

Activité 19

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

Activité 27

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

Activité 31

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

Activité 34

Mme Joëlle Maison, constatant une diminution de l’AB 
«Subventions de fonctionnement et autres transferts de 

III. Bespreking  
van de programma’s en activiteiten

Programma 001 Ondersteuning van het algemeen beleid

Activiteit 8

Voor de BA “Werkingsuitgaven van het 
Wooninformatiecentrum” (25.001.08.07.1211) vraagt 
mevrouw Joëlle Maison een overzicht van het aantal personen 
dat contact opnam met het Wooninformatiecentrum en, 
daarbinnen, het aantal huiseigenaren, het aantal huurders en 
het aantal eigenaars die zelf de woning betrekken. Mevrouw 
Maison wil ook weten welke vragen er werden gesteld.

Het antwoord van de staatssecretaris wordt als bijlage 
toegevoegd.

Activiteit 11

Deze activiteit lokt geen commentaar uit.

Activiteit 44

Deze activiteit lokt geen commentaar uit.

Activiteit 99

Deze activiteit lokt geen commentaar uit.

Programma 002 Ondersteuning van de ondergeschikte 
instellingen, verenigingen of overheden

Activiteit 15

Deze activiteit lokt geen commentaar uit.

Activiteit 19

Deze activiteit lokt geen commentaar uit.

Activiteit 27

Deze activiteit lokt geen commentaar uit.

Activiteit 31

Deze activiteit lokt geen commentaar uit.

Activiteit 34

Mevrouw Joëlle Maison stelt vast dat BA 
25.002.34.01.3300 (“Werkingssubsidies en andere inko-
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revenus aux associations privées» (25.002.34.01.3300), 
souhaite connaître les associations qui seront subvention-
nées en 2024.

La secrétaire d’État dispose du tableau pour celles sub-
ventionnées en 2023 (annexe 3) mais pas encore pour celles 
qui le seront en 2024.

Activité 35

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

Activité 38

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

Activité 39

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

Programme 003 Initiatives spécifiques dans le domaine 
du Code du Logement

Ce programme ne suscite aucun commentaire.

Programme 004 Mise en œuvre du droit de gestion 
publique

Ce programme ne suscite aucun commentaire.

Programme 005 Soutien aux organismes chargés de 
l’exécution de la politique du logement social 
 

Ce programme ne suscite aucun commentaire.

Programme 006 Promotion de la propriété privée

Activité 07

Mme Joëlle Maison remarque dans les «Salaires et 
charges sociales, salaires en nature» (AB 25.006.07.01.1112) 
que la rémunération s’élève à 1.000 euros brut par mois, 
c’est-à-dire le même montant que les commissaires du gou-
vernement auprès de la SLRB ou du Fonds du logement 
pour l’octroi de 20 crédits hypothécaires par an. Au niveau 
éthique et bonne gouvernance, on serait bien inspiré de 
réduire ce montant

Activité 38

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

mensoverdrachten aan privéverenigingen”) daalt. Ze had 
graag geweten welke verenigingen in 2024 een subsidie 
zullen ontvangen.

De staatssecretaris heeft een overzicht van alle vereni-
gingen die in 2023 een subsidie kregen (bijlage 3), maar 
nog niet van die van 2024.

Activiteit 35

Deze activiteit lokt geen commentaar uit.

Activiteit 38

Deze activiteit lokt geen commentaar uit.

Activiteit 39

Deze activiteit lokt geen commentaar uit.

Programma 003 Specifieke initiatieven op het vlak van 
de Huisvestingscode

Dit programma lokt geen commentaar uit.

Programma 004 Toepassing van het openbaar 
beheersrecht

Dit programma lokt geen commentaar uit.

Programma 005 Ondersteuning van de instellingen 
belast met de uitvoering van het sociale 
huisvestingsbeleid

Dit programma lokt geen commentaar uit.

Programma 006 Bevordering van de privé-eigendom

Activiteit 7

Bij “Lonen en sociale lasten, lonen in natura” (BA 
25.006.07.01.1112) merkt mevrouw Joëlle Maison op dat 
de vergoeding 1.000 euro bruto per maand bedraagt. Dat is 
even veel als de regeringscommissarissen bij de Brusselse 
Gewestelijke Huisvestingsmaatschappij (BGHM) of het 
Woningfonds krijgen, voor het verstrekken van twintig 
hypothecaire kredieten per jaar. In termen van ethiek en 
goed bestuur zou men dat bedrag beter verlagen.

Activiteit 38

Deze activiteit lokt geen commentaar uit.



 — 196 —A-784/3 - 2023/2024 (deel 2) A-784/3 - 2023/2024 (partie 2)

Activité 39

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

Activité 40

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

Programme 007 Politique en faveur des ménages

Activité 15

Mme Joëlle Maison, se demande, quant aux 
«Subventions de fonctionnement au Fonds du logement 
pour l’accompagnement du programme des garanties 
locatives» (AB 25.007.15.05.4140) s’il y a une croissance 
des demandes d’aide en 2023? Combien de ménages ont-ils 
demandé un prêt à taux 0 et combien ont souscrit-ils au 
fonds mutualiste BRU-GAL? Qu’en est-il de la viabilité 
du fonds BRU-GAL? Quelle est la proportion de garanties 
locatives restituées intégralement à BRU-GAL en fin de 
bail?

La secrétaire d’État répond qu’en 2022, le Fonds a 
octroyé 652 prêts à taux 0 et 424 aides via BRU-GAL, soit 
1076 aides au total. En date du 31 octobre 2023, le Fonds a 
octroyé 624 à taux 0 et 324 aides via BRU-GAL, soit 948 
aides au total. 
 
 
 

Au 31 décembre 2022, 1.522 contrats d’adhésions 
à BRU-GAL et autant de contrats de mises à disposition 
d’une garantie locative étaient en cours. De ces contrats, 
581 clients présentaient un arriéré de contribution ou de 
restitution de l’aide pour un montant total de 279.137 euros 

Mme Joëlle Maison relève, dans les «Subventions de 
fonctionnement au Fonds du logement pour l’accompa-
gnement du programme social du secteur locatif» (AB 
25.007.15.06.4140) une diminution pour l’accompagne-
ment social du secteur locatif. Quelle en est la raison? Le 
Fonds du logement pourra-t-il assurer la continuité de ces 
dispositifs d’accompagnement social au bénéfice de ses 
locataires, vu cette diminution?

La secrétaire d’État lit la justification et explique que 
ce montant a été établi sur la base des prévisions du Fonds. 

Activité 16

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

Activiteit 39

Deze activiteit lokt geen commentaar uit.

Activiteit 40

Deze activiteit lokt geen commentaar uit.

Programma 007 Beleid ten gunste van de gezinnen

Activité 15

Wat BA 25.007.15.05.4140 (Werkingssubsidies aan 
het Woningfonds voor de begeleiding rond het programma 
van de huurwaarborgen) betreft, wil mevrouw Joëlle 
Maison weten of het aantal hulpvragen in 2023 is gestegen. 
Hoeveel gezinnen vroegen een renteloze lening aan en 
hoeveel klopten er aan bij het gewestelijk mutualistisch 
fonds voor hulp bij de samenstelling van een huurwaar-
borg (“Brugal”)? Is dat fonds financieel gezond? Hoeveel 
huurwaarborgen werden op het einde van de huurperiode 
integraal teruggestort in het fonds?

De staatssecretaris antwoordt dat het Woningfonds 652 
renteloze leningen heeft verstrekt in 2022 en dat er 424 
keer een beroep werd gedaan op het gewestelijk mutualis-
tisch fonds voor hulp bij de samenstelling van een huur-
waarborg. Alles bij elkaar gaat het om 1.076 hulpvragen. 
Tot en met 31 oktober 2023 verstrekte het Woningfonds 
624 renteloze leningen en waren er 324 aanvragen bij het 
mutualistisch fonds, ofte 948 hulpvragen.

Op 31 december 2022 liepen er 1.522 aansluitingscon-
tracten voor het BRUHWA-fonds en evenveel contracten 
voor een huurwaarborg. Van deze contracten hadden 581 
klanten een achterstand bij de betaling van hun bijdragen 
of bij de terugbetaling van de steun, voor een totaalbedrag 
van 279.137 euro.

In BA 25.007.15.06.4140 (Werkingssubsidies aan 
het Woningfonds voor het sociale programma voor de 
begeleiding van de huursector) ziet mevrouw Joëlle Maison 
dat er minder middelen gaan naar de sociale begeleiding. 
Hoe komt dat? Kan het Woningfonds ervoor instaan dat de 
sociale begeleidingsprogramma’s ten behoeve van huurders 
kunnen blijven doorlopen? 
 

De staatssecretaris geeft een verantwoording en legt uit 
dat dat bedrag werd vastgesteld op basis van de prognoses 
van het Woningfonds.

Activiteit 16

Deze activiteit lokt geen commentaar uit.
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Activité 17

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

Programme 008 Politique en faveur des plus démunis

Activité 16

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

Activité 19

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

Activité 28

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

Activité 31

Mme Joëlle Maison demande dans le cadre de l’«Inter-
vention du Fonds du logement en faveur des particuliers 
dans le cadre de l’allocation loyer encadrée et généralisée» 
(AB 25.008.31.09.3432) combien de locataires perçoivent 
une allocation loyer par l’intermédiaire du Fonds du 
logement.

La secrétaire d’État répond que L’intitulé de l’AB 
mentionnée concerne les allocations de relogement (ancien-
nement ADIL) et non les allocations de loyer en attente 
d’un logement social.

Les allocations sont versées au Fonds directement sur 
la base d’une cession de créance qui leur est consentie par 
les locataires (pour rappel, l’intervention du Fonds dans le 
paiement du loyer en faveur des locataires, en fonction de 
leur situation familiale et financière, est subsidiaire à toute 
aide dont ils pourraient bénéficier). 
 

Cette AB concerne les ménages de l’Aide Locative, 
le budget 2023 a été estimé par Bruxelles Logement à 
800.000 euros. 

Une deuxième AB est prévue pour les allocations 
de relogement pour les ménages enregistrés dans le 
patrimoine du Plan Logement, elle été dotée d’un montant 
de 150.000 euros pour 2023.

Au 31 octobre 2023, le Fonds a perçu 580.000 euros 
d’allocations de relogement.

Au 28 novembre, 247 ménages bénéficient d’une 
allocation de relogement (1re période et 2e période 
confondues).

Activiteit 17

Deze activiteit lokt geen commentaar uit.

Programma 008 Beleid ten gunste van de minstbedeelden

Activiteit 16

Deze activiteit lokt geen commentaar uit.

Activiteit 19

Deze activiteit lokt geen commentaar uit.

Activiteit 28

Deze activiteit lokt geen commentaar uit.

Activiteit 31

Bij “Tussenkomst van het Woningfonds ten gunste van 
particulieren in het kader van de omkaderde en algemene 
huurtoelage” (BA 25.008.31.09.3432) vraagt mevrouw 
Joëlle Maison hoeveel huurders een huurtoelage krijgen via 
het Woningfonds. 
 

De staatssecretaris antwoordt dat de benaming van de 
vermelde BA betrekking op de herhuisvestingstoelagen 
(voordien VIBH) heeft en niet op huurtoelagen bestemd 
voor personen die wachten op een sociale woning. 

De toelagen worden rechtstreeks aan het Fonds gestort 
op basis van een overdracht van vordering waarvoor 
de huurders toestemming verlenen (ter herinnering: de 
tussenkomst van het Fonds in de betaling van de huur 
ten gunste van de huurders, al naargelang hun gezins- en 
financiële situatie, vormt een aanvulling op elke steun-
maatregel die ze eventueel zouden ontvangen).

Deze BA heeft betrekking op de gezinnen van het huur-
hulppatrimonium. Het budget voor 2023 werd door Brussel 
Huisvesting geraamd op 800.000 euro.

Er is een tweede BA voorzien voor de herhuisves-
tingstoelagen bestemd voor gezinnen die zijn ingeschreven 
in het patrimonium van het Huisvestingsplan. Op deze BA 
is een budget van 150.000 euro aangerekend voor 2023.

Op 31 oktober 2023 had het Fonds 580.000 euro aan 
herhuisvestingstoelagen ontvangen.

Op 28 november genieten 247 gezinnen een herhuis-
vestingstoelage (1ste periode en 2de periode samen). 
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Activité 32

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

Activité 34

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

Activité 35

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

Activité 38

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

Activité 39

Cette activité ne suscite aucun commentaire.

Programme 009 Financement international ou européen

Ce programme ne suscite aucun commentaire.

Vote

Par 9 voix contre 6, la commission émet un avis 
favorable à la commission des Finances pour ce qui 
concerne la mission 25 – Logement et habitat.

– Confiance est faite au rapporteur pour la rédaction 
du rapport.

De Rapporteur, De Voorzitter,

Mohamed OURIAGHLI Petya OBOLENSKY

Activiteit 32

Deze activiteit lokt geen commentaar uit.

Activiteit 34

Deze activiteit lokt geen commentaar uit.

Activiteit 35

Deze activiteit lokt geen commentaar uit.

Activiteit 38

Deze activiteit lokt geen commentaar uit.

Activiteit 39

Deze activiteit lokt geen commentaar uit.

Programma 009 Internationale of Europese financiering

Dit programma lokt geen commentaar uit.

Stemming

Met 9 stemmen tegen 6 verleent decommissie een 
gunstig advies aan de commissie voor de Financiën voor 
opdracht 25 “Huisvesting en woonomgeving”.

– Vertrouwen wordt geschonken aan de rapporteur voor 
het opstellen van het verslag.

Le Rapporteur, Le Président,

Mohamed OURIAGHLI Petya OBOLENSKY
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Annexes

Annexe 1

Bijlagen

Bijlage 1

( A ) = rekening  #700 en #701 ( C ) = ( A ) - ( B )

N° SISP SISP
Totaal aantal 

bezette 
woningen 2022

Jaarlijkse globale 
basishuurprijzen der bezette 

woningen 2022 ( A )

Maandelijkse 
gemiddelde 

basishuurprijzen 
2022

Reële jaarlijkse 
huurprijsinkomsten 2022 ( 

C )

Maandelijkse 
gemiddelde 

reële huurprijs 
2022

Maatschappelijk 
tekort 2022 ( B )

Maatschappelijk 
boni 2022 Solidariteitstoelage 2023

2020 ANDERLECHTSE HAARD 3.777 22.501.611,04 €                                496,46 €                      16.608.631,69 €                  366,44 €              5.892.979,35 €            4.419.734,51 €              
2040 EN BORD DE SOIGNES 1.868 9.409.365,16 €                                  419,76 €                      7.877.219,08 €                    351,41 €              1.532.146,08 €            1.149.109,56 €              
2070 LE LOGIS-FLOREAL 1.730 7.950.957,96 €                                  382,99 €                      7.816.515,72 €                    376,52 €              134.442,24 €               100.831,68 €                 
2140 BRUSSELSE WONING 4.012 27.120.939,33 €                                563,33 €                      16.710.689,08 €                  347,10 €              10.410.250,25 €          7.807.687,69 €              
2160 LAEKENSE HAARD 3.856 24.866.981,06 €                                537,41 €                      16.803.945,59 €                  363,16 €              8.063.035,47 €            6.047.276,60 €              

2170 COMENSIA 3.327 18.742.602,25 €                                469,46 €                      15.002.370,65 €                  375,77 €              3.740.231,60 €            2.805.173,70 €              

2270 LOG'IRIS 1.909 9.237.891,83 €                                  403,26 €                      7.058.759,75 €                    308,14 €              2.179.132,08 €            1.634.349,06 €              
2400 BINHOME 2.505 16.657.968,92 €                                554,16 €                      11.693.409,14 €                  389,00 €              4.964.559,78 €            3.723.419,84 €              
2410 LOJEGA 2.622 14.780.248,96 €                                469,75 €                      11.310.225,12 €                  359,47 €              3.470.023,84 €            2.602.517,88 €              
2500 MOLENBEEKSE HAARD 3.388 17.031.862,69 €                                418,93 €                      14.516.403,97 €                  357,05 €              2.515.458,72 €            1.886.594,04 €              
2560 DE ZUIDERHAARD 2.188 13.151.802,07 €                                500,91 €                      8.930.753,19 €                    340,14 €              4.221.048,88 €            3.165.786,66 €              
2570 G.W. SINT-JOOST-TEN-NODE 793 5.071.639,41 €                                  532,96 €                      3.408.504,56 €                    358,19 €              1.663.134,85 €            1.247.351,14 €              
2580 SCHAARBEEKSE HAARD 2.494 15.071.520,69 €                                503,59 €                      9.959.856,56 €                    332,79 €              5.111.664,13 €            3.833.748,10 €              
2700 DE MODERNE WONING 1.876 13.381.226,68 €                                594,40 €                      9.852.198,96 €                    437,64 €              3.529.027,72 €            2.646.770,79 €              
2800 EVERECITY 1.908 13.816.843,97 €                                603,46 €                      9.611.104,24 €                    419,77 €              4.205.739,73 €            3.154.304,80 €              

2810 ALLIANTIE VAN DE BRUSSELSE COÖPERATIVEN 2.347 11.457.990,97 €                                406,83 €                      11.186.107,77 €                  397,18 €              271.883,20 €               203.912,40 €                 
TOTAL 40.600 240.251.452,99 €                          493,13 €                   178.346.695,07 €             366,06 €            61.904.757,92 €        -  €                      46.428.568,44 €            

SOLIDARITEITSTOELAGE 2023

( B ) = rekening #702

Sinds 1998, de Solidariteitstoelage beloopt 75 % van het globaal maatschappelijk tekort van het voorgaande jaar, in dit geval, het jaar 2022.

( A ) = compte  #700 et 701 ( C ) = ( A ) - ( B )

N° SISP SISP
Nbre 

logements 
occupés 2022

Loyers de base annuels des 
logements occupés en 2022 (A)

Loyer de base 
moyen mensuel en 

2022

Recettes locatives 
annuelles réelles 2022      

( C )

Loyer réel 
mensuel moyen 

2022

Déficit social 2022     
( B ) Boni social 2022 Allocation de Solidarité 

2023

2020 LE FOYER ANDERLECHTOIS 3.777 22.501.611,04 €                                496,46 €                     16.608.631,69 €                  366,44 €              5.892.979,35 €            4.419.734,51 €             
2040 EN BORD DE SOIGNES 1.868 9.409.365,16 €                                  419,76 €                     7.877.219,08 €                    351,41 €              1.532.146,08 €            1.149.109,56 €             
2070 LE LOGIS-FLOREAL 1.730 7.950.957,96 €                                  382,99 €                     7.816.515,72 €                    376,52 €              134.442,24 €               100.831,68 €                
2140 LE LOGEMENT BRUXELLOIS 4.012 27.120.939,33 €                                563,33 €                     16.710.689,08 €                  347,10 €              10.410.250,25 €          7.807.687,69 €             
2160 LE FOYER LAEKENOIS 3.856 24.866.981,06 €                                537,41 €                     16.803.945,59 €                  363,16 €              8.063.035,47 €            6.047.276,60 €             

2170 COMENSIA 3.327 18.742.602,25 €                                469,46 €                     15.002.370,65 €                  375,77 €              3.740.231,60 €            2.805.173,70 €             

2270 LOG'IRIS 1.909 9.237.891,83 €                                  403,26 €                     7.058.759,75 €                    308,14 €              2.179.132,08 €            1.634.349,06 €             
2400 BINHOME 2.505 16.657.968,92 €                                554,16 €                     11.693.409,14 €                  389,00 €              4.964.559,78 €            3.723.419,84 €             
2410 LOJEGA 2.622 14.780.248,96 €                                469,75 €                     11.310.225,12 €                  359,47 €              3.470.023,84 €            2.602.517,88 €             
2500 LE LOGEMENT MOLENBEEKOIS 3.388 17.031.862,69 €                                418,93 €                     14.516.403,97 €                  357,05 €              2.515.458,72 €            1.886.594,04 €             
2560 LE FOYER DU SUD 2.188 13.151.802,07 €                                500,91 €                     8.930.753,19 €                    340,14 €              4.221.048,88 €            3.165.786,66 €             
2570 LES HBM DE SAINT-JOSSE 793 5.071.639,41 €                                  532,96 €                     3.408.504,56 €                    358,19 €              1.663.134,85 €            1.247.351,14 €             
2580 LE FOYER SCHAERBEEKOIS 2.494 15.071.520,69 €                                503,59 €                     9.959.856,56 €                    332,79 €              5.111.664,13 €            3.833.748,10 €             
2700 L'HABITATION MODERNE 1.876 13.381.226,68 €                                594,40 €                     9.852.198,96 €                    437,64 €              3.529.027,72 €            2.646.770,79 €             
2800 EVERECITY 1.908 13.816.843,97 €                                603,46 €                     9.611.104,24 €                    419,77 €              4.205.739,73 €            3.154.304,80 €             

2810 ALLIANCE BRUXELLOISE COOPERATIVE 2.347 11.457.990,97 €                                406,83 €                     11.186.107,77 €                  397,18 €              271.883,20 €               203.912,40 €                
TOTAL 40.600 240.251.452,99 €                            493,13 €                    178.346.695,07 €              366,06 €            61.904.757,92 €        -  €                        46.428.568,44 €           

ALLOCATION REGIONALE DE SOLIDARITE 2023

( B ) = compte #702

Depuis 1998, l'Allocation Régionale de Solidarité représente 75 % du déficit social global de l'année précédente, dans ce cas, l'année 2022.
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Bijlage 2 
Verdelingstabellen van de 

ontvangen woningen
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PRL/GHP 1 Tivoli / Tivoli 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 126 0 0 0 126

AH/AW 1 Modelwijk 18-22 / Cité Modèle 18-22 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 129 0 30 0 159

PRL/GHP 1 Passer / Compas 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 0 60 0 0 60

PRL/GHP 1 Raaf / Corbeau 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 9 0 0 0 9

AH/AW 1 Biebuyck / Biebuyck 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 42 0 0 0 42

PRL/GHP 1 Léger / Léger 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 26 0 0 0 26

PRL/GHP 1 Olieslagerij / Huileries 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 35 24 0 0 59

PRL/GHP 1 Aartshertogen-Zuid / Archiducs Sud 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 0 59 0 0 59

AH/AW 1 Raaf 15-17 / Corbeau 15-17 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 18 0 0 0 18

AH/AW 1 Emailleries / Emailleries 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 38 0 0 0 38

PRL/GHP 1 Candries / Candries 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 26 0 0 0 26

PRL/GHP 1 Volta III / Volta III 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 24 0 0 0 24

AH/AW 1 M-Square Perceel G / M-Square Lot G 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 34 0 0 0 34

PRL/GHP 1 Lemaire / Lemaire 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 31 0 0 0 31

PRL/GHP 1 Gilisquet / Gilisquet 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 8 0 0 0 8

AH/AW 1 Libris / Libris 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 53 0 0 0 53

AH/AW 1 Linné 35 / Linné 35 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 9 0 0 0 9

AH/AW 1 Derby 45 / Derby 45 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 1 0 0 0 1

AH/AW 1 Hoek 12 / Angle 12 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 10 0 0 0 10

AH/AW 1 Les Sources / Les Sources 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 39 0 0 0 39

AH/AW 1 Conscience / Conscience 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 12 0 0 0 12

AH/AW 1 Woonpaviljoenen Modelwijk / Pavillons Cité Modèle 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 20 0 0 0 20

AH/AW 1 Woonpaviljoenen Dries / Pavillons Dries 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 3 0 0 0 3

Annexe 2 
Tableaux de répartition des 

logements réceptionnés
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AH/AW 1 M-Square Perceel A / M-Square Lot A 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 24 0 0 0 24

PRL/GHP 1 Stille / Silence 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 15 0 0 0 15

AH/AW 1 Menslievendheid / Philanthropie 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 15 0 0 15

AH/AW 1 Alfred / Alfred 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 18 0 0 0 18

AH/AW 1 Les Pierreries / Les Pierreries 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 82 0 0 0 82

AH/AW 1 Raphaël / Raphaël 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 13 0 0 0 13

AH/AW 1 Rommelaere-Depaire / Rommelaere-Depaire 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 38 0 0 0 38

PRL/GHP 1 Lennik Noord / Lennik Nord 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 0 18 0 0 18

AH/AW 1 Kouter / Kouter 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 0 8 0 0 8

PRL/GHP 1 Gryson / Gryson 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 70 0 0 70

AH/AW 1 Paris / Paris 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 7 0 0 0 7

AH/AW 1 Bervoets / Bervoets 25. Opgeleverd / 
25. Réceptionné 38 0 0 0 38
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Annexe 3 
Subventions de fonctionnement  

des associations en 2023 
AB 25.002.34.01.3300

Tiers Subvention 2023

Communa Casa Vesta 60.000,00

DoucheFlux 5.000,00

L’îlot (frais de fonctionnement) 70.000,00

Maison Babel 162.000,00

Sohonet 65.000,00

Solidarité Logement fonctionnement 
Projet Raphaël

108.000,00

Angela.D 
Suivi projet Calico

29.500,00

Capuche 20.000,00

AMA 3650

Communa La Serre 20773,8

Bijlage 3 
Werkingssubsidies  

aan privéverenigingen in 2023 
BA 25.002.34.01.3300

Derden Subsidie 2023

Communa Casa Vesta 60.000,00

DoucheFlux 5.000,00

L’îlot (frais de fonctionnement) 70.000,00

Maison Babel 162.000,00

Sohonet 65.000,00

Solidarité Logement fonctionnement 
Projet Raphaël

108.000,00

Angela.D 
Suivi projet Calico

29.500,00

Capuche 20.000,00

AMA 3650

Communa La Serre 20773,8
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VERSLAG

uitgebracht namens de commissie 
voor de Territoriale Ontwikkeling 
belast met de Stadsvernieuwing, 
de Stedenbouw, het Grondbeleid, 

het Erfgoed en het Toerisme

door de heer Sadik KÖKSAL (F)

RAPPORT

fait au nom de la commission du 
Développement territorial chargée 

de la Rénovation urbaine, de 
l’Urbanisme, de la Politique foncière, 

du Patrimoine et du Tourisme

par M. Sadik KÖKSAL (F)

Dames en heren,

De commissie voor de voor de Territoriale Ontwikkeling 
belast met de stadsvernieuwing, de stedenbouw, het 
grondbeleid, het erfgoed en het toerisme, heeft tijdens 
zijn vergadering van 20 november 2023 de opdrachten 3 
(partim), 8, 12 (partim), 27, 28, 29 (partim) en 33 van de 
algemene uitgavenbegroting onderzocht.

Vertrouwen werd geschonken aan de rapporteur voor 
het opstellen van het verslag.

Mesdames, Messieurs,

La commission du Développement territorial chargée 
de la Rénovation urbaine, de l’Urbanisme, de la Politique 
foncière, du Patrimoine et du Tourisme, a examiné dans sa 
réunion du 20 novembre 2023 les missions 3 (partim), 8, 
12 (partim), 27, 28, 29 (partim) et 33 du budget général 
des dépenses.

Confiance a été faite au rapporteur pour la rédaction du 
rapport.

Aan de werkzaamheden van de commissie hebben deelgenomen : Ont participé aux travaux de la commission :

Vaste leden: Mevr. Isabelle Emmery, mevr. Véronique Jamoulle, 
mevr. Fadila Laanan, de heren Geoffroy Coomans de Brachène, Sadik 
Köksal, Gaëtan Van Goidsenhoven, mevr. Ingrid Parmentier, mevr 
Isabelle Pauthier, de heer Tristan Roberti, mevr. Françoise De Smedt, 
Mevr Marie Nagy, mevr Soetkin Hoessen, de heren Mathias Vanden 
Borre, Pascal Smet.

Ander lid: Mevrouw Céline Fremault.

Membres effectifs: Mmes Isabelle Emmery, Véronique Jamoulle, 
Fadila Laanan, MM. Geoffroy Coomans de Brachène, Sadik Köksal, 
Gaëtan Van Goidsenhoven, Mmes Ingrid Parmentier, Isabelle Pauthier, 
M. Tristan Roberti, Mmes Françoise De Smet, Marie Nagy, Soetkin 
Hoessen, MM. Mathias Vanden Borre, Pascal Smet.  

Autre membre: Mme Céline Fremault.
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I. Exposé introductif du Ministre-
Président Rudi Vervoort

Le Ministre-Président Rudi Vervoort a tenu devant les 
commissaires l’exposé suivant :

Après ma déclaration de politique régionale, la 
commission d’aujourd’hui me permet de vous exposer plus 
spécifiquement le budget lié aux enjeux et perspectives 
en matière de Développement territorial, dans ses volets 
«Aménagement du Territoire» et «Rénovation urbaine». 
 

Comme à l’accoutumée, Mme Ans Persoons vous 
exposera les volets «urbanisme» et «patrimoine». 
 

J’exposerai, la partie «Développement territorial» 
stricto sensu, soit une partie de la Mission 3, l’entièreté des 
Missions 8 et 28 et une partie de la Mission 33. 
 

Pour ce qui relève de la mission 33, je me concen-
trerai donc sur le programme 004 relatif à la rénovation 
urbaine et, au sein du programme 002, sur les AB relatives 
au financement d’institutions extérieures dont notamment 
Kanal, le CIVA, Citydev, le Réseau Habitat, la Zinneke 
Parade, la SAU et Homegrade. Ma Collègue, Mme Ans 
Persoons, répondra pour le reste, en ce qui concerne ses 
compétences.

Ensuite, la partie «Tourisme», qui relève de cette 
commission et qui reprend une partie des Missions 12 et 29 
sera développée.

Cela étant posé, venons-en maintenant au budget initial 
2024 relatif au Développement territorial.

Le développement territorial au sens large est une 
compétence très transversale qui, dans les diverses crises 
que nous avons traversées, a démontré combien il est 
essentiel que nous planifions et que nous ne cessions 
d’investir dans les quartiers qui en ont besoin.

Les exigences d’effort budgétaire du budget 2024 nous 
ont cependant forcées à faire des choix difficiles. Si aucun 
contrat de Quartier en cours ne fera les frais de ces efforts, 
nous avons cependant décidé de postposer pour une année 
l’attribution d’une nouvelle série de Contrats de Quartier et 
de CACI. 
 

En parallèle, les moyens consacrés à la planification 
territoriale et l’approfondissement de sa connaissance ont 

I. Inleidende uiteenzetting van 
minister-president Rudi Vervoort

Minister-president Rudi Vervoort heeft voor de 
commissie de volgende uiteenzetting gehouden:

Aansluitend op mijn gewestelijke beleidsverklaring 
biedt de commissie van vandaag mij de gelegenheid het 
met u te hebben over het budget dat we gaan vrijmaken 
voor de uitdagingen en vooruitzichten op het vlak van terri-
toriale ontwikkeling en dan meer bepaald voor “ruimtelijke 
ordening” en “stadsvernieuwing”.

De bespreking van de onderdelen die verband houden 
met “stedenbouw” en “erfgoed” laat ik, zoals gebruikelijk, 
over aan mevrouw Persoons.

Ik zal dieper ingaan op het onderdeel “territoriale ont-
wikkeling” in de strikte betekenis van het woord door een 
deel van opdracht 3, de volledige opdrachten 8 en 28 en een 
deel van opdracht 33 te belichten.

Voor wat opdracht 33 betreft, zal ik mij beperken tot het 
programma 004 voor stadsvernieuwing en tot de basis-allo-
caties van programma 002 die bestemd zijn voor de finan-
ciering van externe instellingen, zoals Kanal, het CIVA, 
citydev.brussels, het Netwerk Wonen, de Zinneke Parade, 
de MSI en homegrade.brussels. Mijn collega, mevrouw 
Persoons, zal toelichting geven bij de overige delen die 
onder haar bevoegdheid vallen.

Vervolgens zullen we in deze commissie ook aandacht 
hebben voor het hoofdstuk “toerisme”, dat gespreid is over 
de opdrachten 12 en 29.

Dan kunnen we nu beginnen met de bespreking van de 
initiële begroting van 2024 voor territoriale ontwikkeling.

Territoriale ontwikkeling in de ruime betekenis van 
het woord is een zeer transversale bevoegdheid. Tijdens 
de verschillende crisissen die we hebben doorgemaakt, is 
duidelijk gebleken hoe belangrijk het is om te plannen en te 
blijven investeren in de wijken die daar nood aan hebben.

Door de begrotingsinspanningen die we met het oog op 
de begrotingsopmaak voor 2024 moesten leveren, waren 
we echter genoodzaakt om moeilijke keuzes te maken. 
Geen enkel lopend wijkcontract zal daar onder lijden, maar 
we hebben wel beslist om de toewijzing van een nieuwe 
reeks wijkcontracten en as- en huizenblokcontracten met 
één jaar uit te stellen.

Daarnaast hebben we middelen voor territoriale 
planning en het verbeteren van de territoriale kennis uit-
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également été réservés pour permettre à perspective.brussels 
de mener à bien sa mission et d’orienter au mieux, en 
fonction des besoins, la politique urbaine.

De son côté, les budgets de la Régie foncière ont la 
particularité d’être essentiellement constitués de dépenses 
inéluctables puisque découlant des divers loyers, charges, 
marchés et études en cours concernant le patrimoine 
immobilier de la Région. Partant, les augmentations liées 
à l’indexation couplée aux nécessaires économies rendent 
le budget de la Régie particulièrement serré pour l’année 
2024. Néanmoins, les budgets nécessaires aux dépenses 
inéluctables ont évidemment été prévus à l’initial 2024 
puisque le budget s’élève à près de 58 millions d’euros en 
crédits de liquidation.

Mission 3

La Mission 3 concerne directement l’Aménagement du 
territoire pour ce qui relève:

–     au programme 002 de l’acquisition du site de Mediapark 
(à Reyers) et de la politique d’accueil.

–     au programme 004 du FEDER.

Concernant Mediapark, un crédit de liquidation de 
17.4 millions d’euros est destiné pour 14.3 millions 
d’euros à la poursuite de l’acquisition de terrains en vue 
de la réalisation du projet Mediapark. Il s’agit de la 7e 
parcelle acquise sur le site (sur un total de 8 tranches), dont 
le montant initial de 136 millions d’euros devrait s’élever, 
avec les indexations des tranches successives, à environ 
163 millions d’euros.

Le solde de la ligne budgétaire est destiné à financer 
les infrastructures du site (démolitions, espaces publics, 
parc…)

Les télévisions prévoient leurs emménagements en 
2026 et 2027.

Par ailleurs, dans l’attente de voir plus clair sur l’avenir 
du MICE sur le plateau du Heysel, mon gouvernement a à 
nouveau fait le choix de suspendre les crédits habituelle-
ment prévus dans le plan de liquidation défini sur 20 ans à 
la suite de la prise de participation engagée en 2014 par la 
Région dans la société NEO. Il s’agit d’une décision prise 
sans porter atteinte à la trésorerie de la SCRL NEO et qui 
s’inscrit dans le cadre des actuelles négociations menées 
par la Région et la Ville de Bruxelles dans ce dossier.

En 2023, dans la droite lignée de la politique menée 
afin de garantir la dignité humaine, la Région a poursuivi 
la création, le maintien et l’augmentation d’hébergements 
d’urgence et d’hébergements d’insertion à destination de 
personnes vulnérables. Comme par le passé, tous les publics 

getrokken om perspective.brussels in staat te stellen zijn 
opdracht naar behoren te vervullen en het stadsbeleid 
optimaal af te stemmen op de bestaande behoeften.

De begrotingsmiddelen voor de Grondregie omvatten 
op hun beurt voor het overgrote deel onvermijdbare 
uitga-ven voor de gebouwen van het gewest, gaande 
van huur over lasten tot lopende opdrachten en studies. 
De prijsstijgingen als gevolg van de indexering leiden er 
in combinatie met de noodzaak om te besparen toe dat 
het budget van de Regie voor 2024 bijzonder krap is. 
Desalniettemin hebben we met bijna 58 miljoen euro aan 
vereffeningskredieten op de initiële begroting van 2024 
uiteraard de nodige middelen uitgetrokken om die onver-
mijdbare uitgaven op te vangen.

Opdracht 3

Opdracht 3 houdt rechtstreeks verband met ruimtelijke 
ordening en heeft:

–    in programma 002 betrekking op de aankoop van de 
Mediaparksite (Reyers) en het opvangbeleid.

–     en in programma 004 op het EFRO;

Voor Mediapark hebben we een vereffeningskrediet 
van 17,4 miljoen euro geboekt. Daarvan is 14,3 miljoen 
bestemd voor de verdere aankoop van gronden waarop 
dat project vorm moet krijgen. Het is het zevende perceel 
op het terrein dat wordt aangekocht (van in totaal acht 
schijven). Het initiële bedrag van 136 miljoen euro zou 
rekening houdend met de indexering van de opeenvolgende 
schijven oplopen tot ongeveer 163 miljoen euro.

Het saldo van de begrotingslijn dient om de infrastruc-
tuur op het terrein te financieren (sloopwerken, openbare 
ruimten, park, enzovoort).

Het plan is dat de televisiebedrijven in 2026 en 2027 
daar naartoe verhuizen.

Voorts heeft de regering in afwachting van meer dui-
delijkheid over de toekomst van de MICE-sector op de 
Heizelvlakte opnieuw beslist om de normaal voorziene 
kredieten in het twintigjarige vereffeningsplan dat naar 
aanleiding van de participatie van het Gewest in de ven-
nootschap NEO sinds 2014 werd opgesteld, op te schorten. 
Die beslissing tast de cashflow van de cvba NEO niet 
aan en kadert in de lopende onderhandelingen tussen het 
Gewest en de stad Brussel over dit dossier.

In 2023 heeft het gewest zich in zijn beleidsmatige 
streven om de menselijke waardigheid te garanderen 
verder ingezet om noodopvang en inschakelingsvoorzie-
ningen voor kwetsbare personen te creëren, te behouden en 
uit te breiden. Net als in het verleden waren de inspannin-
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ont été pris en compte, que ce soient les bénéficiaires de 
protection temporaire internationale, les demandeurs 
d’asile qui n’ont pas pu rejoindre le réseau Fedasil, ou les 
personnes ne disposant pas de titre de séjour régulier. La 
plupart des actions entreprises dans le cadre de la crise 
ukrainienne ont été poursuivies et élargies, dans la mesure 
du possible, aux autres publics.

La politique d’accueil de la Région et de la Commission 
communautaire commune a été formalisée via une note 
commune adoptée par les exécutifs le 6 juillet 2023. Outre 
le développement d’une vision commune sur l’accueil 
et l’orientation des personnes migrantes sur le territoire 
bruxellois, cette vision tend à lutter contre le sans-abrisme 
de manière structurelle.

Elle encourage également le soutien aux initiatives 
qui s’inscrivent dans la fin du trajet migratoire, à savoir 
l’obtention d’une décision sur le statut de ces personnes et 
l’exercice ultérieur de leurs droits sociaux. 
 

En termes concrets, cette politique se traduit entre 
autres par:

–     le subventionnement de plusieurs milliers de places 
d’accueil, dont les 1.500 places du Brussels Deal, au 
travers des différents centres d’accueil encadrés par des 
associations ainsi qu’au travers des centres ouverts pour 
le public ukrainien;

–     le soutien et le renforcement du Hub humanitaire;

–     le développement des maraudes;

–     le maintien en logement de 800 personnes dans le cadre 
des occupations temporaires subventionnées.

Par ailleurs, la Région a une nouvelle fois démontré sa 
grande flexibilité et sa résilience exemplaire face aux crises 
humanitaires traversées en 2023. 
 

Au total, la Région a alloué à cette politique d’accueil 
un montant de près de 40 millions.

Comme l’an passé, je précise donc que ce budget 
s’inscrit en supplément des budgets que le Ministre de 
l’Action sociale consacre à l’accueil des sans-abri, dont une 
proportion importante est, de facto, sans papier.

Rappelez-vous, je vous annonçais en fin d’année 
passée l’obtention d’un accord inédit avec les autorités 
fédérales par la signature d’une convention avec Fédasil 
pour l’accueil et l’accompagnement provisoire jusqu’à la 
désignation vers le réseau d’accueil régulier de l’agence 
fédérale.

gen gericht op alle kwetsbare groepen, gaande van mensen 
met een tijdelijk internationaal beschermingsstatuut over 
asielzoekers die niet terechtkunnen in het netwerk van 
Fedasil tot mensen zonder wettige verblijfsvergunning. 
De meeste acties die naar aanleiding van de Oekraïnecrisis 
waren opgestart, werden voortgezet en in de mate van het 
mogelijke uitgebreid tot andere doelgroepen.

De Brusselse regering en het college van de 
Gemeenschappelijke Gemeenschapscommissie keurden op 
6 juli 2023 een gemeenschappelijke nota over hun opvang-
beleid goed. Daarin werd een gemeenschappelijke visie 
op de opvang en de doorverwijzing van migranten op het 
Brusselse grondgebied en op een structurele aanpak van de 
daklozenproblematiek uitgetekend.

In die visie wordt er ook op aangestuurd initiatieven 
te ondersteunen die aansluiten op de voltooiing van het 
migratietraject, waarbij de betrokkenen een beslissing 
krijgen over hun statuut en nadien hun sociale rechten 
kunnen uitoefenen.

De uitvoering van dit beleid uit zich concreet door: 
 

–     enkele duizenden opvangplaatsen te subsidiëren, 
waaronder de 1.500 plaatsen van de Brussels Deal, in 
de verschillende opvangcentra onder begeleiding van 
verenigingen en in de geopende centra voor Oekraïners; 

–     de humanitaire hub te ondersteunen en te versterken;

–     de daklozenrondes verder te ontwikkelen;

–    800 personen te huisvesten in het kader van gesubsidi-
eerde tijdelijke gebruiksprojecten.

Voorts heeft het gewest in 2023 andermaal blijk gegeven 
van een grote flexibiliteit en een voorbeeldige veer-kracht 
om de humanitaire crisissen waarmee het te maken kreeg, 
aan te pakken.

Het gewest heeft in totaal bijna 40 miljoen euro uitge-
trokken voor het opvangbeleid.

Dat budget komt net als vorig jaar bovenop de budgetten 
die de minister van Welzijn besteedt aan de opvang van 
daklozen, van wie een groot deel de facto geen papieren 
heeft.

Eind vorig jaar vertelde ik u dat we met de federale 
overheid een ongezien akkoord hadden bereikt door met 
Fedasil een overeenkomst te ondertekenen om mensen 
voorlopig op te vangen en te begeleiden totdat zij konden 
doorstromen naar het reguliere opvangnetwerk van het 
federale agentschap.
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À l’époque l’on parlait de 1.200 places, aujourd’hui 
l’on parle de 1500 places et bientôt sans doute davantage, 
si l’on en croit les prévisions sur le plan migratoire et les 
demandes fédérales corrélatives. 
 

Cette convention à durée indéterminée, qui reconnaît le 
travail de longue haleine de la Région, s’est traduite par une 
participation financière du Fédéral à hauteur de quelque 
30 millions d’euros en 2023.

En 2024, les efforts fournis pour exécuter le Brussels 
Deal seront poursuivis. Dans le cadre des négociations avec 
l’autorité fédérale, il sera demandé que les forfaits actuel-
lement octroyés soient revus à la lueur des dépenses réelles 
de la Région et des indexations nécessaires à la viabilité des 
projets soutenus. 
 

Par ailleurs, une provision de 8 millions a été inscrite 
dans le cadre de la gestion de l’accueil liée aux crises 
internationales.

J’en viens maintenant au Programme 004 de la 
Mission 3 qui reprend les crédits relatifs à FEDER. 
 

La Commission européenne a approuvé fin mars 2023 
le programme opérationnel (PO) de la Région de Bruxelles-
Capitale. Grâce à cette approbation, la Région a pu officiel-
lement lancer les appels à projets sur les différents objectifs 
spécifiques. À l’heure actuelle, plus d’une vingtaine 
d’appels ont été lancés et pour une bonne partie d’entre 
eux, les candidatures ont été reçues et en cours d’analyse 
par les experts externes et la Direction FEDER. 5 appels 
ont déjà fait l’objet de décision d’attribution au niveau du 
gouvernement et nous espérons que 3 autres pourront l’être 
d’ici la fin de l’année 2023. 
 

Budgétairement, 2024 est donc la deuxième des trois 
années «exceptionnelles» au niveau budgétaire puisque le 
Programme 004 de la Mission 03 comprend à la fois les 
moyens:

–     pour la fin du programme Feder 2014-2020 en 
application de la règle dite du N+3, les dernières 
dépenses sont éligibles jusqu’au 31/12/2023 et les jus-
tifications de ces dépenses par les bénéficiaires doivent 
être introduites au plus tard pour le 28/02/2024 auprès 
de la Direction FEDER. Les liquidations des soldes sont 
prévues majoritairement en 2024 et accessoirement 
avant le 28/02/2025.

–     et pour les premiers subventionnements et conven-
tionnements pour la nouvelle programmation Feder 
2021-2027, les appels à projets s’échelonneront sur 
2023 et 2024 et les attributions et conventionnements 

Destijds ging het over 1.200 plaatsen. Vandaag gaat 
het over 1.500 plaatsen. Uitgaande van de prognoses in 
verband met migratie en de daarmee gepaard gaande vraag 
van de federale overheid zal dat aantal binnenkort waar-
schijnlijk nog oplopen.

De federale overheid heeft in 2023 op basis van die 
overeenkomst van onbepaalde duur, waarmee het gewest 
er-kenning krijgt voor zijn werk van lange adem, een 
financiële bijdrage van ongeveer 30 miljoen euro geleverd.

In 2024 zullen verdere inspanningen worden gedaan om 
de Brussels Deal uit te voeren. In de onderhandelingen met 
de federale overheid zal gevraagd worden om de huidige 
forfaitaire bedragen beter af te stemmen op de werkelijke 
uitgaven van het Gewest en de nodige indexeringen door 
te voeren om de uitvoerbaarheid van de ondersteunde 
projecten te waarborgen.

Daarnaast is een provisie van 8 miljoen euro aangelegd 
om de opvang naar aanleiding van de internationale 
crisissen in goede banen te leiden.

Dan wil ik het vervolgens graag hebben over het 
programma 004 van opdracht 3, dat betrekking heeft op de 
EFRO-kredieten.

Eind maart 2023 heeft de Europese Commissie het ope-
rationeel programma (OP) van het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest goedgekeurd. Dankzij die goedkeuring kon 
het Gewest de projectoproepen voor de verschillende 
specifieke doelstellingen officieel uitschrijven. Er zijn 
inmiddels meer dan twintig oproepen uitgeschreven. Voor 
een groot deel daarvan zijn de kandidaturen al binnenge-
komen. Die worden momenteel door externe deskundigen 
en de EFRO-directie onderzocht. Voor vijf oproepen heeft 
de regering al gunningsbeslissingen genomen. We hopen 
dat tegen eind 2023 ook nog voor drie andere oproepen te 
kunnen doen.

Het jaar 2024 is dus het tweede van drie “uitzonder-
lijke” begrotingsjaren, aangezien onder programma 004 
van opdracht 3 zowel middelen zijn opgenomen: 
 

–     voor de eindfase van het EFRO-programma 2014-2020. 
Overeenkomstig de regel N+3 komen uitgaven tot 
en met 31 december 2023 nog in aanmerking voor 
subsidies. De begunstigden moeten de bewijsstukken 
voor die uitgaven ten laatste op 28 februari 2024 bij de 
EFRO-directie indienen. De saldi zullen grotendeels 
in 2024 en bijkomend voor 28 februari 2025 worden 
uitbetaald.

–     Tegelijk is ook voorzien in middelen voor de eerste 
subsidies en overeenkomsten van het nieuwe EFRO-
programma 2021-2027. De projectoproepen daarvoor 
zullen gespreid worden over 2023 en 2024. In 2023 zal 
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seront engagés pour une petite partie en 2023, pour 
la majorité des dossiers en 2024 et accessoirement en 
2025.

–     Des crédits de 32,86 millions sont donc prévus pour 
poursuivre les liquidations des justificatifs introduits 
par les porteurs de projets et exécuter les tranches 
de paiement des instruments financiers du Feder 
2020-2024; 5,63 millions d’euros pour la partie des 
projets REACT-EU et 21,49 millions d’euros pour les 
liquidations des acomptes des projets sélectionnés du 
FEDER 2021-2027.

Un montant de 145 millions d’euros est prévu 
en mission 3 - programme 004 pour permettre les 
engagements en 2024 des projets sélectionnés au titre du 
Feder 2021-2027. Ce montant de 145 millions est ventilé 
sur différentes AB de la mission 03 – programme 004 
en fonction du type de projets sélectionnés, du statut du 
porteur de projet et de ce fait des codes économiques ad 
hoc au niveau purement comptable.

Pour rappel, le programme FEDER 2021-2027 est 
un programme global de 303 millions d’euros dont 
121 millions d’euros provenant de l’UE, 167 millions 
d’euros de la Région et le solde des bénéficiaires eux-mêmes 
à titre de cofinancement minimum de 5 %.

Mission 8

La Mission 8 porte sur la Régie Foncière (Direction 
Facilities du SPRB).

Plus que jamais en 2023, la Direction Facilities du 
SPRB aura assumé ses missions transversales d’entretien, 
de gestion, et de prospection du parc immobilier régional 
avec sérieux et efficacité. 
 

Pour 2024, les budgets prévus à l’initial 2024 sont 
augmentés de 3,7 millions d’euros par rapport à l’initial 
2023 et s’inscrivent dans la trajectoire des budgets inscrits 
lors de l’initial 2023 mais anticipent l’inflation, en ce 
compris la hausse des coûts et frais liés aux dépenses éner-
gétiques des bâtiments administratifs et non administratifs 
de la Région.

À ce jour, l’impact sur le budget relatif aux loyers, 
charges et taxes est ainsi évalué à environ 1.070.000 euros 
par rapport à 2023. En matière de hausse de frais d’énergie, 
l’impact est quant à lui estimé à 770.000 euros en raison 
de nouveaux tarifs SIBELGA moins avantageux. Pour 
le reste, la majorité des budgets en investissements sont 
en diminution en 2024 afin de respecter les mesures 
d’économies décidées en gouvernement.

begonnen worden met een klein deel van de toewijzin-
gen en overeenkomsten. Voor de meeste dossiers zal dat 
gebeuren in 2024 en bijkomend in 2025.

–     Er is dus voor 32,86 miljoen euro aan kredieten geboekt 
om de verantwoorde kosten van de projectuitvoerders 
te vereffenen en te voldoen aan de betalingsschijven 
van de financieringsinstrumenten van het EFRO 
2020-2024. Daarnaast is er 5,63 miljoen uitgetrokken 
voor de REACT-EU-projecten en 21,49 miljoen om de 
voorschotten voor de geselecteerde projecten van het 
EFRO 2021-2027 uit te betalen.

Onder programma 004 van opdracht 3 is voorzien in een 
bedrag van 145 miljoen euro om de geselecteerde projecten 
van het EFRO 2021-2027 in 2024 te kunnen vastleggen. Dat 
bedrag van 145 miljoen euro wordt verdeeld over verschil-
lende basisallocaties van programma 004 van opdracht 3 al 
naargelang van het soort geselecteerde project, het statuut 
van de projectuitvoerder en de daarmee boekhoudkundig 
overeenstemmende economische code.

Voor het EFRO-programma 2021-2027 is in totaal 
303 miljoen euro beschikbaar. Daarvan is 121 miljoen euro 
afkomstig van de Europese Unie en 167 miljoen euro van 
het gewest. De rest komt van de begunstigden zelf, die 
minstens 5% moeten medefinancieren.

Opdracht 8

Opdracht 8 heeft betrekking op de Grondregie (directie 
Facilities van de GOB).

In 2023 heeft de directie Facilities van de GOB zich 
meer dan ooit gedreven en efficiënt ingezet om haar over-
koepelende opdrachten in verband met het onderhoud, het 
beheer en de prospectie van het gewestelijke vastgoedbe-
stand uit te voeren.

De budgettaire middelen op de initiële begroting van 
2024 bedragen 3,7 miljoen euro meer dan op de initiële 
begroting van 2023. Ze volgen het begrotingstraject van bij 
de initiële begrotingsopmaak van 2023 maar ze anticiperen 
op de inflatie, alsook op de gestegen energie-uitgaven voor 
de administratieve en niet-administratieve gebouwen van 
het Gewest.

De weerslag op de begroting voor huur, lasten 
en heffingen wordt vandaag geraamd op ongeveer 
1.070.000 euro ten opzichte van 2023. De impact van 
de stijgende energiekosten wordt dan weer geraamd op 
770.000 euro als gevolg van de nieuwe, minder voordelige 
tarieven van Sibelga. Voor het overige worden de meeste 
investerings-budgetten overeenkomstig de besparingsmaat-
regelen waartoe de regering heeft beslist, in 2024 verlaagd.
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Les moyens provisionnés restent conséquents afin 
de permettre à la Régie de finaliser une série de projets 
importants de rénovation (Tournay Solvay, bâtiment rue de 
la Bougie, marché de restauration du Métropole, etc.). Au 
total, le gouvernement réserve un peu plus de 6,64, millions 
d’euros à la Régie foncière à des fins de valorisation et de 
préservation du patrimoine immobilier régional. 
 

Pour le reste, les moyens pour l’initial 2024 ont été 
adaptés aux besoins réels et des redistributions internes 
seront effectuées afin d’optimaliser l’utilisation des crédits 
en vue de permettre à la Région d’assumer ses obligations 
immobilières et foncières. 
 

Mission 28

La mission 28 concerne les dotations à 
perpective.brussels, le Bureau bruxellois de Planification, 
qui voit sa dotation s’élever cette année à un montant de 
près de 35,2 millions d’euros pour financer son fonctionne-
ment et ses investissements.

Les moyens nécessaires ont été prévus pour poursuivre 
les missions de perspective.brussels, notamment la 
production d’analyses et de diagnostics socio-économiques 
et/ou territoriaux, la finalisation des procédures d’élabora-
tion ou d’instruction des projets de PAD entamés ainsi que 
la réalisation des contrats-écoles ou encore les missions 
relatives à la localisation des équipements.

En ce qui concerne le Service École, le gouverne-
ment poursuivra en 2024 les initiatives développées par la 
Région en soutien à l’enseignement et l’enfance et ce, dans 
le respect des compétences de chacun.

Ainsi, le budget régional 2024, prévoit les moyens 
nécessaires (5 millions d’euros) à la politique des Contrats 
École, dont l’ambition est d’améliorer l’environnement 
scolaire, de renforcer l’attractivité et l’intégration urbaine 
des écoles en déficit d’images et de favoriser la cohésion 
sociale de l’école et du quartier, via l’ouverture des écoles 
en dehors du temps scolaire et des opérations de requalifi-
cation de l’espace public.

La Région poursuit également le monitoring des 
besoins en création de places scolaires et d’accueil de la 
petite enfance. Ainsi que l’accompagnement et le soutien à 
la bonne réalisation de ces projets.

En 2024, la nouvelle collaboration entre le Service 
École et Citydev se poursuivra avec les premiers projets 
d’écoles délégués à l’opérateur régional immobilier. 
 

De voorziene middelen zijn echter nog altijd aanzienlijk 
en moeten de Regie in staat stellen om een aantal groot-
schalige renovatieprojecten (onder andere Tournay Solvay, 
het gebouw aan de Waskaarsstraat en de opdracht voor de 
restauratie van Le Métropole) te voltooien. De regering 
heeft voor de Grondregie in totaal iets meer dan 6,64, 
miljoen euro vrijgemaakt om het gewestelijke vastgoedbe-
stand te herwaarderen en in stand te houden.

Voor het overige zijn de middelen op de initiële 
begroting van 2024 aangepast aan de werkelijke behoeften 
en zullen er interne herverdelingen worden doorgevoerd 
om de kredieten optimaal aan te wenden en het Gewest 
in staat te stellen zijn verplichtingen in verband met het 
vastgoed- en grondbeheer na te komen.

Opdracht 28

Opdracht 28 omvat de dotaties voor perspective.brussels 
en het Brussels Planningsbureau, dat dit jaar bijna 
35,2 miljoen euro krijgt om zijn werking en investeringen 
te financieren. 
 

Perspective.brussels krijgt de nodige middelen om 
zich verder aan zijn opdrachten te wijden en zich meer 
bepaald toe te leggen op sociaaleconomische en/of terri-
toriale analyses en diagnoses, de opmaak of het onderzoek 
van de richtplannen van aanleg waarmee al begonnen is, 
te voltooien, de schoolcontracten uit te voeren en locaties 
voor voorzieningen te bepalen.

Wat de schoolcontracten betreft, zal de regering in 2024 
verdergaan met de gewestelijke initiatieven ter ondersteu-
ning van het onderwijs en de kinderopvang, waarbij ieder 
optreedt binnen zijn eigen bevoegdheden.

Zo hebben we op de gewestelijke begroting van 2024 
voorzien in de nodige middelen (vijf miljoen euro) voor 
de schoolcontracten. Dat beleidsinstrument is bedoeld om 
de schoolomgeving te verbeteren, scholen met een imag-
oprobleem aantrekkelijker te maken en beter in te passen 
in het stadsweefsel en de sociale cohesie in de scholen en 
de wijken te bevorderen door de scholen buiten de lesuren 
open te stellen en de openbare ruimte te herwaarderen.

Het gewest blijft ook zorgvuldig toezien op de behoefte 
aan school- en kinderopvangplaatsen. En ook de verwezen-
lijking van deze projecten wordt begeleid en ondersteund. 
 

In 2024 loopt de nieuwe samenwerking tussen de 
Dienst Scholen en citydev.brussels verder met de eerste 
schoolprojecten die aan de gewestelijke vastgoedoperator 
zijn gedelegeerd.
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La lutte contre le décrochage scolaire reste également 
une des grandes priorités via la poursuite des différents 
programmes régionaux de subvention pour un montant 
annuel de près de 8,5 millions d’euros, mais également 
en renforçant la collaboration avec les autres entités. La 
connaissance du phénomène du décrochage scolaire sera 
également renforcée via le développement d’indicateurs 
statistiques et la mobilisation des résultats d’une étude 
d’évaluation des politiques régionales attendus début 
2024.

Mission 33

J’en viens à présent à la Mission 33.

Cette Mission rassemble tant les compétences de 
l’Aménagement du Territoire et de la Rénovation urbaine 
que de l’Urbanisme et du Patrimoine.

Comme précisé en introduction mon champ de 
compétences se limite ici au:

–     Programme 002 en ce qui concerne les financements à 
des institutions extérieures dont notamment Kanal, la 
Fondation CIVA, Citydev, le Réseau habitat, la Zinneke 
Parade, la SAU, Homegrade et le biculturel d’intérêt 
régional;

–     Et au Programme 004 dans son entièreté, qui traite de la 
Rénovation urbaine.

La gestion du fonctionnement d’urban.brussels 
(programme 1) est assurée par la secrétaire d’État ayant 
l’Urbanisme et le Patrimoine dans ses attributions.

Comme vous le savez, le gouvernement a conclu 
un nouveau contrat de gestion avec la Fondation Kanal 
pour la période 2024-2028. Ce contrat de gestion reprend 
3 missions majeures dont 2 muséales et une liée à la 
gestion du chantier, de l’ouverture et de la maintenance du 
bâtiment situé entre Sainctelette et le quai de Willebroeck. 
Nous donnons les moyens à la Fondation de finir le 
chantier qui se déroule bien et de préparer l’ouverture pour 
fin 2025. En 2024, la Fondation Kanal participera comme 
tout le monde aux efforts demandés par le ministre du 
Budget par rapport à ce qui était initialement prévu dans 
le budget inclus dans le contrat de gestion approuvé cet 
été. Pour 2024, la Fondation disposera de 17,7 millions 
d’euros pour son fonctionnement ainsi que pour le 
paiement du subside au Centre Pompidou, le paiement du 
canon emphytéotique et la gestion de ses bureaux et lieux 
temporaires d’exposition. 
 

Les moyens nécessaires sont également prévus en 2024 
en vue de financer la Société d’Aménagement urbain. Une 
allocation de base, dotée en 2024 d’un montant initial de 

De aanpak van de schooluitval blijft eveneens één van 
de grote prioriteiten via de voortzetting van de verschillende 
gewestelijke subsidiëringsprogramma’s voor een jaarlijks 
bedrag van vrijwel 8,5 miljoen euro, maar ook door de 
uitbouw van de samenwerking met de andere deelstaten. 
We gaan ook meer kennis verwerven over het schoolver-
zuim als fenomeen door de ontwikkeling van statistische 
indicatoren en door gebruik te maken van de resultaten van 
een evaluatiestudie van het gewestelijk beleid die begin 
2024 worden verwacht.

Opdracht 33

Daarmee kom ik bij opdracht 33.

Deze opdracht voorziet in de bevoegdheden in verband 
met ruimtelijke ordening en stadsvernieuwing enerzijds en 
stadsvernieuwing en erfgoed anderzijds.

Zoals reeds vermeld in de inleiding beperkt mijn 
bevoegdheidsgebied zich hier tot:

–    Programma 002 voor de financiering van externe 
instellingen zoals Kanal, Stichting CIVA, citydev.
brussels, Netwerk Wonen, Zinneke Parade, de MSI, 
homegrade.brussles en biculturele aangelegenheden 
van gewestelijk belang;

–    En het volledige programma 004, dat betrekking heeft 
op stadsvernieuwing.

Op de werking van urban.brussels (programma 1) ziet 
de staatssecretaris bevoegd voor Stedenbouw en Erfgoed 
toe.

Zoals u weet, heeft de regering een nieuwe beheers-
overeenkomst gesloten met de Stichting Kanal voor de 
perio-de 2024-2028. Deze beheersovereenkomst vermeldt 
drie hoofdopdrachten, waarvan er twee verband houden 
met de museumwerking en één met het beheer van de werf, 
de opening en het technisch onderhoud van het gebouw 
gelegen tussen Sainctelette een de Willebroekkaai. Wij 
geven de Stichting de middelen om de werf te voltooien, die 
overi-gens goed verloopt, en de opening voor te bereiden 
tegen eind 2025. In 2024 draagt de Stichting Kanal zoals 
ieder-een bij aan de inspanningen gevraagd door de Minister 
van Begroting in verhouding tot wat initieel voorzien was 
in de begroting verbonden aan de beheersovereenkomst die 
deze zomer werd goedgekeurd. Voor 2024 zal de Stich-ting 
Kanal beschikken over 17,7 miljoen voor haar werking en 
voor de betaling van de subsidie aan het Centre Pompidou, 
de betaling van de erfpachtcanon en het beheer van haar 
kantoren en tijdelijke tentoonstellingsruimten.

De nodige middelen zijn in 2024 ook voorzien om de 
Maatschappij voor Stedelijke Inrichting te financieren. 
Een basisallocatie die in 2024 voorzien is van een initieel 
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3.804.000 euros, centralise les moyens de fonctionnement 
nécessaires pour les missions déléguées par le gouverne-
ment. Ce subside a été diminué de 4 % dans le respect de 
la décision du Conseil des ministres liée aux économies 
linéaires.

Les moyens aussi sont prévus pour Citydev en 
exécution de son contrat de gestion. En rénovation urbaine 
tout d’abord avec un budget non indexé depuis deux ans et 
de surcroît réduit de 5 % cette année, à 16.398.000 euros 
destinés à financer des projets majoritairement en phase de 
réalisation et pour lesquels les tranches de subsides sont 
contractuellement reprises dans les cahiers des charges. En 
subside de fonctionnement ensuite avec là aussi un budget 
de 3.234.000 euros, revu à la baisse de 5 % depuis l’année 
passée. 
 

Pour conclure avec les moyens alloués à Citydev, 
un budget de 313.000 euros, également en baisse de 
5 %, permet d’assurer l’accompagnement à la maîtrise 
d’ouvrage d’équipements publics d’une part et le fonction-
nement du Guichet des Occupations Temporaires d’autre 
part. Ce dernier, co-piloté avec Perspective, a vu son 
envol numérique s’opérer au printemps 2023 permettant 
un déploiement conséquent sur le marché immobilier 
bruxellois en 2024. 
 

Le programme 004 reprend les politiques de revitalisa-
tion des quartiers et de la rénovation urbaine.

Les outils de revitalisation urbaine se sont diversifiés 
ces dernières années. À côté des Contrats de quartier 
durable (CQD), des Contrats de rénovation urbaine (CRU) 
et des programmes Politique de la Ville (PdV axe 2) le gou-
vernement a lancé en 2022 les premiers contrats d’axe et 
d’îlot, les «CACI».

En crédits de liquidation, les moyens sont prévus pour 
liquider les tranches de paiement successives suite aux 
justificatifs, à destination des porteurs de projets pour 
un montant respectivement de 17.750.000 euros pour les 
CQD, de 9.000.000 euros pour la PdV axe 2, de près de 
15.946.000 euros (y compris les acquisitions) pour les 
CRU et 2.000.000 euros pour la PdV axe 1 (à destination 
des communes et CPAS).

Dans le cadre des CRU, des moyens sont prévus en 
engagement pour l’acquisition de biens immeubles et 
de terrains nécessaires à l’exécution et la mise en place 
des projets approuvés, suite à l’approbation du CRU 7 
«Autour de la Gare du Midi» au printemps 2023. Il est à 
noter aussi l’inscription de moyens pour des marchés de 
travaux relatifs à des projets des CRU 1 à 5 dont le pilotage 
est assuré par le SPRB (Urban.brussels ou Bruxelles 
Facilities) directement étant donné que nous arrivons à la 

bedrag van 3.804.000 euro centraliseert de middelen die 
noodzakelijk zijn voor de werking van de opdrachten die 
door de Regering zijn gedelegeerd. Deze subsidie werd 
met 4% verminderd in naleving van de beslissing van de 
Ministerraad over de lineaire besparingen.

Ook zijn er middelen voorzien voor citydev.brussels 
in uitvoering van zijn beheersovereenkomst. Eerst en 
voor-al voor stadsvernieuwing, met een begroting die al 
twee jaar niet meer geïndexeerd is en dit jaar bovendien 
nog wordt verminderd met 5% tot 16.398.000 euro voor 
de financiering van projecten die voor het grootste deel 
in de uitvoeringsfase verkeren en waarvoor de subsidie-
schijven contractueel zijn vastgelegd in de respectieve 
bestekken. Daarnaast is er ook de werkingssubsidie van 
3.234.000 euro, die met 5% naar beneden toe herzien is in 
vergelijking met vorig jaar.

Tot slot voor wat de middelen bestemd 
voor citydev.brussels betreft, dient een budget van 
313.000 euro, even-eens 5% minder dan vorig jaar, 
enerzijds voor de ondersteuning van het opdrachtgever-
schap voor openbare voorzieningen en anderzijds voor 
de werking van het loket voor tijdelijke gebruiksbestem-
mingen. Dit laatste dat samen met perspective.brussels 
aangestuurd wordt, kende een enorm digitaal succes in het 
voorjaar van 2023, wat een wezenlijke ontplooiing op de 
Brusselse vastgoedmarkt heeft mogelijk gemaakt in 2024.

Programma 004 omvat het beleid tot herwaardering van 
de wijken en de stadsvernieuwing.

De instrumenten van het stadsherwaarderingsbeleid 
zijn de voorbije jaren verscheidener geworden. Naast 
de duurzame wijkcontracten (DWC), de stadsvernieu-
wingscontracten (SVC) en de programma’s voor het ste-
denbeleid (SB pijler 2) is de regering in 2022 ook gestart 
met de eerste as- en huizenblokcontracten.

In vereffeningskredieten zijn middelen voorzien om 
op grond van de ingediende verantwoordingsstukken de 
opeenvolgende betalings-schijven te vereffenen voor een 
bedrag van respectievelijk 17.750.000 euro voor de DWC, 
9.000.000 euro voor pijler 2 van het Stedenbeleid, vrijwel 
15.946.000 euro (inclusief aankopen) voor de SVC en 
2.000.000 euro voor pijler 1 van het Stedenbeleid (bestemd 
voor gemeenten en OCMW’s).

In het kader van de SVC zijn er bij de vastleggingen 
zowel middelen voorzien voor de verwerving van de 
onroerende goederen en gronden die nodig zijn voor de 
uitvoering en de uitwerking van de goedgekeurde projecten 
na de goedkeuring van SVC 7 “Rondom het Zuidstation” 
in het voorjaar 2023. Ook moet worden opgemerkt dat 
middelen zijn vrijgehouden voor de overheidsopdrach-
ten voor werken van de projecten van de SVC 1 tot 5 die 
rechtstreeks gestuurd worden door de GOB (urban.brussels 
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fin des phases d’exécution des CRU 1 à 5 et que ce sera 
donc l’ultime phase d’attributions des marchés publics des 
travaux.

Les crédits de liquidation sont adaptés sur chaque AB 
spécifiques, en fonction du code économique ad hoc, afin 
de supporter l’encours des CRU 1 à CRU 7 et la prévision 
des dépenses introduites par les différents pilotes de projets 
dans le cadre de ces programmes en regard des possibilités 
réglementaires quant à l’introduction des justificatifs. 
 
 

Au niveau des contrats de quartiers durables, les moyens 
sont adaptés en accord avec la décision de postposer pour 
une année l’attribution d’une nouvelle série de Contrats de 
Quartier et de CACI Les crédits de liquidation sont adaptés 
afin de résorber l’encours. 
 

Enfin, les moyens relatifs aux primes à la rénovation 
de l’habitat et à l’embellissement des façades sont presque 
doublés, passant de 10 millions à 19 millions d’euros, afin 
de ne pas reproduire la situation rencontrée en 2023.

Malgré l’augmentation du budget des primes, on ne peut 
faire l’impasse d’une réflexion sur le système des primes 
Rénolution afin de s’assurer que celles-ci parviennent aux 
ménages qui en ont réellement besoin tout en maintenant 
l’objectif social et environnemental de Rénolution.

Mission 12

J’en viens maintenant à la politique de Tourisme, dont 
les budgets sont répartis entre la Mission 12, programme 
017, qui traite des aspects économiques de la politique 
touristique (c.-à-d. les aspects «régaliens» de la politique 
du tourisme) et la Mission 29, programme 007 relative aux 
aspects non économiques du Tourisme. 
 

En ce qui concerne les allocations de base reprises en 
Mission 12, celles-ci permettent l’exécution de la politique 
d’hébergement touristique, laquelle régule l’offre d’héber-
gements touristiques en soumettant les exploitants à une 
obligation d’enregistrement.

Cette politique a été plébiscitée par le Parlement depuis 
2014 et est en vigueur depuis avril 2016. Depuis lors, 
après une évaluation complète, un processus de révision 
de l’ordonnance du 8 mai 2014 relative à l’hébergement 
touristique et ses arrêtés d’exécution est en cours avec 
pour objectif de simplifier et d’harmoniser cette législation 
tout en maintenant l’objectif impérieux de protection du 
Logement.

en Brussels Facilities) aangezien we voor de SVC 1 tot 5 
ondertussen op het einde van de uitvoeringsfasen komen, de 
laatste fase van de gunningen voor de overheidsopdrachten.

De vereffeningskredieten zijn, overeenkomstig de 
bijhorende economische code, op elke specifieke BA 
aangepast om het uitstaande bedrag van SVC 1 tot SVC 
7 te dragen samen met de geraamde uitgaven die de ver-
schillende projectleiders rekening houdend met de regle-
mentaire mogelijkheden met betrekking tot de indiening 
van de verantwoordingsstukken in het kader van deze 
programma’s ingediend hebben.

Voor de duurzame wijk-contracten zijn de middelen 
aangepast in overeenstemming met de beslissing om de 
toewijzing van een nieuwe reeks wijkcontracten en as- en 
huizenblokcontracten een jaar uit te stellen. De vereffe-
ningskredieten zijn aangepast om het uitstaande bedrag 
weg te werken.

Ten slotte worden de middelen voor de premies voor 
woningrenovatie en gevelverfraaiing vrijwel verdubbeld 
van 10M naar 19M om niet opnieuw in de situatie terecht 
te komen die we in 2023 hebben gekend.

Ondanks de verhoging van het premiebudget moet 
wel het Renolutionsysteem worden herzien om ervoor te 
zorgen dat het ook echt de gezinnen bereikt die het echt 
nodig hebben terwijl de sociale en milieudoelstellingen van 
Renolution behouden blijven.

Opdracht 12

Daarmee kom ik bij het toerismebeleid, waarvoor de 
budgetten gespreid zijn over opdracht 12, programma 
017, dat betrekking heeft op de economische aspecten 
van het toeristisch beleid (de “soevereine” aspecten van 
het toerismebeleid) en opdracht 29, programma 007, dat 
betrekking heeft op de niet-economische aspecten van het 
toerisme.

De basisallocaties die in opdracht 12 worden vermeld, 
zorgen ervoor dat het beleid inzake toeristische logies kan 
worden uitgevoerd. Het beleid regelt het aanbod van toe-
ristische logies doordat exploitanten zich verplicht moeten 
registreren.

Dit beleid wordt sinds 2014 door het Parlement 
toegejuicht en is sinds april 2016 in voege. Sindsdien 
loopt na een grondige evaluatie een herzieningsproces 
van de ordonnantie van 8 mei 2014 betreffende het toeris-
tische logies en haar uitvoeringsbesluiten met als doel de 
wetgeving te vereenvoudigen en te harmoniseren zonder 
afbreuk te doen aan de hoofddoelstelling, namelijk de 
bescherming van de woonfunctie.
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Elle a été faite en concertation avec l’ensemble 
des acteurs concernés: les acteurs de l’hébergement du 
tourisme, les communes, les acteurs régionaux de la 
Prévention et Sécurité des incendies, le syndicat des pro-
priétaires et celui des locataires mais aussi en concertation 
avec la Commission européenne et dans le respect de la 
jurisprudence européenne.

Le texte a récemment été approuvé en troisième et 
dernière lecture par le gouvernement et arrivera pour 
examen au sein de cette même commission le 18 décembre 
prochain. Les moyens consacrés à cette politique sont 
légèrement diminués suivant la politique de diminution 
linéaire du budget pour assurer sa trajectoire 2024.

Ceux-ci sont consacrés aux frais juridiques induits par 
les procédures en justice, lesquelles sont inévitables mais 
aussi par la mise en place pour l’avenir d’outils de type 
monitoring et analyse de données afin de suivre et améliorer 
la statistique publique sur l’hébergement touristique en 
Région de Bruxelles-Capitale. 
 

Mission 29

J’en viens maintenant à la mission 29.

Après la crise sans précédent qui a touché de plein 
fouet, en ce début de décennie, ce secteur primordial 
pour l’économie bruxelloise, le tourisme, qui génère, je le 
rappelle, environ 10 % des revenus de la Région bruxelloise 
et plus de 50.000 emplois directs, se porte bien. L’élan 
florissant que connaissait le tourisme bruxellois depuis 
2010 et qui a été stoppé net par l’émergence de la crise 
sanitaire mondiale liée au coronavirus a repris son essor. 
 

Bruxelles, comme l’ensemble des grandes villes et 
métropoles à travers le monde, qui ont davantage souffert 
que les campagnes et le littoral durant la crise, semblent 
retrouver les faveurs des visiteurs malgré l’inflation et les 
situations de guerre que connaissent actuellement le monde, 
et même malgré l’attentat qui a frappé notre Région il y a 
un mois et qui n’a donc pas eu d’influence au niveau de la 
fréquentation touristique.

Ainsi, l’année 2022 s’est clôturée avec un peu plus de 
7 millions de nuitées, réparties en un peu plus de 6,5 millions 
de nuitées dans les hôtels et un peu plus de 500.000 nuitées 
dans les autres types d’hébergements touristiques.

L’année 2023 s’annonce très bonne, elle aussi, avec une 
projection de plus de 8 millions de nuitées, divisées en un 
peu moins de 7,5 millions de nuitées dans les hôtels et un 
peu plus de 500.000 nuitées dans les autres hébergements 
touristiques.

Dit is gebeurd in breed overleg met alle betrokken 
partijen: de actoren uit de sector van het toeristisch 
logies, de gemeenten, de gewestelijke actoren inzake 
brandpreventie en -veiligheid, het Eigenaarssyndicaat, de 
Huurdersbond, maar tegelijk is er ook overlegd met de 
Europese Commissie om ook aan de Europese rechtspraak 
tegemoet te komen.

De tekst is onlangs in derde en laatste lezing door 
de regering goedgekeurd en wordt op 18 december voor 
on-derzoek aan deze commissie voorgelegd. De middelen 
die aan dit beleid worden besteed, zijn licht afgenomen 
ingevolge het beleid van lineaire besparingen in de begroting 
om te kunnen voldoen aan het begrotingstraject 2024.

Ze worden aangewend voor de juridische kosten die 
gemaakt worden in het kader van de gerechtelijke procedures 
die onvermijdelijk zijn maar ook om naar de toekomst 
toe instrumenten voor monitoring en gegevensanalyse 
te creëren teneinde de openbare statistieken in verband 
met het toeristische logies in het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest op te kunnen volgen en te verbeteren.

Opdracht 29

Zo kom ik bij opdracht 29.

Na de crisis zonder voorgaande die het toerisme in het 
begin van dit decennium getroffen heeft, doet deze voor 
de Brusselse economie uiterst belangrijke sector - vergeet 
niet dat hij zorgt voor ongeveer 10% van de inkomsten 
van het Brussels Gewest en meer dan 50.000 rechtstreekse 
banen - het ondertussen goed. De bloeiende dynamiek van 
het Brusselse toerisme sinds 2010 die abrupt tot stilstand 
kwam door het uitbreken van de wereldwijde gezondheids-
crisis ten gevolge van het coronavirus, is hervat.

Zoals alle grote steden en metropolen in de wereld, die 
tijdens de crisis meer te lijden kregen dan het platteland en 
de kuststreken, lijkt Brussel de voorkeur van de bezoekers 
te herwinnen ondanks de inflatie en de oorlogssituaties die 
vandaag op de wereld wegen en zelfs ondanks de aanslag 
die ons Gewest een maand geleden te verwerken kreeg en 
die geen invloed heeft gehad op de bezoekerscijfers. 
 

Zo klokte het jaar 2022 af op iets minder dan 7 miljoen 
overnachtingen, waarvan ruim 6,5 miljoen in hotels en iets 
meer dan 500.000 overnachtingen in andere vormen van 
toeristische logies.

2023 lijkt eveneens een goed jaar te worden met ruim 
8 miljoen verwachte overnachtingen, 7,5 miljoen in hotels 
en iets meer dan 500.000 in andere vormen van toeristische 
logies. 
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Nous n’avons pas encore rattrapé les 9,2 millions 
- 7,8 millions de nuitées d’hôtel et 1,4 million de nuitées 
en hébergement touristique - de nuitées de l’année 2019, 
qui était une année record pour le tourisme bruxellois, mais 
nous nous en rapprochons. Remarquons que les nuitées 
d’hôtel sont, elles, presque revenues à leur niveau de 2019 
et que ce sont les nuitées des autres types d’hébergements 
touristiques qui ont largement diminué – cette diminution 
est entre autres due à une diminution de l’offre.

La fréquentation des musées et attractions touristiques 
est, elle aussi, en forte hausse avec une année 2022 qui 
s’est clôturée avec un peu plus de 4,3 millions de visiteurs 
et un record, celui de la fréquentation de l’Atomium qui a 
atteint son plus haut chiffre avec plus de 650.000 visiteurs. 
Pour rappel l’année 2019 constituait, elle aussi, un record 
en termes de fréquentations avec 5,07 millions de visiteurs 
Ce chiffre devrait être pulvérisé cette année, 2023 allant 
devenir le nouveau référentiel-record. À noter que ce record 
ne prendra pas encore en compte la nouvelle attraction 
touristique de notre Région, ouverte en septembre, le Beer 
World.

La typologie du touriste a, quant à elle changé avec plus 
de touristes belges et provenant des pays limitrophes qui 
visitent notre Région et moins de touristes non européens 
– on assiste par contre au retour des touristes nord-améri-
cains depuis le début de l’année et le commencement du 
retour des Asiatiques. Il en est de même pour la typologie 
même du tourisme: en effet le tourisme de loisir a pris le 
pas sur le tourisme d’affaires qui se porte bien, mais qui 
n’a pas encore retrouvé ses couleurs d’avant la pandémie 
même si l’on constate une progression vu l’augmentation 
constante du taux d’occupation hôtelière durant la semaine.

En ce qui concerne le tourisme d’événements, 
visit.brussels a repris l’organisation ou la co-organisation 
de ses événements de manière pleine et entière, événements 
qui ont connu des fréquentations record en 2003:

–     Bright Brussels a rassemblé 400.000 visiteurs en 4 
soirées sur 3 parcours distincts;

–     La Fête de l’Iris qui a rempli la place des Palais le 
samedi soir avec sa formule électro et qui a envahi le 
Parc de Bruxelles le dimanche;

–     La Pride qui atteint un nouveau record avec un peu plus 
de 240.000 participants;

–     Le Comic Strip Festival, complètement gratuit qui 
rassemblé plus de 60.000 visiteurs;

–     Eat Brussels qui a écoulé un peu moins de 29.000 plats 
dans le cadre grandiose de la Gare maritime.

Et voilà bien des événements qui drainent les foules, 
dont de nombreux Wallons et Flamands et des visiteurs 

Het cijfer van 9,2 miljoen overnachtingen van 2019, 
7,8 miljoen in hotels en 1,4 in toeristische logies, halen we 
voorlopig nog niet, maar 2019 was dan ook een recordjaar 
voor het Brussels toerisme. We komen wel aardig in de 
buurt. Hierbij moet worden opgemerkt dat de overnach-
tingen in hotels bijna weer op het niveau van 2019 zijn 
gekomen, terwijl de overnachtingen in andere soorten toe-
ristische logies sterk zijn teruggelopen, wat voor een deel te 
wijten is aan een vermindering van het aanbod.

De bezoekersaantallen van musea en toeristische 
attracties zijn ook sterk gestegen, met het jaar 2022 dat 
werd afgesloten met iets meer dan 4,3 miljoen bezoekers 
en een record voor het Atomium, dat zijn hoogste cijfer 
ooit haalde met meer dan 650.000 bezoekers. 2019 was 
ook een recordjaar wat bezoekersaantallen betreft, met 
5,07 miljoen bezoekers. Dit cijfer zou dit jaar van de 
tabellen moeten worden geveegd waarmee 2023 dus het 
nieuwe recordjaar wordt. Ook vermeldenswaard is dat dit 
record nog geen rekening houdt met de nieuwe toeristi-
sche attractie van het gewest, de Belgian Beer World, die 
in september de deuren opende.

De typologie van de toerist is veranderd, met meer 
Belgische toeristen en bezoekers uit buurlanden die ons 
gewest bezoeken en minder niet-Europese toeristen - 
hoewel we sinds het begin van het jaar de terugkeer van 
Noord-Amerikaanse toeristen zien en een aanzet van de 
terugkeer van toeristen uit Azië. En ook het soort toerisme 
is veranderd: het vrijetijdstoerisme heeft het overgenomen 
van het zakentoerisme, dat het goed doet, maar nog niet 
de succestijden kent van voor de pandemie, ook al is er 
wel een groei te zien, gelet op de constante stijging van de 
bezettingsgraad van hotels tijdens de week.

Wat het evenementen-toerisme betreft, 
heeft visit.brussels de organisatie of co-organisatie van 
de evenementen volledig overgenomen, die in 2023 een 
recordaantal bezoekers trokken:

–     Bright Brussels dat op vier avonden 400.000 bezoekers 
op de been bracht voor 3 verschillende parcoursen;

–     Het Irisfestival, dat op de zaterdagavond het 
Paleizenplein vulde met zijn nieuwe formule en op 
zondag het Park van Brussel inpalmde;

–     De Pride, die met ruim 240.000 deelnemers een record-
aantal bereikte;

–     Het volledig gratis Comic Strip Festival dat meer dan 
60.000 bezoekers aantrok;

–     Eat Brussels dat net geen 29.000 borden verkocht in het 
grandioze decor van het Maritiem Station.

Dit zijn evenementen die veel volk trekken, waaronder 
veel Walen en Vlamingen, maar ook buitenlandse bezoekers 
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étrangers, qui logent, mangent, visitent nos lieux culturels, 
font du shopping, génèrent des rentrées pour l’économie 
bruxelloise.

Avec les budgets alloués aux projets réalisés par 
des ASBL et les diverses institutions, au total, ce sont 
25.711.000 euros qui sont affectés aux aspects de la 
Mission 29 dont j’ai la charge.

Nous discutons, ce jour, de la partie Tourisme de la 
Mission 29 qui représente 17.728.000 euros. 
 

Ces budgets, neutres dans leur dimension de genre, sont 
alloués pour le fonctionnement et les actions de visit.brussels 
et à des projets portés par des acteurs touristiques.

Vous remarquerez que visit.brussels, comme l’adminis-
tration et l’ensemble des OIP, est impactée par les décisions 
d’économie linéaire décidées par le gouvernement dans le 
cadre de la trajectoire budgétaire 2024.

Ces diminutions, qui touchent le personnel, le fonc-
tionnement et les investissements, n’impacteront que 
peu la politique menée en matière touristique car outre 
les dotations régionales, visit.brussels perçoit des fonds 
européens (Feder entre autres) et génère des recettes 
propres (ticketting et location du BIP entre autres). 
 

À noter enfin que visit.brussels bénéficie d’un contrat 
de gestion renouvelé depuis mai dernier, et ce pour une 
durée de 5 ans.».

II. Discussion générale

La Présidente Isabelle Emmery remercie le Ministre-
Président et invite les commissaires à poser des questions.

M. Sadik Köksal remercie à son tour le 
Ministre-Président.

Dans le cadre de la mission 8, il indique que la Régie 
foncière de la Région de Bruxelles-Capitale, dont on parle 
peu en commission, remplit un rôle important puisqu’elle 
gère l’ensemble des biens du patrimoine privé de la Région, 
ce qui comprend des immeubles divers appartenant à la 
Région ainsi qu’un certain nombre d’immeubles adminis-
tratifs régionaux.

Dans la mesure où l’appellation «Régie foncière» n’est 
plus guère usitée formellement et qu’il s’agit désormais de 
la direction «Facilities», qui fait elle-même partie du SPRB 

die blijven overnachten, gaan eten, onze culturele beziens-
waardigheden bezoeken, winkelen - kortom, inkomsten 
genereren voor de Brusselse economie.

In totaal wordt 25.711.000 euro bestemd voor de 
facetten van opdracht 29, waarvoor ik bevoegd ben, voor 
projecten van meerdere vzw’s en instellingen. 
 

Vandaag hebben we het over het luik Toerisme 
van opdracht 29 dat een bedrag van 17.728.000 euro 
vertegenwoordigt.

Deze genderneutrale budgetten worden aangewend voor 
de werking en acties van visit.brussels en voor projecten 
die gedragen worden door toeristische actoren.

U zult merken dat visit.brussels, net als de administra-
tie en alle ION de lineaire besparings-beslissingen van de 
regering in het kader van het begrotingstraject voor 2024 
ondergaat.

Deze besparingen, die gevolgen hebben voor 
het personeel, de werking en de investeringen, 
zullen weinig impact hebben op het toerismebeleid 
aangezien visit.brussels, naast de gewestelijke subsidies, 
ook Europese middelen ontvangt (o.a. EFRO) en eigen 
inkomsten genereert (o.a. ticketverkoop en verhuur van het 
BIP).

Tot slot moet worden opgemerkt dat de beheersover-
eenkomst van visit.brussels in mei dit jaar is verlengd voor 
een periode van 5 jaar.”.

II. Algemene bespreking

Voorzitter Isabelle Emmery bedankt de minister-pre-
sident en nodigt de commissieleden uit om vragen te stellen.

De heer Sadik Köksal bedankt op zijn beurt de 
minister-president.

In het kader van opdracht 8 herinnert hij eraan dat de 
Grondregie van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest, die 
zelden in de commissie aan bod komt, een belangrijke rol 
speelt omdat die het geheel van privé-eigendommen van 
het gewest beheert, waaronder verschillende gebouwen 
van het gewest en een aantal gewestelijke administratieve 
gebouwen.

Aangezien de naam Grondregie formeel niet meer 
wordt gebruikt en de benaming nu de directie Facilities 
is, die op haar beurt deel uitmaakt van de GOB Brussel 
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«Bruxelles Synergie», le groupe MR se demande s’il ne 
serait pas utile de changer la dénomination de la mission 
pour plus de lisibilité.

Les moyens liquidés sont de plus de 7 % par rapport 
à l’Initial 2023. Il est normal que les moyens augmentent 
pour faire face à l’augmentation générale des frais de 
gestion immobiliers.

Étant donné l’augmentation des frais pour les travaux 
de rénovation ainsi que le paiement des taxes et précomptes 
immobiliers des propriétés régionales, on peut supposer 
que l’augmentation de 7 % n’est pas énorme.

Le Ministre-Président peut-il préciser si, dans ce 
contexte, il a été possible de réaliser des économies dans 
cette mission 8?

Le cas échéant, le Ministre-Président peut-il préciser 
les programmations principalement concernées par ces 
mesures d’économie?

Mission 12

Le groupe MR constate que les crédits alloués à la 
mission 12 diminuent pour cette année 2024, ce qui semble 
aller en contradiction avec les volontés affichées dans le 
cadre de la révision de l’ordonnance de 2014 relative aux 
hébergements touristiques.

En particulier, le Ministre-Président peut-il indiquer 
quelle AB est affectée aux moyens prévus pour les contrôles 
relatifs aux hébergements touristiques?

Est-il prévu d’augmenter les contrôles, pour l’année 
2024, et de manière plus globale, dans les prochaines 
années?

Mission 28

De manière générale, pour la mission 28, le groupe MR 
constate que, contrairement aux années précédentes, le 
budget dédié à perspective.brussels diminue à concurrence 
d’1,5 million d’euros pour 2024, malgré la contrainte 
budgétaire de l’indexation des traitements.

Ces diminutions sont sans doute liées à l’accord du 
gouvernement sur les 3 % d’économies sur les frais de 
personnel et sur les 5 % d’économies sur les frais de fonc-
tionnement de l’administration de la Région.

Dès lors, le Ministre-Président peut-il exposer les choix 
budgétaires qui ont été réalisés afin de faire des économies 
au niveau de perspective.brussels?

Synergie, vraagt de MR-fractie zich af of het niet nuttig 
zou zijn om de naam van de opdracht te wijzigen om deze 
duidelijker te maken.

De vereffende middelen liggen meer dan 7% hoger dan 
in de initiële begroting 2023. Het is niet meer dan normaal 
dat de middelen toenemen om gelijke tred te houden met 
de algemene stijging van de kosten voor vastgoedbeheer.

Gezien de stijging van de kosten voor renovatiewerk-
zaamheden en de betaling van belastingen en onroerende 
voorheffing op de gewestelijke eigendommen, kunnen we 
stellen dat de stijging van 7% niet enorm is.

Kan de minister-president zeggen of er in dit verband 
besparingen mogelijk zijn geweest in opdracht 8? 
 

Zo ja, kan de minister-president verduidelijken welke 
programma’s het meest getroffen worden door deze 
besparingsmaatregelen?

Opdracht 12

De MR-fractie merkt op dat de kredieten voor 
opdracht 12 voor dit jaar 2024 dalen, wat in strijd lijkt 
te zijn met wat vooropgesteld werd in het kader van de 
herziening van de ordonnantie van 2014 betreffende het 
toeristisch logies.

Kan de minister-president preciseren welke BA de 
middelen bevat voor controles met betrekking tot het 
toeristisch logies?

Zijn er plannen om het aantal controles in 2024 en in de 
komende jaren uit te breiden? 
 

Opdracht 28

In het algemeen merkt de MR-fractie met betrekking tot 
opdracht 28 op dat, in tegenstelling tot voorgaande jaren, 
de middelen voor perspective.brussels voor 2024 met 
1,5 miljoen euro dalen, ondanks de in de begroting inge-
schreven loonindexering.

Deze verminderingen houden ongetwijfeld verband met 
het akkoord van de regering over de besparingen van 3% 
op de personeelskosten en de besparingen van 5% op de 
werkingskosten van de gewestelijke administratie.

Kan de minister-president uitleggen welke 
budgettaire keuzes er zijn gemaakt om te besparen bij 
perspective.brussels?
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Quels sont les projets qui seront le plus impactés par ces 
diminutions?

L’on constate cependant que des moyens complémen-
taires seront accordés à perspective en 2024 via la Stratégie 
2030.

Quel est le montage financier prévu via cette Stratégie 
2030?

Enfin, comment la différence entre les montants affectés 
dans la mission 28 et le total des dépenses du budget admi-
nistratif de perspective.brussels, qui est plus élevée de 
4,5 millions d’euros en crédits de liquidations, est-elle 
comblée sur le plan budgétaire?

M. Geoffroy Coomans de Brachène évoque la 
mission 29 et le tourisme. Il constate de manière générale 
que le budget de visit.brussels diminue de 1,6 million 
d’euros en 2024 malgré la contrainte budgétaire et l’in-
dexation des traitements.

Ces diminutions semblent liées à l’accord du gouverne-
ment sur les 3 % d’économies pour les frais de personnel 
et les 5 % sur les frais de fonctionnement de l’adminis-
tration régionale. La crise sanitaire a été évoquée. C’est 
l’élément qui a le plus impacté la législature et le Ministre-
Président n’est pas responsable. Le Ministre-Président est 
responsable de la gestion de la crise. 
 

L’intervenant a des interrogations sur la reprise. Il 
constate que les régions avoisinantes à Bruxelles ont un 
nettement repris sur les courbes de 2019. Paris, Amsterdam, 
Londres ou Berlin, ont repris de manière équivalente. 
On songe peu à Luxembourg qui a repris sur la courbe 
précédente à la crise sanitaire.

Bruxelles a repris de son côté mais on la sent en 
difficulté. À l’aéroport de Bruxelles, jadis, on voyait des 
affiches pour visiter Bruxelles; elles ont été remplacées par 
«Visit Wallonia.». L’intervenant se demande s’il n’y a pas 
là une déficience dans le city marketing.

Bright Brussels est une belle réalisation, mais qui laisse 
peu de traces à Bruxelles. Dans de nombreuses questions, 
l’intervenant a indiqué que cela coûte des millions qui sont 
seulement visibles pendant une petite semaine puisqu’en-
suite on enlève tout. Pourquoi ne pas garder une des œuvres 
d’art? Quid de la durabilité? Pourquoi ne pas en garder 
une tous les (deux) ans? Cet argent est presque mis à la 
poubelle.

Sur le Comic Strip par ailleurs, il ne faut pas faire de 
wishful thinking. L’intervenant parle souvent avec des 

Welke projecten worden het meest getroffen door deze 
besparingen?

In 2024 zullen er echter extra middelen worden 
toegekend aan perspective.brussels via Strategie 2030. 
 

Wat is de financiële constructie voor deze Strategie 
2030?

Tot slot, hoe wordt het verschil tussen de voor 
opdracht 28 toegewezen bedragen en de totale uitgaven van 
de administratieve begroting van perspective.brussels, die 
4,5 miljoen euro meer aan vereffeningskredieten bedraagt, 
in de begroting vertaald?

De heer Geoffroy Coomans de Brachène bespreekt 
opdracht 29 en het toerisme. In het algemeen merkt hij op 
dat de middelen voor visit.brussels in 2024 met 1,6 miljoen 
euro dalen, ondanks de budgettaire beperking en de 
loonindexering.

Deze verminderingen lijken verband te houden met 
het akkoord van de regering om 3% te besparen op de 
personeelskosten en 5% op de werkingskosten van het 
gewestbestuur. De gezondheidscrisis kwam aan bod. Dit is 
het element dat de grootste impact heeft gehad tijdens de 
zittingsperiode en de minister-president is daar niet voor 
verantwoordelijk. De minister-president is bevoegd voor 
crisisbeheer.

De spreker heeft vragen over het herstel. Hij merkt 
op dat de Brusselse buurgewesten terug in stijgende lijn 
gaan sinds 2019. Parijs, Amsterdam, Londen en Berlijn 
hebben zich allemaal in dezelfde mate hersteld. Luxemburg 
wordt vergeten, maar zit terug op het niveau van voor de 
gezondheidscrisis.

Brussel is hersteld, maar lijkt het moeilijk te hebben. 
Op de luchthaven van Brussel hingen vroeger posters 
met reclame voor een bezoek aan Brussel, maar die zijn 
vervangen door visitwallonia.be.”. Hij vraagt zich af of de 
citymarketing niet tekortschiet.

Bright Brussels was mooi, maar laat weinig sporen na 
in Brussel. In een aantal vragen wees de spreker erop dat 
dit miljoenen heeft gekost voor een zichtbaarheid van een 
kleine week. Daarna werd alles weer weggehaald. Waarom 
niet een van de kunstwerken houden? Hoe zit het met 
duurzaamheid? Waarom niet elk jaar of elke twee jaar een 
kunstwerk houden? Het is bijna weggegooid geld. 
 

Wat het BD Comic Strip Festival betreft, moet men niet 
aan wishful thinking doen. De spreker spreekt vaak met 
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acteurs du terrain qui lui disent tout le contraire de ce qui 
est affirmé: moins de personnes y vont. Depuis que cet 
événement a quitté le centre-ville, moins de personnes le 
fréquentent. Il vivote et bientôt on descendra de 100.000 à 
20.000 visiteurs comme pour les journées du patrimoine. 
Le gouvernement arrive à «foirer» des événements qui 
étaient des réussites. L’intervenant fait part de ses vives 
inquiétudes.

On dit que l’argent investi dans le tourisme est un chose 
excellente. Que ce soit celui de loisir ou d’affaires: l’on 
récupère jusqu’à 9 fois la mise. L’intervenant comprend 
pourtant les économies qui sont faites. Mais est-ce que 
nous faisons de bonnes économies vu les retours? Le 
Ministre-Président peut-il expliquer quels sont les choix 
budgétaires qui ont été faits pour faire des économies à 
visites.brussels?

Par ailleurs, il n’y a plus de réelle application 
visit.brussels pour le smartphone. Est-ce que pour la 
visibilité il est bon de rayer visit.brussels des plateformes? 
Fera-t-on appel aux plateformes du privé? Bruxelles semble 
donc absente de cette scène virtuelle et internationale.

Enfin, les subsides aux entreprises privées pour le 
développement des activités touristiques diminuent en 
2024. Quels projets seront impactés par ces diminutions 
d’allocations?

L’intervenant indique que M. Van Goidsenhoven 
évoquera ultérieurement la mission 33.

M. Mathias Vanden Borre se demande principalement 
quelles économies seront réalisées dans le budget. Comme il 
n’y a pas d’ajustement, l’orateur souhaite poser cette question, 
outre pour 2024, également pour 2023. Par mission, où les 
économies seront-elles réalisées et pour quel montant? On ne 
peut actuellement se baser que sur la déclaration du ministre 
Sven Gatz: 150 millions d’euros seraient économisés au 
niveau de l’administration publique, du personnel et des frais 
de fonctionnement. Où des économies seront-elles concrè-
tement et effectivement réalisées? Cela peut-il être ajouté 
au rapport pour plus de transparence? La N-VA pose cette 
question chaque année et, jusqu’à présent, elle n’a pratique-
ment pas obtenu de réponse.

L’orateur formule les questions suivantes.

En ce qui concerne la vie nocturne, le Ministre-
Président entend mener une enquête sur les nuisances 
auprès du secteur de la nuit. Cette enquête a-t-elle déjà été 
réalisée? Avec quels résultats et quelles actions? La VGC 
subventionne également des projets de sensibilisation 
du personnel de la vie nocturne et de l’horeca. Un projet 
d’octroi de subside pour la même mission est à l’ordre 
du jour du conseil communal de la Ville de Bruxelles qui 

mensen in het veld die hem precies het tegenovergestelde 
vertellen van wat wordt beweerd: er komen minder mensen. 
Sinds het evenement het stadscentrum heeft verlaten, 
komt er minder volk. Het festival overleeft maar net en 
binnenkort zakken we van 100.000 naar 20.000 bezoekers, 
net als de Open Monumentendagen. De regering slaagt 
erin om evenementen die ooit een succes waren om zeep te 
helpen. De spreker uit zijn ernstige bezorgdheid.

Er wordt gezegd dat geld dat in toerisme wordt geïn-
vesteerd een goede zaak is. Of het nu voor vrije tijd is of 
voor zakentoerisme, het is mogelijk om tot negen keer de 
investering terug te winnen. De spreker begrijpt wel de 
besparingen die worden gerealiseerd. Maar besparen we 
wel goed gezien het rendement? Kan de minister-president 
uitleggen welke budgettaire keuzes zijn gemaakt om te 
besparen bij visit.brussels?

Overigens is er niet langer een echte visit.brussels-ap-
plicatie voor smartphones. Is het goed voor de zichtbaar-
heid om visit.brussels van de platforms te verwijderen? 
Zullen er privéplatforms worden gebruikt? Brussel lijkt 
dus afwezig te zijn op deze virtuele en internationale scène.

Tot slot zullen de subsidies aan particuliere bedrijven 
voor de ontwikkeling van toeristische activiteiten in 2024 
afnemen. Op welke projecten zullen deze besparingen van 
invloed zijn?

De spreker zegt dat de heer Van Goidsenhoven later 
over opdracht 33 zal spreken.

De heer Mathias Vanden Borre heeft een belangrijke 
vraag: welke besparingen zullen er worden gerealiseerd 
in de begroting? Aangezien er geen aanpassing is, wil de 
spreker deze vraag stellen voor 2024 maar ook voor 2023. 
Per opdracht zou hij willen weten waar er wordt bespaard 
en voor welk bedrag? Men kan momenteel enkel voortgaan 
op de verklaring van minister Gatz: Er zou 150 miljoen 
euro bespaard worden en hiervoor kijkt men naar het over-
heidsapparaat, het personeel en de werkingskosten. Waar 
wordt concreet en effectief bespaard? Kan deze informatie 
aan het verslag worden toegevoegd zodat er meer transpa-
rantie komt? Jaarlijks vraagt de N-VA dit en tot op heden is 
er zo goed als nooit antwoord op gekomen.

De spreker formuleert volgende punctuele vragen.

Over het nachtleven wil de minister-president een 
enquête over overlast voeren bij de nachtsector. Is die 
enquête reeds gehouden? Met welke resultaten en welke 
acties? Ook de VGC subsidieert projecten om personeel uit 
het nachtleven en de horeca bewust te maken. Straks is er 
een gemeenteraad in Brussel waar een project op de agenda 
staat om een subsidie te verlenen voor toekomstige ontwik-
keling. Verloopt dit alles wel gecoördineerd? Of is het ieder 
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se tiendra tout à l’heure. Tout cela se fait-il de manière 
coordonnée? Ou est-ce chacun pour soi? L’argent est-il 
dépensé sans réelle vision?

La répartition du tourisme au sein de la Région est un 
défi majeur de longue date. Aujourd’hui, le tourisme est 
concentré dans l’hypercentre, où l’affluence est parfois très 
forte. Même les membres de la majorité soutiennent que cette 
situation génère des nuisances pour les riverains. L’intention 
de répartir ce tourisme est bonne, mais comment cela a-t-il 
été réalisé au cours de cette législature? Cette répartition n’a 
pas eu lieu! Il est question d’un plan d’action qui a déjà été 
reporté deux fois. Pourquoi n’y en a-t-il toujours pas alors 
qu’on en parle depuis quatre ans? Pourquoi ne parvient-on 
pas à élaborer une politique? Visit.brussels n’intervient pas 
assez. La Région et les dix-neuf communes ne coopèrent 
pas de manière harmonieuse. Elles ne parviennent pas à un 
accord en raison de leurs intérêts personnels. Les personnes 
actives au niveau communal défendent le statu quo. Il a été 
question à l’époque d’un site web unique, mais cela n’a 
pas abouti jusqu’à présent. L’année dernière, un accord a 
été trouvé avec dix communes. Qu’en est-il? Des progrès 
ont-ils été réalisés?

Il est évident que la crise sanitaire a eu un impact 
important. En matière de tourisme de qualité, nous 
n’avançons pas. Nous reculons même et la qualité de vie de 
la ville se détériore.

Mme Fadila Laanan estime qu’avec près de 
286.323.000 euros en crédits de liquidation, les moyens 
de la Mission 3 connaissent une augmentation de plus 
97 millions soit plus de33,93 % par rapport à l’initial 2023, 
cela montre l’ambition du gouvernement. 
 

Compte tenu d’un contexte budgétaire difficile et de 
la nécessité pour tous de réaliser un effort budgétaire, le 
groupe PS se félicite de constater que les moyens mobilisés 
pour l’aménagement territorial de la Région restent une 
priorité, malgré ce contexte particulier. 
 

L’aménagement du territoire et le développement 
urbain forment une composante et un outil essentiels dans 
la construction de la société bruxelloise. Ils définissent la 
manière dont les Bruxellois habitent en ville, travaillent, se 
déplacent, apprennent ou jouent. Ils déterminent la manière 
de vivre dans notre ville-région.

Pour le groupe PS, l’enjeu est de construire et développer 
la ville de manière durable et résiliente en donnant leur 
place à la biodiversité et aux espaces verts. 
 

voor zich? Wordt er geld gespendeerd zonder echte visie? 
 
 

Een centrale uitdaging voor toerisme die reeds lang 
bestaat, is de spreiding van het toerisme binnen het gewest. 
Vandaag is er een concentratie in het hypercentrum. Soms 
is het er bijzonder druk. Zelfs leden van de meerderheid 
stellen ook dat dit overlast genereert voor stadsbewoners. 
Het voornemen om dit toerisme te spreiden is goed maar 
hoe werd dit tijdens deze zittingsperiode concreet gereali-
seerd? Deze spreiding kwam er niet! Er is sprake van een 
actieplan dat reeds tweemaal werd uitgesteld. Waarom is er 
nog steeds geen actieplan hoewel men er al vier jaar over 
spreekt. Waarom lukt het niet een beleid te ontwikkelen? 
De rol van visit.brussels is ondermaats. Het gewest en 
de 19 gemeenten werken niet vlot samen. Het gewest en 
de gemeenten komen niet tot een akkoord omwille van 
eigenbelang. Wie actief is op gemeentelijk vlak verdedigt 
de status quo. Men sprak destijds van een eengemaakte 
website maar dit lukt niet tot op heden. Vorig jaar was 
er een overeenkomst met tien gemeenten. Hoe staat het 
hiermee? Werden er vorderingen geboekt?

Uiteraard heeft de covidperiode een grote impact gehad. 
Wat kwaliteitsvol toerisme betreft, trappelen we ter plaatse. 
We gaan zelfs achteruit en de leefbaarheid van de stad gaat 
erop achteruit.

Mevrouw Fadila Laanan is van mening dat, met 
bijna 286.323.000 euro aan vereffeningskredieten, de 
middelen van opdracht 3 met meer dan 97 miljoen euro 
zijn gestegen, ofwel meer dan 33,93% ten opzichte van 
de initiële begroting voor 2023, waaruit de ambitie van de 
regering blijkt.

Gezien de moeilijke budgettaire context en de noodzaak 
voor iedereen om een budgettaire inspanning te leveren, 
stelt de PS-fractie met tevredenheid vast dat de middelen 
die worden ingezet voor de territoriale ontwikkeling van 
het gewest ondanks deze bijzondere context een prioriteit 
blijven.

Ruimtelijke ordening en stadsontwikkeling zijn een 
essentieel onderdeel en instrument in de opbouw van de 
Brusselse samenleving. Ze bepalen de manier waarop 
Brusselaars in de stad wonen, werken, reizen, leren en 
spelen. Ze bepalen de manier waarop we in ons stadsgewest 
leven.

Voor de PS-fractie bestaat de uitdaging erin om de stad 
op een duurzame en veerkrachtige manier te bouwen en te 
ontwikkelen door biodiversiteit en groen de plaats te geven 
die ze verdienen.
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Le gouvernement a écouté l’ensemble des parties qui 
se sont exprimées lors de l’enquête publique et a pris la 
décision courageuse de continuer à transformer cette ville 
pour qu’elle réponde tant aux défis climatiques que sociaux. 

La DPR 2019-2024 insistait sur le fait que: «Le gou-
vernement assurera une opérationnalisation soutenue des 
projets situés sur les terrains dont la Région dispose de la 
maîtrise foncière.».

En conséquence, le groupe PS se réjouit de l’inscription 
de moyens conséquents pour le projet Mediapark sur le site 
Reyers.

Ces crédits montrent que la politique d’acquisition de 
la maîtrise foncière se poursuit, et avec elle la perspective 
d’avoir les mains libres pour répondre aux besoins des 
Bruxellois, notamment ceux liés à la crise du logement. 
 
 

Le plan d’aménagement directeur (PAD) Mediapark a 
effectivement été adopté en première lecture bis par le gou-
vernement, ce dont le groupe PS se réjouit. Le PAD est un 
outil à long terme et on attend avec impatience la finalisa-
tion de ce projet avec notamment la fixation de la part de 
logements sociaux à 50 %.

Est-ce que le Ministre-Président peut dire où nous en 
sommes aujourd’hui avec cette tranche de 17 millions 
d’euros en crédits de liquidation? À quoi servira-t-elle?

Notre pays connaît un afflux important de personnes 
sans permis de séjour, demandeurs de protection inter-
nationale ou non, dont le nombre fait peser une pression 
importante sur le réseau d’accueil de Fedasil, dépassé, et 
sur nos structures d’accueil régionales.

Outre ses missions d’hébergement des personnes sans 
abri, la Région assume, au moins depuis la crise syrienne 
en 2015, l’hébergement de personnes sans permis de séjour 
et non pris en charge par Fedasil. Elle le fait par devoir 
d’humanité, au-delà des discussions de compétences 
institutionnelles.

Cette dernière année, face à la multiplication des arrivées, 
l’urgence d’une collaboration avec le Gouvernement 
fédéral s’est faite plus aiguë. Nous développons actuel-
lement une collaboration Région/Fédéral pour créer des 
places d’accueil supplémentaires et pour soutenir des 
initiatives qui aident à surmonter les défis humanitaires et à 
développer davantage les projets d’orientation.

De regering heeft geluisterd naar alle partijen die hun 
mening hebben gegeven tijdens het openbaar onderzoek en 
heeft de moedige beslissing genomen om door te gaan met 
de transformatie van deze stad, zodat ze zowel de klimato-
logische als de sociale uitdagingen aankan.

De algemene beleidsverklaring 2019-2024 benadrukt 
het volgende: “De regering zal zorgen voor de operatio-
nele voortzetting van de projecten op gronden waarvoor het 
gewest over het grondbeheer beschikt.”

De PS-fractie is dan ook verheugd dat er aanzienlijke 
middelen zijn uitgetrokken voor het Mediaparkproject op 
de Reyerssite.

Deze kredieten tonen aan dat het beleid om de 
controle over de gronden te verwerven wordt voortgezet, 
en daarmee ook het vooruitzicht om zonder aan andere 
partijen gebonden te zijn tegemoet te komen aan de 
behoeften van de Brusselaars, in het bijzonder de context 
van de huisvestingscrisis.

Het richtplan van aanleg Mediapark is inderdaad 
aangenomen door de regering in eerste lezing bis, wat de 
PS-fractie verwelkomt. Het richtplan van aanleg is een 
instrument voor de lange termijn en we kijken reikhalzend 
uit naar de afronding van dit project, met een aandeel van 
50% sociale woningen.

Kan de minister-president verduidelijken hoe het staat 
met deze schijf van 17 miljoen euro aan vereffeningskre-
dieten? Waar wordt die schijf voor gebruikt?

Ons land kent een grote toestroom aan mensen zonder 
verblijfsvergunning, of ze nu internationale bescherming 
zoeken of niet, en hun aantal legt een grote druk op het 
verzadigde opvangnetwerk van Fedasil en op onze gewes-
telijke opvangstructuren.

Naast de taak om daklozen te huisvesten, is het gewest, 
ten minste sinds de Syrische crisis in 2015, verantwoorde-
lijk voor de huisvesting van mensen zonder verblijfsvergun-
ning die niet door Fedasil worden opgevangen. Het doet dit 
vanuit een menselijk plichtsbesef, los van discussies over 
institutionele bevoegdheden.

Het afgelopen jaar is het aantal aankomsten toegenomen 
en is de noodzaak om samen te werken met de federale 
regering dringender geworden. We werken momenteel 
aan een samenwerking met de federale overheid om extra 
opvangplaatsen te creëren en initiatieven te ondersteunen 
die humanitaire uitdagingen helpen overwinnen en bege-
leidingsprojecten verder ontwikkelen.
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Le groupe socialiste se félicite des 30 millions d’euros 
prévus pour s’adapter aux besoins réels dans la prise en 
charge des personnes sans-abri dont les personnes migrantes 
et soutenir le hub humanitaire de Médecins du Monde.

Le Ministre-Président peut-il faire un bilan du travail 
réalisé par le hub cette année et ce qui est prévu pour 
l’année 2024?

Quelles mesures sont prises pour les mineurs étrangers 
non accompagnés (MENA)?

En ce qui concerne le programme 4, le groupe socialiste 
se réjouit des montants considérables provenant des fonds 
FEDER qui permettent à la Région de répondre aux défis 
auxquelles elle doit faire face.

Des moyens conséquents sont inscrits au budget de 
cette année en vue de la clôture de la programmation 
FEDER 2014-2020 et du lancement d’une programmation 
ambitieuse pour 2021-2027.

Cette première enveloppe de 110 millions d’euros a été 
prévue en crédit d’engagement pour engager les projets des 
deux premières séries des appels à projets. Le Ministre-
Président peut-il en dire plus sur ces appels à projets? 
 

Concernant le programme 5 Be Connected, aucun 
moyen n’est à prévoir sur cette allocation en 2024, car 
le projet baptisé Iris Tower est finalisé. Ce déménage-
ment d’envergure a permis d’améliorer les conditions de 
travail des agents régionaux et on peut se féliciter d’avoir 
pu réunir l’ensemble de l’administration régionale dans 
un seul bâtiment dans l’Iris Tower. Le groupe PS invite le 
gouvernement à poursuivre ce travail de rationalisation et 
optimisation de la fonction publique.

Mme Véronique Jamoulle indique que malgré la 
légère baisse de la dotation de fonctionnement, son groupe 
se félicite des moyens alloués à perspective.brussels qui 
lui permettront de poursuivre sereinement ses missions 
notamment la production de statistiques et d’analyses 
socio-économique et/ou territoriale ainsi que la mise en 
œuvre de la stratégie régionale de lutte contre le décrochage 
scolaire et la réalisation des contrats-écoles et des plans 
d’aménagement des zones stratégiques. 
 

Le groupe PS est très sensible au problème de 
décrochage scolaire.

Déjà important en temps normal, il a été renforcé par 
le confinement et la fermeture des écoles dans tout le pays 

De socialistische fractie is ingenomen met de 30 miljoen 
euro om tegemoet te komen aan de werkelijke behoeften 
van daklozen, waaronder migranten, en om de humanitaire 
hub Dokters van de Wereld te ondersteunen.

Kan de minister-president een overzicht geven van het 
werk dat de hub dit jaar heeft verricht en wat er gepland is 
voor 2024?

Welke maatregelen worden er genomen voor niet-bege-
leide minderjarige vreemdelingen?

Wat programma 4 betreft, is de socialistische fractie 
verheugd over de aanzienlijke EFRO-bedragen die het 
gewest in staat zullen stellen om de uitdagingen waarmee 
het wordt geconfronteerd, aan te gaan.

In de begroting van dit jaar zijn aanzienlijke middelen 
ingeschreven met het oog op de afsluiting van het EFRO-
programma 2014-2020 en de lancering van een ambitieus 
nieuw programma voor 2021-2027.

Dit eerste bedrag van 110 miljoen euro is ingeschreven 
als vastleggingskrediet voor het opstarten van projecten in 
de eerste twee ronden van oproepen tot het indienen van 
projecten. Kan de minister-president meer zeggen over 
deze projectoproepen?

Verwacht wordt dat er in 2024 geen middelen zullen 
worden toegewezen aan het 5 beConnected-programma, 
aangezien het Iris Tower-project is afgerond. Deze grote 
verhuizing heeft de werkomstandigheden voor het gewest-
personeel verbeterd en we kunnen onszelf feliciteren met 
het feit dat we het volledige gewestbestuur hebben kunnen 
samenbrengen in een gebouw in de Iris Tower. De PS-fractie 
roept de regering op om door te gaan met dit werk om het 
ambtenarenapparaat te rationaliseren en te optimaliseren.

Mevrouw Véronique Jamoulle wijst erop dat haar 
fractie, ondanks de lichte vermindering van de wer-
kingsdotatie, tevreden is met de middelen die aan 
perspective.brussels zijn toegewezen, waardoor zij haar 
taken sereen kan blijven uitvoeren, met name het maken 
van statistieken en sociaaleconomische en/of territori-
ale analyses, evenals de uitvoering van de gewestelijke 
strategie tegen schoolverzuim en de uitvoering van school-
contracten en ontwikkelingsplannen voor strategische 
gebieden.

De PS-fractie is erg gevoelig voor het probleem van 
schoolverzuim.

Dit probleem was al groot in normale tijden, maar 
het werd nog erger door de lockdown en sluiting van 
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durant la pandémie. Dans toute la Fédération Wallonie-
Bruxelles cela génère des problèmes de santé mentale. 
 

Les différents programmes de raccrochage scolaire que 
sont le DAS, le PASC et le DASC, sont plus indispensables 
que jamais pour lutter contre ce fléau.

Les impacts de ces fermetures d’écoles et des cours 
donnés à distance ont eu des effets sur la santé mentale 
des enfants. Voilà pourquoi il est important d’agir pour 
raccrocher les enfants à l’école que ce soit à travers des 
outils comme le DAS, ou une école en ligne grâce à une 
meilleure connexion digitale. Ce budget prouve que la 
Région se soucie de ce qu’elle a de plus précieux: ses 
enfants.

Au travers de son Service École, perspective.brussels 
reste chargé d’assurer la gestion des Contrat École qui est 
un programme de rénovation urbaine qui poursuit un triple 
objectif:

–     renforcer l’attractivité et améliorer l’intégration urbaine 
des établissements scolaires dans leur environnement;

–     accroître l’offre d’équipements collectifs aux habitants 
du quartier;

–     favoriser la cohésion sociale.

Quel est le budget annuel dédicacé aux Contrats École?

Le Ministre-Président peut-il faire le bilan de ces 
Contrats École?

Après l’année morose pour le tourisme durant le Covid, 
le secteur respire à nouveau.

Les touristes, privés de voyages durant deux années, 
arpentent à nouveau les rues de la capitale et contribuent, par 
leur choix, à la redynamisation de l’économie bruxelloise.

Les grands événements à Bruxelles ou en Belgique 
contribuent également à cette reprise du tourisme et on peut 
se féliciter que le secteur constate que le nombre de nuitées 
se rapproche fortement de celui de l’année 2019.

Le public touristique est aussi nombreux que diversifié. 
Même s’ils baissent légèrement, les moyens consacrés à la 
politique touristique montrent l’ambition du gouvernement.

Visit.brussels a un rôle fondamental pour promouvoir 
Bruxelles commehaut lieu touristique.

Nonobstant l’autonomie communale, existe-t-il 
des partenariats ou collaborations entre les communes 

scholen in het hele land tijdens de pandemie. In de hele 
Federatie Wallonië-Brussel leidt dit tot geestelijke 
gezondheidsproblemen.

De verschillende programma’s tegen schoolverzuim 
- PPS, GPS en PBSB- zijn belangrijker dan ooit in deze 
strijd.

De gevolgen van de sluiting van scholen en afstandson-
derwijs hebben een effect gehad op de geestelijke 
gezondheid van kinderen. Daarom is het belangrijk om 
actie te ondernemen om kinderen terug naar school te 
krijgen, hetzij door middel van hulpmiddelen zoals het 
PPS, of een online school dankzij betere digitale verbindin-
gen. Deze begroting bewijst dat het gewest geeft om zijn 
kostbaarste bezit, namelijk zijn kinderen.

Perspective.brussels blijft via de dienst Scholen ver-
antwoordelijk voor het beheer van het schoolcontract, een 
stadsvernieuwingsprogramma met een drieledig doel: 
 

–     De aantrekkelijkheid en stedelijke integratie van 
scholen in hun omgeving verbeteren;

–     Het vergroten van het aanbod van gemeenschapsvoor-
zieningen voor de wijkbewoners;

–     Sociale cohesie bevorderen.

Wat is het jaarlijkse budget voor schoolcontracten?

Kan de minister-president de balans opmaken van deze 
schoolcontracten?

Na een somber jaar voor het toerisme tijdens de 
covidcrisis ademt de sector weer!

Na twee jaar niet te hebben gereisd, komen toeristen 
weer naar de hoofdstad en door hun keuze helpen ze de 
Brusselse economie nieuw leven in te blazen.

De grote evenementen in Brussel en België dragen ook 
bij aan deze opleving van het toerisme en we kunnen blij 
zijn dat de sector het aantal overnachtingen ziet toenemen 
ten opzichte van 2019.

Het toeristenpubliek is even talrijk als divers. Ook al 
zijn ze licht gedaald, laten de middelen voor het toerisme-
beleid zien dat de regering ambitieus is.

Visit.brussels speelt een sleutelrol in de promotie van 
Brussel als toeristische topbestemming.

Bestaan er, ondanks de gemeentelijke autonomie, 
partnerschappen of samenwerkingsverbanden tussen de 
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bruxelloises et visit.brussels notamment pour mettre en 
avant les événements culturels communaux ou les lieux 
stratégiques?

Mission 33

Avec plus de 261 millions d’euros en crédits d’enga-
gement, les moyens de la Mission 33 connaissent une 
diminution de près de 17 millions d’euros par rapport à 
l’initial 2023. Le gouvernement a réalisé des économies 
linéaires dans une série de dépenses et les politiques 
relatives à l’aménagement du territoire et de la rénovation 
urbaine n’ont pas fait exception.

Nonobstant le contexte budgétaire difficile de cette fin 
de législature, le groupe PS rappelle l’ensemble des inves-
tissements colossaux qui ont été réalisés dans le cadre des 
contrats de quartiers, des contrats de rénovation urbaine ou 
bien encore des contrats d’axes et d’îlots qui sont des outils 
cruciaux pour revitaliser la Région.

La planification territoriale doit être au service des 
citoyens et garantir à toutes les Bruxellois une qualité 
de vie. On ne peut pas avoir une réponse uniforme pour 
l’ensemble de la Région. Il faut dédensifier le centre et 
créer des espaces de fraicheur et de respiration.

La politique des contrats de quartier œuvre à renforcer 
les zones urbaines les plus précarisées de la Région, et 
cela en vue de répondre à des besoins cruciaux en matière 
de création ou rénovation de logements, réhabilitation 
d’espaces publics, création d’infrastructures de proximité, 
amélioration de l’environnement et de la cohésion sociale 
au sein des quartiers. Ils soutiennent en outre certaines 
activités économiques ou commerciales et intègrent une 
dimension environnementale. Au total, ce sont 23 CQD 
actifs sur tout le territoire bruxellois. Mme Jamoulle se 
dit heureuse que la politique de revitalisation urbaine se 
poursuive cette année encore, avec des moyens à la hauteur 
des ambitions de la DPR.

Le renouveau, ce sont aussi les contrats de rénovation 
urbaine, pour lesquels une enveloppe de plus de 20 millions 
d’euros a été débloquée pour l’année à venir.

L’exposé du Ministre-Président rappelait également le 
développement des quartiers par le biais de la Politique 
de la Ville. Le Ministre-Président annonçait la poursuite 
d’une programmation ambitieuse pour 2021-2027 par le 
FEDER ainsi que la clôture sereine de la programmation 
2014-2020. Ces fonds permettent de mettre en œuvre des 
projets concrets connectés aux défis auxquels la Région fait 
face.

Brusselse gemeenten en visit.brussels, met name voor de 
promotie van gemeentelijke culturele evenementen of stra-
tegische locaties?

Opdracht 33

Met meer dan 261 miljoen euro aan vastleggings-
kredieten dalen de middelen voor opdracht 33 met bijna 
17 miljoen euro ten opzichte van de initiële begroting voor 
2023. De regering heeft lineaire besparingen doorgevoerd 
op een aantal uitgavengebieden en het beleid van ruimtelijke 
ordening en het beleid van stadsvernieuwing vormden 
hierop geen uitzondering.

Ondanks de moeilijke budgettaire context aan het einde 
van deze zittingsperiode, wil de PS-fractie de aandacht 
vestigen op de enorme investeringen die zijn gedaan in het 
kader van de wijkcontracten, stadsvernieuwingscontracten 
en as- en huizenblokcontracten, die cruciale instrumenten 
zijn om het gewest te herwaarderen.

Ruimtelijke planning moet ten dienste staan van de 
burgers en alle Brusselaars een hoge levenskwaliteit 
garanderen. We kunnen geen uniform antwoord voor het 
hele gewest geven. Het stadscentrum moet worden ontdicht 
en er moeten frisse en open ruimten worden gecreëerd.

Het beleid van de duurzame wijkcontracten streeft 
ernaar de meest achtergestelde stedelijke gebieden van 
het Brussels Gewest te versterken om cruciale behoeften 
te vervullen op het vlak van huisvesting, herwaardering 
van de openbare ruimte, creatie van buurtvoorzienin-
gen, verbetering van het leefmilieu en sociale cohesie in 
de wijken. De wijkcontracten ondersteunen ook bepaalde 
economische of commerciële activiteiten en hebben een 
milieudimensie. In totaal zijn er 23 duurzame wijkcon-
tracten ingevoerd in heel Brussel. Mevrouw Véronique 
Jamoulle zegt dat ze blij is dat het stadsvernieuwingsbeleid 
dit jaar wordt voortgezet, met middelen die in overeen-
stemming zijn met de ambities van de ABV.

Vernieuwing is ook het doel van de stadsvernieu-
wingscontractenwaarvoor een budget van meer dan 
20 miljoen euro is vrijgemaakt voor het komende jaar.

In zijn uiteenzetting herinnerde de minister-president 
ook aan de ontwikkeling van wijken door middel van 
het Stedelijk Beleid. De minister-president kondigde de 
voortzetting aan van de ambitieuze programmering voor 
2021-2027 door het EFRO en de vlotte afsluiting van de 
programmering 2014-2020. Deze fondsen zullen worden 
gebruikt om concrete projecten uit te voeren die verband 
houden met de uitdagingen waar het gewest voor staat.
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Des moyens conséquents sont inscrits pour clôturer la 
programmation 2017-2020 de la Politique de la Ville et 
lancer la nouvelle programmation 2021-2025. 
 

L’une des conditions de la réussite de cette volonté 
politique est la dédensification de ces quartiers populaires 
très fortement habités, notamment par la voie des contrats 
d’axes et d’îlots, les CACI. Ces CACI qui permettent 
également de désimperméabiliser les intérieurs d’îlots et 
les axes et d’ainsi lutter contre les inondations dues aux 
fortes pluies. Cet outil permet vraiment d’améliorer la 
qualité urbaine et environnementale.

Ce sont près de 300 millions d’euros qui ont été investis 
dans les quartiers avec les communes comme partenaires 
privilégiés par le biais des CACI, CQD et CRU. 
 

Mme Jamoulle remercie le gouvernement qui consacre 
des montants conséquents aux chevilles ouvrières qui trans-
forment cette ville et permettent à des quartiers autrefois 
abandonnés de briller.

Elle remercie le travail réalisé par les équipes de Citydev 
qui se voit définir de nouvelles missions comme la mise sur 
le marché d’au moins 1.000 logements publics.

Elle remercie également les équipes de la SAU qui est 
en charge de la mise en œuvre opérationnelle des plans de 
développement dans les domaines stratégiques définis par 
le gouvernement.

La Région a la chance d’avoir une agence comme 
perspective.brussels qui est en charge des statistiques, mais 
qui remplit également des missions essentielles telles que 
la mise en place d’une Task force Bureaux pour faire un 
état des lieux de la vacance des bureaux.

Les citoyens peuvent également compter sur Homegrade 
qui prodigue des conseils avisés aux bruxellois en recherche 
de primes à la rénovation. Son groupe est également recon-
naissant au travail mené par le réseau Habitat et ses asso-
ciations actives dans la rénovation urbaine et le soutien 
à la participation des habitants à la revitalisation de leur 
quartier.

Le renouveau urbain, ce n’est pas moins de 127 millions 
d’euros d’investissements en 2024.

L’intervenante salue le Ministre-Président pour les 
moyens consacrés aux primes à la rénovation de l’habitat 
dont le budget global a presque triplé entre Bruxelles 

Er zijn aanzienlijke middelen uitgetrokken voor de 
afsluiting van de programmering 2017-2020 van het 
stedelijk beleid en de lancering van de nieuwe programme-
ring 2021-2025.

Een van de voorwaarden voor het succes van dit 
politieke streven is de ontdichting van deze zeer dicht-
bevolkte volkswijken, met name door middel van as- en 
huizenblokcontracten. Deze as- en huizenblokcontracten 
zullen ook helpen om binnenterreinen van huizenblokken 
en wegen waterdoorlaatbaar te maken en zo overstromin-
gen door hevige regenval tegen te gaan. Deze tool helpt echt 
om de stedelijke kwaliteit en milieukwaliteit te verbeteren.

Er is bijna 300 miljoen euro geïnvesteerd in de wijken, 
met de lokale overheden als belangrijke partners via de as- 
en huizenblokcontracten, de duurzame wijkcontracten en 
de stadsvernieuwingscontracten.

Mevrouw Jamoulle bedankt de regering, die aanzien-
lijke bedragen uittrekt voor de hoofdrolspelers die deze 
stad transformeren en voorheen verlaten buurten laten 
opbloeien.

Zij looft het werk van de teams van citydev.brussels, 
die nieuwe taken hebben gekregen zoals het op de markt 
brengen van ten minste 1.000 openbare woningen.

Zij bedankt ook de teams van de MSI die verant-
woordelijk is voor de uitvoering van ontwikkelingsplan-
nen in de strategische gebieden die door de regering zijn 
gedefinieerd.

Het gewest mag zich gelukkig prijzen met een 
agentschap als perspective.brussels dat verantwoordelijk is 
voor statistieken, maar ook essentiële taken uitvoert, zoals 
het opzetten van een taskforce kantoren om de leegstand 
van kantoren te inventariseren.

Burgers kunnen ook een beroep doen op 
homegrade.brussels dat deskundig advies biedt aan 
Brusselaars die op zoek zijn naar renovatiepremies. Haar 
fractie is ook dankbaar voor het werk dat is uitgevoerd door 
het Netwerk Wonen en zijn verenigingen die actief zijn in 
stadsvernieuwing en in het ondersteunen van de participa-
tie van bewoners in de herwaardering van hun wijk.

Stedelijke vernieuwing staat voor niet minder dan 
127 miljoen euro aan investeringen tegen 2024.

Zij prijst de minister-president voor de middelen die 
worden besteed aan renovatiepremies voor huisvesting 
waarvan het totale budget tussen Leefmilieu Brussel en 
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Environnement et urban.brussels depuis le début de la 
législature! Aujourd’hui, des crédits d’un montant de 
19 millions d’euros sont prévus.

La réforme du système des primes à la rénovation entrée 
en vigueur le 31 mars 2022 permet d’avoir un système 
simplifié et plus accessible, un accompagnement adapté, 
un soutien financier conséquent et progressif en fonction 
des revenus des candidats rénovateurs, un système juste qui 
aide à faire baisser les coûts d’occupation des logements et 
les consommations d’énergie et à augmenter le confort de 
vie des ménages bruxellois. 
 

À l’avenir, il faudra aller plus loin pour que ces primes 
profitent davantage aux publics précarisés, car ce sont ces 
derniers qui sont les premières victimes du changement 
climatique, mais aussi de la fluctuation des prix de l’énergie.

Mme Soetkin Hoessen pense qu’il est clair pour tout 
le monde que l’exercice budgétaire a été particulièrement 
difficile cette année. La question générale est de savoir sur 
quels projets des économies seront réalisées et comment 
cela sera mis en œuvre concrètement. Les fonds alloués 
à l’aide humanitaire constituent un élément important de 
la mission 3. Fournir un abri aux migrants, soutenir l’aide 
humanitaire de Médecins du Monde et fournir une aide 
alimentaire aux sans-abri, y compris aux migrants, est une 
mission essentielle. Nous connaissons actuellement une 
crise de l’accueil sans précédent. Les gens dorment dans 
la rue, et ce, à l’approche de l’hiver. L’oratrice se réjouit 
de voir que la Région apporte sa pierre à l’édifice lorsque 
c’est possible.

Groen a toujours été favorable à la mise en place d’un 
plan de répartition obligatoire dans lequel les différentes 
Régions et communes de Belgique doivent chacune prendre 
leurs responsabilités.

La forte augmentation des moyens à cet égard est 
frappante. Le Ministre-Président peut-il l’expliquer? Cette 
augmentation doit-elle être mise en parallèle avec les crédits 
au sein du même programme pour le New Samusocial et 
Bruss’help?

Dans la mission 28, on constate une diminution et 
l’explication précise que ces moyens seront complétés 
en cours d’année par des moyens issus de la stratégie 
2030. L’allocation de base d’environ 36 millions d’euros 
concerne les moyens nécessaires à la poursuite de la mise 
en œuvre de la mission, plus particulièrement l’élaboration 
de statistiques et d’analyses territoriales et sociologiques, 
la mise en œuvre de la stratégie régionale de lutte contre 
l’absentéisme scolaire et la réalisation des contrats école et 
des plans d’aménagement pour les zones stratégiques.

urban.brussels sinds het begin van de zittingsperiode 
bijna verdrievoudigd is! Vandaag is er 19 miljoen euro 
uitgetrokken.

De hervorming van het systeem van renovatiepre-
mies, die van kracht werd op 31 maart 2022, betekent 
dat het systeem eenvoudiger en toegankelijker is, met 
een aangepaste ondersteuning, een substantiële financiële 
steun die gradueel is volgens het inkomen van wie wil 
renoveren, en een eerlijk systeem dat helpt om de kosten 
voor het gebruik van een woning en het energieverbruik 
te verminderen en het wooncomfort van de Brusselse 
gezinnen te verhogen.

In de toekomst zullen we verder moeten gaan en ervoor 
zorgen dat deze premies ten goede komen aan mensen in 
bestaansonzekerheid, omdat zij als eersten te lijden hebben 
onder klimaatverandering en schommelende energieprijzen.

Mevrouw Soetkin Hoessen denkt dat het voor 
iedereen duidelijk is dat de begrotingsoefening dit jaar 
bijzonder moeilijk is geweest. De algemene vraag is dan 
ook op welke projecten wordt er bespaard. Wat zal dit in de 
praktijk betekenen? Een belangrijke post in opdracht 3 zijn 
de middelen die worden voorzien voor humanitaire hulp. 
Onderdak bieden aan migranten, humanitaire hulp van 
dokters van de wereld ondersteunen en voedselhulp bieden 
aan daklozen, inclusief migranten, is hierbij een belangrijke 
opdracht. We zitten momenteel in een ongeziene opvang-
crisis. Mensen slapen op straat en dit met de winter in 
aantocht. Het is goed te zien dat het gewest een steentje 
bijdraagt waar mogelijk. 
 

Groen is steeds voorstander geweest van de invoering 
van een verplicht spreidingsplan waarbij de verschillende 
gewesten en gemeenten in België elk hun verantwoorde-
lijkheid moeten opnemen.

De grote stijging van de middelen hierbij is erg 
opvallend. Kan de minister-president dit toelichten? 
Moet deze verhoging in samenhang gezien worden met 
de kredieten binnen hetzelfde programma van “New 
Samusocial” en “Bruss’Help”?

In opdracht 28 zien we een daling en de toelichting 
zegt dat deze middelen zullen worden aangevuld in de loop 
van het jaar met middelen uit de Strategie 2030. De basis-
voorziening van circa 36 miljoen euro betreffen de nodige 
middelen om de opdracht verder uit te voeren meer bepaald 
het opstellen van statistieken en territoriale en sociologi-
sche analyses d e uitvoering van de gewestelijke strategie 
ter bestrijding van het schoolverzuim en de verwezenlij-
king van de schoolcontracten en van de plannen van aanleg 
voor de strategische gebieden.
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Les Contrats École sont un outil important pour 
améliorer l’intégration urbaine des écoles et augmenter 
l’offre d’équipements collectifs pour les habitants d’un 
quartier. En abattant littéralement les murs et en ouvrant 
les portes, nous assurons une meilleure intégration des 
bâtiments et des sites dans le tissu urbain, tout en réduisant 
les obstacles à l’enseignement.

Où en est l’évaluation de la première série de Contrats 
École et de la phase pilote actuelle? Quelles meilleures 
pratiques en sont ressorties et comment des ajustements 
seront-ils apportés? Quels sont les Contrats École dont la 
mise en œuvre est prévue pour 2024?

Quant à visit.brussels, elle voit également baisser ses 
subventions générales de fonctionnement et ses subventions 
de projets. Dans l’explication générale, on peut lire que 
l’agence prévoit un budget propre de 16,8 millions d’euros, 
conformément à l’accord de gestion. Cela a-t-il un impact 
sur les projets actuels ou futurs? Certains projets sont dans 
le collimateur. Visit.brussels est un partenaire important 
pour une transition durable vers un tourisme différent. Ce 
tourisme n’est pas basé sur la consommation de masse et 
les nuisances pour la population locale. Il doit réellement 
apporter quelque chose à la Région. Il s’agit d’un tourisme 
régénérateur et créateur de valeur. L’oratrice espère que les 
projets et les trajectoires en cours à cet égard ne seront pas 
compromis.

Par ailleurs, la députée trouve frappants les glissements 
dans les subventions accordées à la Fondation Kanal. La 
subvention de fonctionnement augmente de 7,4 millions 
d’euros tandis que la subvention d’investissement diminue 
considérablement. Cette question est abordée plus avant 
dans les notes générales détaillées. Le nouveau contrat 
de gestion a été transmis la semaine dernière. En 2024, 
le nombre d’ETP devrait passer de 65 à 90 employés. À 
quelles missions seront affectés ces nouveaux employés? 
Est-ce lié à l’ouverture prochaine du musée? Le Ministre-
Président peut-il expliquer plus en détail l’augmentation 
de la subvention de fonctionnement et la réduction de la 
subvention d’investissement?

Enfin, l’oratrice souhaite évoquer les moyens affectés 
aux différents outils urbanistiques, et en particulier les 
moyens prévus pour les contrats de rénovation urbaine. La 
dotation de fonctionnement à citydev.brussels baisse à cet 
égard. Le programme 4 connaît de nombreux glissements.

Un certain nombre d’acquisitions foncières et immobi-
lières pour le contrat de rénovation urbaine 7 autour de la 
gare du Midi s’effectueront via Beliris. Où en est ce dossier? 
Cela n’aura pas d’impact sur le contrat de rénovation 
urbaine en cours. Les futurs contrats de rénovation urbaine 
ont été reportés d’un an. De quel contrat de rénovation 
urbaine parle-t-on exactement?

De schoolcontracten zijn een belangrijk instrument om 
de stedelijke integratie van de scholen te verbeteren en het 
aanbod aan collectieve voorzieningen voor de inwoners van 
een wijk te vergroten. Door letterlijk muren af te breken en 
poorten open te zetten, zorgen we voor een betere integratie 
van gebouwen en terreinen in het stedelijk weefsel en 
verlagen we tegelijk de drempels naar onderwijs.

Hoe staat het met de evaluatie van de eerste reeksen 
schoolcontracten en deze van de pilootfase? Welke goede 
praktijken kwamen hieruit en hoe wordt er bijgestuurd? 
Voor welke schoolcontracten staat de uitrol op het 
programma voor 2024?

Ook bij visit.brussels dalen de algemene werkings-
subsidies alsook de projectsubsidies. In de algemene 
toelichting leest men dat visit.brussels in een eigen 
budget voorziet van 16.8 miljoen euro overeenkomstig de 
beheers-overeenkomst. Heeft dit een impact op lopende of 
te starten projecten? Enkele projecten komen in het vizier. 
Visit.brussels is een belangrijke partner om een duurzame 
transitie naar een ander soort toerisme tot stand te brengen. 
Dit toerisme berust niet op massaconsumptie en overlast 
voor onze plaatselijke bevolking. Het moet daadwerkelijk 
iets bijbrengen aan ons gewest. Het is een waardeschep-
pend regeneratief toerisme. De spreekster hoopt dat de 
daarrond lopende projecten en trajecten niet in het gedrang 
zullen komen.

Wat opvalt zijn de verschuivingen in de subsidiëring 
van Kanal. De werkingssubsidie stijgt met 7,4 miljoen 
euro terwijl de investeringssubsidie gevoelig daalt. In 
de uitgebreide algemene toelichting wordt hier dieper op 
ingegaan. Het nieuwe beheerscontract werd vorige week 
overgemaakt. In 2024 wordt een groei de VTE van 65 
werknemers naar 90 werknemers verwacht. Waarvoor 
zullen deze nieuwe werknemers ingezet worden? Is dit te 
situeren in het kader van de komende opening? Kan de 
minister-president verder uitleg geven bij het verhogen 
van de werkingssubsidie en de verlaging van de investe-
ringssubsidie?  
 

Tot slot wil de spreekster stilstaan bij de middelen 
voor de diverse stedenbouwkundige instrumenten. Met 
name de middelen voor de stadsvernieuwingscontracten. 
De werkingsdotatie aan citydev.brussels daalt hiervoor. In 
programma 4 ziet men vele verschuivingen.

Een aantal aankopen van terreinen en vastgoed voor 
SVC 7 rond het zuidstation zullen via Beliris verlopen. Hoe 
ver staat dit? Dit zal geen impact hebben op d e lopende 
SVC. Toekomstige SVC zijn met een jaar uitgesteld. Over 
welke SVC gaat het dan precies? 
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Mme Françoise De Smedt estime que la planification 
et donc la budgétisation est nécessaire, mais c’est aussi 
l’occasion de rediscuter de la vision de la ville. Bruxelles 
doit répondre aux besoins des Bruxellois en termes de 
logements, espaces verts et équipements publics. La plani-
fication et la rénovation urbaine doivent avant tout s’atteler 
à répondre à ces besoins-là et non pas à ceux des grands 
promoteurs immobiliers.

Le Ministre-Président annonce que la modification 
du PRAS occupera plus intensivement les équipes de 
perspective.brussels en 2024. La modification du PRAS est 
un levier nécessaire pour redéfinir comment aménager la 
ville. Le logement abordable, les équipements publics, les 
espaces verts, les activités productives créatrices d’emplois 
non qualifiés sont-ils les guides? La note d’orientation 
semble indiquer qu’on en est encore qu’au stade des consul-
tations et des travaux d’études. Où en est-on exactement?

La note d’orientation semble optimiste quant à l’entrée 
en vigueur de certains PAD, dont le PAD Mediapark qui 
fait pourtant légitimement l’objet de certaines critiques 
comme le rapporte le RIE et l’avis de la CRD. Le Ministre-
Président élude subtilement le cas du PAD Josaphat, dont 
la friche est un terrain public et serait une opportunité sup-
plémentaire de produire entre autres du logement à 100 % 
public. C’est la tendance de tous les PAD, où le logement 
public n’est pas du tout assez privilégié, encore moins le 
logement social. 
 

Pourtant avec le PAD Heyvaert, on voit qu’il y a moyen 
de faire autrement: on y trouvera 25 % de logements sociaux 
ou assimilés. Cela devrait inspirer le reste des PADs. 
 

Même chose pour les équipements, tels que les crèches, 
les écoles ou les équipements sportifs ou de loisirs: leur 
production pourrait être encouragée via les PADs, le choix 
est fait d’encore trop contribuer aux bénéfices du privé 
avec par exemple encore des bureaux ou du logement de 
haut standing, ou encore du co-living. 
 

Le PAD Midi est toujours en cours de discussion, et 
pendant ce temps des projets comme Move’Hub avec du 
co-living voient le jour.

Dans la logique des PADs et pour répondre aux besoins 
en logement, en équipements collectifs et en espaces 
verts, conserver la maîtrise du foncier reste primordial. Le 
Ministre-Président dit vouloir développer une «politique de 
maîtrise foncière ambitieuse». 
 

Mevrouw Françoise De Smedt is van mening dat 
planning en dus budgettering noodzakelijk is, maar het is 
ook een kans om de visie op de stad opnieuw te bespreken. 
Brussel moet tegemoetkomen aan de behoeften van de 
Brusselaars op het vlak van huisvesting, groene ruimten 
en openbare voorzieningen. De stadsplanning en stadsver-
nieuwing moeten in de eerste plaats tegemoetkomen aan die 
behoeften en niet aan die van de grote projectontwikkelaars.

De minister-president kondigt aan dat de wijziging van 
het GBP de teams van perspective.brussels intensiever zal 
bezighouden in 2024. De wijziging van het GBP is een 
noodzakelijke hefboom om opnieuw te bepalen hoe de 
stad moet worden ingericht. Zijn betaalbare huisvesting, 
openbare voorzieningen, groene ruimten en productieve 
activiteiten die ongeschoolde arbeid creëren de leidraad? 
De beleidsnota lijkt aan te geven dat men nog in de raad-
plegings- en studiefase zit. Hoe staat het precies hiermee?

De beleidsnota lijkt optimistisch over de inwerkingtre-
ding van bepaalde richtplannen van aanleg, waaronder het 
richtplan Mediapark, dat nochtans terecht het voorwerp 
uitmaakt van enige kritiek, zoals aangegeven in het MER 
en het advies van de GOC. De minister-president ontwijkt 
subtiel het geval van het richtplan van aanleg Josaphat, 
waarvan het braakliggende terrein openbare grond is en 
een extra mogelijkheid zou zijn om, onder andere, 100% 
openbare huisvesting te bouwen. Dat is de tendens in alle 
richtplannen, waar openbare huisvesting helemaal niet 
voldoende prioriteit krijgt, en sociale huisvesting nog minder.

In het richtplan Heyvaert zien we nochtans dat het ook 
anders kan: daarin is sprake van 25% sociale of daarmee 
gelijkgestelde woningen. Dit zou de rest van de richtplan-
nen van aanleg moeten inspireren.

Hetzelfde geldt voor voorzieningen zoals crèches, 
scholen en sport- en vrijetijdsvoorzieningen: via de richt-
plannen van aanleg zou de bouw ervan gestimuleerd 
kunnen worden, er wordt ervoor gekozen om nog te veel bij 
te dragen aan de winsten van de privésector, met bijvoor-
beeld nog meer kantoren of luxewoningen, of nog meer 
samenhuizen.

Het richtplan van aanleg Zuid wordt nog steeds 
besproken en in de tussentijd komen projecten zoals 
Move’Hub met coliving tot stand.

In overeenstemming met de richtplannen van aanleg en 
om te voldoen aan de behoefte aan woningen, collectieve 
voorzieningen en groene ruimten, blijft het van cruciaal 
belang om de controle over de grond te behouden. De 
minister-president zegt dat hij een “ambitieus grondbeheer-
beleid” wil ontwikkelen.
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Pour le projet Mediapark, dont le PAD entrera en 
vigueur en 2024, un crédit de liquidation de 17,4 millions 
d’euros est prévu pour l’acquisition de terrains et la 
démolition d’immeubles de la RTBF/VRT. L’an dernier, 
22 millions d’euros étaient prévus. Avec un tel investis-
sement public, c’est l’occasion de garder ce terrain 100 % 
public, pour produire du logement également 100 % public 
et pour prévoir des équipements collectifs, dont des crèches 
et des écoles. Qu’en est-il aujourd’hui au niveau de l’amé-
nagement de ce projet?

En ce qui concerne le droit de préemption généralisé, 
le Ministre-Président évoque dans sa note d’orientation 
qu’une maîtrise foncière sur l’ensemble du territoire en vue 
de créer du logement public est une volonté forte de sa part.

Dans le budget, aucun moyen n’est prévu dans le cadre 
de l’exercice du droit de préemption généralisé qui verra 
le jour en 2024. Comment l’expliquer? «Etudier la mise 
en place» ou «recruter du personnel» ou encore «lancer le 
développement d’un logiciel», ce n’est pas encore appliquer 
ce droit de préemption.

Concernant la Régie foncière, le budget global 
augmente, et plus de 5 millions d’euros sont désormais 
consacrés, (contre 1,4 million d’euros l’an dernier) à des 
«études et dépenses de toute nature pour des projets de 
valorisation des biens régionaux, de terrains non bâtis». 
Mais qu’entendre par «études et dépenses en toutes 
natures»? Auront-elles comme objectif de produire du 
logement public, des équipements collectifs et de garder 
la propriété de tout ça? Par ailleurs, une diminution d’un 
million d’euros est prévue dans les biens immeubles admi-
nistratifs, et non administratifs. Mais qu’est-ce qui va être 
impacté concrètement?

Concernant les besoins de la jeunesse:

Dans les initiatives du gouvernement, on voit que le 
budget de la Mission 3 augmente encore de 100 millions, 
dont 1 million d’euros à peine est prévu pour le Plan 
Cigogne via des appels à projets. À quoi ce million sera-t-il 
dédié? Pour rappel, la cartographie réalisée par la Ligue 
des Familles montre qu’il manque encore énormément 
de places à Bruxelles et qu’il existe de fortes différences 
de couverture entre les communes. Cela reste un défi de 
produire beaucoup plus de places en crèche dans la Région.
 

Concernant les Contrats École, le Ministre-Président 
veut redorer l’image de certaines écoles. Comment le faire?
 

Parmi ceux qui peinent à se loger, on compte les 
étudiants. On pourrait se réjouir de voir qu’une ligne 
budgétaire est consacrée au logement étudiant, mais quand 

Voor het project Mediapark, waarvan het richtplan 
in werking treedt in 2024, is een vereffeningskrediet van 
17,4 miljoen euro gepland voor de aankoop van gronden 
en de sloop van gebouwen van de RTBF/VRT. Vorig jaar 
was er 22 miljoen euro begroot. Met een dergelijke over-
heidsinvestering is het duidelijk dat dit de gelegenheid is 
om het terrein 100% openbaar te houden en om woningen 
te bouwen die ook 100% openbaar zijn en om collectieve 
voorzieningen aan te leggen, zoals crèches en scholen. Hoe 
zit het momenteel met de inrichting van dit project?

Wat het veralgemeende voorkooprecht betreft, vermeldt 
de minister-president in zijn beleidsnota dat grondbeheer-
sing over heel het grondgebied met het oog op de bouw van 
openbare woningen een sterke wens is.

In de begroting zijn geen middelen opgenomen voor 
de uitoefening van het veralgemeende voorkooprecht, 
dat in 2024 zal ingaan. Hoe komt dat? “De invoering 
onderzoeken”, “personeel aanwerven” of “de ontwikkeling 
van software starten” betekent nog niet dat dit voorkoop-
recht wordt toegepast.

Voor de grondregie stijgt het totale budget en voortaan 
gaat meer dan 5 miljoen euro (vorig jaar 1,4 miljoen euro) 
naar “studies en uitgaven van alle aard voor projecten die 
gewestelijke goederen en onbebouwde gronden herwaarde-
ren”. Maar wat wordt verstaan onder “studies en uitgaven 
van alle aard’? Zal het doel ervan zijn om openbare 
huisvesting en collectieve voorzieningen te bouwen en dit 
alles in eigendom te houden? Voorts is er een daling van 
1 miljoen euro voor administratief en niet-administratief 
vastgoed. Waarvoor zal dit concreet gevolgen hebben? 
 
 

Wat de behoeften van jongeren betreft:

Onder de initiatieven van de regering valt een verdere 
verhoging van het budget voor opdracht 3 met 100 miljoen 
euro, waarvan amper 1 miljoen euro bestemd is voor het 
cigogne-plan via projectoproepen. Waar zal dit miljoen aan 
worden besteed? Ter herinnering: de overzichtskaart van de 
Ligue des Familles laat zien dat er nog steeds een groot 
tekort is aan plaatsen in Brussel en dat er grote verschillen 
zijn in dekking tussen de gemeenten. Het blijft een 
uitdaging om veel meer kinderopvangplaatsen te creëren 
in het gewest.

Wat de schoolcontracten betreft, wil de minister-presi-
dent het imago van bepaalde scholen opkrikken. Hoe zal 
dat gebeuren?

Onder degenen die moeite hebben met het vinden van 
huisvesting, bevinden zich ook studenten. Het mag goed 
zijn om vast te stellen dat een begrotingslijn is gewijd aan 
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on s’aperçoit qu’il s’agit de définir un monitoring ou un 
cahier de recommandations en la matière, on déchante. La 
pénurie de logements étudiants abordables, alimentée par les 
projets de kots de luxe qui poussent dans certains quartiers, 
est réelle. Plus de 10.000 kots manquent à Bruxelles, et 
l’AISE ne suffit clairement pas. Il y a eu le projet U-square 
près de la VUB et CityCampus à Anderlecht, mais dont les 
logements étudiants seront commercialisés par une société 
privée. Ce n’est clairement pas en produisant si peu de 
logements publics que les étudiants vont s’en sortir et que 
l’accès à l’enseignement va se démocratiser. 
 
 

Concernant la rénovation urbaine, les subventions à 
Citydev diminuent pour les projets de rénovation urbaine 
ou en lien avec la politique du logement, de même que pour 
leur fonctionnement. Une pareille tendance s’observe pour 
les subventions de fonctionnement accordées à la SAU, qui 
diminuent de 150.000 euros environ.

Le Ministre-Président dit que la réalisation de logements, 
d’équipements, d’équipements, d’espaces publics sont 
prioritaires dans les outils de rénovation urbaine, mais on 
peine à le croire avec une diminution des moyens. Quels 
sont les impacts de ces diminutions?

On voit une diminution de 4 millions d’euros dans 
l’acquisition de biens immeubles. Les subventions aux 
communes pour la Politique de la Ville et le développement 
des quartiers passent de 11 à 9 millions d’euros en crédits de 
liquidation et de 20 à 5 millions d’euros en crédits d’enga-
gement. Pour les Contrats de quartiers durables, on voit une 
diminution de 3 millions d’euros. Comment l’expliquer? 
Quels impacts concrets vont avoir ces diminutions?

La rénovation est nécessaire, mais elle doit tenir compte 
de la situation sociale de beaucoup de familles, et donc sans 
prendre en parallèle des mesures de protection sociale et 
d’accessibilité au logement. Ces rénovations risquent de 
pousser les familles populaires en dehors de leur quartier. 
Si de plus, moins d’argent est investi dans le développe-
ment de logements et équipements publics, cela ne fera que 
renforcer les inégalités.

Une grosse part du budget total de la Mission 3 est 
consacrée à la gestion et la coordination du Fonds Feder. 
On voit que tous les montants augmentent, au total d’au 
moins 80 millions d’euros dans les programmes européens 
et le Plan pour la Reprise et la Résilience (PRR). Presque 
100 millions d’euros sont prévus pour le préfinancement 
de subsides venant de l’UE. Le Ministre-Président parle 
d’appels à projets concernant ces programmes. Peut-il 
concrétiser de quels types de projets il s’agit?

La Cour des comptes relève à ce sujet que les justifi-
cations du tableau budgétaire ne sont plus d’actualité pour 

studentenhuisvesting, maar als we zien dat het gaat over het 
opzetten van een monitoring of een cahier met aanbevelin-
gen op dit gebied, worden we flink wakker geschud. Er is 
een echt tekort aan betaalbare studentenhuisvesting, aange-
wakkerd door de projecten voor luxekoten die in bepaalde 
wijken opduiken. Er is een tekort van meer dan 10.000 
koten in Brussel en het SVKS volstaat duidelijk niet. Er 
was het project U-square bij de VUB en de CityCampus in 
Anderlecht, maar die studentenwoningen zullen door een 
privébedrijf op de markt worden gebracht. Het is duidelijk 
niet door zo weinig openbare woningen te bouwen dat de 
studenten zich zullen redden en dat de toegang tot onderwijs 
algemeen toegankelijk zal worden.

Wat de stadsvernieuwing betreft, dalen de subsidies 
aan citydev.brussels voor de stadsvernieuwingsprojecten 
of voor projecten in verband met het huisvestingsbeleid, 
alsook voor de werking ervan. Een soortgelijke trend is te 
zien voor de werkingssubsidies die zijn toegekend aan de 
MSI, die dalen met ongeveer 150.000 euro.

De minister-president zegt dat de bouw van woningen, 
voorzieningen en openbare ruimten voorrang heeft in de 
stadsvernieuwingsinstrumenten, maar het is moeilijk te 
zien hoe dit mogelijk is als de middelen worden verlaagd. 
Wat is de impact van die dalingen?

Er is een daling van 4 miljoen euro voor de aankoop 
van vastgoed. De subsidies aan de gemeenten voor het 
stedelijk beleid en de ontwikkeling van de wijken dalen 
van 11 naar 9 miljoen euro aan vereffeningskredieten en 
van 20 naar 5 miljoen euro aan vastleggingskredieten. 
Voor de duurzame wijkcontracten stellen we een daling 
van 3 miljoen euro vast. Hoe komt dat? Welke concrete 
gevolgen zullen deze dalingen hebben?

Renovatie is noodzakelijk, maar daarbij moet rekening 
worden gehouden met de sociale situatie van veel 
gezinnen, dus zonder tegelijkertijd maatregelen te nemen 
voor sociale bescherming en toegang tot huisvesting. Deze 
renovaties dreigen gezinnen uit de volksklasse uit hun wijk 
te verdrijven. Als er bovendien minder geld wordt geïnves-
teerd in de ontwikkeling van woningen en openbare voor-
zieningen, zal dit de ongelijkheid alleen maar versterken.

Een groot deel van het totale budget van opdracht 3 
wordt besteed aan het beheer en de coördinatie van 
het EFRO-fonds. We zien dat alle bedragen stijgen, 
met in totaal minstens 80 miljoen euro in de Europese 
programma’s en het Plan voor herstel en veerkracht (PHV). 
Bijna 100 miljoen euro gaat naar de prefinanciering van 
subsidies afkomstig van de EU. De minister-president heeft 
het over projectoproepen voor deze programma’s. Kan hij 
concreet aangeven over wat voor soort projecten het gaat?

In dit verband merkt het Rekenhof op dat de verant-
woordingen in de begrotingstabel niet langer actueel zijn 
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les crédits d’engagement inscrits à l’AB «Subventions 
d’investissement aux institutions publiques régionales dans 
le cadre du programme Feder64 (18 millions d’euros). 
Elles ne sont en effet pas mises à jour par rapport à 2023. 
Pourquoi en est-il ainsi?

Dans le cadre du PRR, le groupe PTB souhaite 
comprendre les dépenses pour VéloPlus, dont les crédits 
varient de 3 millions d’euros en liquidation à 16 en 
engagement. Pourquoi cette différence? À combien de 
kilomètres de pistes cyclables cela correspond-il? 
 

Une dotation à la STIB pour les bus électriques se 
chiffre à 23 millions d’euros, pourquoi cela apparaît dans 
ce budget-ci? À combien de bus cela correspond-il?

Les subventions à la SLRB pour la rénovation des 
logements sociaux dans le cadre de ce même PRR 
diminuent de 15 millions d’euros. Comment l’expliquer? 
Les gens attendent, ils ont besoin de logements décents et 
de voir baisser leurs factures.

Mission 28

Pourquoi la dotation à perspective.brussels passe à 
35,175 millions d’euros? Qu’est-ce que ça implique? Sur 
qui? Sur quoi? Cette dotation sera complétée en cours 
d’année par des moyens issus de la Stratégie 2030, mais à 
quoi seront-ils consacrés?

Dans le cadre de la stratégie Rénolution, le budget 
d’urban.brussels augmente et passe de 10 à 19 millions 
d’euros. Pour atteindre les objectifs d’ici à 2050, à savoir 
faire passer les logements à une PEB C, on a intérêt à 
financer le projet. Déjà, les demandes sont compliquées 
à introduire, elles ne sont versées qu’une fois les travaux 
réalisés et elles ne couvrent qu’une partie des frais. L’on 
doit donc débourser l’argent avant et elles ne couvrent pas 
tous les montants.

Du point de vue budgétaire, les caisses d’urban.brussels 
ont déjà dû être renflouées pour les primes 2023. Est-ce que 
cela a été pris sur le budget de 2024? Si oui, cela représente 
quelle part des 9 millions d’euros supplémentaires en 
crédits de liquidation pour 2024?

Quand on voit la répartition des demandes introduites 
sur le territoire de la capitale, on voit qu’elles sont plus 
nombreuses dans les quartiers où les revenus sont les plus 
élevés. Elles sont donc socialement injustes. Comment 
prévoir que les primes aillent effectivement chez ceux qui 
en ont le plus besoin?

voor de vastleggingskredieten die zijn ingeschreven onder 
de basisallocatie Investeringssubsidies aan de geweste-
lijke openbare instellingen in het kader van het EFRO64-
programma (18 miljoen euro). Deze zijn inderdaad niet 
bijgewerkt voor 2023. Hoe komt dat?

In het kader van het PHV (Plan voor herstel en 
veerkracht) wil de PTB-fractie inzicht krijgen in de 
uitgaven voor VéloPlus, waarvoor de kredieten variëren 
van 3 miljoen in vereffening tot 16 miljoen in vastlegging. 
Vanwaar dit verschil? Met hoeveel kilometer fietspaden 
komt dit overeen?

Een dotatie aan de MIVB voor de elektrische bussen 
bedraagt 23 miljoen euro. Waarom is dit in deze begroting 
opgenomen? Met hoeveel bussen komt dit overeen?

De subsidies aan de BGHM voor de renovatie van 
sociale woningen in het kader van datzelfde PHV dalen 
met 15 miljoen euro. Hoe komt dat? De mensen wachten 
en hebben nood aan degelijke woningen en lagere facturen.
 

Opdracht 28

Waarom gaat de dotatie aan perspective.brussels naar 
35,175 miljoen euro? Wat houdt dit in? Voor wie? Voor wat? 
Deze dotatie zal in de loop van het jaar worden aangevuld 
met middelen uit de Strategie 2030, maar waarvoor zullen 
ze worden gebruikt?

In het kader van de Renolution-strategie stijgt het 
budget van urban.brussels van 10 tot 19 miljoen euro. 
Als we de doelstellingen tegen 2050 willen halen, dat wil 
zeggen de woningen op een EPC C krijgen, is het in ons 
belang om het project te financieren. De aanvragen zijn al 
ingewikkeld om in te dienen, ze worden pas uitbetaald als 
de werken zijn uitgevoerd en ze dekken slechts een deel 
van de kosten. Het geld moet dus voorgeschoten worden en 
het dekt niet alle bedragen.

Vanuit begrotingsoogpunt had de kas van urban.brussels 
al gespijsd moeten worden voor de premies van 2023. Werd 
dit uit de begroting voor 2024 gehaald? Zo ja, met hoeveel 
van de extra 9 miljoen euro aan vereffeningskredieten voor 
2024 komt dit overeen?

Als we kijken naar de verdeling van de ingediende 
aanvragen over het grondgebied van de hoofdstad, zien we 
dat er meer zijn in de wijken met de hoogste inkomens. 
Ze zijn dus sociaal onrechtvaardig. Hoe kunnen we ervoor 
zorgen dat de premies daadwerkelijk terechtkomen bij 
degenen die ze het hardst nodig hebben?
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Enfin, les subventions à Homegrade augmentent 
légèrement, mais il faudrait les augmenter davantage au vu 
de la complexité des demandes pour les primes Rénolution, 
et vu que les communes ne disposent plus des moyens 
humains nécessaires pour accompagner les citoyens dans 
leurs démarches pour rénover.

Mission 29

Qu’en est-il des subventions à visit.brussels qui sont 
diminuées pour structurer son financement régional? On 
constate des diminutions, mais on ne sait pas à quoi corres-
pondent les actions spécifiques.

Pour participer au MIPIM ou à Realty, le Ministre-
Président trouve sans problème les fonds nécessaires: 
235.000 euros pour le premier, 30.000 euros pour le 
second. 

Pendant que des coupes sont faites un peu partout, 
beaucoup d’argent public est investi dans des projets de 
prestige.

Le groupe PTB aimerait des explications au sujet du 
projet Kanal, dont les frais de fonctionnement augmentent 
de plus de 7 millions d’euros, mais dont la subvention 
passe de 22,8 à 8 millions euros. Quid des dépenses infor-
matiques? Combien d’ETP sont concernés par ce projet et 
que feront-ils? Le personnel du CIVA sera-t-il maintenu? 
Chaque année, 7 millions d’euros seront investis jusqu’en 
2028, pour un budget total de 391,7 millions d’euros d’ici 
là. Une étude comparative avec d’autres musées sera 
lancée, mais à quels coûts? Pour quel type de musées?

Le Ministre-Président évoque sa vision optimiste pour 
le tourisme et la culture à Bruxelles, mais si les Bruxellois 
n’y ont pas accès, cela n’a rien d’optimiste. La Région 
a déjà beaucoup de patrimoine culturel attrayant, il faut 
aussi soutenir les artistes locaux qui en ont besoin. Il y a de 
fortes critiques sur le projet Kanal, qui engloutira beaucoup 
d’argent public comparé à d’autres musées et qui n’est pas 
forcément nécessaire pour l’attrait des touristes dans la RBC.

Le groupe PTB regrette la diminution du budget pour 
la Zinneke Parade, qui est un événement populaire qui 
rassemble les Bruxellois, et qui est digne d’intérêt régional.

En conclusion, d’année en année, le groupe PTB n’est 
pas rassuré par la vision de la ville développée. Pour qui 
le gouvernement façonne-t-il la Région? Des investis-
sements publics diminuent dans les quartiers, beaucoup 
d’études sont en route, mais pas assez de développements 
d’infrastructures pour répondre aux besoins des Bruxellois. 
Que ce soit du logement public, mais aussi des équipements 
publics.

Tot slot zijn de subsidies voor homegrade.brussels licht 
gestegen, maar ze zouden verder moeten stijgen, gezien de 
complexiteit van de aanvragen voor de Renolution-premies 
en gezien het feit dat de gemeenten niet langer over het 
nodige personeel beschikken om de burgers te ondersteu-
nen bij hun inspanningen om te renoveren.

Opdracht 29

Hoe zit het met de subsidies aan visit.brussels, die 
gedaald zijn om de gewestelijke financiering ervan te struc-
tureren? We stellen dalingen vast, maar we weten niet wat 
de specifieke maatregelen inhouden.

Om deel te nemen aan Mipim of Realty vindt de minis-
ter-president zonder problemen de benodigde middelen: 
235.000 euro voor het eerste en 30.000 euro voor het 
tweede.

Terwijl er op allerlei gebieden wordt bezuinigd, wordt 
er veel overheidsgeld geïnvesteerd in prestigeprojecten. 
 

De PTB-fractie wil graag uitleg over het project Kanal, 
waarvan de werkingskosten met meer dan 7 miljoen euro 
stijgen, maar de subsidie daalt van 22,8 naar 8 miljoen euro. 
Hoe zit het met informatica-uitgaven? Hoeveel VTE’s zijn 
betrokken bij dit project en wat zullen zij doen? Zal het 
personeel van het CIVA in dienst blijven? Elk jaar zal er 
7 miljoen euro worden geïnvesteerd tot in 2028, voor een 
totaal budget van 391,7 miljoen euro in die periode. Er zal 
een vergelijkende studie met andere musea worden gestart, 
maar tegen welke prijs? Voor welke soort musea?

De minister-president heeft het over zijn optimisti-
sche visie voor toerisme en cultuur in Brussel, maar als de 
Brusselaars er geen toegang toe hebben, is er niets optimis-
tisch aan. Het gewest heeft al veel aantrekkelijk cultureel 
erfgoed. We moeten ook de lokale kunstenaars steunen. Er 
is veel kritiek op het project Kanal, dat veel overheidsgeld 
zal opslokken in vergelijking met andere musea, en dat niet 
per se nodig is om toeristen naar het BHG te trekken.

De PTB-fractie betreurt de daling van het budget voor de 
Zinneke Parade, een populair evenement dat de Brusselaars 
samenbrengt en de belangstelling van het gewest verdient.

Samengevat wordt de PTB-fractie jaar na jaar niet gerust-
gesteld door de visie van de ontwikkelde stad. Voor wie 
geeft de regering het gewest vorm? Overheidsinvesteringen 
dalen in de wijken, er zijn veel studies aan de gang, maar 
er wordt niet genoeg infrastructuur ontwikkeld om aan de 
behoeften van de Brusselaars te voldoen. Of het nu gaat om 
openbare huisvesting of openbare voorzieningen. 
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Mme Isabelle Pauthier remercie le Ministre-Président 
pour son intervention. Si on peut se réjouir de bonnes 
nouvelles, notamment par rapport à l’augmentation de la 
fréquentation touristique, qui a des retombées économiques 
sur plusieurs secteurs dont l’horeca, la situation budgétaire 
de la Région est complexe, notamment à cause du montant 
de la dette.

La Cour des comptes a transmis son rapport, la 
discussion a eu lieu en commission Finances.

Comme chaque année, la Cour des comptes rappelle 
au gouvernement qu’il ne peut pas «neutraliser» budgétai-
rement ce qu’il appelle les «investissements stratégiques» 
(travaux du métro, entretien des tunnels…) au nom de la 
clause de flexibilité, la Belgique n’étant pas éligible à ce 
dispositif européen. Et chaque année, le gouvernement 
récidive. Cette année, le montant «neutralisé» atteint les 
360 millions d’euros.

L’objectif du ministre du Budget est de ne pas dépasser 
un taux d’endettement de 210 % et de réduire la charge 
d’intérêt de la dette.

Le gouvernement a recours à des mesures d’économies 
linéaires: moins 3 % sur la masse salariale de la fonction 
publique et un moratoire des engagements, moins 5 % 
des frais de fonctionnement, moins 8 % sur les subsides 
facultatifs qui ne concernent pas les primes rénovation, 
moins 10 % sur les investissements hors investissements 
stratégiques.

Pour ce qui concerne les compétences du Ministre-
Président, dispose-t-on d’éléments pour chiffrer la perte 
de recettes liée à la stagnation du marché immobilier 
puisqu’on sait que la Région est en grande partie financée 
par les mutations immobilières?

Comment ces mesures d’économie se matéria-
lisent-elles dans l’administration?

Mission 3 (Initiatives communes du Gouvernement de 
la Région de Bruxelles-Capitale)

Dans le cadre de cette mission, Mme Pauthier salue les 
diverses augmentations relatives à la politique d’accueil de 
la Région.

Au sein du programme 002, intitulé «Initiatives 
spécifiques», plusieurs AB témoignent d’augmenta-
tions significatives des budgets prévus. Il est question de 
25 millions d’euros de subventions supplémentaires (soit 
une augmentation de 500 %), principalement mobilisés 
pour les centres d’accueil et le soutien au Hub humanitaire. 
Un nouveau budget de 10 millions d’euros vise à renforcer 

Mevrouw Isabelle Pauthier bedankt de minister-presi-
dent voor zijn uiteenzetting. Hoewel er goed nieuws is, met 
name wat de toename betreft van het aantal toeristen, die 
een economische impact heeft op verscheidene sectoren, 
waaronder de horeca, is de begrotingssituatie van het 
gewest complex, met name wegens het bedrag van de 
schuld.

Het Rekenhof heeft zijn verslag overhandigd, dat werd 
besproken in de commissie voor de Financiën.

Zoals elk jaar herinnert het Rekenhof de regering eraan 
dat ze de zogenaamde “strategische investeringen” (werken 
aan de metro, onderhoud van de tunnels …) niet mag “neu-
traliseren” in de begroting onder het mom van de flexibi-
liteitsclausule, want België komt niet in aanmerking voor 
deze Europese maatregel. En elk jaar doet de regering het 
opnieuw. Dit jaar bedraagt het “geneutraliseerde” bedrag 
360 miljoen euro.

Het doel van de minister van Begroting is om niet boven 
een schuldquote van 210% uit te komen en om de rentelast 
van de schuld te verminderen.

De regering past lineaire besparingsmaatregelen toe: 
min 3% op de loonsom van het openbaar ambt en een 
moratorium op de vastleggingen, min 5% op de wer-
kingskosten, min 8% op de facultatieve subsidies die geen 
betrekking hebben op de renovatiepremies, min 10% op 
andere dan de strategische investeringen. 
 

Hebben we, wat de bevoegdheden van de minister-pre-
sident betreft, cijfers over het verlies aan ontvangsten als 
gevolg van de stagnatie van de vastgoedmarkt, aangezien 
we weten dat het gewest voor een groot deel wordt gefinan-
cierd door vastgoedoverdrachten?

Hoe krijgen deze besparingsmaatregelen vorm in het 
bestuur?

Opdracht 3 (Gemeenschappelijke initiatieven van de 
regering van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest)

In het kader van deze opdracht verwelkomt mevrouw 
Pauthier de verschillende verhogingen in verband met het 
opvangbeleid van het gewest.

Binnen programma 002 met als titel “Specifieke initia-
tieven” laten verschillende BA’s aanzienlijke verhogingen 
van de uitgetrokken middelen zien. Er is sprake van 
25 miljoen euro extra subsidies (een stijging van 500%), 
voornamelijk voor de opvangcentra en de ondersteuning 
van de humanitaire hub. Een nieuw budget van 10 miljoen 
euro is bedoeld om New Samusocial en Bruss’help te 
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le New Samusocial ainsi que Bruss’help dans le cadre de 
leurs actions liées à la politique d’accueil de la Région, 
en collaboration avec Fedasil. De plus, une provision 
de 8 millions d’euros (activité 99) a été créée pour les 
dépenses extraordinaires en matière d’accueil liées aux 
crises internationales.

Bruxelles pallie des angles morts du Fédéral dans ce 
domaine.

Le groupe Écolo considère ces augmentations comme 
essentielles et souhaite détailler davantage les programmes 
d’actions liés à ces montants. Comment seront-ils ventilés, 
et quels nouveaux projets et initiatives seront financés? 
 

En ce qui concerne le programme FEDER, l’adminis-
tration indique dans l’annexe à l’exposé général que la 
programmation vise à encourager une politique incitative 
ambitieuse en matière de rénovation, en orientant les inves-
tissements publics et privés vers cet enjeu.

La députée a les questions suivantes:

Les moyens sont-ils suffisants pour réaliser les projets 
de l’ancienne programmation?

Qu’en est-il des projets liés à la nouvelle programma-
tion? Peut-on fournir plus de détails sur la nature de ces 
nouveaux projets?

Mission 8 (Politique de la Régie foncière)

Concernant la mise en place du périmètre de préemption 
généralisée à l’ensemble du territoire régional pour 
certains types de biens qui sera effective courant 2024 au 
sein d’urban.brussels, quelle sera la stratégie suivie? Le 
Ministre-Président a-t-il déjà un plan concernant les biens 
qu’il souhaite acquérir?

Concernant les aspects qui concernent les contrats de 
baux, en particulier pour l’Iris Tower où il est question 
d’une rationalisation, concrètement l’administration 
régionale va-t-elle être amenée à partager ses locaux?

Concernant l’activité 08 (programme 001, support de 
la politique générale), il est question de nouveaux budgets 
pour les dépenses de fonctionnement dans le cadre de la 
politique de la Régie foncière qui passe de 1,4 millions à 
5,23 millions d’euros. Le montant servira à financer des 
études et des dépenses de toute nature pour des projets 
de valorisation de biens régionaux, de terrains bâtis et du 
patrimoine privé régional.

versterken in hun activiteiten in verband met het opvang-
beleid van het gewest, in samenwerking met Fedasil. 
Daarnaast werd een provisie van 8 miljoen euro (activiteit 
99) aangelegd voor buitengewone uitgaven op het gebied 
van opvang in verband met internationale crises. 
 

Brussel compenseert dode hoeken van de federale 
overheid op dit gebied.

De Ecolofractie beschouwt deze verhogingen als 
essentieel en zou graag meer details zien over de actiepro-
gramma’s die met deze bedragen gepaard gaan. Hoe zullen 
ze worden uitgesplitst en welke nieuwe projecten en initia-
tieven zullen worden gefinancierd?

Wat het EFRO-programma betreft, stelt de adminis-
tratie in de bijlage bij de algemene toelichting dat de pro-
grammering tot doel heeft een ambitieus stimuleringsbeleid 
op het vlak van renovatie aan te moedigen, door zowel de 
overheids- als de privé-investeringen hierop toe te spitsen.

De spreekster heeft de volgende vragen:

Zijn er voldoende middelen om de projecten uit de 
vorige programmering uit te voeren?

Hoe zit het met projecten die verband houden met de 
nieuwe programmering? Kunnen we meer details krijgen 
over de aard van die nieuwe projecten?

Opdracht 8 (Beleid van de Grondregie)

Welke strategie zal worden gevolgd voor de invoering 
van de algemene voorkoopperimeter over het volledige 
gewestelijke grondgebied voor bepaalde types onroerende 
goederen die in de loop van 2024 in werking zal treden 
binnen urban.brussels? Heeft de minister-president al een 
plan voor de onroerende goederen die hij wil verwerven?

Wat de huurovereenkomsten betreft, in het bijzonder 
voor de Iris Tower, waar sprake is van een rationalisering, 
zal de gewestelijke administratie concreet haar lokalen 
moeten delen?

Met betrekking tot activiteit 08 (programma 001, 
ondersteuning van het algemeen beleid) is er sprake van 
nieuwe middelen voor de werkingsuitgaven in het kader 
van het beleid van de Grondregie met een verhoging van 
1,4 miljoen tot 5,23 miljoen euro. Het bedrag zal worden 
gebruikt voor de financiering van studies en uitgaven 
van alle aard voor projecten die gewestelijke goederen, 
onbebouwde gronden en privé-erfgoed herwaarderen.
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Le Ministre-Président peut-il préciser de quels biens, 
terrains et patrimoine il est question?

Les charges locatives au bénéfice du secteur privé 
augmentent d’1,1 million d’euros.

Mission 28 (Statistiques, analyses et planification)

Le maintien d’une dotation à perspective.brussels est 
encourageant malgré la réduction de 4 % (36,666 millions 
à 35,175 millions d’euros)

Les études et les missions que l’organisme devra 
accomplir dans le courant de l’année prochaine le sont 
également. Mme Pauthier pense notamment aux études 
prévues au sujet du monitoring du logement public, 
de l’accueil de la vie étudiante ainsi que la stratégie 
«GenderMainstreaming» dont les recommandations 
prévues pour 2024 sont attendues avec impatience.

L’intervenante pense aux études préalables à la 
réalisation du PRAS climatique. La Région doit en 
effet prendre le tournant de l’adaptation aux effets du 
dérèglement climatique, en particulier pour ce qui concerne 
la GIEP puisque Bruxelles est trop imperméabilisée et 
vulnérable aux inondations, mais également prendre sa part 
dans l’enrayement de l’effondrement de la biodiversité. 
À cet égard, la préservation de grands espaces non bâtis 
d’un seul tenant et surtout reliés entre eux par des corridors 
verts, Mme Pauthier pense notamment aux friches ferro-
viaires dont l’intérêt est relevé dans le cadre de la stratégie 
européenne Pledge, constitue une ressource pour la Région. 
À propos de la révision du PRAS, on peut rappeler que la 
réforme a été annoncée dès 2019. Il est regrettable que le 
gouvernement ait attendu la fin de la législature pour mettre 
des moyens dans ce dossier. 
 

Visiblement, perspective.brussels cherche à établir des 
constats. Sur quels sujets portent les études thématiques 
menées par perspective.brussels dans la cadre de la 
révision du PRAS qui sont mentionnées dans la Synthèse 
managériale?

L’intervenante encourage le Ministre-Président dans la 
réalisation, en particulier des volets Espaces publics, des 
projet de PAD Porte de Ninove, Mediapark et Maximilien 
Vergote.

La conjoncture immobilière est mauvaise du fait de la 
hausse des taux et des coûts des matériaux et de la main-
d’œuvre consécutifs à la guerre en Ukraine. Les promoteurs 
attendent. Les pouvoirs publics n’ont plus d’argent. 
Améliorer la qualité des espaces publics doit permettre 
dès aujourd’hui d’améliorer les aménités pour les riverains 

Kan de minister-president aangeven over welke 
goederen, gronden en erfgoed het precies gaat?

De huurlasten voor de privésector stijgen met 
1,1 miljoen euro.

Opdracht 28 (Statistieken, analyses en planning)

Het behoud van een dotatie aan perspective.brussels is 
bemoedigend, ondanks de daling met 4% (van 36,666 naar 
35,175 miljoen euro).

Hetzelfde geldt voor de studies en opdrachten die de 
instelling in de loop van het komende jaar zal moeten 
uitvoeren. Mevrouw Pauthier denkt met name aan de 
geplande studies over de monitoring van de openbare 
huisvesting, het onthaal van studenten en de strategie gen-
dermainstreaming, waarvan de aanbevelingen, die gepland 
zijn voor 2024, met spanning worden afgewacht.

Ze denkt aan de studies die voorafgaan aan de totstand-
koming van het klimaatgerelateerd GBP Ons gewest moet 
immers de weg van de aanpassing aan de gevolgen van de 
klimaatverandering inslaan, in het bijzonder op het vlak van 
het GRB, aangezien Brussel te veel verhard is en kwetsbaar 
is voor overstromingen, maar het moet ook zijn steentje 
bijdragen om de ineenstorting van de biodiversiteit tegen 
te gaan. In dit opzicht is het behoud van grote onbebouwde 
ruimten die één geheel vormen en met elkaar verbonden 
zijn door groene corridors - mevrouw Pauthier denkt in het 
bijzonder aan braakliggende spoorwegterreinen, waarvan 
de waarde werd benadrukt in het kader van de Europese 
Pledge-strategie - een hulpmiddel voor het gewest. Wat de 
herziening van het GBP betreft, zij eraan herinnerd dat de 
hervorming werd aangekondigd sinds 2019. Het is betreu-
renswaardig dat de regering heeft gewacht tot het einde van 
de zittingsperiode om hiervoor middelen uit te trekken.

Het is duidelijk dat perspective.brussels vaststellin-
gen probeert te doen. Over welke onderwerpen gaan de 
thematische studies die door perspective.brussels worden 
uitgevoerd in het kader van de herziening van het GBP, die 
in de managementsamenvatting worden vermeld?

De spreekster moedigt de minister-president aan om 
de ontwerpen van richtplannen van aanleg Ninoofsepoort, 
Mediapark en Maximiliaan-Vergote uit te voeren, in het 
bijzonder de gedeelten inzake openbare ruimten.

De vastgoedmarkt staat er slecht voor door de stijgende 
rente en de kosten van materialen en arbeid als gevolg van 
de oorlog in Oekraïne. De bouwpromotoren wachten af. De 
overheid heeft geen geld meer. Door vandaag de kwaliteit 
van de openbare ruimten te verbeteren, kunnen de voor-
zieningen voor de buurtbewoners worden verbeterd en kan 
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et de préparer la ville de demain. Anticiper de meilleures 
dessertes en transports publics, constitue également un 
enjeu important.

L’intervenante souhaite que le Parlement bénéficie 
(par perspective.brussels) d’un état des lieux détaillé de 
l’avancement des projets de PAD approuvés et en voie 
d’approbation avant la fin de la législature. Les sites de 
certains opérateurs, comme la SAU, ne brillant pas par leur 
transparence.

Pour ce qui concerne le projet de PAD porte de Ninove, 
la Ville est contrainte – par la décision de détruire le Palais 
du Midi – de s’efforcer de relocaliser des infrastructures 
sportives supplémentaires sur le site du stade Van der 
Putten. Bien qu’elle affiche la volonté de maintenir le 
projet de 120 logements sociaux de la SLRB, cela impose 
de redessiner le projet, probablement pour un mieux si le 
lien entre le parc et le site sportif est mieux articulé, plus 
visible, plus naturel pour les piétons et les cyclistes. Nous 
ne disposons pas de nouvelles par ailleurs du projet de 
construction sur la parcelle privée, anciennement de Besix 
concernant l’intérêt à ce qu’elle devienne publique en vue 
de l’installation d’un grand équipement public. Ces enjeux 
entraîneront immanquablement un report des budgets. 
 

Pour ce qui concerne le projet de PAD Mediapark, la 
CRD dans son avis du 5 octobre, regrette que: «la vision 
des PAD, laquelle reste selon elle encore trop matérialiste, 
classique, fonctionnelle et zonée.» L’objectif zéro carbone 
aurait dû conduire au maintien et à la reconversion du 
bâti existant, comme l’avait préconisé la CRMS. La CRD 
demande notamment d’accroître la proportion de logements 
sociaux. Mme Laanan mentionne l’objectif de 50 % comme 
c’est prévu par la DPR sur les terrains publics. On était à 
38 % dans la première version. Mme Pauthier regrette que 
les données financières ne soient pas plus transparentes. Sur 
le plan environnemental «La Commission a été informée 
que le nouveau RRU proposera des règles plus strictes sur 
le rejet d’eau. Il s’appliquera pour toutes les constructions 
présentes dans les PADs. Elle estime qu’à l’échelle du 
quartier, un double réseau d’égouttage pourrait se justifier.» 
Ces aspects sont susceptibles d’avoir un impact important 
sur l’équilibre budgétaire de l’opération qui gagnerait à être 
plus transparent. 
 
 

Pour ce qui concerne le projet de PAD Maximilien 
Vergote, il constitue essentiellement une opération de 
valorisation immobilière des parcelles qui appartiennent 
à la Ville de Bruxelles. Il est regrettable que l’ambitieuse 
opération de remise à ciel ouvert du lit de la Senne fasse en 
partie les frais des économies budgétaires. Elle sera réalisée 
par phase, ce qui a permis le report de budgets. La lecture 
du budget suscite des questions:

de stad van morgen worden voorbereid. Anticiperen op 
een beter openbaar vervoersaanbod is ook een belangrijke 
kwestie.

De spreekster zou graag zien dat het Parlement (via 
perspective.brussels) voor het einde van de zittingspe-
riode een gedetailleerde stand van zaken krijgt van de 
vooruitgang van de goedgekeurde en nog goed te keuren 
ontwerpen van RPA. De websites van sommige operatoren, 
zoals de MSI, blinken niet uit in transparantie.

Wat het ontwerp van RPA Ninoofsepoort betreft, moet 
de stad – door de beslissing om het Zuidpaleis te slopen – 
noodgedwongen trachten om bijkomende sportinfrastruc-
tuur te verhuizen naar de site van het Vander Puttenstadion. 
Hoewel zij de wens uitspreekt om het project met 120 
sociale woningen van de BGHM te behouden, betekent dit 
dat het project anders moet worden vormgegeven, waar-
schijnlijk ten goede als de verbinding tussen het park en de 
sportsite beter aansluit, zichtbaarder is en natuurlijker voor 
voetgangers en fietsers. We hebben overigens geen nieuws 
over het bouwproject op het privéperceel, dat vroeger 
eigendom was van Besix, en het belang dat dit openbaar 
zou worden om er een grote openbare voorziening neer te 
zetten. Deze kwesties zullen onherroepelijk leiden tot een 
uitstel van de budgetten.

Met betrekking tot het ontwerp van richtplan van 
aanleg Mediapark betreurt de GOC in haar advies van 
5 oktober: “de visie van de richtplannen, die volgens haar 
nog steeds te materialistisch, traditioneel, functioneel en 
op zones gebaseerd is.” De doelstelling van de nuluitstoot 
had moeten leiden tot het behoud en de verbouwing van de 
bestaande gebouwen, zoals aanbevolen door de KCML. De 
GOC vraagt met name om het aandeel sociale woningen te 
verhogen. Mevrouw Laanan vermeldt de doelstelling van 
50% die in de gewestelijke beleidsverklaring is opgenomen 
voor openbare gronden. In de eerste versie zaten we op 38%. 
Mevrouw Pauthier betreurt het dat de financiële gegevens 
niet transparanter zijn. Op milieuvlak is de commissie 
“ervan op de hoogte gebracht dat in de nieuwe GSV 
strengere regels voor het lozen van water zullen worden 
voorgesteld. Het zal van toepassing zijn op alle gebouwen 
in de RPA. Ze is van mening dat, op de schaal van de wijk, 
een dubbel rioleringsnet gerechtvaardigd zou kunnen zijn.” 
Deze aspecten kunnen een grote invloed hebben op het 
begrotingsevenwicht van de operatie, dat baat zou hebben 
bij meer transparantie.

Het ontwerp van RPA Maximiliaan-Vergote is in wezen 
een vastgoedherwaarderingsoperatie voor de percelen die 
eigendom zijn van de stad Brussel. Het is jammer dat het 
ambitieuze project om de bedding van de Zenne opnieuw 
open te leggen gedeeltelijk de tol zal moeten betalen 
voor de begrotingsbesparingen. Het zal gefaseerd worden 
uitgevoerd, waardoor er uitstel van middelen mogelijk was. 
Bij het lezen van de begroting rijzen een aantal vragen:
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Dans l’annexe à l’exposé général, l’administration 
indique que les visions se finaliseront pour le quartier du 
Midi, Schaerbeek Formation et Territoire Nord. Cela signi-
fie-t-il qu’il n’y a pas de PAD prévu? 
 

L’intervenante rappelle que, pour ce qui concerne le 
Midi, seul un PAD (ou un PPAS) permettrait des dérogations 
aux dispositions existantes du PRAS et du RRU. Seul un 
PAD permettra la réalisation de l’engagement de consacrer 
25 % des futurs développements immobiliers au logement 
social. 
 

Concernant le transfert de l’Observatoire de l’Habitat 
à perspective.brussels, aura-t-il des conséquences 
budgétaires?

Le dernier rapport de l’Observatoire des Permis a été 
publié en 2022, mais porte sur les données 2018-2020. Des 
moyens doivent être consacrés à une publication plus rapide 
de ces outils d’analyse et de gouvernance importants. 
 

Le président et les vice-présidents de la CRD sont 
venus en début de législature entre autres afin de plaider 
une actualisation du monitoring des quartiers. Est-ce 
d’actualité? 

Quelles ont les actions prévues dans vos compétences 
dans le cadre de la présidence belge pour l’urbain de janvier 
à juillet 2024?

Mission 29 (Tourisme)

Les chiffres de fréquentation s’améliorent.

Le tourisme de loisir a pris le pas sur le tourisme 
d’affaires. Nous ne pouvons que nous en réjouir, car cela 
entre en résonance avec le terreau culturel bruxellois.

La synthèse managériale de visit.brussels insiste sur 
l’objectif «d’inscrire l’ensemble de ses actions dans un 
cadre d’inclusion et de durabilité». «visit.brussels promeut, 
en effet, des modes de gestion plus durables lors des 
événements B2B et B2C. De la sorte, cette attention toute 
particulière portée à la notion de durabilité se manifeste, de 
manière transversale, dans l’ensemble (des) actions (mise en 
valeur des espaces verts, promotion des moyens de mobilité 
douce, passation de marchés publics). Visit.brussels veille à 
ce que l’ensemble de ses actions se déroule dans un cadre 
favorisant l’inclusion, c’est-à-dire en évitant toute forme de 
discrimination.» C’est une résolution à saluer. 
 

In de bijlage bij de algemene toelichting geeft uw admi-
nistratie aan dat de visies voor de Zuidwijk, Schaarbeek-
Vorming en Territorium Noord zullen worden afgerond. 
Betekent dit dat er niet in een richtplan van aanleg is 
voorzien?

De spreekster herinnert eraan dat, wat Zuid betreft, 
alleen een richtplan van aanleg (of BBP) afwijkingen van 
de bestaande bepalingen van het GBP en de GSV mogelijk 
zou maken. Alleen met een richtplan van aanleg kan de 
verbintenis om 25% van de toekomstige vastgoedontwik-
kelingen voor sociale huisvesting te bestemmen, worden 
nagekomen.

Zal de overdracht van het Observatiecentrum voor de 
Huisvesting naar perspective.brussels gevolgen hebben 
voor de begroting?

Het laatste rapport van het Observatorium werd gepu-
bliceerd in 2022, maar heeft betrekking op gegevens van 
2018-2020. Er moeten middelen worden vrijgemaakt om 
deze belangrijke instrumenten voor analyse en beheer 
sneller te kunnen publiceren.

De voorzitter en vice-voorzitters van de GOC kwamen 
aan het begin van de zittingsperiode samen om onder 
andere te pleiten voor een update van de Wijkmonitoring. 
Is dat nog actueel?

Welke acties bent u van plan te ondernemen binnen uw 
bevoegdheden in het kader van het Belgische voorzitter-
schap van de EU van januari tot juli 2024?

Opdracht 29 (Toerisme)

Het aantal bezoekers is gestegen.

Het vrijetijdstoerisme heeft het zakentoerisme 
ingehaald. Hier worden we blij van, omdat dit aansluit bij 
de Brusselse culturele sector.

De managementsamenvatting van visit.brussels 
benadrukt de doelstelling om “al haar acties in een kader 
van inclusie en duurzaamheid te plaatsen”. “visit.brussels 
promoot inderdaad duurzamere beheermethoden voor B2B- 
en B2C-evenementen. Op die manier komt die bijzondere 
aandacht voor het concept duurzaamheid op transver-
sale wijze tot uiting in al onze acties (opwaardering van 
groene ruimten, bevordering van zachte vervoermiddelen, 
gunning van overheidsopdrachten). Visit.brussels ziet er in 
alle omstandigheden op toe dat deze acties verlopen binnen 
een context die inclusie bevordert, dat wil zeggen door 
elke vorm van discriminatie te voorkomen.” Dergelijke 
resoluties juichen we toe.
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Les enjeux de la présidence belge de l’Union sont une 
question de visibilité positive pour Bruxelles. 
 

En 2001, la présidence belge de l’Union européenne 
a été l’occasion, pour le ministre en charge du Tourisme 
de soutenir les associations qui valorisaient le patrimoine, 
l’histoire de l’architecture et de l’urbanisme bruxellois. 
Il leur a accordé un subside à condition de créer une 
plateforme de collaboration et de proposer un programme 
commun pour la présidence belge. 
 

Les ASBL ont librement défini la promotion de l’Art 
Nouveau comme à l’intersection de leur programme de 
visites et ont créé la table ronde «Voir et dire Bruxelles» 
qui est progressivement devenue l’ASBL Explore.brussels, 
acteur majeur de la valorisation de l’architecture à Bruxelles 
soutenu par le cabinet du Ministre-Président. Mme Pauthier 
salue que cet atout soit mis au centre de la promotion de 
Bruxelles dans le cadre de l’année Art Nouveau. 
 

La synthèse managériale évoque «l’intégration 
de la dimension européenne au sein d’actions déjà 
programmées». 

Quels sont les projets qui seront mis en avant dans le 
cadre de la présidence belge?

Entre-temps la Région s’est lancée dans une politique 
de projets phares qui vont de pair avec la politique événe-
mentielle de la Ville de Bruxelles:

–     le Belgian Beer World, ouvert le 9 octobre;

–     le futur centre d’art moderne et d’architecture, Kanal; 
 

–     Le Musée du Chat et du cartoon;

–     Le projet Bruxelles 2030.

Il s’agit de projets biculturels d’intérêt régional pour 
lesquels il n’y a ni administration, ni budget spécifique, ni 
réelle capacité à exercer un contrôle parlementaire parce 
que les budgets sont éclatés entre les compétences Image de 
Bruxelles, Tourisme, Paradigme, développement territorial 
etc. Nous sommes à l’intersection de ces enjeux. 
 

Le groupe Écolo a déjà formulé la demande de la 
possibilité d’avoir un débat plus large sur la méthode et sur 
l’opportunité de ces projets. Le PRDD de «95 prévoyait 
d’ailleurs que des GT pluridisciplinaires débattent de 
la définition, de l’implantation, de la programmation 

De uitdagingen van het Belgische voorzitterschap van 
de EU zijn een kwestie van positieve zichtbaarheid voor 
Brussel.

In 2001 was voor de minister belast met Toerisme, 
het Belgische voorzitterschap van de Europese Unie, de 
gelegenheid om verenigingen te steunen die het erfgoed, 
de architecturale geschiedenis en de Brusselse stedenbouw 
promoten. De verenigingen krijgen een subsidie toegekend 
op voorwaarde dat ze een samenwerkingsplatform oprichten 
en een gezamenlijk programma voor het Belgisch voorzit-
terschap voorstellen.

De vzw’s hebben de promotie van art nouveau vrij gede-
finieerd als de kern van hun geleide bezoekenprogramma 
en hebben de ronde tafel “Voir et dire Bruxelles” opgericht, 
die geleidelijkaan de vzw explore.brussels is geworden en 
een belangrijke speler in de promotie van de architectuur in 
Brussel, gesteund door het kabinet van de minister-presi-
dent. Mevrouw Pauthier is verheugd dat deze troef centraal 
wordt gesteld in de promotie van Brussel in het kader van 
het jaar van de art nouveau.

De managementsamenvatting vermeldt “de integratie 
van de Europese dimensie in reeds geprogrammeerde 
acties”.

Welke projecten zullen onder het Belgische voorzitter-
schap centraal worden gesteld?

Ondertussen heeft het gewest enkele kernprojecten 
opgestart die hand in hand gaan met het evenementenbeleid 
van de stad Brussel:

–    Belgian Beer World, opening op 9 oktober;

–    het toekomstige centrum voor moderne kunst en archi-
tectuur, Kanal;

–    het Musée du Chat et du cartoon;

–    het project Brussel 2030.

Het betreft biculturele projecten van gewestelijk belang 
waarvoor geen administratie bestaat, er geen specifieke 
begroting is en geen echt vermogen om parlementaire 
controle uit te oefenen omdat de begrotingen verdeeld 
zijn over de bevoegdheden van het imago van Brussel, 
Toerisme, Paradigm, territoriale ontwikkeling enz. We 
bevinden ons op het kruispunt van deze kwesties.

De Ecolofractie heeft al opgeroepen tot een breder debat 
over de methode en de opportuniteit van deze projecten. 
Het GPDO van “95 voorzag ook in multidisciplinaire 
werkgroepen om de definitie, de implementering en de 
programmering van dergelijke voorzieningen te bespreken 
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de tels équipements et qu’un débat public ait lieu avec 
la population. Les acteurs culturels existants se sentent 
oubliés.

Par ailleurs, Bruxelles passe aussi probablement à 
côté d’enjeux de coopération majeurs avec le Fédéral: les 
collections du musée d’art moderne sont toujours invisibles. 
La Régie des bâtiments annonce qu’elle entend vendre le 
pavillon chinois et la Tour japonaise ou commercialiser le 
rez-de-chaussée de la Porte de Hal. 
 

De plus, les dépassements budgétaires de ces projets 
créent un malaise. Quelles sont les actions prévues pour 
améliorer les conditions du débat public sur ces projets? 
Comment fonctionne la procédure de contrôle des coûts?

La Citytax vient-elle au secours du budget régional? 
La city-taxe passerait de 4 à 6 euros. Quel est la réaction 
du secteur? Est-ce que la BHA estime nécessaire de faire 
contribuer également le secteur AirBNB. Si oui, qui et 
comment, à partir de quel seuil de nombre de chambre? 
Une modulation est-elle prévue à partir d’un certain nombre 
de chambres? Est-ce valable pour tous les hébergements 
touristiques?

Mission 33 (Urbanisme et patrimoine)

La revitalisation urbaine est une politique importante 
qui suscite de nombreuses questions sur les économies. 
Le Ministre-Président a indiqué qu’il s’agit d’un report 
d’un an. Les trois CQD reportés sont-ils bien: Gallé à 
Schaerbeek, Cureghem et Jubilé à Molenbeek? 
 

Concernant les contrats d’accès d’îlots, on passe de 
10 millions d’euros à 1,925 million d’euros. Quelle est 
la conséquence sur les projets? Est-ce un report ou un 
abandon de projet?

Les services de l’administration ont-ils réalisé une 
analyse de l’impact de l’inflation sur le coût de matériaux 
et l’augmentation de la main-d’œuvre sur cette politique de 
rénovation urbaine?

Pour Homegrade et le réseau habitant, l’intervenante 
rappelle avoir plaidé l’an passé pour la première ligne et 
elle souligne le soutien à ces organismes. 
 

Mme Marie Nagy estime que ce budget n’est pas le 
plus facile que le Ministre-Président ait eu à présenter. Il 
était demandé de faire des économies sur le fonctionne-
ment et sur les politiques. Les besoins en matière sociale 

en om een publiek debat met de bevolking te voeren. De 
bestaande culturele spelers voelen zich vergeten. 
 

Bovendien loopt Brussel waarschijnlijk grote 
uitdagingen mis op het vlak van samenwerking met de 
federale overheid: de collecties van het Modern Museum 
zijn nog steeds niet gekend. De Regie der Gebouwen 
kondigt aan van plan te zijn het Chinees Paviljoen en de 
Japanse Toren te verkopen of de gelijkvloerse verdieping 
van de Hallepoort te commercialiseren.

Bovendien zorgen de begrotingsoverschrijdingen bij 
deze projecten voor onrust. Welke acties staan er op til ter 
verbetering van de voorwaarden voor een publiek debat over 
deze projecten? Hoe werkt de kostencontroleprocedure?

Helpt de city tax de gewestelijke begroting? De city tax 
zou van 4 naar 6 euro worden verhoogd. Hoe reageert de 
sector? Is BHA van mening dat de AirBnb-sector ook een 
bijdrage moet leveren? Zo ja, wie en hoe, en vanaf hoeveel 
kamers? Is er sprake van een aanpassing boven een bepaald 
aantal kamers? Geldt dit voor alle toeristische accommoda-
ties? 
 

Opdracht 33 (Stedenbouw en Erfgoed)

De stadsherwaardering is een belangrijk beleid dat 
vele vragen oproept met betrekking tot de besparingen. 
De minister-president heeft vermeld dat het gaat over 
een uitstel voor een jaar. Zijn de volgende drie DWC’s de 
uitgestelde contracten: Gallé in Schaarbeek, Kuregem en 
Jubelfeest in Molenbeek?

Wat de huizenblokcontracten betreft, gaat men van 
10 miljoen naar 1,925 miljoen euro. Wat is de invloed 
hiervan op de projecten? Is dit een uitstel of een afstel van 
projecten?

Hebben de administraties een analyse gemaakt van het 
effect van de inflatie op de materiaalkosten en de stijging 
van de arbeidskosten op dit stadsvernieuwingsbeleid? 
 

Wat homegrade.brussels en het Netwerk Wonen betreft, 
herinnert de spreekster eraan dat ze vorig jaar voor de eerste 
lijn had gepleit. Ze legt de nadruk op de ondersteuning van 
deze instellingen.

Mevrouw Marie Nagy denkt dat deze begroting 
niet de gemakkelijkste is die de minister-president heeft 
moeten voorstellen. Er werd gevraagd om te besparen op 
de werking en op het beleid. De behoeften op maatschap-
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et d’aménagement sont immenses. Les arbitrages, en 
démocratie, peuvent en outre faire l’objet de discussion et 
de débats.

L’intervenante salue le fait que la RBC, dans sa 
Mission 3 (en ce qui concerne le soutien à la petite 
enfance), continue à financer les postes ACS et les ACS 
primes majorés. Cela englobe les postes créés dans le cadre 
de programmation «Plan Cigogne» lancée conjointement 
avec la Cocof et l’ONE ainsi que les postes ACS pour la 
Commission communautaire flamande. Cette année, des 
moyens additionnels à hauteur de 1,6 million d’euros 
seront prévus pour couvrir l’intégralité des postes déjà mis 
en place ainsi que 34,1 nouveaux ETP pourtant le budget 
total à 17.680.000 euros pour l’année 2024.

C’est une priorité que la Région se donne et l’inter-
locutrice salue cette initiative parce que cela concerne 
directement la vie des femmes et celle de certaines familles. 
La priorité pour la création de places en structure d’accueil 
est portée sur les communes ou les quartiers présentant un 
taux de couverture inférieur à 33 % de même que d’autres 
critères spécifiques comme les famille monoparentales, 
les demandeurs d’emploi ou encore l’accueil d’urgence. 
Si l’on faisait un lecture genrée du budget, cette politique 
montrerait une attention particulière pour les femmes. 
Mme Nagy s’en réjouit.

D’autres choix politiques important sont opérés. C’est 
le cas de la politique d’aide humanitaire et des besoins à 
l’accueil. C’est le cas pour l’hébergement des migrants en 
situation d’hébergement précaire et non pris en charge par 
l’État fédéral. Mme Nagy a des questions, même si l’on 
peut saluer que la Région supplée à l’incurie pour ceux qui 
n’ont pas pu obtenir plus de défense ailleurs. La politique 
d’accueil des demandeurs d’asyle, voire des transmigrants, 
est tout simplement déportée sur la Région bruxelloise. 
 

À l’activité 34, les crédits d’engagement et de liquidation 
sont multipliés par 6,1 %. C’est considérable mais sur un 
peu plus de 66 millions d’euros, 48 millions d’euros en 
engagements et liquidations sont consacrés à l’aide de ceux 
qui sont en errance et vivent dans des conditions parfois 
inhumaines dans la capitale de l’Europe. Quelle est la part 
du Gouvernement fédéral dans ces dépenses? Connaissant 
la situation budgétaire de la Région (elle doit s’en occuper 
certes), il est facile de reporter les problèmes sur le plus 
faible.

Pour la Mission 8, les moyens sont adaptés aux besoins 
réels et des redistributions internes sont effectuées afin d’op-
timaliser l’utilisation des crédits pour permettre à la Région 
d’assumer les frais relatifs à la gestion des biens immeubles 
administratifs ou non. On peut se réjouir que les loyers et 
les charges locatives liés à l’occupation du nouveau centre 
administratif au sein de l’Iris Tower sont prévus ainsi que 

pelijk vlak en op het vlak van inrichtingen zijn immens. In 
een democratie kunnen arbitrages het onderwerp zijn van 
discussie en debat.

De spreekster is verheugd over het feit dat het BHG 
in opdracht 3 (betreffende steun voor kinderopvang) de 
gesco-banen en gesco-banen met verhoogde premie blijft 
financieren. Dit omvat banen die werden gecreëerd in het 
kader van de programmatie “Plan Cigogne” die samen met 
de Cocof en de ONE werd gelanceerd, alsook gesco-banen 
voor de Vlaamse Gemeenschapscommissie. Dit jaar 
wordt 1,6 miljoen euro extra uitgetrokken voor alle reeds 
bestaande banen en 34,1 nieuwe VTE’s, waarmee de totale 
begroting voor 2024 uitkomt op 17.680.000 euro. 
 

Dit heeft de hoogste prioriteit voor het gewest. De 
spreekster verwelkomt dit initiatief omdat het rechtstreeks 
van invloed is op het leven van vrouwen en van bepaalde 
gezinnen. Gemeenten of wijken waar de dekkingsgraad 
minder dan 33% bedraagt, krijgen voorrang op het vlak van 
het creëren van plaatsen in de opvangstructuur. Daarnaast 
zijn nog enkele andere criteria afgelijnd, zoals eenou-
dergezinnen, werkzoekenden en noodopvang. Als we de 
begroting genderspecifiek zouden lezen, zou dit beleid 
vooral gericht zijn op vrouwen. Mevrouw Nagy is hierover 
opgetogen.

Er zijn andere belangrijke politieke keuzes gemaakt. 
Dit is het geval voor het beleid inzake humanitaire hulp en 
de opvangbehoeften. Dit is ook het geval voor het onderdak 
bieden aan migranten in een precaire situatie die nietdoor 
de federale staat ten laste worden genomen. Mevrouw 
Nagy heeft enkele vragen, hoewel het toe te juichen valt dat 
het gewest de nalatigheid inhaalt van wie elders niet meer 
kon worden verdedigd. Het opvangbeleid voor asielzoekers 
en zelfs transmigranten wordt gewoon afgeschoven op het 
Brussels Gewest.

In activiteit 34 worden de vastleggingskredieten en 
vereffeningskredieten vermenigvuldigd met 6,1%. Dat is 
een aanzienlijk bedrag, maar van iets meer dan 66 miljoen 
euro is 48 miljoen euro aan vastleggingen en vereffeningen 
bestemd voor hulp aan mensen die dakloos zijn en in soms 
onmenselijke omstandigheden leven in de hoofdstad van 
Europa. Welk aandeel heeft de federale regering in deze 
uitgaven? Het is gemakkelijk om, gelet op de begrotingssi-
tuatie van het gewest (ze heeft er zeker mee te maken), de 
problemen door te schuiven naar de zwaksten.

Voor opdracht 8 zijn de middelen aangepast aan de reële 
behoeften en zijn er interne verschuivingen doorgevoerd 
om het gebruik van kredieten te optimaliseren zodat het 
gewest de kosten op zich kan nemen voor het beheer van 
administratieve en niet-administratieve gebouwen. Het is 
fijn om te zien dat er voorzieningen zijn getroffen voor de 
huurprijzen en de huurkosten in verband met het gebruik 
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les moyens relatifs aux taxes et au précompte immobilier. 
Pour urban.brussels, perspective.brussels et la SAU, une 
rationalisation de leur localisation est une question à poser. 
Est-ce que dans le cadre d’Optiris, une réflexion en cours? 
L’impact de cette rationalisation est-il abordé dans cette 
mission ou ailleurs? 
 

Contrairement à l’an dernier, l’on constate qu’il n’y a 
plus de crédit pour le projet «zwembad» à l’abattoir.

Mission 28 (statistiques et analyse)

Perspective.brussels recevra la dotation d’un montant 
de 35.175.000 euros pour financer son fonctionnement et 
ses investissements qui sera complétée en cours d’année 
pour des moyens issus de la Stratégie 2030. Le Ministre-
Président peut-il expliciter cette opération? Quand est-ce 
que cela se marquera dans le budget? Les crédits d’enga-
gement et de liquidation diminuent de 1,5 million d’euros. 
Les études et la planification sont essentielles pour voir 
clair dans une série de décisions à prendre. Les missions 
mentionnées pour 2024 sont identiques à 2023. Pourtant, les 
recettes diminuent. Comment le comprendre? Y a-t-il une 
sous-utilisation des crédits qui a été constatée? Comment 
envisager cette réduction de budgets?

Mission 33 (Urbanisme et patrimoine)

Au programme 4, on observe les politiques des revi-
talisations des quartiers et de la rénovation urbaine. On y 
constate un report de contrats de quartiers d’une année. 
Comment comprendre ce choix?

Le budget des primes Rénolution a été augmenté afin 
d’atteindre 19.318.000 euros. Mme Nagy a par le passé 
interrogé le Ministre-Président sur le paiement des primes. 
Cette année, il manque 4 millions d’euros pour couvrir 
les primes introduites en 2023. Il a été répondu que ces 
montants seraient payés, mais sur le budget 2024. Ici le 
report des primes semble intégrer l’année 2023 sur 2024. 
Les personnes qui ont introduit leur demande en 2023 rece-
vront-ils leurs primes en 2023? 
 

Le Ministre-Président répond que les primes seront 
imputées sur le budget 2023. Des ajustements ont été faits 
en juillet 2023. On ne peut pas dire qu’il n’y a pas de retards 
dans le paiement de primes, mais les demandes complètes 
introduites en 2023 seront payées en 2023. 
 

Mme Marie Nagy constate que le problème budgétaire 
s’est posé assez tôt dans l’année. Les 19 millions d’euros 
sont-ils prévus pour des primes en 2024?

van het nieuwe administratieve centrum in de Iris Tower, 
evenals voor de belastingen en de onroerende voorheffing. 
Voor urban.brussels, perspective.brussels en de MSI is een 
rationalisering van hun locatie een vraag die moet worden 
gesteld. Wordt hierover nagedacht in het kader van Optiris? 
Wordt er in deze opdracht of elders aandacht besteed aan de 
gevolgen van deze rationalisering?

In tegenstelling tot vorig jaar is er geen krediet meer 
voor het project “zwembad” aan het slachthuis.

Opdracht 28 (statistieken en analyse)

Perspective.brussels ontvangt een dotatie van 
35.175.000 euro om zijn werking en investeringen 
te financieren, die in de loop van het jaar zal worden 
aangevuld met middelen uit de Strategie 2030. Kan de 
minister-president deze operatie toelichten? Wanneer zal 
dit terug te vinden zijn in de begroting? De vastleggings-
kredieten en vereffeningskredieten dalen met 1,5 miljoen 
euro. De onderzoeken en de planning zijn essentieel om 
een reeks te nemen beslissingen helder te kunnen bekijken. 
De vermelde opdrachten voor 2024 zijn identiek aan de 
opdrachten voor 2023. Toch dalen de ontvangsten. Hoe kan 
dit? Is er sprake van onderbenutting van de kredieten? Hoe 
moet men deze verlaging van de begrotingen bekijken?

Opdracht 33 (Stedenbouw en Erfgoed)

Programma 4 omvat het beleid tot herwaardering van 
de wijken en de stadsvernieuwing. De wijkcontracten zijn 
een jaar uitgesteld. Hoe kan men deze keuze begrijpen? 
 

De begroting voor de Renolution-premies is verhoogd 
tot 19.318.000 euro. Mevrouw Nagy heeft in het verleden 
de minister-president bevraagd over de uitbetaling van de 
premies. Dit jaar is er een tekort van 4 miljoen euro om de 
premies voor 2023 te dekken. Het antwoord was dat deze 
bedragen zouden worden betaald, maar uit de begroting 
voor 2024. Hier lijkt het uitstel van de premies het jaar 
2023 in het jaar 2024 te integreren. Zullen de personen 
die in 2023 hun aanvraag indienden hun premies in 2023 
ontvangen?

De minister-president antwoordt dat de premies zullen 
worden ingeschreven op de begroting 2023. Er werden 
aanpassingen doorgevoerd in juli 2023. Er kan niet worden 
gezegd dat er geen vertragingen zijn in de uitbetaling van 
premies, maar volledig ingevulde aanvragen die in 2023 
zijn ingediend, zullen in 2023 worden uitbetaald.

Mevrouw Marie Nagy merkt op dat het begrotings-
probleem vrij vroeg in het jaar aan het licht kwam. Is het 
bedrag van 19 miljoen euro bestemd voor premies in 2024?
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La présidence de l’UE débute dans 2 mois. Deux focus 
thématiques ont été retenus: la lutte contre l’étalement 
urbain et la promotion d’une densité de qualité. En Région 
bruxelloise, ces débats sont très actuels et il convient d’y 
insister. Qui les prépare et quelles options ont été retenues?
 

La modification du PRAS est un chantier. Quel est le 
timing pour sa modification? Cette durée n’est-elle pas 
inquiétante pour les acteurs de l’urbanisme bruxellois? La 
modification du PRAS n’est apparemment plus pour cette 
législature. Quand est-ce que les conclusions des différents 
acteurs seront sur la table? Quand le Ministre-Président 
espère-t-il prendre des orientations?

Comme ses collègues, Mme Nagy souhaite des cla-
rifications sur les différents PADs: le quartier Midi en 
particulier. Un focus important y est mis suite à la mise en 
évidence de divers problèmes dans ce quartier. Quels sont 
les moyens mis à disposition?

M. Pascal Smet ne souhaite pas poser de questions 
concrètes au Ministre-Président. En cette fin de législature, 
il aimerait partager cinq réflexions. 
 

Le budget est un événement annuel que nous avons 
tendance à examiner selon ce rythme. Toutefois, il est 
important de prendre du recul et d’envisager les années 
écoulées dans leur ensemble. Lorsque l’orateur est venu 
vivre à Bruxelles il y a 28 ans, la ville regorgeait de façades 
noircies. Le dimanche, il était difficile de trouver une terrasse. 
C’était une ville avec peu d’espaces publics, pléthore de 
voitures sur les places, pas de concerts, pas de marché de 
Noël, etc. Au cours des vingt dernières années, beaucoup de 
choses ont changé. Une délégation de Néerlandais originaires 
d’Amsterdam à laquelle M. Smet avait fait visiter la ville a 
été stupéfiée par les évolutions positives. Finis les terrains 
vagues bordés de taudis! Beaucoup de changements sont 
intervenus sur le plan de la rénovation et du développement 
urbains. Mais tout n’est pas rose. La ville reste sale et connaît 
des problèmes de cohabitation, souvent liés à la présence de 
personnes sans papiers. C’est une ville d’arrivée comptant 
trop de ghettos. Mais tous ceux qui présentent Bruxelles 
comme une ville sinistrée se trompent. La politique urbanis-
tique a amélioré la ville, même s’il reste beaucoup de défis 
à relever. Il faut dire que les gens ont tendance à projeter les 
problèmes sur Bruxelles.

C’est notamment le cas s’agissant du tourisme. Bruxelles 
n’est pas Venise, Amsterdam, Barcelone ou Lisbonne, et 
ceux qui se plaignent du trop grand nombre de touristes 
devraient aller visiter ces villes. Nous n’en sommes pas là et 
n’avons pas besoin de ce tourisme de masse. Il faut investir 
dans les personnes qui viennent faire l’expérience de la 
ville. Si beaucoup de Bruxellois viennent visiter leur propre 
ville, celle-ci compte trop peu de touristes belges. Bruxelles 

Het EU-voorzitterschap gaat in over 2 maanden. Er zijn 
twee thematische focuspunten geselecteerd: het tegengaan 
van stedelijke spreiding en het bevorderen van kwalita-
tieve dichtheid. In het Brussels Gewest zijn deze debatten 
zeer actueel. Wie bereidt ze voor en welke opties zijn er 
gekozen?

Aan de wijziging van het GBP wordt nog gewerkt. Wat 
is het tijdschema voor het wijzigen ervan? Is deze lange 
periode niet zorgwekkend voor de actoren van de Brusselse 
stedenbouw? De wijziging van het GBP is blijkbaar 
niet meer voor deze zittingsperiode. Wanneer zullen de 
conclusies van de verschillende actoren op tafel liggen? 
Wanneer verwacht de minister-president koers te zetten?

Net als haar collega’s wil mevrouw Nagy opheldering 
over de verschillende richtplannen van aanleg: de Zuidwijk 
in het bijzonder. Er wordt veel aandacht aan deze wijk 
besteed nadat diverse problemen in deze wijk aan het licht 
kwamen. Welke middelen zijn er beschikbaar?

De heer Pascal Smet wil liever geen bijkomende 
concrete vragen stellen aan de minister-president. Graag 
wil hij 5 beschouwingen formuleren. Dat is gepast op het 
einde van een zittingsperiode.

De begroting is een jaarlijks gebeuren en men heeft 
de neiging dit volgens dat ritme te bekijken. Het is echter 
belangrijk om afstand te nemen en de afgelopen jaren als 
geheel te bekijken. Toen de spreker 28 jaar geleden in 
Brussel kwam wonen, dan was de stad er een met zwart-
geblakerde gevels. Op zondag vond men nauwelijks een 
terras. Het was een stad met weinig publieke ruimte en vol 
met auto’s op de pleinen. Er waren geen concerten, geen 
kerstmarkt enz. De afgelopen 20 jaar is er veel veranderd. 
Een delegatie Nederlanders uit Amsterdam die de heer 
Smet had rondgeleid, stond versteld over de evoluties: 
geen braakliggende percelen meer met krotten. Op het 
vlak van stedelijke vernieuwing en ontwikkeling is er heel 
wat gebeurd. Toch is alles niet koek en ei. Het is en blijft 
een vuile stad. Er zijn issues met de samenleving en vaak 
heeft dit te maken met mensen zonder papieren. Brussel is 
een aankomstsstad met te veel getto’s. Al wie van Brussel 
een onheilsstad wil maken, vergist zich. Door het stedelijk 
beleid is de stad erop vooruit gegaan. Er zijn heel wat 
uitdagingen. Men heeft de neiging problemen op Brussel te 
projecteren.  
 

I.v.m. toerisme is dit het geval. Brussel is geen Venetië, 
Amsterdam, Barcelona of Lissabon. Wie klaagt over te veel 
toeristen moet eens in deze steden gaan kijken. We zijn er 
hier niet aan toe en hebben dit massatoerisme niet nodig. 
De stad moet investeren in mensen die het stadsleven 
komen beleven. Heel wat Brusselaars komen hun eigen 
stad bezoeken, maar er zijn te weinig Belgen. Men ontdekt 
Brussel op een andere manier. In sommige straten is het 
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se découvre d’une autre manière. Certaines rues sont trop 
fréquentées, mais ce n’est pas uniquement dû aux touristes. 
Le quartier Saint-Géry compte de nombreuses terrasses 
aux ambiances différentes. M. Vanden Borre ferait mieux 
de ne pas claironner que nous croulons sous le tourisme de 
masse. La démarche autour d’Airbnb est excellente, mais 
le centre ne doit pas appartenir uniquement aux touristes et 
aux navetteurs: on doit également pouvoir y habiter.

Tout comme cela a déjà été le cas sous plusieurs légis-
latures, l’accueil à Bruxelles a fait l’objet de nombreuses 
initiatives du gouvernement. Nous devons accueillir les 
gens de manière humaine. On peut espérer que le gouver-
nement bruxellois continuera à insister auprès des autorités 
fédérales pour qu’elles assument leurs responsabilités. Et 
nous devons exiger le remboursement des sommes que 
nous avons supportées pour faire face à cette situation. En 
fait, ces personnes devraient être prises en charge par le 
Gouvernement fédéral, même si cela n’enlève rien au fait 
que nous devons continuer à le faire. Nous ne pouvons pas 
tolérer que des gens vivent sous la pluie et dans le froid.

À Mme De Smedt, l’intervenant indique que sa 
marotte qui consiste à désigner le secteur privé comme des 
méchants n’a pas lieu d’être. C’est un simplisme. Une ville 
doit se développer par les pouvoirs publics, mais aussi par 
son secteur privé. Dans sa propre expérience, M. Smet n’a 
au départ pas voulu trop agir avec le secteur privé. Jadis ce 
fut plus difficile d’agir avec des gens qui ne voyaient que 
leur profit. Les jeunes générations d’entrepreneurs vivent 
à Bruxelles et aiment la ville. Construire c’est donner de 
la gueule à une ville. Une collaboration privé-public est 
bonne, mais le public doit maîtriser les opérations et garder 
l’intérêt général à l’œil. Il doit encadrer. Il faut éviter tout 
simplisme. Des projet d’une certaine taille doivent se 
soumettre à une obligation de logements sociaux. C’est un 
point d’accord avec Mme De Smedt. M. Smet est du reste 
préoccupé par le fait que Bruxelles a parfois une volonté 
de tout bloquer pour des raisons idéologiques. C’est le 
principe «banana»: on est contre les projets par principe. 
Comparé à d’autres villes, nous allons trop loin et c’est ce 
qui dessert la Région. 
 
 
 

Enfin, Bruxelles a connu des développements 
importants et il ne faut pas tomber dans de fausses contra-
dictions. Celle avec la nature par exemple. Il faut construire 
et préserver la nature. Les phases électorales ne doivent pas 
faire oublier la nécessité d’évoluer en respectant la nature 
et le patrimoine. Ce regard doit se tourner vers l’avenir. Un 
développement mesuré est nécessaire et il faut améliorer 
la qualité de vie de gens. C’est une question d’équilibre. Il 
faut parler aux étrangers qui eux ne manquent pas de voir 
le changement. Les Hollandais sont souvent critiques, mais 
ils sont généralement positifs sur le développement de la 

te druk maar dat zijn niet allemaal toeristen. Aan het Sint-
Goriksplein zijn er veel terrassen voor ieder-een. De heer 
Vanden Borre zou beter niet te hard roepen dat we kreunen 
onder het massatoerisme. De aanpak rond AirBnB is 
uitstekend maar het centrum mag niet enkele toeristen en 
pendelaars toebehoren. Er moeten mensen wonen. 
 
 

De opvang in Brussel heeft het voorwerp uitgemaakt 
van vele initiatieven van de regering. Dit is reeds verschil-
lende zittingsperiodes het geval. We moeten de mensen op 
een menswaardige manier opvangen. Men mag hopen dat 
de regering verder blijft aandringen bij de federale regering 
dat zij haar verantwoordelijkheid opneemt. We moeten het 
geld terugeisen. Eigenlijk moeten deze mensen door de 
federale overheid worden opgevangen. Dit neemt niet weg 
dat we het moeten blijven doen. Het kan niet dat er mensen 
in de regen en de koude moeten leven.  
 
 

In antwoord op de vraag van mevrouw De Smedt 
antwoordt de spreker dat het misplaatst is om de privé-sec-
tor als slechteriken neer te zetten. Dat is simplistisch. Een 
stad moet zich ontwikkelen via de overheid, maar ook via 
de privé-sector. Uit eigen ervaring was de heer Smet aan-
vankelijk terughoudend om met de privé-sector samen te 
werken. In het verleden was het moeilijker om samen te 
werken met mensen die enkel oog hadden voor hun eigen 
voordeel. De jongere generaties van ondernemers wonen 
in Brussel en houden van de stad. Bouwen is een stad er 
goed doen uitzien. Publiek-private samenwerking is een 
goede zaak, maar de openbare sector moet de activiteiten 
beheren en het algemeen belang voor ogen houden. De 
openbare sector moet in een kader voorzien. We moeten 
elke vorm van simplisme uit de weg gaan. Projecten van 
een bepaalde omvang moeten voldoen aan een verplichting 
tot het bouwen van sociale woningen. De spreker is het op 
dat vlak eens met mevrouw De Smedt. De heer Smet maakt 
zich overigens zorgen over het feit dat Brussel soms om 
ideologische redenen alles wil blokkeren. We hebben hier 
te maken met “the banana principle”: het principieel tegen 
projecten zijn. In vergelijking met andere steden gaan we te 
ver, en dat schaadt het gewest.

Tot slot heeft Brussel belangrijke ontwikkelingen 
doorgemaakt en mogen we niet in valse tegenstellingen 
vervallen. Dat geldt bijvoorbeeld voor de natuur. Er moet 
worden gebouwd en de natuur dient te worden beschermd. 
De verkiezingsfases mogen ons niet doen vergeten dat we 
moeten evolueren met respect voor de natuur en ons erfgoed. 
We moeten toekomstgericht kijken. Het is noodzakelijk om 
bedachtzaam te evolueren en de levenskwaliteit van de 
mensen te verbeteren. Het is een kwestie van evenwicht. 
We moeten praten met andere landen want zij missen de 
verandering niet. Nederlanders zijn vaak kritisch, maar 
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ville même s’il existe des problèmes à régler. 
 
 

Mme Céline Fremault renvoie aux questions déjà 
posées. L’intervenante comprend que le budget a été 
confectionné avec pragmatisme. Le Ministre-Président a 
tenu un discours de vérité: un budget serré, des dépenses 
inéluctables, reports indispensables, etc. tels sont les mots 
utilisés par celui-ci.

Le gouvernement a fait des efforts et a procédé à un tri. 
Certains projets sont suspendus.

À propos des PADs, il est dit que perspective.brussels 
continuera le processus de planification avec comme 
ambition que Mediapark, Porte de Ninove, Maximilien 
Vergote entrent en vigueur en 2024. L’accompagnement 
des PADs en vigueur continuera en 2024. Ce n’est pas le 
lieu ici de faire un état des lieux global, mais l’intervenante 
déposera des questions écrites par après. La clarté doit être 
faite sur ce qui a pu être réalisé en fin de législature. Le 
PAD Josaphat est porté disparu. Pascal Smet a souligné 
l’importance d’un regard sur la Région et la qualité de vie. 
Le PAD Josaphat présentait des équilibres dans les défis 
pour Bruxelles. Nous ne pouvons pas mettre ce PAD à 
l’arrêt, car ce serait de l’argent gaspillé. 
 

Trois contrats de quartier seront reportés. Peut-on les 
identifier?

L’appel à candidatures pour les périmètres des contrats 
de quartiers de la 14e série de la dernière législature a eu 
lieu en mars 2023. Pour le quartier du Midi, il existe des 
outils croisés: contrats et PAD. On parle d’une concrétisa-
tion en 2030. Cette date est-elle réaliste? 
 

Les missions de perspective.brussels sont connues. 
De nombreuses interventions ont eu lieu en commission. 
Chacun estime que cet outil est indispensable pour les 
prévisions et la prévisibilité. C’est un acteur majeur 
de la planification. Mme Nagy a évoqué un budget de 
35 millions d’euros et un appel possible sur la Stratégie 
2030. Comment concilier l’ensemble des demandes en 
y incluant la SAU et urban.brussels? Quel est le matelas 
pour la Stratégie 2030 et seule perspective.brussels 
pourra-t-il y puiser?

Il est peu question de la task force Bureaux. 1 million 
de m² sont disponibles à la reconversion logements. Où en 
sont les résultats et leur activation?

Il n’est pas question du plan logement étudiants. 
Bruxelles compte 85.000 étudiants. Leur précarité a été 

over het algemeen staan ze positief tegenover stedelijke 
ontwikkeling, ook al zijn er problemen die moeten worden 
opgelost.

Mevrouw Céline Fremault verwijst naar de vragen die 
al gesteld zijn. De spreekster begrijpt wel dat de begroting 
pragmatisch is opgesteld. De minister-president hield een 
waarheidsgetrouw betoog: een krappe begroting, onvermij-
delijke uitgaven, noodzakelijke overdrachten enz. Dit zijn 
de woorden die hij gebruikte.

De regering heeft inspanningen geleverd en een selectie 
gemaakt. Bepaalde projecten zijn on hold gezet.

Wat de richtplannen van aanleg betreft, zal 
perspective.brussels het planningsproces voortzetten, zodat 
Mediapark, Ninoofsepoort en Maximiliaan Vergote in 2024 
van kracht worden. De bestaande richtplannen worden in 
2024 nog steeds ondersteund. Dit is niet de plaats om een 
globaal overzicht te geven. De spreekster zal dus later 
schriftelijke vragen indienen. Er zal een licht moeten 
worden geworpen op alle verwezenlijkingen aan het einde 
van de zittingsperiode. Het RPA Josaphat lijkt in het niets 
te zijn opgegaan. De heer Smet benadrukte het belang 
van zich te richten op het gewest en op de levenskwali-
teit. Het richtplan van aanleg Josaphat stelde Brussel voor 
evenwichtige uitdagingen. Dat richtplan mag niet worden 
stilgelegd, want dat zou echt geldverspilling zijn.

Drie wijkcontracten zijn uitgesteld. Om welke wijkcon-
tracten gaat het?

De oproep tot kandidaatstellingen voor de wijkcontract-
perimeters voor de 14de reeks van de laatste zittingsperi-
ode vond plaats in maart 2023. Voor de Zuidwijk zijn er 
transversale instrumenten: contracten en richtplannen van 
aanleg. Er is sprake van een concretisering in 2030. Is deze 
datum realistisch?

Men kent de opdrachten van perspective.brussels. Er 
vonden in de commissie talrijke uiteenzettingen plaats. 
Iedereen is van mening dat dit hulpmiddel essentieel is 
voor de voorspellingen en de voorspelbaarheid. Het is een 
belangrijke speler in het planningsproces. Mevrouw Nagy 
noemde een begroting van 35 miljoen euro en een mogelijke 
beroep op de Strategie 2030. Hoe kan men alle aanvragen 
met elkaar in overeenstemming brengen, samen met de MSI 
en urban.brussels? Wat is de buffer voor de Strategie 2030 en 
kan alleen perspective.brussels daaruit putten?

De taskforce Kantoren komt weinig aan bod. Voor de 
reconversie naar woningen is er 1 miljoen m² beschikbaar. 
Hoe staat het met de resultaten en de activering?

Er wordt niet gesproken over het plan voor de studen-
tenhuisvesting. Brussel telt 85.000 studenten. Hun precaire 
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mise en lumière à l’occasion du Covid. Comment, dans le 
présent budget, peut-on répondre à cette question et selon 
quelle articulation?

Le Ministre-Président a souligné les diverses crises qui 
ont entraîné l’afflux de nombreuses personnes en RBC. 
C’est à son honneur d’accueillir les plus faibles. Son rôle 
et son positionnement au sein du pays l’expliquent. Les 
hébergements d’urgence et d’insertion ont été évoqués. Il 
y est question de flexibilité et de résilience. Le coût en est 
très élevé. À l’occasion de la crise ukrainienne, on a pu 
voir la réactivité de la Région pour mettre des bâtiments 
à disposition. Le sans-abrisme ne fait qu’exploser à 
Bruxelles. La députée demande une liste de bâtiments qui 
ont été utilisés et leur coût. Souvent ce sont des occupations 
temporaires. Comment ces occupations temporaires se 
sont succédé? À combien de reprises la facture a-t-elle été 
présentée au Fédéral? A-t-il payé? Que l’on sache qu’elles 
n’ont pas payé et quel est le montant de la facture non 
payée?

L’intervenante du reste a un regard positif sur le 
tourisme. Le Bright Night est devenu un événement 
récurrent. EAT-Brussels était petit et est devenu plus grand 
au niveau de la gare maritime. Des questions sur les coûts 
et les opérateurs sont toujours possibles. 
 

L’ouverture de Kanal est prévue fin 2025. Régulièrement, 
il y a des articles dans la presse et des questions sur Kanal. 
Ce projet était très ambitieux. Les frais ont explosé et 
pas seulement à cause du prix des matériaux. Il convient 
d’avoir une clarification de son budget. 
 

Le bâtiment du CIVA est à distinguer de la collection 
CIVA. Où en est ce dossier?

De nombreux commissaires (Mmes Nagy et Jamoulle) 
ont évoqué les primes Rénolution. On entend les questions 
sur des budgets épuisés et l’obligation d’honorer les 
factures. Au budget 2023, l’intervenante insistait sur la 
nécessité de simplifier. Reste la question de la proximité des 
publics les plus précaires. Ils sont exposés aux bâtiments 
les plus insalubres et les plus énergivores. Un réel effort est 
à faire sur les logements mis à disposition par les AIS. Les 
primes pour les propriétaires qui mettent à disposition des 
logements via les AIS restent légères. Cela n’encourage pas 
les propriétaires à rénover. 
 
 

Les bâtiments au service de la collectivité (écoles, 
universités) sont parfois dans des états plus que défaillants 
par exemple du point de vue énergétique.

situatie kwam aan het licht tijdens de covidperiode. Hoe 
kan in deze begroting aan deze vraag worden voldaan en 
volgens welke structuur?

De minister-president legt de nadruk op de verschil-
lende crisissen die hebben geleid tot de instroom van grote 
aantallen mensen in het BHG. Het siert het gewest dat het 
de zwaksten verwelkomt. Dit wordt verklaard door de rol 
en positie in het land. De noodopvang en de inschakeling 
kwamen ook aan bod. Het gaat om flexibiliteit en veerkracht. 
De kostprijs ligt zeer hoog. Tijdens de Oekraïense crisis 
zagen we hoe snel het gewest gebouwen ter beschikking 
stelde. Er zijn steeds meer daklozen in Brussel. Het par-
lementslid vraagt een lijst van de gebruikte gebouwen en 
hoeveel dit heeft gekost. Deze gebouwen worden vaak 
tijdelijk in gebruik genomen. Hoe hebben deze tijdelijke 
bezettingen elkaar opgevolgd? Hoe vaak werd de factuur 
voorgelegd aan de federale overheid? Heeft de federale 
overheid betaald? Men moet weten of ze heeft betaald en 
wat het uitstaand bedrag is?

De spreekster heeft voor het overige wel een positieve 
kijk op het toerisme. Bright Night is een terugkerend 
evenement geworden. Het Eat Festival is eerst klein gestart 
en is uitgegroeid tot een groot festival in de Gare Maritime. 
Er kunnen steeds vragen worden gesteld over de kosten en 
de operatoren.

De opening van Kanal staat ingepland voor eind 2025. 
Er verschijnen regelmatig persartikels over Kanal en er 
rijzen vragen over. Dit was een zeer ambitieus project. 
De kosten zijn enorm gestegen, en niet alleen vanwege 
de prijs van materialen. De begroting ervan moet worden 
uitgeklaard.

Het CIVA-gebouw staat los van de CIVA-collectie. Hoe 
staat het met het dossier?

Een aantal commissieleden (waaronder mevrouw 
Nagy en mevrouw Jamoulle) vernoemden de Renolution-
premies. Er worden vragen gesteld over de uitgeputte 
begrotingen en over de verplichting om facturen te betalen. 
De spreekster dringt aan op een vereenvoudiging van de 
begroting 2023. Er blijft nog de kwestie van de meest 
kwetsbare mensen in de buurt. Ze worden blootgesteld 
aan de meest ongezonde en energievretende gebouwen. 
Er moet echt veel werk worden verricht in de woningen 
die de SVK’s ter beschikking stellen. De premies voor de 
verhuurders die woningen ter beschikking stellen van de 
SVK’s zijn nogal laag. Hierdoor gaan eigenaars niet snel 
renoveren.

Gebouwen die ten dienste staan van de gemeenschap 
(scholen, universiteiten) verkeren soms op het vlak van 
energie-efficiëntie onder andere, in zeer slechte staat.
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Jadis, il était plus question de la cellule sport de 
perspective.brussels. Elle visait à identifier une série 
d’infrastructures appelées à se développer. Lors de 
cette législature, il a été peu question des infrastructures 
sportives. Où en est cette cellule sport? Quels projets 
lui sont soumis? Dans sa configuration initiale, elle était 
prometteuse. Nous ne voyons pas d’explosion de nouveaux 
projets d’infrastructure sportives depuis cette législature. 
 

Pour FEDER, est-ce que le Ministre-Président a reçu 
dans les appels à projets des projets sur les infrastructures 
de handicap? Des projets ont-ils été sélectionnés? 
 

Le Musée du Chat enfin, est un point d’attention pour 
l’intervenante. Ce musée doit se faire: il a pleinement sa 
place à Bruxelles. La considérer comme de la culture low 
cost découle d’un regard extrêmement élitiste. L’exposition 
dans le parc de Bruxelles a démontré un grand enthou-
siasme pour le chat de Philippe Geluck. Où en est ce 
projet? Le projet ne semble pas devoir aboutir pour la fin 
de la législature. Le Ministre-Président peut-il assurer qu’il 
n’y a pas de remise en question et selon quel timing cela 
pourra-t-il se réaliser?

M. Gaëtan Van Goidsenhoven indique qu’alors 
que les montants alloués dans la mission 33 n’ont cessé 
d’augmenter depuis de début de la législature – sauf en 
2022 où il était déjà question de quelques économies – le 
montant global prévu pour 2024 en crédits de liquidation 
est en diminution de 8 millions d’euros par rapport à 2023, 
ce qui correspond à une baisse d’environ 4 %.

Ces diminutions de dépenses s’inscrivent dans l’accord 
qui a été trouvé au sein du gouvernement, qui vise 
notamment à réduire le déficit de 150 millions d’euros par 
rapport à 2023.

Dans la mesure où ces économies étaient devenues 
indispensables, et qu’elles demeurent d’ailleurs assez 
maigres au regarde de ce qu’avait précédemment annoncé 
le ministre en charge du budget, à savoir un montant de 
600 millions d’euros d’économies, il est compréhensible 
que la compétence «urbanisme» soit également concernée.

Le groupe MR constate que de nombreuses économies 
ont manifestement été réalisées dans les matières du 
Ministre-Président, tant dans le développement de certains 
investissements que pour des projets de rénovation urbaine 
– qui semblent singulièrement touchées par les économies – 
pour le financement de certaines OIP, pour des projets 
en lien avec la politique du logement ou encore pour les 
subventions aux associations privées pour l’organisation 
d’expositions, de travaux ou de conférences.

In het verleden was er meer sprake van de cel Sport 
van perspective.brussels. Het doel van de cel bestond 
erin een reeks te ontwikkelen infrastructuren te identi-
ficeren. Tijdens deze zittingsperiode kwamen de sport-
infrastructuren weinig aan bod. Hoe staat het met de cel 
Sport? Welke projecten kreeg de cel toegewezen? In de 
initiële configuratie was ze veelbelovend. Sinds deze zit-
tingsperiode zien we geen explosieve opkomst van nieuwe 
sportinfrastructuurprojecten.

Heeft de minister-president voor het EFRO infrastruc-
tuurprojecten voor personen met een beperking ontvangen 
naar aanleiding van een de oproepen tot projecten? Zijn er 
al projecten geselecteerd?

Het Musée du Chat is voor de spreekster een aan-
dachtspunt. Dit museum moet er komen: het heeft zijn 
rechtmatige plaats in Brussel. Het beschouwen als low 
cost-cultuur is een extreem elitaire opvatting. Voor de 
tentoonstelling in het park van Brussel was er een groot 
enthousiasme gegroeid voor de kat van Philippe Geluck. 
Hoe staat het met dit project? Het ziet er niet naar uit dat 
het project voor het einde van de zittingsperiode zal zijn 
afgerond. Kan de minister-president ons verzekeren dat het 
project wel degelijk doorgaat en volgens welk tijdsschema?

De heer Gaëtan Van Goidsenhoven wijst erop dat de 
bedragen voor opdracht 33 sinds het begin van de zittings-
periode zijn blijven stijgen – met uitzondering van het jaar 
2022, toen er al sprake was van enkele besparingen – maar 
dat het totale bedrag aan vereffeningskredieten voor 2024, 
8 miljoen euro lager ligt dan in 2023, wat overeenkomt met 
een daling van ongeveer 4%.

Deze uitgavenverminderingen maken deel uit van 
het akkoord dat binnen de regering is bereikt en dat met 
name tot doel heeft het tekort ten opzichte van 2023 met 
150 miljoen euro terug te dringen.

Aangezien deze uitgavenverminderingen noodzakelijk 
waren geworden en nog steeds nogal mager zijn in verge-
lijking met wat de minister van Begroting eerder had aan-
gekondigd, namelijk een besparing van 600 miljoen euro, 
is het begrijpelijk dat ook de bevoegdheid “stedenbouw” 
wordt getroffen.

De MR-fractie merkt op dat er duidelijk veel bezuinigd 
is op het vlak van de aangelegenheden van de minister-pre-
sident, zowel bij de ontwikkeling van bepaalde inves-
teringen als bij stadsvernieuwingsprojecten – die in het 
bijzonder door de bezuinigingen lijken te zijn getroffen –, 
bij de financiering van bepaalde ION’s, bij projecten die 
verband houden met het huisvestingsbeleid en bij subsidies 
aan privéverenigingen voor de organisatie van tentoonstel-
lingen, werken of conferenties.
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L’exposé général pour la mission 33 ne permet pas de 
réaliser quelles économies ont été spécialement visées dans 
ce projet de budget. Dès lors, l’intervenant souhaite que 
soient exposées les principales mesures d’économies qui 
ont été réalisées dans les matières du Ministre-Président 
ainsi que les principaux choix politiques de réorientation 
des allocations budgétaires entre les différents programmes 
de la mission 33. 
 

Étant donné les diminutions importantes de crédits 
pour les politiques de revitalisation urbaine, l’intervenant 
souhaite interroger le Ministre-Président par rapport à 
l’objectif de neutralité carbone à l’horizon 2050, qui devait 
notamment passer par la rénovation urbaine. Cet objectif 
n’est-il pas mis à mal par les coupures budgétaires dans 
cette politique?

Concernant les «subventions d’investissement aux 
communes pour les contrats d’axes et d’îlots», on constate, 
comme les années précédentes, que 10 millions d’euros 
sont prévus en crédits d’engagement, mais rien n’est prévu 
en crédits de liquidation, alors qu’il s’agit de la dernière 
année de la législature. Le Ministre-Président a expliqué 
l’année passée que l’objectif était que les crédits de 
liquidation soient prévus pour 2024. Comment expliquer 
dès lors que rien ne soit toujours affecté pour cette politique 
des contrats d’îlot?

Concernant la nouvelle stratégie data de 
perspective.brussels, qui devait se déployer tout au long de 
cette année, le Ministre-Président peut-il faire le point sur 
la mise en œuvre opérationnelle de cette stratégie au cours 
de cette année ainsi que pour l’année prochaine? Peut-il 
préciser les allocations budgétaires du budget administratif 
des dépenses de perspective.brussels (le Bureau bruxellois 
de la planification – BBP) qui sont concernées par cette 
nouvelle stratégie?

Concernant les politiques de revitalisation urbaine 
soutenues par des fonds européens, le Ministre-Président 
mentionne une politique incitative ambitieuse via la 
prochaine programmation FEDER.

Peut-on préciser quels sont les axes spécifiques de 
cette nouvelle programmation ainsi que les étapes de son 
déploiement? Certains de ces fonds ne seront-ils pas gelés 
suite à la diminution des dépenses prévues dans la politique 
de revitalisation urbaine? 
 

Concernant le plan de qualité paysagère du canal (le 
«BKP»), le Ministre-Président a annoncé son actualisa-
tion ainsi que la prise de relais Bruxelles Mobilité pour sa 
mise en œuvre. Comment cette prise de relais par Bruxelles 
Mobilité s’est-elle déroulée tout au long de cette année 
2023?

Uit de algemene toelichting voor opdracht 33 wordt 
niet duidelijk welke besparingen in deze ontwerpbegro-
ting specifiek worden beoogd. De spreker wenst dan ook 
dat de belangrijkste besparingsmaatregelen die op het 
vlak van de bevoegdheden van de minister-president zijn 
doorgevoerd, worden toegelicht, evenals de belangrijkste 
politieke keuzes die zijn gemaakt om de begrotingsalloca-
ties tussen de verschillende programma’s van opdracht 33 
te heroriënteren.

Gezien de aanzienlijke verminderingen op de kredieten 
van stadsvernieuwingsbeleid wil de spreker de minis-
ter-president met name vragen naar de doelstelling van 
koolstofneutraliteit tegen 2050, die moest worden bereikt 
door de stadsvernieuwing. Wordt deze doelstelling niet 
ondermijnd door de bezuinigingen in dit beleid? 
 

Voor de “investeringssubsidies aan de gemeenten voor 
de as- en huizenblokcontracten” stelt men vast dat, zoals de 
voorgaande jaren, 10 miljoen aan vastleggingskredieten is 
uitgetrokken, maar niets aan vereffeningskredieten, terwijl 
het om het laatste jaar van de regeerperiode gaat. De minis-
ter-president verklaarde vorig jaar dat het de bedoeling was 
om de vereffeningskredieten voor 2024 uit te trekken. Hoe 
valt het dan te verklaren dat er niets naar het beleid inzake 
huizenblokken gaat? 
 

Kan de minister-president in verband met de nieuwe, 
gedurende het hele jaar te ontplooien gegevensstrategie 
van perspective.brussels, de operationele uitvoering van 
die strategie in de loop van dit en volgend jaar toelichten? 
Kan hij de begrotingstoewijzingen in de administratieve 
uitgavenbegroting van perspective.brussels (het Brussels 
Planningsbureau) waarop die nieuwe strategie betrekking 
heeft, toelichten? 
 

In verband met het beleid inzake stedelijke herwaarde-
ring met Europese middelen vermeldt de minister-presi-
dent een ambitieus, stimulerend beleid via de toekomstige 
EFRO-programmering.

Kan hij verduidelijken om welke specifieke assen van 
die nieuwe programmering het gaat en de stappen in de 
uitvoering ervan toelichten? Zal een deel van die fondsen 
niet worden bevroren als gevolg van de beperking van de 
uitgaven die waren gepland in het kader van het beleid 
inzake stedelijke herwaardering?

De minister-president kondigde een actualisering van 
het Beeldkwaliteitsplan (BKP) voor het kanaal aan, naast de 
overname van de uitvoering ervan door Brussel Mobiliteit. 
Hoe verliep die laatste in 2023? 
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M. Van Goidsenhoven en vient à ce qui constitue 
pour son groupe le principal dossier budgétaire dans les 
compétences en aménagement du territoire, à savoir le 
budget de la Fondation Kanal.

En application du contrat de gestion qui prévoit des 
subventions annuelles, un total d’environ 26 millions 
d’euros de crédits est prévu pour 2024, si on additionne les 
subventions de fonctionnement et d’investissement.

Il s’agit de loin du plus gros poste de dépense de la 
mission «urbanisme» attribué à une seule institution, et 
même probablement une des plus importantes allocations 
de l’ensemble du budget, si on exclut les sommes attribuées 
aux administrations ou aux organismes d’intérêt public. 
 

Alors que le Ministre-Président s’est engagé il y a deux 
ans, lors de l’examen du budget 2022, à faire preuve de 
davantage de transparence budgétaire, en demandant à la 
Fondation de fournir un rapport budgétaire détaillé dont les 
parlementaires pourront avoir connaissance, l’intervenant 
constate que ce n’est toujours pas le cas.

Si la note d’orientation comprend bien quelques 
tableaux relatifs à la trajectoire budgétaire globale de la 
Fondation, ainsi qu’un petit tableau qui fait le bilan des 
montants dépensés pour les études et travaux, les députés 
n’ont toujours pas d’inventaire exhaustif des dépenses 
et des recettes, comme il en existe par ailleurs pour tous 
les organismes administratifs autonomes de première ou 
de deuxième catégorie (comme Perspective, Citydev, la 
Société du Logement, Parking.brussels, etc.). 
 
 

Le groupe MR souhaite obtenir pour contrôler la 
manière dont Kanal réalise ses dépenses: un inventaire 
détaillé des dépenses et des recettes.

Étant donné les centaines de millions d’euros qui ont et 
qui vont encore être dépensés, presque exclusivement sur 
des fonds régionaux, pouvoir disposer d’une vue globale 
de la manière dont l’argent des Bruxellois est dépensé est 
la moindre des choses.

Peu importe dans ce contexte qu’il s’agisse d’une 
fondation ou d’un autre statut.

Enfin, l’intervenant souhaite poser une question plus 
technique: aux articles 72 et 73 du projet d’ordonnance 
contenant le Budget général des Dépenses, il est prévu une 
dérogation spécifique pour les subventions et dotations 
réglementées non organiques octroyées sur les allocations 
de base de la mission 33, programmes 003, 004 et 005, qui 
ne doivent pas faire l’objet d’une convention.

De heer Van Goidsenhoven is aanbeland bij wat voor 
zijn fractie het belangrijkste begrotingsdossier binnen de 
bevoegdheid ruimtelijke ordening is, namelijk het budget 
van de Stichting Kanal.

Volgens het beheerscontract, dat voorziet in jaarlijkse 
subsidies, is er voor 2024 een totaal van ongeveer 26 miljoen 
euro aan kredieten beschikbaar, als de werkings- en inves-
teringssubsidies worden samengeteld.

Het betreft veruit de grootste uitgavenpost van de 
opdracht “stedenbouw” die aan één instelling wordt 
toegewezen, en waarschijnlijk zelfs een van de grootste 
toewijzingen uit de volledig begroting, als de aan de over-
heidsdiensten of instellingen van openbaar nut toegewezen 
bedragen buiten beschouwing worden gelaten.

De minister-president beloofde twee jaar geleden 
tijdens de begrotingscontrole over 2022 meer transparan-
tie over de begroting. Hij zou de stichting om een gede-
tailleerd begrotingsrapport vragen dat de parlementsleden 
zouden kunnen inzien. 
 

De spreker stelt echter vast dat daar nog steeds geen 
sprake van is. Hoewel de oriëntatienota enkele tabellen 
met betrekking tot het algemene begrotingstraject van de 
stichting bevat, naast een kleine overzichtstabel van de 
uitgaven voor studies en werkzaamheden, beschikken de 
volksvertegenwoordigers nog steeds niet over een volledig 
overzicht van de uitgaven en inkomsten, zoals dat bestaat voor 
alle autonome overheidsinstellingen van eerste of tweede 
categorie (zoals perspective.brussels, citydev.brussels, 
de Brusselse Gewestelijke Huisvestingsmaatschappij, 
parking.brussels enzovoort).

Om de uitgaven van Kanal te kunnen controleren, wil 
de MR-fractie een gedetailleerd overzicht van de uitgaven 
en de inkomsten krijgen.

Gezien de honderden miljoenen euro die al zijn 
uitgegeven en nog zullen worden uitgegeven en die 
nagenoeg volledig van het gewest kwamen, is kunnen 
beschikken over een algemeen overzicht van waar het geld 
van de Brusselaars aan wordt besteed, toch een minimum.

Of die uitgaven binnen een stichting of in een andere 
context gebeurden, doet er weinig toe.

Ten slotte wenst de spreker een eerder technische vraag 
te stellen: in de artikelen 72 en 73 van het ontwerp van 
ordonnantie houdende de algemene uitgavenbegroting is 
een specifieke afwijking opgenomen voor de gereglemen-
teerde niet-organieke subsidies toegekend op de basisal-
locaties van opdracht 33, programma’s 003, 004 en 005, 
waarvoor geen overeenkomst nodig is.
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Les justifications dans les commentaires des articles 
sont maigres: les textes mentionnent uniquement «la nature 
très réglementée des subventions» ainsi que «des raisons de 
simplification administrative».

Depuis quand cette dispense existe-t-elle? Est-ce le cas 
depuis le début de la législature? Quelle est la justification 
à ce dispositif?

III. Réponses du  
Ministre-Président Rudi Vervoort

Le Ministre-Président propose de s’en tenir aux 
questions à proprement parler budgétaires. Il renvoie 
d’ailleurs à des récentes questions en commission par 
exemple celles à propos de PADs, de Kanal ou de NEO.

Le cadre budgétaire prévoit des économies linéaires: 
10 % sur les investissements, 8 % sur les subsides, 5 % sur 
le fonctionnement, 3 % sur le personnel. Ces économies se 
retrouvent partout. On est parti de l’initial 2023 et l’on a 
regardé les dépenses inéluctables. Des compressions ont 
été faites sur l’inéluctable. Ensuite, des mesures linéaires 
ont été prises pour atteindre l’objectif budgétaire. 
 

Certaines politiques, sans être inéluctables, sont des 
«coups partis». Des conventions ont été signées et il faut 
les honorer sous peine de perdre toute crédibilité. Il n’est 
pas rationnel de fonctionner ainsi. 
 

Les rationalisations au niveau d’Optiris comportent 
des rationalisations spatiales. Des mètres carrés étaient 
et sont en réserve au Iris Tower. Le concept même du 
bureau aujourd’hui a changé. On peut faire des rotations de 
personnel en fonction du télétravail, ou des absences pour 
déplacement à l’extérieur.

Mission 3 (Initiatives communes du gouvernement)

Le projet Mediapark se situe dans le cadre d’en-
gagements conventionnels qui prévoient des dépenses 
annuelles. L’idée était d’acheter tout le foncier de la VRT et 
la RTBF. Ceci permettait dans une opération win-win aux 
deux organismes de pouvoir financer en tout ou en partie 
la construction de leurs nouveaux sièges d’exploitation. 
Il faut se rappeler qu’il était question du côté néerlando-
phone de délocaliser la VRT vers la Flandre. En contre-
partie, la RBC a pu développer un projet à l’échelle de ce 
quartier orienté vers la cité des médias: équipement, écoles 
et autres. Cette convention contient des indexations qui se 
retrouvent dans la tranche versée annuellement. L’année 
prochaine sera engagée la dernière tranche et versée la 7e 

De verantwoording in de commentaren op de artikelen 
is beperkt: in de teksten worden alleen de “sterk geregle-
menteerde aard van de subsidies” en “redenen van admi-
nistratieve vereenvoudiging” vermeld.

Sinds wanneer bestaat de vrijstelling? Is dat sinds 
het begin van de regeerperiode? Is het mogelijk om een 
toelichting bij die bepaling te krijgen?

III. Antwoorden van  
minister-president Rudi Vervoort

De minister-president wenst zich te beperken tot de 
eigenlijke begrotingsvragen. Hij verwijst overigens naar 
recente vragen tijdens de commissievergaderingen, bij-
voorbeeld over de richtplannen van aanleg, Kanal of Neo.

In de begroting zijn lineaire besparingen opgenomen: 
10% op de investeringen, 8% op de subsidies, 5% op de 
werking, 3% op het personeel. Die besparingen vinden 
overal plaats. Men is uitgegaan van de oorspronkelijke 
begroting over 2023 en heeft gekeken naar de onvermij-
delijke uitgaven. Die laatste zijn beperkt. Vervolgens zijn 
er lineaire maatregelen genomen om de begrotingsdoelstel-
ling te halen.

Sommige beleidsmaatregelen zijn weliswaar niet 
onvermijdelijk, maar wel “nodig”. Er zijn overeenkom-
sten ondertekend en om niet alle geloofwaardigheid te 
verliezen, moeten die worden nagekomen. Dat is geen 
rationele manier van werken.

Bij Optiris zijn de rationaliseringen van ruimtelijke 
aard. Er was en is oppervlakte voorbehouden in de Iris 
Tower. Vandaag heeft het begrip kantoor een andere 
invulling gekregen. Het personeel kan wisselen op basis 
van telewerk of afwezigheden wegens bezoeken aan het 
buitenland.

Opdracht 3 (Gezamenlijke regeringsinitiatieven)

Het Mediaparkproject valt binnen het kader van con-
tractuele verplichtingen die voorzien zijn in de jaarlijkse 
uitgaven. Het was de bedoeling om alle grond van de VRT 
en de RTBF te kopen. Dat was een win-winsituatie voor 
beide instellingen, die hun de mogelijkheid bood om de 
bouw van hun nieuwe hoofdzetels volledig of gedeeltelijk te 
financieren. Ter herinnering: aan Nederlandstalige kant was 
er sprake van een verhuizing van de VRT naar Vlaanderen. 
Als tegenprestatie kon het Brussels Hoofdstedelijk Gewest 
een project ontwikkelen op maat van de op de mediasite 
gerichte wijk: voorzieningen, scholen en andere. De over-
eenkomst bevat indexeringen die worden weerspiegeld 
in de jaarlijks betaalde schijf. Volgend jaar zal de laatste 
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de 8 tranches. Ces projets ont connu des retards dans leur 
réalisation. Ce PAD se poursuit. Bx1 viendra s’installer sur 
le site. Une discussion a eu lieu au gouvernement sur les 
38 % de logements publics et, dans ces discussions, chacun 
avait ses sensibilités concernant le nombre de logements 
sociaux. Le calcul global avait été fait sur le quartier et sur 
Evere qui compte de nombreux logements sociaux. 
 
 

Pour le FEDER, le Ministre-Président enverra en 
annexe les projets déjà retenus. (ANNEXE 1) Nous en 
sommes aux prémisses. Pour les personnes en situation 
de handicap la réponse est oui, un projet retenu. L’idée 
dans un deuxième appel est de pouvoir rentrer des projets 
spécifiques. L’Europe a diminué sa voilure du FEDER et la 
Région a dû reprendre en partie ces frais pour équilibrer le 
montant total.

Le HUB se situe sur l’AB 0034 03 33 00. On y retrouve 
30 millions d’euros à l’initial 2024 et les associations sont 
Belrefugees, la Croix-Rouge, les communes, et les instances 
pour l’accueil dans la cadre de la politique migratoire. 
1.500 places sont prévues pour le Brussels deals. En 2023 
cela a été essentiellement financé par la provision Ukraine. 

Une série de métiers et de spécialisations tournent autour 
de la prise en charge. Cela concerne la protection juridique 
(comment faire valoir ses droits), le soutien psycholo-
gique, les consultations médicales, l’aide alimentaire (trois 
repas par jour), etc. pour 1850 personnes. 800 places sont 
prévues pour les personnes migrantes pour une occupation 
temporaire (à De Coninck, De Page et Livourne).

Il existe des initiatives pour la fin du trajet migratoire 
permettant aux personnes d’obtenir une décision sur leur 
statut et l’exercice de droits corrélatifs sociaux. 
 

Ces activités seront continuées en 2024. Il existe des 
différences au niveau des inscriptions budgétaires. Il 
existe désormais de manière pérenne une participation de 
l’autorité fédérale qui vient s’ajouter dans le Brussels Deal.

À propos de la Cocom, un montant de 10 millions 
d’euros est prévu. Il permet de financer les activités du New 
Samusocial, Bruss’Help avec des maraudes et le guichet de 
la gare du Midi. En annexe, le Ministre-Président fournira 
la liste de ceux qui recoivent des subventions dans ce cadre. 
(ANNEXE 2)

Une autre annexe avec la liste des bâtiments pour des 
occupations temporaires sera jointe. Des bâtiments qui 
nécessitent un minimum d’investissement sont choisis. 
Des conventions sont signées et l’on évalue en fonction 

schijf worden vastgelegd en zal de zevende van de acht 
schijven worden gestort. De uitvoering van de projecten 
liep vertraging op. Het richtplan van aanleg wordt verder 
uitgevoerd. BX1 zal zich op de site vestigen. Binnen de 
regering vond een bespreking plaats over de 38% openbare 
woningen. Daarbij had iedereen zijn eigen gevoeligheden 
over het aantal sociale woningen. De algemene berekening 
gebeurde op basis van de wijk en van Evere, waar veel 
sociale woningen zijn.

Voor EFRO zal de minister-president in de bijlage de 
reeds geselecteerde projecten verzenden. (bijlage 1) We 
staan aan het begin. Voor personen met een handicap is het 
antwoord positief, want er werd een project geselecteerd. 
Het idee is om in een tweede oproep specifieke projecten 
binnen te halen. Europa heeft bespaard op EFRO en het 
gewest moest de kosten deels op zich nemen om het totale 
bedrag in evenwicht te krijgen.

De HUB bevindt zich op BA 0034 03 33 00. Daar vindt 
men 30 miljoen euro in de oorspronkelijke begroting over 
2024 en de verenigingen zijn Belrefugees, het Rode Kruis, 
de gemeenten en de onthaalinstellingen in het kader van 
het migratiebeleid. Er zijn 1.500 plaatsen gepland voor de 
Brussels Deal. In 2023 werd dat hoofdzakelijk gefinancierd 
via de provisie voor Oekraïne.

Een reeks beroepen en specialisaties houdt verband met 
opvang. Het betreft juridische bescherming (hoe kan men 
zijn rechten laten gelden), psychologische ondersteuning, 
medische raadplegingen, voedselhulp (drie maaltijden per 
dag) enzovoort voor 1.850 personen. Er zijn 800 plaatsen 
voor migranten voor tijdelijk gebruik (in De Coninck, De 
Page en Livorno).

Er bestaan initiatieven voor het einde van het migra-
tietraject waardoor de betrokken personen een beslissing 
over hun statuut kunnen krijgen en hun bijhorende sociale 
rechten kunnen uitoefenen.

Die activiteiten worden in 2024 voortgezet. Er bestaan 
verschillen op het vlak van de inschrijving in de begroting. 
Er is nu een duurzame participatie van de federale overheid 
die zich bij de Brussels Deal aansluit.

Met betrekking tot de GGC is er een bedrag van 
10 miljoen euro uitgetrokken. Daarmee kunnen de activitei-
ten van New Samusocial, Bruss’help worden gefinancierd, 
met het mobiele hulpteam en het loket in het Zuidstation. 
De minister-president zal in de bijlage de lijst bezorgen van 
wie in dat kader subsidies ontvangt. (bijlage 2)

Een andere bijlage met de lijst van gebouwen voor 
tijdelijke bewoning zal worden toegevoegd. Er wordt 
gekozen voor gebouwen waar een minimum aan investe-
ringen nodig is. Er worden overeenkomsten ondertekend en 
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de la durée projetée de l’occupation. Souvent, ce sont des 
bâtiments en seconde couronne qui sont en attente de la 
définition d’un projet. Il s’agit maximum de 5 ans d’occu-
pation. (ANNEXE 3) 
 

Pour FEDER, il a été demandé si les moyens suffisent 
pour l’ancienne programmation. La réponse est oui mais 
le gouvernement ne maîtrise pas tous les calendriers des 
projets portés. La cellule FEDER au SPRD suit cela de près 
et s’assure du bon avancement des projets. Des problèmes 
dans la réalisation des programmes ne sont jamais à exclure. 
Quatre appels ont été attribués. Trois autres seront attribués 
d’ici la fin de l’année. Deux seront liés aux espaces verts. 
Un à la rénovation énergétique des équipements des 
pouvoirs publics. Une quinzaine d’autres sont en cours. 
Nous sommes dans la phase d’opérationnalisation. 
 

Le Fédéral prend 30 millions d’euros en charge et verse 
ce montant à la Région. Cette somme sera réévaluée en 
fonction du nombre de demandeurs. Une indexation sera 
demandée de l’aide fédérale. C’est une avancée importante 
quand on songe que pour la législature précédente, la RBC 
n’a rien reçu. Il demeure vrai que cela ne couvre pas tout. 
Le Fédéral a pris conscience de ses responsabilités. 
 

Les fonctionnaires qui s’en occupent ont une expérience 
pour pouvoir déterminer si nous prenons ou non certains 
bâtiments en location.

La Régie au sein du SPRB est devenue la direction du 
Patrimoine immobilier au sein du service «Facilities» de 
Bruxelles Synergie. C’est ne rien dire que de faire de l’anglais 
à bon marché. Ne sont-ils pas censés nous «faciliter» la vie 
d’ailleurs? C’est un département transversal de logistique. 
Il permet la mise en œuvre de nombre de politiques.

À propos de crédits pour la rénovation, le Ministre-
Président confirme que l’estimation permet de finaliser les 
chantiers en cours. Certains ont pris fin comme les Trois 
Fontaines, le Rouge-Cloître, Cinq Blocs, Pointcarré, etc. 
Ce sont de gros projets qui se sont clôturés. Pour 2024 il 
faudra finaliser le chantier du château Tournai Solvay. Le 
Ministre-Président se souvient avoir visité ce projet quand 
il est devenu Ministre-Président en 2013 et qu’il y avait 
une question de protection des chauves-souris dans les 
sous-sols.

À propos des économies à la Mission 8, le Ministre-
Président indique qu’il est compliqué de dire où elles se 
situent. La gestion tient compte de dépenses inéluctables 
telles que des taxes énergie ou des indexations. A priori, 
cela se passera bien et des transferts entre les AB sont 
toujours possibles.

het gebouw wordt geëvalueerd op basis van de verwachte 
duur van de bewoning. Het zijn vaak gebouwen in de 
tweede kroon die in afwachting van een project leegstaan. 
Ze worden voor maximaal 5 jaar in gebruik genomen. 
(bijlage 3)

Voor het EFRO is er gevraagd of de middelen volstaan 
voor de vroegere programmering. Het antwoord is ja, 
maar de regering heeft niet over alle tijdschema’s van de 
projecten controle. De EFRO-cel bij de GOB volgt dat 
nauwlettend en staat in voor de goede voortgang van de 
projecten. Problemen bij de uitvoering van de programma’s 
kan nooit worden uitgesloten. Vier opdrachten zijn 
toegekend. Drie andere zullen tegen het einde van het jaar 
worden toegekend. Twee zullen betrekking hebben op 
groene ruimten. Een houdt verband met de energiereno-
vatie van voorzieningen van de overheid. Een vijftiental 
andere loopt nog. We zitten in de uitvoeringsfase.

De federale overheid neemt 30 miljoen euro voor haar 
rekening en stort dat bedrag aan het gewest. Die som wordt 
herbekeken op basis van het aantal aanvragers. Er wordt 
een indexering van de federale steun gevraagd. Dat is een 
belangrijke vooruitgang als we weten dat het BHP voor de 
vorige regeerperiode niets kreeg. Dat neemt niet weg dat 
dat niet alles dekt. De federale overheid is zich van haar 
verantwoordelijkheden bewust geworden.

De ambtenaren die zich ermee bezighouden, hebben 
ervaring om te kunnen bepalen of bepaalde gebouwen wel 
of niet worden gehuurd.

De regie binnen de GOB is de directie Vastgoederfgoed 
binnen de dienst “Facilities” van Brussel Synergie 
geworden. Dat is niet meer dan goedkoop Engels. Worden 
ze overigens niet geacht om ons leven te “faciliteren’? Het 
is een transversaal departement logistiek. Dat maakt de 
uitvoering van heel wat beleidslijnen mogelijk.

Met betrekking tot de renovatiekredieten bevestigt 
de minister-president dat de raming het mogelijk maakt 
de lopende werkzaamheden af te ronden. Sommige zijn 
klaar, zoals Drie Fonteinen, Rood Klooster, Cinq Blocs, 
Poincaré enzovoort. Voor 2024 moeten de werken aan het 
kasteel Tournai-Solvay worden afgerond. De minister-pre-
sident herinnert zich dat hij dat project bezocht toen hij 
in 2013 minister-president werd. Er was toen sprake van 
bescherming van de vleermuizen in de kelders. 
 

De minister-president geeft aan dat voor de besparingen 
onder opdracht 8 moeilijk te zeggen valt hoever ze staan. 
Bij het beheer wordt rekening gehouden met onvermijde-
lijke uitgaven zoals energiebelastingen en indexeringen. A 
priori zal alles goed verlopen en overdrachten tussen BA’s 
blijven steeds mogelijk.
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Quelle est la stratégie pour le droit de préemption 
généralisé? L’intérêt est d’en disposer dans des projets 
comme les contrats de quartiers ou de rénovation urbaine. 
Dans des projets certaines opportunités n’ont pas été 
prévues au départ et elles valent pourtant la peine. Ce droit 
permet d’aborder les discussions d’une manière différente. 
L’objectif n’est pas de nationaliser tout le foncier. C’est un 
outil au service des politiques publiques d’intérêt général 
comme le sont les CRU et les contrats de quartiers. 
 
 

L’attribution de la série 14 des CQD est mise en pause 
pour un an. Les décisions ne sont pas prises et dès lors il 
n’est pas possible de nommer les communes sélectionnées. 
L’idée en est venue pendant la discussion budgétaire même. 
On peut dire que c’est dans l’intérêt de ces contrats de 
quartier, si tant est que le prochain gouvernement décide de 
les réactiver. Ce ne sera pas obsolète dans 6 ou 8 mois. Sans 
citer les communes, il y avait un petit risque administratif 
que leurs budgets ne soient pas votés dans le temps pour 
différentes raisons. Certains délais commencent à courir 
dès l’instant où l’on est désigné. Il faut savoir que certaines 
communes sans budget, fonctionnent en douzièmes. Dans 
les communes aussi il existe des ajustements de budgets. 
 
 

Pour la piscine d’Anderlecht (l’abattoir) le renforcement 
de la structure de l’immeuble a été financé en 2023. Cela 
permettra de poser la piscine sur le toit. La suite des budgets 
sera inscrite après 2024. Les études ne sont pas finalisées. 
Il reste aussi une inconnue sur le mode de passation des 
marchés. On sait qu’il n’y aura pas de dépenses en 2024. 
Des partenaires publics et privés seront autour de la table. 
 

Le bâtiment pour le Musée du Chat se construit. On 
perd facilement du temps dans ces quartiers en raison de 
fouilles archéologiques. On avait convenu avec Bozar 
d’un accès à l’arrière de leur bâtiment au «- 3». A cause de 
tout cela l’on a pris du retard mais le chantier est en cours. 
La convention prévoit la livraison du bâtiment casco. 
Ensuite, le cocontractant fera les finitions et aménagements 
intérieurs et entamera la gestion et l’exploitation du musée. 

Pour la mission 28, le Ministre-Président se veut 
rassurant. Il n’y aura a priori aucun impact sur les projets 
qui sont gérés par perspective. Idem pour la Stratégie 2030.
 

Pour les crèches il s’agit des ACS dans le cadre des plans 
Cigogne conjoints avec la Cocof et l’ONE. Le montage est 
quasiment blindé: il y aura le nombre de places prévues 
quand bien même ce n’est pas assez aux yeux de certains. 
 

Wat is de strategie voor het algemeen recht van 
voorkoop? Het is belangrijk dat te kunnen gebruiken voor 
projecten zoals wijkcontracten of stadsvernieuwingscon-
tracten. Er zijn projecten waar bepaalde mogelijkheden 
bij het begin niet in zijn opgenomen, terwijl ze wel de 
moeite lonen. Dankzij het recht wordt het mogelijk om de 
besprekingen op een andere manier te voeren. Het is niet 
de bedoeling om alle grond te nationaliseren. Het is een 
middel ten dienste van het overheidsbeleid in het algemeen 
belang, net zoals de stadsvernieuwingscontracten en de 
wijkcontracten.

De gunning van reeks 14 van de DWC’s is voor een 
periode van een jaar on hold gezet. De beslissingen worden 
niet genomen, waardoor het niet mogelijk is om de gese-
lecteerde gemeenten toe te wijzen. Het idee kwam tijdens 
de begrotingsbesprekingen zelf. We kunnen zeggen dat 
het in het belang van de wijkcontracten is, voor zover 
de volgende regering zou beslissen om ze te reactiveren. 
Over 6 of 8 maanden is dat niet verouderd. Er was een 
klein administratief risico dat de begrotingen van sommige 
gemeenten, die niet nader genoemd worden, om uiteenlo-
pende redenen niet tijdig werden goedgekeurd. Sommige 
termijnen beginnen te lopen zodra de beslissing is genomen. 
Het is belangrijk te weten dat sommige gemeenten zonder 
begroting met twaalfden werken. Ook de gemeenten 
hebben te maken met begrotingsaanpassingen.

De aanpassing van de gebouwenstructuur van het 
zwembad in Anderlecht (Abattoir) werd in 2023 gefinan-
cierd. Door die aanpassing wordt het mogelijk om het 
zwembad op het dak in te richten. De rest van de budgetten 
wordt na 2024 ingeschreven. De studies zijn nog niet klaar. 
Daarnaast is nog niet duidelijk hoe de opdrachten worden 
toegekend. We weten dat er in 2024 geen uitgaven zullen 
zijn. Openbare en private partners zullen overleggen.

Het gebouw voor het Musée du Chat is in aanbouw. Er 
gaat in die wijken gemakkelijk tijd op aan archeologische 
opgravingen. Er was met Bozar afgesproken dat er aan de 
achterkant van hun gebouw op niveau - 3 een ingang zou 
komen. Daardoor liepen de werken vertraging op, maar ze 
vorderen. In de overeenkomst staat dat het gebouw casco 
moet worden opgeleverd. Vervolgens zal de medecon-
tractant voor de afwerking en binneninrichting zorgen en 
starten met het beheer en de uitbating van het museum.

Over opdracht 28 is de minister-president gerust-
stellend. A priori is er geen impact op de projecten die 
perspective.brussels beheert. Hetzelfde geldt voor de 
Strategie_2030.

Voor de kinderdagverblijven gaat het om gesubsi-
dieerde contractuelen in het kader van de gezamenlijke 
cigogne-plannen met de Cocof en de ONE. De uitwerking 
is bijna klaar: het aantal geplande plaatsen komt er, ook al 
is dat in de ogen van sommigen onvoldoende.
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Pour la programmation des contrats École, la série 4 
sera validée en décembre. Le démarrage opérationnel aura 
lieu en 2024. Pour la série 5, la sélection aura lieu en début 
2024. En 2024, débutera la phase d’étude et de diagnostic. 
Annuellement, 5 millions d’euros sont prévus; 16 contrats 
école ont été sélectionnés depuis le début du dispositif. 
Un an est prévu pour la phase d’étude et 4 années pour 
l’exécution. Cela se fait au fur et à mesure. Une évaluation 
sera faite pour le premier semestre 2025 avec pour 
commencer, les contrats de la phase pilote pour lesquels 
le travail débutera dès 2024. Le Ministre-Président enverra 
une liste de tous les contrats.

Pour les kots, 480 sont prévus aux Casernes, 280 au 
CityCampus ont été inaugurés par Citydev. L’AISE lancée 
par Mme Fremault en 2015 est passée de 109 à plus de 
362 logements, soit un triplement de l’offre de kots pris 
en gestion. C’est un mécanisme qui s’apparente un peu 
aux AIS mais pour les étudiants. Le succès est certain. Il 
manque toujours des places. 
 

Les Contrats École ne concernent pas que la création 
de places scolaires. Le Service École réalise un travail de 
facilitateur et d’accompagnement de porteurs de projets 
notamment pour la rénovation urbaine des écoles en 
mal d’attractivité, là où il reste des places disponibles, 
via la réhabilitation soit des abords de l’école, soit des 
équipements à l’intérieur des écoles. La Région est sur le 
pont lors de lamise en œuvre du décret inscription.

La baisse des moyens des études ne concerne que peu les 
PADs dont les études sont terminées. Aucune conséquence 
budgétaire ne fera suite au transfert de l’observatoire du 
Logement vers perspective.brussels. 
 

Pour la présidence belge de l’UE, perspective.brussels 
organisera pour le compte de la Région et au nom de 
la Belgique les activités de la politique urbaine de la 
présidence. Elle préparera le dossier de la présidence, 
organisera des conférences, des workshops de co-construc-
tion avec d’autres villes européennes, publiera et attribuera 
un marché pour la désignation d’un «professional congress 
organisator», préparera le contenu logistique de plusieurs 
événements dont celui sur le haut niveau des maires, et 
préparera un plan de communication, etc. 
 

Les réductions budgétaires n’auront pas d’impact sur 
les projets à l’étude.

Il a été question du PAD Josaphat la semaine dernière 
en commission, ne concernant pas le budget. 
 

Voor de programmatie van de schoolcontracten wordt 
reeks 4 in december goedgekeurd. De uitvoering start in 
2024. Voor reeks 5 vindt de selectie begin 2024 plaats. 
In 2024 gaat een studie- en een diagnosefase van start. 
Jaarlijks wordt er 5 miljoen euro uitgetrokken. Er werden 
16 schoolcontracten geselecteerd sinds het begin van het 
systeem. Er is een periode van een jaar gepland voor de 
onderzoeksfase en 4 jaar voor de uitvoering. Er komt een 
evaluatie in het eerste halfjaar van 2025, vooreerst van de 
Contracten van de proefperiode, waarvoor de werkzaam-
heden vanaf 2024 zullen starten. De minister-president zal 
een overzicht van alle contracten bezorgen.

Er komen 480 studentenkoten in de Kazernes 
en citydev.brussels opende er 280 op de CityCampus. Het 
samen met mevrouw Fremault in 2015 opgerichte SVKS 
zag het aantal beheerde studentenkoten van 109 naar 
meer dan 362 stijgen. Dat is een verdrievoudiging van het 
aanbod. Het gaat om een mechanisme dat wat op dat van de 
SVK’s lijkt, maar dan voor studenten. Het is duidelijk een 
succes. Er zijn altijd te weinig plaatsen.

De schoolcontracten gaan verder dan het creëren van 
plaatsen op school. De Dienst Scholen werkt als facilitator 
en begeleider van projectdragers, in het bijzonder bij stads-
vernieuwing, bij weinig aantrekkelijke scholen, daar waar 
beschikbare plaatsen zijn via de renovatie van de schoolom-
geving of van het interieur van de school. Het gewest is 
klaar voor de uitvoering van het inschrijvingsdecreet. 
 

De daling van de middelen voor studies heeft weinig 
gevolgen voor de richtplannen van aanleg waarvoor de 
studies zijn afgerond. De overheveling van het observatie-
centrum voor de Huisvesting naar perspective.brussels zal 
voor de begroting geen gevolgen hebben.

Voor het Belgische voorzitterschap van de EU 
organiseert perspective.brussels voor rekening van het 
gewest en in naam van België de activiteiten rond steden-
bouwkundig beleid van het voorzitterschap. Het bereidt het 
dossier van het voorzitterschap voor, organiseert conferen-
ties en workshops rond co-constructie met andere Europese 
steden, schrijft een opdracht uit en kent ze toe voor de 
aanstelling van een “professional congress organisator”, 
bereidt de logistieke kant van verscheidene evenementen 
voor, waaronder dat over het hoge zeeniveau, bereidt een 
communicatieplan voor enzovoort.

De begrotingsbesparingen zullen geen impact hebben 
op de projecten die nog onderzocht worden.

Vorige week kwam in de commissievergadering het 
richtplan van aanleg Josaphat ter sprake, maar heeft geen 
betrekking op de begroting.
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La task force bureaux a constaté les effets de la fin de 
la crise Covid. La reconversion en logements poursuit sa 
voie. Il faudra suivre les tendances et à soutenir les recon-
versions pour minimiser les démolitions.

La cellule sport de perspective.brussels dépend du 
ministre Bernard Clerfayt et non du Ministre-Président. 
 

À propos des acquisitions du CRU Midi, le Ministre-
Président confirme que celles-ci commencent notamment 
pour le parc des Deux Gares, (partie côté vétérinaire) et 
le centre d’accueil de jour sur le boulevard du Midi. La 
majorité de ces projets seront financés via Beliris et 
son avenant nº 15. Le CRU ne finance que l’accessoire 
(indemnités, frais de notaire, etc.) 
 

Il n’y a pas d’impact sur les CRU en phase d’exécution 
à savoir les nº 1 à 7. Le nº 8 est en phase d’élaboration. 
Aucune imputation n’avait été prévue en 2024 sur ce CRU. 
Cela n’aura d’impact qu’en 2025 au plus tôt. 
 

La diminution des budgets pour Citydev se situe à un 
moment où l’acquisition foncière est ralentie par un marché 
qui l’est également. La mise en place du principe d’em-
phytéose dans la vente de logements est en pleine étude. 
L’idée est de diminuer les prix et de soutenir les ventes. Il 
est hors de question de ne pas honorer les projets approuvés 
et engagés. On n’arrête rien. 
 
 

Le Ministre-Président renvoie aux réponses fournies 
pour les primes.

On a voulu reporter l’attribution des CACI: il reste 
1,9 million d’euros inscrits en 2024 pour les projets qui 
sont lancés dans les 2 premiers CACI à Bruxelles-Ville et 
à Molenbeek.

Le PRAS ne sera pas approuvé sous cette législature 
mais le processus continue. On espère que le prochain gou-
vernement prendra cet héritage en compte. 
 

Les logements mis en gestion pour les AIS ont accès 
aux primes environnement mais également aux primes 
rénovation d’urban.brussels qui ne sont normalement 
accessibles qu’aux propriétaires occupants.

«La Braise hébergement» est un projet FEDER qui a 
été retenu.

De taskforce kantoren stelde de gevolgen van het einde 
van de covidcrisis vast. De omzetting in woningen gaat 
door. We moeten de trends volgen en reconversies steunen 
om sloopwerken zo veel mogelijk te beperken.

De cel sport van perspective.brussels valt onder de 
bevoegdheid van minister Clerfayt en niet onder die van de 
minister-president.

De minister-president bevestigt dat de aankopen in 
het kader van het stadsvernieuwingscontract Zuid starten, 
in het bijzonder voor het Tweestationspark (het deel aan 
de kant van de dierenartsensite) en het centrum voor 
dagopvang op de Zuidlaan. De meeste van die projecten 
worden via Beliris en zijn bijakte nr. 15 gefinancierd. Het 
stadsvernieuwingscontract financiert enkel de bijkomstig-
heden (vergoedingen, notariskosten enzovoort).

Er is geen impact op de stadsvernieuwingscontracten 
in de uitvoeringsfase, namelijk nrs. 1 tot 7. Nr. 8 wordt 
momenteel opgesteld. Voor 2024 was er voor dit stadsver-
nieuwingscontract geen enkele verrekening gepland. Dat 
zal ten vroegste in 2025 een impact hebben.

De verlaging van de budgetten voor citydev.brussels 
komt er op een moment waarop de aankoop van gronden 
wordt afgeremd door een markt waarin zich eveneens een 
vertraging voordoet. De invoering van het erfpachtprincipe 
bij de verkoop van woningen wordt momenteel bestudeerd. 
Het is de bedoeling dat de prijzen dalen en de verkoop 
wordt ondersteund. Er is geen sprake van het niet betalen 
van goedgekeurde en toegezegde projecten. Er wordt niets 
stopgezet.

In verband met de premies verwijst de minister-presi-
dent naar de bezorgde antwoorden.

Men wilde de toekenning van de AHC’s uitstellen: 
er blijft 1,9 miljoen euro ingeschreven in 2024 voor de 
gestarte projecten in de twee eerste AHC’s: Brussel-Stad 
en Sint-Jans-Molenbeek.

Het GBP wordt tijdens deze regeerperiode niet 
goedgekeurd, maar het proces blijft lopen. We moeten 
hopen dat de volgende regering die nalatenschap in 
rekening neemt.

Woningen in beheer van een SVK komen in aanmerking 
voor de milieupremies, maar ook voor de renovatiepremies 
van urban.brussels die normaal gezien enkel door eige-
naar-bewoners kunnen worden verkregen.

“La Braise Hébergement” is een geselecteerd 
EFRO-project.
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Sans rependre toute la discussion sur Kanal qui a eu 
lieu la semaine passée, le Ministre-Président indique qu’il a 
vérifié et qu’il n’est pas question d’une explosion budgétaire. 
En 2022, la Fondation a demandé 22 millions d’euros en 
plus de son enveloppe initiale pour le chantier, pour l’in-
dexation et le coût des matériaux. Il y a une diminution du 
budget initial, car le chantier est sous contrôle. Le terrasse-
ment est terminé. Pour le personnel, nous sommes même en 
diminution par report à ce qui avait été initialement prévu. 
En fait, on avait presque procédé à une double réduction 
pour faire des économies, car on l’avait déjà fait pour le 
contrat de gestion. On est donc au-delà des économies qui 
ont été imposées aux autres. 
 

En ce qui concerne les acquisitions via l’axe1 de PvD un 
immeuble insalubre a été acquis en 2023 par la commune 
de Molenbeek à la rue de Courtrai. Cela permettra de créer 
des logements à finalité sociale dans le cadre de la pro-
grammation du CACI qui comprend un équipement sportif 
et la dé densification de l’îlot en créant un espace vert. 
 

Quatre immeubles insalubres en 2023 ont été rénovés 
pour un montant de 2 millions d’euros. Cela est semblable 
aux chiffres de 2017 et 2022. Une annexe sera envoyée avec 
les acquisitions et rénovations depuis 2017. (ANNEXE 4) 
 

Dans le top trois de ce qui est le plus demandé en 
primes rénovation figurent: la couverture et l’étanchéité 
des toitures, ensuite l’isolation des toitures et enfin les 
accessoires de toiture.

Pour ce qui concerne les primes à la rénovation et les 
publics précarisés, le Ministre-Président indique que le 
public cible ce sont les propriétaires occupants et ceux qui 
ont mis leur bien en gestion auprès d’une AIS. L’objectif 
est de préparer une réforme des primes Rénolution pour 
la prochaine législature afin d’avoir un système qui soit le 
plus intégré possible. Vu l’augmentation des demandes, un 
bilan sera fait. Ceci permettra de mieux définir le profil des 
demandeurs. Ceci en vue de permettre une meilleure distri-
bution des aides publiques. 
 

Pour la mission 12, le personnel de contrôle des héber-
gements touristiques n’est pas compris dans ces AB mais 
sur le budget général de BEE. Les contrôles continueront. 
 

Bruxelles a toujours eu plus de tourisme d’affaires 
que les autres villes européennes. Nous étions dans le top 
mondial pour le tourisme d’affaires. Il convient de comparer 
les villes pour autant que la comparaison soit possible. Il est 
normal que Bruxelles mette plus de temps à retrouver son 
équilibre. On sait que nous atteindrons 1 million de nuitées 

Zonder de hele discussie van vorige week over Kanal 
weer te voeren, stelt de minister-president dat hij controles 
uitvoerde en dat er geen sprake is van een explosieve 
stijging van het budget. In 2022 vroeg de stichting 
22 miljoen euro bovenop haar oorspronkelijke enveloppe 
voor de werkzaamheden, en dat voor de indexering en 
de prijs van de materialen. Het oorspronkelijke budget 
is gedaald, aangezien de werken onder controle zijn. De 
grondwerken zijn afgelopen. Wat het personeel betreft, is er 
zelfs een daling in vergelijking met wat eerst was gepland. 
In feite is er nagenoeg een dubbele vermindering om te 
besparen, want dat gebeurde al voor de beheersovereen-
komst. We zitten dus boven de besparingen die aan anderen 
zijn opgelegd.

Met betrekking tot de aankopen via pijler 1 van het 
SB kocht de gemeente Sint-Jans-Molenbeek in 2023 een 
onbewoonbaar gebouw in de Kortrijkstraat. Daardoor kan 
ze in het kader van de AHC-programmatie waarvoor een 
sportvoorziening is inbegrepen, woningen met een sociaal 
doel creëren en de verdichting van het huizenblok met de 
inrichting van een groene ruimte.

In 2023 zijn vier onbewoonbare gebouwen gerenoveerd 
voor een bedrag van 2 miljoen euro. Dit cijfer is verge-
lijkbaar met de cijfers van 2017 en 2022. Er wordt een 
bijlage bezorgd met de aankopen en renovaties van 2017. 
(BIJLAGE 4)

In de top drie van de meest gevraagde renovatiepremies 
vinden we eerst die voor dakbedekking en dakdichting, 
vervolgens die voor isolatie van daken en ten slotte die 
voor dakaccessoires.

Wat renovatiepremies en kwetsbare doelgroepen 
betreft, stelt de minister-president dat de doelgroep de 
bewoners-eigenaars zijn en de eigenaars die hun pand door 
een SVK laten beheren. Het doel is een hervorming van de 
Renolution-premies voorbereiden voor de volgende regeer-
periode, zodat er een zo geïntegreerd mogelijk systeem 
beschikbaar is. Gezien de stijging van de aanvragen zal er 
een balans worden opgemaakt. Daardoor zal het gemakke-
lijker worden om het profiel van de aanvragers te bepalen. 
Het doel daarvan is tot een betere verdeling van de over-
heidssteun te komen.

Voor opdracht 12 is het personeel voor de controle van 
toeristische verblijven niet in de BA’s opgenomen, maar 
wel in de algemene begroting van BEW. De controles 
zullen voortgaan.

Brussel ontving altijd al meer zakentoerisme dan 
andere Europese steden. We stonden in de wereldtop voor 
zakentoerisme. Voor zover mogelijk is het goed om steden 
met elkaar te vergelijken. Het is normaal dat Brussel meer 
tijd nodig heeft om opnieuw zijn evenwicht te vinden. We 
weten dat er 1 miljoen overnachtingen meer zullen zijn 
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supplémentaires par rapport à l’année passée. On atteindra 
en 2025 les 10 millions de nuitées qui avaient été l’objectif 
à atteindre pour 2020, ce qui n’avait pas été possible pour 
les motifs connus de tous.

Il a été question du choix de faire ou de ne pas faire 
de publicité à l’aéroport de Bruxelles national. La Région 
préfère faire de la publicité à l’étranger pour attirer les 
visiteurs à Bruxelles.

Le city marketing est du ressort de la secrétaire d’État 
Ans Persoons. Le matériel est dès à présent à disposition 
de tous ceux qui sont intéressés, entités publiques comme 
privées.

Les œuvres de Bright Brussels tournent dans différentes 
villes en non uniquement à Bruxelles. Acheter ces œuvres 
est un investissement. Il serait alors nécessaire d’obtenir un 
permis et d’en assurer la maintenance et la sécurité. 
 

Le Comic Strip festival a eu 10.000 visiteurs en plus 
en 2023. L’on est donc passé de 50.000 à 60.000 visiteurs.

Le nouveau contrat de gestion de visit.brussels a été 
approuvé par le gouvernement en mai 2023. En vue de 
garantir la fréquentation, l’on vise le déploiement de 
l’offre touristique des 19 communes de la Région et de ses 
différents quartiers. Visit.brussels participera activement 
à sa promotion notamment via les réseaux sociaux le site 
internet. C’est donc bien tout le territoire de notre Région 
qui est visé.

Le Ministre-Président indique qu’il rencontre réguliè-
rement les mandataires locaux et les administrateurs de 
différentes communes. L’on insiste sur les projets transver-
saux portés par différentes communes.

Ainsi Bright Brussels se délocalise en grande partie à 
chaque édition, comme à Schaerbeek cette année. Il ne faut 
pas s’imaginer un interventionnisme permanent de la Ville 
sur le Gouvernement régional via visit.brussels. Les lieux 
les plus emblématiques évidemment se situent à Bruxelles. 
Les hôtels sont sur Bruxelles, Saint-Gilles et Ixelles. 
 

Bright Brussels sera européanisé en 2024 avec des 
œuvres d’artistes membres de l’Union européenne qui 
jalonnera durant le mois de février 2024 le paysage urbain. 
Le Pride aura une dimension européenne en 2024 durant les 
mois de la présidence européenne. 
 

dan vorig jaar. Zo zal Brussel in 2025 aan de 10 miljoen 
overnachtingen komen die het in 2020 als doelstel-
ling had. De reden waarom die niet werd gehaald, is bij 
iedereen bekend.

De keuze om al dan niet reclame te maken op Brussels 
Airport werd besproken, maar het gewest geeft er de 
voorkeur aan om in het buitenland te adverteren om zo de 
bezoekers naar Brussel aan te trekken.

Citymarketing valt onder de bevoegdheid van staats-
secretaris Ans Persoons. Het materiaal staat thans ter 
beschikking van wie geïnteresseerd is, zowel de openbare 
als de particuliere entiteiten.

De kunstwerken van Bright Brussels doen verschillende 
steden aan en dus niet enkel Brussel. De aankoop ervan 
is een investering waarvoor een vergunning moet worden 
aangevraagd en die onderhoud en veiligheidsmaatregelen 
vergt.

Het aantal bezoekers van het Comic Stripfestival steeg 
dus in 2023 met 10.000 tot 60.000.

De regering heeft het nieuwe beheerscontract 
van visit.brussels in mei 2023 goedgekeurd. Om de 
bezoekers te verdelen, is het de bedoeling om het toeris-
tische aanbod over de 19 gemeenten en de verschillende 
wijken van het gewest te spreiden. Visit.brussels zal een 
actieve rol spelen in de promotie van het gewest, met name 
via sociale netwerken en de website. Er wordt met andere 
woorden op het hele gewest gemikt.

De minister-president zegt dat hij geregeld met gemeen-
telijke mandatarissen en bestuurders spreekt. De voorkeur 
gaat naar projecten waarbij meerdere gemeenten betrokken 
zijn.

Zo vindt Bright Brussels voor elke editie grotendeels 
op andere plekken plaats. Dit jaar is dat in Schaarbeek. 
Het is niet zo dat de stad Brussel via visit.brussels een 
permanente greep op de gewestregering heeft. De plekken 
met de grootste symboolwaarde liggen vanzelfsprekend 
in Brussel. De belangrijke gemeentehuizen/herenhuizen 
liggen in Brussel, Sint-Gillis en Elsene.

In 2024 krijgt Bright Brussels een Europese dimensie, 
met werken van artiesten uit de Europese lidstaten, die 
gedurende de maand de februari 2024 op die manier 
het stadslandschap zullen sieren. Ook de Pride krijgt in 
2024 een Europese invulling tijdens de maanden van het 
Europese voorzitterschap.
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M. Sadik Köksal revient à la mission 12 tourisme et le 
contrôle. Il demande où se trouvent les AB concernant les 
contrôles et quels sont les moyens? 
 

Le Ministre-Président répond qu’ils se trouvent à la 
Mission 4 (Economie).

Mme Françoise De Smet évoque les logements 
étudiants où il a été question du CityCampus à Anderlecht. 
Il est exact que Citydev s’en occupe mais une société privée 
commercialisera le projet.

Le Ministre-Président répond qu’il existe une 
convention conclue par Citydev. Cela aura sans doute fait 
l’objet d’un cofinancement. Citydev n’a pas pour mission 
de louer des logements étudiants.

Les recettes tombent sous le principe de l’universalité 
du budget. Elles sont du ressort du ministre du Budget alors 
que les ministres fonctionnels sont en charge des dépenses. 

M. Gaëtan Van Goidsenhoven comprend que le 
Ministre-Président confirme qu’il ne fournira jamais l’in-
ventaire détaillé des dépenses et des recette de la Fondation 
Kanal.

La Présidente rappelle qu’il est prévu d’auditionner 
Kanal en janvier 2024. Des contacts sont en cours.

Mme Marie Nagy revient sur les primes rénovation. 
L’intervenante aurait voulu savoir sur combien de primes 
le Ministre-Président table pour ce budget de 19 millions 
d’euros.

Le Ministre-Président répond qu’il s’agit d’environ 
6.000 primes.

M. Mathias Vanden Borre estime qu’il n’a pas entendu 
la moindre réponse concernant les économies. Cela signi-
fie-t-il qu’il n’y a pas d’économies ou bien doivent-elles 
être ajoutées au rapport?

Le Ministre-Président et la Présidente renvoient aux 
explications données concernant les économies linéaires 
ainsi qu’à celles concernant les dépenses inéluctables. 

M. Geoffroy Coomans de Brachène note qu’il n’y a 
pas d’explications réelles sur le pourquoi il y a une telle 
différence entre le tourisme à Bruxelles et les autres grandes 
ville européennes qui ont repris les chiffres d’antan. 
 

De heer Sadik Köksal komt terug op opdracht 12 voor 
toerisme en controle. Hij vraagt zich af waar de basisallo-
caties voor controles zich bevinden en welke middelen er 
beschikbaar voor zijn.

De minister-president antwoordt dat die zich onder 
opdracht 4 (economie) bevinden.

Mevrouw Françoise De Smedt snijdt het onderwerp 
studentenhuisvesting aan en meer bepaald de City Campus 
in Anderlecht. Dat is een project van citydev.brussels, maar 
een privébedrijf zal instaan voor de verkoop.

De minister-president antwoordt dat citydev.brussels 
een conventie heeft gesloten. Daar is allicht cofinanciering 
voor gezocht. Studentenkotenverhuur is geen opdracht 
van citydev.brussels.

De inkomsten vallen onder het universaliteitsbeginsel 
van de begroting. Ze zijn een bevoegdheid van de minister 
van Begroting, terwijl de individuele ministers verantwoor-
delijk zijn voor de uitgaven.

De heer Gaëtan Van Goidsenhoven beseft dat de 
minister-president met zoveel woorden zegt dat hij nooit 
een gedetailleerd overzicht van de uitgaven en inkomsten 
van Stichting Kanal zal geven.

De voorzitster wijst erop dat er in januari een hoorzitting 
met Kanal op de planning staat. Er lopen contacten.

Mevrouw Marie Nagy komt terug op de renovatiepre-
mies. Ze wil graag weten hoeveel premies de minister-pre-
sident met het budget van 19 miljoen euro wil uitbetalen. 
 

De minister-president antwoordt dat het om zo’n 
6.000 premies gaat.

De heer Mathias Vanden Borre is van mening dat hij 
geen enkel antwoord heeft gehoord over de besparingen. 
Zijn er geen besparingen of moeten deze worden toegevoegd 
aan het verslag?

De minister-president en de voorzitter verwijzen naar 
de gegeven uitleg over de lineaire besparingen en de uitleg 
over de onvermijdelijke uitgaven.

De heer Geoffroy Coomans de Brachène zegt dat 
er geen duidelijke verklaring is waarom er zo’n verschil 
is tussen het toerisme in Brussel en andere grote Europese 
steden, die opnieuw de vertrouwde bezoekersaantallen 
noteren.
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L’intervenant avait demandé jadis à faire une visite 
de l’Iris Tower. Il a été confirmé que les meilleurs jours 
le bâtiment était occupé à hauteur de 30 %. 70 % est donc 
vide à 160 euro/m². Par ailleurs, la RBC continue à louer 
des bureaux ailleurs. En termes d’économies à faire, il y 
a encore de la marge. Au regard de la liste des immeubles 
régionaux d’il y a une an, une partie conséquente est vide, 
à l’abandon, sans affectation, etc. L’image d’exemplarité 
est déplorable. Quand il y a des rénovations, il n’y a pas 
forcément des affectations. Le Château de Trois-Fontaines 
en est un exemple. On le rénove mais on ne sait pas ce qui 
en adviendra.

Enfin, le prix du bâtiment Frame frôle les 9 à 10 millions 
d’euros. Le Ministre-Président peut-il indiquer où nous en 
sommes en termes de dépassements de pourcentage et de 
montants? La transparence serait fort opportune.

Le Ministre-Président répond que cela peut faire 
l’objet de questions en commission.

M. Geoffroy Coomans de Brachène estime qu’il ne 
reçoit pas de réponses à ses questions.

Mme Marie Nagy souhaite une répartition des primes 
en 2023 et 2024.

Le Ministre-Président y consent. (ANNEXE 5)

La Présidente clôt la discussion générale.

Examen des allocations de base

Mission 3 
Initiatives communes du 
gouvernement de la RBC

Programme 2: Initiatives spécifiques
Programme 4: Programmes européens
Programme 5: BE CONNECTED

AB 03.0022203.6172 Page 16 du document n° A-784/1 
- 2023/2024 (suite 1)

M. Sadik Köksal demande des clarifications. Faut-il 
consulter une autre AB?

Il indique qu’il n’y plus eu de versements vers NEO 
depuis 2021.

Hij had gevraagd om de Iris Tower te bezoeken. Op 
topdagen is het gebouw voor 30% bezet. 70% staat dus 
leeg tegen 160_euro/m². Bovendien blijft het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest elders kantoren huren. Er is dus 
nog ruimte voor besparingen. Een aanzienlijk deel van de 
lijst met gewestelijke gebouwen van een jaar geleden staat 
leeg, wordt verwaarloosd of niet gebruikt … Van voorbeel-
digheid is geen sprake. Wanneer er renovaties gebeuren, 
krijgt een gebouw niet altijd een bestemming. Kasteel Dry 
Borren wordt bijvoorbeeld gerenoveerd, maar we weten 
niet wat er daarna mee zal gebeuren. 
 

De prijs voor het Framegebouw bedraagt 9 tot 
10 miljoen euro. Kan de minister-president zeggen 
met welk percentage en welk bedrag de begroting is 
overschreden?

De minister-president antwoordt dat daar in de 
commissie vragen over kunnen worden gesteld.

M. Geoffroy Coomans de Brachène vindt dat hij geen 
antwoord op zijn vragen krijgt.

Mme Marie Nagy wil weten welke premies in 2023 en 
welke in 2024 worden uitbetaald.

De minister-president stemt daarmee in. (BIJLAGE 5)

De voorzitter sluit de algemene bespreking.

Onderzoek van de basisallocaties

Opdracht 3 
Gemeenschappelijke initiatieven van de 

Brusselse Hoofdstedelijke Regering

Programma 2: Specifieke initiatieven
Programma 4: Europese programma’s
Programma 5: beConnected

AB 03.0022203.6172 Pagina 16 van document 
nr. A-784/1 - 2023/2024 (vervolg 1) 

M. Sadik Köksal vraagt verduidelijking. Is die onder 
een andere basisallocatie te vinden?

Hij zegt dat er sinds 2021 geen stortingen aan Neo meer 
zijn gebeurd.
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La Présidente renvoie à la discussion de la semaine 
passée sur NEO. Ls document n° A-781/2 - 2023/2024 
vient d’être publié.

M. Sadik Köksal note que sa question porte non sur le 
changement de statut mais sur le budget 2024. 
 

Le Ministre-Président rappelle qu’à cette occasion, il 
a répondu à des questions plus larges.

AB 03.004.08.05.1211 (page 20)

M. Sadik Köksal souhaite savoir de quels frais de 
dossier il s’agit alors qu’en 2023 rien n’était prévu. 
 

Le Ministre-Président répond que ces sommes sont 
liées aux projets FEDER et dont le pilotage est géré par 
les SPRD par exemple la rénovation urbaine ou la Régie 
foncière. Il s’agit de faciliter la vie dans l’exécution du 
budget. Cela évite les transferts des budgets en cours 
d’exercice. C’est une ligne budgétaire générique affectée à 
cette politique pour les marchés publics d’études. 
 

AB 03.004.11.01.7200 (page 20)

Mme Françoise De Smedt demande des clarifications 
sur cette AB.

Le Ministre-Président répond que c’est la même 
réponse que la question précédente mais en crédits d’inves-
tissement (marchés publics de travaux).

Vote sur la mission 3

La commission émet par 8 voix contre 5 un avis 
favorable à la commission des Finances pour ce qui est de 
la mission 3.

Mission 8 
Politique de la Régie foncière

Programme 1: Support de la politique générale

Programme 2: Gestion immobilière publique

Programme 3: Bâtiments non administratifs

Aucun membre ne demande la parole.

De voorzitster verwijst naar de bespreking van Neo 
die vorige week plaatsvond. Document nr. A-781/2 
- 2023/2024 is net gepubliceerd.

De heer Sadik Köksal merkt op dat de vraag niet over 
de statusverandering gaat, maar over de begroting van 
2024.

De minister-president herinnert eraan dat hij bij die 
gelegenheid ruimere vragen heeft beantwoord.

AB 03.004.08.05.1211 (pagina 20)

De heer Sadik Köksal wil weten over welke dossier-
kosten het gaat, aangezien die in 2023 niet in de begroting 
stonden.

De minister-president antwoordt dat deze bedragen 
verband houden met EFRO-projecten die beheerd worden 
door de GOB, bijvoorbeeld de stadsvernieuwing of de 
Grondregie. Het doel is om de uitvoering van de begroting 
te vergemakkelijken. Zo voorkomen we budgetover-
schrijvingen in de loop van het begrotingsjaar. Het is een 
generieke begrotingslijn die aan dit beleid is toegewezen 
voor de overheidsopdrachten voor onderzoeken.

AB 03.004.11.01.7200 (pagina 20)

Mevrouw Françoise De Smedt vraagt verduidelijking 
over deze basisallocatie.

De minister-president antwoordt dat het antwoord 
hetzelfde is als voor de vorige vraag, maar dan in investe-
ringskredieten (overheidsopdrachten voor werken).

Stemming over opdracht 3

De commissie brengt met 8 stemmen tegen 5 een gunstig 
advies over opdracht 3 uit aan de commissie Financiën. 
 

Opdracht 8 
Beleid van de Grondregie

Programma 1: Ondersteuning van het algemene beleid

Programma 2: Openbaar vastgoedbeheer

Programma 3: Niet-administratieve gebouwen

Geen enkel commissielid vraagt het woord.
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Vote sur la mission 8

La commission émet par 8 voix contre 5 un avis 
favorable à la commission des Finances pour ce qui est de 
la mission 8.

Mission 12 
Soutien à l’économie et à l’agriculture

Programme 17: Tourisme
Programme 21: Aide dans le cadre de l’ordonnance du 

3 mai 2018 développement économique, chantiers de 
voirie publique, primes uniques aux PME qui sont 
touchés par les mesures prises contre la propagation 
du Covid-19

AB 12.017.08.03.1211 (page 143)

M. Sadik Köksal demande des clarifications sur cette 
AB qui concerne les amendes pour le secteur du tourisme. 
 

Le Ministre-Président annexera le nombre d’amendes 
et les litiges. (ANNEXE 6)

Vote sur la mission 12

La commission émet par 8 voix contre 5 un avis 
favorable à la commission des Finances pour ce qui est de 
la mission 12.

Mission 28 
Statistiques analyses et planification

Programme 1: Support de la politique générale

Mme Françoise De Smedt demande à préciser cette 
mission qui contient la dotation à perspective.brussels. 
Qu’est-ce qui change par rapport à l’année dernière? Est-ce 
du concret?

Le Ministre-Président répond que l’idée est de ne 
pas avoir d’impact sur les études mêmes. Lesdites clefs 
de répartitions des économies à faire sont respectées sans 
ralentir les projets. Les diminutions sont linéaires. Dans 
l’exécution du budget l’on ne retrouvera sans doute pas 
cette linéarité des économies dans les AB. À chacun de 
trouver cet équilibre dans l’exécution de son budget. Ce 
sera du concret avec un monitoring précis. 
 

Stemming over opdracht 8

De commissie brengt met 8 stemmen tegen 5 een gunstig 
advies over opdracht 8 uit aan de commissie Financiën. 
 

Opdracht 12 
Steun aan economie en landbouw

Programma 17: Toerisme
Programma 21: Steun in het kader van de ordonnanties 

van 3 mei 2018 – economische ontwikkeling / 
bouwplaatsen op de openbare weg – unieke premies 
aan Brusselse KMO’s getroffen door de maatregelen 
tegen de verspreiding van Covid-19

AB 12.017.08.03.1211 (pagina 143)

De heer Sadik Köksal vraagt verduidelijking over deze 
basisallocatie die betrekking heeft op boetes voor de toeris-
tische sector.

De minister-president laat het aantal boetes en 
geschillen toevoegen (bijlage 6)

Stemming over opdracht 12

De commissie brengt met 8 stemmen tegen 5 een 
gunstig advies over opdracht 12 uit aan de commissie 
Financën. 

Opdracht 28 
Statistieken, analyses en planning

Programma 1: Ondersteuning van het algemene beleid.

Mevrouw Françoise De Smedt vraagt verduidelijking 
over deze opdracht die de dotatie aan perspective.brussels 
omvat. Zijn er concrete veranderen tegenover vorig jaar? 
 

De minister-president antwoordt dat het de bedoeling 
is dat er geen gevolgen zijn voor de onderzoeken zelf. De 
verdeelsleutel voor de besparingen wordt gerespecteerd 
zonder de projecten te bemoeilijken. De verminderingen 
zijn lineair. Die besparingslineariteit in de basisallocaties 
zal allicht ontbreken in de uitvoering van de begroting. 
Iedereen moet dat evenwicht in de uitvoering van zijn 
begroting zelf vinden. Met een goede monitoring komt dat 
in orde.
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Vote sur la mission 28

La commission émet par 8 voix contre 5 un avis 
favorable à la commission des Finances pour ce qui est de 
la mission 28.

Mission 29 
Tourisme relations extérieures et 
promotion de l’image de la RBC

Programme 007: Tourisme

Aucun membre ne demande la parole.

Votes sur la mission 29

La commission émet par 8 voix contre 5 un avis 
favorable à la commission des Finances pour ce qui est de 
la mission 29.

Mission 33 
Urbanisme et Patrimoine (mission partagée 

par le Ministre-Président Rudi Vervoort 
et la secrétaire d’État Ans Persoons)

I. Exposé introductif du Ministre-
Président Rudi Vervoort

(voir l’exposé général supra)

II. Exposé introductif de la 
secrétaire d’État Ans Persoons

La secrétaire d’État Ans Persoons a tenu devant les 
commissaires l’exposé suivant:

«Au cours de la présente législature, nous avons 
travaillé dur au développement d’une stratégie urbanis-
tique et organisationnelle tenant compte des défis qui se 
présentent à notre Région et de ses intérêts. Urban.brussels 
a pour mission d’être un acteur concret et adaptable en 
matière d’urbanisme et de patrimoine, et de penser l’ar-
chitecture et l’espace public comme une réponse inclusive 
pour une métropole diverse comme Bruxelles.

Une politique forte en matière d’urbanisme et de 
patrimoine est essentielle pour réaliser l’ambition de faire 
de Bruxelles une ville durable et résiliente en tenant compte 

Stemming over opdracht 28

De commissie brengt met 8 stemmen tegen 5 een 
gunstig advies over opdracht 28 uit aan de commissie 
Financiën. 

Mission 29 
Toerisme, buitenlandse betrekkingen en 

promotie van het imago van het BHG

Programma 007: Toerisme

Geen enkel commissielid vraagt het woord.

Stemming over opdracht 29

De commissie brengt met 8 stemmen tegen 5 een 
gunstig advies over opdracht 29 uit aan de commissie 
Financiën. 

Opdracht 33 
Stedenbouw en Erfgoed (gedeelde opdracht 

van minister-president Rudi Vervoort 
en staatssecretaris Ans Persoons)

I. Inleidende uiteenzetting door 
minister-president Rudi Vervoort

(zie algemene uiteenzetting supra)

II. Inleidende uiteenzetting van 
staatssecretaris Ans Persoons.

Staatssecretaris Ans Persoons gaf de volgende uiteen-
zetting in het bijzijn van de commissieleden:

“Er is deze zittingsperiode al heel hard gewerkt aan de 
ontwikkeling van een stedenbouwkundige en organisato-
rische strategie in functie van de uitdagingen en belangen 
van ons gewest. Urban.brussels heeft als opdracht een 
concrete en wendbare speler te zijn op vlak van stedenbouw 
en erfgoed en in de denkoefeningen rond architectuur en 
publieke ruimte als inclusief antwoord voor een diverse 
grootstad als Brussel.

Een sterk stedenbouwkundig en erfgoedbeleid is 
essentieel om de ambitie waar te maken om van Brussel 
een duurzame en veerkrachtige stad te maken, rekening 
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des aspects économique, sociaux et environnementaux. 
L’approche urbanistique joue un rôle crucial dans les défis 
auxquels la Région est aujourd’hui confrontée: croissance 
démographique, et depuis la crise de la Covid-19 un besoin 
grandissant d’espaces ouverts plus grands et de plus verts, 
tant publics que privés, défis climatiques, polarisation 
sociale, mobilité et internationalisation. 
 

La revalorisation de l’environnement bâti et la 
protection de l’environnement se rejoignent sur certains 
points et apparaissent clairement comme des politiques 
convergentes. Rénover n’empêche pas de construire, mais 
il faut construire mieux et de manière plus intelligente 
et faire évoluer les mentalités en donnant la priorité à la 
réaffectation par rapport à la démolition. Ce n’est que si la 
réaffectation n’est pas possible que la démolition peut être 
envisagée. Nous devons avoir une approche du patrimoine 
tenant compte du développement durable. La déclaration 
de politique générale prévoit d’ailleurs une stratégie de 
rénovation durable des bâtiments axée sur la réalisation des 
objectifs climatiques à moyen et long terme (2030 et 2050). 
Le fonctionnement de Urban et ses instruments sont encore 
en train d’être adaptés vis-à-vis de cette politique.

Dans les années à venir, l’administration devra donc 
développer ses missions en matière de développement 
territorial, en accordant une attention particulière à un 
bon aménagement du territoire, tant dans le traitement 
des permis d’urbanisme que dans l’évaluation des projets 
urbains et des projets de rénovation urbaine. Chaque projet 
doit être considéré comme une contribution durable à la 
ville. Il s’agira notamment de concilier la préservation 
du patrimoine immobilier et la performance énergétique 
nécessaire. Les directives de Urban et le projet de nouveau 
RRU constituent déjà un cadre à cet effet et cette approche 
sera maintenue dans le futur.

Pour les prochains mois, nous continuerons à travailler 
sur les points suivants:

–     finaliser la réforme du Règlement Régional d’Urbanisme 
(RRU);

–     élaborer les lignes de force d’un nouvel arrêté, plus 
clair, sur les dispenses de permis ou de certaines étapes 
de procédure, en suivant une approche orientée client, 
et ce en vue d’accélérer la transition de la ville; 
 

–     créer des instruments pour encadrer le nouveau RRU: 
le Manuel des Espaces publics pour les administrations 
publiques et les concepteurs, une note de vision sur 
les bâtiments élevés et les perspectives urbaines, et 
enfin, point essentiel, un parcours de formation et 
d’accompagnement pour les fonctionnaires régionaux 
et communaux concernés par l’application de la 
réglementation;

houdend met economische, maatschappelijke en milieuge-
relateerde aspecten. De stedenbouwkundige aanpak speelt 
een cruciale rol in de uitdagingen waarmee het Brussels 
Gewest vandaag te maken krijgt: demografische groei, een 
sinds de covidcrisis alsmaar grotere behoefte aan grotere 
en groenere kwaliteitsvolle open ruimten, zowel privé als 
publiek, klimaatuitdagingen, maatschappelijke dualisering, 
mobiliteit en internationalisering.

De opwaardering van de bebouwde omgeving en de 
bescherming van het leefmilieu hebben raakpunten en 
komen duidelijk naar voren als samenvloeiende beleidslij-
nen. De renovatie van gebouwen betekent niet stoppen met 
bouwen, maar beter en intelligenter bouwen en evolueren 
van een denkkader dat uitgaat van afbraak naar een 
denkkader waarin herbestemming vooropstaat. Pas wanneer 
herbestemming niet mogelijk blijkt, moet aan afbraak 
worden gedacht. We moeten erfgoed vanuit duurzame 
ontwikkeling benaderen. De algemene beleidsverklaring 
voorziet trouwens in een strategie voor duurzame renovatie 
van gebouwen die is afgestemd op de uitvoering van kli-
maatdoelstellingen op middellange en lange termijn (2030 
en 2050). De werking van urban.brussels en haar instru-
menten worden nog verder op dit beleid afgestemd.

De komende jaren moet de administratie dan ook zijn 
opdrachten aangaande ruimtelijke ontwikkeling ontplooien, 
met bijzondere aandacht voor goede ruimtelijke ordening, 
zowel in de behandeling van stedenbouwkundige ver-
gunningen als bij de beoordeling van stadsprojecten en 
stadsvernieuwingsprojecten. Elk project moet worden 
beschouwd als een duurzame bijdrage aan de stad. De 
verzoening tussen de vrijwaring van het onroerend erfgoed 
en de noodzakelijke energieprestaties zal mede centraal 
staan. De richtlijnen van urban.brussels en het ontwerp 
voor de nieuwe GSV vormen hiervoor reeds het kader en 
deze aanpak zal in de toekomst worden voortgezet.

De komende maanden werken we onder andere verder 
aan:

–     De voltooiing van de hervorming van de Gewestelijke 
Stedenbouwkundige Verordening GSV;

–     Het uitwerken van de krachtlijnen voor een nieuw 
en helder besluit betreffende de vrijstellingen van 
vergunning of van bepaalde procedurestappen, vanuit 
een klantgerichte benadering en om een versnelde 
transitie van de stad mogelijk te maken;

–     De opmaak van instrumenten ter omkadering van de 
nieuwe GSV: het Draaiboek Publieke Ruimte voor 
publieke besturen en hun ontwerpers, een visienota op 
hoge gebouwen en stedelijke perspectieven, en tenslotte 
maar erg belangrijk: een vormings- en begeleidingstra-
ject voor gewestelijke én gemeentelijke ambtenaren 
betrokken bij het toepassen van de regelgeving; 
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–     finaliser l’automatisation et la numérisation du parcours 
de permis, en intégrant les communes restantes dans le 
système MyPermit, et poursuivre son amélioration ainsi 
que le développement d’un portail citoyen permettant 
le suivi des demandes introduites; 
 

–     continuer l’accompagnement de la stratégie Rénolution, 
en accordant une attention particulière à la stratégie 
pour permettre la transition du patrimoine immobilier 
de valeur et/ou classé également, sans perte de qualité;

–     formuler des propositions pour continuer les campagnes 
de sensibilisation réussies en matière d’architecture et 
de patrimoine. L’Année de l’Art nouveau a démontré 
que mettre de la sorte l’accent sur une thématique peut 
donner de beaux résultats, et peut avoir des suites pour 
l’architecture d’après-guerre et l’Art déco, par exemple;

–     enfin, nous finalisons l’évaluation de la dernière 
réforme du CoBAT, et je vais faire plusieurs proposi-
tions au gouvernement qui pourront servir de base à une 
nouvelle amélioration des procédures de permis pour la 
prochaine législature. 
 

BUDGET

La mission 33 comprend les dépenses liées à 
l’Urbanisme et au Patrimoine. Le total de la mission est 
réparti entre le Ministre-Président et moi-même.

Dans le programme 1 (gestion du personnel et organi-
sation), les créditas salariaux augmentent pour l’indexation 
des salaires. Les dépenses ICT doivent être lues conjoin-
tement avec deux allocations de base dans la mission 3 
(03.006.08.02.1221 et 03.006.11.04.7422), dans lesquelles 
est prévu un total de 2 millions d’euros en crédits dans le 
cadre du Plan pour la Reprise et la Résilience. Ces crédits 
sont destinés à des projets de numérisation.

Le programme 2 comprend les différentes subventions 
d’investissement et de fonctionnement dans le cadre du 
Développement territorial et de l’Urbanisme. Les crédits 
restent relativement stables.

Le programme 3 comprend notamment les dépenses 
de fonctionnement, les subventions de fonctionnement et 
les dépenses dans le cadre des charges d’urbanisme. Les 
coûts de fonctionnement prévus sous 33.003.08.04.1211 
augmentent de 707.000 euros. Une partie de ces dépenses 
sont liées à la présidence de l’UE ainsi qu’à l’adaptation de 
la législation (CoBAT, RRU).

Les recettes dans le fonds des charges et amendes 
d’urbanisme ont été mises à jour et les dépenses ont été 
adaptées en fonction, de respectivement 1,5 million d’euros 
pour les charges d’urbanisme et 200.000 euros pour les 
infractions d’urbanisme.

–     De voltooiing van de automatisering en digitalise-
ring van het vergunningstraject, door de resterende 
gemeenten op te nemen in het systeem van MyPermit, 
en de verdere verbetering ervan zoals de ontwikkeling 
van een burgerportaal dat toelaat het spoor te volgen 
van ingediende aanvragen;

–    Verdere begeleiding van de Renolution-strategie, met 
bijzondere aandacht voor de strategie om ook voor 
waardevol en/of beschermd onroerend erfgoed de 
transitie mogelijk te maken zonder verlies aan kwaliteit;

–    Het formuleren van voorstellen om de succesvolle 
bewustmakingscampagnes rond architectuur en erfgoed 
verder te zetten. Het Art Nouveaujaar heeft aangetoond 
dat dergelijke thematische focus bijzonder succesvol 
kan zijn, en kan zijn vervolg kennen voor bijvoorbeeld 
de naoorlogse architectuur en de Art Déco;

–    Tot slot voltooien we de evaluatie van de laatste 
hervorming van het BWRO en zal ik een aantal 
voorstellen voorleggen aan de regeringdie een basis 
kunnen vormen voor een verdere verbetering van de ver-
gunningsprocedures tijdens de volgende regeerperiode.

BEGROTING

Opdracht 33 omvat de uitgaven verbonden aan 
stedenbouw en erfgoed. De totale opdracht is verdeeld over 
de minister-president en mezelf.

In programma 1 (personeelsbeheer en organisatie) 
stijgen de loonkredieten voor de indexering van de lonen. 
De uitgaven voor ICT moeten samen worden gelezen met 
twee basisallocaties in opdracht 3 (03.006.08.02.1221 
en 03.006.11.04.7422) waarop in totaal 2 miljoen aan 
kredieten is voorzien in het kader van het Nationaal plan 
voor herstel en veerkracht. Deze kredieten dienen voor 
digitaliseringsprojecten.

Programma 2 omvat diverse investerings- en werkings-
subsidies in het kader van territoriale ontwikkeling en 
stedenbouw. De kredieten blijven redelijk stabiel.

Programma 3 bevat onder andere de werkingsuitgaven, 
werkingssubsidies en uitgaven in het kader van de ste-
denbouwkundige lasten. De werkingskosten voorzien op 
33.003.08.04.1211 stijgen 707.000 euro. Een deel daarvan 
zijn uitgaven verbonden aan het EU-voorzitterschap, maar 
ook voor uitgaven in verband met de aanpassing van de 
wetgeving (BWRO, GSV).

De ontvangsten in het fonds stedenbouwkundige lasten 
en boetes werden geactualiseerd en de uitgaven worden 
overeenkomstig aangepast met respectievelijk 1,5 miljoen 
euro voor de stedenbouwkundige lasten en 200.000 euro 
voor de stedenbouwkundige overtredingen.
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Enfin, nous retrouvons principalement les dépenses 
liées aux divers investissements et subventions en matière 
de patrimoine dans le programme 5. Le transfert de moyens 
se fait vers les crédits du Ministre-Président pour le projet 
Homegrade (transfert de 159.000 euros).

Un montant de 2,2 millions d’euros prévu de manière 
non récurrente en 2023 pour une aide à l’investissement 
dans le renforcement du toit de l’abattoir disparaît des 
crédits (diminution 33.005.20.02.5111). Cette subvention 
est en effet terminée en 2023. De même que le crédit de 
2 millions d’euros pour le pont du Jubilé. Cette subvention, 
d’un total de 4 millions d’euros, est également terminée en 
2023. Avec les crédits restants sur cette allocation de base, 
nous prévoyons encore des dépenses supplémentaires dans 
le cadre de ce dernier dossier.

Les articles de subvention restants doivent tous 
être examinés conjointement. Une mise à jour annuelle 
importante est nécessaire en raison de la ventilation 
obligatoire entre les différents codes économiques dans le 
budget. Tous les calendriers de paiement ont été mis à jour 
en fonction des projets et des paiements prévus en 2024.».

III. Discussion générale  
de la mission 27 et 33

La Présidente Isabelle Emmery remercie la secrétaire 
d’État et invite les commissaires à poser des questions. 
 

M. Sadik Köksal remercie la secrétaire d’État pour 
sa présentation. À propos de la mission 27, l’intervenant 
note qu’il ne reste plus grand-chose. Il reste un montant de 
7.000 euros. N’était-il pas possible de la transférer ailleurs 
au lieu de le retrouver comme un point à part entière?

M. Geoffroy Coomans de Brachène renvoie à ce 
qui était dit dans le cadre des compétences du Ministre-
Président et constate que le montant total pour 2024 en 
crédits de liquidation est en diminution de 8 millions 
d’euros par rapport à 2023.

Cela correspond à une baisse de 4 %. L’on peut 
comprendre que la compétence urbanisme est également 
concernée par des mesures d’économie qui ont été décidées 
par le gouvernement. L’on constate que cette diminution 
se traduit notamment par des diminutions dans le budget 
de l’urbanisme. En effet, si une augmentation d’environ 
1,3 million d’euros est prévue en 2024 pour les rémuné-
rations du personnel cela s’expliquerait essentiellement 
par l’indexation des salaires tandis qu’une contraction est 
prévue pour la croissance la masse salariale globale. 

In het programma 5 ten slotte vinden we hoofdzakelijk 
de uitgaven terug voor diverse investeringen en subsidies 
erfgoed. Een overdracht van middelen is gedaan naar 
de kredieten van de minister-president voor het project 
homegrade.brussels (159.000 euro overdracht).

Een bedrag van 2,2 miljoen euro dat in 2023 éénmalig 
voorzien was voor de investeringsbijdrage in de verstevi-
ging van het dak van abattoir verdwijnt uit de kredieten 
(vermindering 33.005.20.02.5111). Deze subsidie is immers 
afgerond in 2023. Alsook een krediet van 2 miljoen voor de 
Jubelfeestbrug. Ook deze subsidie, van in totaal 4 miljoen 
euro is afgerond in 2023. Met de resterende kredieten op 
deze basisallocatie voorzien we nog extra uitgaven in het 
kader van dit laatste dossier. 
 

De resterende subsidieartikelen moeten allen samen 
worden bekeken. Omwille van de verplichte uitsplitsing 
over verschillende economische codes in de begroting is 
er jaarlijks een belangrijke actualisatie nodig. Alle betaal-
kalenders werden geactualiseerd in functie van de te 
verwachte projecten en betalingen in 2024.”.

III. Algemene Bespreking 
van opdracht 27 en 33

Voorzitster Isabelle Emmery dankt de staatssecretaris 
en biedt de commissieleden de mogelijkheid om vragen te 
stellen.

De heer Sadik Köksal dankt de staatssecretaris voor de 
presentatie. Hij merkt op dat er slechts 7.000 euro overblijft 
voor opdracht 27. Was het niet mogelijk om dat bedrag 
elders onder te brengen? 
 

De heer Geoffroy Coomans de Brachène verwijst 
naar wat is gezegd in het kader van de bevoegdheden van 
de minister-president en merkt op dat de totale som van 
de vereffeningskredieten met 8 miljoen is gedaald ten 
opzichte van 2023.

Dat komt neer op een vermindering met 4%. Het is 
begrijpelijk de regering ook in de stedenbouw besparingen 
heeft doorgevoerd. Hoewel de salariskosten in 2024 naar 
verwachting met ongeveer 1,3 miljoen euro stijgen, is die 
stijging voornamelijk toe te schrijven aan de indexering, 
terwijl de groei van de totale loonmassa vermoedelijk zal 
afnemen. Urban.brussels kampt echter met een personeels-
tekort, met name voor de afhandeling van stedenbouw-
kundige vergunningen. De MR-fractie maakt zich dan ook 
grote zorgen. 
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Or, nous connaissons les insuffisances de personnel 
d’urban.brussels notamment pour ce qui concerne la 
gestion des permis d’urbanisme. Le groupe MR est dès lors 
inquiet. 

L’année passée, l’on avait observé une augmentation de 
4 millions d’euros par rapport à 2022. Cette augmentation 
avait été justifiée par l’augmentation des salaires ainsi que 
par l’augmentation dans le cadre du plan de personnel.

La secrétaire d’État pourrait-elle faire le point sur la 
mise en œuvre du plan de personnel en 2023? Quel est le 
nombre de nouveaux équivalents temps pleins arriver cette 
année? L’intervenant rappelle qu’une évaluation faite par 
l’ordre des architectes et l’U.P.S.I. et d’autres experts ou 
associations indique que grosso modo pour un équivalent 
temps plein qui coûte entre 50 et 60.000 euros. Cela génère 
avec les permis délivrés 10 fois plus.

L’intervenant sait que la secrétaire d’État est consciente 
du problème. Elle doit être convaincue de l’utilité de 
pouvoir délivrer des permis d’urbanisme dans des temps 
raisonnables.

Comment le personnel d’urbanisme sera-t-il concrète-
ment impacté en 2024 par ces mesures d’économies?

Pour la numérisation des permis, il est attendu que toutes 
les demandes de permis y compris communales puissent 
être introduites en ligne sur la plateforme MyPermit dès 
2024.

Comment ce travail a-t-il avancé et quels sont les 
moyens affectés à ce projet en 2024?

Le député rappelle que les délais d’obtention des permis 
d’urbanisme battent tous les records. À Bruxelles, il s’agit 
en moyenne selon l’U.P.S.I. de cinq ans et neuf mois. Il a 
quelques semaines encore la secrétaire d’État au Logement 
Ben Hamou, dans un grand salon de l’immobilier, annonçait 
sept ans et demi. 
 

Soixante pourcent des grands projets seraient désormais 
frappés de recours. Tout cela malgré, une refonte complète 
de la mission d’urban.brussels ainsi qu’une réforme 
complète du CoBAT en 2017.

Cinq ans plus tard la situation semble empirée.

Lors des discussions budgétaires de l’année passée, le 
prédécesseur de la secrétaire d’État avait expliqué que cela 
devait être réglé dans le travail d’évaluation du CoBAT.

Het tekort aan personeel bij urban.brussesls met name 
voor het beheer van de stedenbouwkundige vergunningen 
is algemeen bekend. De MR-fractie is dan ook bezorgd 
hierover. 

Vorig jaar was er een stijging van 4 miljoen euro ten 
opzichte van 2022. Die stijging werd gerechtvaardigd 
door de stijging van de salarissen en de uitbreiding van het 
personeelsplan.

Kan de staatssecretaris uitleggen in welke mate van het 
personeelsplan voor 2023 is uitgevoerd? Hoeveel nieuwe 
voltijdsequivalenten komen er dit jaar bij? De spreker wijst 
erop dat uit een evaluatie van de Orde van Architecten, 
de Beroepsvereniging van de vastgoedsector en andere 
deskundigen en verenigingen is gebleken dat een voltijdse-
quivalent grofweg tussen de 50.000 en 60.000 euro kost. De 
afgegeven vergunningen leveren echter 10 keer zoveel op.

De spreker weet dat de staatssecretaris zich bewust is 
van het probleem. Het komt erop aan haar te overtuigen 
dat het nuttig is om bouwvergunningen binnen redelijke 
termijnen af te geven.

Welke gevolgen hebben de bezuinigingen in 2024 voor 
het personeel?

Naar verwachting kunnen alle vergunningsaanvragen, 
inclusief die bij de gemeenten vanaf 2024 online worden 
ingediend via MyPermit. 
 

Hoe staat het daarmee en welke middelen worden in 
2024 aan het project toegewezen?

Hij wijst erop dat de doorlooptijd voor een bouwvergun-
ning nooit langer was. Volgens de Beroepsvereniging van 
de vastgoedsector bedraagt die in Brussel gemiddeld vijf 
jaar en negen maanden. Nog maar een paar weken geleden 
kondigde staatssecretaris voor Huisvesting Ben Hamou op 
een grote vastgoedbeurs aan die voortaan tot zeven en een 
half jaar zou kunnen oplopen.

Tegen zestig procent van de grote projecten is nu beroep 
aangetekend, ondanks een volledige herziening van de 
opdracht van urban.brussels en het BWRO in 2017. 
 

Vijf jaar later lijkt de toestand nog erger.

Tijdens de begrotingsbesprekingen van vorig jaar legde 
de voorganger van de staatssecretaris uit dat tijdens de 
evaluatie van het BWRO moest worden geregeld.



 — 265 —A-784/3 - 2023/2024 (deel 2) A-784/3 - 2023/2024 (partie 2)

Des propositions concrètes seraient soumises à ce sujet 
au gouvernement d’ici la fin de l’année 2022.

La secrétaire d’État pourrait-elle faire le point sur cette 
proposition soumise au gouvernement et expliquer quelles 
sont les allocations budgétaires précisément affectées à ce 
processus de processus du CoBAT pour 2024?

Par ailleurs, la réforme du RRU constitue indénia-
blement l’un des chantiers les plus importants de cette 
législature pour le cabinet de la secrétaire d’État.

Récemment encore, la secrétaire d’État avait précisé 
qu’elle irait «au forceps» dans ce projet. Il s’agit de faire 
passer le RRU en 2024. La secrétaire d’État peut-elle 
préciser ses déclarations et indiquer les allocations 
budgétaires pour ce travail de réforme en 2024 en les 
ventilant au regard des différents objectifs poursuivis?

Dans la mesure où le prochain RRU devrait comprendre 
davantage de lignes de conduite et des objectifs généraux à 
atteindre plutôt que des moyens précis à mettre en œuvre, 
donner des formations pour les administrations en charge de 
l’urbanisme tant régionale que communale était considéré 
comme fondamental.

Il avait été expliqué l’année dernière que des séances 
externalisées de formation notamment mixtes entre la 
Région et les communes devaient voir le jour d’ici peu.

La secrétaire d’État pourrait-elle faire le point sur le 
déroulé de cette formation? Tant de choses sont promises 
est et si peu de délais sont tenus.

Le groupe MR constate par ailleurs que les crédits liés 
à la formation du personnel d’urban.brussels diminuent en 
2024.

Il faut donc s’interroger sur l’adéquation du personnel 
par rapport aux annonces faites en la matière.

Concrètement, quels montants sont-ils prévus pour la 
bonne intégration des nouveaux principes du RRU pour les 
agents d’urbanisme ainsi que pour les communes?

Le prédécesseur de la secrétaire d’État avait par ailleurs 
précisé l’an passé que le Manuel des Espaces publics devait 
être publié courant 2023. Qu’en est-il? Qu’est-ce que cela 
implique pour le plan budgétaire et où se trouvent les 
allocations afférentes à ce chantier?

Enfin, le groupe MR constate que plus que jamais, 
la politique du patrimoine est sacrifiée sur l’autel des 
diminutions budgétaires. L’on constate avec regret une 

Concrete voorstellen hierover zouden eind 2022 aan de 
regering worden voorgelegd.

Kan de staatssecretaris een update geven over het 
voorstel aan de regering en toelichten welke middelen er in 
2024 naar de evaluatie van het BWRO gaan? 
 

Bovendien is de hervorming van de GSV ontegenspre-
kelijk een van de belangrijkste projecten die het kabinet 
van de staatssecretaris deze regeerperiode moet realiseren.

Onlangs nog maakte de staatssecretaris duidelijk dat ze 
dit project krachtdadig zou aanpakken. Het is de bedoeling 
om de GSV in 2024 goed te laten keuren. Kan de staats-
secretaris haar uitspraken verduidelijken en aangeven 
hoeveel geld er in 2024 naar de hervorming gaat, uitge-
splitst volgens de verschillende doelstellingen?

In zoverre de volgende GSV meer richtlijnen en 
algemene doelstellingen zou bevatten in plaats van precieze 
middelen, werd opleiding voor zowel gewestelijke als 
gemeentelijke stedenbouwkundige instanties van funda-
menteel belang geacht. 
 

Vorig jaar werd gezegd dat er weldra externe opleidingen 
komen voor zowel het gewest als de gemeenten. 
 

Hoe verloopt de opleiding? Aan beloftes geen gebrek, 
maar er worden weinig deadlines nageleefd. 
 

De MR-fractie merkt ook op dat de financiering voor 
opleidingen voor het personeel van urban.brussels in 2024 
afneemt.

We moeten ons daarom afvragen of de personeelsbezet-
ting volstaat voor alles wat er is aangekondigd.

Welke bedragen zijn er uitgetrokken om stedenbouw-
kundige ambtenaren van steden en gemeenten de nieuwe 
GSV-regels bij te brengen?

Vorig jaar verklaarde de voorganger van de staatsse-
cretaris dat het Handboek Openbare Ruimten in 2023 zou 
worden gepubliceerd. Hoe zit het daarmee? Wat betekent 
dat voor de begroting en waar zijn de bedragen voor dat 
project ondergebracht?

Tot slot constateert de MR-fractie dat het erfgoedbe-
leid meer dan ooit het slachtoffer van bezuinigingen is. 
Het moet het in 2024 helaas met 24% minder doen. Die 
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diminution de plus de 24 % de la politique patrimoniale en 
2024. Connaissant la sensibilité de certains membres de la 
majorité, l’intervenant s’en étonne.

La politique la plus impactée par ces coupures 
budgétaires concerne les aides à l’investissement public 
pour les travaux de revalorisation patrimoniale. Ces 
aides fondent littéralement puisqu’on passe de plus de 
5,5 millions en 2023 à moins d’un million en 2024. Il s’agit 
d’une baisse de 4,5 millions d’euros à savoir une baisse 
de 83 %. La secrétaire d’État pourrait-elle préciser les 
travaux de revalorisation qui seront massivement impactés 
par cette diminution drastique? La justification cite par 
exemple le plan lumière: celui-ci est-il donc définitivement 
abandonné? Quels autres plans régionaux prévus en début 
de législature seront également sacrifiés?

Dans la foulée, M. Mathias Vanden Borre s’enquiert 
du calendrier de la stratégie Good Living.

Il y a un mois, la secrétaire d’État a déjà donné un 
calendrier. Dispose-t-elle encore de beaucoup de marge? 
Où en est le dossier? La secrétaire d’État a-t-elle l’intention 
de venir le présenter au Parlement?

Mme Fadila Laanan se félicite que des moyens pour 
la numérisation des permis restent prévus pour 2024. 
 

Son groupe salue les efforts prévus en termes de 
numérisation des services prestés par l’administration de 
l’urbanisme et plus précisément dans la numérisation de la 
délivrance des permis d’urbanisme.

La numérisation de la procédure d’octroi des permis 
est un objectif majeur de cette législature et a atteint sa 
vitesse de croisière. Après une première phase réussie au 
cours de laquelle les autorités et les organismes régionaux 
peuvent soumettre leurs demandes par voie numérique à 
urban.brussels, toutes les demandes régionales peuvent 
désormais être soumises et traitées par voie numérique.

Cette possibilité représentera un énorme changement 
en termes de commodité pour le demandeur et profitera au 
climat d’investissement de la Région.

Si introduire des demandes de permis d’urbanisme par 
voie numérique facilite le travail de beaucoup de profes-
sionnels de l’immobilier, il faut rester vigilants à ce que 
les particuliers ne subissent pas les contraintes de cette 
dématérialisation. Les services d’urbanisme communaux 
et régionaux doivent veiller à accompagner et aider les 
citoyens dans leurs démarches. La législation est suffisam-
ment complexe que pour introduire des tracasseries admi-
nistratives supplémentaires.

besparing verrast de spreker, want hij weet hoeveel belang 
bepaalde leden van de meerderheid eraan hechten. 
 

Het beleid waarop het meest wordt bespaard, is de 
overheidsfinanciering van investeringen in de opwaarde-
ring van erfgoed. Die steun smelt letterlijk van meer dan 
5,5 miljoen euro in 2023 tot minder dan 1 miljoen euro 
in 2024, een daling met 4,5 miljoen euro, of 83%. Kan de 
staatssecretaris aangeven op welke opwaarderingsingre-
pen de drastische verlaging de grootste impact heeft? In 
de rechtvaardiging wordt bijvoorbeeld het verlichtings-
plan vermeld: is dat daarmee definitief van de baan? Welke 
andere gewestelijke plannen die aan het begin van de 
legislatuur werden goedgekeurd, zullen worden geschrapt?
 

De heer Mathias Vanden Borre wil in navolging 
hiervan vragen naar het tijdschema van Good Living.

Een maand geleden gaf de staatssecretaris reeds een 
tijdschema. Heeft zij nog veel marge? Hoever staat dit en 
zal de staatssecretaris er eventueel mee naar het parlement 
komen?

Mevrouw Fadila Laanan is blij dat de middelen voor 
de digitalisering van vergunningsaanvragen nog altijd in de 
begroting 2024 staan.

Haar fractie verwelkomt de inspanningen om de 
diensten van de planningsinstantie te digitaliseren, en 
meer bepaald om de afgifte van bouwvergunningen te 
digitaliseren.

De digitalisering van de vergunningsprocedure was een 
belangrijke doelstelling tijdens deze regeerperiode en ze is 
intussen op kruissnelheid. Na een succesvolle eerste fase 
waarin gewestelijke overheden en instanties hun aanvragen 
digitaal konden indienen bij urban.brussels, kunnen nu 
alle gewestelijke aanvragen digitaal worden ingediend en 
verwerkt.

Daarmee wordt het de aanvrager veel gemakkelijker 
gemaakt, iets wat het investeringsklimaat van het gewest 
ten goede komt.

Het digitaal indienen van aanvragen voor bouwvergun-
ningen vergemakkelijkt het werk van veel vastgoedprofes-
sionals, maar particulieren mogen daar geen nadeel van 
ondervinden. Gemeentelijke en gewestelijke stedenbouw-
kundige diensten moeten ervoor zorgen dat ze mensen 
helpen met hun aanvragen. De wetgeving is zo complex 
dat er nog meer bureaucratische rompslomp ontstaat. 
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Le groupe PS estime que les administrations ne doivent 
pas demander aux citoyens des documents ou informa-
tions qu’ils peuvent obtenir auprès d’autres administrations 
publiques.

La secrétaire d’État peut-elle faire le point sur ces inves-
tissements informatiques et dire si toutes les communes ont 
pris le train de la numérisation des permis?

Des formations ad hoc ont-elles été réalisées à 
l’attention des agents communaux? Des économies 
d’échelles sont-elles envisagées en organisant des 
formations conjointes entre urban.brussels et les services 
d’urbanisme communaux?

Dans le programme 3 de la mission 33, outre les 
dépenses de fonctionnement et les subventions de fonction-
nement, on constate une augmentation des dépenses dans le 
cadre des charges d’urbanisme. Celles-ci sont perçues par 
la Région puis doivent être reversées aux communes.

Comment expliquer cette augmentation de près d’un 
million d’euros des crédits tant en liquidation qu’en 
engagement?

Par ailleurs, l’intervenante voudrait en savoir plus sur la 
future révision des charges d’urbanisme qui permettrait une 
utilisation renforcée pour le logement. Dans la déclaration 
de politique générale, le gouvernement reconnaissait que: 
«Le logement abordable reste l’un des défis majeurs de 
la Région de Bruxelles-Capitale, renforcé par la crise 
énergétique actuelle» et que du point de vue de la politique 
d’urbanisme, une révision de l’instrument permettra de 
mieux prendre en compte cette nécessité d’augmenter 
l’offre de logements. La secrétaire d’État peut-elle en dire 
davantage? 
 

Enfin, concernant les dépenses liées au patrimoine dans 
le programme 5, quels sont les travaux de conservation à un 
bien classé et plus particulièrement aux subventions pour le 
Logis-Floréal?

Quels sont les travaux entrepris et une attention parti-
culière aux travaux d’économie d’énergie est-elle prévue. 
Comment se déroulent les discussions entre les différents 
organismes publics qui collaborent sur le terrain?

L’augmentation des factures énergétiques et la précarité 
énergétique de ces habitants ont mis en avant qu’il n’y a 
aucun confort à vivre dans un bâtiment classé. Le groupe 
PS attend qu’on puisse allier efficacement restauration du 
patrimoine, économie d’énergie et transition climatique.

De PS-fractie is van mening dat overheden burgers niet 
moeten vragen om documenten of informatie die ze van 
andere overheden kunnen krijgen. 
 

Kan de staatssecretaris een overzicht geven van die 
IT-investeringen en zeggen of alle gemeentebesturen nu 
digitale vergunningsaanvragen kunnen verwerken?

Werd er in ad-hocopleiding voorzien voor gemeente-
personeel? Zijn er schaalvoordelen te behalen door geza-
menlijke opleidingen te organiseren voor urban.brussels en 
de gemeentelijke stedenbouwkundige diensten? 
 

In programma 3 van opdracht 33 zijn naast de wer-
kingskosten en de werkingssubsidies ook de uitgaven voor 
de stedenbouwkundige lasten gestegen. Die worden geïnd 
door het gewest en moeten vervolgens aan de gemeenten 
worden terugbetaald.

Hoe wordt de stijging met bijna een miljoen euro in 
zowel vereffenings- als vastleggingskredieten verklaard?  
 

Bovendien zou ze meer willen weten over de 
toekomstige herziening van de stedenbouwkundige 
lasten, die een groter gebruik voor huisvesting mogelijk 
zou maken. In haar algemene beleidsverklaring erkent de 
regering dat “betaalbare huisvesting een van de grootste 
uitdagingen van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest blijft, 
nog versterkt door de huidige energiecrisis” en dat een 
herziening van het instrument, vanuit het oogpunt van het 
stedenbouwkundig beleid, het mogelijk zou maken om in 
grotere mate rekening te houden met de noodzaak om het 
woningaanbod uit te breiden. Kan de staatssecretaris daar 
nog wat meer over vertellen?

Wat zijn de instandhoudingswerkzaamheden aan een 
beschermd monument en meer specifiek de subsidies voor 
Logis-Floréal die onder de erfgoedgerelateerde uitgaven in 
programma 5 worden vermeld?

Wat wordt er ondernomen en wordt er speciale aandacht 
besteed aan energiebesparing? Hoe verloopt het overleg 
tussen de samenwerkende overheidsinstanties? 
 

De stijgende energierekeningen en brandstofarmoede 
hebben duidelijk gemaakt dat wonen in een monumentaal 
pand geen comfort biedt. De PS-fractie hoopt dat we erf-
goedrestauratie, energiebesparing en klimaatverandering 
efficiënt kunnen combineren.
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Mme Soetkin Hoessen fait remarquer que des 
économies linéaires doivent être réalisées dans les admi-
nistrations, et donc aussi au sein d’urban.brussels. Il semble 
y avoir aussi beaucoup de glissements dans les dépenses 
informatiques. Cela concerne également les dépenses 
générales de fonctionnement et les dépenses d’entretien du 
patrimoine administratif. Seule une légère réduction de la 
croissance de la masse salariale est prévue dans le cadre des 
économies. Quelles sont les conséquences concrètes sur 
le plan du fonctionnement? La secrétaire d’État peut-elle 
expliciter les dépenses informatiques? Tout cela s’inscrit-il 
dans le cadre de My Permit?

Quel est le calendrier de la révision du règlement 
régional d’urbanisme?

Mme Françoise De Smedt souhaite évoquer essentiel-
lement 3 points:

Dans la note d’orientation à propos de la réforme des 
charges d’urbanisme, la volonté est exprimée de changer 
les choses en profondeur. Par un nouvel arrêté en 2024, la 
secrétaire d’État privilégie la création de logements publics et 
sociaux: cela est indispensable d’autant plus que le montant 
n’avait pas été indexé depuis 2013. Est-ce que la secrétaire 
d’État va imposer un minimum de logements sociaux? 
Qu’est-ce qui sera définie dans cette réforme? Est-ce que le 
processus sera contraignant vis-à-vis des gros promoteurs 
immobiliers? L’exposé général mentionne que les recettes 
dans le fonds des charges d’urbanisme (plus 1,5 millions 
d’euros) et les infractions urbanistiques sont également 
actualisées (plus 200.000 euros). D’où proviennent ces 
montants? Ne pourraient-elles pas être plus largement 
augmentées justement si l’on saisissait l’occasion de faire 
plus contribuer la grosse promotion immobilière?

En ce qui concerne la réforme du RRU, la secrétaire 
d’État précise que la réforme sera poursuivie. Dans son 
exposé, la secrétaire d’État en a brossé les lignes de force. 
Il a été question de parcours de formation pour l’admi-
nistration. Il y a eu beaucoup de critiques sur la réforme 
envisagée du RRU. Ces critiques portaient sur le nombre 
d’interprétations possibles plus grand qu’auparavant. Il 
y avait des critiques sur le fait que les coûts du logement 
allaient augmenter. Est-ce que la secrétaire d’État tiendra 
compte des critiques qui avaient été faites sur la première 
version du RRU? Est-ce que cette réforme va plus dans un 
sens social? La secrétaire d’État a indiqué que nous vivons 
dans une Région à forte polarisation sociale.

À propos de la numérisation des permis, l’intervenante 
souhaite savoir ce qui est fait des nombreuses critiques 
qui concernent la difficulté à se servir de cet instrument. 
Potentiellement 40 % de la population peuvent rencontrer 
les exigences au niveau du numérique. Quels sont les 

Mevrouw Soetkin Hoessen noteert dat er lineaire 
besparingen moeten gebeuren bij de administraties en 
dus ook bij urban.brussels. Er lijken heel wat verschui-
vingen te zijnn ook bij de IT-uitgaven. Dit betreft ook de 
algemene werkingsuitgaven en de onderhoudsuitgaven van 
het administratieve vastgoed. Er is slechts een kleine krimp 
voorzien op de groei van de salarismassa in het kader van 
de besparingen. Wat betekent dit concreet voor de werking? 
Kan de staatssecretaris uitleg geven bij de IT-uitgaven? Is 
dit allemaal in het kader van MyPermit? 
 
 

Hoe ziet het tijdschema eruit voor de hervorming van 
de GSV?

Mevrouw Françoise De Smedt wil het voornamelijk 
over drie punten hebben:

In de richtnota voor de hervorming van de stedenbouw-
kundige lasten wordt de wens geuit om de zaken radicaal 
te veranderen. Door middel van een nieuw besluit in 2024 
geeft de staatssecretaris voorrang aan de bouw van openbare 
en sociale woningen: dat is essentieel, vooral omdat het 
bedrag sinds 2013 niet meer is geïndexeerd. Zal de staats-
secretaris een minimumpercentage sociale woningen 
opleggen? Wat wordt in de hervorming vastgelegd? Zullen 
grote projectontwikkelaars zich eraan moeten houden? De 
algemene presentatie vermeldt dat de inkomsten in het 
fonds voor stedenbouwkundige lasten (1,5 miljoen euro 
meer) en stedenbouwkundige overtredingen ook zijn geac-
tualiseerd (200.000 euro meer). Waar komen die bedragen 
vandaan? Zouden ze niet verder verhoogd kunnen worden 
als we van de gelegenheid gebruik maken om de grote pro-
jectontwikkelaars meer te laten bijdragen?

Met betrekking tot de hervorming van de GSV 
verklaarde de staatssecretaris dat de hervorming wordt 
voortgezet. In haar presentatie schetste ze de belangrijk-
ste punten. Er werd gesproken over opleidingstrajecten 
voor de administratie. Er was veel kritiek op de geplande 
hervorming van de GSV. Die kritiek ging over het grotere 
aantal mogelijke interpretaties dan voorheen. Er was ook 
kritiek dat de huisvestingskosten zouden stijgen. Zal de 
staatssecretaris rekening houden met de kritiek op de eerste 
versie van de GSV? Is de hervorming socialer gericht? De 
staatssecretaris wijst erop dat het Brussels Gewest sterk 
sociaal gepolariseerd is. 
 

Ze vraagt wat er is gedaan met de kritiek dat de digitali-
sering van de vergunningsaanvragen niet gebruiksvriende-
lijk is. Mogelijk 40% van de bevolking zou in staat zijn om 
een vergunning online aan te vragen. Wat zijn de obstakels 
die digitalisering opwerpt? Is de drempel laag genoeg? 
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obstacles rencontrés par rapport à la numérisation? Est-ce 
que les gens ont assez facilement accès à ces instruments? 
Peuvent-ils profiter de cette numérisation?

Enfin, une question est posée sur le plan lumière. Les 
budgets qui sont consacrés aux aides et investissements 
aux entreprises publiques sont passés de 5 millions d’euros 
en crédits de liquidation à moins d’un million d’euros. 
Qu’est-ce qui a justifié ses choix la secrétaire d’État?

Mme Isabelle Pauthier remercie la secrétaire d’État 
pour son exposé. Elle observe que la note d’orientation 
d’urban.brussels indique une perception adéquate des 
enjeux urbains et entre autres des enjeux liés aux effets 
du dérèglement climatique et aux conséquences sociales 
potentielles des évolutions que connaît la ville.

L’intervenante pense notamment au renchérissement 
important des prix du logement et cela depuis longtemps. 
L’intervenante cite le paragraphe suivant: «la vision tradi-
tionnelle de l’architecture et de l’urbanisme doit s’adapter 
aux nouvelles priorités en encourageant la restauration et 
la régénération écologique entre nature en la ville dans une 
optique pragmatique que ce soit à l’échelle des bâtiments 
des espaces publics ou de quartiers anciens ou nouveaux. 
En outre une nouvelle priorité se dessine de plus en plus 
clairement même si la question n’a jamais été absente. 
Comment faire en sorte que cette même ville reste inclusive 
et sociale en plus d’être durable?».

La tendance à l’actualisation sociale qui bat son plein 
dans d’autres grandes villes européennes est visible dans la 
Région de Bruxelles-Capitale.

L’actualisation sociale non seulement existe particuliè-
rement entre les deux rives du canal, elle ne fait que se 
renforcer. Deux grands enjeux restent encore à rencontrer 
dans le périmètre de la secrétaire d’État. Cela par rapport à 
la déclaration de politique générale notamment la réforme 
du RRU et la réforme du CoBAT avec une administration 
qui ne cache pas dans cette note d’orientation rencontrer 
des difficultés. Elle dit clairement que urban.brussels 
connaît plusieurs éléments critiques qui sont énumérés. 
 
 
 

Le plan de personnel prévoyait de recruter plusieurs 
dizaines de personnes. L’intervenante espère que ce 
projet de recrutement est terminé vu que le présent budget 
implique des restrictions d’engagements.

Concernant la réforme du RRU, M. Roberti a récemment 
rappelé qu’un consensus entre parties prenantes n’a pas été 
possible. Les praticiens s’avèrent critiques et avec des avis 
parfois contradictoires. Certains préfèrent les places de 

Komt de digitalisering iedereen ten goede? 
 
 

Tot slot volgt er een vraag over het verlichtingsplan. De 
budgetten voor steun aan en investeringen in overheidsbe-
drijven zijn gedaald van 5 miljoen euro aan vereffenings-
kredieten naar minder dan 1 miljoen euro. Wat heeft de 
keuzes van de staatssecretaris gerechtvaardigd?

Mevrouw Isabelle Pauthier dankt de staatssecreta-
ris voor haar uiteenzetting. Ze merkte op dat de leidraad 
urban.brussels blijk geeft van een adequate perceptie van de 
stedelijke problematiek, met inbegrip van de gevolgen van 
de klimaatverandering en de mogelijke sociale gevolgen 
van de veranderingen in de stad.

Zij denkt in het bijzonder aan de sterke stijging van 
de woningprijzen, die al lange tijd aan de gang is. In dat 
verband vermeldt de beleidsnota dat de traditionele visie 
op architectuur en stedenbouw moet worden aangepast aan 
de nieuwe prioriteiten en dat het herstel van de natuur in 
de stad op een pragmatische manier moet worden aange-
moedigd, zowel op het niveau van gebouwen als op dat van 
openbare ruimten en oude of nieuwe wijken. Bovendien 
tekent zich steeds duidelijker een nieuwe prioriteit af, ook 
al is de kwestie nooit helemaal weg geweest. Hoe kunnen 
we ervoor zorgen dat diezelfde stad niet alleen duurzaam, 
maar ook inclusief en sociaal blijft?

De sociale upgrading die in andere grote Europese 
steden in volle gang is, zien we ook in het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest.

Zo is er een sterke sociale upgrade bezig aan beide 
zijden van het kanaal, die alleen maar sterker wordt. Er zijn 
nog twee belangrijke kwesties die de staatssecretaris moet 
aanpakken overeenkomstig het regeerakkoord, namelijk 
de hervorming van de Gewestelijke Stedenbouwkundige 
Verordening (GSV) en van het Brussels Wetboek van 
Ruimtelijke Ordening (BWRO). De administratie maakt 
er in haar beleidsnota geen geheim van dat ze met moei-
lijkheden wordt geconfronteerd en somt de verschillende 
elementen op. Ze maakt duidelijk dat urban.brussels zich 
bewust is van een aantal kritieke elementen die worden 
opgesomd.

Het personeelsplan voorzag in de rekrutering van enkele 
tientallen mensen. De spreekster hoopt dat dat project is 
afgerond, aangezien in de huidige begroting de vastleggin-
gen worden beperkt.

De heer Roberti wees er onlangs op dat het niet 
mogelijk is gebleken om een consensus te bereiken over de 
hervorming van de GSV. De belanghebbenden zijn kritisch 
en hun meningen zijn soms tegenstrijdig. Sommigen 
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parking aux arbres dans l’espace public au détriment des 
enjeux de réduction des îlots de chaleur et des canicules 
en ville.

Le gouvernement pour ce budget table sur deux axes 
pour trouver des économies dans les politiques d’urbanisme: 
les charges d’urbanisme et les infractions urbanistiques. Or, 
la difficulté est que ces recettes sont jusqu’à présent rela-
tivement peu productives. Il manque de personnel et cette 
augmentation repose sur des textes qui doivent, pour les 
charges d’urbanisme, encore être approuvés. 
 

Les recettes du fonds des charges d’urbanisme 
augmentent. La presse fait état d’une augmentation de 
30 %. L’ordonnance charge d’urbanisme serait-elle prête? 
Les montants seront-ils indexés? Y a-t-il de nouveaux 
mécanismes afin de s’assurer que ces montants effecti-
vement perçus? Mme Pauthier rappelle qu’il reste encore 
5 millions d’euros de charges à percevoir sur le projet 
Méandre et à Tours et Taxis, depuis 2015.

Ceci montre à suffisance que la Région ne dispose 
pas de leviers suffisamment puissants pour percevoir ces 
montants.

Quel est le planning et le calendrier de mise en œuvre 
de ce nouveau texte relatif à la réforme des charges 
d’urbanisme?

Pour ce qui concerne les infractions urbanistiques, 
il faut être en capacité de mettre en œuvre le constat et 
la perception des amendes. Est-il prévu de renforcer 
le personnel constatateur ce qui suppose d’affecter les 
personnes qui sont actuellement occupées par d’autres 
tâches à cette tâche de perception des amendes? Il n’existe 
pas de possibilités de nouveaux engagements. 
 

Le groupe Ecolo ne peut qu’encourager la secrétaire 
d’État dans la démarche qui vise à raccourcir les délais 
de traitement des permis d’urbanisme. Il faut espérer que 
des économies requises ne pénaliseront pas le personnel 
d’urbanisme.

L’intervenante insiste sur la nécessité d’une plus 
grande pédagogie pour le site MyPermit. Ce site est aride. 
Actuellement, il y a un manque d’information pour le 
cas des permis qui ont été modifiés par un article 191 par 
exemple. Il faut ajouter des onglets.

Pour ce qui concerne le patrimoine, certains objectifs 
de la DPG doivent encore être rencontrés. L’intervenante 
songe ici à la poursuite et à la finalisation de l’inventaire du 

geven de voorkeur aan parkeerplaatsen boven bomen in de 
openbare ruimte, terwijl die belangrijk zijn om het hitte-ei-
landeffect en hittegolven in de stad te verminderen.

Voor deze begroting rekent de regering op twee 
elementen die extra inkomsten zouden moeten opleveren 
inzake stedenbouw: de stedenbouwkundige lasten en de 
stedenbouwkundige overtredingen. Het probleem is dat die 
inkomsten tot nu toe relatief weinig hebben opgeleverd. 
Er is een tekort aan personeel en de verwachte inkomsten-
stijging inzake stedenbouwkundige lasten is gebaseerd op 
wetteksten die nog moeten worden goedgekeurd.

De inkomsten uit het fonds voor stedenbouwkundige 
lasten stijgen. De pers maakt gewag van een stijging van 
30%. Is de ordonnantie betreffende de stedenbouwkundige 
lasten klaar? Worden de bedragen geïndexeerd? Zijn er 
nieuwe mechanismen om ervoor te zorgen dat de bedragen 
daadwerkelijk worden geïnd? Mevrouw Pauthier wijst erop 
dat er sinds 2015 nog 5 miljoen euro aan lasten moet worden 
geïnd voor het project De Meander en Thurn & Taxis.

Dat toont duidelijk aan dat het gewest niet over 
voldoende krachtige hefbomen beschikt om die bedragen 
te innen.

Wat is tijdpad voor de nieuwe tekst over de hervorming 
van de stedenbouwkundige lasten? 
 

Inzake stedenbouwkundige overtredingen is het 
probleem de vaststelling van de overtredingen en de inning 
van de boetes. Zijn er plannen om het aantal medewerkers 
uit te breiden? Aangezien er momenteel geen nieuwe 
rekruteringen mogelijk zijn, zou dat betekenen dat mensen 
die momenteel druk bezig zijn met andere taken worden 
ingezet voor het innen van boetes. Nieuwe verbintenissen 
zijn niet mogelijk.

De Ecolofractie kan de staatssecretaris alleen maar 
aanmoedigen in haar pogingen om de behandelingster-
mijn van bouwvergunningsaanvragen te verkorten. Het is 
te hopen dat de besparingen niet ten koste gaan van het 
personeel in die diensten.

De spreekster dringt aan op een uitbreiding van 
de informatie op de website MyPermit. De website is 
onvolledig. Zo ontbreekt er informatie over vergunnin-
gen die door een artikel 191 zijn gewijzigd. Er moeten 
tabbladen worden toegevoegd.

Wat het erfgoed betreft, zijn bepaalde doelstellingen 
van de ABV nog niet bereikt. Zij denkt hierbij aan de 
voortzetting en afronding van de inventaris van onroerend 
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patrimoine immobilier. Il existe à ce sujet une étude exter-
nalisée mais ceci nécessite aussi l’affectation de moyens au 
sein de l’administration.

Concernant les dépenses liées au patrimoine, l’on 
constate au programme 005 (aides aux investissements 
des entreprises publiques pour travaux de revalorisation 
de rénovation réalisée dans le cadre d’une convention) une 
diminution de 5 à 2 millions d’euros.

Enfin, la DPG réclame également le développement 
de la participation du public. L’urbanisme est un enjeu 
dans ce domaine puisque c’est une matière qui permet aux 
Bruxellois de participer concrètement à la réflexion sur leur 
environnement.

La secrétaire d’État a-t-elle l’intention de développer 
des initiatives en matière de participation du public de 
soutien aux associations spécialisées et y aura-t-il des 
appels à projets en 2024?

Mme Marie Nagy indique que dans le contexte actuel, 
l’on relève que l’urbanisme connaît des éléments critiques: 
un contexte réglementaire, des directives, des charges de 
rapportage et des missions sociétales de plus en plus diver-
sifiées et complexes ou encore une austérité budgétaire et 
la longueur des procédures de recrutement et/ou de statu-
tarisation. L’organisation essaie de faire beaucoup avec 
les mêmes ressources, voire des ressources en diminution. 
Cette entrée en matière est préoccupante pour un enjeu 
aussi important.

Le programme 1 de la mission 33 pour 2024 annonce 
une légère contraction de la masse salariale en même 
temps qu’un maintien des moyens pour la digitalisation des 
permis. On constate en effet que plusieurs AB concernant 
urbanisme ont été revues à la baisse pour 2024.

La nouvelle stratégie managériale implique qu’il 
va falloir faire encore mieux dans un cadre de plus en 
plus contraint. Pour cela, il faut simplifier la législation, 
exploiter les nouvelles technologies et poursuivre l’avancée 
numérique.

Actuellement, il existe un problème reconnu par 
tout le monde sur les retards dans l’examen des permis 
d’urbanisme. Les délais sont déraisonnables. Pour le 
secteur et pour les particuliers cela pose problème. Les par-
ticuliers sont confrontés à des demandes de crédit et des 
demandes de primes. Ces délais vont jusqu’à huit années. 
 
 

Le bilan de la législature n’est pas celui d’une amélio-
ration. Nous avons un diagnostic sans améliorations en fin 
de législature.

goed. Daarover bestaat een externe studie, maar daarnaast 
moeten de nodige middelen aan de administratie worden 
toegekend.

Wat de uitgaven inzake erfgoed betreft, laat programma 
005 (investeringssteun aan overheidsbedrijven voor reno-
vatiewerkzaamheden in het kader van een overeenkomst) 
een daling zien van 5 miljoen euro naar 2 miljoen euro. 
 

Tot slot moet overeenkomstig het regeerakkoord de 
burgerparticipatie worden vergroot. Stedenbouw is in dat 
opzicht een belangrijk domein, omdat het de Brusselaars 
in staat stelt deel te nemen aan het debat over hun 
leefomgeving.

Is de staatssecretaris van plan om initiatieven inzake 
burgerparticipatie te ontwikkelen en daarvoor gespeciali-
seerde verenigingen te steunen? Zullen daarvoor projecto-
proepen worden georganiseerd in 2024?

Mevrouw Marie Nagy wijst erop dat er vandaag in 
stedenbouw met heel wat factoren rekening moet worden 
gehouden: meerdere regelgevingen en richtlijnen, rap-
portageverplichtingen, steeds meer gediversifieerde en 
complexe sociale opdrachten, budgettaire bezuinigingen 
en lange rekruterings- en benoemingsprocedures. De admi-
nistratie probeert veel te doen met dezelfde middelen, of 
zelfs met minder middelen. Dat is zorgwekkend voor zo’n 
belangrijke kwestie. 
 

In programma 1 van opdracht 33 voor 2024 wordt een 
lichte verlaging van de loonsom aangekondigd, terwijl 
de middelen voor de digitalisering van vergunningen 
behouden blijven. We stellen vast dat verschillende basisal-
locaties voor stedenbouw zijn verlaagd voor 2024.

De nieuwe managementstrategie houdt in dat er steeds 
meer moet worden gedaan met steeds minder middelen. 
Daartoe moet de wetgeving worden vereenvoudigd, moeten 
nieuwe technologieën worden benut en moet digitale 
vooruitgang worden nagestreefd.

Een algemeen bekend probleem is de vertraging in de 
behandeling van stedenbouwkundige vergunningen. De 
termijnen worden verlengd: Die vertragingen zijn onredelijk 
en vormen een probleem voor zowel de sector als de par-
ticulieren, die leningen en premies moeten aanvragen. 
Particulieren worden geconfronteerd met kredietaanvragen 
en premie-aanvragen. De vertragingen kunnen oplopen tot 
acht jaar.

Deze zittingsperiode is het er niet beter op geworden. 
We zitten nu namelijk met een diagnose zonder 
verbeteringen.
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Il n’est pas nécessaire de complexifier la législation par 
exemple dans le RRU. Il est indiqué dans l’étude d’incidence 
que le choix qui a été fait de donner dans les textes des 
définitions générales telles que «le bon aménagement des 
lieux» entraîne une nécessité de renforcer l’administration 
ainsi que sa formation.

Quel est le nombre d’équivalents temps pleins à 
urban.brussels? Quel est son organigramme? Cela permettra 
de mieux comprendre l’état de la situation pour l’examen 
des permis.

Dans le cadre de la digitalisation, il existe un consensus 
mais il est inquiétant de voir que les chiffres pour la 
formation du personnel chez urban.brussels sont également 
à la baisse. Il serait intéressant d’avoir une justification du 
pourquoi de cette diminution.

Les frais d’investissement liés au développement infor-
matique baissent également. Quelle est la justification 
exacte? Comment justifier ces réductions budgétaires alors 
que dans le cadre de la note d’orientation c’est plutôt le 
sens contraire qui est défendu.

À propos de l’évaluation du CoBAT, serait-il possible 
de détailler les dépenses qui ont eu lieu? Quelles sont les 
dépenses qui sont encore prévues pour la finalisation de 
cette évaluation?

L’intervenante dit son inquiétude par rapport à la 
diminution des moyens pour le patrimoine.

La CRMS est une commission qui travaille avec des 
moyens réduits. On peut dire que les gens qui font ce 
travail ne sont pas vraiment rémunérés. Le secrétariat est 
réduit alors que les contraintes y compris réglementaires 
sont fortes. Voir aujourd’hui une réduction de leurs frais de 
fonctionnement est inquiétant.

L’enjeu de la rénovation du patrimoine concerne aussi 
celui qui n’est pas classé. 60 % des logements bruxellois ont 
été construits avant 1960. Ces immeubles ont une typologie 
particulière et renvoient à la fin du XIXe siècle ou le début 
du XXe siècle. Cela demanderait de l’administration du 
patrimoine une capacité de débats et de discussion avec 
l’administration de l’énergie ce qui permettrait de valoriser 
les aspects patrimoniaux et les aspects liés aux caractéris-
tiques propres de ces immeubles.

En ne donnant pas un signal clair sur les moyens dont 
dispose cette administration et sur leur capacité d’études 
longues, on ne sert pas les intérêts des Bruxellois. On 
risque de se lancer dans des rénovations qui ne sont pas 
les plus inadéquates au bâti existant et qui vont avoir des 
coûts importants avec éventuellement des difficultés liées 
à la formation et aux entreprises qui les réalisent. De plus, 

Het is niet nodig om de wetgeving ingewikkelder te 
maken, bijvoorbeeld in de GSV. In de effectenstudie wordt 
gesteld dat de keuze om algemene definities in de teksten 
op te nemen, zoals “goede plaatselijke ordening”, betekent 
dat de administratie moet worden versterkt en de perso-
neelsleden meer opleiding moeten krijgen.

Hoeveel voltijdsequivalenten telt urban.brussels? Hoe 
ziet het organigram eruit? Dat zal ons een beter zicht geven 
op de behandeling van de vergunningen. 
 

Er bestaat een consensus over een verdere digitalisering 
van de procedures, maar de middelen voor personeelsoplei-
dingen bij urban.brussels dalen. Dat is zorgwekkend. Het 
zou interessant zijn om een verklaring voor die daling te 
krijgen.

Ook de investeringskosten voor IT-ontwikkeling dalen. 
Wat is daar precies de reden voor? Hoe kunnen die bezuini-
gingen worden gerechtvaardigd als in de beleidsnota voor 
het tegenovergestelde wordt gepleit? 
 

Kunnen met betrekking tot de evaluatie van het BWRO 
details worden verstrekt over de gedane uitgaven? Welke 
verdere uitgaven zijn gepland om deze evaluatie af te 
ronden?

De spreekster is bezorgd over het feit dat er minder 
middelen gaan naar erfgoed.

De KCML werkt met beperkte middelen. De leden van 
die commissie worden niet echt betaald. De commissie 
heeft een klein secretariaat, terwijl ze aan heel wat ver-
plichtingen moet voldoen, onder meer op het gebied van 
regelgeving. Het is zorgwekkend dat de instelling minder 
middelen krijgt voor haar werkingskosten.

De erfgoedrenovatie heeft ook betrekking op erfgoed 
dat niet op de monumentenlijst staat. Van de Brusselse 
woningen is 60% gebouwd voor 1960. Die gebouwen 
hebben een specifieke typologie die typisch is voor het einde 
van de 19e eeuw of het begin van de 20e eeuw. Daarvoor 
zou de erfgoedadministratie moeten kunnen overleggen 
met de energieadministratie om de erfgoedaspecten en de 
specifieke kenmerken van die gebouwen op te waarderen. 
 

Door geen duidelijkheid te scheppen over de middelen 
die beschikbaar zijn voor de KCML en over haar capaciteit 
om langetermijnonderzoeken uit te voeren, dienen we de 
belangen van de Brusselaars niet. Zo lopen we het risico 
dat er wordt begonnen aan renovaties die niet het meest 
geschikt zijn voor de bestaande gebouwen en die erg duur 
zullen zijn. Bovendien kan dat ook tot problemen leiden in 
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ces travaux rendront le bâti peu accessible aux gens aux 
moyens modestes. 
 

La question de la rénovation énergétique devrait être 
portée par une administration forte.

En ce qui concerne les charges d’urbanisme et les 
infractions urbanistiques, l’intervenante souhaite savoir 
comment l’on peut justifier les montants en augmenta-
tion indiqués au budget. Est-ce que l’arrêté sur les charges 
d’urbanisme est finalisé? Est-ce qu’il entrera en vigueur dès 
l’année prochaine pour que l’on puisse avoir des montants 
supérieurs par rapport à 2023?

Comment cela se passe avec les communes? Est-ce 
qu’elles ne se plaignent plus des retards dans la restitution 
des charges d’urbanisme? Les communes sont-elles 
satisfaites du fonctionnement et des délais dans lesquels la 
Région restitue les charges?

M. Pascal Smet ne souhaite pas poser de questions 
complémentaires à la secrétaire d’État.

Mme Céline Fremault à son tour veut évoquer les 
deux principaux outils de l’urbanisme. Des initiatives ont 
été prises tant pour le RRU que pour le CoBAT. 
 

Pour ce dernier, il y avait une phase qui concernait 
les permis d’urbanisme et une autre la planification du 
patrimoine. Cette dernière était prévue pour fin 2023. 
 

Quand aboutira cette évaluation? Au final, nous 
n’aurons fait qu’évaluer et pas rectifier la législation. Or, 
des améliorations sont nécessaires. Certaines améliorations 
auraient pu être apportées de manière assez rapide.

L’intervenante rappelle avoir déposé un texte en début 
de législature sur la question de la concertation avec les 
mouvements citoyens afin d’être présents beaucoup plus en 
amont dans les textes du CoBAT. Trois années après avoir 
rejeté ce texte, nous somment toujours dans le processus 
d’évaluation.

Il est normal qu’il y ait une évaluation et il est normal 
aussi que cela prenne du temps. Or en rester uniquement 
sur une évaluation durant une législature de cinq ans est 
court. Est-ce que le dossier sera refilé dans son entièreté au 
gouvernement prochain? Faudra-t-il dans ce cas refaire une 
évaluation?

verband met de opleiding en de bedrijven die de renovaties 
uitvoeren. Daarnaast zullen de gebouwen zo minder toe-
gankelijk worden voor mensen met bescheiden middelen.

De energierenovaties moeten door een sterke adminis-
tratie ondersteund worden.

Mevrouw Nagy vraagt hoe de verhoogde bedragen 
voor stedenbouwkundige lasten en overtredingen kunnen 
worden gerechtvaardigd. Is het besluit over de stedenbouw-
kundige lasten klaar? Wordt dat volgend jaar van kracht, 
zodat we hogere bedragen kunnen hebben dan in 2023? 
 
 

Hoe zit het met de gemeenten? Klagen die niet meer 
over vertragingen bij het terugbetalen van de steden-
bouwkundige lasten? Zijn de gemeenten tevreden met de 
werking en met de termijnen waarbinnen het gewest de 
lasten terugbetaalt?

De heer Pascal Smet wenst geen bijkomende vragen te 
stellen aan de staatssecretaris.

Mevrouw Céline Fremault wil het op haar beurt 
hebben over de twee belangrijkste stedenbouwkundige 
instrumenten. Zowel voor de GSV als voor het BWRO 
werden er initiatieven genomen.

Voor het BWRO was er een fase waarin de stedenbouw-
kundige vergunningen werden behandeld en een andere 
fase waarin de erfgoedplanning aan bod kwam. Die laatste 
fase stond gepland voor eind 2023.

Wanneer zal die evaluatie klaar zijn? Uiteindelijk zal de 
wetgeving alleen geëvalueerd zijn en niet gecorrigeerd. Er 
zijn nochtans verbeteringen nodig. Sommige verbeteringen 
hadden vrij snel aangebracht kunnen worden.

De spreekster herinnert eraan dat zij aan het begin 
van de regeerperiode een tekst heeft ingediend over de 
raadpleging van burgerbewegingen om die in een veel 
vroeger stadium bij de BWRO-teksten te betrekken. Die 
tekst werd toen verworpen en drie jaar later zitten we nog 
steeds in het stadium van evalueren.

Het is normaal dat er een evaluatie plaatsvindt en dat 
die tijd vergt. Het feit dat men tijdens een regeerperiode van 
vijf jaar echter niet verder komt dan alleen evalueren, lijkt 
haar een pover resultaat. Betekent dat dat het hele dossier 
wordt doorgeschoven naar de volgende regering? Moet er 
in dat geval een nieuwe evaluatie uitgevoerd worden?
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Il serait dommage d’attendre six ou sept ans pour avoir 
des modifications qui ne sont pas majeures. Des petites rec-
tifications qui peuvent améliorer l’impact sur le quotidien 
des uns et des autres sont souhaitables.

Une présentation exhaustive du RRU a eu lieu en son 
temps. Récemment, la secrétaire d’État a été interrogée à 
ce sujet. La secrétaire d’État avait évoqué un atterrissage 
en avril 2024.

L’intervenante a de grosses inquiétudes, car le RRU et 
couplé au CoBAT. Est-ce qu’une mise à jour du calendrier 
est envisagée? La nécessité que les acteurs soient formés 
a été évoquée dans cette commission. Les administrations 
communales en particulier sont impactées et un budget 
est-il prévu à ce sujet?

La modification du PRAS est un autre sujet. Est-ce 
également un cadeau au prochain gouvernement? Il s’agit 
d’outils majeurs qui concernent la configuration de la ville 
et qui vont arriver en toute fin de la législature: des arrêtés 
devront également être adoptés. 
 

L’intervenante craint une perte de temps de deux ans 
supplémentaires.

La question des permis d’urbanisme demeure le nerf de 
la guerre pour toute une série d’interlocuteurs à Bruxelles. 
Les plaintes vont toujours croissantes même s’il existe 
beaucoup de bonne volonté sur la question de l’accéléra-
tion de la délivrance des permis.

L’intervenante avait demandé que le Fonds du Logement 
et Citydev soient également impliqués dans les procédures 
accélérées.

Un topo sur l’informatisation est toujours utile. La 
lenteur dans la délivrance impacte la réalisation des projets. 
Les Bruxellois sont en attente de la réalisation d’une série 
de promesses faites en matière de logement. 
 
 

Pour le patrimoine à Bruxelles, il faut regretter les 
moyens réduits. L’intervenante se dit amoureuse de ce 
patrimoine éclectique qui n’est pas toujours apprécié à 
sa juste valeur. Il y a eu des efforts importants au niveau 
du gouvernement pour l’année Art déco. Un travail a été 
opéré pour toute une série de bâtiments. La compression 
à la César du budget fait craindre qu’il n’y ait pas pour les 
années à venir d’attention particulière en dehors de ce qui a 
été fait jusqu’à présent et même une absence de vision sur 
le développement de la préservation du patrimoine.

Het zou zonde zijn dat we zes of zeven jaar hebben 
moeten wachten op veranderingen die niet ingrijpend zijn. 
Kleine aanpassingen die de impact op het dagelijks leven 
van mensen kunnen verbeteren, zijn wenselijk.

De GSV werd destijds uitvoerig voorgesteld. Hierover 
is onlangs een vraag gesteld aan de staatssecretaris. De 
staatssecretaris noemde als einddatum april 2024. 
 

Mevrouw Fremault maakt zich grote zorgen op dat 
vlak omdat de GSV gekoppeld is aan het BWRO. Wordt 
er overwogen om het tijdschema aan te passen? In deze 
commissie werd erop gewezen dat de betrokken spelers 
opgeleid moesten worden. Vooral de gemeenten zullen de 
gevolgen merken. Is er daarvoor een budget uitgetrokken?

Dan is er nog de wijziging van het GBP. Is dat ook 
een geschenk voor de volgende regering? Het gaat om 
belangrijke instrumenten die de configuratie van de stad 
beïnvloeden en die pas helemaal aan het einde van de 
regeerperiode klaar zijn, terwijl er ook nog besluiten 
moeten worden aangenomen.

Ze vreest dat er nog eens twee jaar tijd verloren zal 
gaan.

De kwestie van de stedenbouwkundige vergunningen 
blijft de belangrijkste inzet voor een hele reeks gespreks-
partners in Brussel. Er zijn steeds meer klachten, ook al 
is er veel goede wil om de afgifte van vergunningen te 
versnellen.

De spreekster had gevraagd om ook het Woningfonds en 
citydev.brussels te betrekken bij de versnelde procedures.  
 

Ze vindt het ook altijd nuttig om een overzicht van de 
automatisering te krijgen. Het feit dat de afgifte van ver-
gunningen zo lang duurt, vertraagt ook de uitvoering van 
de projecten. De Brusselaars wachten ook nog steeds op 
de inlossing van een aantal beloften op het gebied van 
huisvesting.

Voorts betreurt ze dat er maar weinig middelen worden 
uitgetrokken voor het Brusselse erfgoed. Ze houdt van 
dat eclectische erfgoed, dat niet altijd naar waarde wordt 
geschat. De regering deed weliswaar grote inspanningen 
voor het Jaar van de Art Deco. Er is ook gewerkt aan een 
hele reeks gebouwen. De verlaagde budgetten zoals een 
beeldhouwwerk van César doen echter vrezen dat er de 
komende jaren niets meer zal gebeuren dan wat er tot nu toe 
is gedaan, en zelfs dat er geen visie is voor de ontwikkeling 
van het erfgoedbehoud.
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Réponses de la secrétaire d’État Ans Persoons

La secrétaire d’État Ans Persoons estime que 
beaucoup de sujets ont été abordés par les commissaires.

Clairement, il existe un malentendu sur l’argent dépensé 
pour le patrimoine. Il a été question de 4 millions d’euros 
en moins et dans l’introduction il avait été indiqué qu’il 
s’agit d’un investissement particulier en 2023 pour les 
Abattoirs que pour le Pont du Jubilée. Ces dépenses ont été 
réalisées en 2023 et ne sont plus reprises cette année-ci au 
budget. Nous retrouvons dès lors le même niveau de budget 
des années précédentes.

L’évaluation du CoBAT sur la partie des permis 
d’urbanisme est terminée. Il est possible de la consulter, car 
c’est un document publique. La secrétaire d’État fait part 
du dépôt prochain d’un projet d’ordonnance qui contiendra 
quelques modifications réduites du CoBAT. Une note sera 
également présentée au gouvernement. Elle portera sur 
la méthode pour réformer le CoBAT pour la prochaine 
législature. La secrétaire d’État rappelle que dans cette 
législature, il n’y avait pas d’engagement pour réformer 
le CoBAT. Il était seulement prévu de préparer le terrain. 
Le dernier CoBAT est entré en vigueur en 2019 et nous 
sommes dans une phase d’évaluation. Elle a été faite et 
des propositions seront formulées. Il s’agit d’un cadeau au 
prochain gouvernement qui fera cette réforme. 
 
 

Le RRU a fait l’objet de questions en ce qui concerne 
l’agenda. Vendredi passé, lors des questions d’actualité, 
une question similaire avait été posée. Le RRU passera en 
deuxième lecture au gouvernement avant la fin de l’année. 
En février 2024, la deuxième lecture formelle tiendra 
compte du rapport d’incidences et les motivations seront 
prises en compte. Une troisième lecture est prévue en 
mai 2024. La secrétaire d’État est consciente du nombre 
de remarques formulées. Elles émanent des différentes 
communes, des différents comités tant privés que publics. 
Il serait vain de penser qu’il existera un jour un consensus 
à ce sujet. Toutes ces critiques ont été lues avec soin et 
attention. Certaines critiques étaient pertinentes et il en 
sera tenu compte. Certaines autres critiques concernent 
l’augmentation des prix. Dans la nouvelle version du RRU, 
le logement abordable est un objectif encore plus mis en 
avant. 
 

Au niveau des moyens du RRU, il y a les frais généraux 
de fonctionnement pour lesquels 650.000 euros supplé-
mentaires sont prévus. Pour les études, nous voyons une 
augmentation de 700.000 euros. Dans ce dernier montant 
on retrouvera les frais de formation. Un autre article évoque 
les formations et connaît des diminutions et cela s’explique 
par la nécessité de faire des réductions linéaires. Tout ce qui 

Antwoorden van staatssecretaris Ans Persoons

Staatssecretaris Ans Persoons vindt dat de commis-
sieleden veel onderwerpen hebben aangesneden.

Er is duidelijk een misverstand over het geld dat aan 
erfgoed wordt besteed. Er was sprake van 4 miljoen euro 
minder en in de inleiding werd uitgelegd dat dat te maken 
had met bijzondere investeringen in 2023 voor het slachthuis 
en de Jubelfeestbrug. Die uitgaven werden in 2023 gedaan 
en werden dus niet langer opgenomen in de begroting van 
2024. Het budget voor erfgoed is dus opnieuw even hoog 
als in de jaren daarvoor.

De evaluatie van het BWRO-gedeelte over steden-
bouwkundige vergunningen is klaar. Die evaluatie kan 
geraadpleegd worden, want het betreft een openbaar 
document. De staatssecretaris zal binnenkort een ontwerp 
van ordonnantie indienen met een aantal kleine wijzigingen 
aan het BWRO. Er zal ook een nota aan de regering worden 
voorgelegd. Deze zal gaan over de wijze van hervorming 
van het BWRO voor de volgende zittingsperiode. De 
staatssecretaris herinnert eraan dat de regering zich er niet 
toe verbonden had om het BWRO tijdens deze regeerpe-
riode te hervormen, maar wel om de hervorming voor te 
bereiden. Het recentste BWRO werd in 2019 van kracht en 
bevindt zich nu in een evaluatiefase. Er werd een evaluatie 
uitgevoerd en er zullen voorstellen worden gedaan. Dit is 
een geschenk voor de volgende regering, die de hervorming 
zal doorvoeren.

Er werden vragen gesteld over het tijdschema van 
de GSV. Afgelopen vrijdag werd een soortgelijke vraag 
gesteld tijdens actualiteitsvragen. Voor het eind van het jaar 
zal de regering zich in tweede lezing buigen over de GSV. 
In februari 2024 volgt een nieuwe lezing, rekening houdend 
met het effectenrapport en de motiveringen. De derde 
lezing staat gepland voor mei 2024. De staatssecretaris is 
op de hoogte van het aantal opmerkingen dat is gemaakt. 
Ze zijn afkomstig van de verschillende lokale overheden 
en van de verschillende comités, zowel privé als publiek. 
Het is echter een illusie te denken dat er ooit een consensus 
over dit thema zal worden bereikt. Alle opmerkingen 
werden aandachtig gelezen. Sommige punten van kritiek 
waren relevant en daarmee zal rekening gehouden worden. 
Enkele andere opmerkingen hadden betrekking op de 
stijging van de prijzen. In de nieuwe versie van de GSV 
wordt er nog meer nadruk gelegd op betaalbare huisvesting 
als doelstelling.

Voor de algemene werkingskosten in het kader van de 
GSV werd een bijkomend bedrag van 650.000 euro uitge-
trokken. Voor de studies stijgt het budget met 700.000 euro. 
Dat laatste bedrag is inclusief opleidingskosten. Een ander 
artikel dat betrekking heeft op opleiding, is verlaagd vanwege 
de noodzaak om lineaire besparingen door te voeren. Alle 
opleidingen met betrekking tot de GSV zijn opgenomen in 
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est des formations liées au RRU est bien repris dans ledit 
article 33.03.08.04.1211. On y observe une augmentation 
de 700.000 euros.

Venant de la ville de Bruxelles, la secrétaire d’État sait 
à quel point il est important de prévoir la formation de tous 
les agents régionaux ou communaux. Il faut prévoir du 
reste une formation continue, car l’outil est beaucoup plus 
ouvert que le précédent. Ce sera un peu comme un système 
anglais de jurisprudence. Certains dossiers susciteront des 
discussions et les résultats doivent être communiqués par 
après aux agents. Il faudra expliquer aux communes. Des 
budgets sont prévus pour ce processus continu. 
 
 

À propos du programme 27 et de la question posée par 
le député Sadik Köksal, la secrétaire d’État indique que le 
budget minimal de 7.000 euros concerne des AB appelées 
à disparaître. Nous sommes tenus par des contraintes en 
provenance du SPRB. Cela concerne le recalcul de rému-
nérations de périodes antérieures à 2019 dont il faut tenir 
compte.

De nombreuses questions portaient sur le personnel 
d’urban.brussels. Ce service sera-t-il touché tout en sachant 
combien nous en avons besoin pour pouvoir analyser les 
dossiers? Il est important de savoir que les crédits salariaux 
d’urban.brussels sont en augmentation de 504.000 euros. 
Le plan du personnel de 2019 est confirmé. Il ne s’agit de 
322 d’équivalents temps plein qui sont prévus et actuel-
lement nous en sommes à 300. Des budgets sont prévus 
pour faire des recrutements. M. Pascal Smet l’avait négocié 
à l’époque du nouveau CoBAT. Ceci est en lien avec les 
remarques formulées pour la délivrance de permis dans des 
délais raisonnables.

MyPermit entrera en vigueur dans toutes les communes 
en 2024. De nouvelles communes se joignent au système 
encore cette semaine. Ceci complétera le nombre de 19 
communes en 2024 avec Ixelles et Woluwe-Saint-Pierre 
qui avaient déclaré ne pas être prêtes.

Une mise à jour des plans modifiés a été demandée par 
Mme Pauthier, car on ignore sur quel plan des décisions 
ont été prises. Des plaintes ont été formulées à ce sujet et 
en effet, il faudra y être attentif. 
 

Le Vademecum des Espaces publics est en cours de fina-
lisation: il est en relecture avec les partenaires régionaux et 
communaux. Le but est de le finaliser au printemps 2024. 
Des paiements mineurs sont prévus en 2024: il s’agit de 
frais d’études.

het bovengenoemde artikel 33.03.08.04.1211. Dat komt 
neer op een stijging van 700.000 euro. 
 

De staatssecretaris komt van de stad Brussel en weet 
hoe belangrijk het is dat alle gewestelijke en gemeente-
lijke medewerkers worden opgeleid. Daarnaast moet er 
ook voorzien worden in permanente opleiding, omdat het 
instrument veel meer open is dan het vorige. Het zal een 
beetje lijken op het Engelse systeem dat gebaseerd is op 
rechtspraak. Een aantal kwesties zal discussie uitlokken 
en de resultaten zullen daarna aan de medewerkers 
worden meegedeeld. We zullen dat moeten uitleggen aan 
de gemeenten. Er zijn budgetten uitgetrokken voor dat 
permanente proces.

Met betrekking tot programma 27 en de vraag van par-
lementslid Sadik Köksal, zegt de staatssecretaris dat het 
minimumbudget van 7.000 euro betrekking had op basisal-
locaties die zullen verdwijnen. We zijn gebonden aan de 
verplichtingen van de GOB. Dit betreft de herberekening 
van de lonen voor perioden vóór 2019, waarmee rekening 
moet worden gehouden.

Veel van de vragen hadden betrekking op de medewerkers 
van urban.brussels. Men vraagt zich af of die getroffen 
worden, terwijl we ze nodig hebben om de dossiers te 
kunnen analyseren. De staatssecretaris benadrukt evenwel 
dat de salariskredieten van urban.brussels met 504.000 euro 
stijgen. Het personeelsplan van 2019 is bevestigd. Dat 
voorziet in 322 voltijdsequivalenten en we zitten nu op 
300. Er zijn budgetten uitgetrokken om medewerkers aan 
te werven. De heer Pascal Smet had daarover onderhandeld 
in het kader van het nieuwe BWRO. Dit houdt ook verband 
met de opmerkingen over de afgifte van vergunningen 
binnen redelijke termijnen.

MyPermit wordt in 2024 in alle gemeenten van kracht. 
Deze week nog sluiten bijkomende gemeenten zich aan bij 
het systeem. Dit zal het totaal op 19 brengen tegen 2024, 
met Elsene en Sint-Pieters-Woluwe die verklaard hebben 
dat ze nog niet klaar zijn.

Mevrouw Pauthier heeft gevraagd om een update van 
de gewijzigde plannen, omdat niet bekend is over welke 
plannen er beslissingen werden genomen. Er waren 
inderdaad klachten daarover en we zullen daar goed op 
moeten letten.

Momenteel wordt de laatste hand gelegd aan het 
vademecum “openbare ruimte” in overleg met de gewes-
telijke en gemeentelijke partners. Het doel is om het in het 
voorjaar van 2024 te voltooien. Er zullen kleine betalingen 
verricht worden in 2024.
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Les charges d’urbanisme suscitent de nombreuses 
questions et la secrétaire d’État a pour ambition de 
présenter un arrêté. Il contiendra des indexations ce qui 
est nécessaire, car elles datent de 2013. Il sera prévu une 
priorisation de leur utilisation notamment pour le logent 
public et social. C’est en cours de discussion au gouverne-
ment. La secrétaire d’État espère obtenir un accord encore 
cette année. C’est d’ailleurs ce qui explique l’inscription 
budgétaire. La commission aura l’occasion d’en discuter 
une autre fois. 
 

Tout ce qui est primes énergie relève du Ministre-
Président et du ministre Alain Maron. 
 

Une communication didactique vient d’être lancée 
à propos du Logis-Floréal auprès des habitants. Ils sont 
invités à dire quels travaux notamment sur les châssis sont 
envisagés. La question est de préserver le patrimoine tout 
en le rendant moins énergivore. 
 

Pour ce qui concerne la sensibilisation du patrimoine: 
l’Art nouveau était à l’honneur en 2023. Le succès 
inattendu a été énorme avec plus d’1 million de visiteurs. 
De nouveaux sites tels Solvay sont désormais accessibles 
au grand public. L’exposition Horta à Bozar mérite une 
mention spéciale. En 2025 l’Art déco sera mis en avant. 
Le postmodernisme et l’architecture d’après-guerre sera à 
l’honneur en 2024. Un effort de classement et d’inventaire 
sera fait de ces bijoux d’architecture pour ne pas répéter les 
erreurs du passé. 
 
 

Mme Isabelle Pauthier entend parfois ricaner quand 
on parle du soutien aux ASBL. La connaissance du 
patrimoine dans cette ville est pourtant née des associations 
qui dès les années ’70 ont récolté les archives, organisé 
des expositions, des visites et publié des livres. Ils ont 
beaucoup de ressources et il est dommage de les mépriser. 
La DPR s’engage à s’appuyer davantage sur ceux-ci. 
 
 
 
 

M. Geoffroy Coomans de Brachène évoque les 
diminutions pour l’informatique. Il n’est pas d’accord avec 
ce qui est répondu. Il existe une nette diminution pour 
les budgets affectés au patrimoine. L’intervenant rejette 
l’explication fournie par la secrétaire d’État. Il suffit de 
remonter aux années avant 2023. En outre, il invite tout 
un chacun à tester MyPermit pour vérifier son fonctionne-
ment. Comment par exemple compléter un dossier papier 
sur MyPermit? Il faut être expert en urbanisme pour y 

Die hebben betrekking op studiekosten. Er zijn veel 
vragen over de stedenbouwkundige lasten en de staatssecre-
taris is van plan om een besluit te presenteren dat indexaties 
zal bevatten. Dat is nodig, want die dateren nog uit 2013. Er 
zal prioriteit worden gegeven aan het gebruik ervan, voor-
namelijk voor openbare en sociale huisvesting. Dat wordt 
momenteel besproken door de regering. De staatssecretaris 
hoopt dit jaar nog tot een akkoord te komen. Dat is ook 
de reden waarom het in de begroting werd opgenomen. 
De commissie zal nog de gelegenheid krijgen om dat te 
bespreken.

Alles wat te maken heeft met energiepremies, valt onder 
de bevoegdheid van de minister-president en minister Alain 
Maron.

Er is net een voorlichtingscampagne van start gegaan 
om de bewoners van Le Logis-Floréal te informeren. Ze 
worden uitgenodigd om aan te geven welke werkzaamhe-
den er overwogen worden, bijvoorbeeld aan de ramen. De 
uitdaging bestaat erin om het erfgoed te behouden en het 
tegelijkertijd energiezuiniger te maken.

Wat de bewustmaking over het erfgoed betreft, stond 
de art nouveau in 2023 in de schijnwerpers. Dat was een 
enorm succes. Er waren meer dan 1 miljoen bezoekers en 
dat overtrof de verwachtingen. Nieuwe sites zoals Solvay 
zijn voortaan toegankelijk voor het grote publiek. De ten-
toonstelling over Horta in Bozar verdient een speciale 
vermelding. In 2024 wordt de art deco in de kijker gezet en 
in 2025 zullen het postmodernisme en de naoorlogse archi-
tectuur centraal staan. Er zal nog een inspanning geleverd 
worden om die architectuurpareltjes op de monumentenlijst 
te plaatsen en te inventariseren om niet dezelfde fouten te 
maken als in het verleden.

Mevrouw Isabelle Pauthier vindt dat sommigen zich 
nogal laatdunkend uitlaten wanneer de steun aan de vzw’s 
aan bod komt. De kennis over het Brusselse erfgoed kwam 
echter tot stand dankzij de verenigingen die in de jaren 
zeventig begonnen met het verzamelen van archieven, 
het organiseren van tentoonstellingen en bezoeken en het 
publiceren van boeken. Ze beschikken over veel materiaal 
en kennis en de spreekster vindt het jammer dat daarop 
neergekeken wordt. In de algemene beleidsverklaring heeft 
de regering zich ertoe verbonden om zich daar vaker op te 
baseren.

De heer Geoffroy Coomans de Brachène bespreekt 
de verminderingen voor informatica. Hij is het niet eens 
met het antwoord. De budgetten voor erfgoed zijn duidelijk 
verlaagd. De spreker verwerpt de uitleg van de staatsse-
cretaris. Het volstaat om de vergelijking te maken met de 
jaren vóór 2023. Hij nodigt ook iedereen uit om MyPermit 
uit te testen om na te gaan of het goed werkt. Hoe kan een 
papieren dossier bijvoorbeeld vervolledigd worden op 
MyPermit? Je moet al een stedenbouwkundig deskundige-
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parvenir. La simplification n’est pas atteinte. Nombreux 
Bruxellois veulent régulariser leur situation sans y parvenir. 
On s’arrête, découragé dès la première page. 
 

Le secrétaire d’État Ans Persoons persiste et affirme 
qu’il n’y a pas de diminution pour ce qui concerne le 
patrimoine hormis l’observation susmentionnée. Du reste, 
le site de MyPermit s’inscrit dans un processus continu 
pour le rendre plus «user friendly». Enfin, la nécessité de 
compléter des dossiers nécessite une plus grande unifor-
misation et simplification et la secrétaire d’État voudrait y 
parvenir encore cette législature. 
 

Examen des allocations de base

Discussion sur la mission 33

AB 33.002.16.05.6141 page 376 (Ministre-Président 
Rudi Vervoort)

M. Gaëtan Van Goidsenhoven évoque cette AB 
sur l’IT à Kanal. 4,7 millions d’euros sont prévus pour 
l’informatique.

Le Ministre-Président répond que c’est une nouvelle 
allocation budgétaire. Paradigme inscrit des budgets qui 
sont à charge des autres pour l’informatisation des autres 
services. Il s’agit de l’étude et de la mise en œuvre de l’ar-
chitecture IT comme convenu dans le contrat de gestion 
(accès, surveillance, gestion de l’organisation, infrastruc-
ture de télécommunication, serveur, stockage, missions de 
consultance, maintenance, service d’appui, mise en œuvre 
du principe de sobriété numérique de manière transver-
sale, etc.). Cette allocation sera transférée au moment de 
l’exécution par Paradigme. Cela ne pourra servir qu’à la 
mise en œuvre de l’IT dans le projet Kanal. Les 5 millions 
d’euros à l’initial ont été réduits à 4,7 millions d’euros. Il 
s’agit d’un service client informatique. 
 

M. Gaëtan Van Goidsenhoven comprend que c’est un 
one shot.

Le Ministre-Président confirme que ce ne sera pas 
liquidé en une fois mais au fur et à mesure de la mise en 
œuvre.

AB 33.004.11.01.7200 page 385 (Ministre-Président 
Rudi Vervoort)

zijn om daarin te slagen. Er is dus geen sprake van een ver-
eenvoudiging. Vele Brusselaars willen hun situatie regula-
riseren, maar slagen er niet in. Mensen raken al ontmoedigd 
op de eerste pagina en geven het op.

Staatssecretaris Ans Persoons houdt vol dat er, 
afgezien van bovengenoemde opmerking, geen sprake 
is van een vermindering van de middelen voor erfgoed. 
Bovendien doorloopt de website MyPermit een permanent 
proces om die gebruiksvriendelijker te maken. Ten slotte 
moet het vervolledigen van de dossiers inderdaad nog meer 
gestandaardiseerd en vereenvoudigd worden en de staats-
secretaris wil dat graag nog tijdens deze regeerperiode 
bereiken.

Onderzoek van de basisallocaties

Bespreking van opdracht 33

BA 33.002.16.05.6141 bladzijde 376 (minister-presi-
dent Rudi Vervoort)

De heer Gaëtan Van Goidsenhoven brengt deze BA 
over IT bij Kanal ter sprake. Voor informatica bedraagt het 
budget 4,7 miljoen euro.

De minister-president antwoordt dat dit een nieuwe 
begrotingsallocatie is. Paradigm schrijft budgetten in die 
ten laste komen van anderen voor de automatisering van 
andere diensten. Het gaat om de studie en de uitvoering 
van de IT-architectuur, zoals overeengekomen in het 
beheerscontract (toegangscontrole, beheer van de telecom-
municatie-infrastructuur van de organisatie, serveropslag, 
consultancy, onderhoud, helpdesk, transversale toepassing 
van het principe van digitale soberheid enzovoort). Deze 
allocatie wordt op het moment van de uitvoering over-
geheveld door Paradigm. Dat budget kan alleen worden 
gebruikt om de IT in het project Kanal te implementeren. 
Het bedrag van 5 miljoen euro in de initiële begroting 
werd teruggebracht tot 4,7 miljoen euro. Het betreft een 
informaticahelpdesk.

De heer Gaëtan Van Goidsenhoven gaat ervan uit dat 
het om een eenmalige uitgave gaat.

De minister-president bevestigt dat dat bedrag niet in 
één keer zal worden besteed, maar naargelang de uitvoering 
vordert.

BA 33.004.11.01.7200 bladzijde 385 (minister-presi-
dent Rudi Vervoort)
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Mme Isabelle Pauthier constate un doublement. 
Y a-t-il des achats d’immeubles? L’on passe de 12 à 
25 millions d’euros. 
 

Le Ministre-Président répond qu’en 2024, des marchés 
seront attribués pour des travaux pour des montants signi-
ficatifs. Ce sont des crédits C. Il y aura des travaux au Hall 
sportif Vergote et des travaux du Club Movy (réhabili-
tation et extension du cinéma). Au site culturel de la rue 
de Manchester, il y aura une série de travaux. Le CRU 5 
«Bougie» de 2023 implique également des travaux. 
 

AB 33.001.11.02.7422 page 373 (secrétaire d’État Ans 
Persoons)

Mme Marie Nagy s’interroge sur la diminution des 
frais d’investissement informatique à urban.brussels.

La secrétaire d’État Ans Persoons répond qu’il s’agit 
d’un report à la mission 3. Il ne s’agit pas d’une diminution 
mais d’un glissement. C’est intégré dans le plan de reprise 
et de résilience.

AB 33.001.11.03.7422 page 373 (secrétaire d’État Ans 
Persoons)

Mme Marie Nagy note que cela concerne l’évaluation 
de la réforme du CoBAT. Quel est le montant spécifique 
dédié à cette évaluation? 
 

La secrétaire d’État Ans Persoons prévoit 
113.000 euros TVA incluse. Cela concerne l’évaluation 
des processus PU. Pour la note de concept on a prévu 
25.744 euros.

AB 33.002.5301.4524 page 381 (secrétaire d’État Ans 
Persoons)

M. Geoffroy Coomans de Brachène cite cette AB 
et note que la justification fait état des projets avec les 
universités pour ce qui concerne la master en restauration 
du patrimoine. Quels sont les universités et les projets en 
lien avec urban.brussels sur lesquels l’on travaillera encore 
en 2024.

La secrétaire d’État Ans Persoons répond qu’il s’agit 
de l’ULB uniquement. Les projets concerné seront joints en 
annexe. (ANNEXE 7)

AB 33.003.27.02.4322 page 383 (secrétaire d’État Ans 
Persoons)

Mevrouw Isabelle Pauthier stelt een verdubbeling 
vast. Ze vraagt of er gebouwen worden aangekocht. Het 
budget ging immers van 12 miljoen euro naar 25 miljoen 
euro.

De minister-president antwoordt dat er in 2024 over-
heidsopdrachten zullen worden toegekend voor werken 
waarmee aanzienlijke bedragen zijn gemoeid. Het betreft 
C-kredieten, onder meer voor werken aan de sporthal 
Vergote en bij Club Moovie (renovatie en uitbreiding 
van de bioscoop). Er worden ook verschillende werken 
uitgevoerd op de cultuursite in de Manchesterstraat. Het 
SVC 5 “Waskaars” van 2023 omvat ook werken.

BA 33.001.11.02.7422 bladzijde 373 (staatssecretaris 
Ans Persoons)

Mevrouw Marie Nagy vraagt waarom de begroting 
voor IT-investeringskosten bij urban.brussels daalt.

Staatssecretaris Ans Persoons antwoordt dat het om 
een verschuiving naar opdracht 3 gaat. Het is dus geen ver-
mindering, maar een verschuiving. Dat maakt deel uit van 
het Nationaal plan voor herstel en veerkracht.

BA 33.001.11.03.7422 bladzijde 373 (staatssecretaris 
Ans Persoons)

Mevrouw Marie Nagy merkt op dat die allocatie 
betrekking heeft op de evaluatie van de BWRO-hervorming. 
Ze vraagt welk specifiek bedrag er is uitgetrokken voor die 
evaluatie?

Staatssecretaris Ans Persoons gaat uit van een bedrag 
van 113.000 euro, inclusief btw. Dit betreft de evaluatie 
van de procedures voor stedenbouwkundige vergunningen. 
Voor de conceptnota werd er 25.744 euro uitgetrokken.

BA 33.002.5301.4524 bladzijde 381 (staatssecretaris 
Ans Persoons)

De heer Geoffroy Coomans de Brachène merkt op 
dat er in de verantwoording bij deze BA gewag gemaakt 
wordt van projecten met de universiteiten betreffende de 
master in erfgoedrestauratie. Met welke universiteiten en 
aan welke projecten in verband met urban.brussels wordt 
er in 2024 nog gewerkt?

Staatssecretaris Ans Persoons antwoordt dat het 
alleen om de ULB gaat. De desbetreffende projecten 
worden toegevoegd in de bijlagen. (bijlage 7)

BA 33.003.27.02.4322 bladzijde 383 (staatssecretaris 
Ans Persoons)
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Mme Marie Nagy rappelle que cela concerne les 
infractions urbanistiques actualisées et versées à 80 % 
aux communes. Comment le service des constations 
est renforcé? Comment cette actualisation est évaluée? 
Comment justifier cette augmentation des recettes? 
 

La secrétaire d’État Ans Persoons répond qu’une 
fourchette est prévue dans la CoBAT pour les amendes 
administratives. L’on augmente la fourchette vers le haut. 
On espère faire plus de constations qui seront plus chères. 
L’équipe à urban.brussels comptait des postes vides qui 
désormais sont occupés. Cela permettra de mieux remplir 
les missions. En annexe l’on fournira l’organigramme 
d’urban.brussels. (ANNEXE 8) 
 

AB 33.003.08.04.1211 page 382 (secrétaire d’État Ans 
Persoons)

M. Geoffroy Coomans de Brachène s’étonne de cet 
augmentation (plus du doublement) là où les autres AB 
diminuent presque toutes. Les explication sont lacunaires. 
Que justifie telle augmentation?

La secrétaire d’État Ans Persoons répond que cela 
est lié au RRU et lesdites formations qui y sont incluses. 
Il s’agit de l’augmentation de 707.000 euros. Des études 
y sont également reprises. Cette somme devrait suffire 
surtout quand on songe que la formation sera continue. 
 

AB 33.002.38.01. 3132 page 380 (secrétaire d’État Ans 
Persoons)

Mme Isabelle Pauthier demande à recevoir la liste des 
associations avec les montants.

La secrétaire d’État Ans Persoons la joindra au 
rapport. (ANNEXE 9)

AB 33.005.08.03.1211 page 391 (secrétaire d’État Ans 
Persoons)

M. Geoffroy Coomans de Brachène observe entre 
2019-2024 clairement une diminution de 24 % dans le 
tableau joint. Dans sa réponse, la secrétaire d’État dit une 
contrevérité.

AB 33.005.11.01.7422 page 392 (secrétaire d’État Ans 
Persoons)

M. Geoffroy Coomans de Brachène regrette cette 
nouvelle diminution eu égard aux nombreuses missions de 
la CRMS. Ensemble avec la précédente AB, cela fait une 

Mevrouw Marie Nagy herinnert eraan dat deze BA 
betrekking heeft op de geactualiseerde stedenbouwkun-
dige overtredingen, waarvan 80% aan de gemeenten wordt 
betaald. Hoe wordt de inspectiedienst versterkt? Hoe wordt 
die actualisering geëvalueerd? Hoe verantwoordt de staats-
secretaris de toename van die ontvangsten?

Staatssecretaris Ans Persoons antwoordt dat het 
BWRO voorziet in een bedragenmarge voor administratieve 
boetes en dat de maximumbedragen worden opgetrokken. 
De vork wordt naar boven toe aangepast. Ze hoopt dat er 
meer vaststellingen worden gedaan waarvoor de bedragen 
hoger liggen. Het team van urban.brussels had een aantal 
vacatures die nu zijn ingevuld. Daardoor kunnen ze hun 
opdrachten doeltreffender uitvoeren. Het organigram van 
urban.brussels wordt als bijlage toegevoegd. (bijlage 8)

BA 33.003.08.04.1211 bladzijde 382 (staatssecretaris 
Ans Persoons)

De heer Geoffroy Coomans de Brachène is verbaasd 
over deze stijging (meer dan een verdubbeling), terwijl 
bijna alle andere BA’s dalen. De uitleg was onvolledig. Wat 
rechtvaardigt een dergelijke verhoging?

Staatssecretaris Ans Persoons antwoordt dat dit 
verband houdt met de GSV en de bijbehorende opleidingen. 
Het gaat om de stijging van 707.000 euro. Daarin werden 
ook studies opgenomen. Dit bedrag zou voldoende moeten 
zijn, zeker als je bedenkt dat het om permanente opleiding 
gaat.

BA 33.002.38.01. 3132 bladzijde 380 (staatssecretaris 
Ans Persoons)

Mevrouw Isabelle Pauthier wil graag de lijst van ver-
enigingen en bijbehorende bedragen ontvangen.

Staatssecretaris Ans Persoons voegt die als bijlage 
toe. (bijlage 9)

BA 33.005.08.03.1211 bladzijde 391 (staatssecretaris 
Ans Persoons)

De heer Geoffroy Coomans de Brachène merkt in de 
bijgevoegde tabel een duidelijke daling van 24% op tussen 
2019 en 2024. In haar antwoord heeft de staatssecretaris 
een onwaarheid verkondigd.

BA 33.005.11.01.7422 bladzijde 392 (staatssecretaris 
Ans Persoons)

De heer Geoffroy Coomans de Brachène betreurt dat 
deze allocatie opnieuw daalt, gezien de vele opdrachten 
van de KCML. Als je dat bij de vorige BA optelt, komt dat 
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diminution de 8.000 euros. Comment cela va-t-il impacter 
le travail de la CRMS? Les membres devront-ils bientôt 
payer pour en être membre?

Mme Marie Nagy s’associe à cette remarque.

La secrétaire d’État Ans Persoons rappelle la situation 
budgétaire difficile. M. Coomans par ailleurs estime que la 
Région ne fait pas assez d’efforts. Ici il y a une réduction 
linéaire comme partout ailleurs. Nous n’avons pas le choix. 
Elle rappelle sa réponse sur l’abattoir et le Pont du Jubilée 
en 2023. Elle indique en outre que la CRMS avait demandé 
118.000 euros et qu’elle reçoit 130.000 euros. Ils ont ce 
qu’il faut pour pouvoir fonctionner. 
 
 

AB 33.005.20.01.5111 page 392 (secrétaire d’État Ans 
Persoons)

Mme Marie Nagy demande que soit confirmé qu’il y 
a une diminutions de crédits accordés à la CRMS depuis 
des années. Le Ministre-Président a parlé de diminutions 
linéaires mais il a parlé de dépenses incompressibles. On 
fragilise une institution d’experts dont les avis n’agréent 
pas toujours. L’intervenante plaide pour un secrétariat 
correct pour ces gens qui travaillent quasiment de manière 
bénévole.

La secrétaire d’État Ans Persoons ajoute que la 
CRMS bénéfice de jetons de présence qui sont à prendre en 
compte. Les crédits B permettent les fonctionnement de la 
CRMS. Les réductions concernent des petits montants. Elle 
veut rassurer Mme Nagy.

M. Geoffroy Coomans de Brachène estime que passer 
de 140.000 à 130.000 euros et de 10.000 à 9.000 euros est 
une réalité de 8.000 euros de diminutions qu’on ne saurait 
nier. Les choix sont toujours possibles et choisir c’est 
renoncer. Dans le mémorandum de la CRMS et de diverses 
conversations formelles et informelles, il ressort que la 
CRMS est exsangue. Ils ont du mal à recruter. Les membres 
de la CRMS sont passionnés. Il y a une attention à avoir 
pour la CRMS. 
 

La secrétaire d’État Ans Persoons estime qu’il faut 
regarder le budget dans son ensemble et pour le reste, la 
secrétaire d’État a donné des réponses objectives qui sont 
rassurantes.

Vote sur la mission 33

La commission émet par 9 voix contre 5 un avis 
favorable à la commission des Finances pour ce qui est de 
la mission 33.

neer op een vermindering van 8.000 euro. Hoe zal dit het 
werk van de KCML beïnvloeden? Moeten leden binnenkort 
een bijdrage betalen?

Mevrouw Marie Nagy sluit zich aan bij die opmerking.

Staatssecretaris Ans Persoons wijst nogmaals op 
de moeilijke begrotingssituatie. De heer Coomans de 
Brachène vindt overigens dat het gewest te weinig inspan-
ningen doet. Net als bij alle andere begrotingsposten wordt 
hier een lineaire besparing doorgevoerd. We hebben geen 
keuze. De staatssecretaris verwijst naar haar antwoord 
over de uitgaven voor het slachthuis en de Jubelfeestbrug 
in 2023. Ze wijst er ook op dat de KCML 118.000 euro 
had gevraagd en uiteindelijk 130.000 euro krijgt. Ze krijgt 
voldoende middelen om te kunnen functioneren.

BA 33.005.20.01.5111 bladzijde 392 (staatssecretaris 
Ans Persoons)

Mevrouw Marie Nagy vraagt om bevestiging dat de 
kredieten voor de KCML al jaren afnemen. De minis-
ter-president had het over lineaire bezuinigingen, maar 
hij verwees naar uitgaven die niet lager kunnen. We 
verzwakken een instelling van deskundigen van wie de 
meningen niet altijd in goede aarde vallen. Mevrouw Nagy 
pleit voor een degelijk secretariaat voor die personen die 
vrijwel op vrijwillige basis werken.

Staatssecretaris Ans Persoons wijst erop dat er ook 
rekening gehouden moet worden met het presentiegeld 
dat de KCML-leden ontvangen. De B-kredieten stellen de 
KCML in staat om te functioneren. De verlagingen betreffen 
kleine bedragen. Zij wil mevrouw Nagy geruststellen.

De heer Geoffroy Coomans de Brachène is van 
mening dat de vermindering van 140.000 euro naar 
130.000 euro en van 10.000 euro naar 9.000 euro in feite 
neerkomt op een overduidelijk daling van 8.000 euro 
Er zijn altijd keuzes mogelijk en kiezen is verliezen. Uit 
het KCML-memorandum en verschillende formele en 
informele gesprekken blijkt duidelijk dat de KCML op 
sterven na dood is. Ze heeft moeite om nieuwe leden te 
werven. Voor de huidige leden is het echt een passie. De 
KCML verdient onze aandacht.

Staatssecretaris Ans Persoons vindt dat de begroting 
als geheel moet worden bekeken. Voor het overige heeft de 
staatssecretaris objectieve antwoorden gegeven die gerust-
stellend zijn.

Stemming over opdracht 33

De commissie geeft de commissie voor de Financiën 
met 9 stemmen tegen 5 een gunstig advies over opdracht 33. 
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Mission 27 
Politique de la Ville

Programme 14: Fonctionnement BUP

I. Exposé introductif de la secrétaire 
d’État Ans Persoons

(voir l’exposé général supra à la mission 33)

II. Discussion générale

(voir supra)

III. Examen des allocations de base

Aucun membre ne demande la parole.

Vote sur la mission 27

La commission émet par 9 voix contre 5 un avis 
favorable à la commission des Finances pour ce qui est de 
la mission 27.

− Confiance est faite au rapporteur pour la rédaction 
du rapport.

Le Rapporteur, La Présidente,

Sadik KÖKSAL Isabelle EMMERY

Opdracht 27 
Grootstedenbeleid

Programma 14: werking BSE

I. Inleidende uiteenzetting van 
staatssecretaris Ans Persoons:

(zie algemene uiteenzetting bij opdracht 33 hierboven)

II. Algemene bespreking

(zie hierboven)

III. Onderzoek van de basisallocaties

Geen enkel lid vraagt het woord.

Stemming over opdracht 27

De commissie geeft de commissie voor de Financiën 
met 9 stemmen tegen 5 een gunstig advies over opdracht 27. 

− Vertrouwen wordt geschonken aan de rapporteur 
voor het opstellen van het verslag.

De rapporteur, De voorzitter,

Sadik KÖKSAL Isabelle EMMERY
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Annexe 1

Sélection au GRBC du 29/06/2023: OS 5.1 – Équipements dans les 
CQD

Bénéficiaires Nom du projet Montant
Saint-Gilles Contrat de quartier durable Midi 

«Crèche + jardin didactique»
1.300.000,00 €

Bruxelles Contrat de quartier durable 
Versailles, «Grand équipement»

1.300.000,00 €

Koekelberg Contrat de quartier durable 
«Jacquet» «salle de spectacle»

1.300.000,00 €

Berchem-
Sainte-Agathe

Contrat de quartier durable «100 ans 
plus tard, réenchantons la Cité 
Moderne» «salle de sport»

993.645,55 €

Ville de 
Bruxelles

Contrat de quartier durable Héliport-
Anvers – Ville de Bruxelles – série 
11 (2021-2029) «Crèche»

1.300.000,00 €

Forest Contrat de quartier durable 2 
Cités «La Fermette du Bempt»

1.300.000,00 €

Schaerbeek Contrat de quartier durable 
Petite Colline – «Dupont» 
(équipement santé – jeunesse)

537.131,66 €

Schaerbeek Contrat de quartier durable 
QD Petite Colline – 
«crèche rue Brichaut»

699.480,53 €

Molenbeek Contrat de quartier durable 
étangs Noirs – «Pôle polyva-
lent de la maison des cultures 
et de la cohésion sociale»

1.300.000,00 €

Anderlecht Contrat de quartier durable 
Bizet - Agroresedas

993.645,55 €

Total 11.023.903,28 €

Auquel vient d’ajouter le projet phasé:

Forest Contrat de quartier durable Abbaye 
– projet “ABY” (application déci-
sion GRBC du 13/04/2023) 

1.500.000,00 €

Pour un montant total FEDER+RBC 2021-2027 de 
12.523.903,28 euros, soit 100 % de l’enveloppe allouée à l’OS 5.1 – 
Équipements dans les CQD.

Sélection au GRBC du 29/06/2023: OS 5.1 – Equipements dans les 
CRU

Bénéficiaires Opérations

Budget 
FEDER+RBC 

2021-2027 - 
OS 5.1- CRU

Urban.brussels CRU 1 - Hall de sport Vergote 4.000.000,00 €
Commune de 
Schaerbeek

CRU 2 – Pôle Enfance d’Hoogvorst 2.000.000,00 €

SIAMU CRU 3 - Hall de sport Mons 409 2.140.000,00 €

Commune de 
Saint Gilles

CRU 4 - Avenue du Roi / 164 
Theodore Verhaegen (Halle 
alimentaire et ressourcerie)

2.243.903,28 €

Urban. 
brussels

CRU 5 - Heyvaert – Poincaré / Pôle 
productif de type culturel, artistique 
et créatif “Manchester – Bodega”

2.140.000,00 €

Total 12.523.903,28

Bijlage 1

Selectie door de BHR op 29 juni 2023: SD 5.1 - Voorzieningen binnen 
de duurzame wijkcontracten (DWC)

Begunstigden Naam van het project Bedrag
Sint-Gillis Duurzaam wijkcontract Zuid, 

“Crèche + didactische tuin”
1.300.000,00 €

Brussel Duurzaam wijkcontract 
Versailles, “Grote voorziening”

1.300.000,00 €

Koekelberg Duurzaam wijkcontract 
Jacquet, “Toneelzaal”

1.300.000,00 €

Sint-Agatha-
Berchem

Duurzaam wijkcontract “100 jaar 
later blazen we de Moderne Wijk 
nieuw leven in”, “sportzaal”

993.645,55 €

Stad Brussel Duurzaam wijkcontract Helihaven-
Antwerpen - Stad Brussel - elfde 
reeks (2021-2029), “Crèche”

1.300.000,00 €

Vorst Duurzaam wijkcontract Twee 
Wijken “Boerderij van de Bempt”

1.300.000,00 €

Schaarbeek Duurzaam wijkcontract Heuveltje 
- “Dupont” (gezondheids- en 
jongerenvoorziening)

537.131,66 €

Schaarbeek Duurzaam wijkcontract Heuveltje - 
“Crèche Brichautstraat” 

699.480,53 €

Molenbeek Duurzaam wijkcontract Zwarte 
Vijvers - “Polyvalente pool 
van het huis van culturen 
en sociale samenhang”

1.300.000,00 €

Anderlecht Duurzaam wijkcontract 
Bizet - Agroresedas

993.645,55 €

Totaal 11.023.903,28 €

Daarbij komt ook het gefaseerde project:

Vorst Duurzaam wijkcontract Abdij 
- project “ABY” (overeen-
komstig de regeringsbeslis-
sing van 13 april 2023)

1.500.000,00 €

Dat brengt het totale bedrag van het EFRO en het BHG voor 
2021-2027 op 12.523.903,28 euro, d.i. 100% van de enveloppe die aan SD 
5.1 – Voorzieningen binnen de duurzame wijkcontracten is toegewezen.

Selectie door de BHR op 29 juni 2023: SD 5.1 - Voorzieningen binnen 
de stadsvernieuwingscontracten (SVC)

Begunstigden Operaties

Budget
EFRO+BHG 
2021-2027 - 

SD 5.1 - SVC
urban.brussels SVC 1 - Sporthal Vergote 4.000.000,00 €
Gemeente 
Schaarbeek

SVC 2 - Kinderopvangcentrum 
d’Hoogvorst

2.000.000,00 €

DBDMH SVC 3 - Sporthal 
Bergensesteenweg 409

2.140.000,00 €

Gemeente 
Sint-Gillis

SVC 4 - Koningslaan / Theodore 
Verhaegenstraat 164 (voedingshal 
en kringloopwinkel)

2.243.903,28 €

urban.brussels SVC 5 - Heyvaert - Poincaré / 
Cultureel, artistiek en creatief produc-
tiecentrum “Manchester - Bodega”

2.140.000,00 €

Totaal 12.523.903,28

BIJLAGEN ANNEXES
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Pour un montant total FEDER+RBC 2021-2027 de 
12.523.903,28 euros, soit 100 % de l’enveloppe allouée à l’OS 5.1 – 
Équipements dans les CRU. 
 

Sélection au GRBC du 09/11/2023: OS 4.3 – Hébergement publics 
fragilisés

Bénéficiaire Nom du projet Public 
cible visé

Montant 
Feder + RBC 

octroyé
AIS Saint-gil-
loise Théodore 
Verhaegen

Projet MONTE-
NEGRO

Publics préca-
risés (Familles 
et personnes 
sans-abris) 

810.000,00 €

Commune de 
MOLENBEEK-
SAINT-JEAN

Construction 
d’une maison 
d’accueil pour 
femmes victimes 
de violence 
familiale

Publics 
confrontés à 
des situations 
de détresse 
physique, 
psychologique, 
économique 

3.466.278,00 €

ASBL La Braise La Braise 
Hébergement

Personnes en 
situation de 
handicap

1.284.000,00 €

Fair Ground 
Brussels

La Nova 
Casa Vesta

Publics 
confrontés à 
des situations 
de détresse 
physique, 
psychologique, 
économique 

1.403.820,50 €

Bruxelles 
Synergie - 
(SPRB)

CENTRE IN - 
Centre Intégré 
pour usagers 
de drogues en 
situation de 
grande précarité

Publics préca-
risés (drogues)

1.824.605,56 €

TOTAL 8.788.704,06 €

Pour un montant total FEDER+RBC 2021-2027 de 8.788.704,06 euros, 
soit 100 % de l’enveloppe allouée à l’OS 4.3 – Hébergement publics 
fragilisés (1er appel) 
 

Un second appel sera lancé début 2024 avec le solde de 
3.735.199,22 euros de l’enveloppe globale de l’OS 4.3.

Sélection au GRBC du 09/11/2023: OS 1.1 / action 6 – infrastruc-
ture régionale dédiée à l’encouragement à l’esprit scientifique, de 
recherche et d’innovation

Bénéficiaire Nom du projet
Montant 

Feder + RBC 
octroyé

Innoviris Science Promotion Lab 6.053.219,92 €

TOTAL 6.053.219,92 €

Pour un montant total FEDER+RBC 2021-2027 de 6.053.219,92 euros, 
soit 100 % de l’enveloppe allouée à l’OS 1.1 / action 6 – infrastructure 
régionale dédiée à l’encouragement à l’esprit scientifique, de recherche 
et d’innovation.

Dat brengt het totale bedrag van het EFRO en het BHG voor 
2021-2027 op 12.523.903,28 euro, d.i. 100% van de enveloppe die 
aan SD 5.1 – Voorzieningen binnen de stadsvernieuwingscontracten is 
toegewezen.

Selectie door de BHR op 9 november 2023: SD 4.3 – Huisvesting 
kwetsbare bevolkingsgroepen

 Begunstigde Naam van 
het project

Beoogde 
doelgroep

Toegekend 
bedrag EFRO 

+ BHG
SVK Sint-
Gillis Théodore 
Verhaegen

Project 
MONTE-
NEGRO

Kansarme 
bevolkings-
groepen 
(gezinnen en 
daklozen)

810.000,00 €

Gemeente Sint-
Jans-Molenbeek

Bouw van een 
opvangtehuis 
voor vrouwen 
die slacht-
offer zijn van 
huiselijk geweld

Bevolkings-
groepen die 
kampen met 
situaties 
van fysieke, 
psychologische 
of economische 
ontreddering

3.466.278,00 €

vzw La Braise La Braise 
Hébergement

Personen met 
een handicap 

1.284.000,00 €

Fair Ground 
Brussels

La Nova 
Casa Vesta

Bevolkings-
groepen die 
kampen met 
situaties 
van fysieke, 
psychologische 
of economische 
ontreddering

1.403.820,50 €

Brussel Synergie 
- (GOB)

CENTRE IN 
- Geïntegreerd 
centrum voor 
kwetsbare drug-
gebruikers 

Kansarme doel-
groepen (drugs)

1.824.605,56 €

Totaal 8.788.704,06 €

Dat brengt het totale bedrag van het EFRO en het BHG voor 
2021-2027 op 8.788.704,06 euro, d.i. 100% van de enveloppe die aan 
SD 4.3 – Huisvesting van kwetsbare bevolkingsgroepen (eerste oproep) 
is toegewezen

Met het saldo van 3.735.199,22 euro van de totale enveloppe voor SD 
4.3 zal begin 2024 een tweede oproep worden uitgeschreven.

Selectie door de BHR op 9 november 2023: SD 1.1 / actie 6 – gewes-
telijke infrastructuur die gericht is op het versterken van de bewust-
wording rond wetenschap, onderzoek en innovatie

Begunstigde Naam van het project
Toegekend 

bedrag EFRO 
+ BHG

Innoviris Science Promotion Lab 6.053.219,92 €

TOTAAL 6.053.219,92 €

Dat brengt het totale bedrag van het EFRO en het BHG voor 
2021-2027 op 6.053.219,92 euro, d.i. 100% van de enveloppe die aan SD 
1.1 / actie 6 – gewestelijke infrastructuur die gericht is op het versterken 
van de bewustwording rond wetenschap, onderzoek en innovatie, is 
toegewezen.
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–       3 autres sélections devraient passer au GRBC avant fin 2023:

–       OS 2.7 – Espaces verts en milieu urbain

–       OS 2.7 – Espaces verts d’ampleur régionale

–       OS 2.1 – Rénovation énergétique des équipements collectifs des 
pouvoirs publics

–       Les autres appels seront sélectionnés en 2024.

–       Voor eind 2023 zal de BHR normaal gezien nog drie selecties maken:

–       SD 2.7 - Groene ruimten in een stedelijke omgeving

–       SD 2.7 - Groene ruimtes van gewestelijke afmetingen

–       SD 2.1 - Energierenovatie van de door de overheid georgani-
seerde collectieve voorzieningen

–       Voor de andere oproepen zal de selectie in 2024 plaatsvinden.
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Annexe 2 
Subventions accordées pour l’accueil en 2023

Bijlage 2 
Subsidies toegekend voor opvang in 2023

Année Bénéficiaires Objectif du subside Montant total

2023 Croix Rouge de Belgique Grand froid 13.12.2022 au 10.01.2023 dans le cadre de la Convention entre la Région de Bruxelles-Capitale et Fédasil 210.140

2023 Plateforme citoyenne soutien 
réfugiés  

la gestion des dispositifs « Sister’s House » et « Porte d’Ulysse » du 1.01.2023 au 31.12.2023 dans le cadre de la 
Convention entre la Région de Bruxelles-Capitale et Fédasil

7.295.766

2023 Plateforme citoyenne soutien 
réfugiés  

gestion des places tampons temporaires d’accueil humanitaire à l’hôtel Queen Anne du 1.02.2023 au 31.07.2023 dans le 
cadre de la Convention entre la Région de Bruxelles-Capitale et Fédasil 

1.319.069

2023 Croix Rouge de Belgique Ouverture de 120 places d’accueil par la Croix-Rouge sur le site Belliard du 13.02.2023 au 30.06.2023 dans le cadre de la 
Convention entre la Région de Bruxelles-Capitale et Fédasil Modification de l'arrêté du 16/02/2023 qui mentionnait un 
relogement de 120 personnes - car suite visite siamu, le relogement passe a 100 personnes sur le site Belliard

1.039.854

2023 Plateforme citoyenne soutien 
réfugiés  

Frais de fonctionnement et encadrement de l’occupation temporaire par des migrants du bâtiment D, sis Rue De Koninck 
38 à 1080 Molenbeek Saint-Jean du 01.01.2023 au 31.07.2023 

1.351.471

2023 Médecins du Monde Organisation des services du Hub humanitaire visant à offrir un accès à des services multidisciplinaires de première 
nécessité du 1/1/2023 au 31/12/2023, dans le cadre de la Convention entre la Région de Bruxelles-Capitale et Fédasil 

5.025.140

2023 Plateforme citoyenne soutien 
réfugiés  

financement de 180 places d’accueil à l'hôtel Continental dans le cadre de la Convention entre la Région et Fédasil du 
1.01.2023 au 30.04.2023

745.458

2023 Plateforme citoyenne soutien 
réfugiés  

financement de 185 places d’accueil à l'hôtel Van Belle dans le cadre de la Convention entre la Région et Fédasil du 
1.01.2023 au 30.06.2023

1.910.981

2023 Plateforme citoyenne soutien 
réfugiés  

financement de 45 places d’accueil MENA au centre AMRAN dans le 
cadre de la Convention entre  la Région et Fédasil du 1.01.2023 au 31.12.2023

1.455.292

2023 Communa Encadrement des hébergements collectifs du 15.02.2023 au 31.12.2023 975.315
2023 Ukrainian voices Encadrement des hébergements collectifs du 1.01.2023 au 31.12.2023 1.076.790
2023 Médecins du Monde Gestion du dispositif CASO du 1.01.2023 au 31.12.2023 21.000
2023 Fédération bruxelloise de 

l’union pour le droit au 
logement (la Fébul) 

Occupation temporaire des bâtiments dit « Livourne » et "DePage" du 1.1.2023 au 31.12.2023 463.160

2023 Croix Rouge de Belgique les frais liés au screening médical de 140 personnes sur le site « Citoyens » du 21 au 26 février 2023 (5 jours) 12.326

2023 Plateforme citoyenne soutien 
réfugiés  

l’accueil et la gestion journalière de 140 personnes, sur le site « Citoyens » du 30.01.2023 au 31.12.2023 2.931.328

2023 Croix Rouge de Belgique gestion d’un centre d’hébergement et d’orientation de personnes sans-abri (Train Hostel) du 15.03.2023 au 31.10.2023 570.817

2023 Convivialité organisation du parcours d'acceuil refugiés ukrainiens du 1/1/2023 au 31/12/2023 57.400
2023 Plateforme citoyenne soutien 

réfugiés  
Couvrir les frais d'encadrement, frais de fonctionnement et frais de sécurité sur le site Vanbelle pour la période du 
01.07.23 au 31.12.23

1.963.668

2023 Plateforme citoyenne soutien 
réfugiés  

Couvrir les frais d'encadrement, frais de fonctionnement et frais de sécurité  sur le site Queen Anne pour la période du 
01.08.23 au 31.12.23

1.226.038

2023 Croix Rouge de Belgique Couvrir les frais d'encadrement, frais de fonctionnement et frais de sécurité pour la période du 01.07.23 au 31.12.23.          1.415.704

2023 Ordre francais des avocats du 
barreau de Bruxelles

Subvention pour prjet Helpdesk Etrangers Bruxelles dans le but de maintenir une permanence de première ligne du 
01.01.2023 au 31.12.2023

15.000

2023 Vluchtelingenwerk 
Vlaanderen

Frais de défraiement et de prestations des bénévoles dans le cadre du projet Helpdesk – droit des étrangers du 
01.01.2023 au 31.12.2023

10.000

ANNEXE 2 - ALLOCATION 03.002.34.01.3300 Subventions accordées pour l’accueil en 2023 (Etat des lieux au 26/11/2023)

Année Bénéficiaires Objectif du subside Montant total

2022 Bruss'help Création et gestion d’un centre de matching et de dispatching des demandes de relogement des bénéficiaires de la 
protection temporaire en provenance d’Ukraine en région de Bruxelles-Capitale du 1.7.2022 au 31.12.2023

558.995

2022 Bruss'help Hébergement d'urgence en hôtel (transit) 15.11.22 au 14.11.23 2.000.000
2023 Samusocial Financement de places tampons temporaires dans les centres Poincaré, Beaulieu et Prince de Liège dans le cadre de la 

Convention entre  la Région et  Fédasil, du 1.1.2023 au 30.06.2023
3.113.883

2023 Samusocial Accueil de 140 personnes, sur le site « Citoyens » du 22.02.2023 au 31.05.2023 33.455
2022 Bruss'help prise en charge tickets stib du 04/03 au 01/09/22 15.431,80
2023 Samusocial Financement de 3 CASA du 1.1.2023 au 31.12.2023 416.470
2023 Samusocial Maraudes Ukraine du 1.01.2023 au 30.06.2023 494.163
2023 Samusocial Places d'accueil pour Mineurs Etrangers Non Accompagnées (MENA) sur le site Dubrucq du 15 mars 23 au 31 dec 23 2.726.000

2023 Samusocial Subventions des Maraudes qui ont pour but d'offrir aux personnes se trouvant dans la rue plusieurs soutiens pour la 
période du 01.01.23 au 31.12.23

1.000.000

2023 Samusocial Couvrir les frais d'ancadrement, les frais de fonctionnement et frais de sécurité liés à l'hébergement de 215 à 285 
personnes se trouvant sur plusieurs sites (Pointcarré + Prince de Liège + Beaulieu)  pour la période  du 01.07.23 au 
31.12.23

2.145.945,00 €

2023 Samusocial Maraudes Ukraine du 01.07.23 au 31.12.23 494.163

ANNEXE 2 - ALLOCATION 03.002.42.02.4513 Subventions accordées pour l’accueil en 2023 (Etat des lieux au 26/11/2023)
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Annexe 3 
Bâtiments servant à l’accueil

Bijlage 3 
Gebouwen die dienen voor opvang
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Annexe 4 
Acquisition d’immeubles insalubres

AB 33.004.28.03.6321 et 33.004.28.04.6352

Liste des bien rénovés et acquis à travers le subside de la Politique 
de la Ville par l’aménagement du territoire (Axe I) depuis 2017 (entrée en 
vigueur de la nouvelle réglementation PdV)

Liste des immeubles abandonnés acquis:

Année Bénéficiaire Adresse Montant 
engagé

2019 Ville de 
Bruxelles

Rue des Foulons 55 280.250,00

2020 Ville de 
Bruxelles

Rue du Midi 167 502.155,75

2020 Ville de 
Bruxelles

Rue de la Gouttière 17 183.183,75

2020 Molenbeek-
Saint-Jean

Rue Jean-Baptiste 
Decock 67-69

412.831,22

2021 Schaerbeek Rue des Plantes 125-127 217.250,00
2021 Schaerbeek Rue de la Chaumière 15 282.125,00
2021 Schaerbeek Rue de Locht 27 289.750,00
2022 Forest Rue du Canada 55-57 432.250,00
2022 Ville de 

Bruxelles
Rue Drootbeek 32/
Moorslede 235-237

2.185.103,50

2023 Molenbeek-
Saint-Jean

Rue de Courtrai 53 358.829,30

Liste des immeubles abandonnés, inadaptés et/ou insalubres rénovés:

Année Bénéficiaire Adresse Montant 
engagé

2017 Saint-Josse-
ten-Noode

Rue de Liedekerke 113 488.767,32

2017 Koekelberg Rue de Neck 12 70.823,96
2017 Saint-Josse-

ten-Noode
Rue de la commune 77 551.727,35

2017 Saint-Josse-
ten-Noode

Rue de la Limite 118 747.212,53

2017 CPAS de 
Bruxelles

Rue de l’Économie 30 126.316,49

2017 Ixelles Chaussée de Boondael 
657-659

618.025,32

2018 Koekelberg Rue de Neck 12 179.232,32
2018 Ixelles Rue des Deux-Ponts 8 383.292,38
2018 Ixelles Rue Gray 286 472.466,38
2018 CPAS de 

Bruxelles
Rue de Laeken 150 99.091,70

2019 CPAS de 
Bruxelles

Place J-B. Willems 10-12 1.105.539,60

2019 CPAS de 
Bruxelles

Rue Haute 342 293.147,92

2019 Woluwe-Saint-
Lambert

Rue Saint-Lambert 42 97.188,19

2019 Ixelles Place de Londres 5 272.837,68
2020 CPAS de 

Bruxelles
Rue Haute 342 1.237.185,23

2021 CPAS de 
Bruxelles

Quai au Foin 1-3 1.080.723,57

2022 Ville de 
Bruxelles

Rue des Foulons 55 856.292,26

2022 Evere Rue de Paris 1 1.773.715,61
2022 CPAS de 

Molenbeek-S-J
Rue Jean-Baptiste Janssen 35 137.667,43

Bijlage 4 
Aankoop van vervallen gebouwen

AB 33.004.28.03.6321 en 33.004.28.04.6352

Lijst van de panden die aangekocht en gerenoveerd zijn via de 
subsidie van het Stadbeleid via ruimtelijke ordening (pijler 1) sinds 2017 
(inwerkingtreding van de nieuwe Stadsbeleid-regelgeving)

Lijst van de aangekochte verlaten gebouwen:

Jaar Begunstigde Adres Bedrag

2019 Stad Brussel Voldersstraat 55 280.250,00

2020 Stad Brussel Zuidstraat 167 502.155,75

2020 Stad Brussel Gootstraat 17 183.183,75

2020 Sint-Jans-
Molenbeek

Jean-Baptiste 
Decockstraat 67-69

412.831,22

2021 Schaarbeek Plantenstraat 125-127 217.250,00
2021 Schaarbeek Hutstraat 15 282.125,00
2021 Schaarbeek Lochtstraat 27 289.750,00
2022 Vorst Canadastraat 55-57 432.250,00
2022 Stad Brussel Drootbeek-32/

Moorsledestraat 235-237
2.185.103,50

2023 Sint-Jans-
Molenbeek

Kortrijkstraat 53 358.829,30

Lijst van verlaten et/of ongeschikte gebouwen die gerenoveerd zijn:

Jaar Begunstigde Adres Bedrag

2017 Sint-Joost-
Ten-Noode

Liedekerkestraat 113 488.767,32

2017 Koekelberg Neckstraat 12 70.823,96
2017 Sint-Joost-

Ten-Noode
Gemeentestraat 77 551.727,35

2017 Sint-Joost-
Ten-Noode

Grensstraat 118 747.212,53

2017 OCMW 
Brussel

Zuinigheidstraat 30 126.316,49

2017 Elsene Boondaalsesteenweg 
657-659

618.025,32

2018 Koekelberg Neckstraat 12 179.232,32
2018 Elsene Tweebruggenstraat 8 383.292,38
2018 Elsene Graystraat 286 472.466,38
2018 OCMW 

Brussel
Lakensestraat 150 99.091,70

2019 OCMW 
Brussel

J-B. Willemsplein 10-12 1.105.539,60

2019 OCMW 
Brussel

Hoogstraat 342 293.147,92

2019 S-L-Woluwe Sint-Lambertusstraat 42 97.188,19

2019 Elsene Londenplein 5 272.837,68
2020 OCMW 

Brussel
Hoogstraat 342 1.237.185,23

2021 OCMW 
Brussel

Hooikaai 1-3 1.080.723,57

2022 Stad Brussel Voldersstraat 55 856.292,26

2022 Evere Parijsstraat 1 1.773.715,61
2022 OCMW 

S-J-Molenbeek
Jean-Baptiste 
Janssenstraat 35

137.667,43
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Année Bénéficiaire Adresse Montant 
engagé

2023 Auderghem Chaussée de Wavre 1977 335.299,14
2023 Watermael-

Boitsfort
Chaussée de la Hulpe 493 137.954,81

2023 Forest Rue du Canada 55-57 1.309.218,77
2023 CPAS de 

Bruxelles
Boulevard de Waterloo 135 247.207,74

Jaar Begunstigde Adres Bedrag

2023 Oudergem Waversesteenweg 1977 335.299,14
2023 Watermaal-

Bosvoorde
Terhulpsesteenweg 493 137.954,81

2023 Vorst Canadastraat 55-57 1.309.218,77
2023 OCMW 

Brussel
Waterloolaan 135 247.207,74
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Annexe 5 
Bilan primes validées au 23/11/2023

Bijlage 5 
Gevalideerde premies op 23/11/2023

Nb primes
Hoeveelheid premies

Montant primes
Premiebedrag

Urban/BE A1 Audit énergétique Energieaudit 1 706,61  €                                     
Urban A2 Étude acoustique Akoestische studie 0 -  €                                              
Urban/BE A3 Étude matériaux de construction (TOTEM) Ontwerpstudie bouwmaterialen (TOTEM) 0 -  €                                              
Urban A4 Suivi architecte et ingénieur Opvolging architect en ingenieur 305 621 685,92  €                           
Urban/BE A5 Certificat PEB EPB Certificaat 4 597,92  €                                     
Urban/BE B1 Protection et échafaudage Bescherming en stellingen 1011 2 003 369,26  €                       
Urban C1 Structures portantes Draagstructuren 332 2 410 754,55  €                       
Urban C2 Égouts Riolering 230 208 724,34  €                           
Urban C3 Récupération d'eau de pluie Regenwaterrecuperatie 92 62 538,14  €                              
Urban C4 Démolition pour perméabiliser le sol Afbraak ter verbetering van bodeminfiltratie 24 27 720,84  €                              
Urban D1 Problème d'humidité Vochtprobleem 184 402 441,26  €                           
Urban D2 Champignons, moisissures et insectes Schimmels en ongedierte 19 93 411,66  €                              
Urban E1 Structure de la toiture Dakstructuur 475 1 009 970,37  €                       
Urban/BE E2 Couverture et étanchéité Dakbedekking en waterdichting 1041 5 986 544,57  €                       
Urban/BE E3 Isolation thermique de la toiture Thermische dakisolatie 1168 4 234 282,04  €                       
Urban E4 Accessoires de toiture Dakaccessoires 1349 3 286 343,14  €                       
Urban/BE E5 Toiture végétalisée ou stockante en eau Groendak en waterbuffering 28 19 213,60  €                              
Urban/BE F1 Isolation thermique des façades Thermische gevelisolatie 529 2 049 213,98  €                       
Urban/BE F2 Bardage Bekleding 84 121 973,47  €                           
Urban/BE F3 Enduit Bepleistering 330 999 734,76  €                           
Urban F4 Embellissement avant Verfraaiing voorgevel 292 1 032 299,20  €                       
Urban F5 Embellissement arrière et latéral Verfraaiing achter- en zijgevel 57 101 968,69  €                           
Urban F6 Isolation acoustique des murs Akoestische muurisolatie 69 158 711,06  €                           
Urban/BE G1 Placement et remplacement de portes et fenêtres Plaatsing en vervanging van deuren en ramen 317 826 513,81  €                           
Urban/BE G2 Réparation et adaptation de fenêtre Herstelling en aanpassing van ramen 21 48 920,45  €                              
Urban G3 Réparation de porte Herstelling van deuren 16 3 920,59  €                                 
Urban/BE H1 Isolation thermique de sol et plancher Thermische vloerisolatie 181 275 485,88  €                           
Urban H2 Isolation acoustique de plancher et plafond Akoestische vloer- en plafondisolatie 85 312 910,71  €                           
Urban I1 Escalier Trappen 171 157 392,48  €                           
Urban I2 Emplacement vélo fietsenstalling 10 6 693,81  €                                 
Urban I3 Protection incendie Brandveiligheid 7 7 682,00  €                                 
Urban I4 Personnes handicapées ou à mobilité réduite Gehandicapte personen 15 92 883,64  €                              
Urban/BE J1 Chaudière ≤ 100 kW individuelle ou collective Ketel ≤ 100 kW individueel of collectief 305 444 094,62  €                           
Urban/BE J2 Chaudière >100 kW collective Ketel >100 kW collectief 5 85 171,26  €                              
Urban/BE J3 Tubage de cheminée collective Collectief rookkanaal 5 9 128,65  €                                 
Urban/BE J4 Chauffage via pompe à chaleur Verwarming met warmtepomp 7 27 641,12  €                              
Urban/BE J5 Radiateurs basse température Lagetemperatuur- radiatoren 40 40 953,30  €                              
Urban/BE J6 Régulation thermique Temperatuur- regeling 334 74 855,42  €                              
Urban/BE J7 Chauffe-eau au gaz Zonneboiler 11 6 248,68  €                                 
Urban/BE J8 Chauffe-eau solaire thermique Warmtepomp- boiler 2 5 000,00  €                                 
Urban/BE J9 Chauffe-eau via pompe à chaleur Warmtenet 25 35 496,16  €                              
Urban/BE J10 0 -  €                                              
Urban K1 Équipements et installation Apparatuur en installatie 643 977 361,44  €                           
Urban L1 Conformité de l'installation électrique Conformiteit elektrische installatie 885 3 241 384,03  €                       
Urban L2 Conformité de l'installation de gaz Conformiteit gasinstallatie 169 129 103,98  €                           
Urban/BE M1 ventilation Système C Systeem C ventilatie 97 164 114,54  €                           
Urban/BE M2 ventilation Système D Systeem D ventilatie 35 105 772,40  €                           
Urban/BE Z10 Bonus plusieurs travaux Bonus voor meerdere jobs 228 272 362,52  €                           

11238                     32 183 296,87  € total

ANNEXE 5 - Bilan primes validées au 23/11/2023
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Annexe 6 
État des lieux des amendes administratives 
et des recours en hébergement touristique

A. Nombres de décisions de sanction en HT et montants correspon-
dants

1. 1. Année 2022

–       23 décisions en 2022 d’un montant total infligé de 
23.460,40 euros;

–       36.446,24 euros d’amende ont été payés (indépendamment de 
l’année de la décision de sanction).

2. Année 2023 (arrêtés en septembre)

–       9 décisions en 2023 d’un montant total infligé de 85.520,00 euros; 

–       9.600,00 euros d’amende ont été payés (indépendamment de 
l’année de la décision de sanction);

B. Nombres de recours en HT

1. Année 2022

–       3 nouveaux recours.

2. Année 2023

–       7 nouveaux recours.

> Actuellement 17 recours sont toujours pendants devant les Cours 
et Tribunaux.

C. Contentieux clôturés

C.1. Devant le Conseil d’État

2022: 21 (HT général + dossiers primes hôtels pour lesquels le 
CE a renvoyé au TPI). 
 

2023: /

C.2. Devant le TPI

2023: 1

C.3.  Devant le Ministre-Président (recours introduits contre une 
décision de refus/suspension/retrait du n° d’enregistrement ou 
irrecevabilité de la DPA)

2022: 7

2023: 4

D. Contentieux en cours en 2022 et 2023

D.1.  Devant le Conseil d’État: 6 (dont 2 dossiers pour lesquels le CE 
a statué en Assemblée générale)

D.2. Devant le TPI

–      Contentieux introduits contre les communes bruxelloises 
afin d’obtenir une attestation d’urbanisme et pour lesquels 
la Région est partie intervenante: 12 (jugements rendus mais 
appel de la partie adverse)

–      Contentieux introduits contre des ordres de cessation 
immédiate d’activité (OCI): 15

Bijlage 6 
Overzicht van de administratieve boetes en beroepen 

met betrekking tot toeristische verblijven

A. Aantal beslissingen om een sanctie op te leggen aan een toeristisch 
verblijf en overeenstemmende bedragen

1. Jaar 2022

–        In 2022 werden 23 beslissingen genomen en werd voor in totaal 
23.460,40 euro aan boetes opgelegd;

–        Er werd voor 36.446,24 euro aan boetes betaald (los van het jaar 
waarin de sanctie werd opgelegd).

2. Jaar 2023 (cijfers tot september)

–        In 2023 werden 9 beslissingen genomen en werd voor in totaal 
85.520,00 euro aan boetes opgelegd;

–        Er werd voor 9.600,00 euro aan boetes betaald (los van het jaar 
waarin de sanctie werd opgelegd);

B. Aantal beroepen met betrekking tot toeristische verblijven

1. Jaar 2022

–       3 nieuwe beroepen.

2. Jaar 2023

–       7 nieuwe beroepen.

> Momenteel zijn 17 beroepen hangende voor de hoven en 
rechtbanken.

C. Afgesloten geschillenprocedures

C.1. Bij de Raad van State

2022: 21 (toeristische verblijven in het algemeen + dossiers 
betreffende hotelpremies die de RvS heeft doorverwezen naar de 
REA).

2023: /

C.2. Bij de REA

2023: 1

C.3.  Bij de minister-president (beroepen ingesteld tegen een 
beslissing om een registratienummer te weigeren, te schorsen of 
in te trekken of tegen de onontvankelijkheid van de VA).

2022: 7

2023: 4

D. Lopende geschillenprocedures in 2022 en 2023

D.1.  Bij de Raad van State: 6 (waarbij de RvS voor 2 dossiers 
uitspraak heeft gedaan in algemene vergadering).

D.2. Bij de REA

–      Geschillenprocedures opgestart tegen Brusselse gemeenten 
om een stedenbouwkundig attest te verkrijgen en waarbij 
het Gewest betrokken partij is: 12 (vonnissen geveld, maar 
beroep aangetekend door de tegenpartij).

–      Geschillenprocedures opgestart tegen bevelen tot onmiddel-
lijke stopzetting van de activiteit: 15.
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–      Contentieux introduits contre une décision de refus d’octroi 
de la «prime hôtels»: 12 (il s’agit des dossiers pour lesquels 
le CE s’est déclaré incompétent)

D.3. En degré d’appel

2023: 13 (il s’agit notamment des 12 contentieux impliquant les 
communes)

D.4. Cour de cassation: /

–      Geschillenprocedures opgestart tegen een beslissing om de 
toekenning van de “hotelpremie” te weigeren: 12 (dossiers 
waarvoor de RvS zich onbevoegd heeft verklaard).

D.3. In beroep

2023: 13 (onder meer de 12 geschillenprocedures waarbij een 
gemeente is betrokken).

D.4. Hof van Cassatie: /
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Annexe 7 
Master restauration

Bijlage 7 
Master in restauratie
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Annexe 8 
Organigramme urban.brussels

Bijlage 8 
Organigram urban.brussels
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Annexe 9 
AB 33.002.38.01.3132

Bijlage 9 
BA 33.002.38.01.3132

Begunstigde 
—

Nom

Bedrag
—

Montant Global
CENTRE D'INFORMATION DE  100.000,00 € 
PATRIMOINE ET CULTURE  450.000,00 € 
Explore.Brussels  50.000,00 € 
LES RENCONTRES SAINT-GILLOISES  22.000,00 € 
MAISON CAUCHIE  30.000,00 € 
ARKADIA  22.000,00 € 
CENTRE D'INFORMATION DE  20.000,00 € 
CENTRE D'INFORMATION DE  20.000,00 € 
LES TROIS PLUMES  43.000,00 € 
ARTONOV  10.000,00 € 
Explore.Brussels  15.000,00 € 
THEATRE ROYAL DE TOONE-FOLKLORISCH  15.000,00 € 
SOLVAY HOUSE  80.000,00 € 
MUSEE HORTA  208.000,00 € 
ASSOC. DU PATRIMOINE ARTISTIQUE  25.000,00 € 
PATRIMOINE ET CULTURE  60.000,00 € 
MUSEE HORTA  60.000,00 € 
BRUSSELS MUSEUM  30.000,00 € 
MUSEE HORTA  60.000,00 € 
CENTRE D'INFORMATION DE  30.000,00 € 
PATRIMOINE ET CULTURE  450.000,00 € 
Explore.Brussels  50.000,00 € 
BC MATERIALS  5.000,00 € 
MODERNISTA A.S.B.L.  5.000,00 € 
MODERNISTA A.S.B.L.  5.000,00 € 
51N4E  5.000,00 € 
MAISON CAUCHIE  5.000,00 € 
JEUNESSE ET ARTS PLASTIQUES  5.000,00 € 
DE BRIGADE  5.000,00 € 
RESEAU ART NOUVEAU NETWORK  10.000,00 € 
UNION DES FEMMES ARCHITECTES DE BEL  5.000,00 € 
L'architecture qui dégenre associat  20.000,00 € 
Architecture Workroom Brussels - AW  20.000,00 € 
LES TROIS PLUMES  20.000,00 € 
ASSOC. DU PATRIMOINE ARTISTIQUE  25.000,00 € 
BRUSSELS MUSEUM  30.000,00 € 
CENTRE D'INFORMATION DE  30.000,00 € 
Brussels 2030  430.000,00 € 
MUSEE HORTA  60.000,00 € 
SOLVAY HOUSE  80.000,00 € 
PATRIMOINE ET CULTURE  120.000,00 € 
PATRIMOINE ET CULTURE  1.200.000,00 € 
MAISON HANNON  100.000,00 € 
PATRIMOINE ET CULTURE  450.000,00 € 
CENTRE D'INFORMATION DE  85.000,00 € 
CENTRE D'INFORMATION DE  -   € 
Explore.Brussels  50.000,00 € 
MUSEE HORTA  208.000,00 € 
BRUSSELS MUSEUM  30.000,00 € 
HORIZON50-200  12.500,00 € 
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Annexe complémentaire

Liste contrats école

Phase pilote (2017-2022) Série 1 (2020-2024) Série 2 (2021-2025) Série 3 (2022-2026) Série 4 (2023-2027)

Klavertjevier à Bruxelles-
Ville – 819.950€

École n° 1 à Schaerbeek 
– 1.451.000€

Athénée Toots Thielemans 
à Molenbeek – 2.500.000€

Institut des Ursulines à 
Koekelberg –2.000.000€

École n° 1 à Molenbeek – 
estimation: 1.250.000€

Leonardo da Vinci à 
Anderlecht – 2.885.303€

VBS Champagnat à 
Schaerbeek – 750.000€

Sint-Ursula, Sint Pieters 
Collège à Bruxelles-Ville 

(Laeken) – 2.300.000€

Institut de Mot Couvreur à 
Bruxelles-Ville –2.250.000€

École Professionnelle 
Edmond Peeters (EPEP) 

à Ixelles – estima-
tion: 2.500.000€

Dames de Marie et Arc-en-
ciel à Saint-Josse – 282.500€

École Uylenspiegel à 
Saint-Gilles – 1.022.000€

GVB Scheutplaneet à 
Anderlecht –750.000€

Atheneum Anderlecht 
à Anderlecht – estima-

tion: 1.250.000€
Lucerna à Anderlecht 

– 505.000€
Institut Marius Renard à 
Anderlecht – 1.777.000€

Bijkomende bijlage

Lijst schoolcontracten

Phase pilote (2017-2022) Série 1 (2020-2024) Série 2 (2021-2025) Série 3 (2022-2026) Série 4 (2023-2027)

Klavertjevier à Bruxelles-
Ville – 819.950€

École n° 1 à Schaerbeek 
– 1.451.000€

Athénée Toots Thielemans 
à Molenbeek – 2.500.000€

Institut des Ursulines à 
Koekelberg –2.000.000€

École n° 1 à Molenbeek – 
estimation: 1.250.000€

Leonardo da Vinci à 
Anderlecht – 2.885.303€

VBS Champagnat à 
Schaerbeek – 750.000€

Sint-Ursula, Sint Pieters 
Collège à Bruxelles-Ville 

(Laeken) – 2.300.000€

Institut de Mot Couvreur à 
Bruxelles-Ville –2.250.000€

École Professionnelle 
Edmond Peeters (EPEP) 

à Ixelles – estima-
tion: 2.500.000€

Dames de Marie et Arc-en-
ciel à Saint-Josse – 282.500€

École Uylenspiegel à 
Saint-Gilles – 1.022.000€

GVB Scheutplaneet à 
Anderlecht –750.000€

Atheneum Anderlecht 
à Anderlecht – estima-

tion: 1.250.000€
Lucerna à Anderlecht 

– 505.000€
Institut Marius Renard à 
Anderlecht – 1.777.000€
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VERSLAG

uitgebracht namens de commissie voor 
Gelijke Kansen en Vrouwenrechten

door Mevr. Leila AGIC  
en mevr. Nadia EL YOUSFI

RAPPORT

fait au nom de la commission de l’égalité 
des chances et des droits des femmes 

par Mmes Leila AGIC  
et Nadia EL YOUSFI 

Dames en Heren,

De commissie voor gelijke kansen en vrouwenrechten 
heeft tijdens haar vergadering van de algemene uitgaven-
begroting en de gendernota onderzocht (Doc. N° A-785/4 
- 2023/2024). 
 

Vertrouwen werd geschonken aan de rapporteurs voor 
het opstellen van het verslag.

Mesdames, Messieurs,

La commission de l’égalité des chances et des 
droits des femmes a examiné au cours de sa réunion du 
28 novembre 2023 la mission 05 du budget général des 
dépenses et la note de genre 2024 (Doc. N° A-785/4 
- 2023/2024).

Confiance est faite aux rapporteuses pour la rédaction 
du rapport.

Aan de werkzaamheden van de commissie hebben deelgenomen : Ont participé aux travaux de la commission :

Vaste leden: Mevr. Leila Agic, mevr. Delphine Chabbert, mevr. Nadia 
El Yousfi, mevr. Margaux De Ré, mevr. Marie Borsu, de heer John Pitseys, 
mevr. Clémentine Barzin, mevr. Viviane Teitelbaum, mevr. Ariane de 
Lobkowicz, mevr. Françoise De Smedt, de heer Petya Obolensky, mevr. 
Lotte Stoops, mevr. Nicole Nketo Bomele.

Plaatsvervanger: De heer Gilles Verstraeten.

Ander lid:Mevr. Fadila Laanan.

Membres effectifs: Mmes Leila Agic, Delphine Chabbert, Nadia El 
Yousfi, Margaux De Ré, Marie Borsu, M. John Pitseys, Mmes Clémentine 
Barzin, Viviane Teitelbaum, Ariane De Lobkowicz, Françoise De Smedt, 
M. Petya Obolensky, Mme Lotte Stoops, Nicole Nketo Bomele. 
 

Membres suppléants: M. Gilles Verstraeten

Autre membre; Mme. Fadila Laanan.
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I. Exposé introductif de la secrétaire 
d’État Nawel Ben Hamou

Mme Nawal BEN HAMOU, secrétaire d’État, présente 
le budget en ces termes:

«Voici déjà 4 ans que nous débattions du premier budget 
de cette législature en égalité des chances. 
 

Nous voici 4 ans après. Dans un monde qui a été pro-
fondément chamboulé par des crises mondiales qui ont 
mis à mal les droits des femmes. En première ligne lors de 
la crise sanitaire, violentées lors de la guerre en Ukraine, 
plongées dans la précarité énergétique et hydrique lors de 
la crise énergétique, victimes de Balance ton bar. 
 

Et pourtant, 4 ans après, me voici devant vous avec mon 
bilan, dont je suis fière.

C’est en suivant ce fil rouge de lutte contre les discrimi-
nations et les violences à l’égard de toutes et tous que j’ai 
mené à bien les actions qui m’étaient dévolues par l’accord 
de Gouvernement, et souvent même au-delà. 
 

Chaque jour depuis 4 ans, nous avons dû, toutes et tous, 
nous montrer flexibles, résiliants, faire face à l’impromptu, 
nous réinventer et redéfinir nos priorités pour répondre aux 
besoins et aux urgences vécues par les Bruxelloises et les 
Bruxellois.

Pour répondre aux enjeux majeurs de notre Région, 
qu’ils soient liés à la diversité, à l’égalité entre les femmes 
et les hommes, à la lutte contre le racisme, à l’inclusion 
des personnes LGBTQIA+, à l’accessibilité ou encore, à la 
lutte contre les violences faites aux femmes, j’ai développé 
depuis le premier jour de mon mandat, une approche trans-
versale inédite qui se traduit dans nos différents plans 
d’actions.

Je suis convaincue que cette approche transversale, 
couplée à une vision ambitieuse, nous a permis de relever 
le défi de la promotion et l’intégration de l’égalité des 
chances, dans une perspective de mainstreaming. 
 

Forte de cette volonté, j’entends continuer à mener, 
en 2024, une politique volontariste basée sur l’expérience 
développée ces quatre dernières années, et mettre en œuvre 
des avancées majeures obtenues durant ces 4 dernières 
années.

I. Inleidende uiteenzetting door 
staatssecretaris Nawal Ben Hamou

Staatssecretaris Nawal BEN HAMOU stelt de begroting 
als volgt voor:

“Het is alweer 4 jaar geleden dat we debatteerden over 
de eerste begroting van het gelijkekansenbeleid van deze 
legislatuur.

We zijn nu 4 jaar later. In een wereld die volledig op z’n 
kop is gezet door wereldwijde crises die de vrouwenrech-
ten hebben ondermijnd. Vrouwen stonden in de frontlinie 
tijdens de gezondheidscrisis, zijn verkracht tijdens de 
oorlog in Oekraïne, kregen af te rekenen met energie- 
en waterarmoede tijdens de energiecrisis en waren het 
slachtoffer bij “Balance ton bar”.

En toch stel ik u 4 jaar later met trots mijn balans voor. 

Door deze rode draad te volgen, namelijk de bestrijding 
van discriminatie en geweld ten aanzien van iedereen, heb 
ik de acties die mij zijn toegewezen door het regeerakkoord 
succesvol uitgevoerd, en vaak zelfs acties die nog veel 
verder gingen.

De voorbije 4 jaar moesten we elke dag opnieuw met z’n 
allen flexibiliteit en veerkracht aan de dag leggen; omgaan 
met het onverwachte, onszelf opnieuw uitvinden en onze 
prioriteiten opnieuw bepalen om tegemoet te komen aan de 
behoeften en dringende noden van de Brusselaars.

Om de grote uitdagingen van ons Gewest te kunnen 
aangaan - of die nu verband houden met diversiteit, 
gelijkheid tussen vrouwen en mannen, de strijd tegen 
racisme, de inclusie van LGBTQIA+-personen, toegan-
kelijkheid, of de bestrijding van geweld tegen vrouwen - 
heb ik vanaf de eerste dag van mijn mandaat een volledig 
nieuwe, transversale benadering uitgewerkt die concreet 
vorm krijgt in onze verschillende actieplannen.

Ik ben ervan overtuigd dat deze transversale 
benadering, samen met een ambitieuze visie, ons in staat 
heeft gesteld de uitdaging aan te gaan wat betreft de 
bevordering en de integratie van gelijke kansen, vanuit een 
mainstreamingperspectief.

Vanuit deze ambitie wil ik in 2024 een daadkrachtig 
beleid blijven voeren op basis van de ervaringen van de 
voorbije vier jaar, en wil ik de grote vooruitgang die we de 
voorbije vier jaar hebben geboekt, in de praktijk brengen. 
 



 — 318 —A-784/3 - 2023/2024 (deel 2) A-784/3 - 2023/2024 (partie 2)

Lorsque je me suis présentée à vous en 2019, la 
mission 5 était dotée d’un budget de 2.145.000 euros.

Le budget qui vous est présenté ce jour s’élève à 
5.422.000 euros. Le calcul est simple, le montant a été 
multiplié par 2 et demi!

Et comme vous pourrez le constatez dans la suite de 
mon exposé, j’ai choisi d’attribuer la majeure partie de ce 
budget au soutien aux associations bruxelloises.

Mon action en 2024 sera répartie en six grands volets, 
tous vous sont devenus connus au fil de nos échanges en 
commission durant ces 4 ans:

1. Le regroupement et la consolidation des législations 
anti-discrimination dans le tout premier Code bruxellois 
de l’égalité, de la non-discrimination et de la promotion 
de la diversité qui vous sera soumis pour débats au 
premier trimestre 2024; 
 

2. La poursuite des six plans d’actions régionaux 
traduisant le mainstreaming de l’égalité des chances en 
actions concrètes, incluant des actions de correction des 
inégalités existantes, de prévention et de sensibilisation; 

3. Une étroite collaboration et un financement adéquat 
d’Unia et de l’Institut pour l’égalité entre les femmes 
et les hommes;

4. Une forte implication de la société civile, notamment 
au travers du Conseil bruxellois de l’Egalité entre les 
Femmes et les Hommes, du Conseil bruxellois des 
personnes en situation de handicap et du futur Conseil 
bruxellois pour l’élimination du racisme et de leur 
financement adéquat;

5. Un soutien sans précédent à la société civile notamment 
via un nouveau mécanisme de financement pluriannuel. 
Cette réforme que vous avez presque toutes et tous 
soutenue et je vous en remercie encore, fait droit à 
une revendication historique du secteur et répond à un 
besoin de stabilité et de reconnaissance de l’expertise. 
Pour la toute première fois, des associations bruxelloises 
qui font un travail exceptionnel aux côtés des familles 
monoparentales, des femmes, des personnes en situation 
de handicap, des personnes victimes de discriminations, 
de racisme et des personnes LGBTQIA+ sont stabilisées 
et peuvent se concentrer sur l’essentiel. Ce sont elles et 
eux qui sont sur le terrain au quotidien, il était temps de 
leur montrer notre confiance;

6. La question de la lutte contre les violences faites 
aux femmes est un point central de notre accord de 
Gouvernement en égalité des chances. Vous connaissez 
déjà les réalisations importantes en la matière via le plan 
bruxellois de lutte contre les violences faites aux femmes 
mais je tiens tout de même à souligner deux actions très 

Toen ik mij in 2019 aan u voorstelde, was een budget 
van 2.145.000 euro uitgetrokken voor opdracht 5.

Het budget dat u vandaag wordt toegelicht, bedraagt 
5.422.000 euro. De berekening is eenvoudig: het bedrag is 
vermenigvuldigd met 2 en een half!

Zoals u zal merken in de rest van mijn uiteenzetting, 
heb ik ervoor gekozen het grootste deel van dit budget te 
besteden aan de ondersteuning van Brusselse verenigingen.

Mijn beleid zal in 2024 worden onderverdeeld in zes 
grote luiken, die u allen wel kent van onze gesprekken 
tijdens de commissievergaderingen van de afgelopen 4 jaar:

1. Het samenbrengen en versterken van de 
antidiscriminatiewetgevingen in het allereerste 
Brusselse Wetboek voor gelijkheid, antidiscriminatie 
en bevordering van de diversiteit, dat u in het eerste 
kwartaal van 2024 voor bespreking zal worden 
voorgelegd;

2. Het voortzetten van de zes gewestelijke actieplannen 
die gelijkekansenmainstreaming omzetten in concrete 
acties, waaronder acties om bestaande ongelijkheden 
weg te werken en acties ter preventie en ter 
sensibilisering;

3. Nauwe samenwerking met en een gepaste financiering 
van Unia en het Instituut voor de gelijkheid van 
vrouwen en mannen;

4. Sterke betrokkenheid van het maatschappelijke 
middenveld, met name via de Brusselse Raad voor 
Gelijkheid tussen Vrouwen en Mannen, de Brusselse 
Raad voor personen met een handicap en de toekomstige 
Brusselse Raad voor de uitbanning van racisme, alsook 
de gepaste financiering ervan;

5. Ongeziene steun voor het maatschappelijk 
middenveld, in het bijzonder via een nieuw meerjarig 
financieringsmechanisme. Deze hervorming, waar u 
bijna allemaal achter stond - waarvoor ik u nogmaals 
wil bedanken- beantwoordt aan een oude eis van de 
sector en komt tegemoet aan de behoefte aan stabiliteit 
en erkenning van deskundigheid. Voor het allereerst 
zijn Brusselse verenigingen die uitzonderlijk werk 
verrichten voor eenoudergezinnen, vrouwen, personen 
met een handicap, slachtoffers van discriminatie en 
racisme en LGBTQIA+-personen kunnen rekenen 
op stabiliteit en kunnen focussen op hun essentiële 
opdrachten. Zij zetten zich dagelijks in op het terrein en 
het was tijd om ons vertrouwen in hen te tonen;

6. De bestrijding van geweld tegen vrouwen is een van de 
centrale punten van ons regeerakkoord inzake gelijke 
kansen. De belangrijke verwezenlijkingen op dit gebied 
kent u al via het Brussels plan ter bestrijding van geweld 
tegen vrouwen, maar ik wil toch twee zeer concrete 
acties benadrukken die momenteel worden uitgevoerd. 
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concretes qui sont en voie de réalisation. D’une part, 
les cellules EVA, d’autre part, le futur centre VIF. J’y 
reviendrai bien entendu au cours de mon exposé.

Budgétairement, comment ces différents axes se 
traduisent-ils?

Si je vous rappelais en introduction que le budget de la 
mission 5 avait été multiplié par 2 et demi, je suis consciente 
qu’il n’est probablement pas encore à la mesure des défis 
qui sont les nôtres, mais on avance dans la bonne direction, 
c’est certain. Et surtout, de telles avancées rendent tout 
retour en arrière injustifiable! 
 

Je souhaite en profiter pour remercier aussi nos admi-
nistrations, equal.brussels et la cellule égalité des chances 
de BPL, qui me permettent de mener cette ambitieuse 
politique d’égalité des chances et plus singulièrement de 
soutien au secteur associatif, notamment grâce à leur pro-
fesionnalisme et aux talentueux nouveaux profils qui sont 
venus compléter l’équipe en place ces dernières années.

Commençons l’examen des allocations budgétaires.

Vous vous souviendrez qu’en 2022, nous avions dû 
multiplier les ab dédiées au soutien des associations actives 
en égalité des chances à la demande du Ministre du Budget 
en fonction du code économique des associations subven-
tionnées. Par conséquent, le montant global de presque 
3.500.000 euros inscrits à l’initial 2024 pour les associa-
tions bruxelloises est réparti sur plusieurs ab dotées de: 
 
 

–    2.533.000 euros sur l’ab 34.01.3300

–    887.000 euros sur l’ab 08.01.1211

–    46.000 euros sur l’ab 42.03.4524

–    25.000 euros sur l’ab 27.03.4340

Ces 4 ab, ainsi que la 15.02.4160 qui concerne visit 
brussels mais qui est mise à zéro en début d’année, 
constituent donc les montants à disposition des associations 
bruxelloises actives en égalité des chances.

Ce montant global de 3.491.000 euros sera donc ventilé 
en cours d’année 2024 entre les ab concernées selon le code 
économique des associations bénéficiant de la subvention, 
comme cela a été fait en 2022 et 2023.

Les montants provisionnés sur chaque ab pour 2024 
tentent d’anticiper, selon le déroulé de l’année 2023, au 
mieux cette répartition afin de limiter les transferts et la 
charge administrative d’equal.brussels. 
 

Enerzijds de EVA-cellen en anderzijds het toekomstige 
Centrum IFG. Ik zal hier tijdens mijn uiteenzetting 
uiteraard op terugkomen.

Wat betekenen deze pijlers op budgettair vlak? 
 

Hoewel ik er u in mijn inleiding aan herinnerde dat 
het budget voor opdracht 5 met 2,5 is vermenigvul-
digd, ben ik me ervan bewust dat het waarschijnlijk nog 
niet in verhouding staat tot de uitdagingen waarvoor we 
staan, maar we gaan de goede kant op, het is zeker. Deze 
vooruitgang betekent vooral dat een stap terug niet te recht-
vaardigen zou zijn!

Ik zou van de gelegenheid gebruik willen maken om 
onze besturen equal.brussels en de cel Gelijke Kansen 
van BPB, te bedanken. Dankzij deze besturen kan ik dit 
ambitieuze gelijkekansenbeleid voeren en in het bijzonder 
steun verlenen aan de verenigingen, en dit met name dankzij 
hun professionalisme en de getalenteerde nieuwe profielen 
die het team de afgelopen jaren zijn komen versterken.

Laten we nu even de begrotingsallocaties bekijken.

U zult zich wel herinneren dat we in 2022 op vraag van 
de minister van Begroting de BA’s gewijd aan de onder-
steuning van verenigingen actief op het gebied van gelijke 
kansen hebben moeten vermenigvuldigen overeenkomstig 
de economische code van de gesubsidieerde verenigingen. 
Daarom is het totaalbedrag van bijna 3.500.000 euro, dat is 
ingeschreven op de initiële begroting 2024 en bestemd is 
voor Brusselse verenigingen, verdeeld over verschillende 
BA’s:

–    2.533.000 euro op BA 34.01.3300

–    887.000 euro op BA 08.01.1211

–    46.000 euro op BA 42.03.4524

–    25.000 euro op BA 27.03.4340

Deze 4 BA’s, alsook BA 15.02.4160 die betrekking heeft 
op Visit Brussels maar die aan het begin van het jaar op nul 
is gebracht, bevatten dus de bedragen ter beschikking van 
de Brusselse verenigingen die werken rond gelijke kansen.

Dit totaalbedrag van 3.491.000 euro zal in de loop van 
2024 dus verdeeld worden over de betrokken BA’s over-
eenkomstig de economische code van de verenigingen die 
de subsidie ontvangen, net zoals in 2022 en 2023.

Met de bedragen die voor 2024 per BA zijn voorzien, 
wordt in functie van het verloop van 2023 getracht zo goed 
mogelijk op deze verdeling te anticiperen, om kredietover-
drachten en de administratieve werklast van equal.brussels 
te beperken.
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Ces 5 ab concernent donc la même activité et doivent 
être lues globalement, tant pour les augmentations que 
les diminutions. Au total, en 2023 2.900.000 euros étaient 
inscrits à l’initial pour cette activité, et ce sont donc 
3.491.000 euros qui sont inscrits pour 2024, soit presque 
600.000 euros d’augmentation. 
 

En ce qui concerne l’année 2023, cinq grandes périodes 
ont rythmé ma politique de subvention sur la base de l’or-
donnance du 23 décembre 2023:

–     Deux appels à projets visant l’ensemble des 
thématiques de l’égalité des chances ont été organisés 
par equal.brussels, dans la catégorie des subsides 
innovants/ ponctuels, soit plus de 850.000 euros 
octroyés à 69 projets innovants; 
 

–     Un tout premier appel visant l’ensemble des thématiques 
de l’égalité des chances a été organisé par equal.brussels, 
dans la catégorie des subsides récurrents, soit plus d’un 
million 100 euros attribués à 84 projets, qui sont donc 
soutenus pour une durée de 3 ans; 
 

–     Un appel a été organisé, visant l’ensemble des 
thématiques de l’égalité des chances, concernant 
les collectifs pour des subsides structurels, soit 17 
collectifs de 3 ou 4 associations qui sont subsidiés pour 
3 ans, dans leurs frais structurels pour un montant d’un 
million et demi, soit un subside moyen d’une hauteur 
historique de 88.000 euros; 
 

–     Enfin, un appel à projets a également été organisé avec 
la Région wallonne et la Fédération Wallonie-Bruxelles 
sur la thématique spécifique de la cyberhaine, le 
montant imputé à la Région bruxelloise était de près de 
100.000 euros et nous a permis de soutenir 8 projets.

En 2023, 374 projets nous sont parvenus pour une 
demande totale de 14.709.417 euros.

Equal.brussels aura subsidié 178 projets, soit 48 % des 
projets pour un montant de plus de 3.500.000 euros. 
 

En plus de ces 5 appels, un appel à projets similaires à 
celui de 2022, a été lancé conjointement avec ma collègue 
Barbara Trachte, avec BEE, hub et equal.brussels, pour 
soutenir les projets de femmes entrepreneures, Women in 
Business. Cet appel a retenu 7 projets proposés, pour un 
budget total de 501.376 euros, notre contribution était de 
250.000 euros.

Deze 5 BA’s hebben dus betrekking op dezelfde 
activiteit en moeten als één geheel worden bekeken, zowel 
wat betreft de stijgingen als dalingen van de kredieten. In 
totaal werd voor deze activiteit in 2023 2.900.000 euro 
ingeschreven op de initiële begroting en voor 2024 dus 
3.491.000 euro, wat overeenkomt met een stijging met 
bijna 600.000 euro.

Mijn subsidiebeleid kende in 2023 vijf grote periodes 
overeenkomstig de ordonnantie van 23 december 2023: 
 

–     Equal.brussels heeft twee projectoproepen uitgeschre-
ven die gericht waren op alle thema’s in verband met 
gelijke kansen, in de categorie subsidies voor vernieu-
wende/eenmalige projecten. Dat wil zeggen dat meer 
dan 850.000 euro is toegekend aan 69 vernieuwende 
projecten;

–     In de categorie subsidies voor terugkerende projecten 
lanceerde equal.brussels een allereerste oproep 
voor alle gelijkekansenthema’s, waarbij meer dan 
1.100.000 euro werd toegekend aan 84 projecten. Deze 
projecten worden dus ondersteund voor een periode van 
3 jaar;

–     er werd een oproep uitgeschreven gericht op alle 
thema’s in verband met gelijke kansen, bestemd voor 
collectieven die structurele subsidies willen ontvangen. 
17 collectieven van 3 of 4 verenigingen ontvangen 
gedurende 3 jaar subsidies voor een totaalbedrag van 
anderhalf miljoen euro om hun structurele kosten te 
dekken, dat wil zeggen een gemiddelde subsidie van 
een indrukwekkend bedrag van 88.000 euro;

–     Tot slot werd ook een projectoproep georganiseerd met 
het Waals Gewest en de Federatie Wallonië-Brussel 
rond het specifieke thema cyberhaat, waarbij het 
Brussels Gewest bijna 100.000 euro heeft ontvangen. 
Hiermee konden we 8 projecten ondersteunen.

In 2023 zijn 374 projecten bij ons ingediend voor een 
totaal gevraagd bedrag van 14.709.417 euro.

Equal.brussels zal 178 projecten hebben gesubsidieerd, 
dat wil zeggen 48% van de projecten voor een totaalbedrag 
van meer dans 3.500.000 euro.

Naast deze 5 oproepen werd samen met mijn collega 
Barbara Trachte, BEW, hub en equal.brussels, een projecto-
proep uitgeschreven, Women in Business, die gelijkaardig 
is aan die van 2022, met als doel projecten van vrouwelijke 
ondernemers te ondersteunen. Bij deze oproep werden 7 
ingediende projecten geselecteerd, voor een totaalbedrag 
van 501.376 euro. Onze bijdrage bedroeg 250.000 euro.
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Ce dont je me réjouis particulièrement, c’est le grand 
nombre de dossiers qui proposent des projets qui cadrent 
tout à fait avec les actions prioritaires issues de nos plans 
d’actions.

Ces plans ont été élaborés en concertation avec le 
secteur associatif et c’est donc, une grande réussite que de 
constater que le secteur tient à s’impliquer dans leur mise 
en œuvre.

Bien entendu, on ne peut rester insensibles à la 
déception des associations qui n’auront pas pu bénéficier 
d’un subside en 2023. Un enjeu important reste de pouvoir 
permettre à equal.brussels d’accompagner les associations, 
tant en amont que lors de l’évaluation finale du projet. Ceci 
nécessiterait bien entendu une augmentation massive des 
effectifs d’equal.brussels. 
 

En 2024, au vu du timing imparti et du budget disponible, 
un seul appel à projets général sera lancé, sur la base d’un 
montant tournant autour de 400.000 euros, qui devra être 
déterminé avec précision en fonction des instructions du 
Ministre du budget relatives aux mesures conservatoires de 
fin de législature.

Bien entendu, la suite des subsides récurrents et 
structurels sera accordée, c’est à dire un montant de 
2.583.019 euros, qui sera indexé conformément à l’ordon-
nance et son arrêté d’exécution, soit près de 2.663.000 euros. 

100 associations bénéficieront en 2024, du même 
subside qu’en 2023, sans devoir, candidater à un nouvel 
appel à projets, remplir un dossier et attendre avec 
impatience une réponse. Ce montant de 2.663.000 euros 
leur est réservé au budget 2024, et le même montant, 
indexé, le sera également en 2025. 
 
 

Venons-en aux ab relatives aux frais de fonctionnement. 

Dans le cadre de la lutte contre les discriminations 
basées sur le genre, l’identité de genre, l’origine nationale 
ou ethnique, l’orientation sexuelle, l’éventuel handicap, ou 
l’origine et la situation sociales, divers projets sont menés 
par mon administration, equal.brussels.

En 2024, equal.brussels disposera, comme en 2023, d’un 
montant de 887.000 euros pour ses frais de fonctionnement.

Les projets et activités sont multiples et couvriront en 
2024, notamment la mise en œuvre des 6 plans d’actions 

Wat mij vooral blij maakt, is het grote aantal dossiers 
met projecten die volledig aansluiten bij de prioritaire 
acties uit onze actieplannen. 
 

Deze plannen zijn uitgewerkt in overleg met de vereni-
gingssector en het is dan ook een groot succes om te zien 
dat de sector graag betrokken wil worden bij de uitvoering 
ervan.

Natuurlijk kunnen we niet onverschillig blijven 
voor de teleurstelling van de verenigingen die in 2023 
geen subsidie hebben kunnen ontvangen. Het blijft een 
belangrijke uitdaging ervoor te zorgen dat equal.brussels 
de verenigingen kan ondersteunen, zowel voorafgaand aan 
het project als bij de eindevaluatie ervan. Hiervoor zou 
uiteraard een enorme toename van het aantal personeelsle-
den van equal.brussels nodig zijn.

In 2024 zal, gezien de gestelde termijn en het 
beschikbare budget, één algemene projectoproep worden 
uitgeschreven, voor een bedrag van ongeveer 400.000 euro, 
dat nauwkeurig zal moeten worden bepaald volgens de 
instructies van de minister van Begroting betreffende de 
bewarende maatregelen aan het einde van de legislatuur.

Natuurlijk zal de rest van de subsidies voor terugke-
rende en structurele projecten worden toegekend, namelijk 
een bedrag van 2.583.019 euro, dat zal worden geïndexeerd 
overeenkomstig de ordonnantie en haar uitvoeringsbesluit, 
wat neerkomt op een bedrag van bijna 2.663.000 euro.

In 2024 zullen 100 verenigingen dezelfde subsidie 
ontvangen als in 2023, zonder dat ze bij een nieuwe pro-
jectoproep een kandidatuur moeten indienen, een dossier 
moeten invullen en ongeduldig op een antwoord moeten 
wachten. Dit bedrag van 2.663.000 euro wordt voor hen 
voorbehouden in de begroting van 2024 en hetzelfde 
geïndexeerde bedrag zal ook in 2025 voor hen worden 
voorbehouden.

We komen nu bij de BA’s in verband met de 
werkingskosten.

Mijn bestuur equal.brussels voert verschillende 
projecten uit in het kader van de strijd tegen discriminatie 
op grond van gender, genderidentiteit, nationale of etnische 
achtergrond, seksuele oriëntatie, eventuele handicap, of 
sociale afkomst en situatie.

In 2024 zal equal.brussels, zoals in 2023, beschikken 
over een bedrag van 887.000 euro voor zijn werkingskosten.

Het gaat om een groot aantal projecten en activiteiten 
die in 2024 onder meer betrekking hebben op de uitvoering 
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régionaux; des actions et campagnes de communication et 
sensibilisation en découlant; le support au comité régional 
pour l’égalité des chances; et des coûts de fonctionnement 
pour assurer la continuité des services d’equal, notamment 
en ce qui concerne ses outils de communication. 
 

Cette allocation budgétaire couvrira par exemple très 
concrètement:

–     La diffusion et la communication du Code bruxellois 
de l’égalité avec des actions de vulgarisation auprès de 
différents publics cibles

–     La part d’equal.brussels dans la Convention avec 
Rainbowhouse en vue de la récolte des signalements 
d’incidents LGBTQIA+

–     L’organisation de formations en accessibilité numérique 
à destination des services publics régionaux

–     Le guide de communication inclusive

–     Ou encore la campagne de sensibilisation sur les 
stéréotypes de genre.

En parallèle de l’action d’equal.brussels, je suis 
convaincue que les pouvoirs locaux ont un rôle primordial à 
jouer. Trois ab concernent les pouvoirs locaux en mission 5 
et subissent peu de changement par rapport à 2023. La 
coordination égalité des chances de BPL dispose d’un 
budget afin de couvrir ses frais de fonctionnement dans le 
cadre des actions menées en matière d’égalité des chances. 
Ce budget de 99.000 euros permettra l’année prochaine 
notamment:

–     Le développement d’un outil de sensibilisation à la 
question des violences dans les relations amoureuses 
chez les jeunes

–     Une formation et un évènement sur la thématique 
du genre et du logement à destination des services 
logement des communes, des régies communales, des 
sociétés de logements sociaux communales

–     L’organisation d’un évènement sur la paternité et 
l’égalité dans le couple lors des tâches parentales à 
destination des échevins et fonctionnaires communaux, 
afin de promouvoir la brochure rééditée par BPL sur le 
congé de co-parent;

–     La réalisation du guide sur les plaines de jeux inclusives;

–     L’organisation d’une action de sensibilisation à la 
question de la LGBT phobie dans le sport

Par ailleurs, une enveloppe de 276.000 euros appuiera 
en 2024 les projets des communes autour des thématiques 
en lien avec l’égalité des chances.

van de zes gewestelijke actieplannen, de daarmee samen-
hangende acties en campagnes voor communicatie en sen-
sibilisering, de ondersteuning van het gewestelijk comité 
voor gelijke kansen en de werkingskosten om de continu-
iteit van de diensten van Equal te waarborgen, met name 
wat de communicatietools betreft.

Deze begrotingsallocatie dekt bijvoorbeeld in concreet: 

–     De verspreiding en bekendmaking van het Brussels 
Wetboek voor gelijkheid, met vulgariseringsactiviteiten 
gericht op verschillende doelgroepen,

–     Het aandeel van equal.brussels in de overeenkomst met 
Rainbowhouse voor het verzamelen van meldingen van 
LGBTQIA+-incidenten,

–     Opleidingen in digitale toegankelijkheid voor geweste-
lijke overheidsdiensten,

–     De gids inclusieve communicatie

–     De bewustmakingscampagne rond genderstereotypen. 
 

Ik ben ervan overtuigd dat de plaatselijke besturen 
een essentiële rol te spelen hebben, naast het werk 
van equal.brussels. Er zijn drie BA’s met betrekking tot 
plaatselijke besturen voor opdracht 5, die ten opzichte 
van 2023 weinig verandering ondergaan. De Coördinatie 
Gelijke Kansen van Brussel Plaatselijke Besturen beschikt 
over een budget om de werkingskosten in verband met 
gelijkekansenacties te dekken. Volgend jaar zal dit budget 
van 99.000 euro onder meer gebruikt worden voor:

–     De ontwikkeling van een sensibiliseringstool rond 
geweld in liefdesrelaties bij jongeren, 
 

–     Een opleiding en een evenement over gender en 
huisvesting bedoeld voor gemeentelijke huisvestings-
diensten, gemeentelijke regieën en gemeentelijke 
sociale huisvestingsmaatschappijen,

–     Een evenement over vaderschap en gelijkheid bij 
koppels tijdens ouderschapstaken, bedoeld voor 
schepenen en gemeenteambtenaren, ter promotie van de 
brochure over co-ouderschapsverlof die BPB opnieuw 
heeft uitgegeven;

–     Een gids voor inclusieve speelpleinen;

–     Een bewustmakingsactie over de kwestie van 
LGBT-fobie in de sport;

Daarnaast zal er een budget van 276.000 euro zijn ter 
ondersteuning van gemeentelijke projecten rond thema’s in 
verband met gelijke kansen voor 2024.
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En 2023, la totalité de l’enveloppe a été dédiée à un 
grand appel à projets à destination des communes bruxel-
loises pour soutenir leurs activités et projets en soutien aux 
familles monoparentales.

Rappelez-vous, ce soutien financier aux communes 
avait permis en 2022 de financer 5 communes bruxelloises 
qui ont accepté de se lancer dans la création de cellule EVA 
sur le territoire de leur zone de police: Ixelles, Anderlecht, 
Evere, Molenbeek et Etterbeek.

Grâce à ce soutien financier et à cette impulsion 
régionale forte, la Région bruxelloise disposera de 6 
cellules EVA d’ici quelques semaines! Nous avons déjà 
eu le plaisir d’inaugurer celle de la zone Nord à Evere en 
octobre, la semaine passée c’était celle de Polbru à Ixelles 
à proximité immédiate des campus de l’ULB et de la VUB. 
Dans deux semaines, ce sera le tour de celle d’Etterbeek.

Le succès de l’initiative mais surtout sa profonde 
nécessité sur le terrain nous amène à relancer un appel 
similaire en 2024. La totalité des crédits disponibles selon 
les mesures conservatoires appliquées à cette ab sera 
donc consacré au lancement d’un nouvel appel à soutien 
financier à la création de cellules EVA. À terme, nous 
pourrions avoir une dizaine de cellules EVA à Bruxelles, ce 
serait aussi inédit qu’indispensable. 
 

La très légère diminution des crédits de BPL 
n’impactera pas ses réalisations car elle est conforme au 
taux d’exécution de ses ab. 
 

En parallèle, je voudrais également vous parler du futur 
centre VIF.

Il fait l’objet d’une nouvelle ab en mission 5, qui est 
erronément, suite visiblement à une erreur d’encodage, 
dotée de zéro euro. Bien entendu, du budget est prévu. Il 
faudra donc porter via un transfert en 2024 le montant de 
cette ab 15.03.4140 à 19.000 euro, erronément repris à l’ab 
précédente qui concerne visit.brussels. 
 
 

Comme vous le savez, depuis septembre 2021, 
safe.brussels coordonne – avec l’appui technique et en 
concertation avec equal.brussels – le groupe de pilotage du 
projet pilote d’approche intersectorielle des VIF en Région 
de Bruxelles-Capitale. Ce groupe réunit aujourd’hui 13 
partenaires issus de différents secteurs bilingues: police, 
parquet, maisons de justice, services sociaux, juridiques et 
de santé spécialisée régionaux et communautaires et bien 
entendu également les acteurs associatifs spécialisés dans 
l’accompagnement de victimes.

In 2023 was het volledige budget bestemd voor een 
grote projectoproep voor Brusselse gemeenten om hun 
activiteiten en projecten ter ondersteuning van eenouder-
gezinnen te steunen.

Te herinneren, dankzij deze financiële steun aan 
gemeenten konden in 2022 vijf Brusselse gemeenten 
worden gefinancierd die ermee instemden een EVA-cel 
op te richten binnen hun politiezone: Elsene, Anderlecht, 
Evere, Molenbeek en Etterbeek.

Dankzij deze financiële steun en deze sterke geweste-
lijke impuls zal het Brussels Gewest binnen enkele weken 
6 EVA-cels hebben! In oktober konden we de EVA-cel van 
de zone Noord in Evere al inhuldigen en vorige week de 
cel van de zone Polbru in Elsene, vlak naast de campus van 
de ULB en de VUB. Over twee weken is Etterbeek aan de 
beurt.

Het succes van het initiatief, maar vooral de grote 
behoefte hieraan op het terrein, heeft ons ertoe aangezet om 
in 2024 een gelijkaardige oproep te lanceren. Alle kredieten 
die beschikbaar zijn volgens de bewarende maatregelen 
die van toepassing zijn op deze BA, zullen dus worden 
gebruikt om een nieuwe oproep te lanceren voor financiële 
steun voor de oprichting van EVA-cellen. Op termijn zullen 
we een twaalftal EVA-cellen in Brussel kunnen hebben. Dit 
is ongezien, maar ook een broodnodig.

De zeer lichte verlaging van de kredieten van BPB zal 
geen invloed hebben op de verwezenlijkingen, aangezien 
ze in overeenstemming is met de uitvoeringsgraad van de 
BA’s

Daarnaast wil ik het met u ook even hebben over het 
toekomstige Centrum IFG.

Dit centrum maakt het voorwerp uit van een nieuwe ba 
in opdracht 5. Er is per vergissing nul euro ingeschreven op 
deze ab, wat duidelijk het gevolg is van een coderingsfout. 
Er is natuurlijk wel voorzien in een budget. Het bedrag van 
deze ba 15.03.4140 moet daarom op 19.000 euro worden 
gebracht via een transfer in 2024, namelijk het bedrag 
dat verkeerdelijk werd ingeschreven op de vorige ba met 
betrekking tot visit.brussels.

Zoals u weet coördineert safe.brussels sinds 
september 2021 (met technische ondersteuning van en in 
overleg met equal.brussels) de stuurgroep van het proef-
project voor een intersectorale aanpak van IFG in het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest. Deze groep bestaat op 
dit ogenblik uit 13 partners uit verschillende tweetalige 
sectoren: politie, parket, justitiehuizen, sociale, juridische 
en gezondheidsdiensten op gemeenschaps- en gewestni-
veau en uiteraard ook verenigingen die gespecialiseerd zijn 
in slachtofferbegeleiding.
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Aujourd’hui, ma volonté est de créer un espace physique 
où les victimes de VIF pourront trouver tous les services 
dont elles ont besoin et obtenir les outils nécessaires. 
 

L’objectif de ce projet collaboratif est de mettre sur 
pieds un processus et des outils pour la concertation. A long 
terme, le projet vise la prévention de la violence intrafa-
miliale et la réduction de son impact individuel et sociétal 
grâce à une coopération intersectorielle intensive. 
 

Le premier trimestre 2024 verra l’ouverture du Centre 
VIF dans sa phase pilote accessible uniquement via les 
partenaires. L’ouverture au public est prévue pour 2025.

Safe.brussels prend en charge la majeure partie des 
coûts; notamment ceux liés au personnel. Equal.brussels 
assurera le paiement du loyer des futurs locaux.

Comme vous pouvez le constater, la lutte contre les 
violences faites aux femmes passe encore à la vitesse 
supérieure à Bruxelles.

Comme vous le savez, la Région bruxelloise était dotée 
jusqu’à ce jour de deux organes consultatifs qui réunissent 
notamment la société civile en matière d’égalité des 
chances. Il s’agit du Conseil pour l’égalité entre les femmes 
et les hommes et du Conseil bruxellois des personnes en 
situation de handicap.

Afin de se conformer à la Déclaration de politique 
régionale, le secrétariat de ces deux conseils a été transféré 
d’equal.brussels vers Brupartners début 2023. Ce transfert 
a permis d’offrir aux Conseils une structure dont le cœur 
de métier est la concertation, ce qui relève précisément des 
activités de Brupartners.

Comme vous le savez, ces deux conseils seront rejoints 
début 2024 par un troisième conseil, suite au vote de 
l’ordonnance du 6 juillet dernier portant sur la création 
d’un Conseil consultatif bruxellois pour l’élimination du 
racisme en Région de Bruxelles-Capitale. Le secrétariat de 
ce Conseil sera comme annoncé assuré par Brupartners et 
c’est pour ces raisons que l’ab 15.01.4140 est non seulement 
renommée mais également augmentée de 116.000 euros. 
L’arrêté de désignation des membres du Conseil, dans toute 
sa diversité associative, académiques et de représentation 
sociale, sera soumis au Gouvernement tout prochainement. 

J’en viens aux deux dernières allocations qui concernent 
le soutien structurel à UNIA et à l’IEFH. 
 

Ik streef er vandaag naar om een fysieke ruimte te 
creëren waar slachtoffers van IFG alle diensten kunnen 
vinden die ze nodig hebben en waar ze de nodige hulpmid-
delen kunnen krijgen.

Het doel van dit samenwerkingsproject is om een 
procedure en instrumenten op te zetten voor overleg. Op 
lange termijn beoogt het project intrafamiliaal geweld 
te voorkomen en de individuele en maatschappelijke 
gevolgen ervan te verminderen door middel van intensieve 
intersectorale samenwerking.

In het eerste kwartaal van 2024 wordt het Centrum IFG 
geopend in de proeffase. Het is dan alleen toegankelijk via 
partners. De opening voor het publiek is gepland voor 2025.

Safe.brussels zal de meeste kosten betalen, met name 
die voor het personeel. Equal.brussels betaalt de huur voor 
het toekomstige gebouw.

Zoals u ziet, schakelen we in Brussel een versnelling 
hoger wat betreft de bestrijding van geweld tegen vrouwen. 

Zoals u weet, beschikte het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest tot nu toe over twee adviesorganen rond gelijke 
kansen waarin met name het maatschappelijk middenveld 
bijeenkomt. Het betreft de Brusselse Raad voor de 
gelijkheid van vrouwen en mannen en de Brusselse Raad 
voor personen met een handicap.

Om tegemoet te komen aan de Gewestelijke 
Beleidsverklaring, werd het secretariaat van deze twee 
raden begin 2023 overgebracht van equal.brussels naar 
Brupartners. Deze overdracht maakte het mogelijk de 
Raden een structuur te bieden die overleg als kerntaak heeft, 
en dat is nu precies één van de activiteiten van Brupartners.

Zoals u weet, zullen deze twee raden begin 2024 
worden aangevuld met een derde raad, na de goedkeuring 
van de ordonnantie van 6 juli betreffende de oprichting 
van een Brusselse Raad voor de uitbanning van racisme 
in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest. Zoals aangekon-
digd zal het secretariaat van deze Raad worden verzekerd 
door Brupartners. Daarom werd BA 15.01.4140 niet alleen 
hernoemd, maar ook verhoogd met 116.000 euro. Het 
besluit tot benoeming van de leden van de Raad, die zal 
bestaan uit diverse verenigingen, academici en sociale ver-
tegenwoordigingen, zal zeer binnenkort aan de Regering 
worden voorgelegd.

Dan kom ik nu bij de laatste twee allocaties, die 
betrekking hebben op structurele steun voor UNIA en het 
IGVM.
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Nos collaborations avec UNIA et l’IEFH sont 
nombreuses et précieuses. Que ce soient des participations 
au Comité Egalité des chances, à l’élaboration des plans 
d’actions ou à l’accompagnement dans nos campagnes de 
sensibilisation, ces deux institutions répondent toujours 
présentes.

Unia et l’IEFH procèdent également au suivi des 
plaintes entre les différents acteurs de la chaine des plaintes.

Compte tenu de leur charge de travail croissante, il a 
été approuvé par le Gouvernement et ensuite le Parlement 
lors des discussions budgétaires de 2021 et 2022 d’étendre 
le budget d’Unia d’un ETP supplémentaire et d’1/2 ETP 
pour l’IEFH moyennant une révision des modalités de 
collaborations.

Ces modalités ont été totalement revues vous et ont été 
présentées lors du dernier exercice budgétaire.

En 2023, une nouvelle plateforme de concertation a 
été mise en place entre Unia et equal.brussels dans le but 
de renforcer la collaboration et d’identifier les synergies 
réalisables au niveau régional.

De plus, comme vous le savez, Unia a réalisé son 
premier rapport spécifiquement bruxellois, qui vous a été 
présenté le 14 novembre dernier.

En parallèle, le protocole liant la Région et l’IEFH a été 
revus et soumis à l’approbation du Gouvernement en 2022.
 

La contribution bruxelloise à UNIA pour 2024 s’élève 
donc à 152.000 euros et à 100.000 euros pour l’IEFH.

Voici qui clôture l’examen des AB.

Les années passent, mais rien n’a entamé ma détermi-
nation à faire de notre Région, une Région où la diversité 
est synonyme d’atouts, où l’égalité n’est pas un vain mot et 
où les aspirations citoyennes sont rencontrées. 
 

Le vivre-ensemble et la lutte contre les discrimina-
tions feront toujours partie de mes priorités et je suis 
heureuse que ce budget traduise nos ambitions. Un budget 
augmenté pour des projets concrets, qui apportent de réels 
changements dans la vie des Bruxelloises et des Bruxellois 
qui en ont le plus besoin.

Je conclurai par vous dire ma satisfaction de laisser 
ce département de l’égalité des chances dans un état de 
stabilité et de pérennité, l’opposé de ce qu’il était quand je 
suis arrivée en 2019:

We werken vaak samen met UNIA en het IGVM en 
dit zijn zeer waardevolle samenwerkingen. Of het nu gaat 
om de deelname aan het Comité voor gelijke kansen, de 
opstelling van actieplannen of de begeleiding bij onze 
bewustmakingscampagnes, we kunnen altijd op deze twee 
instellingen rekenen.

Unia en het IGVM zorgen ook voor de follow-up van 
klachten gedurende de hele klachtenprocedure.

Met het oog op hun toenemende werklast stemden de 
Regering en vervolgens het Parlement tijdens de begro-
tingsbesprekingen van 2021 en 2022 in met de uitbreiding 
van het budget met één extra VTE voor Unia en met 
een halve VTE voor het IGVM mits herziening van de 
samenwerkingsmodaliteiten.

Deze modaliteiten zijn volledig herzien en zijn bij de 
vorige begrotingswerkzaamheden aan u voorgelegd.

In 2023 werd een nieuw overlegplatform opgericht 
tussen Unia en equal.brussels met als doel de samenwer-
king te versterken en haalbare synergieën op gewestelijk 
niveau te bepalen.

Daarnaast heeft Unia, zoals u weet, haar eerste specifiek 
Brusselse verslag opgesteld, dat op 14 november aan u 
werd voorgelegd.

Tegelijkertijd werd het protocolakkoord tussen het 
Gewest en het IGVM herzien en in 2022 ter goedkeuring 
voorgelegd aan de regering.

De Brusselse bijdrage aan UNIA voor 2024 bedraagt 
dus 152.000 euro en 100.000 euro voor het IGVM.

Hiermee is de ab-review afgerond.

De jaren verstrijken, maar mijn vastberadenheid is nog 
steeds even groot om van ons gewest een gewest te maken 
waar diversiteit synoniem is voor troeven, waar gelijkheid 
geen hol begrip is en waar tegemoet wordt gekomen aan de 
wensen van de burgers.

Het samenleven en de strijd tegen discriminatie zullen 
altijd prioriteiten zijn voor mij en ik ben blij dat deze 
begroting is afgestemd op onze ambities. Een verhoogd 
budget voor concreteprojecten die echt een verschil maken 
in het leven van de Brusselaars die er het meeste nood aan 
hebben.

Tot slot wil ik zeggen dat ik tevreden ben dat ik het 
departement gelijke kansen kan achterlaten in een stabiele 
en duurzame toestand, het tegenovergestelde van hoe het 
was bij mijn aantreden in 2019:
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–     Une nouvelle méthode, le mainstreaming de l’égalité 
des chances, efficace qui a mobilisé tous les départe-
ments régionaux pour la première fois.

–     Six plans d’actions inédits, coconstruits avec le secteur, 
ambitieux et en bonne voie de réalisation. 
 

–     Des campagnes de communication innovantes et 
impactantes.

–     Un budget global presque triplé.

–     Un budget pour les associations bruxelloises presque 
quadruplé.

–     Une équipe d’equal.brussels profondément remaniée, 
professionnalisée et restaffée.

–     Presque 100 associations qui bénéficient d’un 
financement récurrent pour 3 ans.

–    17 collectifs d’association qui bénéficient d’un soutien 
financier historique pour leurs dépenses structurelles.

Voici la valeur ajoutée que ce Gouvernement apporté en 
proposant une approche engagée, inclusive et participative 
en faveur de plus d’égalité des droits humains dans notre 
Région, pour toutes et tous».

II. Discussion générale

Mme Viviane Teitelbaum salue le fait que le budget 
soit en augmentation de 700.000 euros. Elle regrette 
toutefois que certaines branches de la mission 05 ne soient 
pas davantage étoffées. Elle relève de réelles avancées en 
matière de droit des femmes, avec le financement structurel 
aux associations, la création du centre VIF ou de cellules 
EVA. En 2024, si les discriminations persistent, le travail 
s’est poursuivi pour une situation plus inclusive. 
 

En revanche, elle déplore que les plans d’actions du 
gouvernement ne répondent pas toujours aux enjeux, à 
l’instar du plan LGBTQIA+ ou du plan racisme. Ainsi, 
pour ce dernier, le MR regrette le refus de la Région 
d’adhérer à la stratégie européenne de lutte contre l’an-
tisémitisme et se demande comment le gouvernement 
compte prendre la problématique en main. Elle rappelle 
que l’OCAM alerte sur la montée fulgurante de l’antisémi-
tisme en Belgique et à Bruxelles et appelle à une vigilance 
accrue. Elle signale qu’en ce qui concerne les intérêts juifs, 
le niveau de vigilance est renforcé depuis près de 20 ans. 
En outre, depuis le 7 octobre 2023, UNIA a recensé plus 
de 50 signalements d’antisémitisme, contre 4 ou 5 par mois 
avant les attaques du Hamas. Elle demande si des chiffres 
affinés concernant les incidents antisémites existent pour 
Bruxelles.

–     Een nieuwe, doeltreffende methode – de gelijkekansen-
mainstreaming - die voor het eerste alle gewestelijke 
departementen heeft gemobiliseerd.

–     Zes vernieuwende en ambitieuze actieplannen, 
opgesteld in samenwerking met de sector, zijn in volle 
uitvoering.

–     Vernieuwende communicatiecampagnes met een grote 
impact

–     Een totaalbudget dat bijna verdrievoudigd is

–     Een budget voor de Brusselse verenigingen dat bijna 
verviervoudigd is

–     Het team van equal.brussels dat grondig herzien, gepro-
fessionaliseerd en herbemand is

–     Bijna 100 verenigingen die een driejarige financiering 
krijgen.

–    17 verenigingscollectieven die krijgen een historische 
financiële steun voor hun structurele uitgaven.

Dit is de meerwaarde van deze regering, via een geënga-
geerde, inclusieve en participatieve aanpak ter bevordering 
van meer gelijkheid van mensenrechten voor iedereen in 
ons Gewest.

II. Algemene bespreking

Mevrouw Viviane Teitelbaum is blij dat de begroting 
met 700.000 euro is verhoogd. Ze betreurt echter dat 
bepaalde onderdelen van opdracht 05 niet zijn uitgebreid. 
Ze merkt op dat er echte vooruitgang is geboekt op het 
gebied van vrouwenrechten, met de structurele financiering 
voor verenigingen en de oprichting van het opvangcentrum 
voor slachtoffers van intrafamiliaal geweld en de cel EVA. 
Hoewel er in 2024 nog steeds sprake is van discriminatie, is 
er verder gewerkt aan een meer inclusieve situatie.

Anderzijds betreurt de MR het dat de actieplannen van 
de regering niet altijd ingaan op de thema’s waar het om 
gaat, zoals het LGBTQIA+-plan of het racismeplan. Wat 
dit laatste betreft, betreurt de MR de weigering van het 
gewest om zich aan te sluiten bij de Europese strategie ter 
bestrijding van antisemitisme en vraagt de fractie zich af 
hoe de regering van plan is deze kwestie aan te pakken. 
Ze herinnert eraan dat de OCAD waarschuwt voor de 
razendsnelle toename van het antisemitisme in België en 
Brussel en oproept tot meer waakzaamheid. Ze wijst erop 
dat de waakzaamheid ten aanzien van de joodse belangen al 
bijna 20 jaar wordt opgevoerd. Bovendien heeft Unia sinds 
7 oktober 2023 meer dan 50 meldingen van antisemitisme 
geregistreerd, tegenover 4 of 5 per maand vóór de Hamas-
aanvallen. Ze vroeg of er voor Brussel bijgewerkte cijfer-
gegevens over antisemitische incidenten bestaan.
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Le financement des actions du Plan nº 1 et 16 ne 
permettent, selon elle, pas de répondre à l’urgence: il ne 
suffit pas de monter une vidéo avec un plan sur un pavé de 
mémoire pour lutter contre la flambée de l’antisémitisme… 

En ce qui concerne le Code bruxellois de lutte contre les 
discriminations, elle relève qu’un montant de 44.500 euros 
est prévu, dont la moitié pour un colloque de lancement 
et 15.000 euros pour des publications. Elle demande des 
compléments d’information à cet égard. Concernant le 
gendermainstreaming et le genderbudgeting, elle reconnaît 
les avancées réalisées. Elle souhaite un état des lieux des 
communes qui freinent et sont en retard et veut en connaître 
les raisons. Elle se demande si un budget de 10.000 euros 
est suffisant pour y faire face.

Elle salue l’organisation d’un évènement autour de la 
question de la paternité et veut en savoir davantage sur le 
budget de 8.500 euros inscrit au budget.

Enfin, elle salue la présence d’un équivalent temps 
plein au sein d’UNIA et insiste sur l’importance de disposer 
d’analyses intrinsèquement régionales. Elle se demande 
si une simple indexation du budget répond aux attentes 
d’UNIA.

Mme Ariane de Lobkowicz soulève qu’en matière de 
handistreaming, il a été démontré que l’accès à 95 % de 
sites numériques s’avère complexe pour les personnes avec 
handicap. Ne voyant aucun budget consacré à cette problé-
matique, elle se demande si des dispositions ont été prises 
à cet égard. Elle relève qu’un montant de 40.000 euros 
est prévu pour faciliter l’accès au numérique et souhaite 
plus d’informations à ce sujet. Dans le cadre du mainstrea-
ming de l’égalité des chances, elle relève un montant de 
100.000 euros et souhaite des détails concernant l’engage-
ment d’un tel montant. Enfin, elle relève que les outils de 
1re ligne prévu au plan de lutte contre les violences faites 
aux femmes ne sont pas finalisés et demande un planning 
d’exécution. 
 

M. Gilles Verstraeten salue l’ambition de la 
Secrétaire d’État, qui lui paraît appropriée pour une ville 
aussi cosmopolite et internationale que Bruxelles, où il 
convient de maximiser autant que faire se peut l’égalité 
des chances pour tous. En revanche, comme son groupe a 
déjà pu l’émettre lors de la présentation des différents plans 
d’actions, des pans entiers ont été oubliés. Ainsi, à l’instar 
de Mme Teitelbaum, il s’inquiète de l’absence de mentions 
de lutte contre l’antisémitisme, alors que des individus 
promeuvent désormais activement l’antisémitisme à 
Bruxelles. Il en veut pour preuve la découverte récente de 
tags antisémites dans la station de métro Simonis. 
 

Volgens haar beantwoordt de financiering van acties 
in het kader van plannen 1 en 16 niet aan de dringende 
behoefte: het volstaat niet om een video te maken en daarin 
een gedenksteen te tonen om de opflakkering van het anti-
semitisme te bestrijden …

Met betrekking tot de Brusselse antidiscriminatiewet 
merkt zij op dat een bedrag van 44.500 euro was uitge-
trokken, waarvan de helft voor een opstartsymposium en 
15.000 euro voor publicaties. Zij vraagt om meer informatie 
hierover. Met betrekking tot gendermainstreaming en gen-
derbudgettering erkent ze de geboekte vooruitgang. Ze wil 
graag een inventarisatie van de gemeenten die achterblij-
ven en wil graag de redenen hiervoor kennen. Ze vraagt 
zich af of een budget van 10.000 euro voldoende is om dit 
aan te pakken.

Ze verwelkomt de organisatie van een evenement rond 
het thema vaderschap en wil meer weten over het budget 
van 8.500 euro. 

Tot slot verwelkomde ze de aanwezigheid van een vol-
tijdsequivalent binnen Unia en benadrukte ze het belang 
van inherente gewestelijke analyses. Ze vroeg zich af of het 
simpelweg indexeren van het budget aan de verwachtingen 
van Unia zou voldoen.

Mevrouw Ariane de Lobkowicz wijst erop dat met 
betrekking tot handistreaming is aangetoond dat toegang 
tot 95% van de digitale sites moeilijk is voor mensen met 
een handicap. Omdat ze geen budget voor deze kwestie 
zag, vroeg ze zich af of er in dit verband maatregelen zijn 
genomen. Ze merkt op dat er een bedrag van 40.000 euro 
is voorbehouden om de digitale toegang te vergemakkelij-
ken en vraagt om meer informatie over dit onderwerp. In 
het kader van de mainstreaming van gelijke kansen neemt 
zij nota van een bedrag van 100.000 euro en vraagt zij om 
nadere informatie over de vastlegging van een dergelijk 
bedrag. Tot slot merkt zij op dat de eerstelijninstrumenten 
waarin het plan ter bestrijding van geweld tegen vrouwen 
voorziet, nog niet zijn afgerond en vroeg zij om een 
tijdschema voor de uitvoering.

De heer Gilles Verstraeten verwelkomt de ambitie 
van de staatssecretaris, die volgens hem past bij een stad 
die zo kosmopolitisch en internationaal is als Brussel, 
waar gelijke kansen voor iedereen zoveel mogelijk moeten 
worden gemaximaliseerd. Anderzijds zijn er, zoals zijn 
fractie al heeft aangegeven bij de voorstelling van de ver-
schillende actieplannen, volledige zones vergeten. Net als 
mevrouw Teitelbaum is hij bezorgd over het ontbreken 
van elke vermelding van de strijd tegen het antisemitisme, 
ondanks het feit dat sommige individuen nu actief antise-
mitisme promoten in Brussel. Als bewijs hiervan noemt 
hij de recente ontdekking van antisemitische graffiti in het 
metrostation Simonis.
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De manière plus générale, son parti a une toute autre 
vision concernant les méthodes à appliquer pour atteindre 
les buts annoncés. À Bruxelles, le gouvernement préfère 
se focaliser sur les auteurs individuels, plutôt que de se 
pencher sur les problématiques structurelles. Pour la NVA, 
il est plus utile de définir un socle de valeurs communes et 
de traiter les inégalités de manière structurelle. La Région 
passe trop de temps à regarder le passé, à se focaliser 
sur l’histoire, au lieu d’envisager concrètement un futur 
commun, en mettant l’accent sur l’enseignement ou 
l’accueil des enfants. Il relate l’exemple de la ville de Gand, 
qui a fait une étude concrète des problèmes posés, puis mis 
l’accent sur les changements à opérer, en se concertant, 
notamment, avec les employeurs et force est de constater 
que cela fonctionne. 
 

Il regrette également la sélection restreinte d’associa-
tions subsidiées. Il ne réfute pas la nécessité de subsidier, 
mais déplore que l’on se limite généralement à prendre 
ceux qui crient le plus fort en considération, alors que 
l’égalité des chances mérite une prise en charge globale. 
Il est important de déterminer – y-compris avec ces asso-
ciations – quels sont les changement structurels à opérer. 
Enfin, il rappelle l’abstention de la NVA sur la création du 
conseil consultatif de lutte contre le racisme – dont elle ne 
perçoit pas la plus-value – ainsi que le point de vue de son 
groupe sur le choix d’UNIA comme organe interfédéral de 
lutte contre les discriminations: en effet, il plaide pour une 
solution identique à celle adoptée par la Flandre de créer un 
Vlaams mensenrechteninstituut», car les priorités d’UNIA 
lui paraissent trop orientées politiquement.

En conclusion, son groupe salue l’ambition de ce budget 
mais ne le soutiendra pas pour les raisons qu’il évoque. 
 

Mme Nadia El Yousfi se réjouit que la secrétaire d’État 
relève les nombreux défis qui se posent dans la Région de 
Bruxelles-Capitale (aggravés par la guerre et l’inflation). 
Elle rappelle que 1163 signalement ont été faits à UNIA en 
2022 et demande si la secrétaire d’État est informée d’une 
éventuelle augmentation de ces chiffres.

Elle rappelle qu’equal.brussels a investi un budget de 
62.000 euros dans 4 projets visant à lutter contre l’anti-sé-
mitisme et le racisme et pour le dialogue interculturel. 
 

Elle salue l’élaboration du plan racisme en concertation 
avec les milieux associatifs, mais insiste sur les besoins de 
rester vigilant, face à la montée de l’extrême droite, comme 
on le voit aux Pays-Bas.

Elle s’enthousiasme pour l’augmentation du budget 
de l’égalité de chance tout au long de la législature, 
et notamment le soutien structurel aux associations et 

Meer in het algemeen heeft zijn partij een heel andere 
kijk op de methoden die moeten worden gebruikt om de 
gestelde doelen te bereiken. In Brussel richt de regering 
zich liever op individuele daders dan dat ze structurele 
problemen aanpakt. Voor de NVA is het zinvoller om een 
aantal gemeenschappelijke waarden te definiëren en onge-
lijkheid structureel aan te pakken. Het gewest besteedt te 
veel tijd aan het kijken naar het verleden, met de nadruk 
op geschiedenis, in plaats van concreet te kijken naar een 
gemeenschappelijke toekomst, met de nadruk op onderwijs 
of kinderopvang. Hij geeft het voorbeeld van de stad Gent, 
die een concrete studie heeft gemaakt van de problemen 
en zich vervolgens heeft gericht op de veranderingen die 
moeten worden doorgevoerd, in het bijzonder door samen 
te werken met werkgevers. Het mag overigens worden 
gezegd dat dit werkt.

Hij betreurt ook de beperkte selectie van gesubsidi-
eerde verenigingen. Hij ontkent de noodzaak van subsidi-
ering niet, maar betreurt het dat we ons over het algemeen 
beperken tot wie het hardst roept, terwijl gelijke kansen 
net een brede aanpak verdienen. Het is belangrijk om vast 
te stellen - ook met deze verenigingen - welke structurele 
veranderingen moeten worden doorgevoerd. Tot slot 
herinnerde hij aan de onthouding van de NVA over de 
oprichting van de adviesraad racismebestrijding - waarvan 
zij de meerwaarde niet inzag - en aan het standpunt van zijn 
fractie over de keuze van Unia als interfederaal orgaan ter 
bestrijding van discriminatie: hij pleitte in feite voor een 
oplossing identiek aan die van Vlaanderen om een “Vlaams 
mensenrechteninstituut” op te richten, omdat de prioritei-
ten van Unia hem te politiek georiënteerd leken.

Tot besluit, verwelkomt zijn fractie de ambitie van deze 
begroting, maar zal ze deze niet steunen om de redenen die 
hij noemde.

Mevrouw Nadia El Yousfi is verheugd dat de 
staatssecretaris de vele uitdagingen van het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest (verergerd door de oorlog en de 
inflatie) heeft aangekaart. Ze herinnert eraan dat er in 2022 
1.163 meldingen zijn gedaan bij Unia en vraagt of de staats-
secretaris op de hoogte is van een stijging van deze cijfers.

Ze herinnert eraan dat equal.brussels een budget van 
62.000 euro heeft geïnvesteerd in 4 projecten gericht op het 
bestrijden van antisemitisme en racisme en het bevorderen 
van de interculturele dialoog.

Ze verwelkomt de ontwikkeling van het racismeplan 
in overleg met verenigingen, maar benadrukt de noodzaak 
om waakzaam te blijven met het oog op de opkomst van 
extreemrechts, zoals we in Nederland hebben gezien.

Ze is enthousiast over de verhoging van het budget voor 
gelijke kansen voor de volledige regeerperiode, en in het 
bijzonder de structurele steun aan verenigingen, en wijst 
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rappelle que jamais une législature n’a vu une telle aug-
mentation des différents plans de lutte (lGBTQIA+, 
racisme, violences faites aux femmes, etc.). Le budget de 
3.500.000 euros prévu pour les subventions aux associa-
tions et celui de 270.000 euros prévu pour les communes 
via BPL permettront, selon elle, cette année encore, la lutte 
contre toute forme de discrimination en accompagnant les 
personnes engagées sur le terrain. Elle salue également 
l’implication de la société civile via l’intervention au sein 
des conseils bruxellois de lutte contre les discriminations 
entre les femmes et les hommes, celui des personnes en 
situation de handicap et le futur conseil bruxellois pour 
l’élimination du racisme. Il est prévu d’élargir le champ 
de ces conseils à la COCOM et la COCOF via le Code 
bruxellois de lutte contre les discrimination. Elle demande 
quels sont les délais prévu pour la composition du conseil 
bruxellois pour l’élimination du racisme.

UNIA a prévu, pour la première fois, un rapport dédié à 
Bruxelles. Elle relève que le budget a été triplé pour soutenir 
UNIA. Elle regrette néanmoins l’absence de participation 
du ministre Clerfayt dans le cadre de ses compétences 
«COCOM», car la lutte contre le racisme dans le secteur de 
l’aide aux personnes est peu exploré alors qu’il s’agit d’un 
réel problème.

Mme Leila Agic s’enthousiasme du travail accompli 
par la secrétaire d’État en matière de lutte contre les dis-
criminations femmes hommes et déplore qu’il faille encore 
lutter contre les violences et les féminicides.

Elle salue la création des cellules EVA et souhaite 
connaître les détails de leur implémentation, la coordina-
tion menée avec les communes, ainsi que les formations 
mises sur pied pour améliorer l’accueil de victimes.

Elle insiste sur l’importance des communes dans la par-
ticipation à la lutte contre les violences et discriminations et 
demande quels sont les principaux projets qui sont prévus à 
destination des communes. Elle demande également quelle 
est l’implication des communes dans la lutte contre les dis-
criminations à l’égard des personnes handicapées.

Une résolution adoptée en 2021 faisait de la lutte 
contre le cyber-harcèlement une priorité. Elle demande 
où en est l’appel à projets cyber-haine qui a été lancé en 
collaboration avec la Communauté française et la Région 
wallonne.

Le mouvement balance ton bar a mis en lumière les 
violences subies par les femmes dans le milieu de la nuit. Un 
plan d’action est prévu pour un montant de 650.000 euros. 
Elle souhaite savoir où en est ce projet.

Un plan de soutien aux familles mono-parentales 
transversal et intersectionnel a été approuvé en juillet 2021. 

erop dat er nog nooit een regeerperiode is geweest die 
zo’n toename heeft gekend van de verschillende plannen 
om discriminatie te bestrijden (LGBTQIA+, racisme, 
geweld tegen vrouwen enz.) Volgens haar zal het budget 
van 3.500.000 euro voor subsidies aan verenigingen en 
de 270.000 euro voor lokale overheden via BPB ook dit 
jaar de strijd tegen alle vormen van discriminatie mogelijk 
maken door wie op het terrein actief is te ondersteunen. Ze 
verwelkomt ook de betrokkenheid van de burgermaatschap-
pij via de Brusselse raden voor de bestrijding van discrimi-
natie tussen mannen en vrouwen, de raad voor mensen met 
een handicap en de toekomstige Brusselse Adviesraad voor 
de Uitbanning van Racisme. Er zijn plannen om de wer-
kingssfeer van deze raden uit te breiden tot de GGC en de 
Cocof via de Brusselse antidiscriminatiewet. Ze vraagt wat 
de deadlines zijn voor de samenstelling van de Brusselse 
Adviesraad voor de Uitbanning van Racisme.

Voor het eerst heeft Unia een bijzonder verslag aan 
Brussel gewijd. Ze merkt op dat het budget ter ondersteu-
ning van Unia verdrievoudigd is. Ze betreurt echter dat 
minister Clerfayt niet heeft deelgenomen in het kader van 
zijn GGC-opdracht, aangezien de bestrijding van racisme 
in de sector van de persoonlijke hulpverlening weinig 
aandacht heeft gekregen, hoewel het een reëel probleem is.

Mevrouw Leila Agic is enthousiast over het werk van 
de staatssecretaris om genderdiscriminatie te bestrijden en 
betreurt het dat geweld en feminicide nog steeds moeten 
worden aangepakt.

Zij is verheugd over de oprichting van de cel EVA en 
wil graag meer weten over de werking ervan, de coördinatie 
met de gemeenten en de opleidingen die zijn opgezet om de 
opvang van slachtoffers te verbeteren.

Ze benadrukt het belang van lokale overheden in 
de strijd tegen geweld en discriminatie en vroeg wat de 
belangrijkste projecten voor lokale overheden waren. Ze 
vroeg ook naar de betrokkenheid van lokale overheden in 
de strijd tegen discriminatie van gehandicapten. 
 

Een in 2021 aangenomen resolutie maakte van de strijd 
tegen cyberpesten een prioriteit. Ze vraagt in welke fase de 
oproep voor anticyberhaatprojecten zit die werd gelanceerd 
in samenwerking met de Franse gemeenschap en het Waals 
Gewest.

De “balance ton bar”-beweging heeft het geweld onder 
vrouwen in het nachtleven onder de aandacht gebracht. Er 
is een actieplan van 650.000 euro gepland. Ze wil graag 
weten wat de huidige status van dit project is.

In juli 2021 werd een transversaal en intersectioneel 
steunplan voor eenoudergezinnen goedgekeurd. Ze merkte 
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Elle relève qu’equal.brussels est en train, dans ce cadre, de 
déployer le label «kids friendly». Elle demande quels sont 
les projets soutenus via l’appel à projets kids friendly.

Elle soutient la codification des dispositions de lutte 
contre le racisme et les discriminations au regard de la 
montée de l’extrême droite en Europe. Elle demande le 
planning de cette codification, les principes qui la régiront 
ainsi que les avis récoltés dans cette perspective. 
 

En ce qui concerne la question du handicap, le plan de 
handistreaming vise à intégrer, de manière transversale les 
personnes souffrant d’un handicap. Elle demande où en 
est le guide inclusif, ainsi que les actions mises en place 
par equal.brussels ainsi que la direction du logement dans 
le cadre du plan handistreaming.

L’inclusion des LGBTQIA+ a également fait l’objet 
d’un nouveau plan. Elle demande quelle est la coordina-
tion mise en place avec les communes, les zones de police, 
l’IEFH et le parquet bruxellois pour atteindre les objectifs 
prévus au plan, ainsi que l’état des lieux concernant la mise 
en place de la plateforme également prévue au plan. 
 

En conclusion, elle insiste sur la nécessité pour chacun 
des membres du gouvernement, de mettre en place les 
mesures nécessaires dans le cadre de ses compétences 
propres. Elle souhaite savoir quelles sont les mesures mises 
en place pour soutenir l’entreprenariat féminin.

Mme Lotte Stoops relève une légère diminution du 
budget consacré aux communes, et d’autres légères aug-
mentations: elle demande une clarification concernant les 
budgets globaux qui subissent une diminution ou une aug-
mentation. Elle salue les priorités mises en place, ainsi que 
le soutien au secteur associatif. Le soutien de Brupartners 
aux trois conseils bruxellois (femmes hommes, handicap 
et racisme) subissent une augmentation et elle se demande 
si cela correspond à l’indexation. Elle salue le fait que la 
note d’orientation de la secrétaire d’État mentionne expres-
sément que les perspectives se font à l’aune de l’intersec-
tionnalité et cela lui paraît fondamental pour les personnes 
qui sont victimes de discrimination à plusieurs titres. Elle 
souhaite savoir quels sont les contacts établis avec le 
secteur associatif notamment pour le délai de mise en place 
du conseil bruxellois de lutte contre le racisme.

En ce qui concerne les plaines de jeux inclusives, elle 
souhaite savoir comment celles-ci seront mises en place, 
et s’il s’agira de plaines de jeux complémentaires: des 
exemples concrets lui paraissent utiles pour comprendre 
comment il sera procédé.

op dat equal.brussels momenteel een kindvriendelijk label 
invoert. Ze vroeg welke projecten gesteund werden via de 
oproep voor kindvriendelijke projecten.

Zij steunt de codificering van bepalingen ter bestrijding 
van racisme en discriminatie met het oog op de opkomst 
van extreemrechts in Europa. Zij vraagt naar het tijdschema 
voor deze codificering, de beginselen die eraan ten 
grondslag zullen liggen en de adviezen die in dit verband 
zijn verzameld.

Wat handicaps betreft, beoogt het Plan voor de integratie 
van handistreaming in het overheidsbeleid de integratie 
van mensen met een handicap over de hele lijn. Ze vroeg 
welke vooruitgang er was geboekt met de inclusieve gids 
en welke actie er was ondernomen door equal.brussels en 
de dienst huisvesting in het kader van het plan.

De integratie van LGBTQIA+-personen is ook het 
onderwerp van een nieuw plan. Ze vroeg welke coördinatie 
er met de gemeenten, de politiezones, het IGVM en het 
parket van Brussel was opgezet om de doelstellingen van 
het plan te verwezenlijken, en welke vooruitgang er was 
geboekt met de oprichting van het platform, dat ook in het 
plan was voorzien.

Tot slot benadrukt ze dat elk lid van de regering binnen 
zijn eigen bevoegdheid de nodige maatregelen moet 
nemen. Ze zou graag willen weten welke maatregelen zijn 
genomen om het vrouwelijke ondernemerschap te onder-
steunen. 

Mevrouw Lotte Stoops merkte een lichte daling op 
van het budget dat is toegewezen aan lokale overheden, en 
andere lichte stijgingen. Ze vraagt om opheldering over de 
totale budgetten die zijn gedaald of gestegen. Ze verwelkomt 
de gestelde prioriteiten en de steun voor de vrijwilligers-
sector. De steun van Brupartners voor de drie Brusselse 
raden (vrouwen, mannen, gehandicapten en racisme) is 
gestegen en ze vroeg zich af of dit overeenkwam met de 
indexering. Ze is blij dat de staatssecretaris in zijn richtnota 
uitdrukkelijk vermeldt dat perspectieven gebaseerd zijn 
op intersectionaliteit, wat volgens haar fundamenteel is 
voor mensen die op verschillende gronden gediscrimi-
neerd worden. Ze zou graag willen weten welke contacten 
er zijn gelegd met de vrijwilligerssector, in het bijzonder 
met betrekking tot de termijn voor de oprichting van de 
Brusselse antiracismeraad.

Wat inclusieve speelplaatsen betreft, zou ze graag 
willen weten hoe deze zullen worden opgezet en of het 
aanvullende speelplaatsen zullen zijn: ze denkt dat concrete 
voorbeelden nuttig zouden zijn om te begrijpen hoe dit zal 
worden gedaan.
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Elle a également hâte de connaître les résultats de 
l’évaluation du plan de lutte contre les violences faites aux 
femmes. Elle souhaite savoir comment ce sera effectué et 
si le budget prévoit quelque chose à cet égard. Les col-
laborations avec les maisons de jeunes, la prévention, 
safe.brussels, et le centre VIF sont fondamentales, au même 
titre que celles avec les autres Régions et les pouvoirs 
locaux. Trouver la voie pour obtenir de l’aide localement 
est crucial.

Elle soulève qu’il existe en Belgique un travail de 
mémoire autour des nombreuses victimes d’accusation de 
sorcellerie. Un travail sur ces violences éminemment genrées 
permet de comprendre des thématiques très actuelles et de 
rompre définitivement avec certaines pratiques. Faire le 
lien entre le passé et le futur lui semble bénéfique et a d’in-
téressantes visées éducatives et préventives. Elle signale 
que l’histoire nous apprend que c’est après une guerre 
importante, en 1600, dans un contexte de crise économique 
et climatique, que l’on se focalise sur les questions de genre 
ou d’autres spécificités. Ceci résonne, pour elle, dans le 
contexte actuel, comme le montre la montée de l’extrême 
droite aux Pays-Bas.

Elle s’inquiète que les violences de rue à l’égard des 
femmes persistent et insiste sur des solutions à 360 degré. 
Elle évoque l’initiative de la VGC qui offre un soutien à 
l’organisation d’évènement bruxellois.

Elle reconnait que dans l’espace public, les auteurs de 
violences sont très minoritairement des femmes. Dans la 
sphère privée, elle estime que ce n’est pas aussi simple, 
et indique qu’une étude a mis au jour que la moitié des 
hommes ont déjà été victimes de violences sexuelles, 
même s’ils ne s’expriment pas sur ces sujets. Elle juge 
fondamental de reconnaître l’existence de ces victimes. Le 
nom de l’initiative dispose d’un site web: niet voor niets, 
wij zien je wel. Elle trouve absurde que cette initiative 
relève de la sphère privée, et soit portée par des sexologues. 
Elle demande si des budgets sont prévus pour soutenir les 
hommes victimes.

En ce qui concerne UNIA, elle regrette le choix du 
gouvernement flamand de faire bande à part avec le VMRI 
et estime que ce sont des mesures inefficientes, qui alour-
dissent les difficultés pour les victimes, confrontées à des 
systèmes et méthodologies différentes. Elle demande à 
la secrétaire d’État si la mise en place de VMRI en mars 
dernier a une incidence sur les Bruxellois.

M. Petya Obolensky s’étonne qu’il n’y ait pas de bilan 
critique de la situation de terrain. Il cite Patrick Charlier, 
d’UNIA, qui aurait affirmé qu’avec la politique menée à 
Bruxelles, l’égalité des chances pourra être atteinte dans 
103 ans. Une approche transversale et intégrée est indis-
pensable mais insuffisante. Dans une majority minority city 
comme la Région bruxelloise, il pense que les Bruxellois 

Ze wil ook graag de resultaten kennen van de evaluatie 
van het plan om geweld tegen vrouwen te bestrijden. Ze wil 
graag weten hoe dit zal gebeuren en of de begroting hierin 
voorziet. De samenwerking met jeugdhuizen, preventie, 
safe.brussels en het centrum voor slachtoffers van intrafa-
miliaal geweld is fundamenteel, net als die met de andere 
gewesten en lokale overheden. Manieren vinden om lokaal 
hulp te krijgen is cruciaal. 
 

Ze wijst erop dat er in België een herdenking is van 
de vele slachtoffers van beschuldigingen van hekserij. 
Werken rond deze sterk gendergebonden vorm van geweld 
helpt ons om zeer actuele thema’s te begrijpen en voor 
eens en altijd met bepaalde praktijken te breken. De link 
leggen tussen het verleden en de toekomst lijkt haar nuttig 
en heeft interessante educatieve en preventieve doelstellin-
gen. Ze wijst erop dat de geschiedenis ons leert dat het na 
een grote oorlog was, in 1600, tegen een achtergrond van 
economische en klimatologische crisis, dat mensen zich 
richtten op genderkwesties of andere specifieke kenmerken. 
Voor haar resoneert dit met de huidige context, zoals blijkt 
uit de opkomst van extreemrechts in Nederland.

Ze is bezorgd dat geweld op straat tegen vrouwen 
blijft bestaan en dringt aan op 360-graden oplossingen. Ze 
noemde het VGC-initiatief, dat ondersteuning biedt bij de 
organisatie van evenementen in Brussel.

Ze erkent dat in de publieke sfeer de meerderheid van 
de geweldplegers vrouwen zijn. In de privésfeer is het 
volgens haar niet zo eenvoudig en ze wijst erop dat uit 
een onderzoek is gebleken dat de helft van de mannen al 
slachtoffer is geweest van seksueel geweld, ook al uiten 
ze zich niet over deze onderwerpen. Volgens haar is het 
essentieel om het bestaan van deze slachtoffers te erkennen. 
De naam van het initiatief heeft een website: niet voor 
niets, wij zien je wel. Ze vindt het absurd dat dit initiatief 
een privé-aangelegenheid is en dat het gepromoot wordt 
door seksuologen. Ze vraagt of er budget is om mannelijke 
slachtoffers te ondersteunen.

Wat Unia betreft, betreurde ze de beslissing van de 
Vlaamse regering om alleen met de VMRI aan de slag te 
gaan en vond ze dat dit inefficiënte maatregelen waren die 
het moeilijker maakten voor de slachtoffers, die met ver-
schillende systemen en methodologieën te maken kregen. 
Ze vroeg de staatssecretaris of de invoering van de VMRI 
afgelopen maart gevolgen had voor de Brusselaars.

De heer Petya Obolensky is verbaasd dat de situatie 
ter plaatse niet kritisch is beoordeeld. Hij citeert Patrick 
Charlier van Unia, die had gezegd dat met het beleid dat 
in Brussel wordt gevoerd, in 103 jaar tijd gelijke kansen 
kunnen worden bereikt. Een transversale en geïntegreerde 
aanpak is essentieel, maar niet voldoende. In een stad met 
een minderheidsmeerderheid zoals het Brussels Gewest, 
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attendent des mesures fortes, en particulier dans les 
secteurs critiques où les discriminations sont connues de 
longue date: l’enseignement, l’emploi et le logement. 
 

Il critique le manque d’ambition du gouvernement: 
le soutien aux associations est insuffisant et le volet 
«lutte contre les discriminations» lui paraît absent. Pour 
lui, ce n’est pas l’arsenal législatif qui nécessite d’être 
retravaillé, étant donné que la Belgique est l’un des pays 
les mieux armés sur le plan législatif. C’est l’application 
de la législation qui est problématique, plus de 40 ans après 
l’adoption de la loi Moureaux. Une approche préventive, 
dénuée de sanction est sans effet.

Il suggère à la secrétaire d’État d’interpeller le ministre 
Clerfayt concernant l’inspection bruxelloise de l’emploi 
où 30 % des collaborateurs accusent leur hiérarchie de 
harcèlement raciste et sexiste.

En ce qui concerne les pouvoir locaux, il estime que 
la majorité d’entre eux continuent de discriminer les tra-
vailleuses qui portent un foulard: elles peuvent récurer les 
toilettes, mais pas être en contact avec le public, ce qu’il 
trouve violent.

Concernant le conseil consultatif bruxellois pour l’éli-
mination du racisme, il invite à davantage d’humilité, 
puisque ce conseil ne va jamais «éliminer» le racisme. Il 
craint qu’il s’agira d’un organe décoratif, dont les avis ne 
seront pas contraignants et qui n’aura pas de mandat. Il 
regrette que le gouvernement ne soit pas même contraint 
de lire ces avis.

Mme Françoise De Smedt salue l’augmentation du 
budget global. Elle déplore que les violences faites aux 
femmes soient omniprésentes et salue la mise en place des 
cellules EVA. Elle demande si des budgets vont encore être 
alloués à ces cellules en 2024. 24 féminicides ont encore été 
dénombrés cette année et le chiffre est sous-estimé. Trois 
refuges devaient ouvrir. Elle estime que c’est peu, voudrait 
savoir si des places supplémentaires sont encore prévues et 
demande les convergences entre la mission logement et la 
mission 05 à cet égard. 
 

Concernant les violences dans le milieu de la nuit, elle 
demande ce qui est expressément prévu. Elle demande si, 
au niveau local, des centres universitaires de prévention des 
violences sexuelles seront établis.

Concernant le soutien à la société civile, elle demande 
si une première évaluation a été faite pour le changement 
de système des subsides aux associations. Au niveau du 
budget prévu aux AB, elle souhaite avoir davantage d’infor-

gelooft hij dat de Brusselaars wachten op krachtige 
maatregelen, vooral in de kritieke sectoren waar discri-
minatie al lang bekend is: onderwijs, werkgelegenheid en 
huisvesting.

Hij bekritiseert het gebrek aan ambitie van de regering: 
de steun aan verenigingen is onvoldoende en het aspect 
“antidiscriminatie” lijkt te ontbreken. Volgens hem is het 
niet het wetgevende arsenaal dat moet worden herwerkt, 
aangezien België een van de best uitgeruste landen is op het 
vlak van wetgeving. Het is de toepassing van de wetgeving 
die problematisch is, meer dan 40 jaar na de goedkeuring 
van de wet-Moureaux. Een preventieve aanpak zonder 
sancties is niet doeltreffend.

Hij stelt voor dat de staatssecretaris minister Clerfayt 
zou bevragen over de Brusselse arbeidsinspectie, waar 
30% van de werknemers hun oversten beschuldigen van 
racistische en seksistische pesterijen.

Wat de lokale overheden betreft, is hij van mening dat 
de meerderheid van hen werknemers met hoofddoeken 
blijft discrimineren: ze mogen toiletten schrobben, maar 
niet in contact komen met het publiek, wat hij crimineel 
vindt.

Met betrekking tot de Brusselse Adviesraad voor de 
Uitbanning van Racisme riep hij op tot meer nederigheid, 
aangezien deze raad het racisme nooit zal “uitbannen”. Hij 
vreest dat het een decoratief orgaan zal zijn, waarvan de 
adviezen niet bindend zullen zijn en dat het geen mandaat 
zal hebben. Hij betreurde het dat de regering niet eens 
verplicht zou zijn om deze adviezen te lezen.

Mevrouw Françoise De Smedt verwelkomt de 
verhoging van het totale budget. Ze betreurt dat geweld 
tegen vrouwen alomtegenwoordig is en verwelkomde 
de oprichting van cel EVA. Ze vroeg of er in 2024 nog 
steeds budgetten worden toegekend aan deze eenheden. 
Er waren dit jaar weer 24 vrouwenmoorden en het cijfer 
wordt onderschat. Er zouden drie opvanghuizen worden 
geopend. Ze vindt dit onvoldoende en wil weten of er nog 
extra plaatsen gepland zijn, en welke overeenstemming er 
in dit opzicht is tussen de opdracht inzake huisvesting en 
opdracht 05.

Met betrekking tot geweld “s nachts vraagt ze wat er 
concreet gepland is. Ze vraagt of er op lokaal niveau uni-
versitaire centra voor de preventie van seksueel geweld 
zullen worden opgericht.

Wat de steun aan het maatschappelijke middenveld 
betreft, vraagt ze of er een eerste evaluatie is gemaakt van 
de wijziging van het subsidiesysteem voor verenigingen. 
Wat het budget voor AB’s betreft, zou zij meer informatie 
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mation sur ce qui concerne plus spécifiquement les droits 
des femmes d’une part et les autres formes de discrimina-
tions d’autre part: comment les montants sont-ils ventilés?

Mme Marie Borsu salue les efforts fournis tant au 
niveau fédéral qu’au niveau régional. L’arsenal législatif 
s’est aussi renforcé. Elle demande s’il est possible de 
recevoir un tableau des mesures de sensibilisation mises en 
place pour faire connaître les nouvelles règles. Elle salue 
l’approche panoramique des différents plans, ainsi que les 
dispositifs de formation qui accompagnent ces plans. Elle 
voudrait connaître les conclusions du groupe de travail 
«genre et sport» ainsi que le point de vue du groupe de 
travail sur la création d’une charte pour l’égalité dans la 
petite enfance.

Elle voudrait aussi des éclaircissement sur ce en quoi 
consiste l’égalité entre les femmes et les hommes dans la 
communication des communes. Elle souhaite également de 
l’information sur l’implémentation de la stratégie transver-
sale de genderbudgeting: quelles sont les administrations 
qui l’appliquent intégralement, comment l’intégration de la 
dimension de genre est-elle évaluée?

En termes de handistreaming, elle note que l’accent est 
mis sur la formation, la communication incisive et l’ac-
compagnement personnalisé des personnes concernées. 
Elle demande si un bilan a été fait pour faciliter l’accès aux 
institutions publiques et à l’emploi. 
 

Il est prévu de collaborer avec urban et les communes 
pour mettre en place une méthodologie pour le traitement 
des traces du passé colonial. Elle demande un complément 
d’information et souhaite savoir comment il sera tenu 
compte de la résolution décolonisation adoptée par le 
Parlement.

Concernant les cellules EVA, elle demande quel critère 
a conduit au choix des communes pilotes (par exemple un 
éventuel «sursignalement») et comment le dispositif sera 
étendu.

Elle souhaite conclure en interpellant concernant la 
montée de l’antisémitisme, évoquant l’arrestation récente 
de très jeunes personnes en possession d’explosifs. Elle 
insiste sur la nécessité de casser ce cercle de haine. 
 

Mme Nicole Nketo Bomele félicite la secrétaire d’État 
pour l’évolution constante du budget. Elle insiste sur la 
nécessité de procéder concrètement au genderbudgeting. 
Concernant les six plans d’actions bruxellois, elle demande 
où en sont les évaluations. Concernant le plan handistrea-
ming, elle demande ce qui a été financé. Concernant le plan 
racisme, celui-ci sera-t-il bientôt évalué? Les synergies 

willen over wat specifiek betrekking heeft op vrouwen-
rechten enerzijds en andere vormen van discriminatie 
anderzijds: hoe zijn de bedragen uitgesplitst?

Mevrouw Marie Borsu verwelkomt de inspannin-
gen op zowel federaal als gewestelijk niveau. Ook het 
wetgevende arsenaal is versterkt. Ze vraagt of ze een 
tabel kan krijgen met de bewustmakingsmaatregelen die 
genomen zijn om de nieuwe regels bekend te maken. Ze is 
ingenomen met de alomvattende aanpak van de verschil-
lende plannen en de bijbehorende opleidingsprogramma’s. 
Zij zou graag de conclusies van de werkgroep “gender en 
sport” kennen, alsook het standpunt van de werkgroep over 
de opstelling van een handvest voor gelijkheid in de vroege 
kinderjaren.

Ze zou ook graag opheldering krijgen over wat gen-
dergelijkheid betekent in de gemeentelijke communica-
tie. Ze wil ook graag informatie over de uitvoering van de 
horizontale strategie voor genderbudgettering: welke admi-
nistraties passen deze volledig toe en hoe wordt gender-
mainstreaming beoordeeld? 
 

Met betrekking tot handistreaming merkte ze op dat 
de nadruk ligt op opleiding, doeltreffende communicatie 
en gepersonaliseerde ondersteuning voor de betrokken 
personen. Ze vroeg of er een evaluatie was uitgevoerd 
om de toegang tot openbare instellingen en werk te 
vergemakkelijken.

Er zijn plannen om samen te werken met stedelijke 
en lokale autoriteiten om een methodologie op te stellen 
voor het omgaan met sporen van het koloniale verleden. 
Ze vroeg om meer informatie en wilde weten hoe de 
door het Parlement aangenomen dekolonisatieresolutie in 
aanmerking zou worden genomen.

Met betrekking tot de cel EVA vroeg ze welke criteria 
zijn toegepast om de testgemeenten te selecteren (bijvoor-
beeld mogelijke “overrapportage”) en hoe het systeem zal 
worden uitgebreid.

Tot slot stelde ze de kwestie van het toenemende anti-
semitisme aan de orde, waarbij ze verwees naar de recente 
arrestaties van zeer jonge mensen die in het bezit waren van 
explosieven. Ze benadrukt de noodzaak om deze cyclus 
van haat te doorbreken.

Mevrouw Nicole Nketo Bomele feliciteert de staatsse-
cretaris met de constante ontwikkeling van de begroting. Ze 
benadrukt de noodzaak van concrete genderbudgettering. 
Met betrekking tot de zes Brusselse actieplannen vraagt ze 
hoe het staat met de evaluatie ervan. Met betrekking tot 
het plan inzake handicaps vraagt zij wat er is gefinancierd. 
Wordt het racismeplan binnenkort geëvalueerd? Ze is van 
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avec la COCOF et la VGC lui paraissent fondamentales 
et elle insiste sur une bonne collaboration. Concernant le 
plan sur les violences faites aux femmes, elle demande si la 
campagne de communication qui a fait suite aux violences 
dans le milieu de la nuit a été évaluée. Concernant les zones 
de police, il lui parait fondamental de fournir une formation 
uniforme. Elle souhaite savoir si toutes les zones ont suivi 
les formations, ainsi que le planning de mise en place des 
cellules EVA.

En ce qui concerne le plan monoparentalité, elle 
demande si le site parent solo est bien connu du grand 
public.

Enfin, elle estime que les seniors sont les grands oubliés 
des politiques régionales et exhorte à ce qu’on en tienne 
compte.

La secrétaire d’État indique, concernant les questions 
sur les chiffres de signalements de faits racistes et/ou 
antisémites, que ces chiffres ont été présentés il y a 2 
semaines par Unia et sont disponibles dans le premier 
rapport bruxellois d’Unia sur leur site internet. Elle ne 
dispose pas d’autres chiffres, cette récolte des signalements 
étant de leurs compétences.

Elle a appris hier dans la presse, comme Mme Teitelbaum, 
que quelque septante signalements ont été recensés depuis 
début octobre, dont la moitié concernerait des menaces à 
caractère antisémite. Il peut s’agir d’intimidation verbale, 
de menaces via les réseaux sociaux ou encore d’incidents 
mineurs.

L’antisémitisme en particulier, tout comme le racisme 
en général, devrait faire partie d’une histoire révolue. Et 
pourtant, ce combat est loin d’être terminé. La lutte contre 
l’antisémitisme fait partie intégrante de tous les dispositifs 
de lutte contre le racisme. La lutte contre l’antisémitisme 
est largement couverte au sein du plan bruxellois de lutte 
contre le racisme, il ne pourrait en être autrement. Bien sûr, 
contre le racisme, contre l’antisémitisme, contre la haine, 
on n’en fera jamais assez.

Concernant une éventuelle conférence interministérielle, 
voilà plus d’un an qu’elle insiste auprès de la Secrétaire 
d’État en charge de l’égalité de chances au Gouvernement 
fédéral pour que le Mécanisme de coordination contre 
l’antisémitisme puisse être intégré par les entités fédérées. 
Chacune des entités a des compétences permettant d’agir. 
Il est urgent de les coordonner, de mettre les énergies en 
commun pour combattre ce fléau pour la démocratie qu’est 
l’antisémitisme. Elle a reçu une proposition concrète en ce 
sens très récemment, et tous les gouvernements des entités 
approuveront encore en décembre de cette année cette 
interfédéralisation. Et elle s’en réjouit.

mening dat de synergieën met de Cocof en de VGC fun-
damenteel zijn en dringt aan op een goede samenwerking. 
Wat het plan inzake geweld tegen vrouwen betreft, vraagt 
ze of de communicatiecampagne naar aanleiding van het 
geweld in het uitgaansleven geëvalueerd is. Wat de poli-
tiezones betreft, vindt ze het essentieel om in een uniforme 
opleiding te voorzien. Ze wilde weten of alle zones werden 
opgeleid en wat het tijdschema is voor het opzetten van de 
cel EVA.

Met betrekking tot het plan voor alleenstaande ouders 
vroeg ze of de website voor alleenstaande ouders goed 
bekend was bij het grote publiek.

Tot slot is ze van mening dat senioren de vergeten 
slachtoffers zijn van het gewestelijke beleid en dringt ze 
erop aan dat er rekening met hen wordt gehouden.

De staatssecretaris geeft ten aanzien van de vragen 
over de cijfers van meldingen van racistische en/of antise-
mitische incidenten aan dat deze cijfers 2 weken geleden 
zijn voorgesteld door Unia en terug te vinden zijn in het 
eerste Brusselse rapport van Unia op hun website. Zij heeft 
geen andere cijfers, aangezien deze verzameling rapporten 
onder hun verantwoordelijkheid valt.

Net als mevrouw Teitelbaum vernam zij gisteren via de 
pers dat er sinds begin oktober ongeveer zeventig meldingen 
zijn binnengekomen, waarvan de helft betrekking heeft op 
bedreigingen van antisemitische aard. Het kan gaan om 
verbale intimidatie, bedreigingen via sociale netwerken of 
zelfs kleine incidenten.

Antisemitisme in het bijzonder, net als racisme in het 
algemeen, zou tot het verleden moeten behoren. En toch is 
deze strijd nog lang niet gestreden. De strijd tegen antise-
mitisme maakt integraal deel uit van alle inspanningen om 
racisme te bestrijden. De strijd tegen antisemitisme komt 
ruim aan bod in het Brusselse antiracismeplan; dat kon ook 
niet anders. Natuurlijk kunnen we nooit genoeg doen om 
racisme, antisemitisme en haat te bestrijden. 
 

Wat een mogelijke interministeriële conferentie betreft, 
dringt ze er al meer dan een jaar bij de staatssecretaris voor 
Gelijke Kansen van de federale regering op aan om ervoor 
te zorgen dat het coördinatiemechanisme tegen antisemi-
tisme kan worden geïntegreerd door de deelstaten. Elk van 
de entiteiten heeft de bevoegdheid om actie te ondernemen. 
Het is dringend nodig om ze te coördineren en onze 
krachten te bundelen in de strijd tegen het antisemitisme, 
dat een plaag is voor de democratie. De commissie heeft 
zeer recent een concreet voorstel in die zin ontvangen en 
alle regeringen van de entiteiten zullen deze interfederali-
sering in december van dit jaar opnieuw goedkeuren.



 — 335 —A-784/3 - 2023/2024 (deel 2) A-784/3 - 2023/2024 (partie 2)

Lors de la réunion du Mécanisme de coordination fédéral 
de lutte contre l’antisémitisme, à laquelle son cabinet a pris 
part le 8 novembre 2023 dans la perspective de l’interfédé-
ralisation de ce Mécanisme de coordination, Unia faisait 
remarquer que les signalements d’actes antisémites avaient 
bel et bien connu une augmentation significative depuis le 
7 octobre.

Lors de cette réunion du Mécanisme de coordination, 
Unia a communiqué ses 10 recommandations concernant 
la lutte contre l’antisémitisme. L’une d’elles est que la 
lutte contre l’antisémitisme doit se trouver dans les plans 
d’action contre le racisme. Aux dires d’Unia, de tous les 
plans, seul le Plan bruxellois de lutte contre le racisme a 
intégré des actions spécifiques contre l’antisémitisme dans 
les mesures annoncées.

Elle partage l’émotion et la colère face aux actes 
antisémites, toujours, chaque jour. Il est inacceptable que 
des juifs aient peur en Région bruxelloise. Il est hors de 
question d’accepter que quiconque ait peur parce qu’il ou 
elle est d’une origine, d’une ascendance, d’une couleur de 
peau, quelle qu’elle soit. Tous ces amalgames et tout acte de 
haine sont inacceptables et nous ne baisserons pas les bras 
devant les défis que cela nous pose. Nous les combattons 
et nous continuerons à réaliser, avec toute la force de nos 
convictions humanistes, et avec tous les moyens dont nous 
pouvons disposer, les actions nécessaires pour les prévenir.

Elle a entendu les contributions des représentants des 
organisations juives et, plus largement, des organisations de 
lutte contre l’antisémitisme, des associations de lutte contre 
le racisme, qui ont pris part aux Assises et a consulté de 
nombreuses organisations de lutte contre l’antisémitisme 
pendant la rédaction du Plan de lutte contre le racisme et 
après l’adoption du Plan, en décembre 2022. Son cabinet 
et elle-même sont particulièrement attentifs à cet enjeu et 
à rester en contact et à l’écoute des organisations luttant 
contre l’antisémitisme. 
 
 

Elle a entendu des critiques depuis l’adoption du Plan 
sur cette thématique de l’antisémitisme, mais aussi très peu 
de propositions concrètes à la portée de nos compétences 
régionales.

Le Plan racisme contient 48 actions. Toutes ces actions 
vont contribuer, à leur niveau, à combattre l’idéologie du 
racisme et les discriminations qui en découlent. Toutes 
servent à déconstruire ce que forgent les idéologies de 
haine: une société fracturée, qui ne voit la réalité sociale 
qu’avec des lunettes identitaires. 
 

Tijdens de vergadering van het federaal coördinatieme-
chanisme ter bestrijding van antisemitisme, waaraan Unia 
op 8 november 2023 deelnam met het oog op de interfede-
ralisering van dit coördinatiemechanisme, wees Unia erop 
dat de meldingen van antisemitische daden sinds 7 oktober 
inderdaad aanzienlijk waren toegenomen. 
 

Op deze vergadering van het coördinatiemechanisme 
heeft Unia haar 10 aanbevelingen met betrekking tot de 
strijd tegen antisemitisme meegedeeld. Eén daarvan is dat 
de strijd tegen antisemitisme moet worden opgenomen in 
de actieplannen tegen racisme. Volgens Unia heeft van alle 
plannen alleen het Brussels Plan ter bestrijding van racisme 
specifieke acties tegen antisemitisme opgenomen in de 
aangekondigde maatregelen.

Ze deelt de emotie en woede over de antisemitische 
daden die elke dag blijven plaatsvinden. Het is onaan-
vaardbaar dat Joden bang zijn in het Brusselse Gewest. Het 
is onaanvaardbaar dat iemand bang zou zijn omdat hij of 
zij van een bepaalde afkomst, afstamming of huidskleur 
is. Al deze uitspraken en daden van haat zijn onaanvaard-
baar en we zullen niet opgeven tegenover de uitdagingen 
die ze vormen. We bestrijden ze en we zullen de nodige 
actie blijven ondernemen om ze te voorkomen, met alle 
kracht van onze humanistische overtuigingen en met alle 
middelen die ons ter beschikking staan.

Ze heeft geluisterd naar bijdragen van vertegenwoor-
digers van joodse organisaties en, in bredere zin, organisa-
ties die antisemitisme bestrijden en verenigingen die zich 
inzetten voor de bestrijding van racisme, die deelnamen 
aan de assisen tegen racisme, en heeft talrijke organisa-
ties die zich inzetten voor de bestrijding van antisemi-
tisme geraadpleegd tijdens het opstellen van het plan ter 
bestrijding van racisme en na de goedkeuring van het plan 
in december 2022. Zij en haar kabinet hebben bijzondere 
aandacht voor deze kwestie en voor het onderhouden van 
contacten met en het luisteren naar organisaties die strijden 
tegen antisemitisme.

Sinds de goedkeuring van het plan heeft zij kritiek 
gehoord op het onderwerp antisemitisme, maar ook zeer 
weinig concrete voorstellen binnen de reikwijdte van onze 
regionale bevoegdheden.

Het racismeplan bevat 48 acties. Al deze acties zullen 
op hun eigen niveau bijdragen aan het bestrijden van de 
ideologie van racisme en de discriminatie die daaruit 
voortkomt. Ze dienen allemaal om een einde te stellen 
aan wat haatideologieën aan het veroorzaken zijn: een 
gebroken samenleving die de sociale realiteit alleen door 
een op identiteit gebaseerde bril ziet.
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Sur ces 48 actions, 6 actions contiennent spécifique-
ment des mesures qui visent explicitement l’antisémitisme. 
Elle reviendra sur trois de celles-ci.

L’action 1 qui consiste à «Assurer le soutien financier 
du secteur associatif antiraciste» equal.brussels finance des 
projets associatifs luttant contre l’antisémitisme.

Ensuite, la promotion des commémorations liées à la 
lutte contre le racisme, dont la journée internationale dédiée 
à la mémoire des victimes de la Shoah qui sera une journée 
officiellement commémorée par la Région dès 2024 et qui 
sera la première des trois journées.

Et enfin, la création du conseil consultatif bruxellois 
relatif à la lutte contre le racisme qui veillera à intégrer des 
représentant.es d’associations de lutte contre l’antisémi-
tisme et de spécialistes de l’antisémitisme. 
 

Il n’y a pas encore d’évaluation du plan de lutte contre 
le racisme puisque conformément aux termes approuvés 
par le Gouvernement et qui ont été présentés, le plan sera 
évalué à mi-parcours, soit dans un an. Il y a bien entendu un 
monitoring qui est réalisé en permanence par equal.brussels 
et son cabinet.

Concernant les dépenses liées au Code, celui-ci 
représente un coût important au niveau des dépenses 
juridiques puisque le marché est en cours depuis presque 
3 ans. Les dépenses de 2024 concernent 145.000 euros 
pour le solde du marché et 35.000 euros pour des actions 
de vulgarisation et de communication. Cela pourra être 
un colloque ou des résumés thématiques par exemple. Un 
marché doit être lancé à ce sujet pour assurer une vulgari-
sation maximale et surtout de pédagogie.

Concernant le genderbudgeting au niveau des communes 
bruxelloises, Bruxelles Pouvoirs locaux accompagne 
les communes bruxelloises dans la mise en œuvre de 
politiques qui tiennent compte de la dimension de genre, 
notamment dans la mise en œuvre d’un budget genré. BPL 
organise depuis plusieurs années des formations sur le sujet 
à destination des communes et des CPAS ainsi que l’ac-
compagnement des communes dans la rédaction de budgets 
genrés et la création d’outils pour faciliter cette budgéti-
sation sensible au genre. Cette année, BPL a travaillé à 
nouveau avec Saint-Gilles et Saint-Josse, et deux nouvelles 
communes se sont ajoutées: Uccle et Schaerbeek. Le Corif 
était accompagnateur de ce travail.

Un guide méthodologique à destination des communes 
sur le gender budgeting préparé par le Corif et BPL, a été 
publié et diffusé aux communes, et a été diffusé largement 
puisque 300 exemplaires FR/NL ont été distribués. 
L’évènement de présentation du guide a eu lieu le 

Van deze 48 acties bevatten er 6 maatregelen die 
expliciet gericht zijn op antisemitisme. Op drie daarvan 
komtze terug.

Actie 1, die financiële steun moet vinden voor de anti-
racistische verenigingen. Equal.brussels financiert vereni-
gingsprojecten die antisemitisme bestrijden.

Ten tweede, de bevordering van herdenkingen in 
verband met de strijd tegen racisme, waaronder de inter-
nationale dag ter nagedachtenis van de slachtoffers van de 
shoah, die vanaf 2024 officieel door het gewest zal worden 
herdacht en die de eerste van drie dagen zal zijn.

Ten slotte de oprichting van de Brusselse Adviesraad 
voor de Uitbanning van Racisme, waarin vertegenwoordi-
gers van verenigingen die zich inzetten voor de bestrijding 
van antisemitisme en specialisten op het gebied van antise-
mitisme zitting zullen hebben.

Er heeft nog geen evaluatie van het antiracismeplan 
plaatsgevonden, want volgens de voorwaarden die door 
de regering zijn goedgekeurd en aan u zijn voorgelegd, zal 
het plan halverwege de looptijd worden geëvalueerd, dat 
wil zeggen over een jaar. Er is natuurlijk een permanente 
opvolging door equal.brussels en zijn bureau.

De uitgaven voor de wet zorgen voor aanzienlijke 
juridische kosten, aangezien het contract al bijna 3 jaar 
loopt. De uitgaven in 2024 bedragen 145.000 euro voor 
de resterende looptijd van het contract en 35.000 euro 
voor activiteiten op het gebied van popularisering en com-
municatie. Dit kan bijvoorbeeld een conferentie zijn of 
thematische samenvattingen. Op dit gebied moet er werk 
worden gemaakt van een contract om een maximale popu-
larisering en vooral educatie te garanderen.

Wat genderbudgettering op het niveau van de Brusselse 
gemeenten betreft, ondersteunt Brussel Plaatselijke 
Besturen (BPB) de Brusselse gemeenten bij de uitvoering 
van beleidsmaatregelen die rekening houden met de gen-
derdimensie, in het bijzonder bij de uitvoering van een gen-
derbudget. Sinds enkele jaren organiseert BPB opleidingen 
over dit onderwerp voor gemeenten en OCMW’s, 
ondersteunt het gemeenten bij het opstellen van gender-
begrotingen en creëert het hulpmiddelen om de genderbe-
wuste budgettering te vergemakkelijken. Dit jaar werkte 
BPB opnieuw samen met de gemeenten Sint-Gillis en 
Sint-Joost en werden twee nieuwe gemeenten toegevoegd: 
Ukkel en Schaarbeek. De Franse Corif steunde dit.

Een methodologische gids voor lokale overheden over 
genderbudgettering, opgesteld door de Franse Corif en 
BPB, is gepubliceerd en verspreid onder lokale overheden. 
Deze is wijdverspreid, met 300 exemplaren in het Frans 
en Nederlands. De voorstelling van de gids vond plaats op 
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18 septembre dernier, matinée durant laquelle la thématique 
des inégalités de genre dans le sport ainsi que la mixité dans 
les cours à l’école a aussi été abordée et présentée. Ce fut 
un grand succès.

Les freins des communes concernant le gender mains-
treaming et le gender budgeting résident principalement 
dans le fait que le gender budgeting n’est pas obligatoire 
pour les communes. Il s’agit donc de convaincre chaque 
commune que cet outil est essentiel pour une commune plus 
égalitaire et inclusive, ce qui n’est pas toujours possible 
malheureusement. Il ne lui revient pas de dresser la liste 
des bons ou des mauvaises élèves. Mais elle tiens la liste 
des communes participantes ou non, via une réponse à une 
question écrite par exemple.

Les subventions à Unia et l’IEFH correspondent à leurs 
demandes introduites ce jour. Est-ce que cela répond aux 
besoins réels au vu des chiffres des signalements accueillis 
par ces institutions? Sans doute pas, mais elle reste à 
l’écoute des demandes de ces deux institutions qui n’ont 
pas introduit de demandes supplémentaires à ce jour. 
 

Concernant le soutien pour le genderbudgeting au niveau 
régional. Cette année encore, les correspondants de genre 
des différentes administrations et cabinets ont bénéficié 
du soutien de deux expertes désignées par equal.brussels 
par le biais d’un marché public pour les aider à réaliser 
les analyses de genre des allocations de base classées en 
catégorie 3. Concrètement, en plus d’une formation d’in-
troduction au gender budgeting, des ateliers spécifiques 
sur les compétences régionales ont été organisés afin de 
permettre aux administrations de poser leurs questions et 
d’améliorer leurs fiches en la matière.

Le montant de 10 000 euros concernant l’accompa-
gnement est à ce jour suffisant, étant donné que toutes les 
formations et ateliers n’étaient pas complets. Bien entendu 
elle espère que ce sujet prendra encore de l’importance et 
dans ce cas il sera nécessaire d’augmenter le montant dédié 
à l’accompagnement. Nous aurons l’occasion d’en discuter 
lors de l’examen de la note genre.

Concernant les études, elle admet que les coûts sont 
importants, mais une étude approfondie sur des sujets 
inédits, cela a effectivement un coût. Par exemple, equal 
a commandé la toute première étude sur les thématiques 
croisées du genre handicap de l’entreprenariat. L’objectif 
de l’étude est d’identifier et analyser les freins et les 
leviers dans l’accès et le maintien dans l’entrepreneu-
riat à Bruxelles, pour l’ensemble du groupe cible étudié 
(hommes et femmes en situation de handicap) et d’en isoler 
et analyser les spécificités de genre (femmes en situation 
de handicap). Sur cette base, il s’agira de développer des 
recommandations permettant de prévenir la perpétua-
tion des inégalités pour l’ensemble du groupe cible et ses 

18 september, een ochtend waarop ook de kwesties van 
genderongelijkheid in de sport en co-educatie op scholen 
werden besproken en voorgesteld. Het was een groot 
succes.

Het grootste obstakel voor gendermainstreaming en 
genderbudgettering voor lokale overheden is dat gender-
budgettering geen verplichting is voor lokale overheden. 
Het is dus zaak om elke gemeente ervan te overtuigen 
dat dit instrument essentieel is voor een meer egalitaire 
en inclusieve gemeente, wat helaas niet altijd mogelijk 
is. Het is niet aan mij om een lijst van goede of slechte 
leerlingen op te stellen maar ze houdt wel een lijst bij van 
deelnemende en niet-deelnemende gemeenten, bijvoor-
beeld via een antwoord op een schriftelijke vraag.

De subsidies aan Unia en het IGVM stemmen overeen 
met de vandaag ingediende aanvragen. Voldoet dit aan de 
werkelijke behoeften, gezien het aantal meldingen dat deze 
instellingen hebben ontvangen? Waarschijnlijk niet, maar 
we luisteren naar de verzoeken van deze twee instellin-
gen, die tot op heden geen aanvullende verzoeken hebben 
ingediend.

Steun voor genderbudgettering op gewestelijk niveau. 
Ook dit jaar konden de gendercorrespondenten in de 
verschillende besturen en bureaus rekenen op de steun 
van twee deskundigen die via een overheidsopdracht 
door equal.brussels waren aangesteld om hen te helpen bij 
het uitvoeren van genderanalyses van basistoewijzingen 
die onder categorie 3 vallen. Concreet werden er, naast 
inleidende opleidingen over genderbudgettering, specifieke 
workshops over de gewestelijke bevoegdheden georga-
niseerd om de administraties in staat te stellen vragen te 
stellen en hun dossiers op dit gebied bij te spijkeren.

De 10.000 euro voor ondersteuning is tot nu toe 
voldoende geweest, aangezien niet alle trainingen en 
workshops volgeboekt waren. Natuurlijk hoopt ze dat 
deze kwestie aan belang zal blijven winnen, in welk geval 
het nodig zal zijn om het bedrag voor ondersteuning te 
verhogen. We zullen de gelegenheid hebben om dit te 
bespreken wanneer we de genderscore bekijken.

Wat studies betreft, geeft ze toe dat de kosten aanzienlijk 
zijn, maar een academische studie over nieuwe onderwerpen 
brengt inderdaad kosten met zich mee. Equal.brussels 
heeft bijvoorbeeld de opdracht gegeven voor de allereerste 
studie over het raakvlak tussen gender en handicap in het 
ondernemerschap. Het doel van de studie is het identifi-
ceren en analyseren van de obstakels en hefbomen om 
toegang te krijgen en te blijven krijgen tot het onderne-
merschap in Brussel, voor de hele onderzochte doelgroep 
(mannen en vrouwen met een handicap) en het isoleren en 
analyseren van de genderspecifieke kenmerken (vrouwen 
met een handicap). Op basis hiervan zullen aanbevelingen 
worden ontwikkeld om het voortduren van ongelijkheden 
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diverses composantes dans le cadre des compétences de la 
Région de Bruxelles-Capitale. 
 

Où en est-on? Le rapport est actuellement en relecture. 
Il comprend les résultats de la recherche quantitative et le 
benchmark, ainsi qu’un début des recommandations. Les 
résultats de l’étude qualitative (avec des réponses de parti-
cipantes) est attendu prochainement.

Cette étude s’inscrit dans une démarche de soutien 
d’equal.brussels auprès des fonctionnaires régionaux 
pour le développement des connaissances de la situation 
bruxelloise en matière d’égalité des chances et est réalisée 
en collaboration avec hub.brussels.

Pour répondre à la question concernant les outils qui 
nous permettent de lutter plus efficacement contre les 
violences faites aux femmes elle a tout récemment pu 
signer une convention inédite qui permettra la mise en 
œuvre d’un projet important: la mise en place d’un site 
internet consacré aux violences faites aux femmes est en 
cours, en collaboration avec l’ASBL GAMS et sur la base 
des besoins et de l’apport d’un groupe de travail constitué 
d’expert.e.s de terrain. Ce projet s’inscrit dans le plan 
bruxellois de lutte contre les violences faites aux femmes 
via les actions 19, 41 et 43 ainsi que l’action 6 du plan han-
distreaming qui sont conjuguées ensemble, et sera destiné à 
plusieurs publics cibles: les professionnel.les, les victimes, 
et leur entourage. Il assurera un accompagnement adapté à 
la situation spécifique de la victime, en particulier en cas de 
vulnérabilités particulières (notamment: la situation admi-
nistrative de séjour, les difficultés linguistiques, la situation 
de handicap, la présence d’enfant…). Equal financera le 
GAMS pour 65.000 euros pour ce projet. Ce projet sera 
lancé en mars 2024, ce qui signifie qu’il sera finalisé dans 
les prochains mois.

Concernant la question relative à l’action pour aider les 
femmes en situation de handicap victimes de violences, 
celle-ci est donc intégrée dans cette action plus globale 
pour aider toutes les femmes victimes de violences intra-
familales. Elle sera bien évidemment rendue accessible 
pour que les femmes en situation de handicap victimes de 
violences puissent en prendre connaissance et être ainsi 
informées des modalités de dépôt de plaintes mais aussi 
des lieux, accessibles, où elles peuvent se rendre pour 
bénéficier d’une aide médicale et/ou psychologique.

La question des violences intrafamiliales et leurs liens 
avec le logement est une question essentielle pour elle. Elle 
a donc décidé de mener un projet ambitieux au cœur de ses 
deux compétences, en travaillant sur la mise en place de 
trois refuges: deux pour les femmes victimes de violences 
et un pour les jeunes LGBTQIA+ en rupture familiale. 
 
 

te voorkomen voor de hele doelgroep en zijn verschillende 
componenten, binnen het kader van de bevoegdheden van 
het Brussels Hoofdstedelijk Gewest.

Hoe ver staan we? Het rapport wordt momenteel herzien. 
Het bevat de resultaten van het kwantitatieve onderzoek en 
de benchmark, evenals een aanzet voor de aanbevelingen. 
De resultaten van het kwalitatieve onderzoek (met reacties 
van deelnemers) worden binnenkort verwacht.

Deze studie maakt deel uit van een initiatief 
van equal.brussels om gewestelijke ambtenaren te onder-
steunen bij het ontwikkelen van hun kennis over de situatie 
rond gelijke kansen in Brussel en wordt uitgevoerd in 
samenwerking met hub.brussels.

Om een antwoord te geven op de vraag naar de instru-
menten waarmee geweld tegen vrouwen doeltreffender 
kan worden bestreden, heeft zij onlangs een nooit eerder 
geziene overeenkomst ondertekend die de uitvoering van 
een groot project mogelijk maakt: in samenwerking met 
de vzw GAMS wordt een website over geweld tegen 
vrouwen opgezet, op basis van de behoeften en de input 
van een werkgroep van deskundigen op dit gebied. Dit 
project maakt deel uit van het Brussels plan ter bestrijding 
van geweld tegen vrouwen via de acties 19, 41 en 43 en 
actie 6 van het plan in verband met handtastelijkheden, die 
samengevoegd worden, en zal gericht zijn op verschillende 
doelgroepen: professionals, slachtoffers en hun families. 
De steun zal worden afgestemd op de specifieke situatie 
van het slachtoffer, met name in gevallen van bijzondere 
kwetsbaarheid (in het bijzonder: verblijfsstatus, taal-
problemen, handicap, aanwezigheid van kinderen enz.). 
Equal.brussels zal dit project van de vzw GAMS voor 
65.000 euro financieren. Dit project zal in maart 2024 van 
start gaan, wat betekent dat het in de komende maanden zal 
worden afgerond.

De vraag over de actie om gehandicapte vrouwen 
die het slachtoffer zijn van geweld te helpen, is daarom 
opgenomen in deze meer algemene actie om alle vrouwen 
die het slachtoffer zijn van huiselijk geweld te helpen. 
Deze actie zal uiteraard toegankelijk worden gemaakt, 
zodat vrouwen met een handicap die het slachtoffer zijn 
van geweld, er kennis van kunnen nemen en geïnformeerd 
worden over hoe ze een klacht kunnen indienen en over 
de toegankelijke plaatsen waar ze terecht kunnen voor 
medische en/of psychologische hulp.

Intrafamiliaal geweld en het verband met huisvesting 
is een belangrijk thema voor haar. Daarom heeft ze 
besloten om een ambitieus project uit te voeren die tot de 
kern behoren van haar twee expertisegebieden, door te 
werken aan het opzetten van drie opvanghuizen: twee voor 
vrouwen die het slachtoffer zijn van geweld en één voor 
jonge LGBTQIA+-personen die te maken hebben met een 
gezinsbreuk.
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Il y a un immeuble destiné à accueillir des victimes 
de violence intra-familiales (19 places dans 8 chambres) 
qui a ouvert ses portes en juillet 2022. L’opérateur (Talita) 
est responsable de l’accompagnement. Ainsi, depuis 
juillet 2022, 23 adultes et 27 enfants ont été hébergés dans 
ce premier refuge. 18 adultes ont été relogées dont 17 dans 
des logements définitifs, ce qui constitue un succès probant.

Le 3e immeuble est destiné à l’accueil des victimes 
de violence intra-familiales et est encore en travaux. Ce 
dernier devrait compter entre 12 et 16 unités de logement, 
avec une capacité de places par unité variant de 2 à 5 lits, 
pouvant accueillir de 35 à 50 personnes, adultes et enfants 
confondus.

Le budget alloué est de 5 millions d’euros, les acquisi-
tions réalisées par la Direction facilities.brussels ont donc 
toutes abouti. La gestion des refuges hors considérations 
immobilières (financement des opérateurs) provient d’une 
enveloppe COCOM du ministre Alain Maron.

Ce n’est évidemment pas suffisant.

Sur les liens entre nos SISP et le secteur des maisons 
d’accueil en matière de violences intra-familiales, le 
nombre de conventions de collaboration conclues par 
les SISP avec le secteur sur la base de l’article 36 et son 
quota minimum d’attribution à respecter est en augmen-
tation depuis 2020: 35 en 2020, 36 en 2021, 47 en 2022, 
52 en 2023. Elle remercie, d’ailleurs, les SISP pour le 
travail admirable qu’elles réalisent en matière d’accueil de 
femmes victimes de violence.

Concernant les questions relatives à l’accessibi-
lité du numérique, effectivement il s’agit d’un enjeu très 
important pour ne laisser personne au bord du chemin de 
la transition numérique et pour permettre à tout le monde, 
dont les personnes en situation de handicap, de bénéficier 
des services online. Selon l’ordonnance du 4 octobre 2018 
relative à l’accessibilité des sites internet, chaque organisme 
régional et local doit mettre en conformité ses sites internet 
et applications mobiles au regard des règles d’accessi-
bilité. Alors, où en est-on concrètement aujourd’hui? 
L’arrêté du Gouvernement bruxellois du 3 février 2022 a 
désigné equal.brussels en tant qu’organe de contrôle. Un 
marché public a été passé afin d’accompagner les institu-
tions bruxelloises dans la mise en œuvre de cette directive. 
L’objectif était de permettre aux administrations d’auditer et 
de labelliser leur site via un prestataire externe. Des sessions 
de formation et de sensibilisation ont été organisées à partir 
de février 2023 et un vade-mecum a été également rédigé. 
Avant cette désignation, aucun monitoring du respect de 
ces normes d’accessibilité numérique n’avait été effectué. 
La désignation d’Equal.brussels a donc permis d’avancer 
concrètement et de s’assurer que tous les sites soient bel 
et bien accessibles aux personnes en situation de handicap.

In juli 2022 werd een gebouw geopend voor slachtof-
fers van intrafamiliaal geweld (19 plaatsen in 8 kamers). 
De exploitant (Talita) is verantwoordelijk voor het bieden 
van ondersteuning. Sinds juli 2022 zijn 23 volwassenen 
en 27 kinderen opgevangen in dit eerste opvangcentrum. 
18 volwassenen zijn herplaatst, waarvan 17 in permanente 
huisvesting, wat een overtuigend succes is.

Het gebouw 3e is bedoeld voor slachtoffers van 
huiselijk geweld en is nog in aanbouw. Het zal naar 
verwachting tussen de 12 en 16 wooneenheden bevatten, 
met een capaciteit van tussen de 2 en 5 bedden per eenheid, 
die plaats bieden aan 35 tot 50 mensen, volwassenen en 
kinderen samen.

Het toegewezen budget bedraagt 5 miljoen euro, 
waarmee de aankopen van de afdeling facilities.brussels 
allemaal zijn afgerond. Het beheer van de opvangplaatsen, 
met uitzondering van vastgoed (financiering van exploitan-
ten) komt uit de GGC-begroting van minister Maron.

Dit is duidelijk nog niet genoeg.

Wat de banden betreft tussen onze OVM’s en de sector 
van de opvanghuizen op het gebied van intrafamiliaal 
geweld, is het aantal samenwerkingsovereenkomsten dat 
door de OVM’s met de sector is ondertekend op basis van 
artikel 36 en het minimale toewijzingsquotum sinds 2020 
gestegen: 35 in 2020, 36 in 2021, 47 in 2022 en 52 in 2023. 
Ze wil ook de OVM’s bedanken voor het bewonderens-
waardige werk dat ze doen in de zorg voor vrouwen die het 
slachtoffer zijn van geweld.

Wat de vragen over digitale toegankelijkheid betreft, 
is het inderdaad een zeer belangrijke kwestie om ervoor 
te zorgen dat niemand uitgesloten wordt bij de digitale 
transitie en om iedereen, ook mensen met een handicap, 
te laten gebruikmaken van online diensten. Volgens de 
ordonnantie van 4 oktober 2018 betreffende de toegan-
kelijkheid van websites moet elke gewestelijke en lokale 
instantie haar websites en mobiele applicaties in overeen-
stemming brengen met de toegankelijkheidsregels. Waar 
staan we vandaag? Het besluit van de Brusselse Regering 
van 3 februari 2022 wees equal.brussels aan als toezichts-
orgaan. Er werd een overheidsopdracht gegund om de 
Brusselse instellingen te ondersteunen bij de uitvoering 
van deze richtlijn. Het doel was om de administraties in 
staat te stellen hun sites te controleren en te labelen via 
een externe dienstverlener. Vanaf februari 2023 werden 
opleidings- en bewustmakingssessies georganiseerd en 
werd een vademecum opgesteld. Vóór deze aanwijzing 
werd er geen enkele controle uitgevoerd op de naleving van 
deze normen voor digitale toegankelijkheid. De aanwijzing 
van equal.brussels heeft dus concrete vooruitgang mogelijk 
gemaakt en ervoor gezorgd dat alle sites toegankelijk zijn 
voor personen met een handicap.
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Au total, ce sont 15 sites internet qui ont été audités. 
Les résultats des audits ont été communiqués aux adminis-
trations et le rapport sera présenté au Gouvernement cette 
semaine pour ensuite être transmis au Parlement. Ce n’est 
un secret pour personne, des défis significatifs subsistent 
donc dans ce domaine. Des pas dans la bonne direction 
ont été faits mais nous devons effectivement continuer à 
travailler pour rendre tous les sites internet accessibles. 
C’est pourquoi, malgré un budget serré, elle veillera à ce 
que des nouvelles journées de formation pour la mise en 
accessibilité des sites internet soient organisées en 2024 
sur 2 demi-journées, avec un programme bien fourni pour 
donner toutes les clés aux gestionnaires de site web pour 
plus d’accessibilité. Elle peut fournir le programme des 
formations 2023 jour par jour, éventuellement par écrit.

Enfin, cette année, BPL a mis à jour et imprimé une 
brochure sur le congé de co-parents et l’implication des 
pères dans la parentalité pour un montant de 4120 euros. 
 

Pour l’année 2024 BPL compte en effet organiser un 
évènement à destination des échevins et fonctionnaires 
communaux sur la paternité et le rôle des hommes dans 
l’égalité, afin de promouvoir la brochure rééditée par 
BPL sur le congé de paternité et rappeler l’importance de 
l’égalité dans le couple et les tâches parentales pour une 
véritable égalité professionnelle entre hommes et femmes. 
Il s’agit donc d’un événement de sensibilisation et de 
diffusion de cette brochure qui permet d’en savoir plus sur 
les modalités du congé paternité.

Concernant la croissance des demandes de subventions 
rentrées auprès d’equal.brussels depuis 2019: en 2023, 374 
projets nous sont parvenus pour une demande totale de 
14.709.417 euros. Equal.brussels aura subsidié 180 projets, 
soit 48 % des projets pour un montant de 3.571.871 euros. 
 

Pour vous donner un ordre d’idée, en 2019, 94 projets 
sont parvenus avec une demande totale d’un million au 
total. En 2023, Equal.brussels a donc traité 4 fois plus de 
dossiers qu’en 2019, et les montants demandés par les asso-
ciations ont été multipliés par 14…

Comment expliquer ceci? Par trois raisons principales. 
Premièrement bien entendu par le presque quadruple-
ment des montants à disposition pour soutenir les asso-
ciations. Deuxièmement par le grand professionnalisme 
d’equal.brussels qui a réussi à se positionner comme 
acteur public clé sur les questions d’égalité des chances 
notamment via des séances d’info et d’échanges qui 
remportent un grand succès. Troisièmement par les plans 
d’actions qui ont été co-construit avec le secteur associatif 
et l’associe largement dans sa mise en œuvre. Equal aura 
géré en 2023 un nombre inédit de demandes de subsides 

In totaal zijn 15 websites gecontroleerd. De resultaten 
van de audits zijn meegedeeld aan de administraties en het 
rapport zal deze week worden voorgesteld aan de regering 
en vervolgens worden doorgestuurd naar het Parlement. Het 
is geen geheim dat er op dit gebied nog grote uitdagingen 
zijn. Er zijn stappen in de goede richting gezet, maar we 
moeten blijven werken aan het toegankelijk maken van alle 
websites. Daarom zal zij, ondanks een krap budget, ervoor 
zorgen dat er in 2024 nieuwe opleidingen voor het toegan-
kelijk maken van websites worden georganiseerd over 2 
halve dagen, met een goed gevuld programma om website-
beheerders alle mogelijkheden te bieden om een grotere 
toegankelijkheid te bereiken. Zij kan het opleidingspro-
gramma voor 2023 van dag tot dag verstrekken, eventueel 
schriftelijk.

Tot slot heeft BPB dit jaar een brochure over co-ou-
derschapsverlof en de betrokkenheid van vaders bij het 
ouderschap bijgewerkt en gedrukt, voor een bedrag van 
4.120 euro.

Voor 2024 is BPB van plan een evenement te 
organiseren voor schepenen en gemeenteambtenaren over 
vaderschap en de rol die mannen spelen in de gelijkheid, 
om de brochure over vaderschapsverlof die BPB opnieuw 
heeft uitgegeven te promoten en hen te herinneren aan het 
belang van gelijkheid in de koppel- en ouderschapstaken 
voor echte professionele gelijkheid tussen mannen en 
vrouwen. Het evenement is bedoeld om meer bekendheid 
te geven aan de brochure, die meer informatie geeft over de 
voorwaarden van vaderschapsverlof.

Wat de groei betreft van de subsidieaanvragen 
die equal.brussels sinds 2019 ontvangt, werden in 2023 
374 projecten ontvangen voor een totale aanvraag van 
14.709.417 euro. Equal.brussels zal 180 projecten hebben 
gesubsidieerd, dat wil zeggen 48% van de projecten voor 
een totaal van 3.571.871 euro.

Ter vergelijking, werden in 2019 94 projecten ontvangen 
met een totale aanvraag van één miljoen euro. In 2023 
heeft equal.brussels 4 keer zoveel aanvragen verwerkt 
als in 2019, en zijn de door verenigingen aangevraagde 
bedragen 14 keer zo hoog geworden …

Hoe kan dit worden verklaard? Er zijn drie belangrijke 
redenen. Ten eerste natuurlijk door de bijna verviervoudi-
ging van de bedragen die beschikbaar zijn om verenigin-
gen te ondersteunen. Ten tweede door het professionalisme 
van equal.brussels, dat erin geslaagd is zich te positioneren 
als een belangrijke publieke speler inzake gelijke kansen, 
vooral door haar zeer succesvolle informatie- en discus-
siebijeenkomsten. Ten derde door de actieplannen die 
samen met de vrijwilligerssector zijn opgesteld en waarbij 
de sector uitgebreid betrokken is bij de uitvoering ervan. 
Tegen 2023 zal equal.brussels een ongekend aantal sub-
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et peut avoir la fierté aujourd’hui de se présenter comme 
un opérateur régional fort, expert et surtout à l’écoute des 
associations.

On ne peut déjà évaluer cette législation dont la 
première année d’exécution est à peine terminée. Après le 
premier cycle d’attribution sur 3 ans, une évaluation aura 
très certainement lieu.

Concernant les projets qui ont été soutenus via les 
appels à projets en 2023, un tableau peut être transmis 
résumant les montants demandés et octroyés par appel, et 
reprenant les informations par thématique. Il sera envoyé 
au secrétariat de la commission.

Une liste énumérative n’aurait pas beaucoup de sens à 
cette heure, pour plusieurs raisons. D’une part, un grand 
nombre de projets ne sont pas identifiables de manière 
hermétique à une seule thématique, d’autre part car les 
deux derniers appels à projets de l’année 2023 ne sont pas 
encore totalement attribués. Elle pourra communiquer des 
listes complètes lors d’une éventuelle question écrite au 
début de l’année 2024 par exemple.

En 2023, comme dit dans son intervention, cinq grandes 
périodes ont rythmé sa politique de subvention aux associa-
tions sur la base de la nouvelle ordonnance.

Concernant le déroulé de l’appel aux associations pour la 
composition du futur Conseil pour l’élimination du racisme 
et affectation du budget supplémentaire de 116.000 euros. 
L’ordonnance portant création du Conseil a été approuvée 
par le Parlement bruxellois le 6 juillet 2023 et sa constitu-
tion est en cours. Dès début 2024, il sera constitué, financé 
et pourra pleinement débuter ses travaux. 
 

Conformément à la législation, il sera composé de 
22 membres effectifs et d’autant de suppléants. Le monde 
académique, les organisations syndicales et d’employeurs 
et les associations de lutte contre le racisme y seront 
représentées.

En outre, dans le but de renforcer une lecture transver-
sale de la politique bruxelloise, les conseils pour l’égalité 
entre les femmes et les hommes et des personnes en 
situation de handicap y prendront part également.

Comme annoncé ici-même, pour trouver les associa-
tions qui feront partie du Conseil, un appel à candidatures 
a été lancé le 18 juillet dernier et très largement diffusé, 
à plusieurs reprises. Les candidatures étaient ouvertes 
jusqu’au 9 octobre. Equal.brussels a reçu 28 candidatures.

sidieaanvragen hebben beheerd en kan het zich nu met 
trots voorstellen als een sterke, deskundige gewestelijke 
operator die luistert naar de verenigingen.

Het is nog niet mogelijk om deze wetgeving, waarvan 
het eerste jaar van uitvoering nog maar net is afgerond, te 
evalueren. Na de eerste toewijzingscyclus van 3 jaar zal er 
zeker een evaluatie plaatsvinden.

Er kan een tabel worden verstrekt met een overzicht 
van de aangevraagde en toegekende bedragen per projec-
toproep in 2023, met informatie per thema. Deze tabel zal 
naar het secretariaat van de commissie worden gestuurd. 
 

Een opsommende lijst zou op dit moment om verschil-
lende redenen niet veel zin hebben. Ten eerste kan een 
groot aantal projecten niet hermetisch worden geïdenti-
ficeerd als één enkel thema en ten tweede zijn de laatste 
twee oproepen voor projecten in 2023 nog niet volledig 
toegewezen. Begin 2024 zal de commissie bijvoorbeeld in 
een schriftelijke vraag volledige lijsten kunnen verstrekken. 

In 2023 waren er, zoals ze in haar toespraak zei, vijf 
belangrijke periodes in mijn beleid om verenigingen te 
subsidiëren op basis van de nieuwe ordonnantie.

Betreffende de oproep aan verenigingen om de 
toekomstige Brusselse Adviesraad voor de Uitbanning van 
Racisme te vormen en de toewijzing van een aanvullende 
begroting van 116.000 euro, werd de ordonnantie tot 
oprichting van de Raad op 6 juli 2023 goedgekeurd door 
het Brussels Parlement en wordt die raad momenteel 
opgericht. Vanaf begin 2024 zal hij opgericht en gefinan-
cierd zijn en volledig aan de slag kunnen.

Overeenkomstig de wet zal die raad 22 gewone leden en 
evenveel plaatsvervangers tellen. De academische wereld, 
vakbonden, werkgeversorganisaties en antiracismevereni-
gingen zullen erin vertegenwoordigd zijn. 
 

Om een multidisciplinaire aanpak van het Brusselse 
beleid te versterken, zullen ook de raden voor de gelijkheid 
van vrouwen en mannen en mensen met een handicap 
deelnemen.

Zoals hier aangekondigd, werd er op 18 juli een 
oproep gedaan tot kandidaatstelling om de verenigingen 
te vinden die in de Raad zullen zetelen. De kandidatu-
ren waren open tot 9 oktober. Equal.brussels ontving 28 
kandidaatstellingen.
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Sur la base du rapport d’analyse d’equal.brussels et 
en tenant compte de la complémentarité des associations, 
des équilibres pertinents, du pluralisme et de la représen-
tativité des associations retenues, elle proposera une liste 
de 11 membres effectifs et 11 membres suppléants au 
Gouvernement bruxellois dans les semaines à venir. 
 

Comme pour les deux autres conseils préexistants, les 
montants dévolus au conseil couvriront notamment: 
 

–     Les frais de fonctionnement dont les frais de personnel;

–     Les jetons de présence

–     Les honoraires de traductions…

–     Les frais de réunion

–     Les frais études et documentation

–     Les frais pour congrès et séminaires

–     Les frais rapport annuel, publicité et promotion

Elle invite M. Obolinsky à ne pas condamner ce conseil 
avant même sa première réunion. Il sera positivement 
surpris, tant de sa composition que des inputs très précieux 
qui en ressortiront. Si on se penche sur les travaux des 
conseils qui existent, ce ne sont pas gadgets. Ce sont des 
conseils qui sont experts, efficaces et des vrais partenaires 
du Gouvernement mais surtout de l’égalité des chances. 
 

Concernant les cellules EVA, l’objectif principal est de 
garantir une approche coordonnée et donc régionale. 
 

Ces cellules sont nées des enquêtes réalisées sur le 
terrain qui pointaient différentes difficultés: le manque 
de confidentialité quand une femme se rend au commis-
sariat, l’absence de guichet dédié, l’absence de prise en 
charge directe, etc. Il est donc indispensable de porter une 
attention particulière à l’agencement des locaux de police, 
afin de permettre aux victimes de violences intrafamiliales 
d’être reçues dans les conditions adéquates et discrètes, 
ainsi qu’une attention à la formation de ces policiers et 
policières. Ces cellules spécifiques sont ainsi composées 
de fonctionnaires de police formés et sensibilisés à ces 
thématiques et leurs spécificités, afin d’éviter toute victi-
misation secondaire. 
 
 
 

L’objectif final est que les victimes aient accès à la 
même qualité de service et d’accueil par les services de 
police de toute la Région, notamment par des agents formés 
et dotés d’une expertise spécifique. C’est pour cela qu’elle 
a lancé en 2022 un appel à projets inédit, via Bruxelles 

Op basis van het analyseverslag van equal.brussels en 
rekening houdend met het complementaire karakter van de 
verenigingen, het relevante evenwicht, het pluralisme en 
de representativiteit van de geselecteerde verenigingen, zal 
zij in de komende weken een lijst van 11 gewone leden en 
11 plaatsvervangende leden voorstellen aan de Brusselse 
Regering.

Net als bij de andere twee reeds bestaande raden, zullen 
de aan de raad toegewezen bedragen met name betrekking 
hebben op:

–     Bedrijfskosten inclusief personeelskosten;

–     Zitpenningen;

–     Vergoedingen voor vertalingen, …

–     Kosten voor vergaderingen;

–     Kosten voor onderzoek en documentatie;

–     Kosten voor conferenties en seminaries;

–     Jaarverslag, advertentie- en promotiekosten.

Ze drong er bij de heer Obolensky op aan om de raad 
niet al voor de eerste bijeenkomst te veroordelen. Hij zal 
positief verrast zijn, zowel door de samenstelling als door 
de zeer waardevolle input die eruit voortkomt. Als we 
kijken naar het werk van bestaande raden, dan zien we dat 
het niet om amateurisme gaat. Deze raden zijn deskundig, 
efficiënt en echte partners van de regering, maar bovenal 
van de gelijke kansen.

Wat de EVA-cellen betreft, is de belangrijkste doelstel-
ling te zorgen voor een gecoördineerde en dus gewestelijke 
aanpak.

Deze cel is opgericht naar aanleiding van rondvraag op 
het terrein, waaruit een aantal problemen naar voren kwamen: 
het gebrek aan vertrouwelijkheid wanneer een vrouw naar 
het politiebureau gaat, het ontbreken van een speciaal loket, 
het gebrek aan directe zorg enz. Het is daarom essentieel 
om bijzondere aandacht te besteden aan de inrichting van 
de politieruimten, zodat slachtoffers van huiselijk geweld 
in passende en discrete omstandigheden kunnen worden 
opgevangen. Het is dus essentieel om bijzondere aandacht 
te besteden aan de inrichting van de politieruimten, zodat 
slachtoffers van huiselijk geweld in gepaste en discrete 
omstandigheden kunnen worden opgevangen, alsook aan de 
opleiding van deze politieagenten. Deze specifieke eenheden 
bestaan uit politieagenten die zijn opgeleid en bewustge-
maakt van deze problemen en hun specifieke kenmerken, 
om secundaire victimisering te voorkomen.

Het uiteindelijke doel is dat slachtoffers overal in het 
gewest toegang hebben tot dezelfde kwaliteit van dienst-
verlening en opvang door politiediensten, in het bijzonder 
door getrainde agenten met specifieke expertise. Daarom 
lanceerde ze in 2022 via Brussel Plaatselijke Besturen 
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pouvoirs locaux de 150 000 euros, afin de soutenir les 
communes qui souhaitaient implémenter une cellule EVA 
dans leur zone de police. Nous les avons épaulées puisque 
nous avions mis à disposition le référentiel des normes et 
des idées concrètes d’aménagement.

5 zones de police sur 6 avaient répondu favorablement 
à l’appel. Seule la zone de police Marlow n’y avait pas 
répondu.

Quel est le bilan un an après? La zone nord a ouvert 
sa cellule EVA à Evere le 20 octobre dernier, la zone de 
PolBru a ouvert une section EVA dans son commissariat 
de Boondael à deux pas des campus de l’ULB et de la 
VUB mercredi passé, et la zone Montgomery ouvrira sa 
cellule EVA le 12 décembre prochain. La cellule EVA de 
la zone Midi a été renforcée et nous verrons les résultats 
en janvier 2024. A Molenbeek, les travaux sont en cours et 
devraient se terminer d’ici quelques semaines. 
 

Bien entendu il fallait également pouvoir former les 
personnes qui intègreraient ces cellules, c’est pourquoi un 
dossier d’agrément spécifique EVA a été créé avec l’aide 
de son administration par l’ERIP, l’École régionale et inter-
communale de police, et que 3 cycles de formations de 3 
jours à destination de la police ont été données en 2023. 30 
policiers et policières ont été formés par le CPVCF, Praxis, 
et une inspectrice membre de la cellule EVA de la zone 
Bruxelles-Ixelles. Une formation en néerlandais est prévue 
pour 2024.

C’est pour elle un projet prioritaire qui sera relancé en 
2024, afin de permettre d’augmenter le nombre de cellules 
EVA à davantage de commissariats. Un appel à projets via 
Bruxelles pouvoirs locaux sera relancé tout début 2024. 
La totalité du budget disponible en 2024 sera allouée 
à ce projet, soit selon les mesures provisoires environ 
120.000 euros. Les dépenses qui peuvent être rentrées 
dans cet appel à projets concernent les loyers et charges 
locatives, les frais de promotion et de publication ainsi que 
les frais de communication, les frais administratifs, les frais 
d’investissements et enfin la rétribution de tiers, sous-trai-
tants et honoraires. 
 

Il ne s’agit plus de projets pilotes mais de réels 
projets pérennes. Il n’y a pas eu de sélections faites par le 
Région, nous avons soutenu tous les projets rentrés par les 
communes. En 2024, nous souhaitons étendre les cellules 
EVA à tous les territoires. Il n’y pas de communes plus ou 
moins concernées par ces questions de violences. 
 

Concernant les CPVS, la question s’est en effet posée 
concernant la mise en place de CPVS près des campus uni-
versitaires. Il a été analysé qu’implémenter un CPVS à côté 

een nooit eerder geziene projectoproep ter waarde van 
150.000 euro om lokale overheden te ondersteunen die in 
hun politiezone een cel EVA willen oprichten. We hielpen 
hen met een referentielijst van normen en concrete ideeën 
voor de ontwikkeling ervan.

5 van de 6 politiezones reageerden positief op de 
oproep. Alleen de politiezone Marlow reageerde niet. 
 

Wat zijn de resultaten een jaar later? Politiezone Brussel-
Noord opende haar EVA-cel in Evere op 20 oktober, 
de zone Brussel-Hoofdstad/Elsene opende afgelopen 
woensdag een EVA-cel in haar politiekantoor Boondael, 
op een boogscheut van de campussen van de ULB en de 
VUB, en de zone Montgomery opent haar EVA-cel op 
12 december. De EVA-cel in de zone Zuid is versterkt en de 
resultaten zullen in januari 2024 beschikbaar zijn. In Sint-
Jans-Molenbeek zijn de werken aan de gang en zouden ze 
binnen enkele weken klaar moeten zijn.

Natuurlijk was het ook nodig om de mensen die zich bij 
deze cellen zouden aansluiten te kunnen opleiden. Daarom 
werd er een specifiek EVA-accreditatiedossier gecreëerd 
met de hulp van de administratie door de Gewestelijke en 
Intercommunale Politieschool (GIP), en werden er in 2023 
3 cycli van 3-daagse opleidingen voor de politie gegeven. 
30 politieagenten werden opgeleid door het CPVCF, Praxis 
en een inspecteur van de EVA-cel van de zone Brussel-
Hoofdstad/Elsene. Nederlandstalige opleidingen zijn 
gepland voor 2024.

Zij beschouwt dit als een prioritair project dat in 
2024 opnieuw zal worden gelanceerd, zodat het aantal 
EVA-cellen tot meer politiebureaus kan worden uitgebreid. 
Begin 2024 zal via de Brussel Plaatselijke Besturen een 
projectoproep worden gelanceerd. Het volledige budget 
dat in 2024 beschikbaar is, zal aan dit project worden 
toegewezen, dat wil zeggen ongeveer 120.000 euro volgens 
de voorlopige maatregelen. De uitgaven die in deze projec-
toproep kunnen worden opgenomen, hebben betrekking op 
huur en huurlasten, promotie- en publicatiekosten, commu-
nicatiekosten, administratieve kosten, investeringskosten 
en tot slot de vergoeding van derden, onderaannemers en 
honoraria.

Dit zijn geen proefprojecten meer, maar echte lan-
getermijnprojecten. Er werden geen selecties gemaakt 
door het gewest; we steunden alle projecten die door de 
lokale overheden werden ingediend. In 2024 willen we 
de EVA-cellen uitbreiden naar alle zones. Er zijn geen 
gemeenten die meer of minder te maken hebben met 
geweld.

Wat het ZSG betreft, werd de kwestie van het opzetten 
van ZSG in de buurt van universiteitscampussen aan de 
orde gesteld. Men was van mening dat de oprichting van 
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d’un campus serait contre-productif, et qu’il est en effet 
plus efficace d’avoir un seul CPVS implémenté à Bruxelles 
et bien connu, et d’y affecter les moyens nécessaires à son 
fonctionnement plutôt que de multiplier les lieux et les 
moyens alloués. D’autant plus que plusieurs centaines de 
policiers et policières sont formés en Région bruxelloise 
pour prendre en charge les victimes de violences sexuelles 
et les amener au CPVS.

Toutes les zones de polices ont envoyé des policiers et 
policières donc chaque zone de police a été représentée dans 
les formations. Pour rappel, les 3 formations affichaient 
complètes, ce sont donc bien 30 policiers et policières qui 
ont été formées durant ces formations spécifiques EVA. 
Cette formation a été un réel succès et a prouvé l’intérêt de 
chaque zone de police concernant cette thématique.

Concernant les projets avec les communes, ils sont très 
nombreux. Il est primordial que la Région puisse soutenir 
les communes bien entendu financièrement mais également 
via des réseaux d’expertise et d’échanges. Chacun des 6 
plans d’action prévoit un grand nombre d’actions et de 
partenariat avec les communes, que ce soit:

–   La poursuite de la formation sur les transidentités aux 
agents communaux

–   l’accompagnement au genderbudgeting et au 
handistreaming

–   Le groupe de travail «genre et sport» animé par une 
experte des inégalités de genre dans le sport qui 
rassemble les fonctionnaires communaux en charge 
du sport pour échanger sur les bonnes pratiques 
 

–   La formation de 4 jours «genre et ville» à destination 
des services urbanisme et travaux des communes

–   Une autre formation sur l’organisation de marches 
exploratoires

–   La formation à l’égalité filles-garçons et à la lutte 
contre les stéréotypes de genre pour le personnel des 
crèches communales

–   La sensibilisation des agents communaux aux 
conceptions de base de l’antiracisme via une journée 
de sensibilisation à destination des fonctionnaires des 
communes qui aura lieu justement demain, avec pour 
thématique la décolonisation de l’espace public

–   Ou encore la rédaction d’un guide sur les plaines 
de jeux inclusives à destination des communes 
bruxelloises.

Concernant la mise en œuvre de l’action 6 du Plan 
bruxellois de soutien aux familles monoparentales, BPL 
a poursuivi son action de sensibilisation ciblées dans les 
crèches, haltes-garderies et écoles communales.

een ZSG in de buurt van een campus contraproductief zou 
zijn en dat het doeltreffender zou zijn om één enkel ZSG in 
Brussel te hebben en daar de nodige middelen voor uit te 
trekken, in plaats van het aantal locaties en de toegewezen 
middelen te vermenigvuldigen. Temeer daar er in het 
Brusselse Gewest honderden politieagenten zijn opgeleid 
om slachtoffers van seksueel geweld op te vangen en naar 
het ZSG te brengen.

Alle politiezones stuurden politieagenten, dus elke 
politiezone was vertegenwoordigd in de opleidingen. Ter 
herinnering: de 3 opleidingen waren volgeboekt, er werden 
dus 30 politieagenten opgeleid tijdens deze specifieke EVA-
cursussen. De opleiding was een groot succes en toonde de 
belangstelling van elke politiezone voor dit onderwerp. 
 

Er zijn veel projecten met lokale overheden. Het is 
van vitaal belang voor het gewest om lokale overheden 
te kunnen ondersteunen, niet alleen financieel, maar ook 
door middel van expertise en uitwisselingsnetwerken. Elk 
van de 6 actieplannen voorziet in een groot aantal acties en 
partnerschappen met lokale overheden, waaronder:

–     Voortzetting van transidentiteitstraining voor 
gemeentepersoneel

–     Steun voor genderbudgettering en handistreaming 
 

–     De werkgroep “gender en sport”, geleid door een 
deskundige op het gebied van genderongelijkheid in de 
sport, die ambtenaren van lokale overheden die bevoegd 
zijn voor sport samenbrengt om goede praktijken uit te 
wisselen.

–    4-daagse opleiding “gender en de stad” voor plannings- 
en werkafdelingen van lokale overheden

–     Nog een opleiding over het organiseren van 
veiligheidsaudits

–     Opleiding in gendergelijkheid en de strijd tegen 
genderstereotypen voor gemeentepersoneel in 
kinderdagverblijven

–     Het gemeentepersoneel bewustmaken van de basiscon-
cepten van antiracisme door een bewustmakingsdag 
voor gemeenteambtenaren te organiseren over het 
thema dekolonisatie van de openbare ruimten 
 

–     Het opstellen van een gids voor inclusieve speelplaat-
sen voor Brusselse gemeenten. 
 

Met betrekking tot de uitvoering van actie 6 van het 
plan ter ondersteuning van eenoudergezinnen, heeft BPB 
zijn gerichte bewustmakingsactiviteiten in crèches, kinder-
dagverblijven en plaatselijke scholen voortgezet.
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Afin d’aller plus loin dans cette action, BPL a en effet 
lancé un GT pour la création d’une charte de l’égalité dans 
la petite enfance. Un évènement sera organisé en 2024 pour 
le lancement de cette charte. Cependant il est encore trop 
tôt pour pouvoir vous donner plus d’informations.

Le fort soutien à la politique du handistreaming au 
sein des communes permettra de désigner et de former 
les référents handistreaming de chaque commune pour 
aider tous les services communaux concernés par des 
questions en lien avec le handicap et constituer à terme 
un réseau solide de personnes référentes en matière de 
handistreaming.

Un conseil consultatif des personnes en situation 
de handicap sera créé dans toutes les communes et le 
guide handistreamig au niveau local sera mis à jour, BPL 
organisera également 2 midis du handicap sur l’année 
afin de faire le point sur les bonnes pratiques en termes 
d’inclusion et d’accessibilité. L’objectif est de démystifier 
les handicaps et sensibiliser le plus grand nombre possible 
de fonctionnaires aux besoins en matière d’accueil des 
personnes en situation de handicap. Le but est donc d’aider 
les fonctionnaires à mieux accueillir les personnes en 
situation de handicap mais aussi d’aménager correctement 
le travail pour les collègues en situation de handicap. Peu de 
communes ont déjà rencontré le quota légal d’employés en 
situation de handicap, mais avec ces actions, en désignant 
des référents handistreaming et en formant les fonction-
naires, cet objectif pourra être mieux rencontré. 
 

Pour répondre à la question du handistreaming au niveau 
régional, le plan est transversal et engage l’ensemble des 
Ministres du Gouvernement. Un premier bilan des actions 
du plan a été mené avec equal.brussels et le cawab qui, 
ensemble, ont fait le tour de toutes les administrations et 
cabinets. Concernant l’emploi, plusieurs actions existent et 
sont cours d’élaboration. Elles sont pilotées par le Ministre 
Clerfayt.

Concernant le résultat de l’appel relatif à la cyberhaine 
lancé avec la Région wallonne et de la Fédération 
Wallonie-Bruxelles, 28 dossiers de candidatures ont été 
reçus, 16 dossiers ont été retenus à la suite d’une sélection 
par le jury constitué des trois administrations de l’égalité 
des chances.

Au total, près de 400.000 euros ont été prévus dont 
un quart par la Région bruxelloise pour mettre en place 
des projets concrets visant à renforcer la prévention, la 
formation, la sensibilisation ou l’éducation à la lutte contre 
la cyberhaine, ainsi que l’aide aux victimes.

Om deze actie verder te zetten, heeft BPB een werkgroep 
opgericht om een charter op te stellen voor gelijkheid in de 
vroege kinderjaren. In 2024 zal er een evenement georga-
niseerd worden om dit charter te lanceren. Het is echter nog 
te vroeg om hier meer informatie over tegeven.

De sterke steun voor het beleid rond handistreaming 
binnen lokale overheden zal het mogelijk maken om in 
elke lokale overheid handistreamingreferenten aan te 
wijzen en op te leiden om alle lokale overheidsafdelin-
gen die betrokken zijn bij handicap-gerelateerde kwesties 
te helpen, en uiteindelijk een solide netwerk van handis-
treaming-referenten op te bouwen.

In alle lokale overheden zal een adviesraad voor 
mensen met een handicap worden opgericht en de lokale 
handistreaminggids zal worden bijgewerkt. BPB zal in 
de loop van het jaar ook 2 lunches voor mensen met een 
handicap organiseren om de goede praktijken op het gebied 
van inclusie en toegankelijkheid te inventariseren. Het 
doel is om handicaps te demystificeren en zoveel mogelijk 
ambtenaren bewust te maken van de noodzaak om mensen 
met een handicap tegemoet te komen. Het doel is om 
ambtenaren te helpen mensen met een handicap beter te 
ontvangen, maar ook om ervoor te zorgen dat het werk 
goed wordt aangepast voor collega’s met een handicap. 
Weinig lokale overheden hebben het wettelijke quotum 
voor gehandicapte werknemers al gehaald, maar met deze 
acties, door het aanstellen van handicapsreferenten en het 
opleiden van ambtenaren, kan deze doelstelling gemakke-
lijker worden gehaald.

Om een antwoord te bieden op de vraag naar handicaps 
op gewestelijk niveau, is het plan transversaal en zijn alle 
ministers erbij betrokken. Een eerste evaluatie van de acties 
van het plan is uitgevoerd met equal.brussels en Cawab, die 
samen alle overheidsdepartementen en -kantoren hebben 
bezocht. Wat werkgelegenheid betreft, wordt een aantal 
acties momenteel ontwikkeld. Ze worden aangestuurd door 
minister Clerfayt.

Wat de resultaten betreft van de oproep tot het indienen 
van voorstellen tegen cyberhaat, in samenwerking met het 
Waals Gewest en de Federatie Wallonië-Brussel, werden 28 
aanvragen ontvangen, waarvan er 16 werden geselecteerd 
door een jury bestaande uit de drie instanties voor gelijke 
kansen.

In totaal werd bijna 400.000 euro uitgetrokken, waarvan 
een kwart door het Brussels Gewest, om concrete projecten 
op te zetten die gericht zijn op het opvoeren van preventie, 
opleiding, bewustmaking en opvoeding in de strijd tegen 
cyberhaat, alsook op het ondersteunen van slachtoffers.
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La Région bruxelloise financera ainsi 8 projets de lutte 
contre la cyberhaine. Les derniers lauréats seront informés 
cette semaine de la décision, elle pourra faire parvenir la 
liste ultérieurement avec plaisir.

Cela fait deux ans que les témoignages dramatiques 
des événements autour du cimetière d’Ixelles ont rappelé à 
quel point les violences sexistes et sexuelles sont encore et 
toujours répandues.

Il était important d’agir spécifiquement, rapidement et 
efficacement autour de ces événements, et c’est pourquoi 
un plan d’action urgent a effectivement été mis en place 
en décembre 2021 avec un budget de 660 000 euros par le 
gouvernement bruxellois.

Ce plan contient 4 axes concrets que vous connaissez, 
qui concerne la formation et la sensibilisation du personnel, 
la création et la distribution d’autocollants et d’affiches, 
l’appel à projets qui a subventionné 4 associations expertes 
en la matière, et la campagne de prévention et sensibilisa-
tion au harcèlement de rue et aux agressions sexuelles dans 
le monde de la nuit.

Les 4 axes ont été réalisés, et le point sur ces réalisa-
tions a déjà été fait de manière détaillée au sein de cette 
commission.

Le subventionnement aux associations qui œuvrent en 
matière de lutte contre les violences dans le monde de la 
nuit ne s’est pas limité à l’appel à projets découlant de ce 
plan. Elle a aussi le plaisir de subventionner par exemple 
le collectif osmose à hauteur de 30 000 euros depuis cette 
année pour leur projet récurrent sur 3 ans de mise en place 
d’un plan d’action et de prévention pour la revendication 
d’espaces sécuritaires dans le milieu festif. Nous avons 
donc entendu la demande de stabilité et de pérennisation 
des actions à réaliser dans ce secteur.

Concernant les projets soutenus via l’appel relatif à 
la monoparentalité à destination des communes, BPL 
a lancé un appel à projets en 2023, pour un montant de 
300.000 euros à destination des communes qui présentaient 
des dossiers en lien avec le soutien aux familles mono-
parentales. Le tableau des communes soutenues et des 
projets retenus se tient à votre disposition. 12 projets ont 
été introduits par 10 communes différentes. La commune 
de Saint-Gilles a par exemple rentré un projet visant à la 
création d’une brochure à destination des familles mono-
parentales saint-gilloises, et la commune d’Etterbeek a 
rentré un projet intitulé «Familles monoparentales: octroi 
d’une prime pour la garde d’enfant(s) sous la forme d’un 
carnet de 12 chèques ««baby-sitting»». Je tiens à votre 
disposition la liste des projets subventionnés par BPL.

Het Brussels Gewest zal 8 projecten tegen cyberpesten 
financieren. De uiteindelijke laureaten worden deze week 
op de hoogte gebracht van de beslissing, en ze zal de lijst 
graag later toesturen.

Twee jaar geleden herinnerden de dramatische gebeur-
tenissen rond het kerkhof van Elsene ons eraan hoe wijd-
verspreid seksueel geweld nog steeds is. 
 

Het was belangrijk om specifiek, snel en effectief op 
te treden rond deze gebeurtenissen en daarom werd in 
december 2021 door de Brusselse Regering een dringend 
actieplan met een budget van 660.000 euro in het leven 
geroepen.

Dit plan bevat 4 concrete onderdelen met betrekking 
tot de opleiding en bewustmaking van het personeel, het 
ontwerp en de verspreiding van stickers en posters, de pro-
jectoproep die 4 verenigingen met expertise in het domein 
subsidieerde, en de campagne ter preventie en bewust-
making van straatintimidatie en seksueel geweld in het 
nachtleven.

De 4 onderdelen zijn voltooid en binnen deze commissie 
is al gedetailleerd verslag uitgebracht over de resultaten. 
 

De financiering van verenigingen die zich inzetten 
tegen geweld in het uitgaansleven is niet beperkt gebleven 
tot de projectoproep die uit dit plan voortvloeide. Ze heeft 
bijvoorbeeld ook het genoegen om het collectief osmose 
sinds dit jaar voor 30.000 euro te subsidiëren voor hun 
driejaarlijkse project om een actie- en preventieplan op 
te zetten om veilige ruimtes in de partyscene te eisen. We 
hebben dus geluisterd naar hun vraag naar stabiliteit en lan-
getermijnactie in deze sector. 
 

In 2023 lanceerde BPB een projectoproep ter waarde 
van 300.000 euro, gericht aan lokale overheden die 
projecten indienden om eenoudergezinnen te ondersteunen. 
U kunt de tabel met de ondersteunde gemeenten en de gese-
lecteerde projecten raadplegen. Er werden 12 projecten 
ingediend door 10 verschillende lokale overheden. Zo 
diende de gemeente Sint-Gillis een project in voor het 
opstellen van een brochure voor eenoudergezinnen in 
Sint-Gillis en diende de gemeente Etterbeek een project 
in voor de toekenning van een kinderopvangtoeslag in de 
vorm van een boekje met 12 babysittingcheques voor een-
oudergezinnen. Ze kan de lijst bezorgen van de projecten 
die door BPB worden gesubsidieerd. 
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Une mesure très concrète du premier plan de soutien 
aux familles monoparentales qui concerne la sensibilisation 
est la création du label «kids friendly» pour les lieux publics 
et infrastructures qui proposent des dispositifs accueillants 
pour les enfants et les familles. Nous avons décidé de revoir 
l’ampleur de cette action en étant encore plus ambitieuses, 
et avons sélectionné 3 prestataires pour sa mise en œuvre. 
Une véritable réflexion a mené à la mise en place d’un 
réel processus de labellisation complet, car elle ne voulait 
pas que cette labellisation soit simplement un sticker à 
apposer sur une vitrine, mais que ce label signifie un réel 
engagement et un service de qualité pour ces familles. 
Ce label servira bien sûr à toutes les familles, mais le but 
premier est bien de faciliter la vie des familles monoparen-
tales, car ce sont elles qui doivent souvent être accompa-
gnées de leurs enfants partout et tout le temps, souvent 
non par choix mais par obligation. Un groupe de travail 
constitué de mamans solos a notamment été constitué.

Le prestataire en charge de la communication présente 
et promeut le label auprès du grand public et auprès des 
candidats potentiels au label via des supports de communi-
cation et un site web. Le prestataire en charge de l’accom-
pagnement a proposé une méthodologie pour la création 
du guide de bonnes pratiques, le démarchage des candidats 
potentiels, la gestion des contacts avec les candidats au 
label (helpdesk) et l’accompagnement. Enfin, le troisième 
prestataire est en charge de la méthodologie de labellisation 
et de contrôle pour vérifier la conformité des organismes 
candidats aux bonnes pratiques. Le processus de candi-
datures est actuellement ouvert jusqu’au 22 décembre. 
Une cérémonie pour les premiers labellisés aura lieu en 
février 2024. 
 

Concernant la question sur le site parentsolos, le site 
fonctionne, notamment via la campagne. On a enregistré 
un pic de 20.000 visites lors du lancement de la campagne 
solo et 33.000 personnes ont consulté le site depuis le 
lancement.

Concernant la question sur le Code bruxellois de 
l’égalité, de la non-discrimination et de la promotion de 
la diversité, ce projet novateur mais complexe, avance 
très bien. L’avant-projet de code a été soumis aux 
instances d’avis ad hoc après sa première lecture dans 
les trois gouvernements COCOF, COCOM et Région cet 
été. Brupartners, le Conseil consultatif du logement, les 
conseils pour l’égalité entre les femmes et les hommes et 
des personnes handicapées, Unia, l’Institut pour l’égalité 
des femmes et des hommes, Brulocalis, le Conseil de la 
COCOF, le Conseil d’Iriscare ont rendu un avis.

Les éléments pertinents ont pu être intégrés dans le 
code avant la deuxième lecture qui a eu lieu en septembre 
dernier. Le code est actuellement soumis à l’avis du 
Conseil d’État qui doit remettre son avis le 1er décembre. 
Le Conseil d’État a requis 2 mois et demi pour l’analyse de 

Een zeer concrete maatregel in het eerste ondersteu-
ningsplan voor eenoudergezinnen die betrekking heeft op 
bewustmaking is de creatie van een kindvriendelijk label 
voor openbare plaatsen en infrastructuren die kind- en 
gezinsvriendelijke faciliteiten bieden. We hebben besloten 
om de reikwijdte van dit initiatief nog ambitieuzer te 
maken en hebben 3 dienstverleners geselecteerd om het uit 
te voeren. Na zorgvuldige overweging hebben we besloten 
om een uitgebreid labelproces in te voeren, omdat we niet 
wilden dat het label slechts een sticker in een etalage zou 
zijn, maar dat het een echte toewijding en een kwaliteits-
volle dienstverlening voor deze gezinnen zou betekenen. 
Dit label zal natuurlijk nuttig zijn voor alle gezinnen, maar 
het hoofddoel is om het leven gemakkelijker te maken voor 
eenoudergezinnen, omdat zij degenen zijn die vaak overal 
en altijd vergezeld moeten zijn van hun kinderen, vaak niet 
uit vrije keuze maar omdat het niet anders kan. Er is een 
werkgroep van alleenstaande moeders opgericht.

De dienstverlener die verantwoordelijk is voor com-
municatie heeft het label voorgesteld en gepromoot bij het 
algemene publiek en bij potentiële kandidaten voor het 
label via communicatiemedia en een website. De dienstver-
lener die verantwoordelijk is voor ondersteuning heeft een 
methodologie voorgesteld voor het creëren van de gids met 
beste praktijken, het werven van potentiële kandidaten, het 
beheren van contacten met kandidaten voor het keurmerk 
(helpdesk) en het bieden van ondersteuning. Tot slot is de 
derde dienstverlener verantwoordelijk voor de label- en 
controlemethodologie om te controleren of kandidaator-
ganisaties voldoen aan de goede parktijken. De aanvraag-
procedure loopt momenteel tot 22 december. De ceremonie 
voor de eerste ontvangers van het label zal plaatsvinden in 
februari 2024.

Wat de vraag betreft over de website 
alleenstaandeouder.brussels: de site werkt, vooral dankzij 
de campagne. We registreerden een piek van 20.000 
bezoeken bij de lancering van de campagne en sinds de 
lancering hebben 33.000 mensen de site bezocht.

Wat de vraag betreft over het Brussels Wetboek voor 
gelijkheid, antidiscriminatie en bevordering van de 
diversiteit: dit innovatieve maar complexe project vordert 
zeer goed. Het voorontwerp van Wetboek werd deze zomer 
na de eerste lezing door de drie regeringen, Cocof, GGC 
en het gewest, voorgelegd aan de adviesorganen ad hoc. 
Brupartners, de Adviesraad voor huisvesting, de raden voor 
de gelijkheid van vrouwen en mannen en voor personen 
met een handicap, Unia, het Instituut voor de gelijkheid van 
vrouwen en mannen, Brulocalis, de raad van de Cocof en de 
raad van Iriscare hebben allemaal een advies uitgebracht.

De relevante elementen werden in het Wetboek 
opgenomen vóór de tweede lezing, die afgelopen september 
plaatsvond. Het Wetboek is momenteel ter advies voorgelegd 
aan de Raad van State. Dat advies wordt verwacht op 
1 december. De Raad van State heeft 2,5 maanden tijd 
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ce projet de texte et se prononcera en chambre réunies. Les 
ajustements requis seront réalisés avant un ultime passage 
devant les trois gouvernements, tout début 2024. Le code 
sera alors déposé aux trois Parlements pour un examen 
selon la procédure s’appliquant aux décrets et ordonnance 
conjoints. 
 

Concernant le guide de communication inclusive prévu 
dans le plan handistreaming mais également dans les autres 
plans, le but est de permettre à tous les communicants 
régionaux de prendre connaissance de toutes les bonnes 
pratiques pour mettre en place et diffuser une communi-
cation inclusive qui n’exclut aucun public que ce soit sur 
les questions de genre et d’identité de genre, d’origine 
ou de handicap. Ce guide se veut très pratique avec des 
exemples concrets pour rendre sa communication la plus 
inclusive possible. Il est actuellement en cours d’élabora-
tion et sa finalisation est prévue pour le début de l’année 
prochaine. Il sera ensuite diffusé à tous les communicants 
régionaux. Des formations pourront être organisées, à 
l’aide de ce guide. Elle proposera au Gouvernement qu’il 
soit fait référence à ce guide lors de la rédaction et l’attribu-
tion des marchés publics de communication. Bien entendu 
un comité d’accompagnement a été mis en place pour 
s’assurer de la transversalité des publics de cette action 
avec notamment le conseil des personnes en situation de 
handicap, l’IEFH, Unia et le CAWaB.

Concernant les autres actions du plan handistreaming 
piloté par Equal, elle souligne la création d’un guide pour 
les évènements inclusifs. Il s’agit d’une brochure reprenant 
de nombreux conseils concrets qui permettront de rendre 
les évènements publics accessibles et inclusifs. Tous les 
événements régionaux se doivent d’être accessibles aux 
personnes en situation de handicap, mais cela demande des 
aménagements. Ceux-ci se retrouveront donc dans un guide 
complet à destination des concepteurs de ces évènements. 
Cette action est pilotée par equal.brussels mais est prise 
en charge par le Cawab qui dispose d’une expertise sur ce 
sujet. Elle a décidé d’octroyer 39.000 euros au CAWAB 
pour cette action.

Le lien entre les questions de handicap et de logement 
est évident. C’est pour cette raison que tout le 2e chapitre 
du plan handistreaming aborde la politique du logement.

Bruxelles Logement développera des critères communs 
en termes de logement adaptable et adapté pour tous 
les logements de la Région. Il n’existait pas encore de 
référentiel officiel pour la conception de logements 
adaptés ou de logements adaptables, permettant à tous les 
concepteurs d’utiliser les mêmes normes. Un marché public 
est en cours pour désigner un consortium d’associations 
qui représentent les personnes en situation de handicap, 
pour élaborer, en partenariat avec les acteurs régionaux 
du logement (Bruxelles Logement, SLRB, Citydev, Fonds 
du logement…) un référentiel de critères pour déclarer 

gevraagd om de ontwerptekst te analyseren en zal zijn 
advies in verenigde kamers uitbrengen. De nodige aan-
passingen zullen begin 2024 worden aangebracht voor een 
laatste lezing door de drie regeringen. Het Wetboek zal dan 
ter overweging worden voorgelegd aan de drie parlementen 
volgens de procedure die van toepassing is op gezamen-
lijke besluiten en ordonnanties.

Het doel van de gids voor inclusieve communicatie in 
het handistreamingplan, maar ook in de andere plannen, is 
om alle regionale communicatoren in staat te stellen kennis 
te nemen van alle beste praktijken voor het opzetten en 
verspreiden van inclusieve communicatie die geen enkel 
publiek uitsluit, of het nu gaat om kwesties van gender 
en genderidentiteit, afkomst of handicap. De gids is zeer 
praktisch van opzet, met concrete voorbeelden van hoe je 
communicatie zo inclusief mogelijk kunt maken. De gids 
wordt momenteel opgesteld en zal begin volgend jaar 
klaar zijn. De gids wordt dan verspreid onder alle gewes-
telijke communicatoren. Met behulp van deze gids kunnen 
opleidingen worden georganiseerd. Ze zal de regering 
voorstellen om naar deze gids te verwijzen bij het opstellen 
en toekennen van overheidsopdrachten op het gebied van 
communicatie. Natuurlijk is er een ondersteuningsco-
mité opgericht om ervoor te zorgen dat dit initiatief een 
breed publiek bereikt, waaronder de Brusselse Raad voor 
Personen met een Handicap, het IGVM, Unia en het Cawab. 

Met betrekking tot de andere acties van het handis-
treamingplan dat door equal.brussels is getest, benadrukt 
ze de samenstelling van een gids voor inclusieve 
evenementen. Dit is een brochure met een aantal praktische 
tips om openbare evenementen toegankelijk en inclusief te 
maken. Alle gewestelijke evenementen moeten toeganke-
lijk zijn voor mensen met een handicap, maar dit vereist 
een aantal aanpassingen. Deze zullen worden beschreven in 
een uitgebreide gids voor organisatoren van evenementen. 
Deze actie wordt gestuurd door equal.brussels, maar wordt 
uitgevoerd door het Cawab, dat expertise heeft op dit 
gebied. De commissie heeft besloten 39.000 euro aan het 
Cawab toe te kennen voor deze actie.

Het verband tussen handicap en huisvesting is duidelijk. 
Daarom zal het volledige tweede hoofdstuk van het handi-
capplan gaan over huisvestingsbeleid.

Brussel Huisvesting zal gemeenschappelijke criteria 
ontwikkelen op het vlak van aanpasbare en aangepaste 
woningen, en dit voor alle woningen in het gewest. Er 
bestaat nog geen officiële benchmark voor het ontwerp 
van aangepaste of aanpasbare woningen, opdat alle 
ontwerpers dezelfde normen zouden kunnen gebruiken. Er 
loopt een openbare aanbesteding voor de aanstelling van 
een consortium van verenigingen die personen met een 
handicap vertegenwoordigen om samen te werken met 
gewestelijke huisvestingsorganen (Brussel Huisvesting, 
BGHM, citydev.brussels, Woningfonds enz.) om een 
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un logement adaptable ou adapté et auquel renverrait le 
règlement régional d’urbanisme. Cette action est suivie par 
le cawab et le guide sera finalisé courant 2024. 
 
 

De son côté, la SLRB devra intégrer la dimension du 
handicap dans le contrat de gestion des SISP et également 
réaliser un cadastre des logements sociaux adaptés et 
adaptables.

Par ailleurs, le formulaire d’inscription sur la liste 
d’attente pour un logement social sera revu et intègrera des 
questions plus précises pour mieux prendre en compte la 
réalité et les besoins des personnes en situation de handicap 
en termes de logement. Cette action est en cours de déve-
loppement et devrait être finalisée pour 2024. 
 

Enfin,la SLRB a également la charge de sensibiliser 
les assistants sociaux détachés par la SALS aux questions 
du handicap au sein des SISP. Un référent handistreaming 
sera également désigné dans chaque SISP. Ces référents 
seront formés pour accompagner au mieux les locataires 
ou candidats locataires en situation de handicap et mieux 
intégrer leurs besoins. 
 
 

Concernant les questions LGBT, la plateforme LGBT 
s’est déjà réunie à trois reprises, sous la présidence 
d’equal.brussels et de son cabinet.

La 1re édition il y a un an et a réuni les différents 
acteurs: associations, universités et administrations sur les 
plusieurs sujets cruciaux dont justement la sécurité afin 
de faire le point sur le projet des fiches de signalement 
LGBTQIA+-phobe

La 2e édition s’est tenue en juillet dernier et a réuni une 
trentaine de personnes issues de la société civile au sein des 
Grands Carmes, dont de nombreux partenaires associatifs 
menant des projets subsidiés par Equal, sur les sujets sur 
l’espace public, les fiches de signalement et l’amélioration 
de l’inclusion des jeunes LGBTQIA+ dans les clubs de 
sport de la COCOF. 
 

La 3e édition s’est tenue il y a deux semaines 
chez equal.brussels et a réuni une cinquantaine de 
personnes, incluant plusieurs cabinets ministériels, le but 
étant de faire le point sur le monitoring des actions du plan 
LGBTQIA+.

Sur le projet pilote de récolte de fiches de signalement 
des actes LGBT-phobes dans la Région, un montant de 

reeks criteria op te stellen om een woning aanpasbaar of 
aangepast te verklaren, waarnaar de gewestelijke steden-
bouwkundige voorschriften zouden verwijzen. Deze actie 
wordt opgevolgd door het Cawab en de gids zal in 2024 
klaar zijn.

De BGHM, op haar beurt, zal de handicapdimensie 
moeten integreren in het OVM-beheerscontract en ook een 
register van aangepaste en aanpasbare sociale woningen 
moeten opstellen.

Daarnaast zal het formulier dat wordt gebruikt voor 
inschrijvingen op de wachtlijst voor sociale huisvesting 
worden herzien en specifiekere vragen bevatten om beter 
rekening te houden met de realiteit en de behoeften van 
personen met een handicap op het gebied van huisvesting. 
Dit initiatief wordt momenteel ontwikkeld en zou in 2024 
voltooid moeten zijn.

Ten slotte is de BGHM ook verantwoordelijk voor 
het vergroten van het bewustzijn van gehandicapten-
vraagstukken binnen de OVM’s bij de door de DMBSH 
gedetacheerde maatschappelijk werkers. In elke OVM 
zal ook een raadgever voor handicaps worden aangesteld. 
Deze raadgevers zullen worden opgeleid om huurders of 
toekomstige huurders met een handicap zo goed mogelijk 
te ondersteunen en beter rekening te houden met hun 
behoeften.

Over LGBT-kwesties is het LGBT-platform al 
drie keer samengekomen, onder het voorzitterschap 
van equal.brussels en het kabinet.

De eerste editie vond een jaar geleden plaats en bracht 
de verschillende spelers samen: verenigingen, universitei-
ten en overheden over een aantal cruciale onderwerpen, 
waaronder veiligheid, om de balans op te maken van het 
LGBTQIA+-fobische meldproject.

De tweede editie werd afgelopen juli gehouden en bracht 
een dertigtal mensen uit het maatschappelijke middenveld 
samen in het centrum Grands Carmes, waaronder veel 
verenigingspartners die projecten uitvoeren die worden 
gesubsidieerd door equal.brussels, over de onderwerpen 
openbare ruimte, meldingsformulieren en het verbeteren 
van de inclusie van LGBTQIA+-jongeren in sportclubs van 
de Cocof.

De derde editie vond twee weken geleden plaats 
bij equal.brussels en bracht een vijftigtal mensen samen, 
waaronder verschillende ministeriële kabinetten, met als 
doel de balans op te maken van de opvolging van acties in 
het kader van het LGBTQIA+-plan.

Wat het proefproject betreft voor het verzamelen van 
formulieren voor het melden van LGBT-fobische daden in 
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40.000 euros par an est prévu pour mener à bien ce projet 
qui fera l’objet d’une évaluation approfondie afin de le 
pérenniser et, ainsi, permettre de l’intégrer durablement 
dans la vie associative. Il s’agit d’un projet à long terme 
compte tenu de la complexité des thèmes et des dynamiques 
qui ne sont pas typiquement bruxellois, mais qui posent 
les mêmes défis dans toute l’Europe. Elle est fière que ce 
projet pilote fasse déjà des émules au sein du Réseau des 
villes arc-en-ciel, où la Région de Bruxelles-Capitale est 
pionnière. Aarhus et Rotterdam envisagent d’ailleurs de 
lancer un projet pilote similaire. 52 fiches ont été récoltées 
en 2022, et 68 fiches récoltées en 2023 à ce jour. Au total, 
cela fait 120 signalements reçus en 2 ans. 
 

En matière de formation de policiers aux enjeux de 
l’inclusion LGBTQIA+ et d’une meilleure appréhension 
de ce public dans leur parcours de plainte, ce sont 162 
policiers ont ainsi pu être formés en 2022 et 2023 en col-
laboration avec la Rainbow House grâce au financement 
d’equal.brussels.

Sur les formations des pouvoirs locaux, BPL poursuit 
la formation sur les transidentités dans le cadre de l’action 
10 du plan d’inclusion LGBTQIA+ 22-25. L’objectif 
vise à diffuser les informations et promouvoir les bonnes 
pratiques au sein des communes via le réseau «Egalité des 
chances» de BPL. Les communes étant l’un des lieux les 
plus proches de citoyen.nes, le but de la formation est de 
permettre aux participant·es d’appréhender les relations 
entre collègues et vis-à-vis du public de leur commune de 
façon informée avec bienveillance et respect, tout en ayant 
connaissance des bases légales. Le bilan est bon puisqu’en 
2022 et 2023, les formations ont été organisées dans 
10 communes, 2 CPAS et 2 zones de police. 
 

Concernant le soutien à l’entreprenariat féminin, l’appel 
à projets «Women in business» qui prévoit un budget total 
de 500.000 euros, co-financé avec Barabara Trachte a déjà 
deux ans maintenant. Il permet de soutenir sur une année 
des projets qui soutiennent les candidates entrepreneuses 
et les entrepreneuses, en particulier celles qui sont invisi-
bilisées et sous-représentées dans l’entrepreneuriat et plus 
éloignées des structures d’aide et d’accompagnement à 
l’entrepreneuriat. 
 

Cet appel a obtenu un grand succès en 2022, 8 projets 
d’accompagnement à l’entrepreneuriat des femmes ont 
pu être soutenus. L’appel a bien entendu été relancé en 
2023 et la sélection finale de cette année sera présentée au 
Gouvernement cette semaine. 
 

Les projets soutenus consistent soit en des programmes 
d’accompagnement des candidates entrepreneuses et des 

het gewest, is een bedrag van 40.000 euro per jaar uitge-
trokken voor dit project, dat aan een grondige evaluatie zal 
worden onderworpen om het duurzaam te maken en het zo 
op lange termijn in het leven van de verenigingen te kunnen 
integreren. Dit is een langetermijnproject, gezien de com-
plexiteit van de problemen en de dynamiek, die niet typisch 
Brussels zijn, maar in heel Europa dezelfde uitdagingen 
met zich meebrengen. Ze is er trots op dat dit pilootpro-
ject al navolging krijgt binnen het netwerk van regenboog-
steden, waarin het Brussels Hoofdstedelijk Gewest een 
pionier is. De steden Aarhus en Rotterdam overwegen ook 
om een soortgelijk proefproject op te starten. Totnu toe zijn 
52 rapporten verzameld tegen 2022 en 68 tegen 2023. In 
totaal zijn er in 2 jaar 120 rapporten ontvangen.

Wat het opleiden betreft van politieagenten op het 
gebied van LGBTQIA+-inclusie en een beter begrip van 
dit publiek in hun klachtenprocedure, zijn er in 2022 en 
2023 162 politieagenten opgeleid in samenwerking met 
Rainbow House dankzij financiering van equal.brussels. 
 

Op het gebied van opleiding voor lokale overheden 
gaat BPB verder met opleidingen over transidentiteit als 
onderdeel van actie 10 van het LGBTQIA+-inclusieplan 
voor 22-25. Het doel is om informatie te verspreiden en 
goede praktijken te bevorderen binnen lokale overheden via 
het netwerk”Gelijke Kansen” van BPB. Aangezien lokale 
overheden een van de plaatsen zijn die het dichtst bij de 
burgers staan, is het doel van de opleiding om deelnemers 
in staat te stellen op een geïnformeerde, zorgzame en res-
pectvolle manier om te gaan met relaties tussen collega’s 
en met het publiek in hun lokale overheid, terwijl ze zich 
bewust zijn van de wettelijke grondslagen. De resultaten 
zijn goed: in 2022 en 2023 werden opleidingen georgani-
seerd in 10 gemeenten, 2 OCMW’s en 2 politiezones.

Met betrekking tot de ondersteuning van vrouwelijk 
ondernemerschap is de oproep “Women in business” tot 
het indienen van projecten, met een totaal budget van 
500.000 euro, medegefinancierd door staatssecretaris 
Trachte, inmiddels twee jaar oud. De oproep biedt een 
jaar lang steun aan projecten die vrouwelijke ondernemers 
en toekomstige ondernemers helpen, met name zij die 
onzichtbaar zijn en ondervertegenwoordigd in de onder-
nemerswereld en die verder afstaan van ondersteunende 
structuren voor ondernemers.

Deze oproep tot het indienen van voorstellen was in 
2022 een groot succes, waarbij 8 projecten ter ondersteu-
ning van vrouwelijk ondernemerschap steun ontvingen. 
De oproep is natuurlijk opnieuw gelanceerd in 2023 en de 
eindselectie van dit jaar zal deze week worden voorgesteld 
aan de regering.

De gesteunde projecten bestaan ofwel uit ondersteu-
ningsprogramma’s voor vrouwelijke kandidaat-onderne-
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entrepreneuses, notamment pour acquérir ou consolider 
des compétences entrepreneuriales de la phase d’idéation 
jusqu’à l’accélération, soit en des programmes, activités 
et événements de mentorat, d’entraide ou de coaching, 
notamment portés par des réseaux d’entrepreneuses. 
 

Elle a également le plaisir de soutenir l’entreprenariat 
féminin via les subsides octroyés par equal.brussels, comme 
le soutien à l’association Womenpreneur, mais aussi via les 
subsides aux collectifs qui sont en cours d’attribution. 
 

Concernant la réalisation d’un guide sur les plaines 
de jeux accessibles, celui-ci est actuellement en cours de 
réalisation. BPL s’est entourée de l’association Plain-Pied 
experte en accessibilité, ainsi que le cawab qui est toujours 
disponible pour l’accompagnement de cette action. 
Concrètement, il s’agit de réaliser un guide avec des 
exemples de jeux et/ou d’aménagement qui pourront être 
utilisés pour les enfants en situation de handicap. L’objectif 
est de rendre l’expérience de jeux à l’extérieur la plus 
inclusive possible. Ce guide se veut très pratique puisqu’il 
proposera une série d’images avec des détails précis qui 
permettront aux communes et aux concepteurs de plaines 
de jeux, de construire des aires de jeux les plus accessibles 
et inclusives possibles. Une version a déjà été proposée au 
comité d’accompagnement et le guide final sera diffusé 
ensuite diffusé dans toutes les communes bruxelloises au 
premier trimestre 2024. (12.000 euros)

Le plan de lutte contre les violences faites aux femmes 
sera évalué en 2024 puisque c’est le premier de nº 6 plans 
à venir à échéance. Afin de développer une méthodologie 
commune, equal a décidé de réaliser une étude méthodolo-
gique pour avoir une harmonisation tant dans l’évaluation 
que dans les futures élaborations de plan. L’évaluation du 
plan VIF aura donc lieu dans la foulée, au tout début de la 
prochaine législature. 
 

Concernant le VMRI, Unia s’est exprimé lors de la pré-
sentation de leur premier rapport bruxellois il y a 2 semaines. 
Une des explications d’une légère baisse des signalements 
pourrait être liée à l’ouverture de la possibilité des signa-
lements auprès du VMRI. Elle continue de regretter la 
sortie de la Flandre de Unia, qui engendre évidemment une 
complexité accrue et une étape supplémentaire à franchir 
pour les victimes. Et surtout, l’impossibilité pour elles 
d’être accompagnées de l’institut en justice, le cas échéant. 
Mais Unia nous a expliqué que la collaboration avec le 
VMRI fonctionne pour pallier au mieux les effets négatifs 
sur les citoyens discriminés et surtout donc les Bruxelloises 
et les Bruxellois. 
 

mers en ondernemers, in het bijzonder om ondernemers-
vaardigheden te verwerven of te consolideren vanaf de fase 
van het idee tot aan de uitvoering, ofwel uit mentoring-, 
wederzijdse ondersteunings- of coachingprogramma’s, 
-activiteiten en -evenementen, in het bijzonder georgani-
seerd door netwerken van vrouwelijke ondernemers.

Ze is ook blij dat ze het vrouwelijke ondernemerschap 
kan steunen via de subsidies van equal.brussels, zoals de 
steun aan de vereniging Womenpreneur, maar ook via 
de subsidies voor collectieven die momenteel worden 
toegekend.

Momenteel wordt er een gids voor toegankelijke 
speeltuinen opgesteld. BPB heeft de hulp ingeroepen van 
de vereniging Plain-Pied, deskundigen in toegankelijkheid, 
en van het Cawab, dat altijd beschikbaar is om dit initiatief 
te ondersteunen. Praktisch gezien is het de bedoeling om 
een gids op te stellen met voorbeelden van spellen en/of 
voorzieningen die gebruikt kunnen worden door kinderen 
met een handicap. Het doel is om de buitenspeelervaring 
zo inclusief mogelijk te maken. De gids is zeer praktisch 
bedoeld en biedt een reeks afbeeldingen met duidelijke 
details die lokale overheden en ontwerpers van speeltuinen 
in staat stellen om speelplekken te bouwen die zo toe-
gankelijk en inclusief mogelijk zijn. Er is al een versie 
voorgesteld aan het steuncomité en de definitieve gids zal 
in het eerste kwartaal van 2024 worden verspreid onder alle 
Brusselse gemeenten. (12.000 euro) 
 

Het plan ter bestrijding van geweld tegen vrouwen zal 
in 2024 worden geëvalueerd, aangezien dit het eerste van 
onze 6 plannen is dat afloopt. Om een gemeenschappelijke 
methodologie te ontwikkelen, heeft equal.brussels besloten 
een methodologische studie uit te voeren om zowel de 
evaluatie als de toekomstige ontwikkeling van het plan te 
harmoniseren. De evaluatie van het plan voor slachtoffers 
van intrafamiliaal geweld zal daarom helemaal aan het 
begin van de volgende zittingsperiode plaatsvinden.

Met betrekking tot het VMRI heeft Unia haar 
standpunten kenbaar gemaakt bij de voorstelling van hun 
eerste Brusselse rapport 2 weken geleden. Een van de ver-
klaringen voor de lichte daling van het aantal meldingen 
zou te maken kunnen hebben met het openstellen van de 
mogelijkheid om meldingen te doen bij het VMRI. Ze blijft 
het jammer vinden dat Vlaanderen zich terugtrekt uit Unia, 
wat de zaken natuurlijk ingewikkelder maakt en slachtoffers 
een extra optie biedt. Vooral het feit dat ze in de rechtbank 
niet kunnen worden vergezeld door het instituut, mocht dat 
nodig zijn. Unia heeft ons uitgelegd dat de samenwerking 
met het VMRI er is om de negatieve gevolgen voor gedis-
crimineerde burgers, en vooral voor de Brusselaars, zoveel 
mogelijk te compenseren.



 — 352 —A-784/3 - 2023/2024 (deel 2) A-784/3 - 2023/2024 (partie 2)

L’approche transversale mobilise toutes les compétences 
de manière inédite et forte. Des modifications législatives 
ont été faites, des centaines de milliers d’euros ont été 
investis dans la sensibilisation et la formation, les associa-
tions qui accompagnent les victimes mais entourent aussi 
les éventuels auteurs ont été massivement refinancées.

Le volet de lutte contre les discriminations est très bien 
représenté au sein des collectifs et associations qui sont 
subventionnées pour les 3 prochaines années.

Concernant le groupe de travail «genre et sport» de BPL, 
il est animé par une experte des inégalités de genre dans 
le sport. Le GT rassemble les fonctionnaires communaux 
en charge du sport pour échanger sur les bonnes pratiques 
et susciter la réflexion et la mise en place de projets 
communaux de lutte contre les inégalités de genre dans 
le sport. Le GT s’est tout récemment élargi aux questions 
LGBTQIA+ dans le sport. 
 

Ce GT a été créé dans le cadre de l’accompagnement 
des services communaux pour initier et mettre en œuvre le 
gender mainstreaming. La question du réaménagement de 
ces espaces sportifs avec un point de vue genré permettra 
de faire (re)venir les filles (évaluer les vestiaires, les 
toilettes, les lieux périphériques au terrain, le cheminement 
vers le terrain, l’éclairage, l’accès, la visibilité du lieu et la 
possibilité de «contrôle social» par les passants, etc.). 
 

3 réunions ont eu lieu et la 4e aura lieu le 5/12. Ce GT 
sera encore prolongé en 2024. Il n’existe donc pas encore à 
ce jour de conclusions de la part de ce GT mais elles seront 
communiquées dès réception. 
 

L’action 7 du plan racisme prévoit de sensibiliser et 
informer les agents communaux aux conceptions de base de 
l’antiracisme: Bruxelles Pouvoirs locaux organise ainsi une 
journée de sensibilisation à destination des fonctionnaires 
des communes le 29 novembre, avec pour thématique la 
décolonisation de l’espace public. Cette journée d’étude 
permettra notamment la réalisation d’une visite guidée par 
une association spécialisée en la matière.

Le comité d’accompagnement du Plan de décolonisa-
tion de l’espace public, impulsé par Ans Persoons, a été 
invité à cette journée d’étude. Ce comité d’accompagne-
ment s’est réuni la semaine passée pour la première fois. 
Il est constitué de toutes les administrations et cabinets 
concernés par le Plan de décolonisation, dont equal et 
Bruxelles Pouvoirs locaux.

De interdisciplinaire aanpak mobiliseert al onze vaar-
digheden op een ongekende en krachtige manier. Er zijn 
wetswijzigingen doorgevoerd, honderdduizenden euro’s 
zijn geïnvesteerd in bewustwording en opleiding en de 
verenigingen die slachtoffers maar ook potentiële daders 
ondersteunen, zijn massaal geherfinancierd.

De strijd tegen discriminatie is zeer goed vertegenwoor-
digd onder de groepen en verenigingen die de komende 
3 jaar subsidies ontvangen.

De werkgroep “gender en sport” van BPB wordt geleid 
door een deskundige op het gebied van genderongelijk-
heid in de sport. De werkgroep brengt ambtenaren van 
lokale overheden die bevoegd zijn voor sport samen om 
goede praktijken uit te wisselen en werk te maken van 
discussie en de implementatie van projecten van lokale 
overheden om genderongelijkheid in de sport te bestrijden, 
aan te moedigen. De werkgroep is onlangs uitgebreid met 
LGBTQIA+-kwesties in de sport.

Deze werkgroep werd opgericht als onderdeel van de 
steun die aan lokale overheidsdiensten wordt verleend om 
gendermainstreaming te initiëren en te implementeren. De 
kwestie van het herinrichten van deze sportzones vanuit 
een genderperspectief zal helpen om meisjes (opnieuw) aan 
te trekken (beoordeling van kleedkamers, toiletten, zones 
rond het veld, de weg naar het veld, verlichting, toegang, de 
zichtbaarheid van de zone en de mogelijkheid van sociale 
controle door voorbijgangers enz.)

Er zijn drie bijeenkomsten geweest en de vierde vindt 
plaats op 5/12. Deze werkgroep wordt in 2024 opnieuw 
uitgebreid. Daarom zijn er tot nu toe nog geen conclusies 
van deze werkgroep, maar deze zullen worden meegedeeld 
zodra ze zijn ontvangen.

Actie 7 van het plan tegen racisme voorziet in bewust-
making en voorlichting van het gemeentepersoneel over de 
basisconcepten van racismebestrijding: Brussel Plaatselijke 
Besturen organiseert daarom op 29 november een bewust-
makingsdag voor het gemeentepersoneel over de dekolo-
nisatie van de openbare ruimte. Deze studiedag omvat een 
rondleiding door een vereniging die gespecialiseerd is in 
dit thema.

De begeleidingscommissie van het plan voor de deko-
lonisering van de openbare ruimte, onder leiding van Ans 
Persoons, is uitgenodigd voor deze studiedag. Het comité 
is vorige week voor het eerst samengekomen. Het bestaat 
uit alle besturen en agentschappen die betrokken zijn bij 
het dekolonisatieplan, met inbegrip van equal.brussels en 
Brusselse lokale overheden.
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Mme Ariane de Lobkowicz est soulagée que le projet 
de site internet se réalise enfin, mais elle déplore que ce soit 
aussi tardif.

Mme Viviane Teitelbaum réfute l’affirmation de la 
secrétaire d’État suivant laquelle le plan racisme couvrirait 
largement l’antisémitisme et alerte: «aujourd’hui, les juifs 
ont peur et se sentent mal dans leur propre pays». Elle 
regrette que ce ne soit pas une priorité du gouvernement. 
Elle relayera aux associations juives qu’aucune proposition 
concrète n’aurait encore été formulée.

Concernant le genderbudgeting, elle regrette que les 
communes ne soient pas contraintes d’y passer. Elle salue 
néanmoins l’augmentation des communes qui y procèdent. 

Mme Nadia El Yousfi s’engage, pour la commission, 
à ce que les derniers mois de la législature voient le 
contrôle des projets annoncés encore soigneusement suivi. 
Concernant l’antisémitisme, elle insiste sur la nécessité de 
ne pas opposer les discriminations, et rappelle que l’extrême 
droite à, pour sa part, toujours été antisémite. Elle exhorte 
à ce que les forces s’unissent plutôt qu’elles ne s’opposent. 

Mme Lotte Stoops souhaite encore savoir si des 
budgets sont prévus pour les hommes victimes de violences 
intra-familiales.

La Secrétaire d’État indique qu’aucun budget 
spécifique n’a été prévu pour les victimes masculines de 
violences intra familiales.

Mme Françoise De Smedt, concernant le CPVS, 
estime que le dispositif n’est pas efficient.

La Secrétaire d’État objecte que cela reste une 
compétence fédérale, et qu’au niveau régional, son champ 
d’action s’est essentiellement porté sur la multiplication 
des cellules EVA.

La discussion générale est close.

III. Discussion  
du programme et des activités

Mission 05 - Programme 02 - AB 05.002.08.01.1211

Mme Viviane Teitelbaum demande quelles sont les 
administrations concernées par les formations LGBTQIA+. 
Elle relève également qu’il est prévu de présenter aux 

Mevrouw Ariane de Lobkowicz is opgelucht dat het 
websiteproject eindelijk van de grond komt, maar vindt het 
jammer dat het zo laat is gekomen.

Mevrouw Viviane Teitelbaum weerlegt de bewering 
van de staatssecretaris dat het racismeplan grotendeels anti-
semitisme omvatte en waarschuwde dat “Joden vandaag de 
dag bang zijn en zich slecht voelen in hun eigen land”. Ze 
betreurt het dat dit geen prioriteit is van de regering. Ze 
zal aan joodse verenigingen doorgeven dat er nog geen 
concrete voorstellen zijn gedaan.

Wat genderbudgettering betreft, betreurt ze dat lokale 
overheden niet verplicht zijn dit in te voeren. Ze verwelkomt 
echter de toename van het aantal lokale overheden dat dit 
wel doet.

Mevrouw Nadia El Yousfi zegde namens de commissie 
toe ervoor te zullen zorgen dat de monitoring van aangekon-
digde projecten in de laatste maanden van de zittingsperi-
ode zorgvuldig zal worden voortgezet. Over het onderwerp 
antisemitisme benadrukt ze de noodzaak om discriminatie 
niet tegenover discriminatie te stellen, waarbij ze erop wijst 
dat extreemrechts altijd antisemitisch is geweest. Ze dringt 
erop aan dat krachten zich verenigen in plaats van botsen.

Mevrouw Lotte Stoops wil graag weten of er budgetten 
zijn voor mannen die slachtoffer zijn van huiselijk geweld. 

De staatssecretaris wijst erop dat er geen specifiek 
budget is voorbehouden voor mannelijke slachtoffers van 
huiselijk geweld.

Mevrouw Françoise De Smedt is van mening dat het 
ZSG niet efficiënt is.

De staatssecretaris werpt op dat dit een federale 
bevoegdheid blijft en dat haar actieterrein op gewestelijk 
niveau voornamelijk gericht is op het verhogen van het 
aantal EVA-cellen.

De algemene bespreking is gesloten.

III. Bespreking  
van het programma en de activiteiten

Opdracht 05 - Programma 02 - BA 05.002.08.01.1211

Mevrouw Viviane Teitelbaum vraagt welke over-
heidsdepartementen betrokken waren bij de LGBTQIA+-
opleiding. Ze merkt ook op dat er plannen zijn om het 
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communes le réseau open@work. Le budget prévu à cet 
égard n’est que de 500 euros, de sorte qu’elle se demande 
ce qui justifie un si faible montant.

La Secrétaire d’État indique que l’administration 
concernée est talent.brussels. Le budget de 500 euros 
représente la participation du gouvernement dans 
cette initiative, conformément à ce qui a été demandé 
à equal.brussels.

Mission 05 - Programme 02 - AB 05.002.08.02.4160

Mme Viviane Teitelbaum demande, concer-
nant visit.brussels, quels sont les projets mis en place, car 
elle n’a pu retrouver cette information.

La Secrétaire d’État indique qu’il s’agit, ici, 
d’une erreur imputable au ministre du budget car cet 
AB doit être à zéro. Il s’agit d’une ab qui est alimentée 
lorsque visit.brussels reçoit une subvention dans le cadre 
des appels à projets d’equal.brussels. Cette ab doit être 
mise à zéro au profit de l’AB 15.03.4140.

IV. Vote sur la Mission 05 - Développement 
d’une politique d’égalité des chances

Par 8 voix contre 6, la commission émet un avis 
favorable à la commission des finances en ce qui concerne 
la mission 05.

V. Note de genre

La Secrétaire d’État présente la note de genre en ces 
termes:

«Voici à présent le tour de l’exposé relatif à la note 
genre. Tout comme vous, je continuerai d’être convaincue, 
jusqu’au bout de mon mandat et au-delà, que le genre doit 
être pris en compte dans chaque politique publique menée 
au sein de notre région afin d’éviter que nous ne renforcions 
ou ne créions, sans le vouloir, de nouvelles inégalités entre 
hommes et femmes. Je pense que l’exposé budgétaire qui 
vient de se dérouler le démontre également.

À travers nos politiques publiques, nous voulons 
promouvoir une égalité réelle entre les hommes et les 
femmes et donner aux femmes, la place qui leur revient. 
En effet, une évolution est sans conteste en marche et la 
dynamique de gender mainstreaming prend de plus en 
plus d’ampleur. Les pouvoirs publics sont de plus en plus 
conscients de la nécessité de lutter contre les inégalités 
entre les hommes et les femmes et cela à tous les niveaux. 

open@work-netwerk voor te stellen aan lokale overheden. 
Het budget hiervoor is slechts 500 euro, dus vraagt ze zich 
af wat zo’n klein bedrag rechtvaardigt.

De staatssecretaris geeft aan dat de betrokken admi-
nistratie talent.brussels is. Het budget van 500 euro verte-
genwoordigt de deelname van de regering aan dit initiatief, 
zoals gevraagd door equal.brussels. 
 

Opdracht 05 - Programma 02 - BA 05.002.08.02.4160

Mevrouw Viviane Teitelbaum vraagt welke 
projecten visit.brussels heeft opgezet, aangezien zij deze 
informatie niet heeft kunnen vinden.

De staatssecretaris geeft aan dat dit een fout was die te 
wijten was aan de minister van Begroting, aangezien deze 
BA nul zou moeten zijn. Het betreft een BA die wordt gecre-
diteerd wanneer visit.brussels een subsidie ontvangt in het 
kader van de projectoproepen van equal.brussels. Deze BA 
moet op nul worden gezet ten gunste van BA 15.03.4140.

IV. Stemming over opdracht 05 - 
Ontwikkeling van een gelijkekansenbeleid

De commissie brengt met 8 stemmen tegen 6 een 
positief advies uit aan de commissie voor de Financiën 
voor opdracht 05.

V. Gendernota

Staatsecretaris stelt de gendernota als volgt voor: 
 

“Nu volgt de toelichting in verband met de gendernota. 
Tot aan het einde van mijn mandaat en ook daarna blijf ik er 
net als u van overtuigd dat er in elk overheidsbeleid in ons 
Gewest rekening moet worden gehouden met de gender-
dimensie, zodat we vermijden dat we, ongewild, de onge-
lijkheid tussen mannen en vrouwen vergroten of dat we 
nieuwe ongelijkheden creëren. Ik denk dat dit ook blijkt uit 
de begrotingstoelichting die zojuist heeft plaatsgevonden.

Via ons overheidsbeleid willen we echte gendergelijk-
heid bevorderen en vrouwen de plaats geven waar ze recht 
op hebben. Het is overduidelijk dat er een verandering 
gaande is en dat de dynamiek van gendermainstreaming 
aan kracht wint. De overheid is zich steeds meer bewust 
van de noodzaak om de ongelijkheden tussen mannen en 
vrouwen te bestrijden, en dit op alle niveaus. Sinds het 
begin van mijn mandaat ben ik het blijven benadrukken: 
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Je n’ai de cesse de le marteler depuis le début de mon 
mandat: ce n’est plus de la seule compétence du ministre 
ou du secrétaire d’État en charge de l’égalité des chances. 
Nous avançons peu à peu vers une prise de conscience 
d’une responsabilité politique partagée par toutes et tous, 
ce dont je me réjouis. J’espère que cette responsabilité 
continuera d’être partagée par le prochain gouvernement, 
car le combat pour une réelle égalité reste fragile.

Je suis donc ravie que la plupart des administrations 
bruxelloises et des cabinets aient pu collaborer pour rédiger 
cette nouvelle note genre. Plus d’une trentaine de colla-
boratrices et collaborateurs se sont investis pour faire de 
l’égalité entre les genres, une vraie priorité du budget 2024. 
Par ailleurs, Equal.brussels et Bruxelles Finances et Budget 
se sont chargés de collecter l’ensemble des informations 
afin de concrétiser la note que vous avez aujourd’hui entre 
les mains. Je les en remercie.

Afin d’appliquer correctement cette perspective de 
gendermainstreaming, je laisse le soin à mes collègues de 
répondre à vos questions sur leur exercice budgétaire dans 
leurs commissions et j’aborderai uniquement l’exercice lié 
à l’égalité des chances mais également l’aspect méthodolo-
gique du gender budgeting.

Le but de l’exercice du gender budgeting est d’éviter que 
des dépenses publiques qui se veulent neutres ne profitent 
en réalité qu’à l’un des deux genres ou pire, viennent 
exacerber des inégalités existantes entre ces genres.

Pour rappel, la méthode de budgétisation sensible au 
genre prévue dans la législation bruxelloise implique le 
classement de toutes les allocations de base du budget 
régional en 3 catégories Selon l’existence ou non d’une 
dimension de genre.

Concernant les changements apportés à la méthode dans 
la continuité des améliorations que nous avons déjà apportées 
à la procédure dans les années précédentes, les voici:

D’une part, j’ai tenu à nouveau à ce que des expertes spé-
cialisées en gender budgeting soient mandatées et financées 
par equal.brussels pour accompagner les correspondants de 
genre des administrations dans les analyses de genre des AB 
sélectionnées et la rédaction de fiches actions par rapport aux 
constats observés. De plus, des ateliers spécifiques sur les 
compétences régionales ont été organisés afin de permettre 
aux administrations de poser leurs questions et améliorer 
leurs fiches en la matière. Ceci a indéniablement contribué 
à l’amélioration des analyses. En effet, il apparaît qu’en 
sus d’une question de temps disponible pour réaliser ces 
analyses de genre, les correspondants de genre continuent de 
se sentir parfois encore démunis face à l’exercice du gender 
budgeting. Il m’a donc semblé important de mettre encore 
une fois à disposition un accompagnement.

het is niet langer enkel de verantwoordelijkheid van de 
minister of staatssecretaris voor gelijke kansen. Geleidelijk 
komen we tot het gezamenlijk besef dat het gaat om een 
gedeelde politieke verantwoordelijkheid en daar ben ik blij 
om. Ik hoop dat deze verantwoordelijkheid ook door de 
volgende regering gedeeld zal worden, want de strijd voor 
echte gelijkheid is nog fragiel. 
 

Ik ben dus blij dat de meeste Brusselse besturen en 
kabinetten hebben kunnen samenwerken om deze nieuwe 
gendernota op te stellen. Meer dan dertig medewerkers 
zijn bijeengekomen om van gendergelijkheid een echte 
prioriteit te maken in de begroting 2024. Equal.brussels 
en Brussel Financiën en Begroting hebben bovendien de 
taak op zich genomen om alle informatie te verzamelen die 
nodig was om de nota op te stellen die u vandaag in handen 
hebt. Ik wil hen daarvoor bedanken.

Om dit perspectief van gendermainstreaming correct toe 
te passen, laat ik het aan mijn collega’s over om uw vragen 
over hun begrotingswerkzaamheden in hun commissies te 
beantwoorden en zal ik enkel ingaan op de werkzaamheden 
in verband met gelijke kansen, maar ook op het methodolo-
gische aspect van genderbudgeting.

Het doel van genderbudgeting is te voorkomen dat 
neutraal bedoelde overheidsuitgaven in werkelijkheid 
slechts aan één van beide genders ten goede komen of, erger 
nog, de bestaande ongelijkheden tussen genders vergroten.

Ter herinnering: de gendergevoelige begroting waarin 
de Brusselse wetgeving voorziet, houdt in dat alle basisal-
locaties van de gewestbegroting in drie categorieën worden 
opgedeeld: in functie van het al dan niet aanwezig zijn van 
een genderdimensie.

De methode heeft de volgende wijzigingen ondergaan, 
in overeenstemming met de verbeteringen die we in 
voorgaande jaren al de procedure hebben aangebracht:

Enerzijds vond ik het opnieuw belangrijk 
dat equal.brussels experts gespecialiseerd in genderbudge-
ting zou mandateren en financieren om de gendercorrespon-
denten van de overheidsdiensten te begeleiden bij de gen-
deranalyses van de geselecteerde basisallocaties en bij het 
opstellen van actiefiches in verband met de vaststellingen. 
Daarnaast werden er specifieke workshops over geweste-
lijke bevoegdheden georganiseerd zodat administraties hun 
vragen konden stellen en hun fiches konden verbeteren. Dit 
heeft zonder twijfel geholpen om de analyses te verbeteren. 
Naast een gebrek aan tijd om genderanalyses uit te voeren, 
blijkt immers dat de gendercorrespondenten nog steeds niet 
goed weten hoe ze de genderbudgeting moeten uitvoeren. Ik 
vond het dan ook belangrijk om nogmaals voor begeleiding 
te zorgen.
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Concrètement, en 2023, cet exercice a donc été réalisé 
avec l’appui d’expertes en genre qui ont organisé une 
formation d’introduction au gender budgeting ainsi que 
des workshops thématiques bilingues articulés autour des 
compétences régionales, à l’attention des personnes en 
charge des analyses de genre. Cela a également permis des 
échanges de ressources et bonnes pratiques entre admi-
nistrations. Cet exercice a été complété par le suivi très 
rapproché et qualitatif d’equal.brussels, que je remercie 
sincèrement pour son implication. Ce suivi qui consiste en 
des rendez-vous et échanges avec les administrations afin 
de traiter leurs questions, l’envoi de ressources documen-
taires ou la relecture des analyses de genre, à la demande 
des administrations. Un véritable travail de fourmi, il faut 
en être conscient.

Dans l’objectif de soumettre l’entièreté du budget à une 
analyse de genre pendant cette législature, il a été à nouveau 
demandé aux institutions d’analyser 25 % du budget lié à 
la catégorie 3. Comme en 2022, la procédure de travail est 
passée d’une analyse d’un pourcentage d’allocations de 
base (nombre d’AB) à une analyse d’un pourcentage du 
budget (montant). La consigne ne porte plus sur un nombre 
absolu d’allocations des bases à analyser mais sur un 
pourcentage des montants disponibles dans les allocations 
de base de catégorie 3.

Grâce aux efforts déployés par equal.brussels et 
l’ensemble des administrations et OIP participantes, en 
2023, 208 AB au total ont été analysées. Pour rappel, 156 
AB avaient été analysées pour le SPRB en 2022, contre 
155 en 2021. Il y a donc en effet une nette progression et 
il semble évident que celle-ci est à attribuer au coaching et 
efforts fournis, car on remarque également que les fiches 
ont été améliorées par rapport à l’année dernière. Aussi, 26 
administrations et OIP ont participé au processus contre 27 
l’année dernière, et certains ont même dépassé l’objectif 
de 25 % bien que globalement nous restons en deçà de cet 
objectif. 
 

Les institutions ont, de plus, été à nouveau invitées à 
catégoriser en priorité de nouvelles allocations de base ou 
les allocations de base qui n’ont pas encore été catégorisées 
dans les notes genre précédentes et à procéder à leur analyse.

Presque toutes les institutions ont respecté cette 
consigne. D’autres ont produit des analyses d’AB analysées 
précédemment, en 2022 ou avant.

Pour certaines institutions, cela a été l’occasion d’ap-
profondir l’analyse et de la mettre à jour. Nous attendons 
que les institutions progressent dans les années à venir dans 
l’analyse des AB de catégorie 3 qui n’ont jamais fait l’objet 
d’une analyse. Par ailleurs, un grand nombre d’institutions 
se sont montrées pro-actives et réceptives à l’accompagne-

Concreet werd deze oefening in 2023 uitgevoerd met de 
steun van genderexperts die een inleidende opleiding over 
genderbudgeting gaven, evenals tweetalige thematische 
workshops rond gewestelijke bevoegdheden, bedoeld voor 
mensen die zich bezighouden met genderanalyses. Hierdoor 
konden de administraties onderling ook hulpbronnen en 
goede paktijken uitwisselen. Dit initiatief werd aangevuld 
met een zeer nauwgezette en kwalitatieve follow-up 
door equal.brussels. Ik wil equal.brussels dan ook oprecht 
bedanken voor zijn inzet. Deze follow-up omvat vergade-
ringen en gesprekken met de administraties om hun vragen 
te beantwoorden, het opsturen van documentatie of het 
herlezen van de genderanalyses, op verzoek van de admi-
nistraties. Dit is een enorme opdracht, daar moeten we ons 
bewust van zijn.

Er werd opnieuw aan de instellingen gevraagd 25% van 
het budget dat verband houdt met categorie 3 te analyseren, 
en dit met als doel de volledige begroting tijdens deze 
legislatuur aan een genderanalyse te onderwerpen. Net 
als in 2022 wordt te werk gegaan door in plaats van een 
percentage basisallocaties (aantal Ba’s) een percentage 
van het budget (bedrag) te analyseren. De opdracht houdt 
niet langer in dat een absoluut aantal basisallocaties moet 
worden geanalyseerd, maar wel een percentage van de 
beschikbare bedragen in de basisallocaties van categorie 3.

Dankzij de inspanningen van equal.brussels en alle 
deelnemende administraties en ION’s, werden er in 2023 in 
totaal 208 basisallocaties geanalyseerd. Ter herinnering: in 
2022 werden 156 BA’s geanalyseerd voor de GOB. In 2021 
waren dat 155 BA’s. Er is dus inderdaad een duidelijke 
vooruitgang en het spreekt voor zich dat dit het gevolg is 
van de inspanningen en aangeboden coaching, want er is 
ook vastgesteld dat de fiches verbeterd zijn ten opzichte 
van vorig jaar. Er hebben 26 administraties en ION’s 
deelgenomen aan het proces, ten opzichte van 27 vorig 
jaar, en sommige hebben de doelstelling van 25% zelfs 
overschreden, hoewel we globaal genomen nog onder dit 
streefcijfer zitten.

De instellingen werden bovendien opnieuw verzocht 
nieuwe basisallocaties of basisallocaties die in de vorige 
gendernota’s nog niet waren ingedeeld, met prioriteit in te 
delen in categorieën en te analyseren.

Bijna alle instellingen hebben deze opdracht nageleefd. 
Andere instellingen hebben analyses uitgevoerd van BA’s 
die eerder, in 2022 of ervoor, waren geanalyseerd.

Voor bepaalde instellingen was dit de gelegenheid om 
de analyse te verdiepen en te actualiseren. We verwachten 
dat de instellingen de komende jaren vooruitgang zullen 
boeken bij het analyseren van de BA’s van categorie 3 
die nog nooit zijn geanalyseerd. Veel instellingen waren 
overigens proactief, en stonden open voor individuele 
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ment individuel de la part des expertes en matière de genre 
et d’equal.brussels, et ont amélioré leur analyses suite à ces 
échanges.

De nouvelles institutions ont participé à l’analyse par 
rapport à l’année dernière, à savoir safe.brussels et citydev. 
Il ne reste que quelques structures qui n’y ont pas participé. 
D’autres freins tels que le manque de temps et de données 
ont fait que certaines institutions n’ont pas atteint l’objectif 
d’analyser 25 % du budget des AB de catégorie 3. 
 

Venons-en à l’analyse d’equal. brussels:

Leur analyse porte sur l’AB «Financement de projets 
dans le cadre de la politique pour l’égalité des chances». 
Elle reprend l’ensemble des dépenses liées aux finance-
ments de projets dans le cadre de l’égalité des chances, 
qui sont de différentes nature. Une partie seulement de ces 
dépenses portent sur l’égalité femmes-hommes, les autres 
portant sur d’autres critères d’égalité des chances. Étant 
donné l’ampleur et la diversité des dépenses liées à cette 
AB, equal brussels a fait le choix de sélectionner deux 
types de dépenses, représentatives des dépenses habituel-
lement effectuées par equal.brussels au sein de cette AB 
et qui sont amenées à se reproduire, afin que cette analyse 
puisse intégrer leurs pratiques à l’avenir.

Les dépenses ont été analysées concernant: 
 

1. La réalisation d’études: soit la première étude de 
mainstreaming de l’égalité des chances entreprise 
par equal.brussels ayant pour titre «l’entrepreneuriat 
bruxellois sous l’angle du handicap et du genre: état des 
lieux et étude qualitative».

2. La mise en place d’un programme de formation: soit la 
création et la mise en place d’un programme d’activités 
à destination des membres du personnel régional. 
L’objectif de ce programme est d’accompagner et 
d’outiller ces membres sur les thèmes de l’égalité 
des chances et de lutte contre les discriminations afin 
que les projets portés par la Région bruxelloise soient 
conçus de manière inclusive.

Ce qu’on peut en conclure:

–     Au niveau de l’intersectionnalité: cette analyse était 
une occasion de se questionner sur la prise en compte 
du genre au sein de ces deux nouvelles activités qui 
démarrent chez equal.brussels, comme la réalisation 
d’une étude croisant le handicap et le genre, poussant 
à réfléchir à l’implémentation de l’intersectionnalité 
en plaçant le genre comme sujet incontournable, en 
interaction avec les autres types d’inégalités abordées 
dans les études et formations.

begeleiding door de genderexperten en equal.brussels, 
en hebben hun analyses verbeterd dankzij deze 
uitwisselingen.

Dit jaar hebben safe.brussels en citydev voor het eerst 
deelgenomen aan de analyse. Er blijven slechts enkele 
instellingen over die niet hebben deelgenomen. Andere 
belemmeringen, zoals een gebrek aan tijd en gegevens, 
hebben ertoe geleid dat bepaalde instellingen de doelstel-
ling niet hebben gehaald om 25% van het budget van de 
BA’s van categorie 3 te analyseren.

Dan komen we nu bij de analyse van equal.brussels:

Hun analyse heeft betrekking op de BA “Financiering 
van projecten in het kader van het gelijkekansenbeleid”. 
Deze BA omvat alle uitgaven in verband met de finan-
ciering van projecten in het kader van gelijke kansen, die 
van uiteenlopende aard zijn. Slechts een deel van deze 
uitgaven houdt verband met gendergelijkheid; de rest heeft 
betrekking op andere criteria inzake gelijke kansen. Gezien 
de vele en diverse uitgaven verbonden aan deze BA, 
heeft equal.brussels ervoor gekozen twee soorten uitgaven 
te selecteren die representatief zijn voor de uitgaven 
die equal.brussels gewoonlijk in het kader van deze BA 
doet en die allicht herhaald zullen worden, zodat deze 
analyse in de toekomst rekening houdt met hun praktijken.

De uitgaven met betrekking tot volgende zaken werden 
geanalyseerd:

1. Studies: namelijk de eerste studie inzake 
gelijkekansenmainstreaming door equal.brussels met 
als titel: “Het Brusselse ondernemerschap vanuit het 
oogpunt van handicap en gender: stand van zaken en 
kwalitatieve studie”

2. het opzetten van een opleidingsprogramma: 
dat wil zeggen het opstellen en uitvoeren van 
een activiteitenprogramma voor gewestelijke 
personeelsleden. Het doel van dit programma is om 
deze personeelsleden te begeleiden en hulpmiddelen 
te geven rond de thema’s gelijke kansen en 
discriminatiebestrijding, zodat de projecten die door het 
Brussels Gewest worden gedragen, inclusief zijn.

Het volgende kan hieruit worden geconcludeerd:

–     Op het gebied van intersectionaliteit: deze analyse 
bood de gelegenheid om stil te staan bij de aandacht 
voor de genderdimensie in de twee nieuwe opgestarte 
activiteiten van equal.brussels, zoals een studie over 
handicap en gender, wat de aanzet gaf om na te denken 
over het toepassen van een intersectionele benadering 
door gender als essentieel thema naar voor te schuiven, 
in wisselwerking met de andere soorten ongelijkheid 
die in de studies en opleidingen aan bod komen.
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–     Au niveau de la formalisation de bonnes pratiques: 
l’analyse a permis de faire le point sur les pratiques 
d’equal.brussels, déjà largement attentives au genre 
mais organiques et spontanées, pour les formaliser 
et s’assurer qu’elles intègrent structurellement leurs 
études et formations. C’est d’autant plus porteur que 
cette analyse a pu avoir lieu au démarrage de ces 
activités, permettant la mise en place des indicateurs du 
monitoring genré qui en sera fait. 
 
 

En conclusion, je voudrais dire que le gender budgeting 
est un outil du gender mainstreaming qui est parfois 
encore mal compris. Il est encore trop souvent vu comme 
une obligation administrative et budgétaire et non pas 
comme un véritable outil de promotion de l’égalité entre 
hommes et femmes. Pour que l’implémentation de la 
budgétisation sensible au genre dans une administra-
tion publique puisse être couronnée de succès, l’implica-
tion des agents sera décisive. Pour que cette implication 
advienne, ceux-ci doivent distinguer le besoin de la 
démarche et être convaincus de sa justesse. Il s’agit donc 
de susciter l’adhésion et cela passe par la formation. Il faut 
former pour convaincre. Sans une prise de conscience de 
la plus-value concrète de l’approche de genre dans leur 
domaine particulier, attestée par des exemples réels, peu 
de fonctionnaires pourront s’investir dans cette démarche.

Par ailleurs, le gender budgeting ne peut réussir sans 
une véritable caution politique. Cet engagement réel va 
d’ailleurs avec la mise à disposition de moyens appropriés, 
qu’ils soient humains ou financiers. Ma volonté est donc 
clairement de continuer à mettre des moyens dans cette 
politique et à continuer sans relâche, à plaider l’importance 
de celle-ci auprès de mes collègues du Gouvernement 
jusqu’à la fin de mon mandat. Je ne peux qu’espérer que les 
suivants feront de même, et les encourager fortement afin 
de continuer à faire de la Région bruxelloise une région 
toujours plus égalitaire et inclusive pour toutes et tous.

Je vous remercie et reste à votre disposition pour 
vos questions concernant l’analyse genrée réalisée 
par equal.brussels».

Mme Ariane de Lobkowicz constate, concernant 
l’étude sur l’entreprenariat féminin une surreprésenta-
tion des femmes parmi les personnes impliquées, puisque 
le comité d’accompagnement est composé à 79 % de 
femmes et que tous les représentants d’equal.brussels sont 
des femmes. La note de genre permet de relever que les 
femmes en situation de handicap sont celles qui ont le 
plus de risques de cumuler les discriminations, or, ce sont 
elles qui sont les plus sous-représentées dans le marché 
du travail. Pourtant, elles sont davantage diplômées que 
leurs homologues masculins. Dans le budget 2024, elle ne 
parvient pas à identifier ce qui devrait permettre d’apporter 
des solutions à cette problématique. Par ailleurs, elle 

–     Op het gebied van de formalisering van goede 
praktijken: dankzij de analyse kon een stand van zaken 
worden opgemaakt van de praktijken van equal.brussels, 
waarin al veel aandacht uitgaat naar de genderdimensie, 
maar die spontaan en ongeorganiseerd zijn. Het doel is 
om die praktijken te formaliseren en ze structureel te 
integreren in de studies en opleidingen. Dit biedt des te 
meer perspectief aangezien de analyse werd uitgevoerd 
aan het begin van deze activiteiten, waardoor de 
indicatoren voor de gendermonitoring konden worden 
ingevoerd.

Tot slot zou ik willen zeggen dat genderbudgeting 
een instrument is van gendermainstreaming dat soms nog 
verkeerd wordt begrepen. Het wordt nog te vaak gezien als 
een administratieve en budgettaire verplichting en niet als 
een echt instrument om gendergelijkheid te bevorderen. Om 
genderbudgeting met succes te implementeren in een over-
heidsdienst, is de medewerking van de ambtenaren cruciaal. 
Hun medewerking komt natuurlijk alleen tot stand als zij de 
noodzaak van de aanpak inzien en ervan overtuigd zijn dat 
het de juiste aanpak is. Er moet dus een draagvlak worden 
gecreëerd en dat gebeurt via opleidingen. Opleidingen zijn 
nodig om mensen te overtuigen. Als ze zich niet bewust 
zijn van de concrete meerwaarde van een genderbenadering 
binnen hun specifieke domein, aangetoond door concrete 
voorbeelden, zullen weinig ambtenaren zich toe te leggen 
op deze werkwijze.

Zonder steun op politiek vlak kan genderbudgeting 
overigens niet worden toegepast. Deze concrete verbintenis 
gaat bovendien gepaard met het ter beschikking stellen van 
de gepaste middelen, zowel menselijke als financiële. Het 
is dus duidelijk mijn bedoeling om middelen te blijven 
toekennen aan dit beleid en het belang ervan tot aan het 
einde van mijn mandaat te blijven bepleiten bij mijn 
collega’s in de regering. Ik kan alleen maar hopen dat 
de opvolgers dat ook zullen doen en ik moedig hen ten 
zeerste aan om het Brussels Gewest steeds meer egalitair 
en inclusiever te maken voor iedereen.

Ik dank u, en ik blijf ter beschikking voor vragen over 
de genderanalyse van equal.brussels.” 
 

Mevrouw Ariane de Lobkowicz merkt op dat het 
onderzoek naar vrouwelijk ondernemerschap aantoont dat 
vrouwen oververtegenwoordigd zijn onder de betrokkenen, 
aangezien 79% van het ondersteuningscomité uit vrouwen 
bestaat en alle vertegenwoordigers van equal.brussels 
vrouwen zijn. De gendernota toont aan dat vrouwen met 
een handicap de grootste kans maken om gediscrimineerd 
te worden, maar ook het meest ondervertegenwoordigd zijn 
op de arbeidsmarkt. Toch hebben ze meer kwalificaties dan 
hun mannelijke tegenhangers. In de begroting voor 2024 
ziet ze niet wat kan helpen om dit probleem op te lossen. Ze 
zou ook graag willen weten met welke soorten handicaps 
in dit onderzoek rekening wordt gehouden. Ze vroeg of 
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aimerait connaître les différentes formes de handicap prises 
en considération dans cette étude. Elle demande si une col-
laboration avec le ministre de l’emploi est mise en œuvre 
afin de favoriser une meilleure intégration des femmes en 
situation de handicap. Enfin, elle se demande comment 
l’on peut convaincre davantage d’hommes de s’impliquer 
dans l’égalité des chances.

En ce qui concerne les formations mises en place pour le 
personnel régional en vue de l’accompagner et de l’outiller 
pour l’égalité des chances, elle constate que c’est une 
majorité de femmes qui a choisi de participer. L’implication 
des hommes laisse à désirer. Elle demande comment il 
est envisagé de faire participer davantage d’hommes. 
Elle demande si d’autres formations sont prévues, si un 
calendrier des formations est prévu et comment est évaluée 
l’efficacité de ces formations.

Mme Delphine Chabbert déplore qu’il existe encore 
des écarts structurels entre les femmes et les hommes et 
se félicite que la Région se soit dotée d’une obligation 
d’analyse, dans le cadre de la note de genre. Le gender-
budgeting est un outil dont tous les ministres doivent 
s’emparer. Elle tient à souligner le travail d’equal et elle 
constate l’évolution et l’amélioration de la qualité du 
travail. La note de genre permet d’identifier des résultats 
concrets, ce qui permet de démontrer que la détermina-
tion est la clef. Elle relève que certaines administrations 
restent à la traîne. 
 

Elle souhaite savoir si, dans la méthodologie d’equal, 
des élément positifs ont été relevés. Elle se demande quels 
sont les éventuels points d’amélioration et les recomman-
dations des experts.

Mme Marie Borsu insiste sur l’importance de cet outil, 
qui doit changer le regard sur la manière dont les deniers 
publics sont dépensés. Elle estime qu’une proportionnalité 
des masses budgétaires pourrait être envisagé. Elle exhorte 
à poursuivre dans cette voie.

Mme Lotte Stoops se rallie à ce que vient de dire 
Mme Borsu. Elle estime cet outil particulièrement utile.

La secrétaire d’État indique que l’analyse de Mme de 
Lobkowicz concerne davantage le fond que l’outil que 
constitue la note de genre, soit la ventilation par genre. Elle 
propose que cette étude, qui vise à outiller toutes les admi-
nistrations, soit présentée en commission lorsqu’elle sera 
finalisée.

L’étude vise à outiller toutes les administrations, 
emploi, recherche, entreprenariat, etc. dans une perspective 
de mainstreaming. Les questions démontrent justement 
de la nécessité de continuer à agir en ce sens puisque les 

er wordt samengewerkt met de minister van Werk om de 
integratie van vrouwen met een handicap te bevorderen. 
Tot slot vraagt ze zich af hoe meer mannen kunnen worden 
overgehaald om zich in te zetten voor gelijke kansen. 
 
 
 

Met betrekking tot de opleidingen die zijn opgezet voor 
gewestelijk personeel om hen te ondersteunen en toe te 
rusten voor gelijke kansen, merkt ze op dat een meerderheid 
van de vrouwen ervoor heeft gekozen om deel te nemen. 
De betrokkenheid van mannen laat te wensen over. Ze 
vroeg hoe het mogelijk zou zijn om meer mannen te laten 
deelnemen. Ze vroeg of er andere opleidingen gepland zijn, 
of er een opleidingsschema is opgesteld en hoe de effecti-
viteit van deze opleidingen wordt beoordeeld.

Mevrouw Delphine Chabbert betreurt dat er nog steeds 
structurele verschillen zijn tussen mannen en vrouwen, en 
is verheugd dat het gewest zich ertoe heeft verplicht een 
analyse uit te voeren als onderdeel van het genderrapport. 
Genderbudgettering is een instrument dat alle ministers 
zouden moeten gebruiken. Ze wil de aandacht vestigen op 
het werk dat door equal.brussels is verricht en stelt vast 
dat er vooruitgang is geboekt en dat de kwaliteit van het 
werk is verbeterd. De gendernota maakt het mogelijk om 
concrete resultaten te identificeren, wat aantoont dat vast-
beradenheid de sleutel is. Ze wijst erop dat sommige admi-
nistraties nog steeds achteroplopen.

Ze wil weten of er positieve elementen zijn geïden-
tificeerd in de methodologie. Ze vraagt zich ook af of er 
onderdelen zijn die voor verbetering vatbaar zijn en wat de 
aanbevelingen van de deskundigen zijn.

Mevrouw Marie Borsu benadrukte het belang van 
dit instrument, dat de manier waarop overheidsgeld wordt 
besteed zou moeten veranderen. Volgens haar kan een pro-
portionele begroting worden overwogen. Ze dringt erop 
aan dat deze aanpak wordt nagestreefd.

Mevrouw Lotte Stoops is het eens met mevrouw 
Borsu. Zij vindt dit instrument bijzonder nuttig.

De staatssecretaris wees erop dat de analyse van 
mevrouw De Lobkowicz meer betrekking had op de inhoud 
dan op het instrument dat het genderrapport biedt, namelijk de 
uitsplitsing naar geslacht. Zij stelt voor om dit onderzoek, dat 
bedoeld is om alle ministeries van instrumenten te voorzien, 
aan de commissie voor te leggen zodra het is afgerond.

De studie wil alle administraties (tewerkstelling, 
onderzoek, ondernemerschap enz.) uitrusten met een 
mainstreamingperspectief. De vragen tonen aan dat 
het nodig is om in zin te blijven handelen, aangezien de 
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questions ne s’adressent pas à elle spécifiquement et encore 
moins à equal.brussels, mais à l’ensemble de ses collègues. 
Gageons qu’avec cette étude, toutes les administrations et 
toutes les compétences seront outillées pour répondre à ces 
questions.

Par ailleurs, la formation est, en effet, la clef. 
equal.brussels a tout mis en place pour s’assurer de 
l’adhésion de ses partenaires à leurs obligations légales. Il 
faudrait interroger les institutions en question directement. 
On peut se réjouir de voir que certaines administrations 
qui ne participaient pas auparavant le font à présent. 
Elle indique que 4 workshops ont eu lieu: espace public, 
formation, économie/rayonnement de Bruxelles et 
logement. Ces workshops reprenaient des formations sur le 
genre, sur le genderbudgeting, sur le cadre juridique ainsi 
que des déclinaisons pratiques selon les thématiques. La 
formation de base a attiré 17 inscrits, représentant 14 admi-
nistrations et les workshops ont réuni 24 participants repré-
sentant 13 administrations et 1 cabinet. Les participants ont 
évalué leur formation positivement et 14 recommandations 
ont été formulées, parmi lesquelles:

–     Renforcer le rôle des correspondant·es genre en leur 
accordant une importance similaire à des postes trans-
versaux avec pour même but, améliorer l’efficacité des 
politiques publiques et l’efficience du budget. 
 

–     Continuer de développer l’expertise interne en offrant 
une formation continue aux expert·es de genre dans les 
administrations et cabinets.

–     Prévoir des espaces d’échanges avec la société civile 
pour approfondir l’analyse des sujets pertinents pour les 
participant·es.

–     Donner des outils aux participant·es pour gérer les 
éventuelles résistances au gender budgeting dans leurs 
administrations lors du développement et de la mise 
en place du projet et offrir un soutien psychologique 
si besoin.

Les expertes fourniront bientôt un rapport sur la qualité 
des fiches d’analyse qui ont été rendues. Il peut être 
communiqué et servira certainement pour la prochaine 
législature.

Il est nécessaire de pouvoir approfondir le travail sur le 
gender budgeting afin qu’il soit mieux pris en compte mais 
surtout considéré à sa juste valeur. Le gender budgeting est 
un des outils indispensables pour plus d’égalité et chaque 
administration doit pouvoir se responsabiliser quant à sa 
mise en œuvre. 
 

Les administrations se sont largement emparées des 
questions de genre, plus largement que la question du 
genderbugdgeting, notamment au travers du premier plan 
bruxellois de gendermainstreaming.

vragen niet specifiek tot haar zijn gericht en al zeker niet 
tot equal.brussels, maar wel tot al haar collega’s. Hopelijk 
zullen met dit onderzoek alle administraties uitgerust zijn 
om deze vragen te beantwoorden. 
 

Opleiding is ook de sleutel. Ze vindt dat de overheden 
die terughoudend zijn meteen bevraagd moeten worden. 
Ze geeft aan dat er 4 workshops zijn gehouden: openbare 
ruimte, opleiding, economie/milieu in Brussel en 
huisvesting. Deze workshops omvatten een opleiding over 
gender, genderbudgettering en het wettelijke kader, evenals 
praktische variaties op elk thema. De basisopleiding trok 
17 deelnemers die 14 overheidsinstanties vertegenwoor-
digden, terwijl de workshops 24 deelnemers samenbrach-
ten die 13 overheidsinstanties en 1 advocatenkantoor 
vertegenwoordigden. De deelnemers gaven een positieve 
beoordeling van hun opleiding en er werden 14 aanbevelin-
gen gedaan, waaronder: 
 
 
 

–     De rol van de gendercorrespondenten versterken door 
ze even belangrijk te maken als transversale functies 
die hetzelfde doel hebben, namelijk de doeltreffend-
heid van het overheidsbeleid en de efficiëntie van de 
begroting verbeteren.

–     De interne expertise verder ontwikkelen door gen-
derdeskundigen in administraties en kabinetten een 
voortgezette opleiding te geven

–     Ruimte bieden voor uitwisseling met het maatschappe-
lijke middenveld om de analyse van onderwerpen die 
relevant zijn voor de deelnemers te verdiepen.

–     Deelnemers hulpmiddelen aanreiken om eventuele 
weerstand tegen genderbudgettering in hun adminis-
traties tijdens de ontwikkeling en uitvoering van het 
project te beheersen, en indien nodig psychologische 
ondersteuning te bieden. 

De deskundigen zullen weldra een rapport uitbrengen 
over de kwaliteit van de ingeleverde analysefiches. Dit 
rapport kan worden uitgedeeld en zal zeker worden gebruikt 
tijdens de volgende zittingsperiode.

Er moet harder worden gewerkt aan de genderbudget-
tering, zodat er beter rekening mee kan worden gehouden 
en zodat ze vooral naar juiste waarde wordt geschat. 
Genderbudgettering is een van de essentiële instrumenten 
om meer gelijkheid te bereiken, en elke administratie moet 
de nodige verantwoordelijkheid kunnen nemen voor de 
uitvoering ervan.

De administraties hebben genderkwesties al een stuk 
verder gebracht dan genderbudgettering, met name via het 
eerste Brussels gendermainstreamingplan. 
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Dans la limite des budgets disponibles pour 2024 selon 
les douzièmes provisoires, la formation et l’accompagne-
ment seront renouvelés en 2024.

– Confiance est faite aux rapporteuses pour la rédaction 
du rapport.

Les Rapporteuses, La Présidente,

Leila AGIC  Margaux DE RÉ 
Nadia EL YOUSFI

Binnen de grenzen van de beschikbare begrotingen voor 
2024 volgens de voorlopige twaalfden, zullen opleiding en 
ondersteuning in 2024 worden voortgezet.

– Vertrouwen wordt geschonken aan de rapporteurs 
voor het opstellen van het verslag.

De Rapporteurs, De Voorzitter,

Leila AGIC  Margaux DE RÉ 
Nadia EL YOUSFI
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Annexes

Annexe 1

Montant Communes Intitulés des projets
29.800 Bruxelles Familles Monop
19.895 Etterbeek Familles monoparentales: 

octroi d'une prime pour la 
garde d'enfant(s) sous la 
forme d'un carnet de 12 
chèques «baby-sitting»

14.000 Evere Parents solos: des héros!
105.000 Ixelles Mononparentalité - information

8.000 Monoparentalité - culture, 
divertissement

6.000 Monoparentalité - soutien 
à la monoparentalité

15.000 Molenbeek-Saint-Jean Soutien et accompagnement 
des familles monoparentales

16.000 Saint-Gilles Création d'une brochure 
à destination des familles 
monoparentales saint-gilloises

30.000 Saint-Josse-ten-Noode Boost
32.400 Schaerbeek Du solo au collectif: projet 

d'accompagnement social et 
culturel des mères mono-pa-
rentales et de leurs enfants 
à Schaerbeek et identifica-
tion des besoins spécifiques 
des mères monoparentales 
en situation de handicap 
ou ayant des enfants en 
situation de handicap

21.200 Uccle UN TEMPS POUR EUX: 
ateliers bien-être, créa-
tifs et ludiques pour les 
enfants de familles mono-
parentales d'Uccle

7.123,71 Woluwe-Saint-Lambert Monoparentalité: ensemble 
contre l'isolement

Bijlagen

Bijlage 1

bedrag Gemeenten Naam van de projecten
29.800 Brussel Eenoudergezinnen
19.895 Etterbeek Eenoudergezinnen: toeken-

ning van een premie voor 
de opvang van kinderen 
in de vorm van een boekje 
met 12 “babysitbonnen”

14.000 Evere Alleenstaande ouders: helden!
105.000 Elsene Alleenouderschap - informatie

8.000 Alleenouderschap - 
cultuur, ontspanning

6.000 Alleenouderschap - onder-
steuning bij alleenouderschap

15.000 Sint-Jans-Molenbeek Ondersteuning en begelei-
ding van eenoudergezinnen

16.000 Sint-Gillis Opmaak van een brochure 
voor eenoudergezinnen 
uit Sint-Gillis

30.000 Sint-Joost-ten-Node Boost
32.400 Schaarbeek Van alleen naar collectief: 

project voor de maatschap-
pelijke en culturele bege-
leiding van alleenstaande 
moeders en hun kinderen in 
Schaarbeek en identificatie 
van de specifieke behoeften 
van alleenstaande moeders 
met een handicap of met 
kinderen met een handicap

21.200 Ukkel TIJD VOOR ZICHZELF: 
welzijns-, creatieve en ludieke 
workshops voor kinderen uit 
Ukkelse eenoudergezinnen 

7.123,71 Sint-Lambrechts-
Woluwe

Alleenouderschap: samen 
het isolement verbreken
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Annexe 2

APPEL DL demande DL début projet
INNO1 10 mars 2023 15 juillet 2023

(lancement 1/02)

#projets
1.887.671,26 € Demandé 79

398.000,00 € Octroyé 41

Thème Montants totaux Nombre de projets
Accessibilité 10.000 € 1
Genre 63.000,00 € 8
Handicap 43.000,00 € 6
LGBTQIA+ 39.000,00 € 3
Multithème 95.500,00 € 10
Racisme et diversité 66.500,00 € 6
Violences 51.000,00 € 5
OSS et mono 30.000,00 € 2

APPEL DL demande DL début projet
RP 10 mars 2023 15 juillet 2023

(lancement 1/02)

#projets
4.822.965,09 € Demandé 138

1.117.346 € Octroyé 85

Appel à projets Montants totaux Nombre de projets
Accessibilité 17.000 € 2
Genre 179.500,00 € 15
Handicap 80.746,00 € 6
LGBTQIA+ 179.000,00 € 13
Multithème 116.000,00 € 11
Racisme et diversité 176.000,00 € 14
Violences 188.500,00 € 12
OSS et mono 158.600,00 € 10

Autres 22.000,00 € 2

Bijlage 2

OPROEP DL aanvraag DL aanvang project
INNO1 10 maart 2023 15 juli 2023

(Lancering 1/02)

# projecten
1.887.671,26 € Gevraagd 79

398.000,00 € Toegekend 41

Thema Totaalbedragen Aantal projecten
Toegankelijkheid 10.000 € 1
Gender 63.000,00 € 8
Handicap 43.000,00 € 6
LGBTQIA+ 39.000,00 € 3
Meerdere thema’s 95.500,00 € 10
Racisme en diversiteit 66.500,00 € 6
Geweld 51.000,00 € 5
Sociale situatie en 
afkomst & alleen-
ouderschap

30.000,00 € 2

OPROEP DL aanvraag DL aanvang project
VO 10 maart 2023 15 juli 2023

(Lancering 1/02)

# projecten
4.822.965,09 € Gevraagd 138

1.117.346 € Toegekend 85

Projectoproep Totaalbedragen Aantal projecten
Toegankelijkheid 17.000 € 2
Gender 179.500,00 € 15
Handicap 80.746,00 € 6
LGBTQIA+ 179.000,00 € 13
Meerdere thema’s 116.000,00 € 11
Racisme en diversiteit 176.000,00 € 14
Geweld 188.500,00 € 12
Sociale situatie en 
afkomst & alleen-
ouderschap

158.600,00 € 10

Andere 22.000,00 € 2
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APPEL DL demande DL début projet
INNO2 10 juillet 2023 1er décembre 2023

(lancement 1/06)

#projets
3.122.213,72 € Demandé 95

446.525,00 € Octroyé 27

Thème Montants totaux Nombre de projets
Accessibilité 14.500 € 1
Genre 99.500,00 € 5
Handicap 51.000,00 € 2
LGBTQIA+ 41.500,00 € 3
Multithème/intersect 40.000,00 € 2
Racisme et diversité 30.275,00 € 3
Violences 129.750,00 € 8
OSS et mono 20.000,00 € 1

Autres 20.000,00 € 2

APPEL DL demande DL début projet
STRUCTUREL 30 juin 2023 1er décembre 2023

(lancement 15/04)

#projets
4.704.162,52 € Demandé 52

1.500.000,00 € Octroyé 17

Thème Montants totaux Nombre de projets
Genre 184.000,00 € 2
Handicap/Access 259.000,00 € 3

LGBTQIA+ 296.000,00 € 3
Multithème/intersect 187.000,00 € 2

Racisme et diversité 241.000,00 € 3
Violences 148.000,00 € 2
OSS et mono 185.000,00 € 2

APPEL DL demande DL début projet
CYBERHAINE 7 aout 2023 1er decembre 2023

(lancement 16/06)

#projets
172.404,00 € Demandé

90.000,00 € Octroyé 8

OPROEP DL aanvraag DL aanvang project
INNO2 10 juli 2023 1 december 2023

(Lancering 1/06)

# projecten
3.122.213,72 € Gevraagd 95

446.525,00 € Toegekend 27

Thema Totaalbedragen Aantal projecten
Toegankelijkheid 14.500 € 1
Gender 99.500,00 € 5
Handicap 51.000,00 € 2
LGBTQIA+ 41.500,00 € 3
Meerdere thema’s/
intersectioneel

40.000,00 € 2

Racisme en diversiteit 30.275,00 € 3
Geweld 129.750,00 € 8
Sociale situatie en 
afkomst & alleen-
ouderschap

20.000,00 € 1

Andere 20.000,00 € 2

OPROEP DL aanvraag DL aanvang project
STRUCTUREEL 30 juni 2023 1 december 2023
(Lancering 15/04)

# projecten
4.704.162,52 € Gevraagd 52

1.500.000,00 € Toegekend 17

Thema Totaalbedragen Aantal projecten
Gender 184.000,00 € 2
Handicap/toegan-
kelijkheid

259.000,00 € 3

LGBTQIA+ 296.000,00 € 3
Meerdere thema’s/
intersectioneel

187.000,00 € 2

Racisme en diversiteit 241.000,00 € 3
Geweld 148.000,00 € 2
Sociale situatie en 
afkomst & alleen-
ouderschap

185.000,00 € 2

OPROEP DL aanvraag DL aanvang project
CYBERHAAT 7 augustus 2023 1 december 2023

(Lancering 16/06)

# projecten
172.404,00 € Gevraagd

90.000,00 € Toegekend 8


